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ΕΚΚΡΕΜΕΙ ΑΠΟ ΤΟ 2023

Στον «πάγο» το Δικαστήριο Εκποιήσεων
Αγκάθι για την οικονομία συνεχίζουν να απο-
τελούν τα ΜΕΔ. Η μεταρρύθμιση του 2023
για δημιουργία ειδικών δικαιοδοσιών στα δι-
καστήρια παραμένει στον «πάγο». Η διαδικασία

που ακολουθείται για νομική ρύθμιση του ζη-
τήματος των εκποιήσεων αποδεικνύεται απο-
θαρρυντική, καθώς πολλές υποθέσεις εκκρε-
μούν για χρόνια. Οικονομική, σελ. 3

ΙΣΤΟΡΙΑ

Το λαμπρό χθες 
του σινεμά Ηλύσια

Ο Ανδρέας Π. Ανδρέου μιλάει για το σπουδαίο
κινηματοθέατρο «Ηλύσια» της Λύσης, που
ξεκίνησε τη λειτουργία του το 1954 και έως
το 1974 μύησε τους Λυσιώτες στον μαγικό
κόσμο του θεάματος. Τέχνες, σελ. 4

ΤΟ ΦΑΙΝΟΜΕΝΟ

Ο ΛΕΞ και οι στίχοι
που έγιναν σύνθημα
Πώς ένας καλλιτέχνης, χωρίς να έχει προβολή
από τα μέσα ενημέρωσης, γεμίζει στάδια;
Πώς εξηγείται η απήχηση των στίχων του;
Τρεις συντάκτες της «Κ» μοιράζονται τις
σκέψεις τους για το φαινόμενο ΛΕΞ. Σελ. 22

Αταλάντευτοι
προς λύση

Η παράνομη επίσκεψη του
Τούρκου προέδρου Ταγίπ Ερν-
τογάν στην Κύπρο, σε συνδυα-
σμό με τα μηνύματα που θέ-
λησε η Άγκυρα να περάσει μέ-
σω του φεστιβάλ τεχνολογίας
Teknofest στα Κατεχόμενα, θα
πρέπει να κινητοποιήσουν ακό-
μη πιο ενεργά την Κυπριακή
Δημοκρατία, ώστε να είναι σε
θέση να απαντήσει αμέσως
και αποτελεσματικά σε οποι-
εσδήποτε προκλήσεις. Μάλι-
στα, ο επαναδιορισμός της Μα-
ρία Άνχελα Ολγκίν την περα-
σμένη Παρασκευή είναι μία
καλή ευκαιρία για να επιβε-
βαιώσει η πλευρά μας την αφο-
σίωσή μας στην εξεύρεση μιας
δίκαιης, και συμβατής με το
διεθνές δίκαιο λύσης του Κυ-
πριακού. Οι προκλήσεις του
μέλλοντος δεν αφήνουν περι-
θώρια για επανάπαυση.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Με τις 15 κινητές μονάδες αφαλάτωσης
που παραχωρήθηκαν από τα Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα αποσοβείται ο κίνδυνος
να επιβληθεί στα νοικοκυριά και σε επι-
χειρήσεις πρόγραμμα διακοπών στην
ύδρευση το καλοκαίρι. Ωστόσο, η επιβά-

ρυνση των τιμολογίων νερού είναι ένας
παράγοντας που δεν πρέπει να αγνοηθεί
μιας και το κόστος παραγωγής αφαλατω-
μένου νερού είναι ιδιαίτερα τσουχτερό.
Η τιμολογιακή πολιτική στο νερό για την
επόμενη περίοδο είναι ένας παράγοντας

αστάθμητος και θα εξαρτηθεί από αρκετές
παραμέτρους που έχουν να κάνουν με το
κόστος παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας,
αλλά και τη ζήτηση κατά την καλοκαιρινή
περίοδο. Μια λύση θα μπορούσε να ήταν
η λειτουργία μονάδων από ΑΠΕ. Ωστόσο,

ο όποιος σχεδιασμός θα μπορούσε να γίνει
θα ήταν σε βάθος χρόνου, με την προ-
ϋπόθεση να υπήρχε λύση για την αποθή-
κευση πράσινης ενέργειας για τη λειτουρ-
γία των μονάδων όταν δεν υπάρχει ηλιο-
φάνεια. Σελ. 10

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΟ

Θέλει και 
την Τύμπου
ο Ερντογάν 

Χωρίς νομιμοποίηση των πτήσεων
μέσω του αεροδρομίου αλλά και
των εμπορικών συναλλαγών μέσω
των λιμανιών των Τουρκοκυπρίων,
η όποια βολιδοσκόπηση της ε/κ
πλευράς δεν συγκεντρώνει πιθα-
νότητες αποδοχής, λένε κοινοτικές
πηγές μετά τα πρόσφατα δημοσι-
εύματα για άνοιγμα ενός τουρκικού
λιμανιού. Σελ. 3

ΤΟ ΚΟΣΤΟΣ ΑΠΟ ΤΙΣ ΜΟΝΑΔΕΣ ΑΦΑΛΑΤΩΣΗΣ 

Ερχονται αυξήσεις στο νερό
Η έλλειψη λύσεων για αποθήκευση ενέργειας εγκλωβίζει τους καταναλωτέςΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Κριτές όλων μας
οι Εδεκίτες

Ο Κωστής Ευσταθίου, μεμονωμένος
σοσιαλιστής βουλευτής, δηλώνει ότι
αναμένει πως η υποψηφιότητά του
θα τεθεί ενώπιον της Κεντρικής Επι-
τροπής προς εξέταση και ότι θα ληφθεί
πολιτική απόφαση που αφορά την
ενότητα του κόμματος. Σελ. 9

ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΑ

Τα σινιάλα της «Teknofest»
Η έκθεση «Teknofest» 2025 συνέπεσε με την παράνομη επί-
σκεψη του Ταγίπ Ερντογάν στην «ΤΔΒΚ» και φαίνεται πως
επιχειρείται να αποσταλούν σινιάλα με πολλαπλούς αποδέκτες.
Η έκθεση πηγαίνει πολύ πέραν του Κυπριακού και εντάσσεται
και στις επιδιώξεις της Τουρκίας στην Αν. Μεσόγειο. Σελ. 4

ΕΛΛΑΔΑ

Τα τεκμήρια των επαγγελματιών
Το μέτρο της τεκμαρτής φορολόγησης των ελεύθερων επαγγελ-
ματιών απέδωσε οικονομικά, αλλά πολιτικά φαίνεται να πλήττει
την κυβέρνηση, που βλέπει την απήχησή της να υποχωρεί σε
μια κοινωνική ομάδα στην οποία διέθετε παραδοσιακά ερείσματα.
Σκέψεις για «διορθώσεις». Σελ. 16

Το μπλακ άουτ στην Ισπανία δεν ήταν απλώς μια διακοπή ρεύματος. Μέσα σε λίγα δευτερόλεπτα ολόκληρη η Ιβηρική Χερσόνησος βυθί-
στηκε στο σκοτάδι. Οι φήμες για τα αίτια του μπλακ άουτ ποικίλλουν: κυβερνοεπιθέσεις, γεωπολιτικές εντάσεις, τεχνικά προβλήματα που
οφείλονται στην ατμόσφαιρα. Παρά την απροσδόκητη διακοπή, οι πολίτες επέδειξαν ψυχραιμία και ικανότητα συνεργασίας – ενώ η εμπι-
στοσύνη στους θεσμούς και η αίσθηση κοινότητας συνέβαλαν στην αντιμετώπιση της κρίσης χωρίς πανικό. Σελ. 20

ΜΑΡΤΥΡΙΕΣ ΑΠΟ ΤΗ ΣΚΟΤΕΙΝΗ ΜΑΔΡΙΤΗ

Οι πολιτικές παρενέργειες από τη γενική συσκότιση

ΣΕ ΣΤΑΥΡΟΔΡΟΜΙ

Η ΕΔΕΚ ψάχνει
την ηγεσία της

Παλιά και νέα στελέχη της ΕΔΕΚ επι-
χειρούν να σώσουν το κόμμα, μετά
την παραίτηση Μαρίνου Σιζόπουλου.
Πώς οι υποψηφιότητες των τεσσάρων
έως σήμερα διεκδικητών μοιράζουν
την τράπουλα. Σελ. 6

ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Ποιος κερδίζει
τη δεξιά ψήφο

Η άνοδος του ΕΛΑΜ άνοιξε εκ νέου
τη συζήτηση για το αν  μπορεί να αλι-
εύσει και μετριοπαθή ψήφο και αν ο
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης υποβοηθά
εμμέσως με τον τρόπο του την ενί-
σχυση της Ακροδεξιάς. Σελ. 7
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ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Εσωτερικόν: Η «Εφημερίς των Συζητήσεων» δημοσιεύει
μακρόν άρθρον υπό τον τίτλον «Δημοκρατία ή Μοναρχία;».
Ο αρθρογράφος, ενδιατρίβων ειδικώτερον εις το ζήτημα
της Ελλάδος, γράφει: «Εκείνο, το οποίον δύναται να λεχθή
επί του παρόντος, είνε ότι το ζήτημα του πολιτεύματος εις
την Ελλάδα είνε καθαρώς εσωτερικόν ζήτημα. Δεν θα
ηδύνατο να δημιουργήσει διεθνείς περιπλοκάς».

Υποχρέωσις: Εδημοσιεύθη σήμερον το κείμενον του
γαλλοσοβιετικού συμφώνου. Δι’ αυτού ορίζεται ότι τα
δύο κράτη αναλαμβάνουν την υποχρέωσιν να συμβου-
λεύωνται άλληλα εις περίπτωσιν απειλής εκ μέρους ευ-
ρωπαϊκού κράτους. Αν αι δύο χώραι υποστούν άνευ προ-
κλήσεως επίθεσιν, υποχρεούνται να παράσχουν προς αλ-
λήλας άμεσον συνδρομήν.

Αναβολή: Εις την Εφημερίδα της Κυβερνή-σεως εδημοσι-
εύθη η συντακτική πράξις, δι’ ης αναβάλλονται αι εκλογαί
συνελεύσεως διά την 2αν Ιουνίου και ορίζεται η ημέρα
συγκλήσεως η 24 του αυτού μηνός. Ως λόγος αναβολής
καθορίζεται η εξακολού-θησις των ενώπιον των Στρατοδι-
κείων δικών των κατηγορουμένων διά το κίνημα [...].

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
4.5.1935
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Αγαπημένο μου ημερολόγιο, ως
γυναίκα, ως άνθρωπος και γέννημα
θρέμμα της αγγλόφωνης Δεξιάς
οφείλω να υπερασπιστώ το κοινω-
νικό DNA του κύκλου μας. Δεν έμει-
ναν πολλά άλλωστε που να προσ-
διορίζουν ποιοι στ’ αλήθεια είμα-
στε. Γι’ αυτό όσοι συνεχίζουμε να
φυλάσσουμε Θερμοπύλες, στη
Γλάδστωνος και τα στενά του Αγίου
Ανδρέα, τιμούμε τις παραδόσεις και
παρακολουθούμε ανελλιπώς τα
νέα του Στέμματος. 

«Βρεθήκαμε σε πόλεμο» δήλωσε η
βασιλική νύφη Μέγκαν Μαρκλ κι
έβαλε on air τα κλάματα. Τρία
πράγματα έχω να δηλώσω, αγαπη-
μένο μου ημερολόγιο, με την ελπί-
δα ότι κάποτε θα εκτιμηθούν από
τον ιστορικό του μέλλοντος: Πρώ-
τον, το κακόγουστο αφήγημα περί
αδίστακτου Μπάκιγχαμ και ανυπε-
ράσπιστης κοινής θνητής έχει κου-
ράσει. Δεύτερον, κρίνοντας εκ του
αποτελέσματος, από την εποχή του
μετριότατου «Suits» η Μέγκαν δεν
έχει κάνει, φευ, σημαντικά υποκρι-
τικά άλματα. Και τρίτον, αν δούμε τι
γίνεται γύρω μας καταλήγουμε στο
συμπέρασμα πως κλαίνε οι χήρες,
κλαίνε και οι παντρεμένες. Τουτέ-
στιν, εμείς κι αν έχουμε λόγους για
να κλαίμε, αγαπητή Μέγκαν…

Για να ξεκινήσουμε από τα ελα-
φρολαϊκά, η Στυλιάνα, μνηστή του
Φειδία και ινφλουένσερ (ακατά-
χνωτα), μπήκε στο Big Brother. Στο
πλατό τη συνόδευσε (φυσικά) ο
Φειδίας, ο οποίος κατά την προσφι-
λή του συνήθεια μάς είπε ένα σωρό
(άχρηστα) πράγματα. Π.χ.: « Όλη
μέρα κλαίμε» (για τον εγκλεισμό
της Στυλιάνας) και «Αν μπορούσα ν’
αλλάξω κάτι θα τελείωνα τον πόλε-
μο στην Ουκρανία» (για την παγκό-
σμια ειρήνη). Πολλές οι αντιδρά-
σεις, αγαπημένο μου ημερολόγιο…
Από τον Ποσειδώνα Γιαννόπουλο
(«Ο πιο ανεκδιήγητος ευρωβουλευ-
τής-ανέκδοτο όλων των εποχών»)
μέχρι τον Μαυρίκιο Μαυρικίου

(«Μας ντροπιάζει!»). Άμα φτάσαμε
στο σημείο να ντρέπεται και ο Μαυ-
ρίκιος (of all people), τα πράγματα
έχουν σοβαρέψει επικίνδυνα…

Γι’ αυτό, θα το επαναλάβω, κλαίνε
οι χήρες κλαίνε κι οι παντρεμένες!
Θα μας πει εμάς για δράματα η ολο-
φυρόμενη Μέγκαν, όταν περιμέ-
νουμε αγωνιωδώς την «πνευματική
βιογραφία» (sic) του Ανδρέα Παπα-
χαραλάμπους με τον ευφάνταστο
τίτλο «Καθαρά και Γαλανά»; «Είμαι
συγκινημένος! Κρατώ στα χέρια
μου τη δική μου κατάθεση ψυχής!
Μία κατάθεση που συνοστεώνει
την πνευματική μου γεωγραφία.
Καταθέτω την πρότασή μου για τις

πολιτικές που συνθέτουν δημιουρ-
γικά τις ρίζες της παράδοσής μας με
την εκσυγχρονιστική πνοή που
χρειάζεται ο τόπος μας» έγραψε ο
συγγραφέας, το πόνημα του οποίου
θα παρουσιάσει ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης αυτοπροσώπως». 

Στο καρέ, ο βασικός λόγος που
ασχολούμαστε με την πολιτική,
ένεκα του ότι πλήττουμε φρικτά, εί-
ναι επειδή μαθαίνουμε καινούργια
πράγματα. Εν προκειμένω, σπάνιες
λέξεις όπως το «συνοστεώνει» του
τέως δημάρχου Στροβόλου ή το
«αγγελοσκιαζόμαστε» του Χρίστου
Χριστοφίδη. Η Ευγενία η Καλαμα-
ρού ιδιαίτερα, ως συνταξιούχος φι-

λόλογος, εκτίμησε τα μάλα τον
γλωσσικό πλούτο του βουλευτή του
ΑΚΕΛ: «…πραγματικά νιώθω πολύ
άσχημα να μιλώ δημόσια για αυτό
το ζήτημα αλλά έχει καιρό που πη-
γαινοέρχονται περιπολικά έξω από
το σπίτι για διάφορες άλλες υποθέ-
σεις και αγγελοσκιαζόμαστε ως οι-
κογένεια όποτε ακούμε ένα θόρυ-
βο». (ΣΗΜ: Αγγελοσκιάζομαι - βλέ-
πω τον άγγελο του επικείμενου θα-
νάτου μου/ ταράζομαι/ τρομάζω).
Καταγράφηκε!

Εκτός από τη Μέγκαν που έκλαψε
(on air), τον Φειδία και τη Στυλιάνα
που έκλαψαν (επίσης), τον Παπαχα-
ραλάμπους που βούρκωσε (από

συγκίνηση) και την Καλαμαρού που
δάκρυσε (από νοσταλγία), αυτή που
δικαιολογημένα βαλάντωσε στο
κλάμα ήταν η Λητώ Περιστέρη Μου-
σουπέττη. Καθότι, ως παλαιά ΕΔΕΚί-
τισσα, παρακολουθεί το κόμμα του
Γιατρού να διαλύεται χάρη στην τε-
λευταία έμπνευση του Σιζόπουλου
να κάνει έξοδο όπως ο λίβας που
καίει τα σπαρτά. «Το δίλημμα Μορ-
φάκης Σολομωνίδης ή Μάριος Χαν-
νίδης είναι η τελευταία πράξη του
δράματος που παίζεται ως φαρσο-
κωμωδία» σχολίασε η αριστερή (με
την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυρια-
κού ρίχνοντας λίγο ακόμα αλάτι
στην πληγή. «Αγγελοσκιάχτηκα!»
μουρμούρισε η Ευγενία.

Στο είδος «μελόδραμα», πάντως,
αυτός που διαπρέπει και φαίνεται ότι
θα σφραγίσει την πολιτική σκηνή με
το ερμηνευτικό του πάθος είναι ο
Οδυσσέας Μιχαηλίδης. «Όποιος θέ-
λει να βγάλουμε τη χώρα από τον
βούρκο, είναι εν δυνάμει συνοδοιπό-
ρος μου» είπε στον Φιλελεύθερο, δί-
νοντας τον τόνο ως προς το ύφος του
αντιπολιτευτικού του λόγου. Βούρ-
κος, σήψη, αηδία… να κάποιες λέξεις
που θα εμπλουτίσουν τον δημόσιο
διάλογο εν όψει των βουλευτικών
εκλογών του 2026. Βοήθειά μας!

Σαν να μη μας έφταναν οι δικοί μας,
αγαπημένο μου ημερολόγιο, τη
βδομάδα που πέρασε είχαμε και ως
special guest έναν παλιό γνώριμο. Ο
πρώην πρέσβης των ΗΠΑ John M.
Koenig θυμήθηκε την κάκιστη σχέ-
ση του με τον πρόεδρο Αναστασιά-
δη τον οποίο αποκάλεσε «απατεώνα
και μεγαλομανή» (ή καυχησιάρη ή
φαφλατά, αναλόγως της μετάφρα-
σης). «Τούρκο πρέσβη της Αμερικής
στην Κύπρο» τον χαρακτήρισε ο Τέ-
ως, ο οποίος έχει πολύ πιο σοβαρά
θέματα να διαχειριστεί από έναν
εμπαθή διπλωμάτη που δεν άφησε
τις καλύτερες εντυπώσεις κατά τη
θητεία του την περίοδο 2012 - 2015.

Επειτα από τόσο drama χρειάζεται
αποφόρτιση. Γι’ αυτό επιλέγω από
την πλούσια επικαιρότητα των ημε-
ρών την πρωτοβουλία της αντιπρο-
έδρου του ΔΗΣΥ Σάβιας Ορφανίδου
για την… εμμηνόπαυση: «Στα πλαί-
σια του κοινοβουλευτικού ελέγχου
απέστειλα ερώτηση/επιστολή προς
τους αρμόδιους υπουργούς Εργα-
σίας και Υγείας για να ενημερωθού-
με για την πολιτική κατεύθυνση της
κυβέρνησης σχετικά με τα θέματα
της εμμηνόπαυσης». «Είναι θέμα
φαντασίας…», όπως τραγούδησε
κάποτε ο υπέροχος Λαυρέντης, για
να το θέσω όσο πιο κομψά γίνεται
αγαπημένο μου ημερολόγιο.

Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον

Κλαίνε οι χήρες, κλαίνε κι οι παντρεμένες

stavros.christodoulou@gmail.com

Η Μέγκαν Μαρκλ έβαλε τα κλάματα on air και το καρέ αποφάνθηκε ότι «από την εποχή του μετριότατου “Suits” δεν έχουν γίνει, φευ, ση-
μαντικά υποκριτικά άλματα».

Ο Νίκαρος, ο Χριστοδουλίδης, η ΕΔΕΚ και τα εξώδικα
Δεν ασχολούμαι με τα λόγια ενός
Τούρκου πρέσβη, είπε ο Αναστασιάδης
σχετικά με την αναφορά του πρώην
Αμερικανού πρέσβη Τζον Κένιγκ ότι
τον θεωρούσε «απατεώνα». Ο Κένιγκ
βέβαια μιλά άπταιστα ελληνικά και εί-
ναι παντρεμένος με την ελληνικής κα-
ταγωγής Νάταλη, οπότε ο χαρακτηρι-
σμός «Τούρκος» είναι μάλλον υπερβο-
λικός. Το παρασκήνιο της κόντρας των
δύο αντρών είναι ενδιαφέρον, αφού,
σύμφωνα με τον αστικό μύθο της ΚΥΠ,
ο πρέσβης σε μια ιδιωτική του συνομι-
λία φέρεται να αποκάλεσε τον τότε
Πρόεδρο «μέθυσο», ίσως μεταξύ
αστείου και σοβαρού, αλλά σίγουρα
εκτός διπλωματικών πλαισίων. Επειδή
λοιπόν η τότε ΚΥΠ και ο επικεφαλής
της δεν «φίλτραραν» την «πληροφο-
ρία», ο Νίκαρος στο άκουσμά της έριξε
τασάκια από τον λόφο μέχρι το μετόχι
του Κύκκου. The rest is history. 

Το πρωτομαγιάτικο μήνυμα του Προ-
έδρου ήταν γεμάτο με υποσχέσεις
προς εργαζόμενους και συνταξιού-
χους και κανένας δεν μπορεί να αμφι-
σβητήσει το ότι θα παλέψει γι’ αυτούς
αφού ο ίδιος ανήκει στη μικρή αλλά
εκλεκτή τάξη αυτών που είναι ταυτό-
χρονα και εργαζόμενοι στο Δημόσιο
και συνταξιούχοι, δύο σε
ένα. God bless him. 

Βρέθηκε και τρίτος υποψήφιος για
την προεδρία της ΕΔΕΚ, ενώ άλλοι
δύο το σκέφτονται. Άλλος για τη βάρ-
κα μας. Όπως πάμε στην ΕΔΕΚ θα
έχουμε περισσότερους υποψήφιους
από ψηφοφόρους.

Η Ειρήνη –ειρήνη στην Κύπρο αλλά όχι
στο ΑΚΕΛ– Χαραλαμπίδου πάει Επιτρο-
πή Ελέγχου για να βρει ποιοι ευθύνον-
ται για πράξεις και παραλείψεις που
μας έφεραν σε τόσο τραγικό υδατικό
πρόβλημα. Ο Πρόεδρος, πάντως, υπό-
σχεται 15 χιλιάδες κυβικά μέτρα ημε-
ρησίως από τις μονάδες αφαλάτωσης
που θα πάρουμε από ΗΑΕ. Δεν πρόκει-
ται για μεγάλη ποσότητα, αλλά με προ-
σοχή στη διαχείριση μάλλον δεν θα δι-
ψάσουμε, τουλάχιστον για φέτος. Ώς
του χρόνου, όπως έλεγε η γιαγιά μου,
«άξιος που εν να ζήσει». 

Δεν μπορεί παρά να συμπάσχουμε με
τις εταιρείες καυσίμων και την ατυχία

που διαχρονικά τις κατατρέχει: όταν
πέφτει διεθνώς η τιμή των καυσίμων
δυστυχώς έχουν στοκ από όταν ήταν
ακόμη ακριβό! Αντιθέτως, όταν ακρι-
βαίνει διεθνώς η τιμή των καυσίμων
δεν έχουν καθόλου στοκ και πρέπει
άμεσα να αγοράσουν. Γεννηθήκαμε
άτυχοι.

Ο Πρόεδρος ανάρτησε βίντεο φόρο
τιμής στην επέτειο ένταξής μας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Προφανώς εκ
παραδρομής στο βίντεο δεν υπάρ-
χουν φωτογραφίες από Κληρίδη,
Τάσσο, Βασιλείου ή Σημίτη. Ευτυχώς
υπάρχουν επτά φωτογραφίες του νε-
αρού μας Νίκου κι ας ήταν τότε αμού-

στακο παλληκάρι.

Εκπαιδευτικά μαθήματα για εργαζό-
μενους στο Δημόσιο ώστε να εφαρμό-
ζουν καλύτερα τον Οδηγό Συμπεριφο-
ράς και Δεοντολογίας. Γουάου. Σαν τα-
λαιπωρημένος πολίτης πάντως δηλώ-
νω πως δεν έχω απαίτηση για καμιά
θεαματική βελτίωση. Μου αρκεί μόνο
να μη συνδικαλιστούν τα ρομπότ της ΑΙ
ώστε τουλάχιστον εκείνα να απαντούν
τα τηλέφωνα. Just that, nothing else. 

170 χιλιάδες απλήρωτα εξώδικα από
τις κάμερες τροχαίας, που σημαίνει
σχεδόν κάθε οικογένεια στην Κύπρο
έχει τουλάχιστον ένα. Μπορεί λοιπόν
να μην πραγματοποιήθηκε ποτέ το
σύνθημα «κάθε σπίτι και κάστρο», αλ-
λά προφανώς πετύχαμε το «κάθε σπίτι
και απλήρωτο εξώδικο».

Οι νομοθετικές ρυθμίσεις που προ-
ωθούνται και ενδέχεται να πλήξουν
την ελευθεροτυπία είναι ένας από
τους λόγους που η χώρα μας υποχώ-
ρησε 12 θέσεις (πέσαμε στη θέση 77)
στον Παγκόσμιο Δείκτη Ελευθερίας
του Τύπου της οργάνωσης Δημοσιο-
γράφοι χωρίς Σύνορα. Όπως είπε και
ο Άγγλος ποιητής Matthew Arnold «η
Δημοσιογραφία είναι Λογοτεχνία υπό
πίεση». Συχνά, πολλή κι αβάστακτη
πίεση. 

Παράκληση προς Τμήμα Ειδήσεων
ΡΙΚ: αν μια στο τόσο πείτε κυβέρνηση
αντί κυβέρνηση Νίκου Χριστοδουλίδη
πάλι θα καταλάβουμε τι
εννοείτε. Trust me. 

Γεμίσαμε συκοφάντες, δεν τους προλαβαίνω.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Χωρίς νομιμοποίηση των πτήσεων
μέσω του αεροδρομίου του βορείου
τμήματος της Κύπρου αλλά και των
εμπορικών συναλλαγών μέσω των
λιμανιών των Τουρκοκυπρίων, η
όποια πολιτική εξίσωση, έστω υπό
μορφή βολιδοσκόπησης της ελλη-
νοκυπριακής πλευράς, δεν συγκεν-
τρώνει ιδιαίτερες πιθανότητες να γί-
νει αποδεκτή» από το καθεστώς του
Ταγίπ Ερντογάν. Την εκτίμηση αυτή
ανέπτυξε στην «Κ» κοινοτική πηγή,
με άριστη γνώση των θέσεων των
δύο πλευρών, περιλαμβανομένης
και της προσδοκίας του προέδρου
Χριστοδουλίδη να διασυνδέσει την
προώθηση των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων με την επίλυση του Κυπριακού,

στο πλαίσιο των οποίων επιστρα-
τεύθηκαν διάφορες ιδέες από την
ελληνοκυπριακή πλευρά, οι οποίες,
επί του παρόντος, αφήνουν αδιάφορη
την Άγκυρα. 

Όπως ανέφερε η ίδια πηγή, «τα
δεδομένα είναι γνωστά σε όλους και
θεωρώ ότι δύσκολα θα μπορούσαν
να διαφοροποιηθούν», παραπέμπον-
τας αφενός στην αξίωση Ερντογάν
για «διασφάλιση της επόμενης μέρας
των Τουρκοκυπρίων» σε ένα ενδε-
χόμενο ναυάγιο μιας νέας διαπραγ-
μάτευσης. Αναγνωρίζοντας, όμως,
αφετέρου και τη δυσκολία της ελ-
ληνοκυπριακής πλευράς να συναι-
νέσει σε νομιμοποίηση απευθείας
εμπορίου και απευθείας πτήσεων
από τα κατεχόμενα, χωρίς καμιά εγ-
γύηση τόσο για τη λύση του Κυπρια-
κού, όσο και για την «ποιότητα μιας
ενδεχόμενης διευθέτησης». 

Η απαίτηση, πάντως, της τουρ-
κικής πλευράς για τη νομιμοποίηση

των απευθείας πτήσεων από το ψευ-
δοκράτος, δεν είναι καινούργια. Είχε
καταγραφεί από το 2006, όταν στο
τιμόνι της Ε.Ε. βρισκόταν η Φινλαν-
δία, η οποία είχε διαθέσει χρόνο και
ενέργεια προκειμένου να επιτύχει
συμφωνία Λευκωσίας-Άγκυρας. Η
προσπάθεια της Φινλανδικής Προ-
εδρίας, πριν από 20 περίπου χρόνια,
είχε αφετηρία το άνοιγμα ενός του-
λάχιστον τουρκικού λιμανιού προς
την Κυπριακή Δημοκρατία, ώστε να
αποφευχθεί η διατάραξη των ευρω-
τουρκικών σχέσεων και η επιβολή
ευρωπαϊκών κυρώσεων κατά της Άγ-
κυρας, την οποία είχε αναγκαστεί
να προτείνει η Κομισιόν, διά του
τότε Επιτρόπου διεύρυνσης (επίσης
από τη Φινλανδία) Όλι Ρεν, λόγω της
άρνησης της Τουρκίας να εφαρμόσει
την Τελωνειακή Ένωση έναντι της
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ωστόσο, η Τουρκία ζητούσε αν-
ταλλάγματα από το 2006, προκειμένου
να συναινέσει στο άνοιγμα ενός και
μόνον τουρκικού λιμανιού προς την
Κυπριακή Δημοκρατία. Ανταλλάγ-
ματα, τα οποία όπως έλεγε η Άγκυρα,
θα είχαν «ανταποδοτικό χαρακτήρα»
και θα κινούνταν στη λογική «ανα-
γνώρισης έναντι αναγνώρισης». Δη-
λαδή, θεωρώντας ότι το άνοιγμα έστω
και ενός τουρκικού λιμανιού θα συ-
νιστούσε αναγνώριση της Κυπριακής
Δημοκρατίας από την Τουρκία, η Άγ-
κυρα απαιτούσε «ανταποδοτικές κι-
νήσεις» από τη Λευκωσία, για νομι-
μοποίηση του απευθείας εμπορίου
από τα λιμάνια της κατεχόμενης Κύ-
πρου (στη βάση πρότασης της Κο-
μισιόν) και των πτήσεων από το πα-
ράνομο αεροδρόμιο Τύμπου, ώστε
να δημιουργηθούν συνθήκες ανα-
γνώρισης, de facto σε πρώτο χρόνο,
του κατοχικού ψευδοκράτους. 

Οι τουρκικές διεκδικήσεις του
2006, μετά από 20 σχεδόν χρόνια,
προσέλαβαντη σημερινή τους μορφή
και κωδικοποιήθηκαν από το τουρ-
κικό ΥΠΕΞ, σε αυτό που πλέον κα-
λείται «3 Άλφα»: Δηλαδή στο τουρκικό
αίτημα για εξασφάλιση «απευθείας
πτήσεων, απευθείας εμπορίου και
απευθείας σχέσεων» του ψευδοκρά-
τους με τη διεθνή κοινότητα, ως προ-

ϋπόθεση, δηλαδή ως προαπαιτούμενο
για την έναρξη μιας νέας προσπά-
θειας απευθείας συνομιλιών για λύση
του Κυπριακού. 

Η Λευκωσία που δικαίως θεωρού-
σε και εξακολουθεί να θεωρεί ότι μια
τέτοια εξέλιξη θα οδηγήσει με μα-
θηματική ακρίβεια στο κλείσιμο του
Κυπριακού, προσδίδοντας στο ψευ-
δοκράτος, ένα ντε φάκτο καθεστώς,
ανάλογο με αυτό της Ταϊβάν, αρνείται
να συναινέσει σε μια τέτοια κίνηση.
Παρά τις εμφανείς ή συγκεκαλυμ-
μένες εκκλήσεις και την προώθηση
της εν λόγω τουρκικής θέσης από
διάφορους μεσολαβητές. Με πρώτους
τους Βρετανούς, που πριν από τέσ-
σερα περίπου χρόνια, διά του Ajay
Sharma (που από τον περασμένο
μήνα, Απρίλιο 2025, είναι ύπατος
αρμοστής της Βρετανίας στη Μα-
λαισία), είχαν θέσει το ζήτημα μιας
«χειρονομίας καλής θέλησης», σε
αυτό μάλιστα το επίπεδο. Για να ακο-
λουθήσει ο ΟΗΕ, διά του Κόλιν Στι-
ούαρτ, αλλά και διάτης Μαρία Άνχελα
Ολγκίν Κουεγιάρ, που αναλαμβάνει
ξανά καθήκοντα στο Κυπριακό, η
οποία, μιλώντας στην «Κ» είχε δια-
μηνύσει προς τον κ. Χριστοδουλίδη
ότι γνωρίζει πολύ καλά τι θα άνοιγε
τον δρόμο για τη λύση του Κυπρια-
κού, σημειώνοντας ότι ο Πρόεδρος
«έχει μία πολύ καθαρή εικόνα και
ξέρει τι θα μπορούσε να ξεκλειδώσει
τη διαδικασία».

Τα «3 Άλφα» λοιπόν συντηρούνται
στο τραπέζι από την τουρκική πλευ-
ρά, εδώ και 20 σχεδόν χρόνια, ενώ
«μεταφέρονται» και σήμερα από με-
σολαβητές στις συζητήσεις τους με
την ελληνοκυπριακή πλευρά. Όπως
έλεγε τουρκική πηγή στις Βρυξέλλες,
ενδεχόμενη ικανοποίηση των «3 Άλ-
φα», «θα οδηγήσει στη διασφάλιση
της κυριαρχικής ισότητας της ΤΔΒΚ».
Κάτι που προφανώς εξηγεί ακόμη

περισσότερο τις ενστάσεις της ελ-
ληνοκυπριακής πλευράς. 

Τουρκικό λιμάνι 
Το 2006, σε μια πολύ δύσκολη πε-

ρίοδο για τις ευρωτουρκικές σχέσεις,
η Κομισιόν είχε εισηγηθεί όπως πά-
γωνε το άνοιγμα 8 διαπραγματευτι-
κών κεφαλαίων της Τουρκίας, ως
επίσης και όπως πάγωνε το κλείσιμο
των 34 εναπομεινάντων διαπραγμα-
τευτικών κεφαλαίων της υποψήφιας
χώρας, ως αποτέλεσμα της άρνησης
της Άγκυρας να εφαρμόσει το Πρω-
τόκολλο έναντι στην Κυπριακή Δη-
μοκρατία. Εξαιτίας δηλαδή της από-
φασης της Τουρκίας να κρατήσει
κλειστούς τους τουρκικούς λιμένες
στο εμπόριο από την Κύπρο. Κάτι
που εκ των πραγμάτων αποτελούσε
και εξακολουθεί να αποτελεί δυσμενή
διάκριση στην εφαρμογή της υφι-
στάμενης Τελωνειακής Ένωσης. 

Το πολιτικό και όχι μόνο κόστος
των κυρώσεων που πρότεινε τότε η
Κομισιόν (και εν τέλει εγκρίθηκαν
ομόφωνα από τα 25 τότε κράτη-μέλη),
ήταν τεράστιο για την Τουρκία, η
οποία ένα μόλις έτος μετά την έναρξη
των ενταξιακών της διαπραγματεύ-
σεων, στις 3 Οκτωβρίου 2005, αναγ-
κάστηκε να εισέλθει σε μια διαδικα-
σία συζήτησης για υλοποίηση «ανεκ-
πλήρωτων» κυπρογενών υποχρεώ-
σεων προς την Ε.Ε. 

Επιχειρώντας μια πρωτοφανή με-
σολάβηση, η Φινλανδία, που ασκούσε
την προεδρία του Συμβουλίου της
Ε.Ε., το δεύτερο εξάμηνο του 2006,
επεδίωξε να οδηγήσει σε συμφωνία
τη Λευκωσία και την Άγκυρα. Εκεί
λοιπόν, στο πλαίσιο της «φινλανδικής
φόρμουλας», ακούστηκε για πρώτη
φορά η ιδέα για άνοιγμα ενός τουρ-
κικού λιμανιού προς την Κυπριακή
Δημοκρατία. Ήταν μάλιστα τόσο έν-

τονες οι συζητήσεις, ώστε ένα πρωί
του φθινοπώρου του 2006, το ειδη-
σεογραφικό πρακτορείο ειδήσεων
Reuters είχε μεταδώσει ότι η Άγκυρα
ήταν έτοιμη να ανοίξει ένα λιμάνι
προς την Κυπριακή Δημοκρατία,
κάτι που όσοι ζούσαμε τα γεγονότα
της εποχής από κοντά, στις Βρυξέλ-
λες, γνωρίζαμε ότι «ήταν εκτός συ-
ζήτησης» για την Τουρκία, η οποία
απαιτούσε «αναγνώριση έναντι ανα-
γνώρισης». Δηλαδή, διασύνδεε το
άνοιγμα ενός τουρκικού λιμανιού
«προς το κυπριακό εμπόριο, περι-
λαμβανομένων των μέσων μεταφο-
ράς, ήτοι των πλοίων με αφετηρία
την Κυπριακή Δημοκρατία», με τη
νομιμοποίηση του απευθείας εμπο-
ρίου από τα λιμάνια της κατεχόμενης
Κύπρου και τη νομιμοποίηση των
απευθείας πτήσεων από το παράνομο
αεροδρόμιο Τύμπου. Στις συζητήσεις
υπό τη Φινλανδική Προεδρία είχαν
«παρεισφρήσει» και άλλα ζητήματα,
καθιστώντας τες ένα μίνι-πλαίσιο
λύσης του Κυπριακού, περιλαμβα-
νομένης της επιστροφής της περί-
κλειστης πόλης της Αμμοχώστου,
με την Άγκυρα όμως να απορρίπτει
μια τέτοια διασύνδεση. Ως αποτέλε-
σμα, οι συζητήσεις στο πλαίσιο της
φόρμουλας της Φινλανδικής Προ-
εδρίας κατέρρευσαν και η Ε.Ε. αναγ-
κάστηκε να πορευθεί σε ένα πιο δύ-
σβατο τοπίο κυπροτουρκικών σχέ-
σεων από αυτό που αρχικά είχε υπο-
λογίσει. Έχοντας να διαχειριστεί μια
προβληματική Τελωνειακή Ένωση
με την Τουρκία, που δεν εφαρμοζόταν
έναντι της Κυπριακής Δημοκρατίας,
κράτους-μέλους της Ε.Ε. Ένα υπο-
ψήφιο κράτος, την Τουρκία, της οποί-
ας η ενταξιακή πορεία είχε κουτσου-
ρευτεί, εν τη γενέσει της. Και ένα
κράτος-μέλος το οποίο δεν αναγνω-
ριζόταν από όλες τις υποψήφιες προς
ένταξη χώρες.

Ο Ερντογάν
απαιτεί Τύμπου

στην εξίσωση
Χριστοδουλίδη

Η πατρότητα ανοίγματος «ενός τουρκικού
λιμανιού» και η τουρκική απαίτηση

για «αναγνώριση έναντι αναγνώρισης»

Με βάση αυτά τα δεδομένα, η ιδέα
που δημοσίευσε η αθηναϊκή εφη-
μερίδα, «Τα Νέα» και εν τέλει απο-
δόθηκε στον πρόεδρο Χριστοδου-
λίδη, για διασύνδεση του ανοίγμα-
τος ενός τουρκικού λιμανιού προς
την Κυπριακή Δημοκρατία, με αν-
τάλλαγμα την παραχώρηση διευ-
κολύνσεων ευρωπαϊκών θεωρήσε-
ων διαβατηρίων σε Τούρκους επι-
χειρηματίες, δεν θα μπορούσε να
έχει καμιά απολύτως τύχη. Όχι
μόνο γιατί το πολιτικό βάρος διευ-
κολύνσεων ευρωπαϊκών θεωρήσε-
ων διαβατηρίων Τούρκων επιχει-
ρηματιών, υπολείπεται του πολι-
τικού εκτοπίσματος του ανοίγματος
ενός τουρκικού λιμανιού προς την
Κυπριακή Δημοκρατία, που από το
2006 εκλαμβάνεται από το τουρκικό
ΥΠΕΞ ως κίνηση αναγνώρισης του
νόμιμου κράτους της Κύπρου, αλλά
και γιατί η παραχώρηση διευκο-
λύνσεων ευρωπαϊκών θεωρήσεων
διαβατηρίων προς την Τουρκία
αποτελεί ήδη ευρωπαϊκή εισήγηση,
περιλαμβάνεται στο κοινό έγγραφο
Μπορέλ/Κομισιόν και έχει ήδη τύχει
της θετικής υποδοχής των 27 κρα-

τών-μελών, περιλαμβανομένης και
της Κυπριακής Δημοκρατίας, που
συμφώνησαν στην «προώθηση της
εργασίας», επί των προτάσεων που
περιλαμβάνει. Άρα, εκλαμβάνεται
ως «ξαναζεσταμένο φαγητό».

Κυβερνητική πηγή στη Λευκω-
σία ανέφερε στην «Κ» ότι οι ιδέες
που έβαλε στο τραπέζι η Κυπριακή
Δημοκρατία, άτυπα και ως βολιδο-
σκόπηση, ήταν γενικού χαρακτήρα
σε σχέση με την εκπλήρωση κυ-
προγενών υποχρεώσεων της Τουρ-

κίας, με αντάλλαγμανα προωθηθούν
οι ευρωτουρκικές σχέσεις. Στις εν
λόγω ιδέες της Λευκωσίας, ο Πρό-
εδρος όμως φέρεται να αναφέρθηκε
σε κάποιες χειρονομίες προς την
Τουρκία, οι οποίες ωστόσο θεω-
ρούνται ως ήσσονος σημασίας από
την Άγκυρα και σε καμιά περίπτωση
δεν είναι σε θέση να επανενεργο-
ποιήσουν τη διαδικασία λύσης του
Κυπριακού, όπως τουλάχιστον την
επιδιώκει η Λευκωσία.

Σε αυτές τις ιδέες περιλαμβά-
νονται τόσο η διευκόλυνση για πα-
ραχώρηση ευρωπαϊκών θεωρήσεων
διαβατηρίων στην οποία αναφέρ-
θηκαν «Τα Νέα», όσο και η επάνοδος
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επεν-
δύσεων στην Τουρκία, για την οποία
επίσης, όμως, συμφώνησαν όλα τα
κράτη-μέλη στις 17 Δεκεμβρίου
2024. Ως επίσης και η συμμετοχή
του Τούρκου ΥΠΕΞ στο άτυπο Συμ-
βούλιο Γκίμνιχ, η οποία επίσης απο-
τελεί μέρος των εισηγήσεων της
Ε.Ε., στο πλαίσιο του κοινού εγγρά-
φου Μπορέλ/Κομισιόν που έτυχε
θετικής υποδοχής από τα 27 κρά-
τη-μέλη, περιλαμβανομένης και της

Κύπρου και έχει ήδη υλοποιηθεί με
τη γνωστή συμμετοχή Φιντάν σε
άτυπο ΣΕΥ. 

Όλα αυτά, σε συνδυασμό με τις
πληροφορίες της «Κ», σύμφωνα με
τις οποίες η Τουρκία ζητάει όπως
στην εξίσωση Χριστοδουλίδη το-
ποθετηθεί και η νομιμοποίηση των

πτήσεων από το αεροδρόμιο Τύμ-
που, ως επίσης και το απευθείας
εμπόριο, στη λογική «αναγνώριση
έναντι αναγνώρισης», αποτελούν
προφανώς και τον λόγο της δημό-
σιας απόρριψης των κυπριακών
προτάσεων. Ενδεικτική είναι η δή-
λωση του εκπροσώπου του ΥΠΕΞ

της Τουρκίας, Oncu Keceli, ο οποίος
ανέφερε ότι «οι ισχυρισμοί του ελ-
ληνοκυπριακού Τύπου ότι τα λιμά-
νια της χώρας μας θα ανοίξουν για
τα ελληνοκυπριακά πλοία με αν-
τάλλαγμα τη διευκόλυνση της βίζας
της Ε.Ε. για τους επιχειρηματίες
μας είναι φανταστικοί».

Η ιδέα του Προέδρου
<<<<<<<

Οι συζητήσεις στο πλαί-
σιο της φόρμουλας της

Φινλανδικής Προεδρίας
κατέρρευσαν και η Ε.Ε.
αναγκάστηκε να πορευ-
θεί σε ένα πιο δύσβατο
τοπίο κυπροτουρκικών
σχέσεων από αυτό που

αρχικά είχε υπολογίσει.

<<<<<<<

Η Τουρκία ζητούσε ανταλλάγματα
από το 2006, προκειμένου

να συναινέσει στο άνοιγμα ενός
και μόνον τουρκικού λιμανιού προς

την Κυπριακή Δημοκρατία.

Η ιδέα που δημοσίευσαν «Τα Νέα» και εν τέλει αποδόθηκε στον πρόεδρο Χριστοδουλίδη, για διασύν-
δεση του ανοίγματος ενός τουρκικού λιμανιού προς την Κυπριακή Δημοκρατία, με αντάλλαγμα την πα-
ραχώρηση διευκολύνσεων ευρωπαϊκών θεωρήσεων διαβατηρίων σε Τούρκους επιχειρηματίες, δεν
θα μπορούσε να έχει καμιά απολύτως τύχη.

Οι τουρκικές διεκδικήσεις του 2006, μετά από 20 σχεδόν χρόνια, προσέλαβαν τη σημερινή τους μορφή και κω-
δικοποιήθηκαν από το τουρκικό ΥΠΕΞ, σε αυτό που πλέον καλείται «3 Άλφα».
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Όταν την περασμένη Πέμπτη τα
τουρκικά F-16 του σμήνους επίδει-
ξης «Solo Turk» δοκιμάζονταν στο
πλαίσιο των προετοιμασιών της
τουρκικής έκθεσης τεχνολογίας,
«Teknofest» 2025, με χαμηλές υπερ-
πτήσεις πάνω από το παράνομο
αεροδρόμιο της Τύμπου, πολίτες
τόσο σε διαδικτυακά γκρουπ όσο
και τηλεφωνώντας στην Αστυνομία
Κύπρου, εξέφραζαν δυσφορία και
ανησυχία «για τις ασκήσεις των
Τούρκων». Ωστόσο, η έκθεση «Te-
knofest», που από το 2018 αποτελεί
ουσιαστικά μια διοργάνωση-«ερ-
γαλείο» της τουρκικής εξωτερικής
πολιτικής, φέτος έγινε για πρώτη
φορά στα Κατεχόμενα, εντάσσον-
τας τόσο τη γεωγραφική τους επι-
κράτεια όσο και τη λεγόμενη ΤΔΒΚ
στο επίκεντρο της «εθνικής αμυν-
τικής βιομηχανίας» της Τουρκίας.
Η τελευταία, εστιάζοντας επιτυχη-
μένα παραγωγικά και εξαγωγικά
τα τελευταία χρόνια σε τεχνολογίες
αιχμής όπως τα μη-επανδρωμένα
αεροχήματα (drones, UCAVs), έχει
κατορθώσει όχι μόνο να καταστεί
δείκτης αύξησης της στρατιωτικής
ισχύος της Τουρκίας αλλά και πα-
ράγοντας –από τον Καύκασο και
την Ουκρανία μέχρι τη Λιβύη και
τη Μέση Ανατολή– αύξησης του
γεωπολιτικού αποτυπώματος της
χώρας με ενεργό και συχνά στρα-
τιωτικά τρόπο. Φέτος το τετραήμερο
της «Teknofest» 2025 συνέπεσε,
χρονικά και σημειολογικά, με την
παράνομη επίσκεψη του Ταγίπ Ερν-
τογάν στην «ΤΔΒΚ» και αναπόφευ-
κτα σε μια πολύ ενδιαφέρουσα χρο-
νική συγκυρία, περιφερειακά αλλά
και σε σχέση με τις εξελίξεις στο

Κυπριακό, δείχνει να καθίσταται
αφορμή για αποστολή συγκεκρι-
μένων σινιάλων με πολλαπλούς
μάλιστα αποδέκτες. 

Η μεγάλη εικόνα
Η προέκταση, ως προς τη μεγάλη

εικόνα, της διοργάνωσης της «Te-
knofest» στα Κατεχόμενα πηγαίνει
πολύ πέραν του Κυπριακού και εν-
τάσσεται και στις επιδιώξεις της
Τουρκίας στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Η Τουρκία εντάσσει, τουλά-
χιστον από το 2016, τον γεωγραφικό
χώρο των Κατεχομένων στους
αμυντικούς σχεδιασμούς της στο
πλαίσιο του δόγματος «Forward
Basing Posture», ως προς την αυ-
ξημένη αεροναυτική της παρουσία
στην περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου, κάτι που διαφάνηκε και
από την αναβάθμιση στρατιωτικών
εγκαταστάσεων –ναυτικής και αε-
ροπορικής φύσης– στα κατεχόμενα
Λευκόνοικο και Μπογάζι. Επιπλέον,
η παρουσία της «Teknofest» στα
Κατεχόμενα δεδομένης και της εμ-
πλοκής της ίδιας της οικογένειας

Ερντογάν (ο γαμπρός του Ερντογάν,
Σελτζούκ Μπαϊρακτάρ, της εται-
ρείας Baykar που φτιάχνει τα drones
ΤΒ-2 είναι ο CEO της εταιρείας διορ-
γάνωσης) αποτελεί και προέκταση
της συναλλακτικής προσέγγισης
της τουρκικής ηγεσίας δεδομένου
πως τα drones που παράγει η Τουρ-
κία έχουν πετυχημένο εξαγωγικό
κύκλο σε Ευρώπη, Αφρική και Ασία
και συμμετέχουν, κανονικά, σε πο-
λεμικές συγκρούσεις των τελευ-
ταίων χρόνων από την Ουκρανία
και τη Συρία μέχρι τη Λιβύη και
τον Καύκασο. Επιπλέον, στην τρέ-
χουσα συγκυρία με τον πόλεμο στη
Γάζα να εμμένει και την κατάσταση
στη Συρία να παραμένει ρευστή,
η υπενθύμιση του αμυντικοβιομη-
χανικού συμπλέγματος της Τουρ-
κίας στέλνει σινιάλα με αποδέκτες
τόσο τη Δύση όσο και τα κράτη
της περιοχής:

• Στο Συριακό ιδίως όπου ο αν-
ταγωνισμός Τουρκίας-Ισραήλ ανα-
δύεται και όπου η Άγκυρα έχει θέσει
και το ζήτημα μεταφοράς των ρω-
σικών πυραύλων S-400 στη νέα συ-

ριακή διοίκηση – πτυχή που συν-
δέεται με τις αμερικανοτουρκικές
σχέσεις. 

• Σε μια συγκυρία που η αβε-
βαιότητα του Ουκρανικού και οι
σχέσεις ΗΠΑ-Ε.Ε. αναφορικά με
τον πυρήνα της ευρωπαϊκής αρχι-
τεκτονικής ασφάλειας βρίσκονται
υπό εξέταση, η Άγκυρα διεκδικεί
ρόλο και λόγο στην αμυντική και
εξοπλιστική πολιτική της Ευρώπης. 

Η παρουσία Ερντογάν 
Η παρουσία του Ερντογάν στα

Κατεχόμενα, πέραν των πτυχών
που συνδέονται με την πρόσφατη
κρίση με τη μαντίλα και τις ισορ-
ροπίες λόγω των επερχόμενων
«εκλογών» στην τουρκοκυπριακή
κοινότητα, με αφορμή την «Tekno-
fest» κατέστη πλήρως υποστηρι-
κτική επί του Τουρκοκύπριου ηγέτη,
Ερσίν Τατάρ. Ο Τούρκος πρόεδρος
μίλησε ξεκάθαρα για λύση δύο κρα-
τών και αναγνώριση της «ΤΔΒΚ»
υποστηρίζοντας πλήρως το αφή-
γημα του κ. Τατάρ. «Εμείς πιστεύου-
με ότι στην Κύπρο με μια λύση δύο

κρατών μπορούμε να αφήσουμε
πίσω μας τα ιστορικά προβλήματα»,
είπε χαρακτηριστικά ο Ερντογάν
για να αναφερθεί και στη συνέχιση
των προσπαθειών για αναγνώριση
του παράνομου μορφώματος. «Θα
συνεχίσουμε να εντείνουμε τις προ-
σπάθειές μας για την αναγνώριση
της “TΔΒΚ”. Ως Τουρκία δεν θα
αφήσουμε ποτέ την “ΤΔΒΚ” μόνη
και χωρίς κανέναν», πρόσθεσε τις
παραμονές της καθόδου του. Ωστό-
σο, αυτό που αναφέρουν στην «Κ»
έμπειροι παρατηρητές στα Κατε-
χόμενα είναι πως ο Ερντογάν, γνω-
στός για τους τακτικισμούς του και
εν μέσω κρίσης στην Τουρκία αλλά
και κρίσης με προεκτάσεις στα Κα-
τεχόμενα και τις σχέσεις AKP -
UBP/Τατάρ θα μπορούσε να επι-
τρέψει μικρές εξελίξεις στο Κυπρια-
κό, ασχέτως ποιος θα βρίσκεται
τους επόμενους μήνες στο τιμόνι
της ηγεσίας της τουρκοκυπριακής
κοινότητας. Τέλος, η ίδια η επιλογή
της διοργάνωσης της «Teknofest»
στα Κατεχόμενα, που ανακοινώ-
θηκε ήδη από τον περασμένο Νο-
έμβριο, δείχνει προς την κατεύ-
θυνση αναβάθμισης του «αδελφού»
και «μικρού κράτους» («μικρή πα-
τρίδα») στο πλαίσιο της τουρκο-
φωνίας, δεδομένου ότι την εν λόγω
έκθεση επισκέπτονται εκατοντάδες
συμμετέχοντες από τα τουρκογενή
κράτη, ενώ το αποτύπωμα της τουρ-
κικής αμυντικής βιομηχανίας εν-
τάσσει και τον γεωγραφικό χώρο
των Κατεχομένων «ως πεδίο δοκι-
μής» για νέα οπλικά συστήματα,
δεδομένης της παγωμένης σύγ-
κρουσης που εξακολουθεί να υφί-
σταται στην Κύπρο υπό τη μορφή
αντιπαράθεσης (τουρκικές δυνάμεις
κατοχής VS Ε.Φ.). 

Τ ον Ιούλιο 2013, ο μακαριστός
Πάπας Φραγκίσκος είχε την
πρώτη εκτενή συζήτηση με

δημοσιογράφους, στην πτήση της
επιστροφής του από τη Βραζιλία.
Ενώ ο προκάτοχός του Βενέδικτος
ΙΣΤ απαιτούσε να του έχουν υπο-
βληθεί γραπτώς οι ερωτήσεις τους
και αυτός επέλεγε σε ποιες θα απαν-
τούσε, ο Φραγκίσκος επεδίωκε τον
ζωντανό διάλογο για όλα τα θέματα.
Συζητώντας, μεταξύ άλλων, το θέμα
της ομοφυλοφιλίας, ο Φραγκίσκος
είπε: «Αν κάποιος είναι ομοφυλό-
φιλος και αναζητεί τον Θεό και έχει
καλή θέληση, ποιος είμαι εγώ να
κρίνω;». 

Διευκρίνισε ότι δεν είπε κάτι
καινούριο, δεδομένου ότι «η Κατή-
χηση της Καθολικής Εκκλησίας το
εξηγεί πολύ καλά […] Οι ομοφυλό-
φιλοι δεν πρέπει να περιθωριοποι-
ούνται». Τρία χρόνια αργότερα, σε
συνέντευξή του, ο Φραγκίσκος εξή-
γησε ότι «οι άνθρωποι δεν πρέπει
να ορίζονται μόνο από τις σεξουα-
λικές τους τάσεις: ας μην ξεχνάμε
ότι ο Θεός αγαπά όλα τα πλάσματά
του και είμαστε προορισμένοι να

λάβουμε την απέραντη αγάπη του».
Με τον αγαπητικό λόγο του, τις

αγαθοεργές πρωτοβουλίες του, και
την εντυπωσιακή απλότητα της
ζωής του, ο Πάπας Φραγκίσκος μάς
υπενθύμιζε βασικές χριστιανικές
αρετές – συμπόνια, συγχώρεση, τα-
πεινότητα, ανυποκρισία. Στο θέμα
της ομοφυλοφιλίας μάς κάλεσε εμ-
μέσως να σκεφτούμε πόσο εύκολα
κρίνουμε άλλους ανθρώπους – πόσο
φιλεπικριτές (φιλοκατήγοροι, judg-
mental) είμαστε. Με ταπεινότητα,
αποποιήθηκε τη στάση του κανο-
νιστικού παντογνώστη: ακόμα κι
ο Πάπας δεν έχει τη γνωσιακή ισχύ,
ούτε την ηθική αυθεντία να κρίνει
τις ερωτικές προτιμήσεις των άλλων. 

Η φιλεπικρισία συνιστά κακία
(vice), ιδιαίτερα στην εποχή της
ακατάσχετης, μιντιακά μεσολαβη-
μένης επικοινωνίας. Δεν πρόκειται
μόνο για το γεγονός ότι, στην κοι-
νωνία της συνεχούς πλην θραυ-
σματικής πληροφόρησης και της
εκτενούς αλλά αβαθούς γνώσης, ο
πειρασμός της εκφοράς γνώμης επί
παντός επιστητού είναι ισχυρός.
Ακόμη χειρότερα, εύκολα και ανε-

παίσθητα διολισθαίνουμε στη φι-
λεπικρισία: είδες τι πόσταρε στο
Instagramο ανόητος; Μα τι άξεστοι
άνθρωποι είναι αυτοί; Σιγά μην έκα-
νε παιδιά – η καριέρα την ένοιαζε
πάντα. Όσο πιο πολύ μαθαίνουμε
για τις ζωές των άλλων, τόσο πε-
ρισσότερο μπαίνουμε (και, συχνά,
ενδίδουμε) στον πειρασμό να τους
κρίνουμε επιπόλαια. Οι κουτσομ-
πολίστικες εκπομπές της τηλεόρα-
σης εκφράζουν και, περαιτέρω, ενι-
σχύουν αυτή την τάση. Ασχολού-
μενοι με ξένες υποθέσεις, τροφο-
δοτούμε αφηγηματικά τη δική μας
ζωή – αλατίζουμε τη ρουτινώδη κα-
θημερινότητά μας, συντηρούμε τη
ρηχή κοινωνικότητά μας, και επι-
βεβαιώνουμε εμμέσως την ανωτε-
ρότητά μας. 

Το πρόβλημα με τη φιλεπικρισία
είναι διπλό. Πρώτον, γνωσιολογικά
δεν έχουμε όλες τις απαραίτητες
πληροφορίες για να κρίνουμε τους
άλλους. Συχνά μας λείπουν κρίσιμα
γεγονότα, ενώ σπανίως γνωρίζουμε
τα κίνητρα, τις ανησυχίες, τις πα-
ραδοχές, και τις δυσκολίες τους.
Ακόμα κι όταν εξωτερικές συμπε-

ριφορές τους μας είναι γνωστές, η
εσωτερική ζωή τους μας διαφεύγει.
Ο ερμηνευτικά μη γενναιόδωρος
άνθρωπος συνδέει συμπεριφορές
και προσθέτει εικασίες για να κα-
τασκευάσει επικριτικές ιστορίες
για τους άλλους. Ο Μπετόβεν θύ-
μωνε με όσους τον επέκριναν αβα-
σάνιστα για μισανθρωπία – δεν
γνώριζαν την εντεινόμενη κώφωσή
του («Δεν ξέρετε τη μυστική αιτία
που με κάνει να σας φαίνομαι έτσι»).
Το γνωσιολογικό έλλειμμα του φι-
λοκατήγορου αναπληρώνεται από
τη γνωσιακή πλάνη του: τείνει να
κρίνει τις αστοχίες των άλλων με
βάση τον χαρακτήρα τους, ενώ απο-
δίδει τις δικές του σε συγκυριακές
περιστάσεις. Τους άλλους κρίνουμε
από τις πράξεις τους, τον εαυτό μας
από τις προθέσεις μας. 

Δεύτερον, ο φιλεπικριτής πάσχει
από έπαρση. Σχολιάζοντας αρνητικά
τους άλλους, εμμέσως δηλώνει την
υπεροχή του απέναντί τους. Εμείς
είμαστε φυσιολογικοί, έχουμε κα-
λύτερους τρόπους, μεγαλώνουμε
επιμελέστερα τα παιδιά μας. Η έπαρ-
ση είναι διπλά απεχθής. Αφενός

διότι, ενοχλώντας εύλογα τους απο-
δέκτες της, απομειώνεται η κοινω-
νική αρμονία, αφετέρου διότι, απο-
κρύπτοντας τα δικά μας σφάλματα,
εμποδίζει την ηθική βελτίωσή μας. 

Ακολουθώντας τον Καντ, είναι
προτιμότερο να λειτουργούμε με
το «πέπλο της επιείκειας» όταν κρί-
νουμε άλλους, ακόμα κι όταν είμαστε
βέβαιοι για τον κακό χαρακτήρα
τους. Η επιείκεια αφενός μας προ-
στατεύει από πιθανά γνωσιακά
σφάλματα (κάθε χαρακτήρας είναι
πολυσχιδής· ίσως παραβλέπουμε
κάτι), αφετέρου δίνει τη δυνατότητα
στον άλλο να μας εκπλήξει θετικά.
Αν μας ενδιαφέρει η ηθική βελτίωση,
ατομική και συλλογική, η επιείκεια
είναι παιχνίδι win-win. 

Υπάρχει, βεβαίως, ένα τίμημα.
Πιστώνοντας τον άλλο με πιθανή
καλοσύνη, ίσως αποδειχθεί ότι κά-
ναμε λάθος. Αξίζει, όμως, αυτό το
ρίσκο, στο μέτρο που συμβάλλει
στην ηθική βελτίωσή μας και, συ-
νεπώς, στη βελτίωση των σχέσεών
μας με τους άλλους. Η συμπόνια, η
ταπεινότητα και η επιείκεια προ-
άγουν τον αρμονικό κοινό βίο. 

Φυσικά, η αποχή από τη φιλε-
πικρισία δεν σημαίνει αποχή από
κάθε είδους κρίση. Αν δεν κρίναμε
τον βιαστή, τον δολοφόνο ή τον
διεφθαρμένο αξιωματούχο θα ήταν
σαν να κάναμε λοβοτομή στην ορ-
θολογικότητά μας – γνωσιακά και
ηθικά ανεπίτρεπτο. Άλλο φρόνιμη
κρίση, άλλο φιλεπικρισία – η δεύ-
τερη είναι στρέβλωση της πρώτης. 

Δηλώνοντας την αδυναμία του
να κρίνει τους ομοφυλόφιλους, ο
Πάπας Φραγκίσκος ενήργησε ως
καλός χριστιανός – «μη κρίνετε ίνα
μη κριθείτε» (Ματθαίος, 7,1). Πα-
σχίζοντας ο ίδιος να ενσαρκώνει
τις χριστιανικές αρετές, μας έδωσε
ένα πρότυπο ηγέτη-ποιμένα. Το οι-
κουμενικό πένθος για την εκδημία
του αναδεικνύει το τεράστιο ηθικό
εκτόπισμά του. Εύχομαι ο διάδοχός
του να ακολουθήσει το παράδειγμά
του. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον Μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
www.htsoukas.com

«Ποιος είμαι εγώ να κρίνω;»

H Teknofest φέτος έγινε στα Κατεχόμενα, εντάσσοντας τόσο τη γεωγραφική τους επικράτεια όσο και τη λεγόμενη ΤΔΒΚ στο επίκεντρο της «εθνικής αμυντικής βιομηχανίας» της Τουρκίας.

Επίδειξη δύναμης 
από τα Κατεχόμενα 

H Αγκυρα μέσω της έκθεσης τεχνολογίας «Teknofest» 
στέλνει σινιάλα με πολλαπλούς αποδέκτες  

Oχι χωρίς
ευτράπελα 
η Teknofest

Η έκθεση στα Κατεχόμενα είχε
ήδη ένα περιστατικό τραυματι-

σμών όπου λόγω ανέμου μια τε-
ράστια διαφημιστική πινακίδα
κατέρρευσε τραυματίζοντας

τρεις επισκέπτες. Επιπλέον, vi-
ral στα ΜΚΔ έγινε ένα βίντεο χα-
μηλής υπερπτήσης ενός τουρκι-
κού μαχητικού F-4 Phantom που

στο πλαίσιο πρόβας πέταξε
υπερβολικά χαμηλά, με διάφο-
ρους σχολιαστές να επισημαί-
νουν ότι η εν λόγω επίδειξη θα

μπορούσε να αποβεί και μοιραία
με συντριβή του αεροσκάφους.

Στο πλαίσιο του «Teknofest»
πάντως πέταξαν δύο σμήνη επι-
δείξεων της τουρκικής πολεμι-
κής αεροπορίας (Solo Turk &

Red Stars) που επισκέπτονται τα
Κατεχόμενα και κάθε Ιούλιο στο
πλαίσιο «εορτασμών» για την ει-
σβολή του 1974. Εκτέθηκαν, τέ-
λος, και πέταξαν όλοι οι τύποι

μαχητικών drones τύπου «Bay-
raktar» (TB-2 και ΤΒ-3) καθώς
και τα επιθετικά ελικόπτερα

ΑΤΑΚ, ενώ στο διαγωνιστικό μέ-
ρος ομάδες Τούρκων ερευνη-

τών και Τ/κ μαθητών συμμετεί-
χαν σε σειρές δράσης με αντι-
κείμενα τη ρομποτική, το hac-

king, τα UAVs και την ΑΙ.

<<<<<<<

Η προέκταση 
της διοργάνωσης 
στα Κατεχόμενα 

πηγαίνει πολύ πέραν
του Κυπριακού 

και εντάσσεται και 
στις επιδιώξεις 
της Τουρκίας 

στην Ανατολική 
Μεσόγειο.
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Κεμάλ Κιριστζί, ανώτερος συνεργάτης του Brookings Institute, ακαδημαϊκός και συγγραφέας     

Από το πρωί της Πέμπτης κυκλοφο-
ρούσαν επίμονες φήμες στην Ου-
άσιγκτον ότι ο Ντόναλντ Τραμπ 
επρόκειτο να απολύσει εντός της 
ημέρας τον σύμβουλο Εθνικής 
Ασφαλείας Μάικ Γουόλτς. Ωστόσο 
η εκπρόσωπος του Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ Τάμι Μπρους δεν είχε τίπο-
τα να πει επ’ αυτού στους διαπι-
στευμένους συντάκτες κατά την 
τακτική τους ενημέρωση, καθώς 
ουδείς την είχε ενημερώσει. Κά-
ποια στιγμή, ένας δημοσιογρά-
φος διάβασε από το κινητό του 
την ανάρτηση του προέδρου σε 
μέσο κοινωνικής δικτύωσης που 
έκανε γνωστή την αποπομπή του 
Γουόλτς. «Λοιπόν, αυτό είναι το 
θαύμα της σύγχρονης τεχνολο-
γίας και των μέσων κοινωνικής 
δικτύωσης», αρκέστηκε να σχο-
λιάσει με έναν τόνο μοιρολατρί-
ας η Μπρους. 

Τι ήταν εκείνο που ερέθισε τον 
Τραμπ ώστε να προχωρήσει στην 
εκπαραθύρωση του Γουόλτς, αιφ-
νιδιάζοντας τους περισσότερους 
από τους στενούς συνεργάτες 
του; Το ερώτημα απασχολούσε 
χθες τα μεγαλύτερα αμερικανι-
κά μέσα ενημέρωσης. Προφανώς 
το διαβόητο Signalgate, όπου ο 
σύμβουλος Εθνικής Ασφαλείας 
περιέλαβε κατά λάθος έναν δημο-
σιογράφο σε διαδικτυακή πλατ-
φόρμα ενημέρωσης για απόρρη-
τα θέματα, έπαιξε ένα ρόλο, αλλά 
όχι τον αποκλειστικό. Επιτέλους, 
από τις 24 Μαρτίου που ξέσπασε 
το σκάνδαλο έχει περάσει πολύς 
καιρός και σε αυτό το διάστημα ο 
Τραμπ, παρότι εκνευρίστηκε για 
την αρνητική δημοσιότητα, κά-
λυψε δημοσίως τον Γουόλτς κατ’ 
επανάληψη. 

Επικαλούμενη κορυφαίους 
συμβούλους του Αμερικανού 
προέδρου, η ιστοσελίδα Axios 
υποστηρίζει ότι ο μέχρι προχθές 
σύμβουλος Εθνικής Ασφαλείας 
πλήρωσε την κακή σχέση του 
με κορυφαία στελέχη του Λευ-
κού Οίκου. Ιδιαίτερος λόγος γί-
νεται για την «υπεροπτική» στά-

ση του έναντι της Σούζι Γουάιλς, 
προσωπάρχη του Τραμπ. Αρκετά 
μέσα δίνουν πολιτικό χαρακτήρα 
στην αποπομπή, τονίζοντας ότι 
ο Γουόλτς εθεωρείτο «γεράκι», 
υποστηρίζοντας πιο επιθετικές 
πολιτικές από εκείνες του Τραμπ 
έναντι της Ρωσίας και του Ιράν.

Ο Αμερικανός πρόεδρος, βέ-
βαια, φρόντισε να γλυκάνει το 
χάπι της αποπομπής πλέκοντας 
το εγκώμιο του Γουόλτς και προ-
τείνοντάς τον για πρεσβευτή των 
ΗΠΑ στα Ηνωμένα Εθνη. Την ίδια 

στιγμή, διόρισε προσωρινό σύμ-
βουλο Εθνικής Ασφαλείας τον 
ΥΠΕΞ Μάρκο Ρούμπιο, ο οποίος 
θα είναι ο πρώτος Αμερικανός 
πολιτικός που θα συνδυάζει τα 
δύο αξιώματα μετά τον Χένρι Κί-
σινγκερ. Η πρόκληση είναι τερά-
στια για τον κουβανέζικης κατα-
γωγής πολιτικό, αφενός γιατί θα 
έχει έναν ευμετάβλητο προϊστά-
μενο, που εύκολα αλλάζει γνώμη 
για καίρια ζητήματα εξωτερικής 
πολιτικής, αφετέρου γιατί ορισμέ-
νες από τις πιο κρίσιμες διεθνείς 

αποστολές αυτής της κυβέρνη-
σης (Ουκρανικό, Μεσανατολικό) 
έχουν ανατεθεί εργολαβικά στον 
ειδικό απεσταλμένο και στενό φί-
λο του προέδρου, Στιβ Γουίτκοφ. 

Μιλώντας στο Fox News, ο 
Ρούμπιο δήλωσε ότι ο Τραμπ θα 
αποφασίσει σύντομα αν θα συ-
νεχίσει τη μεσολάβηση στο Ου-
κρανικό και κάλεσε το Κίεβο και 
τη Μόσχα να συνειδητοποιήσουν 
ότι ο Αμερικανός πρόεδρος χρει-
άζεται μια αποφασιστική πρόοδο 
«πολύ σύντομα», διαφορετικά η 

υπομονή του θα εξαντληθεί. Ταυ-
τόσημη ήταν η θέση που εξέφρα-
σε στο ίδιο κανάλι ο αντιπρόεδρος 
Τζέι Ντι Βανς, ο οποίος εμφανί-
στηκε απαισιόδοξος για τις προ-
οπτικές ειρήνευσης. «∆εν πάει 
πουθενά... ∆εν θα τελειώσει σύ-
ντομα», είπε ο Βανς. 

Στο μεταξύ, ο Αμερικανός πρό-
εδρος υπέγραψε διάταγμα με το 
οποίο καλεί τον κρατικό φορέα 
διαχείρισης κονδυλίων για τη δη-
μόσια ραδιοτηλεόραση (CPB) να 
κόψει τις ομοσπονδιακές επιδο-
τήσεις για τον τηλεοπτικό σταθ-
μό PBS και τον ραδιοφωνικό NPR, 
κρίνοντας ότι ασκούνται σε «αρι-
στερή προπαγάνδα». Σε αντίθεση 
με άλλες χώρες, η δημόσια ραδιο-
τηλεόραση των ΗΠΑ χρηματοδο-
τείται σε ποσοστό μόλις 15% από 
το κράτος, αλλά αυτό δεν σημαί-
νει ότι η περικοπή που προωθεί 
ο Τραμπ θα είναι ανώδυνη για τα 
δύο δίκτυα. Παράλληλα, ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος επιβεβαίωσε 
χθες την πρόθεσή του να καταρ-
γήσει το ευνοϊκό φορολογικό κα-
θεστώς για το πανεπιστήμιο του 
Χάρβαρντ, το οποίο δεν εννοεί να 
συμμορφωθεί στις αξιώσεις του 
για το πρόγραμμα σπουδών και 
τον φοιτητικό ακτιβισμό. 

Χθες επρόκειτο να κατατεθεί 
ο πρώτος προϋπολογισμός της 
κυβέρνησης Τραμπ. Σύμφωνα με 
δημοσιογραφικές πληροφορίες, 
οι δαπάνες για την Αμυνα αυξά-
νονται κατά 13%, εκείνες για το 
υπουργείο Εσωτερικής Ασφάλειας 
(όπου περιλαμβάνονται και οι δα-
πάνες για την αντιμετώπιση της 
μετανάστευσης) κατά 65%, ενώ οι 
υπόλοιπες μειώνονται αθροιστικά 
κατά 23%. Ενδεικτικό της επιμο-
νής του προέδρου στο μετανα-
στευτικό ήταν το χθεσινό αίτημα 
της κυβέρνησής του στο Ανώτα-
το ∆ικαστήριο να άρει τη νομική 
προστασία περίπου 350.000 αν-
θρώπων που προέρχονται από τη 
Βενεζουέλα, κάτι που θα ανοίξει 
τον δρόμο για την απέλασή τους. 

REUTERS, A.P.

Ο Τραμπ ζητάει να 
σταματήσει η κρατική 

χρηματοδότηση 
στη δημόσια 

ραδιοτηλεόραση και 
επιμένει να τερματίσει 
το ευνοϊκό φορολογικό 

καθεστώς του Χάρβαρντ.

Ο υπουργός Εξωτερικών Μάρκο Ρούμπιο με μία ακόμη καίρια θέση στην κυβέρνηση Τραμπ έχει να αντιμετωπίσει μια τεράστια πρόκληση, αφενός γιατί 
έχει έναν ευμετάβλητο προϊστάμενο σε ζητήματα εξωτερικής πολιτικής, αφετέρου διότι κρίσιμες διεθνείς αποστολές της κυβέρνησης (Ουκρανικό, Μεσανατο-
λικό) έχουν ανατεθεί στον ειδικό απεσταλμένο και στενό φίλο του προέδρου, Στιβ Γουίτκοφ.

R
EU

TE
R

S/
K

EV
IN

 M
O

H
AT

T

Ο Ρούμπιο στα παπούτσια του Κίσινγκερ
Καλείται να συνδυάσει καθήκοντα ΥΠΕΞ και συμβούλου Εθνικής Ασφαλείας με έναν απρόβλεπτο προϊστάμενο

«Δεν υπάρχει bromance μεταξύ 
Τραμπ και Ερντογάν», υπογραμ-
μίζει στην «Κ» ο ανώτερος συνερ-
γάτης του Brookings Institute, 
ακαδημαϊκός και συγγραφέας Κε-
μάλ Κιριστζί, μιλώντας για μια κα-
θαρά συναλλακτική σχέση των 
δύο ηγετών. Θυμίζει μάλιστα ότι 
το οικονομικό ζήτημα της Τουρ-
κίας οξύνθηκε την περίοδο που 
ακολούθησε μετά την περιβόητη 
δήλωση Τραμπ: «Μπορώ να κα-
ταστρέψω την οικονομία σας». 
Ο Κιριστζί εκτιμά πως σήμερα 
είναι πιο ώριμες οι συνθήκες 
για μια διευθέτηση στο Αιγαίο, 
η οποία θεωρεί ότι δεν θα έρθει 
από τους πολιτικούς, αλλά από 
τους τεχνοκράτες των δύο πλευ-
ρών. Ανατρέχοντας στο παρελθόν 
συμπεραίνει ότι στην ανάπτυξη 
της τουρκικής αμυντικής βιομη-
χανίας συνετέλεσαν και τα πλήγ-
ματα που κατά τη γνώμη του επέ-
φερε στην Αγκυρα η επιρροή της 
Ελλάδας στην Ε.Ε. και στις ΗΠΑ.

 
– Οι ΗΠΑ επέβαλαν δασμούς 
10% στις εισαγωγές από την 
Τουρκία, συντελεστής που θε-
ωρείται συγκριτικά με άλλες 
χώρες ήπιος. Ορισμένοι είδαν 
πολιτικούς λόγους σε αυτό. Τι 
λέτε;   

– Ο συντελεστής αυτός δεν 
είναι κάτι άλλο από το αποτέλε-
σμα της φόρμουλας που επέλε-
ξαν οι ΗΠΑ για να ορίσουν τους 
δασμούς. Οι ΗΠΑ δεν έχουν με 
την Τουρκία το υψηλό εμπορι-
κό έλλειμμα που έχουν με άλλες 
χώρες. Κάποιες φορές οι αμερι-
κανικές εξαγωγές στην Τουρκία 
είναι οριακά πιο υψηλές και το 
αντίστροφο. Υπάρχει στο τρα-
πέζι ο περιβόητος στόχος των 

100 δισ. δολαρίων για το εμπό-
ριο ΗΠΑ - Τουρκίας. ∆εν είμαι βέ-
βαιος ότι εκφράζουν και τις δύο 
πλευρές της εξίσωσης. Αυτές τις 
ημέρες βρέθηκε στην Ουάσιγκτον 
ο Τούρκος ΥΠΟΙΚ. Η αμερικανι-
κή πλευρά στάθηκε σε θέματα 
όπως οι κυρώσεις στο Ιράν και η 
καταπολέμηση της τρομοκρατί-
ας. Πάντως αυτή είναι μια συγκυ-
ρία που δημιουργεί ευκαιρίες για 
την Τουρκία λόγω των πιέσεων 
για αποεπένδυση των δυτικών 
οικονομιών από τις εμπορικές 
σχέσεις τους με την Κίνα. Χάρη 
στην τελωνειακή ένωση με την 
Ευρώπη η βιομηχανική βάση της 
Τουρκίας έχει επεκταθεί σημαντι-
κά, θυμίζοντας τις βιομηχανικές 
βάσεις των δυτικοευρωπαϊκών 
χωρών τις δεκαετίες του 1960, του 
1970 και του 1980. Οντας προσα-
νατολισμένη στα καταναλωτικά 
αγαθά, έχει ικανότητες να αντι-
καταστήσει τα κινεζικά προϊόντα 
και τα προϊόντα της εφοδιαστι-
κής αλυσίδας που αποκαλούμε 
ενδιάμεσα προϊόντα. Ωστόσο, η 
πολιτική παράμετρος εμποδίζει 
την επέκταση που πραγματικά θα 
μπορούσαν να έχουν οι εμπορι-
κές σχέσεις της Τουρκίας.   

 
– Πώς επηρεάζουν τη δυναμι-
κή της τουρκικής οικονομίας τα 
πολιτικά γεγονότα, με αποκορύ-
φωμα τη σύλληψη Ιμάμογλου;  

– Θα το θέσω ως εξής: Είναι 
θαύμα το γεγονός ότι η τουρκι-
κή οικονομία, ειδικά ο ιδιωτικός 
τομέας, εξακολουθεί να στέκε-
ται όρθια σε αυτές τις πολιτικές 
συνθήκες που ασκούν πίεση στις 
οικονομικές προοπτικές της χώ-
ρας. Η βιομηχανική παραγωγή 
της Τουρκίας θα μπορούσε να 
«τρέξει» σε ρυθμό ολυμπιακού 
σπριντ 100 μέτρων, αν υπήρχε η 

εμπιστοσύνη στην κυβέρνηση και 
στο κράτος δικαίου. Είναι αυτός 
καθαυτόν ο δυναμισμός της βιο-
μηχανίας της που συντηρεί την 
τουρκική οικονομία. Ωστόσο, ο 
Τούρκος καταναλωτής είναι ιδι-
αίτερα ταλαιπωρημένος. Ακόμη 
και κάποιος στη δική μου οικονο-
μική θέση σκέφτεται δύο φορές 
πριν βγει σε εστιατόριο αν πρέ-
πει να συγκρίνει τον λογαριασμό 
με τον αντίστοιχο που πληρώνει 
στις ΗΠΑ. Και δεν χρειάζεται να 
αναφέρω τη διαφορά των ΗΠΑ σε 
όρους κατά κεφαλήν εισοδήματος.   

 
– Εχει ενδιαφέρον η εικόνα που 
περιγράφετε, διότι ο Ταγίπ Ερ-
ντογάν εμφανίζεται πανίσχυρος 
πολιτικά στην Τουρκία.  

– Αν εξετάσει κανείς τα δεδο-
μένα πέρα από την εικόνα που 
εμφανίζουν τα κυβερνητικά ΜΜΕ 
στην Τουρκία, αποκομίζει άλλη 
εντύπωση. Για παράδειγμα έκα-
νε πίσω στην απόφαση να τοπο-
θετήσει κυβερνητικό επιμελητή 
στη θέση του Ιμάμογλου, στον 
∆ήμο Κωνσταντινούπολης. Ερμη-
νεύεται ως εκδήλωση των ορίων 
της εξουσίας του Ερντογάν. Ξέ-
ρετε, οι διαδηλώσεις που είδαμε 
στην Τουρκία είναι από μόνες 
τους ένα γεγονός. Η Τουρκία δεν 
έχει αντίστοιχη παράδοση, όπως 
έχει για παράδειγμα η Ελλάδα. Αυ-
τή τη φορά οι διαδηλώσεις ήταν 
πραγματικά μεγάλες σε μια χώρα 
όπου οι πολίτες της είναι ιδιαίτε-
ρα διστακτικοί να κατέβουν στους 
δρόμους. Πιθανόν είναι αυτή μία 
ένδειξη της διάβρωσης στη δημο-
τικότητα του Ερντογάν.  

 
– Πόσο σημαντικός είναι ο ρό-
λος της αμυντικής βιομηχανί-
ας της Τουρκίας από οικονομι-
κή άποψη;    

– Το ενδιαφέρον είναι ότι η 
στρατηγική απόφαση για την 
ανάπτυξη της αμυντικής βιομη-
χανίας τοποθετείται χρονικά στο 
1974, ως αντίδραση στις αμερι-
κανικές κυρώσεις εις βάρος της 
Τουρκίας. Είναι μακροπρόθεσμη 
επένδυση, τη σημασία της οποίας 
δεν είχε συνειδητοποιήσει ακρι-
βώς η Τουρκία, η οποία τώρα καρ-
πώνεται τα οφέλη. Είναι σίγουρα 
σημαντικές ικανότητες, οι οποίες 
–οφείλω να σημειώσω, με τις κα-
λύτερες των προθέσεων– έχουν 
ενθαρρυνθεί εκ του αποτελέσμα-
τος και από τις πολιτικές της Ελ-
λάδας και την επιρροή της στην 
Ε.Ε. και στις ΗΠΑ. Ξέρετε υπάρ-
χουν πολλοί λόγοι για τους οποί-
ους δεν θέλω να κατηγορήσω 
τη μια ή την άλλη πλευρά στην 
ελληνοτουρκική αντιπαράθεση. 
Θυμάμαι την περίοδο Κώστα Ση-
μίτη και Γιώργου Παπανδρέου, 
μια περίοδο που άλλαξε τη χη-
μεία μεταξύ των δύο χωρών. Με 
την πάροδο του χρόνου αυτή η 
χημεία αποδυναμώθηκε. Στο δι-
άστημα που μεσολάβησε παρα-
τηρώ ότι η Ελλάδα κατέστη μια 
χώρα με μεγαλύτερη αυτοπεποί-
θηση. Θα έλεγα ότι αυτό που έχει 
σίγουρα αλλάξει στο ενδιάμεσο 
είναι ότι οι δύο χώρες έχουν γί-
νει πιο αλληλεξαρτώμενες μεταξύ 
τους. Περισσότερες μετακινήσεις 
Ελλήνων και Τούρκων, περισ-
σότερο εμπόριο, περισσότερες 
επενδύσεις.    

 
– Πρόσφατα η Ελλάδα ανακοί-
νωσε τον θαλάσσιο χωροταξικό 
σχεδιασμό της. Τι καταλαβαίνε-
τε σε σχέση με την προοπτική 
διευθέτησης των διμερών δια-
φορών που άπτονται της εκμε-
τάλλευσης δυνητικών ενεργει-
ακών αποθεμάτων;   

– Η οριοθέτηση των ζωνών οι-
κονομικής εκμετάλλευσης είναι 
ένα δύσκολο ζήτημα στις σχέσεις 
Ελλάδας - Τουρκίας. Ομως δεν εί-
ναι τόσο δύσκολο όσο ήταν κάπο-
τε. Για να είμαστε δίκαιοι με τον 
Ερντογάν, μπορεί να έχει κάνει 
τις γνωστές δηλώσεις περί μετα-
μεσονύκτιας εμφάνισης στα ελ-
ληνικά νησιά, αλλά την ίδια ώρα 
η θητεία του έχει συνδεθεί με σα-
φή ύφεση στις αερομαχίες πάνω 
από το Αιγαίο. ∆ιαισθάνομαι ότι 
τελικά το ζήτημα θα αντιμετωπι-
στεί περισσότερο σε διπλωματι-
κό, σε τεχνικό επίπεδο ανάμεσα 
στους εμπειρογνώμονες των δύο 
χωρών, παρά σε υψηλό πολιτικό 
επίπεδο που θα δημιουργούσε 
χώρο για εσωτερική πολιτική εκ-
μετάλλευση.    

 
– Υπάρχει η θεωρία ότι Τραμπ 
και Ερντογάν έχουν καλή χη-
μεία στη σχέση τους. Ποιες εί-
ναι εδώ οι παρατηρήσεις σας;  

– Ξέρετε, δεν νομίζω ότι υπάρ-
χει bromance μεταξύ Τραμπ και 
Ερντογάν. ∆εν εμπλέκονται συ-
ναισθηματικά σε αυτή τη σχέ-
ση. Υπάρχει μια σταθερή, συ-
ναλλακτική κατανόηση αυτής 
της σχέσης με ένα κοινό σύνο-
λο αξιών. Υπάρχει σαφώς μια κοι-
νή πολιτική κουλτούρα ως κοι-
νός παρονομαστής, ένα είδος 
αυταρχικής προοπτικής για την 
πολιτική. Ομως δεν πρέπει να ξε-
χνάμε πως ό,τι κάνει ο Τραμπ, 
το κάνει πρώτα για την Αμερική. 
Και ένας «έρωτας» δεν λειτουργεί 
με αυτόν τον τρόπο. Θα πρέπει 
να θυμηθούμε ότι το τέλμα στο 
οποίο περιήλθε η τουρκική οικο-
νομία ξεκίνησε όταν ο Τραμπ εί-
πε στον Ερντογάν, τον Αύγουστο 
του 2018, «μπορώ να καταστρέψω 
την οικονομία σας».     

Η λύση στο Αιγαίο θα έρθει από τους τεχνοκράτες Ελλάδας - Τουρκίας     
Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ     

Δεν νομίζω ότι υπάρχει 
bromance μεταξύ 

Τραμπ και Ερντογάν. 
Δεν εμπλέκονται 
συναισθηματικά, 
αλλά υπάρχει μια 

συναλλακτική σχέση.    

Αρχίζουμε να βλέπουμε όρια στην 
εξουσία του Ταγίπ Ερντογάν στην 
Τουρκία, επισήμανε ο Κεμάλ Κιριστζί.     
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Να σώσουν οτιδήποτε αν σώζεται
επιχειρούν παλαιότερα και νέα
στελέχη της ΕΔΕΚ με διαβουλεύσεις
προς αναζήτηση νέας ηγεσίας του
κόμματος. Η παραίτηση Μαρίνου
Σιζόπουλου αναζωπύρωσε το κλίμα
αντιπαράθεσης, με τους ψυχραι-
μότερους να κάνουν λόγο για νέο
κύκλο εσωστρέφειας που απλώς
θα δικαιώσει τις τελευταίες δημο-
σκοπήσεις βάσει των οποίων η
ΕΔΕΚ μένει εκτός Βουλής. Παρόλο
που τα πλείστα στελέχη δημοσίως
προσφεύγουν στην εύκολη λύση,
απευθύνοντας κάλεσμα ενότητας
και σημειώνοντας πως θα πρέπει
όλοι να κινηθούν με τρόπο που θα
επαναφέρει την ΕΔΕΚ στις δόξες
του παρελθόντος (στις βουλευτικές
του 1985 υπό τον Βάσο Λυσσαρίδη
έλαβε το υψηλότερο ποσοστό της
ιστορίας της, 11,1%) ωστόσο στις
κατ’ ιδίαν συναντήσεις φέρεται
να ενδιαφέρονται περισσότερο για
τις καρέκλες.

Μάλιστα, σε αυτή την «επιχεί-
ρηση διάσωσης» του κόμματος,
όπως την αποκαλούν πολλά μέλη,
απόντες φαίνεται να είναι πρώην
και τέως πρόεδροι του Κινήματος.
Ο Γιαννάκης Ομήρου, αν και κλή-
θηκε κυρίως από παλιούς συνα-
γωνιστές του να λάβει θέση, ακόμη
και να δραστηριοποιηθεί, σε ένα
μεταβατικό στάδιο μέχρι την άνοι-
ξη του 2026, φέρεται ωστόσο να
κρατά αρνητική στάση με το αι-
τιολογικό πως οποιαδήποτε κίνησή
του θα σήμαινε πως αποδέχεται
το νέο –παραποιημένο όπως το
χαρακτηρίζει– μητρώο του κόμ-
ματος. 

Την ίδια ώρα ο Μαρίνος Σιζό-
πουλος, ενώ παρέστη σε κάποιες
από τις συναντήσεις στελεχών,
εντός και εκτός Λευκωσίας, και
του ζητήθηκε και η παρέμβασή
του έτσι ώστε κάποιοι εκ των υπο-
ψηφίων να διαφοροποιήσουν την
απόφασή τους και να μη διεκδι-
κήσουν ή σε άλλη περίπτωση να
συμμαχήσουν, ο ίδιος θέλησε να
κρατήσει αποστάσεις με το αιτιο-
λογικό πως όπως ο ίδιος δεν έλαβε
τη στήριξη από κανέναν, έτσι και

ο επόμενος πρόεδρος θα πρέπει
να αναδειχθεί μέσα από τα όργανα
του κόμματος. Διαμηνύεται μάλιστα
πως θέλει να κρατήσει χαμηλούς
τόνους, έτσι ώστε όποια και αν
είναι η νέα ηγεσία να μπορεί να
έχει μαζί της μία στενή συνεργασία,
μιας και όπως δηλώνει δεν απο-
χωρεί από την πολιτική. 

Βέβαια αυτή την ώρα αρκετοί
είναι που του καταλογίζουν ευθύνες
τόσο για τον τρόπο που επέλεξε
να φύγει, ενημερώνοντας επιλε-
κτικά στελέχη της πρώτης γραμμής,
και χωρίς να διαβουλευτεί ώστε
να βρεθεί η καλύτερη συναινετική
λύση μέχρι τις εκλογές του 2026,
ενώ δυσαρέσκεια υπάρχει και σε
σχέση με το γεγονός ότι αυτή την
ώρα δεν βγαίνει να απαντήσει σε
όλα όσα καταλογίζουν στο κόμμα,
όπως ο Κωστής Ευσταθίου για πα-
ράνομες διαγραφές και απομά-
κρυνση στελεχών με ανορθόδοξο
τρόπο αφήνοντας ουσιαστικά το
κόμμα μετέωρο.

Απούσα όπως διαμηνύεται και
η μέχρι πρότινος αναπληρώτρια
πρόεδρος του κόμματος Μαρία Βα-
σιλειάδου, που μέχρι αυτή την ώρα
η ίδια δεν τοποθετείται σε σχέση
με τον ποιον υποψήφιο θα στηρίξει,
αλλά ούτε και συμμετείχε σε κάποια
από τις συναντήσεις στελεχών της
πρώτης γραμμής για συζήτηση
όσων εξελίσσονται εντός του κόμ-
ματος και εξεύρεση μιας εφικτής
λύσης ευρείας αποδοχής. Σε ό,τι
αφορά τον βουλευτή του κόμματος
Ανδρέα Αποστόλου, εδώ τα πράγ-
ματα διαφοροποιούνται μιας και
ο ίδιος από την πρώτη στιγμή δή-
λωσε πως δεν θα είναι υποψήφιος,
χωρίς αστερίσκους και προϋποθέ-
σεις, άρα έχει την ευχέρεια για
πρωταγωνιστικό ρόλο στις συναν-
τήσεις για το μέλλον της ΕΔΕΚ.

Αν και ο ίδιος δεν προτίθεται
να εκφράσει δημόσια την υποστή-
ριξή του στον οποιονδήποτε υπο-
ψήφιο, ωστόσο βρίσκεται σε συ-
νεχείς επαφές για το μέλλον του
κόμματος και όπως διαφαίνεται
στόχος του είναι μια λύση μετα-
βατικής περιόδου που θα έχει την
αποδοχή όλων, ώστε η ΕΔΕΚ ενω-
μένη να εργαστεί για τις εκλογές

του 2026 και στην πορεία να στη-
θούν κάλπες για όλα τα Σώματα.

Οι υποψήφιοι
για την προεδρία 

Μάλιστα, όπως διαμηνύεται, αυ-
τή η προσπάθεια του δεύτερου βου-
λευτή του κόμματος Ηλία Μυριάν-
θους, με τον Σοφοκλή Σοφοκλέους
και τον Κυριάκο Μαυρονικόλα, να
θέσει ένας εκ των τριών υποψη-
φιότητα μόνο για τον χρόνο που

απομένει μέχρι τις προγραμματι-
σμένες εκλογές, φαίνεται να βρίσκει
αποδοχή και υποστήριξη από με-
γάλη μερίδα στελεχών του κόμμα-
τος. Ο κ. Μυριάνθους είναι και ο
πιο ξεκάθαρος από τους τρεις χωρίς
να φοβάται να μπει ακόμη και στη
μάχη της εκλογικής διαδικασίας,
γι’ αυτό και προχωρά με την υπο-
βολή υποψηφιότητας, διευκρινί-
ζοντας, ωστόσο, πως θα είναι πρό-
εδρος μόνο μέχρι τον Ιούνιο του
2026. Αυτό βέβαια δεν σταματά
από την κούρσα της διεκδίκησης
τον γενικό διευθυντή της ΕΔΕΚ

Μορφάκη Σολομωνίδη, ο οποίος
στην εξαγγελία του έκανε κάλεσμα
σε όλους τους ΕΔΕΚίτες, αν και ορι-
σμένοι κάνουν λόγο για στενό συ-
νεργάτη του Μαρίνου Σιζόπουλου
που ήταν παρών σε αποφάσεις που
οδήγησαν σήμερα την ΕΔΕΚ σε
φθίνουσα πορεία και δεν πιστεύουν
πως η παρουσία του στην κορυφή
της ηγεσίας θα διαφοροποιήσει τα
δεδομένα.

Πάντως, ο κ. Μορφάκης απευ-
θύνθηκε σε όσους παραμένουν
ενεργοί, αλλά και σε όσους απο-
στασιοποιήθηκαν, πικράθηκαν,
σιώπησαν ή ένιωσαν ότι μπορεί να
λησμονήθηκαν, ενώ διαβεβαίωσε
ότι, αν εκλεγεί πρόεδρος, θα διεκ-
δικήσει μια θέση στη Βουλή με
σταυρό προτίμησης στο ψηφοδέλτιο
– επί ίσοις όροις με όλους τους υπο-
ψηφίους. 

Υποψηφιότητα για την προεδρία
του κόμματος έχει καταθέσει και
ο Μάριος Χαννίδης, με τον ίδιο να
δηλώνει ότι το κόμμα μπορεί να
σταθεί και πάλι ως δυναμική φωνή
προοπτικής για την κοινωνία. Φέ-
ρεται μάλιστα ο ίδιος πριν λάβει τις
τελικές του αποφάσεις να συνομί-
λησε με ιστορικά στελέχη, ώστε να
γνωστοποιήσει τις προθέσεις του
αλλά και να αποσυρθεί, αν οι ίδιοι
επέλεγαν να διεκδικήσουν. Βέβαια,
υπάρχουν και αυτοί που δεν ξεχνούν
την περίοδο που ο κ. Χαννίδης βρέ-
θηκε στο ΑΚΕΛ, ξεχνώντας, όπως
σημειώνουν, τις σοσιαλιστικές του
καταβολές. Καλοί γνώστες των εσω-
κομματικών της ΕΔΕΚ αναφέρουν,
πάντως, ότι οι δύο υποψηφιότητες
δεν αποκλείεται στην πορεία να
αποσυρθούν –μέχρι την 1η Ιουνίου
που αποφασίστηκε να γίνουν εκλο-
γές– και να παραμείνει η λύση του
μεταβατικού προέδρου, σενάριο
ωστόσο που θεωρείται δύσκολο αν
αναλογιστεί κανείς πως και οι δύο
αναμένεται να διεκδικήσουν μία
βουλευτική θέση στη Λευκωσία και
σημειώνεται ότι πιθανόν αυτός που
θα βγει πρόεδρος να έχει σημαντικό
προβάδισμα. 

Στην εικόνα είναι και η κίνηση
Κωστή Ευσταθίου για διεκδίκηση,
αν και είναι διαγραμμένος. Χαρα-
κτηρίζεται κυρίως ως πολιτική κί-

νηση, μιας και ο ίδιος επί της ουσίας
γνωρίζει ότι κάτι τέτοιο δεν είναι
εύκολο την παρούσα χρονική φάση,
αν και θα καταβάλει κάθε δυνατή
προσπάθεια, ενώ δεν αποκλείεται
να υπάρξει συνέχεια στα δικαστή-
ρια, ενδεχόμενο που ανησυχεί πε-
ραιτέρω τα στελέχη της ΕΔΕΚ, αν
αναλογιστεί κανείς πως ο κ. Ευστα-
θίου είναι από τις απώλειες που το
κόμμα μετράει σοβαρά, αφού είναι
άρρηκτα συνδεδεμένος με το Κί-
νημα Σοσιαλδημοκρατών. Πάντως,
ο ίδιος δεν αποκλείει να κατέβει
στον στίβο των βουλευτικών εκλο-
γών και από άλλο μετερίζι –του Πο-
λιτικού Παρατηρητηρίου– αν και
το ενδεχόμενο θεωρείται απομα-
κρυσμένο.

Στο παζλ των τοποθετήσεων για
την επόμενη μέρα στην ΕΔΕΚ και
ο πρώην ευρωβουλευτής του κόμ-
ματος Δημήτρης Παπαδάκης, που
και σε αυτή την περίπτωση οι θέσεις
έχουν κυρίως φιλολογικό περιεχό-
μενο αφού επί της ουσίας ουδείς
βρήκε τη φόρμουλα ώστε η επόμενη
μέρα στο κόμμα να σηματοδοτεί
και την επιστροφή όλων, αφού και
οι συνθήκες σε κάθε περίπτωση εί-
ναι διαφορετικές. Μάλιστα, ο κ. Πα-
παδάκης φέρεται αυτή την περίοδο
να εξετάζει και πρόταση συνεργα-
σίας με το ΠΑΣΟΚ, ωστόσο δεν έχει
λάβει τις τελικές αποφάσεις μιας
και, όπως σημειώνεται, το να μην
αφήσει την ΕΔΕΚ να καταστραφεί
είναι στις προτεραιότητές του.  

Ανησυχία για την επόμενη μέρα
στο κόμμα, όπως σημειώνουν ΕΔΕ-
Κίτες, φέρεται να εκφράζεται και
από στελέχη άλλων πολιτικών χώ-
ρων μιας και θεωρείται σημαντικό
να παραμείνει στον πολιτικό στίβο
η φωνή του σοσιαλδημοκρατικού
κινήματος ακόμη και αλλοιωμένη,
όπως επισημαίνεται, μιας και η άνο-
δος των άκρων που σίγουρα θα ευ-
νοηθεί σε αυτή την περίπτωση δεν
είναι επιθυμητή. Παράλληλα, το
δεύτερο δεκαπενθήμερο του Μαΐου
αναμένεται και η εξαγγελία του
κόμματος του τέως γενικού ελεγκτή
Οδυσσέα Μιχαηλίδη, που πιθανώς
να διαφοροποιήσει ακόμη περισ-
σότερο τα δεδομένα σε σχέση με
τον λεγόμενο ενδιάμεσο χώρο. 

Επιχείρηση διάσωσης της ΕΔΕΚ
Οι μνηστήρες της προεδρίας και οι προϋποθέσεις που θέτουν 

Καλοί γνώστες των εσωκομματικών της ΕΔΕΚ αναφέρουν ότι οι υποψηφιότητες Σολομωνίδη και Χαννίδη δεν αποκλείεται στην πορεία να αποσυρθούν και να παραμείνει η λύση του μεταβατικού
προέδρου, αν και αυτό θεωρείται δύσκολο σενάριο.

<<<<<<<

Παρόλο που τα πλεί-
στα στελέχη δημοσίως

προσφεύγουν στην
εύκολη λύση, απευ-
θύνοντας κάλεσμα

ενότητας, ωστόσο στις
κατ’ ιδίαν συναντή-

σεις φέρεται να ενδια-
φέρονται περισσότερο

για τις καρέκλες.

Ο Μορφάκης
Σολομωνίδης

απευθύνθηκε σε
όσους παραμέ-
νουν ενεργοί,
αλλά και σε

όσους αποστα-
σιοποιήθηκαν,

πικράθηκαν, σιώ-
πησαν ή ένιωσαν
ότι μπορεί να λη-

σμονήθηκαν,
ενώ διαβεβαί-

ωσε ότι αν εκλε-
γεί πρόεδρος, θα
διεκδικήσει μια
θέση στη Βουλή
με σταυρό προτί-

μησης στο ψη-
φοδέλτιο. 

Υποψηφιότητα
για την προεδρία

του κόμματος
έχει καταθέσει

και ο Μάριος Χαν-
νίδης, με τον ίδιο
να δηλώνει ότι το
κόμμα μπορεί να
σταθεί και πάλι

ως δυναμική φω-
νή προοπτικής

για την κοινωνία.
Φέρεται μάλιστα
ο ίδιος πριν λάβει

τις τελικές του
αποφάσεις να
συνομίλησε με

ιστορικά στελέχη.

Ο βουλευτής
του κόμματος
Ηλίας Μυριάν-
θους, μετά από
διαβούλευση με
τον Σοφοκλή Σο-

φοκλέους και
τον Κυριάκο

Μαυρονικόλα,
μπήκε στη μάχη
της εκλογικής

διαδικασίας, δι-
ευκρινίζοντας
ωστόσο πως αν
εκλεγεί θα είναι
πρόεδρος μόνο
μέχρι τον Ιούνιο

του 2026.

Στην εικόνα εί-
ναι και η κίνηση

Κωστή Ευσταθίου
για διεκδίκηση,
αν και είναι δια-
γραμμένος. Χα-
ρακτηρίζεται κυ-
ρίως ως πολιτική
κίνηση μιας και ο
ίδιος επί της ου-
σίας γνωρίζει ότι
κάτι τέτοιο δεν εί-

ναι εύκολο την
παρούσα χρονική
φάση, αν και θα
καταβάλει κάθε
δυνατή προσπά-

θεια, ενώ δεν
αποκλείεται να

υπάρξει συνέχεια
στα δικαστήρια.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η κίνηση του ΕΛΑΜ να τιμήσει τους
αγωνιστές της ΕΟΚΑ την εβδομάδα
που πέρασε, δεν επανέφερε απλώς
στο προσκήνιο πως το κόμμα της
Ακροδεξιάς οικειοποιείται ή εργα-
λειοποιεί πολιτικά τον απελευθε-
ρωτικό αγώνα του ’55-59. Άνοιξε τη
συζήτηση για το εύρος του δεξιού
ακροατηρίου και τις διακυμάνσεις
του. Μία ματιά να ρίξει κάποιος δια-
χρονικά στα κόμματα που δημιουρ-
γούνται στην Κύπρο και τις θέσεις
που εκφράζουν, διαπιστώνει ότι κι-
νούνται όλα πλην του ΑΚΕΛ δεξιά.
Και αυτό συνδέεται με το γεγονός
ότι το συντριπτικό μέρος της κυ-
πριακής κοινωνίας ήταν συντηρη-
τικό και δεξιό, με αποτέλεσμα ο αν-
ταγωνισμός για την κατάκτηση των
συγκεκριμένων ψηφοφόρων να είναι
μεγάλος. Το ερώτημα λοιπόν είναι
ποιοι πλέον διεκδικούν τηδεξιά ψή-
φο και ποιο μπορεί τελικά να είναι
το εν δυνάμει ακροατήριο του ΕΛΑΜ.
Αφορμή για τη νέα αυτή συζήτηση
υπήρξε η παρουσία, στην εκδήλωση
για την ΕΟΚΑ που οργάνωσε το
ΕΛΑΜ,του προέδρου τουΕΟΑ Λευ-
κωσίας Κωνσταντίνου Γιωρκάτζη
και τουπρώην πρόεδρουτου ΔΗΣΥ
και αδελφού του ήρωα Κυριάκου
Μάτση, Γιαννάκη Μάτση. Μπορεί
λοιπόν το ΕΛΑΜ να αποκτήσει πλέον
έρεισμα και στην Κεντροδεξιά; Η
κανονικοποίησή του και η αλίευση
της ευρύτερης δεξιάς ψήφου από
το ΕΛΑΜ έχει ήδη κινητοποιήσει
τόσο τον ΔΗΣΥ που φαίνεται να
επηρεάζεται περισσότερο από όλους,
αλλά και τον ενδιάμεσο χώρο για
τον οποίο σε αυτές τις εκλογές τί-
θεται θέμα επιβίωσής του. Τον δικό
του ρόλο στο σενάριο ενδυνάμωσης
του ΕΛΑΜ φαίνεται πως θα παίξει
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Χριστοδουλίδης, αν είτε ακούσια
είτεσυνειδητά υποβοηθήσει με τον
τρόπο του το κόμμα της Ακροδεξιάς. 

Η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
πιέζεται ιδιαίτερα το τελευταίο διά-
στημα από τις δημοσκοπήσεις που
παρουσιάζουν ένα μεγάλο ποσοστό
των ψηφοφόρων απογοητευμένο
από τη διακυβέρνηση. Δεν είναι
τυχαίο ότι τελευταίως συζητείται
στο εσωτερικό το ενδεχόμενο ανα-
σχηματισμού, καθώς ο Πρόεδρος
βλέπει υπουργούς να μην αποδίδουν
όσο ο ίδιος θα ήθελε και να του προ-
καλούν περαιτέρω φθορά. Το πλάνο
συμπόρευσης με τον ΔΗΣΥ δεν του
βγήκε, ενώ παράλληλα πιέζεται και
εξαιτίας της απουσίας στελεχών
που να μπορούν να υπερασπιστούν
το έργο της, καθώς οι σχέσεις με
τους συγκυβερνώντες είναι ανύ-
παρκτες. Σε αυτό το πολιτικό πε-
ριβάλλον ενισχύονται οι συζητήσεις
για το κατά πόσο ο Πρόεδρος υπο-
βοηθά με τη στάση του το ΕΛΑΜ.
Υπήρξαν ΔΗΚΟϊκά στελέχη που
εξέφρασαν παράπονο και στον ίδιο
αλλά και στον στενό του περίγυρο
πως στις απερχόμενες ευρωεκλογές
ο Πρόεδρος όχι μόνο δεν βοήθησε
τα συγκυβερνώντα κόμματα με συγ-
κεκριμένες προτάσεις, ενέργειες
και με μία άτυπη καθοδήγηση του
περίγυρού του, αλλά εμμέσως στή-
ριξε το ΕΛΑΜ. Και αυτό γιατί, όπως
υποστήριζαν, μεταξύ άλλων, μέλη
της φρουράς του είχαν στηρίξει το
κόμμα της Ακροδεξιάς και συγκε-
κριμένα τον Μάριο Πελεκάνο. Για
κάποιους δεν θεωρείται καθόλου
τυχαία η επιλογή του φιλοχουντικού
Κωσταλιά στο ΤΕΠΑΚ. Υπάρχει,
ωστόσο, και ο αντίλογος σε όλο
αυτό. Πέραν του ότι ο Ενδιάμεσος
προσπαθεί να αποσείσει την ευθύνη
του κακού αποτελέσματος και να
το μετακυλήσει στον Νίκο Χριστο-
δουλίδη, αυτό που λέγεται έντονα
είναι ότι ο Πρόεδρος, και λόγω ιδιο-
συγκρασίας αλλά και λόγω του θε-
σμού που εκπροσωπεί, δεν θα μπο-
ρούσε να επιβάλει στον περίγυρό
του τι να ψηφίσειή να μην ψηφίσει. 

Οι μεγάλοι
χαμένοι

Τα συγκυβερνώντα κόμματα θε-
ωρούνται οι μεγάλοι χαμένοι, αν

ληφθούν υπόψη τόσο τα αποτελέ-
σματα των ευρωεκλογών όσο και
τα ευρήματα των δημοσκοπήσεων
σήμερα. Είχαν προβλήματα που
ήθελαν να κρύψουν κάτω από το
χαλί συμπορευόμενοι με τον Νίκο
Χριστοδουλίδη στις προεδρικές
εκλογές του 2023, όμως η κατά-
σταση επιδεινώνεται με την πάροδο
του χρόνου, αντί να επωφελούνται
από την εξουσία. Είχαν κάνει άλ-
λωστε μία κακή εκτίμηση. Το ΔΗΚΟ,
κυρίως, υπολόγιζε ότι με δεδομένο
ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
δεν θα δημιουργούσε κόμμα, οι Συ-
ναγερμικοίτου ψηφοφόροι θα στρέ-
φονταν προς το ΔΗΚΟ, με αποτέ-
λεσμα να ενισχυθεί στη συνέχεια
και να μεγαλώσει. Αυτό που διαπι-
στώνεται, ωστόσο, είναι πως οι Συ-
ναγερμικοί ψηφοφόροι του Νίκου
Χριστοδουλίδη, νιώθουν πιο άνετα
να στηρίξουν το ΕΛΑΜ αντί κόμ-
ματα του ενδιάμεσου χώρου. Οι
λόγοι βεβαίως ποικίλλουν και συν-
δέονται κυρίως με το γεγονός ότι
για χρόνια επικρατούσε μία σύγ-
χυση κατά πόσο το ΕΛΑΜ είναι
κόμμα με διαφορετική φιλοσοφία
και γραμμή από τον ΔΗΣΥ, ή αν εί-

ναι παραλλαγή του ΔΗΣΥ με πιο
σκληρές θέσεις, που αποτελεί έναν
εν δυνάμει σύμμαχό του στη δεύ-
τερη Κυριακή. 

Η άτυπη
συνεννόηση

Μετά και τη διαγραφή των Συ-
ναγερμικών υπουργών η φημολογία
ότι το περιβάλλον του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη στηρίζει εμμέσως το
κόμμα της Ακροδεξιάς έχει ενισχυθεί,
ιδιαίτερα αφότου ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης κατέστησε σαφές στον
περίγυρό του ότι δεν θα προχωρήσει
στη δημιουργία κόμματος. Πέραν
του ότι ο στενός συνεργάτης του
Νίκου Χριστοδουλίδη, Ανδρέας Πα-
παχαραλάμπους –βιβλίο του οποίου
θα παρουσιάσει ο Πρόεδρος τηΔευ-
τέρα– θαανακοινώσει την προσχώ-
ρησή του στο ΕΛΑΜ,ήότιο Ευγένιος
Χαμπουλλάς που στήριξε τουλάχι-
στον στον β΄ γύρο τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδηπροσχώρησε πρόσφατα,
υπάρχουν υποστηρικτές του Προ-
έδρου που στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης μιλούν ανοικτά και θερμά

για το ΕΛΑΜ, χαρακτηρίζοντάς το
το κόμμα που εκφράζει την εθνικο-
φροσύνη και τη νέα Κεντροδεξιά.
Όμως και στελέχη των συγκυβερ-
νώντων κομμάτων αναφέρουν με
παράπονο πως υπάρχει δίοδος επι-
κοινωνίας στελεχών του ΕΛΑΜ με
συγκεκριμένο πρόσωπο στο Προ-
εδρικό για συνεννόηση σε συγκε-
κριμένα ζητήματα και μικροεξυπη-
ρετήσεις. Δεν περνά άλλωστε απα-
ρατήρητο το γεγονός ότι ελάχιστες
ήταν οι φορές που το ΕΛΑΜ επέκρινε
την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη για
πολιτικές της. Έχει για παράδειγμα
στηρίξει πλήρως την εξωτερική πο-
λιτική του Νίκου Χριστοδουλίδη σε
ό,τι αφορά τη στροφή προς τις ΗΠΑ
και τη συστράτευση με το Ισραήλ.
Ούτε βεβαίως αγνοείται το γεγονός
ότι μέλη της κυβέρνησης, όταν ερω-
τηθούν αν αποκλείουν τη συνερ-
γασία με το ΕΛΑΜ αποφεύγουν να
δώσουν ξεκάθαρη απάντηση. Κά-
ποιοι υπουργοί αναφέρουν ότι το
ΕΛΑΜ είναι ιδιαίτερα βοηθητικό
στη Βουλή σε συγκεκριμένες επι-
τροπές και άλλοι θεωρούν πως μία
τέτοια τοποθέτηση αποκλείει ένα
μεγάλο μέρος των ψηφοφόρων του

ΕΛΑΜ, οι οποίοι δεν είναι φασίστες
αλλά ψηφοφόροι, ή εν δυνάμει ψη-
φοφόροι της κυβέρνησης.

Η τιμωρία του ΔΗΣΥ
και οι δούρειοι ίπποι

Στην κυβέρνηση υπάρχει η πο-
λιτική εκτίμηση βεβαίως πως η ενί-
σχυση ΕΛΑΜ σημαίνει παράλληλα
και αποδυνάμωση του Δημοκρατι-
κού Συναγερμού. Η μείωση των πο-
σοστών του ΔΗΣΥ και η μετακίνηση
Συναγερμικών ψηφοφόρων δεξιό-
τερα, εκτιμάται ότι θα καταστήσει
την ηγεσία του ΔΗΣΥ πιο ευάλωτη.
Να δει δηλαδή τη μείωση των πο-
σοστών του κόμματος ως μήνυμα
απαρέσκειας της βάσης για τις δια-
γραφές των υπουργών, αλλά και
την παραμονή του κόμματος στην
αντιπολίτευση και να κάνει πιθα-
νόταταδεύτερες σκέψεις. Είτε αυτό
συνεπάγεται με προσχώρηση του
Συναγερμού στην κυβέρνηση, είτε
στήριξη του Νίκου Χριστοδουλίδη
το 2028 με αντάλλαγμα να στηρίξει
στη συνέχεια ο ίδιος τον υποψήφιο
του ΔΗΣΥ για το 2033. Για τα πε-

ρισσότερα συναγερμικά στελέχη,
κάτι τέτοιο θεωρείται μεγάλος ευ-
σεβοποθισμόςτης κυβέρνησης. Ση-
μειώνουν άλλωστε πως τέτοια ανα-
κολουθία–δεδομένου ότι πρόσφατα
η ηγεσία πιέστηκε από στελέχη να
διαγράψει τους Συναγερμικούς
υπουργούς– θα σημάνει το τέλος
της αξιοπιστίας του κόμματος. Σί-
γουρα, πάντως, ένα χαμηλό ποσοστό
του ΔΗΣΥ στις επικείμενες εκλογές
ενδεχομένως να φθείρει την Αννίτα
Δημητρίου, η οποία αυτή τη στιγμή
θεωρείται η κύρια αντίπαλος του
Προέδρου της Δημοκρατίας και η
πιο δημοφιλής αρχηγός κόμματος.
Και αυτή την πτυχή σίγουρα δεν
την παραβλέπει ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης. 

Και ενώ ο Νίκος Χριστοδουλίδης
έχει λόγους να επιδιώκει την ενί-
σχυση του ΕΛΑΜ, το ερώτημα είναι
αν σε αυτό το νέο πολιτικό περι-
βάλλον υπάρχει χώρος για συνερ-
γασία του ΕΛΑΜ με την κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη. Το ΕΛΑΜ έχει ενι-
σχυθεί τα τελευταία χρόνια καθώς
έχει παρουσιαστεί ως κόμμα απέ-
ναντι στο σύστημα. Πλέον, ακο-
λουθεί το μοντέλο άλλων ακροδε-
ξιών κομμάτων που επιχειρούν να
γίνουν mainstream, ενώ η ηγεσία
του έχει ξεκαθαρίσει πως βλέπει
ως πρότυπο πλέον το μοντέλο του
κόμματος της Ιταλίδας πρωθυπουρ-
γού Τζόρτζια Μελόνι. Σε αυτό το
πλαίσιο το ΕΛΑΜ έχει επιχειρήσει
να διαγράψει οτιδήποτε αφορά το
παρελθόν του και τους δεσμούς
του με τη Χρυσή Αυγή. Αντιθέτως
έχει ξεκαθαρίσει πως στόχος είναι
να γίνει κόμμα εξουσίας. Το ερώ-
τημα είναι πώς μπορεί να πετύχει
κάτι τέτοιο. 

Η παρουσία πρώην στελεχών
του ΔΗΣΥ δίνει στο ΕΛΑΜ κατά
κάποιο τρόπο εκείνη τη νομιμο-
ποίηση που βοηθά να παρουσιαστεί
ως κόμμα της λαϊκής δεξιάς, ενώ
παράλληλα βοηθά και όσους επι-
διώκουν να συνεργαστούν στο μέλ-
λον μαζί του. Ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης θα επιθυμούσε τουλάχιστον
την ανεπίσημη στήριξη του ΕΛΑΜ,
όπως λέγεται ότι έγινε οργανωμένα
κατά τη διάρκεια του δεύτερου γύ-
ρου των προεδρικών εκλογών. Με
την ισχυρή παρουσία πρώην αξιω-
ματούχων, συναγερμικών στελεχών
επωφελούνται δύο μέρη: Το ΕΛΑΜ
κανονικοποιείται, όπως άλλωστε
επιδιώκει στα μάτια του κόσμου
και την ίδια στιγμή αποενοχοποι-
είται σταδιακά η συνεργασία με
την Ακροδεξιά.  

Για την κυβέρνηση βεβαίως έχει
μία πρόσθετη σημασία. Μπορεί η
παρουσία τους να αλλάξει τις εσω-
κομματικές ισορροπίες και να γείρει
την πλάστιγγα υπέρ της υποψηφιό-
τητας Νίκου Χριστοδουλίδη για το
2028. Θα δημιουργήσει έτσι έναν
νέο σύμμαχο πρώτα στη Βουλή αν-
τικαθιστώντας κατ’ επέκταση τον
ρόλο των υφιστάμενων συγκυβερ-
νώντων κομμάτωνκαι στη συνέχεια
για τις προεδρικές του 2028. Το ερώ-
τημα είναι αν το ΕΛΑΜ θα μπορούσε
να στηρίξει επίσημα την κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη ή οποιαδήποτε άλλη,
δεδομένου ότι μέχρι σήμερα έπαιζε
το αντισυστημικό χαρτί. Υπάρχει
ωστόσο και η εκτίμηση πως η σύμ-
πλευση ΕΛΑΜ με τον Νίκο Χριστο-
δουλίδη αποτελεί αυτοχειρία για το
κόμμα. Και αυτό γιατί σε μία εποχή
που το κόμμα της Ακροδεξιάς συ-
νεχώς ενισχύεται δεν έχει λόγο να
στηρίξει έναν λαβωμένο –βάσει των
δημοσκοπήσεων– Πρόεδρο και να
φθαρεί από αυτόν.

Η εργαλειοποίηση
και οι κράχτες

Βάσει αυτού του συλλογισμού
εκτιμάται πως το ΕΛΑΜ εργαλει-
οποιεί πρώην Συναγερμικούς ως
κράχτες που θα το νομιμοποιήσουν,
θα φέρουν την κεντροδεξιά ψήφο
κοντά, αλλά δεν θα αγγίξουν το
DNA του κόμματος. Και αυτό γιατί
ο σκληρός πυρήνας του κόμματος
ίσως είναι ακόμη πολύ πιο ισχυρός
για να μεταλλαχθεί από την πα-
ρουσία αυτών των προσώπων. Φά-
νηκε στην περίπτωση των απερ-
χόμενων εκλογών, όταν ο σκληρός
κομματικός Γεάδης Γεάδη άφησε
πίσω του τον προβεβλημένο πρώην
κυβερνητικό εκπρόσωπο και αν-
τιπρόεδρο του ΔΗΣΥ Μάριο Πελε-
κάνο και τα εν πολλοίς άγνωστα
για τον υπόλοιπο κόσμο στελέχη
του ΕΛΑΜ Λίνος Χατζηγεωργίου
και Πόλυς Ανωγυριάτης άφησαν
κατά πολύ πίσω τον πρώην χρη-
ματοοικονομικό επίτροπο Παύλο
Ιωάννου.

Τη σημαντική άνοδο που καταγράφει δη-
μοσκοπικά το ΕΛΑΜ αλλά και το φλερτ
Χριστοδουλιδικών μαζί του, παρακολουθεί
εδώ και καιρό με ανησυχία ο ΔΗΣΥ. Η
Αννίτα Δημητρίου αντιλαμβάνεται πως η
επικείμενη εκλογική μάχη θα καθορίσει
τη δική της κυριαρχία στο πολιτικό παιχνίδι
και γνωρίζει καλά πως με άξονα τις προ-
εδρικές του 2028 κανένας δεν θέλει ένα
καλό αποτέλεσμα του ΔΗΣΥ το 2026. Σε
αυτό το πλαίσιο έχει ξεκινήσει μία μάχη
συγκράτησης ψηφοφόρων. Δεν είναι κα-
θόλου τυχαία συνεπώς η συντηρητικότερη
πλεύση της ηγεσίας. Έχει δώσει έμφαση
στα εθνικά μνημόσυνα, στα σύμβολα, έχει
προσπαθήσει να συσφίξει σχέσεις με τους
Συνδέσμους Αγωνιστών. Την ίδια στιγμή
έχει αλλάξει άρδην θέση σε θέματα ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων, όπως για παράδειγμα
δικαιώματα που αφορούν τους ΛΟΑΤΚΙ κα-

θότι θεωρούν ότι θα προκαλέσουν ζημιά
στο ακροατήριό τους. Η αλήθεια είναι πως
ο ΔΗΣΥ εδώ και καιρό έχει υποβαθμίσει
τον κίνδυνο του ΕΛΑΜ, προκαλώντας σύγ-
χυση αν πρόκειται για μία χρυσή εφεδρεία
και εν δυνάμει σύμμαχο ή ένα κόμμα με
σαφώς διαφορετική φιλοσοφία. Σε αυτό το
πλαίσιο η Λαϊκή Δεξιά, που ψήφιζε μέχρι
σήμερα ΔΗΣΥ, δεν νιώθει άβολα να μετα-
κινηθεί προς το ΕΛΑΜ. Το μεγάλο ζήτημα
όμως για την ηγεσία του ΔΗΣΥ είναι ότι
επικεντρώθηκε στις διαρροές που έχει προς
το ΕΛΑΜ αγνοώντας πλήρως τον μετριο-
παθή δεξιό ψηφοφόρο. Πράγματι, η πλει-
οψηφία του ΔΗΣΥ αποτελείται από τηλαϊκή
δεξιά, όμως φαίνεται να αγνοεί τη φιλε-
λεύθερη πτέρυγα. Για χρόνια αυτές οι δύο
τάσεις ήταν σημαντικές και αλληλοσυμ-
πληρώνονταν. Αυτό που φαίνεται να αγνοεί
ο ΔΗΣΥ είναι ότι με τη συντηρητικότερη

στάση του χάνει παράλληλα και το φιλε-
λεύθερο ακροατήριο που είχε μειωθεί δρα-
στικά τα τελευταία χρόνια. Τόσο εξαιτίας
των παλινωδιών στο Κυπριακό, των σκαν-
δάλων επί διακυβέρνησης Αναστασιάδη
αλλά και την απώλεια της ταυτότητας του
ΔΗΣΥ. Δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι στις
συζητήσεις για το ψηφοδέλτιο των βου-
λευτικών εκλογών, η Πινδάρου δυσκολεύε-
ται να εντοπίσει εκπρόσωπο είτε της αστικής
Λευκωσίας είτε της φιλελεύθερης πτέρυγας.
Αυτό αντανακλά και το μεγάλο πρόβλημα
που έχει ο ΔΗΣΥ στο άλλοτε προπύργιό
του, τη Λευκωσία. Αυτό που θα πρέπει να
απαντήσει η Πινδάρου το επόμενο διάστημα
δεν είναι η ανακοπή ψήφων προς το ΕΛΑΜ,
αλλά πώς το κόμμα θα συγκρατήσει τον
μετριοπαθή δεξιό ψηφοφόρο που ψάχνει
στέγη, αλλά και να επαναφέρει πίσω εκείνο
το φιλελεύθερο κομμάτι που έχασε. 

Αγνοώντας τη φιλελεύθερη πτέρυγα

Ο μεγάλος γρίφος
της κεντροδεξιάς ψήφου

Το φλερτ του Προέδρου με το ΕΛΑΜ, τα περί χρυσής εφεδρείας
και η στρατηγική της Αννίτας Δημητρίου

<<<<<<

Τι σηματοδοτεί
η παρουσία Χριστοδου-

λιδικών στο ΕΛΑΜ,
η αλλαγή του DNA

και ο ευσεβοποθισμός
της κυβέρνησης.

Το Προεδρικό φαί-
νεται να ευνοεί την
ενίσχυση του ΕΛΑΜ,
καθώς αυτό θεωρεί-
ται πως θα τιμωρήσει
τον ΔΗΣΥ για τη δια-
γραφή των Συναγερ-
μικών, καθιστώντας
τον με ένα κακό απο-
τέλεσμα, ευάλωτο.



Βαλένθια, Ισπανία,
του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Το ψήφισμα που κατέθεσε ο ΔΗΣΥ
και εγκρίθηκε στη σύνοδο του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος για το
Κυπριακό είχε στόχο να καταγραφεί
στο χαρτί μια θέση που να δεσμεύει
πολιτικά τα μέλη της κεντροδεξιάς
ομάδας, για την ανάγκη να υπάρ-
ξουν δικλίδες ασφαλείας πριν επι-
τραπεί η συμβολή της Τουρκίας
στην ενίσχυση της άμυνας της Ε.Ε.,
όπως προκύπτει από τις διεργασίες
στις οποίες προχώρησε η Πινδάρου
την τελευταία περίοδο σε ευρω-
παϊκό επίπεδο, σε συνέχεια και της
συντήρησης της προσπάθειας για
επανέναρξη συνομιλιών στη Γε-
νεύη.

Όπως αντιλαμβάνεται η «Κ»,
της έγκρισης της θέσης του ΕΛΚ
μέσω του ψηφίσματος, που περι-
λαμβάνει και το έναυσμα προς την
Τουρκία να συνεργαστεί στο πλαί-
σιο των προσπαθειών των Ηνωμέ-
νων Εθνών προς όφελος της βελ-
τίωσης των σχέσεων με την Ε.Ε.,
προηγήθηκαν διεργασίες μεταξύ
ΔΗΣΥ και ΕΛΚ, με ανταλλαγή επι-
στολών μεταξύ Αννίτας Δημητρίου
και Μάνφρεντ Βέμπερ στις οποίες
τέθηκαν οι βάσεις ώστε το ψήφισμα
να προχωρήσει ομαλά.

Παράλληλα, όμως, αν και το ψή-
φισμα είναι κάτι που μόνο κόμμα-
μέλος του ΕΛΚ μπορεί να καταθέσει,
υπήρξε συνεργασία και συνεννόη-
ση και με το Προεδρικό για ορι-
σμένα σημεία του λεκτικού, αλλά
και για τη συμπερίληψη αναφοράς
αναγνώρισης από το ΕΛΚ των προ-
σπαθειών του ΠτΔ για επανάληψη
των συνομιλιών.

Το ψήφισμα επαναλαμβάνει επί-
σης τις διαχρονικές θέσεις του ΕΛΚ
για το Κυπριακό, ωστόσο, η πραγ-
ματική συζήτηση αφορά την άμυνα,
όπως προκύπτει και από τις λεπτο-
μερείς αναφορές του κ. Βέμπερ
στην απαντητική επιστολή της πε-

ρασμένης εβδομάδας στην κα Δη-
μητρίου την οποία έχει δει η «Κ»,
όπου καταγράφονται συγκεκριμένα
οι προϋποθέσεις που θεωρεί πως
πρέπει να πληροί μια τρίτη χώρα
για να συμμετάσχει στα νέα προ-
γράμματα της Ε.Ε. 

Οι δικλίδες στις οποίες αναφέρ-
θηκε ο κ. Βέμπερ συνάδουν με την
αρχική πρόταση της Κομισιόν για
το ReArm Europe ή SAFE όπως κα-
τέληξε να ονομάζεται. Η επανάληψή
τους στην επιστολή αποτελεί πο-
λιτική διαβεβαίωση της στάσης
του ΕΛΚ σε μελλοντικές συζητήσεις,
όπως πολιτικό μήνυμα είναι και οι
αναφορές στο ψήφισμα πως η ευ-
ρωπαϊκή αρχιτεκτονική ασφαλείας
δεν μπορεί να ολοκληρωθεί όσο
υπάρχει κατοχή σε κράτος μέλος,
και η παραπομπή στη δήλωση των
ηγετών του ΕΛΚ (20/3/2025) ότι οι
συνεργασίες με εξωτερικούς εταί-
ρους πρέπει να λαμβάνουν υπόψη
τις ευαισθησίες και την ασφάλεια
των κρατών μελών.

Οι δυναμικές στο ΕΛΚ, πάντως,
βοήθησαν εμμέσως στο να προχω-
ρήσει το ψήφισμα χωρίς προβλή-
ματα, καθώς όπως συζητείται στις
Βρυξέλλες στόχος του Μάνφρεντ
Βέμπερ είναι να παράγει πολιτική
από πάνω προς τα κάτω που να δε-

σμεύει τα εθνικά κόμματα, αν δεν
διαφωνήσουν. Η δυναμική αυτή
λειτουργεί και αντίστροφα, καθώς
επιτρέπει σε ένα εθνικό κόμμα να
εντάξει ειδικά εθνικά ενδιαφέροντα
στις ευρύτερες συζητήσεις. Πρα-
κτική για την οποία ο ΔΗΣΥ έχει
τους μηχανισμούς και την εμπειρία
στο ΕΛΚ, όπως και το ΑΚΕΛ στην
ομάδα της Αριστεράς.

Σε αυτό το πλαίσιο ο ΔΗΣΥ άδρα-
ξε την ευκαιρία να διεκδικήσει τον
ρόλο του ως κόμμα-μέλος της με-
γαλύτερης πολιτικής ομάδας της
Ε.Ε., σε πείσμα της «διπλής» εκ-

προσώπησης στις συνόδους πα-
ράλληλα με τον Πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη, του οποίου η κυβέρνηση
δεν είναι κυβέρνηση του ΕΛΚ αλλά
έχει υπάρξει μια διευθέτηση ώστε
ο ίδιος να σχετίζεται με το κόμμα
και να συμμετέχει στις συνεδριά-
σεις. Ευκαιρία με την οποία καμία
από τις δύο πλευρές δεν είχε πρό-
βλημα, καθώς προωθούσε κοινούς
στόχους επί όλων των θεμάτων.
Με τον ΔΗΣΥ να έχει μεν την πρω-
τοβουλία, αλλά να αξιοποιεί καλύ-
τερα τη θέση του σε συνάρτηση
με το Προεδρικό και τη σχέση του
ΠτΔ με την Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν και άλλους ηγέτες.

Η διαδικασία
Στόχος του ΔΗΣΥ με την κατά-

θεση της πρότασης ψηφίσματος
ήταν από τη μία να συγκεντρώσει
και να επαναλάβει με την ευκαιρία
50 χρόνων από την εισβολή τις θέ-
σεις που έχει ήδη εκφράσει το ΕΛΚ,
από τη στήριξη στη βάση λύσης
ΔΔΟ, τα ψηφίσματα του Σ.Α. και
την επιμονή στο συμφωνημένο
πλαίσιο μέχρι την καταδίκη της
ρητορικής για δύο κράτη και των
ενεργειών στην Αμμόχωστο.

Από την άλλη, ο δεύτερος στόχος
ήταν να κατατεθούν στο τραπέζι

σε επίπεδο ΕΛΚ οι θέσεις της Κύ-
πρου για την αρχιτεκτονική ασφα-
λείας της Ε.Ε., στην οποία οι Βρυ-
ξέλλες και οι εταίροι θέλουν την
Τουρκία να συμμετάσχει λόγω της
αβεβαιότητας που προκαλεί η στά-
ση των ΗΠΑ. Παράλληλα, στόχος
ήταν να σταλεί ένα μήνυμα και από
το ΕΛΚ στην Τουρκία για τα επό-
μενα βήματα μετά την άτυπη πεν-
ταμερή της Γενεύης, ώστε η χώρα
να λειτουργήσει εποικοδομητικά.

Η συζήτηση που οδήγησε στο
ψήφισμα ξεκίνησε στη συνάντηση
των ηγετών κρατών και κομμάτων
του ΕΛΚ πριν από τη σύνοδο κο-
ρυφής της 20ής Μαρτίου, αμέσως
μετά την άτυπη συνάντηση της
Γενεύης και αμέσως μετά την πα-
ρουσίαση από την Πρόεδρο Φον
ντερ Λάιεν την ίδια εβδομάδα της
πρότασής της για ενίσχυση της
άμυνας της Ε.Ε., η οποία περιελάμ-
βανε και τη στήριξη μέσω νέου
χρηματοδοτικού εργαλείου στην
αμυντική βιομηχανία. Η επιστολή
της κας Δημητρίου στον κ. Βέμπερ,
με την οποία του έθετε τις ανησυ-
χίες της ε/κ πλευράς για την ανάγκη
δικλίδων ασφαλείας και όρων πριν
από τη συμμετοχή της Τουρκίας
σε τέτοιες πρωτοβουλίες, στάλθηκε
στις 9 Μαρτίου. Η απάντηση ήρθε
στις 23 Απριλίου. 

Παράλληλα, στα μέσα Απριλίου
ο ΔΗΣΥ κατέθετε την πρόταση για
το ψήφισμα μετά την αρχική προ-
θεσμία, καθώς ανέμενε τυχόν εξε-
λίξεις στη Γενεύη προτού προχω-
ρήσει. Το κείμενο του ψηφίσματος
έγινε αφορμή για κάποιες εισηγή-
σεις από το Προεδρικό, για ενίσχυση
διατυπώσεων και την προσθήκη
της αναφοράς αναγνώρισης των
προσπαθειών του ΠτΔ για επανέ-
ναρξη των συνομιλιών. Το ψήφισμα
πέρασε από τη διαδικασία επεξερ-
γασίας του σε επίπεδο ΕΛΚ χωρίς
αλλαγές στο αρχικό προσχέδιο,
σύμφωνα με πηγές από την Πιν-
δάρου.
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Πολιτικό μήνυμα 
για επόμενα βήματα

Πώς το ψήφισμα του ΔΗΣΥ για το Κυπριακό 
στη σύνοδο του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος  

διαμορφώθηκε σε συντονισμό και με το Προεδρικό

ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Social Media στα 16; 

Η κοινωνίας μας, αναγνωρί-
ζοντας τον εθισμό των εφή-
βων στα κινητά τηλέφωνα

και στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
αποφάσισε, και σωστά κατά την
άποψή μου, να απαγορεύσει τα κι-
νητά τηλέφωνα στα σχολεία. Μά-
λιστα είναι ενδιαφέρουσες οι μαρ-
τυρίες τόσο των μαθητών όσο και
των διδασκόντων για το πώς περ-
νούν τον χρόνο τους στα διαλείμ-
ματα μετά την εφαρμογή του μέ-
τρου. Από την αμηχανία των πρώ-
των ημερών που κατέληγε μέχρι
και σε τσακωμούς ας κρατήσουμε
ότι κυριαρχεί η προσπάθεια να αυ-
ξηθεί η δημιουργικότητα και η κοι-
νωνικοποίηση. 

Το ζητούμενο βεβαίως του κει-
μένου αυτού είναι να ανοίξουμε

έναν κύκλο συζήτησης για το κατά
πόσον είναι ορθό να αυξηθεί το
όριο ηλικίας για τη χρήση των μέ-
σων κοινωνικής δικτύωσης από τα
14 που ισχύει σήμερα, στα 16. Βε-
βαίως ελλοχεύει πάντοτε ο κίνδυνος
του μη ελέγχου της νομοθεσίας.
Άλλωστε βλέπουμε και άλλα θέματα
που αφορούν τους έφηβους που
δεν εφαρμόζονται νομοθεσίες. Η
κατανάλωση αλκοόλης είναι ένα
τέτοιο ανησυχητικό παράδειγμα.
Θα επανέλθω και σε αυτή την πα-
ράμετρο πιο κάτω. 

Σήμερα, 9 χώρες της Ε.Ε. έχουν
ως όριο χρήσης των social media
τα 16 χρόνια, 3 χώρες τα 15, 6 τα
14 και 8 χώρες τα 13 έτη. Η συζή-
τηση σε επιστημονικούς κύκλους
θυμίζει σε πολλά σημεία αντίστοιχες

συζητήσεις που γίνονταν πριν από
μερικές δεκαετίες και αφορούσαν
το κάπνισμα και το αλκοόλ. Σήμερα
είναι αποδεδειγμένη η βλάβη του
καπνίσματος αλλά και το τι προ-
καλεί η αλκοόλη στον εγκέφαλο
και στον οργανισμό των εφήβων.
Και όμως μόλις πριν από δύο δε-
καετίες, όταν ήμουν εγώ στην εφη-
βεία, ήταν εν πολλοίς απενεχοποι-
ημένη η κατανάλωση. Είναι λογικό
η συζήτηση αυτή για τα social me-
dia να είναι σε πιο νηπιακό στάδιο.
Είναι καταγεγραμμένο και κατα-
νοητό πως υπάρχουν και θετικές
συνέπειες. Η κοινωνικοποίηση και
η ενημέρωση για παράδειγμα είναι
δύο που μας έρχονται πρόχειρα
στο μυαλό. Βεβαίως, με την προ-
ϋπόθεση πως γίνεται σωστή και

μετρημένη χρήση. Εκεί ξεκινούν
και τα αρνητικά. Η έλλειψη σωστής
και ολοκληρωμένης αντίληψης από
ένα δεκατετράχρονο παιδί, το αφή-
νει εκτεθειμένο σε λογής-λογής
κινδύνους. Από τους πιο αθώους,
για αγορά προϊόντων μέχρι και τους
πιο πολύπλοκους και επικίνδυνους.
Εκφοβισμός, σεξουαλική παρενό-
χληση. Ο πρωθυπουργός του Ηνω-
μένου Βασιλείου, ο Σούνακ, άνοιξε
αυτή τη συζήτηση και άλλαξε το
όριο χρήσης στα δεκαέξι, όταν απο-
δεδειγμένα μια δεκατετράχρονη
οδηγήθηκε στην αυτοκτονία μετά
από συνομιλίες που είχε στα social
media. 

Από τα δεκατέσσερα μέχρι τα
δεκαέξι, σε αυτά τα δύο καθοριστικά
χρόνια της εφηβείας διαμορφώνεται

εν πολλοίς ο χαρακτήρας των παι-
διών. Αναντίλεκτα, στα δεκαέξι,
έχουν περισσότερη ωριμότητα,
μπορούν να φιλτράρουν καλύτερα
και να χειριστούν πιο ψύχραιμα
καταστάσεις παρά στα δεκατέσσερά
τους. Με την αύξηση του ηλικιακού
ορίου θα κρατήσουμε, έστω για αυ-
τά τα δύο χρόνια, τα παιδιά μας
μακριά από τον κίνδυνο εθισμού
στα social media. 

Βεβαίως, η σημαντική παράμε-
τρος, ανεξαρτήτως αν το όριο θα
είναι τα 14 ή τα 16, είναι πώς ελέγ-
χεται ότι δεν μπαίνουν σε αυτό τον
κόσμο από μικρότερη ηλικία. Αν
δεν καταφέρουμε να ελέγξουμε αυ-
τή τη συνιστώσα, δεν υπάρχει ιδι-
αίτερος λόγος να κάνουμε αυτή
την προσπάθεια. Για να το κατα-

φέρουμε αυτό θα χρειαστεί και η
εμπλοκή των εταιρειών τεχνολογίας
αλλά και η συνδρομή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Και επειδή, εδώ σήμερα ανοί-
γουμε τη συζήτηση, δική μου πρό-
θεση είναι να οργανώσω μια δη-
μόσια συζήτηση με ειδικούς, επι-
στήμονες και φορείς για τον ψη-
φιακό εθισμό των εφήβων μέσα
στον επόμενο μήνα, καθώς και να
καταθέσω πρόταση νόμου για την
αύξηση του ορίου στα δεκαέξι. 

Ο Δημήτρης Μ. Δημητρίου είναι βουλευ-
τής Λευκωσίας με τον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό και πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Θεσμών 

www.dmdemetriou.com
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Ο ΔΗΣΥ άδραξε την 
ευκαιρία να διεκδικήσει
τον ρόλο του ως κόμμα-
μέλος της μεγαλύτερης
πολιτικής ομάδας της
Ε.Ε., σε πείσμα της «δι-
πλής» εκπροσώπησης
στις συνόδους παράλ-
ληλα με τον Πρόεδρο 

Χριστοδουλίδη.

Οι δυναμικές στο ΕΛΚ βοήθησαν εμμέσως στο να προχωρήσει το ψήφισμα χωρίς προβλήματα, καθώς στόχος του Μάνφρεντ Βέμπερ είναι να παράγει πολιτική από πάνω προς τα κάτω.

Η επιστολή
Βέμπερ

Η απαντητική επιστολή του κ.
Βέμπερ στις 23 Απριλίου είχε εν
μέρει καθησυχαστικό χαρακτή-
ρα, επαναδιατυπώνοντας πως
«μια ενωμένη Κυπριακή Δημο-
κρατία παραμένει προτεραιότη-

τα για το ΕΛΚ καθώς δεν μπορού-
με να δεχθούμε τη διχοτομική

θέση της Τουρκίας και το σπρώξι-
μο εκ μέρους της μιας λύσης δύο
κρατών» και σημειώνοντας πως
«σε όλα σχεδόν» τα κείμενα του
ΕΛΚ για την ανάγκη ενίσχυσης

της άμυνας «το ΕΛΚ έχει συμπε-
ριλάβει συγκεκριμένες αναφο-
ρές στο Κυπριακό» και τη θέση
της Ε.Ε. Ο κ. Βέμπερ πρόσθεσε

πως για αυτό το ΕΛΚ καλωσορίζει
και τα αποτελέσματα της Γε-

νεύης καθώς αν επιτευχθεί επα-
νένωση της Κύπρου αυτό μπορεί
«να θέσει τα θεμέλια για μια στε-
νότερη σχέση Ε.Ε. – Τουρκίας, με
την Κύπρο να αποτελεί πλατφόρ-
μα για την Ε.Ε. να προωθήσει το
στρατηγικό της αποτύπωμα στην
Ανατολική Μεσόγειο και την ευ-

ρύτερη Μέση Ανατολή». Από
εκεί και πέρα, ο κ. Βέμπερ κατα-

γράφει τις προϋποθέσεις στις
οποίες βασίζεται και η θέση που
καταγράφεται στο τελικό ψήφι-
σμα του ΕΛΚ. Όπως σημειώνει,

συμμερίζεται την άποψη της
προέδρου του ΔΗΣΥ πως «στο

πλαίσιο της ενίσχυσης της ευρω-
παϊκής αμυντικής βιομηχανίας
και ασφάλειας δεν πρέπει να

συμβιβαστούμε για τις αξίες και
αρχές μας». Ειδικότερα, σημει-
ώνει πως «η προθυμία της Ε.Ε.
να συνεργαστεί με υποψήφιες
χώρες, όπως η Τουρκία, σε το-
μείς όπως οι κοινές αμυντικές
προμήθειες», όπως προβλέπει

το σχέδιο ReArm Europe που εί-
χε παρουσιάσει η Κομισιόν, «δεν
θα πρέπει να αντιβαίνει στα συμ-
φέροντα ασφάλειας και άμυνας

της Ένωσης ούτε του όποιου
κράτους μέλους της Ε.Ε.». Σύμ-

φωνα με τον κ. Βέμπερ η συνερ-
γασία Ε.Ε. - Τουρκίας στην άμυνα

θα πρέπει να εξαρτάται «από
συγκεκριμένα παραδοτέα

όπως», πρώτον, την «πλήρη ευ-
θυγράμμιση με το δίκαιο, τις

αξίες και τις αρχές της Ε.Ε. σύμ-
φωνα με τα κριτήρια της Κοπεγ-
χάγης», δεύτερον «την ισχυρή

συμμόρφωση με την Κοινή Εξω-
τερική Πολιτική και Πολιτική

Ασφάλειας», τρίτον τη «σαφή
δέσμευση για σχέσεις καλής γει-
τονίας με όλα τα κράτη μέλη της
Ε.Ε.» και τέταρτον την υπογραφή
«μιας Εταιρικής Σχέσης Ασφά-
λειας και Άμυνας», η οποία «θα

πρέπει να αποτελεί την προϋπό-
θεση και τη βάση για όλες τις

ομονοούσες τρίτες χώρες, συμ-
περιλαμβανομένων των υποψή-
φιων χωρών της Ε.Ε. που φιλο-
δοξούν να συμμετάσχουν στη

SAFE». Το τελευταίο σημείο είναι
και ένα από τα πιο συγκεκριμένα
κριτήρια, ωστόσο σε κάποιο βαθ-
μό παραμένει πολιτικό μήνυμα

καθώς μέχρι στιγμής το υπό δια-
μόρφωση πακέτο παρέχει ευκαι-
ρίες σε τουρκικές εταιρείες για
συνεργασία στην άμυνα μέσω

άλλων οδών.

ΚΥ
Π

Ε
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΝΙΚΟΥ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Η δημοσιογραφία ως δημόσιο αγαθό

Σ ε μια εποχή αυξανόμενων προ-
κλήσεων για τις δημοκρατίες
παγκοσμίως, η αξιόπιστη ενη-

μέρωση δεν μπορεί να αντιμετω-
πίζεται ως ένα ακόμη εμπορικό
προϊόν. Αντιθέτως, πρέπει να ανα-
γνωρίσουμε ότι η δημοσιογραφία
αποτελεί θεμέλιο της δημοκρατικής
ζωής και, ως τέτοιο, πρέπει να ιδωθεί
ως δημόσιο αγαθό που χρήζει ενί-
σχυσης και προστασίας. Η προ-
στασία της ελευθερίας της έκφρα-
σης και της ενημέρωσης κατοχυ-
ρώνεται ήδη στο άρθρο 14 του Συν-
τάγματος της Ελλάδας, το οποίο
ορίζει ρητά ότι: «Καθένας μπορεί
να εκφράζει και να διαδίδει προ-
φορικά, γραπτά και διά του Τύπου
τους στοχασμούς του τηρώντας
τους νόμους του κράτους.»

Το ίδιο άρθρο διασφαλίζει την
ελευθερία του Τύπου και την ανε-

ξαρτησία της ενημέρωσης από κάθε
είδους λογοκρισία ή άδεια προλη-
πτικού ελέγχου. Παράλληλα, υπο-
γραμμίζεται η ανάγκη σεβασμού
της αντικειμενικότητας της ενη-
μέρωσης και της πολυφωνίας. Η
αναγνώριση της δημοσιογραφίας
ως δημόσιου αγαθού έρχεται να
απαντήσει στις σύγχρονες προ-
κλήσεις και να ενισχύσει θεσμικά
την ουσιαστική κατοχύρωση του
δικαιώματος όλων των πολιτών
στην αξιόπιστη και ανεξάρτητη
ενημέρωση. Πρόκειται για τη «φυ-
σική» εξέλιξη και ενδυνάμωση των
συνταγματικών μας αρχών.

Τι σημαίνει δημόσιο αγαθό και
γιατί αφορά τη δημοσιογραφία;
Στην οικονομική και κοινωνική θε-
ωρία, δημόσιο αγαθό χαρακτηρί-
ζεται εκείνο που πληροί δύο βασικές
προϋποθέσεις:

• Είναι μη αποκλειστικό (κανείς
δεν μπορεί να αποκλειστεί από τη
χρήση του).

• Είναι μη ανταγωνιστικό (η
χρήση του από έναν δεν περιορίζει
τη χρήση του από άλλον).

Η δημοσιογραφία, ειδικά η ανε-
ξάρτητη και αξιόπιστη, πληροί και
αυτή τις ίδιες προϋποθέσεις:

• Δεν είναι αποκλειστική: Οταν
μια ερευνητική δημοσιογραφική
έρευνα αποκαλύπτει σκάνδαλα δια-
φθοράς, όλοι οι πολίτες ωφελούνται
από τη γνώση, ανεξαρτήτως αν
πλήρωσαν.

• Δεν είναι ανταγωνιστική: Η
ενημέρωση ενός πολίτη δεν μειώνει
τη δυνατότητα ενημέρωσης άλλων
πολιτών.

Το σημερινό επιχειρηματικό μον-
τέλο των μέσων ενημέρωσης, βα-
σισμένο στη διαφήμιση και στις

συνδρομές, έχει σοβαρές αδυναμίες:
• Δίνει προτεραιότητα στην εμ-

πορική απήχηση αντί της ποιοτικής
ενημέρωσης.

• Δημιουργεί φραγμούς πρό-
σβασης.

Αυτά τα μοντέλα καθιστούν τα
μέσα ευάλωτα σε οικονομικές και
πολιτικές πιέσεις. Ταυτόχρονα, οι
μεγάλοι τεχνολογικοί κολοσσοί,
που ελέγχουν τις κύριες πλατφόρμες
διανομής πληροφορίας, επιβάλλουν
όλο και περισσότερο ένα ασφυκτικό
πλαίσιο οικονομικού και αλγοριθ-
μικού ελέγχου, περιορίζοντας έτσι
την ανεξαρτησία των μέσων και
την ελεύθερη πρόσβαση του κοινού
σε ποιοτική ενημέρωση. Η ανα-
γνώριση της δημοσιογραφίας ως
δημόσιου αγαθού προσφέρει απάν-
τηση σε αυτή την κρίση:

• Κατοχυρώνει τη συλλογική

υποχρέωση στήριξης της αξιόπι-
στης ενημέρωσης.

• Ενθαρρύνει τη δημιουργία νέ-
ων βιώσιμων μοντέλων χρηματο-
δότησης, προσανατολισμένων στο
δημόσιο συμφέρον και όχι απο-
κλειστικά στο κέρδος.

Ενώ απαιτεί:
• Θεσμική στήριξη και προστα-

σία των ανεξάρτητων μέσων.
• Δημόσιες και διεθνείς επεν-

δύσεις στη δημοσιογραφία ως κοι-
νωφελή δραστηριότητα.

• Εκπαίδευση στα ΜΜΕ (media
literacy) για όλους τους πολίτες.

Η εποχή μας χαρακτηρίζεται
από πρωτοφανείς όγκους πληρο-
φορίας, όπου το αληθές συνυπάρχει
με το ψευδές και το τεκμηριωμένο
με το κατασκευασμένο. Για τον
λόγο αυτό απαιτείται ένα νέο κοι-
νωνικό συμβόλαιο γύρω από την

ενημέρωση: ένα πλαίσιο όπου η
δημοσιογραφία θα αναγνωρίζεται
και θα στηρίζεται ως δημόσιο αγαθό,
θεμέλιο της δημοκρατίας και της
κοινωνικής ανθεκτικότητας. Η δια-
σφάλιση της πρόσβασης όλων των
πολιτών σε αξιόπιστη πληροφόρη-
ση, ανεξάρτητη από εμπορικές ή
πολιτικές πιέσεις, δεν είναι επιλογή·
είναι θεμελιώδης υποχρέωση για
την προστασία του δημοκρατικού
μας μέλλοντος. Η συνταγματική
αναγνώριση της δημοσιογραφίας
ως δημόσιου αγαθού και η ενεργή
επένδυση στην ανεξάρτητη ενη-
μέρωση συνιστούν ουσιαστικές
πράξεις υπευθυνότητας απέναντι
στις επόμενες γενιές.

Ο κ. Νίκος Παναγιώτου είναι
καθηγητής στο Τμήμα Δημοσιογραφίας
και ΜΜΕ του ΑΠΘ.

Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Ας λογαριαστούμε στην κάλπη,
με κριτήριο την ψήφο των Εδεκι-
τών», δηλώνει στην «Κ» ο μεμονω-
μένος σοσιαλιστής βουλευτής Κω-
στής Ευσταθίου που διεκδικεί την
προεδρία της ΕΔΕΚ, παρά το γεγο-
νός ότι έχει διαγραφεί από το κόμμα.
Δηλώνει ότι αναμένει, πως η υπο-
ψηφιότητά του θα τεθεί ενώπιον
της Κεντρικής Επιτροπής προς εξέ-
ταση και ότι θα ληφθεί πολιτική
απόφαση που αφορά την ενότητα
του κόμματος. Καλεί τον Μαρίνο
Σιζόπουλο να πει ποιο ήταν το φα-
γοπότι που ισχυρίζεται ότι τερμά-
τισε στο κόμμα και ποιοι έτρωγαν
και τονίζει πως, όταν άρχισε να αμ-
φισβητεί τη μονοκρατορία του,
εκείνος στράφηκε εναντίον του.
Σχολιάζοντας τις υποψηφιότητες
Μορφάκη Σολομωνίδη και Μάριου
Χαννίδη, ο κ. Ευσταθίου σημειώνει
ότι όσοι αποδέχθηκαν την προ-
βληματική κατάσταση που επικρα-
τεί στο κόμμα, όσοι σίγησαν, όπως
και αυτοί που την εκμεταλλεύτηκαν,
δεν μπορούν να απαλλάξουν το
κόμμα από την τοξικότητα.

–Γιατί εκδηλώσατε ενδιαφέρον
για την προεδρία της ΕΔΕΚ, ενώ
έχετε διαγραφεί από το κόμμα; 

–Όπως θα θυμάστε, ουδέποτε
αποδέχθηκα ότι διαγράφηκα από
το κόμμα. Εξέφρασα ενδιαφέρον
προκειμένου να υπάρξει διέξοδος
στο τέλμα και στην ανυποληψία
στην οποία έχει περιέλθει το κόμμα. 
–Πότε λάβατε την τελική σας από-
φαση; 

–Πριν από μία βδομάδα είχα συ-
νάντηση με ιστορικά στελέχη της
ΕΔΕΚ και με άτομα που απομα-
κρύνθηκαν ή διαγράφηκαν. Όμως,
την τελική μου απόφαση την πήρα
την περασμένη Τρίτη σε συνάν-
τηση που είχα στη Λάρνακα με πα-
λαιούς και νέους συναγωνιστές.
Εκεί αποφάσισα ότι οφείλω να βγω
μπροστά. 
–Ποιοι ήταν σε αυτή τη συνάν-
τηση; 

–Ιστορικά και νεαρότερα στε-
λέχη της ΕΔΕΚ. 
–Η ΕΔΕΚ πάντως σε ανακοίνωση,
απαντώντας στις δηλώσεις σας
για πρόθεση υποβολής υποψη-
φιότητας για την προεδρία του
κόμματος, χαρακτηρίζει τους
ισχυρισμούς σας αβάσιμους και
ανεδαφικούς. 

–Πρέπει να μας πουν ποια ΕΔΕΚ
απαντά, αν και βεβαίως το λεκτικό
παραπέμπει σε συγκεκριμένο και
μη εξαιρετέο πρόσωπο. 

–Το γραφείο Τύπου λένε από το
κόμμα. 

–Ναι, φυσικά! Ο πρόεδρος του
κόμματος ασχέτως τι λέει έχει πα-
ραιτηθεί. Το ίδιο και τα υπόλοιπα
μέλη της ηγεσίας. Ο μόνος αξιω-
ματούχος που υπάρχει αυτή τη
στιγμή είναι ο γραμματέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής. 
–Από την ανακοίνωση του κόμ-
ματος προκύπτει ότι δεν θα γίνει
αποδεκτή η υποψηφιότητά σας
διότι απορρίπτεται το σκεπτικό
σας.

–Οφείλω να την καταθέσω, αν
και είναι απορίας άξιο πώς ένα δη-
μοκρατικό, σοσιαλιστικό κόμμα
έχει προαποφασίσει την απόρριψη
μιας αίτησης για υποβολή υποψη-
φιότητας, πριν καν αυτή κατατεθεί. 

–Δεν είστε μέλος του κόμματος,
άρα δεν πληρούνται οι προϋπο-
θέσεις. 

–Η εμφανιζόμενη ως διαγραφή
μου είναι απόφαση του Πολιτικού
Γραφείου, η οποία ουδέποτε τέθηκε
ενώπιον της Κεντρικής Επιτροπής,
είτε προς έγκριση είτε προς ανά-
κληση, ακύρωση ή τροποποίηση.
Αυτό που κάνω, επομένως, είναι
ότι υποβάλλω την υποψηφιότητά
μου η οποία αναμένω ότι θα τεθεί
ενώπιον της Κεντρικής Επιτροπής,
όπως και οι άλλες, προς εξέταση
και αναμένω τη λήψη πολιτικής
απόφασης που αφορά την ενότητα
του κόμματος.  
–Σας κατηγορούν όμως ότι λέγατε
πως τα συλλογικά όργανα του
κόμματος είναι παράνομα, άρα

πώς θυμηθήκατε τώρα την Κεν-
τρική Επιτροπή; 

–Η προσωπική μου άποψη πα-
ραμένει ότι τα όργανα του κόμματος
προέρχονται από ένα παράνομο
συνέδριο, όμως, de facto υπάρχει
η Κεντρική Επιτροπή. Πρόκειται
για ένα συνέδριο που προκηρύχ-
θηκε σε 24 ώρες. 
–Πάντως σας αποδίδουν παρερ-
μηνεία προνοιών του καταστα-
τικού, ενώ αυτό, όπως λένε και
με δόση ειρωνείας, δεν θα έπρεπε
να γινόταν από έναν έγκριτο νο-
μικό. 

–Ευχαριστώ τον κ. Σιζόπουλο
που μοιράζεται μαζί μου τις βαθιές
του νομικές γνώσεις, με δύο μικρές
παρατηρήσεις. Αντί «επιδότησης»
εγγράφων ή αποφάσεως, ο ορθός

όρος είναι «επίδοση» και η πολιτική
διαδικασία ενώπιον Δικαστηρίου
δεν ονομάζεται «προσφυγή» όπως
διατυμπανίζει, αλλά «αγωγή». Για
να πάμε στο θέμα μας, είναι λυπηρό
ότι ο κ. Σιζόπουλος εξακολουθεί
να εμφανίζεται ως πρόεδρος του
κόμματος, ενώ έχει παραιτηθεί και
είμαστε εν μέσω διαδικασίας αν-
τικατάστασής του. Ακούγοντάς τον
όμως στη συνέντευξή του και όλους
εκείνους τους χαρακτηρισμούς, τα
ψεύδη και την αλαζονεία, λυπάμαι,
αλλά δεν μπορώ να σχολιάσω το
παραλήρημά του και το θεωρώ υπο-
τιμητικό να ασχολούμαι μαζί του. 
–Για να μπορεί κάποιο μέλος του
κόμματος να διεκδικήσει την προ-
εδρία πρέπει να έχει συνεχή και
ενεργή παρουσία τα τελευταία

πέντε χρόνια στην κομματική
δράση, κάτι που στην περίπτωσή
σας δεν ισχύει. 

–Επαναλαμβάνω ότι την από-
φαση αυτή θα την λάβει η Κεντρική
Επιτροπή και όχι ο παραιτηθείς
πρόεδρος του κόμματος. Στο κάτω
κάτω, ο κόσμος της ΕΔΕΚ θα απο-
φασίσει ποιος έχει ή δεν έχει κομ-
ματική δράση, ποιος νοιάζεται
πραγματικά ή όχι για το κόμμα και
ποιος αξίζει ή όχι να εκλεγεί πρό-
εδρος του κόμματος. Ας λογαρια-
στούμε στην κάλπη, με κριτήριο
την ψήφο των Εδεκιτών. Κριτές
όλων μας, οι Εδεκίτες.
–Γιατί δεν διαφωνήσατε με τη
διαγραφή σας τότε που σας εστά-
λη και η σχετική επιστολή; 

–Αντιθέτως, διαφώνησα δημο-
σίως. 
–Ο Μαρίνος Σιζόπουλος υποστη-
ρίζει ότι μετά την επανεκλογή
σας στη Βουλή το 2021 αρχίσατε
να τον υπονομεύετε για να διεκ-
δικήσετε την προεδρία του κόμ-
ματος. 

–Εδώ οφείλω να αναγνωρίσω
mea culpa. Θεωρούσα αφελώς ότι
ο Σιζόπουλος μπορούσε να είναι
φίλος. Δεν είχε δώσει λόγο να τον
αμφισβητήσω. Είχα πει μάλιστα
τότε σε μια συνεδρία της Κεντρικής
Επιτροπής «μαζί ήρθαμε στην
ΕΔΕΚ, Μαρίνο, μαζί θα φύγουμε».
Επειδή θεωρούσα ότι ήταν φίλος,
τον στήριξα σε δύσκολες ώρες. Βε-
βαίως, στο τέλος της ημέρας, όσοι
τον στηρίξαμε μετατραπήκαμε σε
«εχθρούς υποχθόνιους», τόσο προ-
σωπικά όσο και κομματικά. 
–Υποστηρίζει ότι ήσασταν και
πίσω από προσφυγές στα δικα-
στήρια κατά της ΕΔΕΚ. 

–Μα είναι δυνατόν σοβαρός άν-
θρωπος να λέει τέτοια πράγματα;
Αυτό το πράγμα είναι λίβελος. Δεν
έχω σχέση με τις δικαστικές δια-
δικασίες. Εάν είχα, δεν θα είχα κα-
νένα πρόβλημα να το πω. Έχω χει-
ριστεί εκατοντάδεςυποθέσεις, πολύ
σοβαρότερες, πολύ πιο σημαντικές
και πολύ πιο ψυχοφθόρες και δεν
είχα ποτέ πρόβλημα να το πω. Η
δήλωση αυτή του Σιζόπουλου είναι
πρωτίστως λίβελος κατά των συ-
ναδέλφων που χειρίζονται τις υπο-
θέσεις. Τι θέλει να πει δηλαδή; Ότι
είναι υποχείριά μου; Πρόκειται για
δικηγόρους ικανότατους, σοβαρούς
και αξιοπρεπείς. Διευκρινίζω ότι
τον τελευταίο χρόνο χειρίζομαι μια
αγωγή που ο ίδιος καταχώρησε
εναντίον συναγωνιστών για τα ίδια
θέματα. Αναμένω με ενδιαφέρον
τη στιγμή που θα τον αντεξετάσω
στο δικαστήριο.  

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ, μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής 

Ας λογαριαστούμε
στην κάλπη 

Κριτές όλων μας οι Εδεκίτες, που θα αποφασίσουν ποιος αξίζει ή όχι να εκλεγεί

–Πότε λέτε εσείς ότι διασαλεύθη-
καν οι σχέσεις σας; 

–Όταν άρχισα να διαπιστώνω
ότι ο τρόπος με τον οποίο διοικούσε
και διαχειριζόταν ζητήματα του κόμ-
ματος, δεν ήταν ο ενδεδειγμένος.
Αντέδρασα σε αυτά που θεωρούσα
λανθασμένους χειρισμούς. Δεν θα
μπω σε λεπτομέρειες ούτε σε κου-
τσομπολιά, όπως επανειλημμένως
κάνει ο ίδιος. Όταν συνειδητοποίησα
ότι τα πράγματα δεν είναι όπως
έπρεπε να είναι, άρχισα να αμφι-
σβητώ τη διαχείριση κι άλλων ζη-
τημάτων του κόμματος. Όταν αμ-
φισβήτησα τη μονοκρατορία του,
στράφηκε εναντίον μου. 

–Ο ίδιος πάντως τονίζει ότι επειδή
τερμάτισε το φαγοπότι που γινό-
ταν στο κόμμα, κάποιοι δυσαρε-
στήθηκαν. 

–Δεν αξίζει πραγματικά και ούτε
θέλω να ασχοληθώ με τον κατήφορο
αυτόν τουΣιζόπουλου. Είναι καιρός

να μας πει ποιο ήταν αυτό το «φα-
γοπότι» που ο ίδιος ισχυρίζεται ότι
τερμάτισε και ποιοι έτρωγαν. Αλλά
να το πει όπως πρέπει και με παρ-
ρησία,για να υποστεί και τις νομικές
συνέπειες όσων θα πει. 
–Εάν τελικά απορριφθεί η αίτησή
σας, ποιος άλλος μπορεί να δια-
δραματίσει τον ρόλο που διεκδι-
κείτε αυτή τη στιγμή; 

–Δεν γνωρίζω. 
–Πάντως και οι δύο που έχουν
υποβάλει υποψηφιότητα μέχρι
στιγμής, ο κ. Μορφάκης Σολομω-
νίδης και ο κ. Μάριος Χαννίδης,
απηύθυναν κάλεσμα για ενότητα. 

–Η ενότητα δεν είναι σύνθημα,

αλλά δράση. Η διαφορά μας είναι
ότι όσοι αποδέχθηκαν την προβλη-
ματική κατάσταση που επικρατεί
τα τελευταία χρόνια στο κόμμα,
όσοι σίγησαν, όπως και αυτοί που
την εκμεταλλεύτηκαν, δεν μπορούν
να απαλλάξουν το κόμμα από την
τοξικότητα. 
–Είχατε εξαγγείλει μαζί με τον
Παύλο Μυλωνά και τον Ζαχαρία
Κουλία την πρόθεση για δημιουρ-
γία ενός πολιτικού παρατηρητη-
ρίου. Πού βρίσκεται αυτή η προ-
σπάθεια; 

–Εντός των επόμενων μηνών θα
δώσουμε στη δημοσιότητα μια ιδρυ-
τική υπερκομματική διακήρυξη. Η

απόφαση είναι ειλημμένη, απομέ-
νουν να διευθετηθούν κάποια πρα-
κτικά ζητήματα και ήδη έχουμε άτο-
μα που επέδειξαν ενδιαφέρον να
συμμετέχουν από διάφορους πολι-
τικούς χώρους και κόμματα. 
–Θα κατέλθει στις εκλογές; 

–Σκοπός του παρατηρητηρίου
δεν είναι η κάθοδος στις βουλευτικές
εκλογές. 
–Θα είστε τελικά υποψήφιος στις
βουλευτικές του 2026; 

–Μου έχει προταθείνα είμαι υπο-
ψήφιος και αρνήθηκα. Κατά πάσα
πιθανότητα δεν θα είμαι υποψήφιος,
εκτός αν προκύψουν τέτοιες εξελίξεις
για κάτι διαφορετικό, που να μου

επιτρέπουν να κάνω μια τελευταία
προσπάθεια μήπως και αλλάξει κάτι,
όπως γίνεται τώρα με την ΕΔΕΚ. 
–Αναφέρεστε στην προσπάθεια
του Οδυσσέα Μιχαηλίδη; 

–Όχι. Δεν είναι κάτι που με εν-
διαφέρει. 
–Τι θα μπορούσε να είναι αυτό το
κάτι διαφορετικό; 

–Μια κίνηση που να μπορεί να
καλύψει και να απαντήσει στις προσ-
δοκίες του 25% του εκλογικού σώ-
ματος που θεωρεί ότιη υφιστάμενη
κατάσταση πραγμάτων και το κομ-
ματικό τοπίο δεν τους εκφράζει.
Είναι εδώ που θα μπορούσε να παίξει
τον ρόλο της η ΕΔΕΚ. 

Οταν αμφισβήτησα τη μονοκρατορία του, στράφηκε εναντίον μου
<<<<<<<

Είναι καιρός να μας
πει ποιο ήταν αυτό

το «φαγοπότι» που ο
ίδιος ισχυρίζεται ότι

τερμάτισε στην ΕΔΕΚ
και ποιοι έτρωγαν. 

Την τελική μου απόφαση την πήρα την περασμένη Τρίτη σε συνάντηση που είχα στη Λάρνακα με
παλαιούς και νέους συναγωνιστές.

<<<<<<<

Αναμένω ότι η υποψη-
φιότητά μου θα τεθεί στην

Κεντρική Επιτροπή,
όπως και οι άλλες, προς
εξέταση και αναμένω λή-
ψη πολιτικής απόφασης
που αφορά την ενότητα

του κόμματος. 

<<<<<<<

Οφείλω ένα mea culpa.
Θεωρούσα αφελώς ότι ο
Σιζόπουλος μπορούσε να
είναι φίλος και τον στήρι-

ξα σε δύσκολες ώρες.
Βέβαια, όσοι τον στηρίξα-

με μετατραπήκαμε σε
«εχθρούς υποχθόνιους».
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Πλήγμα και στην εφοδιαστική αλυ-
σίδα αναμένεται να δημιουργήσει
το υδατικό πρόβλημα. Αυτό σημαί-
νει ότι τα κυπριακά προϊόντα κιν-
δυνεύουν να εκλείψουν από τα κα-
λάθια των καταναλωτών, με τους
αρμόδιους φορείς να πιέζουν για
άμεσες λύσεις έστω και σε προσω-
ρινή βάση. Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ», οι φορείς του λιανικού
εμπορίου βρίσκονται σε αναμμένα
κάρβουνα από τις επιπτώσεις του
υδατικού προβλήματος στην εφο-
διαστική μας αλυσίδα και προβλη-
ματίζονται για τη φθινοπωρινή πε-
ρίοδο, η οποία αναμένεται να φέρει
στην επιφάνεια ζητήματα επάρ-
κειας πολλών κυπριακών προϊόν-
των. Όπως ανέφερε ο Παγκύπριος
Σύνδεσμος Λιανικού Εμπορίου (ΠΑ-
ΣΥΛΕ) ενώ στην παρούσα φάση
δεν διαφαίνεται να εντοπίζονται
ελλείψεις σε ντόπια κυπριακά προ-
ϊόντα, καθώς υπάρχουν επάρκειες
για να ανταπεξέλθουμε την καλο-
καιρινή περίοδο, αναμένεται να
αντιμετωπίσουμε μεγάλο πρόβλημα
επάρκειας από τον Σεπτέμβριο.

Το γεγονός αυτό έχει προκαλέσει

ιδιαίτερη ανησυχία και προβλημα-
τισμό στους λιανέμπορους, οι οποίοι
θα κληθούν να βρουν λύσεις για
να αντιμετωπίσουν τον αντίκτυπο
της λειψυδρίας. 

Η μειωμένη παροχή νερού για
άρδευση έχει οδηγήσει σε πτώση
της αγροτικής παραγωγής, ιδιαίτερα
σε καλλιέργειες που απαιτούν με-
γάλη κατανάλωση νερού, όπως τα
φρούτα, τα λαχανικά και τα αμπε-
λοειδή. Η κατάσταση αυτή έχει αν-
τίκτυπο και στον τομέα μεταποί-
ησης τροφίμων, καθώς οι πρώτες
ύλες γίνονται λιγότερες και ακρι-
βότερες, οδηγώντας σε αυξήσεις
τιμών και καθυστερήσεις στην πα-
ραγωγή.

Όπως μας τονίστηκε, από την
έλλειψη νερού θα παρατηρηθούν
ελλείψεις σε καλλιέργειες οι οποίες
απαιτούν έντονη άρδευση, όπως
φρούτα και λαχανικά. Ειδικότερα,

μεγάλο πλήγμα φαίνεται να έχει
ήδη υποστεί η κυπριακή μπανάνα,
η οποία προτιμάται από τους κα-
ταναλωτές. Παράλληλα, με έλλειψη
από τον Σεπτέμβριο κινδυνεύουν

καλλιέργειες με ντομάτες, πιπεριές,
φράουλες, πατάτες και μαρούλια.
Την ίδια ώρα οι ελαιώνες επηρεά-
ζονται άμεσα από την έλλειψη νε-
ρού, όπως μας επισημάνθηκε, ενώ

η μειωμένη παραγωγή ενδέχεται
να οδηγήσει και σε αύξηση τιμών
του ελαιόλαδου και των παράγωγων
του. Επίσης, η παραγωγή σιτηρών
και δημητριακών αναμένεται ότι

θα μειωθεί σημαντικά από την έλ-
λειψη νερού, αλλά και τα κτηνο-
τροφικά, τα τυροκομικά και τα αμ-
πελουργικά προϊόντα. 

Σε ετοιμότητα
Σύμφωνα με τον ΠΑΣΥΛΕ, οι

λιανέμποροι βρίσκονται σε ετοι-
μότητα καθώς το υδατικό πρόβλημα
θα επηρεάσει όλα αυτά τα προϊόντα,
δημιουργώντας ταυτόχρονα αυξη-
μένες ανάγκες για εισαγωγή τους
από το εξωτερικό. Η Ελλάδα, από
την οποία εισάγουμε ούτως ή άλλως,
πολλά από αυτά τα προϊόντα θα
κληθεί να μας προμηθεύσει με με-
γαλύτερες ποσότητες προκειμένου
να καλύψουμε τις ανάγκες μας, ση-
μειώνει ο αρμόδιος σύνδεσμος.
Ένας άλλος παράγοντας, ο οποίος
επηρεάζει την επάρκεια της εφο-
διαστικής αλυσίδας, είναι και η επι-
μήκυνση της τουριστικής περιόδου
η οποία έχει επιτευχθεί μετά από
πολλές προσπάθειες από τους αρ-
μόδιους φορείς του τουρισμού. Ως
εκ τούτου, οι τουρίστες θα εξακο-
λουθούν να κάνουν διακοπές κατά
τους μήνες Σεπτέμβριο και Οκτώ-
βριο ανεβάζοντας και τη ζήτηση
για κυπριακά προϊόντα. 

Η έλλειψη νερού απειλεί και την εφοδιαστική αλυσίδα
<<<<<<

Βγάζουμε
το καλοκαίρι αλλά
η νέα περίοδος αποτελεί
μεγάλη πρόκληση.

Η μειωμένη παροχή νερού για άρδευση έχει οδηγήσει σε πτώση της αγροτικής παραγωγής, ιδιαίτερα σε
καλλιέργειες που απαιτούν μεγάλη κατανάλωση νερού, όπως τα φρούτα, τα λαχανικά και τα αμπελοειδή. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Οι προσωρινές λύσεις που δίνει η
συμφωνία με τα Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα με την παραχώρηση 15
κινητών μονάδων αφαλάτωσης
φαίνεται να καλύπτουν τις τρέχου-
σες ανάγκες της καλοκαιρινής πε-
ριόδου, να απομακρύνουν τον κίν-
δυνο επιβολής προγράμματος δια-
κοπών στην ύδρευση, ωστόσο θολό
παραμένει το τοπίο για το κόστος
της έκτακτης κατάστασης. Η εξάρ-
τηση από τις μονάδες αφαλάτωσης,
σταθερές και κινητές, για κάλυψη
του συνόλου των αναγκών για πό-
σιμο νερό δημιουργεί αβεβαιότητα
για τους προϋπολογισμούς νοικο-
κυριών και επιχειρήσεων. Η επι-
βάρυνση των τιμολογίων νερού εί-
ναι ένας παράγοντας που δεν πρέπει
να αγνοηθεί ή να αποκλεισθεί αν
λάβουμε υπόψη το κόστος παρα-
γωγής αφαλατωμένου νερού, το
οποίο είναι ιδιαίτερα τσουχτερό.
Η τιμολογιακή πολιτική στο νερό
για την επόμενη περίοδο είναι ένας
παράγοντας αστάθμητος και θα
εξαρτηθεί από αρκετές παραμέ-
τρους που έχουν να κάνουν με το
κόστος καυσίμου παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας, τα αντανακλα-
στικά του Τμήματος Αναπτύξεως
Υδάτων στην τοποθέτηση και λει-
τουργία των 15 κινητών μονάδων
από τα ΗΑΕ, την απρόσκοπτη λει-

τουργία τους και το κυριότερο τη
ζήτηση κατά την καλοκαιρινή πε-
ρίοδο. Ωστόσο, ο μεγάλος προβλη-
ματισμός είναι το ενεργειακό κομ-
μάτι λειτουργίας των μονάδων, το
οποίο είναι κοστοβόρο.

Η τιμή
Στην Κύπρο η διαχείριση των

υδάτινων πόρων, ύδρευση και άρ-
δευση, ανήκει στο Τμήμα Αναπτύ-
ξεως Υδάτων (ΤΑΥ). Μετά την εφαρ-
μογή της νέας τοπικής αυτοδιοί-
κησης το περιβάλλον διαφοροποι-
ήθηκε μερικώς με την ενσωμάτωση
των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας
στους Επαρχιακούς Οργανισμούς
Αυτοδιοίκησης (ΕΟΑ). Η τιμολογιακή
πολιτική ναι μεν καθορίζεται από
τους ΕΟΑ, όμως είναι εξαρτημένη
από το ΤΑΥ που ως ο ιδιοκτήτης
των υδάτινων πόρων χρεώνει σή-
μερα τους ΕΟΑ για τις ποσότητες
νερού που χρησιμοποιούν. Η τιμή
πώλησης νερού από το ΤΑΥ στους
ΕΟΑ κυμαίνεται στα €0,82 το κ.μ.,
ωστόσο όπως επισημαίνεται σε έκ-
θεση του γενικού ελεγκτή της Δη-

μοκρατίας η τιμολογιακή πολιτική
παρουσίαζε διαφοροποιήσεις οι
οποίες διορθώθηκαν στη συνέχεια.
Παρά ταύτα οι χρεώσεις συνεχίζουν
να διαφέρουν. Συγκεκριμένα, στην
περίπτωση κατανάλωσης 15 κ.μ.
νερού (μέση κατανάλωση ενός νοι-
κοκυριού σε μηνιαία βάση) οι κα-
ταναλωτές σε Λευκωσία και Λεμεσό
χρεώνονται το 86%, αντίστοιχα,

του ποσού που καταβάλλουν οι κα-
ταναλωτές της Λάρνακας. Στονσυγ-
κριτικό πίνακα Β φαίνονται οι δια-
φορές στις χρεώσεις που εντόπισε
η έρευνα του γενικού ελεγκτή.

Οι ΕΟΑ
Εν αναμονή άφιξης των κινητών

μονάδων από τα ΗΑΕ, τοποθέτησης
και λειτουργίας τους, οι «πελάτες»

του ΤΑΥ, οι ΕΟΑ, αγνοούν πλήρως
αν θα υπάρξει ή όχι αναθεώρηση
της τιμολογιακής πολιτικής από το
ΤΑΥ. Η «Κ» επικοινώνησε με επι-
κεφαλής ΕΟΑ οι οποίοι απάντησαν
αρνητικά στο ερώτημα αν το ΤΑΥ
τους έχει ενημερώσει για ζητήματα
υδατικής πολιτικής, κάτι που έπραξε
για ζητήματα άρδευσης που είχαν
ως αποτέλεσμα τα αρμόδια τμήματα

του υπουργείου Γεωργίας να προ-
χωρήσουν με συστάσεις για ματαί-
ωση καλλιεργειών ιδιαίτερα απαι-
τητικές σε νερό. Ωστόσο, αυτό που
θεωρείται βέβαιο από τους επικε-
φαλής των ΕΟΑ είναι πως όποια
αναπροσαρμογή γίνει από το ΤΑΥ
στην τιμή του νερού αυτή θα με-
τακυλήσει στους καταναλωτές. Πη-
γές με γνώση του υδατικού κεφα-

λαίου στην Κύπρο, από τεχνοκρα-
τικά πόστα, θεωρούν βέβαιη την
αναπροσαρμογή των τιμολογίων
νερού, εκτιμώντας πως αυτή θα γί-
νει σε βάθος χρόνου. Όπως ορθά
σημείωναν, ακόμα και στο ενδε-
χόμενο η αναπροσαρμογή να απο-
φασιστεί σε ένα χρόνο το αυξημένο
κόστος από την παραγωγή αφαλα-
τωμένου νερού θα μετακυλήσει
στους πολίτες μέσω των κρατικών
ταμείων.

Υψηλό κόστος
Όπως προκύπτει και από την

έκθεση του γενικού ελεγκτή και
δικαιολογεί τις απόψεις εκείνες για
επερχόμενες αυξήσεις στο πόσιμο
νερό, στις πέντε σταθερές μονάδες
αφαλάτωσης που λειτουργούν το
κ.μ. νερού στοιχίζει στο ΤΑΥ από
€1,04 έως €1,78. Όπως φαίνεται
και στον πίνακα Α η τελική τιμή
παραγωγής ενός κ.μ. νερού είναι
η διπλάσια της συμβατικής τιμής.
Με βάση επίσημα στοιχεία οι ετή-
σιες ανάγκες σε ύδρευση ανέρχον-
ται περίπου στα 100 εκατ. κ.μ. νε-
ρού. Όπως προκύπτει από την έρευ-
να του γενικού ελεγκτή η συνολική
πραγματική ετήσια ποσότητα πα-
ραγωγής των πέντε σταθερών μο-
νάδων αφαλάτωσης για το 2023
ανήλθε σε 61,8 εκατ. κ.μ. σε σχέση
με το 2021 όπου ανήλθε σε 50,3
εκατ. κ.μ., πολύ κάτω από τις πραγ-
ματικές ανάγκες. Το ερώτημα που
υπάρχει και είναι εύλογο, στη ση-
μερινή κατάσταση που ο σχεδια-
σμός είναι οι αφαλατώσεις να κα-
λύψουν το σύνολο των αναγκών
σε πόσιμο νερό, δηλαδή άλλα 40
εκατ. κ.μ. νερού ετησίως, θα απαι-
τηθεί τιμολογιακή αναπροσαρμογή;
Η απάντηση που δίνεται από ανε-
ξάρτητες πηγές είναι καταφατική.

Ενεργειακό 
Από την έκθεση του γενικού

ελεγκτή προκύπτουν και ενδιαφέ-
ροντα στοιχεία για το κόστος του
παραγόμενου νερού από τις πέντε
αφαλατώσεις. Για ποσότητες που
δεν κάλυψαν το σύνολο των αναγ-
κών σε πόσιμο νερό το συνολικό
ετήσιο κόστος παραγωγής συμπε-
ριλαμβανομένου του ΦΠΑ, αυξή-
θηκε σημαντικά το 2023 σε €91,5
εκατ. από €55,7 εκατ. το 2021 (αύ-
ξηση σε ποσοστό 64,2%). Όπως
ορθά διαπιστώνεται στην έκθεση,
η αύξηση στο κόστος παραγωγής
οφείλεται κυρίως στην αύξηση του
ενεργειακού κόστους, το οποίο
αποτελεί το μεγαλύτερο μέρος της
τιμής μονάδας του νερού. Σύμφωνα
με πηγές μέσα από το ΤΑΥ, για την
παραγωγή ενός κ.μ. νερού απαι-
τείται η κατανάλωση 3,5 κιλοβα-
τώρων, εκτίμηση που επιβεβαιώνει
τους υπολογισμούς ότι η τιμή αφα-
λατωμένου νερού κατά 80% αφορά
στο ενεργειακό κόστος. Μια λύση
θα μπορούσε να ήταν η λειτουργία
μονάδων από ΑΠΕ. Ωστόσο, ο όποι-
ος σχεδιασμός θα μπορούσε να
γίνει θα ήταν σε βάθος χρόνου με
την προϋπόθεση να υπήρχε λύση
για την αποθήκευση πράσινης ενέρ-
γειας για τη λειτουργία των μονά-
δων όταν δεν υπάρχει ηλιοφάνεια.

Πίεση στην τιμή νερού
λόγω υδατικής κρίσης

Κοστοβόρα η παραγωγή από αφαλατώσεις,
οι οποίες θα καλύπτουν το σύνολο των αναγκών για ύδρευση

<<<<<<

Από τα επίσημα στοιχεία
του γενικού ελεγκτή η
τιμή παραγωγής ενός
κ.μ. νερού από αφαλά-
τωση κοστίζει κοντά στα
€2, με το 80% της τιμής
να αφορά το ενεργειακό
κόστος λειτουργίας της
μονάδας αφαλάτωσης.

Τις εκτιμήσεις ότι από την υδατική κρίση
και τη χρήση μονάδων αφαλάτωσης η ανα-
προσαρμογή των λιανικών τιμών του νερού
είναι μονόδρομος, επιβεβαιώνει και μελέτη
που θα διενεργήσει το ΤΑΥ για αναθεώρηση
της τιμολογιακής πολιτικής με βάση τα
νέα δεδομένα στο υδατικό. Μέχρι σήμερα
από το ΤΑΥ εξυπηρετείται πλήρως η πρα-
κτική ανάκτησης του κόστους νερού για
ύδρευση, ωστόσο τα νέα δεδομένα απαι-
τούν την εκπόνηση νέας μελέτης για την
τιμή. Ένα ζήτημα που φαίνεται να απα-

σχολεί είναι ο χρόνος ενεργοποίησης και
των 15 κινητών μονάδων από τα ΗΑΕ, με
την ανησυχία να μην είναι διαθέσιμες για
παραγωγή μέσα στο καλοκαίρι. Οι αισιό-
δοξες εκτιμήσεις και εφόσον δεν παρου-
σιαστούν αστάθμητοι παράγοντες είναι
πως το 2025 από πλευράς ύδρευσης και
άρδευσης θα κυλήσει οριακά. Η προσοχή
είναι στραμμένη στο 2026. Πηγές από το
ΤΑΥ έλεγαν στην «Κ» πως εάν δεν σημειωθεί
βροχόπτωση τα προβλήματα θα είναι τε-
ράστια. 

Απαιτείται νέα μελέτη από το ΤΑΥ

ΕΟΑ ΠΑΓΙΑ ΚΑΤΑΝ. ΟΛΙΚΗ
ΧΡΕΩΣΗ ΑΛΩΣΗ ΧΡΕΩΣΗ

€ € €

Λευκωσίας 4,00 15,00 19,00

Λεμεσού 5,50 13,50 19,00

Λάρνακας 5,25 16,75 22,00

Διάρκεια Ημερήσια Συμβατική Προσαρμοσμ. 
Συμβολαίου Δυναμικότητα τιμή Τιμή

Δεκέλεια 2007 – 2027 60000 0,82 €/κ.μ. 1,78 €/κ.μ.
Λάρνακα 2015 – 2040 60000 0,59 €/κ.μ. 1,04 €/κ.μ.
Λεμεσός (Επισκοπής) 2012 – 2032 40000 0,87 €/κ.μ. 1,66 €/κ.μ. 
Βασιλικός ΑΗΚ 2013 – 2033 60000 0,81 €/κ.μ. 1,59 €/κ.μ.
Πάφος 2021 – 2046 15000 0,51 €/κ.μ. 1,30 €/κ.μ. 
Σύνολο 235.000

Μελέτη που θα διενεργήσει το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα καθορίσει εάν υπάρχει ανάγκη αναθεώρησης των τιμών του νερού υπό το φως
της φετινής υδατικής κρίσης. Για την ώρα, όπως υποστηρίζεται, οι ανάγκες σε ύδρευση και άρδευση το 2025 καλύπτονται οριακά.
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Στη λογική της προβολής προς τις 
ΗΠΑ του ρόλου που διαδραμα-
τίζει η Ελλάδα στη Νοτιοανατο-
λική Ευρώπη και στη νότια πτέ-
ρυγα του ΝΑΤΟ, η Αθήνα έχει 
αποδυθεί σε μια προσπάθεια να 
υπενθυμίσει στην Ουάσιγκτον 
ότι η αμερικανική βιομηχανία 
όπλων εξακολουθεί να αποτελεί 
πρωταρχικό προμηθευτή των 
ελληνικών Ενόπλων ∆υνάμεων 
όχι μόνο σε ό,τι αφορά κύριες 
πλατφόρμες, όπως τα F-35, αλλά 
και δευτερεύουσες. ∆εν είναι τυ-
χαίο ότι διόλου ευκαταφρόνητο 
μέρος από τα περίπου 3 δισ. ευ-
ρώ που μπορεί να δαπανηθούν 
πλέον των 25 δισ. που προβλέπει 
ο 12ετής μακροπρόθεσμος προ-
γραμματισμός αμυντικών εξοπλι-
σμών, και προέκυψαν από την 
ενεργοποίηση της ρήτρας δια-
φυγής, μιας πρόβλεψης δηλαδή 
της Ε.Ε., θα διατεθεί σε αμερι-
κανικά συστήματα. 

Στην Αθήνα αντιλαμβάνονται 
πλήρως ότι χρειάζεται να τη-
ρηθούν κάποιες –λεπτές– ισορ-
ροπίες και με τους Ευρωπαίους 

προμηθευτές (οι Γερμανοί ήδη 
πιέζουν, μια και η Αθήνα τα τε-
λευταία χρόνια έχει δώσει βά-
ρος κυρίως σε γαλλικά, ισρα-
ηλινά και αμερικανικά όπλα), 
ωστόσο γνωρίζουν πολύ καλά 
ότι παρόμοιες προσπάθειες προ-
σεταιρισμού και προσέγγισης 
με τον πρόεδρο των ΗΠΑ Ντό-
ναλντ Τραμπ και το περιβάλλον 
του κάνουν όλοι οι Ευρωπαίοι, 
περισσότερο ή λιγότερο κομψά.

Σε αυτό το πλαίσιο, η Αθή-
να έχει κοινοποιήσει πρόσφατα 
στην Ουάσιγκτον ότι βρίσκονται 
σε εξέλιξη προγράμματα εξοπλι-
σμού από αμερικανικές εταιρεί-
ες ύψους περίπου 9 δισ. ευρώ. 
Σε αυτά περιλαμβάνονται μεγά-
λα προγράμματα, όπως η αγορά 
αεροσκαφών F-35, 35 ελικοπτέ-
ρων Black Hawk, 7 ανθυποβρυ-
χιακών ελικοπτέρων MΗ-60R για 
το Πολεμικό Ναυτικό (Π.Ν.) και η 
αναβάθμιση των F-16 Viper, αλ-
λά και σειρά συμφωνιών εν συ-
νεχεία υποστήριξης (Follow On 
Support), όπως αυτή των επιθε-
τικών ελικοπτέρων Apache, των 

S-70 Aegean Hawk, των τεθωρα-
κισμένων οχημάτων μεταφοράς 
προσωπικού Μ-1117 και πολλά 
άλλα. ∆ίχως να υπολογίζονται σε 

αυτά κάποια περιφερόμενα πυ-
ρομαχικά, πύραυλοι Hellfire και 
η αναβάθμιση των T-6 Texan της 
Πολεμικής Αεροπορίας (Π.Α.).

Οι διευκολύνσεις

Αυτά προστίθενται στις διευ-
κολύνσεις που παρέχει μέσω της 
Συμφωνίας Αμοιβαίας Αμυντικής 

Συνεργασίας (MDCA) τόσο στη 
Σούδα όσο και στη Λάρισα και 
στην Αλεξανδρούπολη, προκει-
μένου να αναδειχθεί η διακριτή 
αξία που έχει η Ελλάδα για τα 
αμερικανικά συμφέροντα στην 
ευρύτερη περιοχή Βαλκανίων, 
Μέσης Ανατολής - Βόρειας Αφρι-
κής και Ανατολικής Μεσογείου. 
Οι επισημάνσεις αυτές γίνονται 
από την Αθήνα ώστε, μεταξύ άλ-
λων, να απαντηθούν και οι πι-
έσεις που προέρχονται από το 
αμερικανικό Πεντάγωνο για με-
τακίνηση των ελληνικών πυραύ-
λων Patriot, που βρίσκονται στη 
Σαουδική Αραβία, στο Κίεβο. 

∆εν είναι ακόμα σαφές αν ο 
πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης ή ο υπουργός Εξωτε-
ρικών Γιώργος Γεραπετρίτης θα 
έχουν κάποιες άλλες επαφές στη 
Νέα Υόρκη (20-22 Μαΐου) πέρα 
από αυτές που αφορούν τα Ηνω-
μένα Εθνη. Μετά την εκπαρα-
θύρωση του Μάικ Γουόλτς από 
τη θέση του συμβούλου Εθνικής 
Ασφαλείας στον Λευκό Οίκο, οι 
σχετικές προσπάθειες προφα-

νώς είναι πλέον άνευ αντικει-
μένου.

Ερντογάν και καλώδιο

Ολα αυτά εξελίσσονται ενώ η 
Αθήνα αναμένει να δει πώς θα κι-
νηθεί η Αγκυρα σε διάφορα ζητή-
ματα συνδεδεμένα με το Αιγαίο 
και την Ανατολική Μεσόγειο, με 
εξαίρεση την Κύπρο, όπου φαίνε-
ται ότι ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν 
δεν πρόκειται να υποχωρήσει ού-
τε βήμα από την πιο σκληρή δυ-
νατή γραμμή. Σε αυτό το πλαίσιο, 
από το υπουργείο Εξωτερικών τις 
προηγούμενες ημέρες δόθηκε η 
αίσθηση ότι η επανεκκίνηση των 
ερευνών για την ηλεκτρική δια-
σύνδεση Ελλάδας - Κύπρου (Great 
Sea Interconnector) θα συμβεί, όχι 
όμως εντός των επόμενων εβδο-
μάδων, καθώς προηγούνται οι δι-
άφορες ελληνοτουρκικές συνα-
ντήσεις, με πρώτη αυτή ανάμεσα 
στους κ. Γεραπετρίτη και Φιντάν 
στις 14-15 Μαΐου και ενδεχομένως 
μία ή δύο ακόμα ανάμεσα στους κ. 
Μητσοτάκη και Ερντογάν.

BΑΣΙΛΗΣ NΕΔΟΣ

Η Αθήνα υπενθύμισε 
πρόσφατα στην Ουάσι-
γκτον ότι βρίσκονται σε 
εξέλιξη αμυντικά προ-

γράμματα σε συνεργασία 
με αμερικανικές εταιρεί-
ες, συνολικού ύψους πε-

ρίπου 9 δισ. ευρώ.

Ο υπουργός Εξωτερικών Γιώργος 
Γεραπετρίτης βρέθηκε την προη-
γούμενη Τετάρτη στην Κωνστα-
ντινούπολη, από όπου αναχώρη-
σε χθες, έχοντας επικεντρωθεί 
απόλυτα στις επαφές του στο 
Οικουμενικό Πατριαρχείο και 
στην ομογένεια. Η ασυνήθιστα 
μεγάλη διάρκεια της επίσκεψης 
του κ. Γεραπετρίτη, τον οποίο 
συνόδευε  η υφυπουργός Εξω-
τερικών Αλεξάνδρα Παπαδοπού-
λου –που αρχικά επρόκειτο  να 
επισκεφθεί την Κωνσταντινού-
πολη χωρίς τον υπουργό– συν-
δέεται με μια σειρά από ζητήμα-
τα που δεν περιορίζονται στις 
επικοινωνίες του Οικουμενικού 
Πατριάρχη κ.κ. Βαρθολομαίου 
με την τουρκική κυβέρνηση για 
την επαναλειτουργία της Θεολο-
γικής Σχολής της Χάλκης, αλλά 
επεκτείνονται πολύ πέρα από αυ-
τά τα ζητήματα και αγγίζουν τον 
πυρήνα της σχέσης της  Αθήνας 
με το Πατριαρχείο. 

Το τρίτο πρόσωπο

Αν και η κυβέρνηση έχει 
κάνει μεγάλη προσπάθεια τις 
τελευταίες εβδομάδες να υπο-
βαθμίσει τη διάσταση των εξαι-
ρετικά εύθραυστων ισορροπιών 
στο τρίγωνο που συνδέει την 
Αθήνα, τον Οικουμενικό Πατρι-
άρχη στην Κωνσταντινούπολη 
και τον Αρχιεπίσκοπο Αμερικής 
κ. Ελπιδοφόρο, είναι απολύτως 
σαφές ότι οι επαφές του κ. Γε-
ραπετρίτη στο Φανάρι είχαν και 
αυτό τον σκοπό. ∆ηλαδή, τη δι-
ατήρηση  αυτών των ευαίσθη-
των ισορροπιών και την επίδει-
ξη καλής πίστης εκ μέρους της 
Αθήνας έναντι του ιστορικού 
και σχεδόν δισχιλιετούς θεσμού 
που είναι το Οικουμενικό Πα-
τριαρχείο. 

Αλλωστε και ο ίδιος ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης 
είχε δώσει το σήμα προσφάτως, 
μάλιστα δύο φορές, επικοινωνώ-
ντας προσωπικά με τον κ. Ελπι-
δοφόρο τηλεφωνικώς. Κύκλοι 
στο Φανάρι τονίζουν πως η επι-
κοινωνία του κ. Μητσοτάκη με 
τον Αρχιεπίσκοπο Αμερικής τον 
Μάρτιο, αλλά και η ανταλλαγή 
ευχών με την ευκαιρία του Πά-
σχα, μάλλον έχουν βελτιώσει 
το κλίμα. 

Η εναρμόνιση μεταξύ Αθη-
νών και Κωνσταντινούπολης 
σε αυτή τη φάση έχει και έναν 
πρόσθετο, ευρύτερο σκοπό. Να 
υπενθυμίσει προς τους δρώντες 
στην ευρύτερη περιοχή της Ανα-
τολικής Μεσογείου ότι η Ελλά-
δα δεν έχει απεμπολήσει τον 
ρόλο του κράτους που κρατάει 
ανοιχτούς τους διαύλους με τις 
ορθόδοξες κοινότητες, αλλά και 
μειονότητες στην ευρύτερη πε-

ριοχή. Υπενθυμίζεται ότι πρόκει-
ται για έναν ρόλο τον οποίο η 
Αθήνα έχει αρχίσει να διεκδικεί 
πιο εντατικά από τον περασμέ-
νο ∆εκέμβριο, με την κατάρρευ-
ση του καθεστώτος Ασαντ στη 
Συρία και την άνοδο της νέας 
φιλοτουρκικής –θεωρητικά με-
ταβατικής– κυβέρνησης.

Με έμμεσο τρόπο όλες αυτές 
οι επαφές συντείνουν και στην 
προσπάθεια η Αθήνα να φιλο-
τεχνήσει ένα προφίλ περιφε-
ρειακού «παίκτη» με διάφορες 
πτυχές. Στην Αθήνα γνωρίζουν 
πολύ καλά τη σημασία που δια-
δραματίζει στο περιβάλλον του 
προέδρου των ΗΠΑ Ντόναλντ 
Τραμπ ο ρόλος της θρησκείας 
και δη της χριστιανικής, και για 
τον σκοπό αυτό προωθείται και 
αυτή η φυσική πτυχή της ελ-

ληνικής παρουσίας στην Ανα-
τολική Μεσόγειο μέσα από την 
Ορθοδοξία.

Η υποδοχή

Στα τουρκικά ΜΜΕ πάντως 
προκάλεσε εντύπωση ότι ο Ελ-
ληνας υπουργός Εξωτερικών 
επέλεξε να παραμείνει στην 
Πόλη για πάνω από τρεις ημέ-
ρες και η υφυπουργός Εξωτε-
ρικών για πέντε. Πριν από τη 
συνάντηση του κ. Γεραπετρί-
τη με τον Οικουμενικό Πατρι-
άρχη κ.κ. Βαρθολομαίο, οι δυο 
τους και η υφυπουργός Εξωτε-
ρικών γευμάτισαν στην πρώην 
Μαράσλειο Σχολή, που σήμερα 
χρησιμοποιείται για τις ανάγκες 
του Πατριαρχείου. Στη συζήτη-
ση που ακολούθησε τέθηκαν 
τα ζητήματα που αφορούν το 

Φανάρι, την ομογένεια και τη 
Θεολογική Σχολή της Χάλκης. 

Σύμφωνα με πληροφορίες, 
ένα από τα βασικά θέματα που 
ενδιαφέρουν την Αθήνα είναι το 
μέλλον της ομογένειας, της δια-
χείρισης των κοινοτικών ιδρυ-
μάτων της ελληνικής μειονότη-
τας και της σωστής λειτουργίας 
αυτών των ιδρυμάτων. Επίσης 
υπάρχει ενδιαφέρον για την εκ-
παίδευση στα ομογενειακά σχο-
λεία και για την επαναλειτουρ-
γία της Θεολογικής Σχολής.

Ο κ. Γεραπετρίτης επισκέ-
φθηκε τη σχολή, ξεναγήθηκε 
από τον επίσκοπο Αραβισσού κ. 
Κασσιανό και ενημερώθηκε για 
τα έργα τα οποία συνεχίζονται 
για την ανακαίνιση του κτιρίου. 
Πηγές του υπουργείου Εξωτερι-
κών διαβεβαιώνουν πως η Αγκυ-
ρα μέχρι τώρα δεν έχει θέσει 
κάποιο ζήτημα αμοιβαιότητας 
για να ζητήσει ανταλλάγματα 
για τη Θεολογική Σχολή. 

Στάση με νόημα

Ο υπουργός Εξωτερικών συ-
νοδευόμενος από την κ. Παπα-
δοπούλου επισκέφθηκε το κτί-
ριο του Ορφανοτροφείου στην 
Πρίγκηπο. Αμέσως μετά επι-
σκέφθηκαν τον μητροπολίτη 
Γέροντα Πριγκηποννήσων κ. 
∆ημήτριο. Κύκλοι στο Φανάρι 
παρατηρούν πως η επίσκεψη 
του Ελληνα υπουργού Εξωτε-
ρικών στον συγκεκριμένο μη-
τροπολίτη, το όνομα του οποί-
ου έχει αναφερθεί πολλές φορές 
στα σενάρια διαδοχής του Οι-
κουμενικού Θρόνου, μπορεί να 
εκληφθεί και ως στήριξη στο 
πρόσωπό του.

Ο κ. Γεραπετρίτης επισκέφθη-
κε και το ίδρυμα «Βαλουκλή», 
που στεγάζει το νοσοκομείο και 
το γηροκομείο και είναι το ίδρυ-
μα με τη μεγαλύτερη ακίνητη 
περιουσία της ομογένειας. Στό-
χος του υπουργού Εξωτερικών 
είναι να δείξει το ενδιαφέρον 
της Αθήνας για το ίδρυμα, κα-
θώς δεν έχουν διεξαχθεί εκλο-
γές για τη διοίκησή του εδώ και 
πολλά χρόνια.

Ο κ. Γεραπετρίτης έκανε «επί-
θεση γοητείας» και στα τουρκικά 
media. Συναντήθηκε με διευθυ-
ντές σημαντικών μέσων ενημέ-
ρωσης της Τουρκίας, όπως της 
εφημερίδας  Μilliyet, CNN Turk, 
A News κ.ά.,  γεγονός που έγινε 
δεκτό με θετικά σχόλια από τους 
Τούρκους δημοσιογράφους. 

Κατά τη διάρκεια της επί-
σκεψης τον κ. Γεραπετρίτη και 
την κ. Παπαδοπούλου συνόδευε 
ο πρόξενος της Ελλάδας στην 
Κωνσταντινούπολη Κωνσταντί-
νος Κούτρας, ο οποίος έπαιξε 
σημαντικό ρόλο στον σχεδια-
σμό του προγράμματος και στις 
επαφές.

Των ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ, ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Αθήνα καλεί Φανάρι

Προσέγγιση στον Τραμπ με δέλεαρ τα εξοπλιστικά

Τα πολλαπλά μηνύματα της τετραήμερης επίσκεψης Γεραπετρίτη - Παπαδοπούλου στην Κωνσταντινούπολη

«Γέφυρα» 
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Εξωτερικών.

Ο Γιώργος Γεραπετρίτης προσκυνά την εικόνα της Θεοτόκου στον Ιερό Πατριαρχικό Ναό του Αγ. Γεωρ-
γίου, στο Φανάρι. Ο υπουργός Εξωτερικών κατά την τετραήμερη παραμονή του στην Πόλη επισκέφτηκε 
ομογενειακά ιδρύματα, τη Σχολή της Χάλκης και το Ορφανοτροφείο της Πριγκήπου και είχε σειρά επα-
φών με στελέχη τουρκικών ΜΜΕ, κάτι που δεν έμεινε ασχολίαστο από τον Τύπο της γειτονικής χώρας.

Στιγμιότυπο από τη συνάντη-
ση του Γιώργου Γεραπετρίτη 
με τον Παναγιώτατο Οικουμε-
νικό Πατριάρχη κ.κ. Βαρθολο-
μαίο στην Κωνσταντινούπολη.
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Οταν ένα κράτος στο σύνολό
του, πολιτειακή και πολιτική
ηγεσία, τοποθετείται χωρίς
εθνική στόχευση, με ευκαι-
ριακό προσανατολισμό και
χωρίς να λαμβάνει υπόψη το

διεθνές περιβάλλον, αλλά ούτε καν τις βα-
σικές έννοιες ανθρωπίνων δικαιωμάτων
και κράτους δικαίου, τότε δύσκολα μπορεί
κάποιος να θεωρήσει το αποτέλεσμα που
εκπέμπει, ως εκφορά πολιτικού λόγου. Πόσο
μάλλον να εκλάβει αυτό που (εξ ανάγκης)
παρακολουθούμε, ως άσκηση πολιτικής.
Αντίθετα, το κυπριακό κράτος, κυβέρνηση,
κυβερνητικοί εταίροι και αντιπολίτευση
παραπέμπουν σε κάτι πολύ διαφορετικό,
αχαρακτήριστο με πολιτικούς όρους. 

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης αναμένεται
σήμερα στο Ισραήλ, όπου θα συναντηθεί
με τον Βενιαμίν Νετανιάχου, εναντίον του
οποίου εκκρεμεί ένταλμα σύλληψης, από
το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο, για εγκλή-
ματα πολέμου και εγκλήματα κατά της αν-
θρωπότητας. Το κυπριακό κράτος, το οποίο
είναι ντε φάκτο διχοτομημένο, συνεπεία

της τουρκικής εισβολής και κατοχής, πριν
από μερικές εβδομάδες, τήρησε αδιανόητη
αποχή σε ψήφισμα του Συμβουλίου Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων ΟΗΕ. Όπως δη-
μοσίευσε η «Κ», το ψήφισμα χαρακτηρίζει
«κατοχική δύναμη» το Ισραήλ, καταδικά-
ζοντάς το και για χρήση «πείνας αμάχων»
ως μεθόδου πολέμου στη Γάζα! Περιγρά-
φοντας με τα μελανότερα των χρωμάτων
τις φρικαλεότητες του Ισραήλ. Η κυπριακή
κυβέρνηση έπραξε χειρότερα στο ψήφισμα
για τα Συριακά Υψίπεδα Γκολάν, καταψη-
φίζοντάς το, παρά τις ομοιότητες με την
κατάσταση στην κατεχόμενη Κύπρο. Το
ψήφισμα ΟΗΕ για τα Συριακά Γκολάν καλεί
το Ισραήλ να τερματίσει την αλλοίωση της
δημογραφικής τους σύνθεσης, ενώ ζητάει
επιστροφή των κατοίκων και ανάκτηση
των περιουσιών τους. Μας θυμίζει κάτι
αυτό ή να το προσπεράσουμε; 

Το ΑΚΕΛ, που παρά τη θετική φήμη
που κουβαλά, δεν είναι πάντα διαβασμένο
και ενίοτε λειτουργεί επιφανειακά, δεν άρ-
θρωσε λέξη για τη στάση που τήρησε η
Λευκωσία στα εν λόγω ψηφίσματα ΟΗΕ.

Εξέδωσε όμως ανακοίνωση για το ταξίδι
Χριστοδουλίδη στο Ισραήλ και τη συνάν-
τηση με τον Νετανιάχου. Προφανώς, διότι
αυτό ούτε διάβασμα θέλει και είναι πιο
«πιασάρικο». Αυτό όμως που είναι τρισχει-
ρότερο και τοποθετεί το ΑΚΕΛ στην ίδια
κατηγορία μονόπλευρης έκφρασης πολι-
τικής με την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη,
είναι το γεγονός ότι κατάπιε τις φρικαλε-
ότητες της Χαμάς, στις 7 Οκτωβρίου 2023,
στο Ισραήλ. Καμιά εκδήλωση καταδίκης
για τους βιασμούς, τις απαγωγές μιας τρο-
μοκρατικής οργάνωσης. 

Κοινός λοιπόν παρονομαστής της κυ-
βέρνησης, περιλαμβανομένων των άβουλων
παρελκόμενών της, και του ΑΚΕΛ, είναι η
απουσία «μέτρου». Κανείς τους δεν έχει
«όριο». Ο μεν πρόεδρος Χριστοδουλίδης
που πολιτεύεται μονόπλευρα, για να ικα-
νοποιήσει το Ισραήλ, προσπερνώντας
ακόμη και την αιματηρή κατοχή της Γάζας
και των Υψιπέδων Γκολάν. Το δε ΑΚΕΛ που
οργανώνει εκδηλώσεις διαμαρτυρίας για
τη συνάντηση του προέδρου της Κύπρου
με τον Νετανιάχου. Ξεχνώντας ότι ένα

μόλις μήνα μετά τις φρικαλεότητες της Χα-
μάς στο Ισραήλ, που οργανώθηκαν με τη
σύμπραξη του επιχαίροντος Ιράν, ο συμ-
παθής γ.γ. ΑΚΕΛ Στέφανος Στεφάνου δε-
χόταν στο γραφείο του τον πρέσβη της χώ-
ρας, Alireza Salarian. Στον οποίο δεν είπε
λέξη για τις δολοφονίες και τους βιασμούς
της 7ης Οκτωβρίου στο Ισραήλ, όπως προ-
κύπτει από την ανακοίνωση που εκδόθηκε
– απόδειξη ιδεολογικών αγκυλώσεων. 

Όλα αυτά που παρακολουθούμε, σε επί-
πεδο κυβέρνησης, άβουλων κυβερνητικών
εταίρων, αλλά και αντιπολίτευσης, δεν συ-
νιστούν άσκηση πολιτικής. Είναι απλώς
διάσπαρτες δηλώσεις προς τέρψη του εσω-
τερικού ακροατηρίου. Κατάντησαν το κυ-
πριακό πολιτικό σύστημα «σημαία ευκαι-
ρίας», την οποία μπορεί να αρπάξει ο κάθε
εθνικιστής, αδαής ή/και γραφικός για να
καταστεί, εύκολα πλέον, μέρος ενός νο-
σούντος πολιτικού συστήματος, το επίπεδο
του οποίου προσεγγίζει προοδευτικά το
δάπεδο.

Σημ.: Ο ΔΗΣΥ είναι μια κατηγορία μόνος του.

Αν το ΑΚΕΛ είναι ενίοτε πολιτικά αδιάβαστο,
ο ΔΗΣΥ κινείται στα όρια του πολιτικού αναλ-
φαβητισμού. Τείνει να καταστεί κακέκτυπο
μιας πολύ κακής κυβέρνησης, ακολουθών-
τας το ΥΠΕΞ. Η Αννίτα Δημητρίου είπε «ναι»
στην ένταξη στον χώρο Σένγκεν χωρίς να
βάλει στο κάδρο τα οδοφράγματα και το εν-
δεχόμενο μετατροπής τους σε σκληρό σύνο-
ρο της Κύπρου και κατ’ επέκταση της Ε.Ε.,
όπου θα σφραγίζονται διαβατήρια. Πριν από
μερικές μέρες δήλωσε στο ΕΛΚ ότι η Τουρ-
κία δεν μπορεί να ενταχθεί στην ευρωπαϊκή
ομπρέλα άμυνας και ασφάλειας. Με τις
εξαγγελίες όμως δεν κάνεις πολιτική. Πολιτι-
κή κάνεις όταν πείσεις τους πολιτικά ομό-
σταυλούς σου να συμφωνήσουν με τις θέ-
σεις σου, στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και στην
Κομισιόν, περιλαμβανομένης της Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν. Την οποία ο ΔΗΣΥ δεν κατά-
φερε να πείσει ούτε καν για απόσυρση της
πρότασης Κανονισμού για το απευθείας εμ-
πόριο, που οδηγεί στην ταϊβανοποίηση του
ψευδοκράτους. Περισσότερα, προσεχώς. 

Σημαία ευκαιρίας
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Αντιλαμβάνομαι τη δυσκολία οι νεότεροι σε
ηλικία να κατανοήσουν το DNA της ΕΔΕΚ. Ο
Μαρίνος Σιζόπουλος άλλωστε έκανε ό,τι ήταν
ανθρωπίνως δυνατό για να το αλλοιώσει, με-
τατρέποντας το κόμμα σε ένα συρρικνωμένο
μόρφωμα που παπαγαλίζει σοσιαλιστικά τσι-

τάτα, ενώ υιοθετεί τα πολιτικά φερσίματα του ακροδεξιού
ΕΛΑΜ. Είναι οξύμωρο, ναι, όμως ο Σιζόπουλος αφού κατέπνιξε
κάθε αντιπολιτευτική φωνή στο εσωτερικό του κόμματος
επέλεξε να βαδίσει στα επικίνδυνα μονοπάτια του εθνικισμού,
απεμπολώντας τα στοιχειώδη κοινωνικά χαρακτηριστικά
ενός σοσιαλιστικού κόμματος (όπως η μεταρρύθμιση του Γε-
νικού Συστήματος Υγείας για να παραμείνουμε σε ένα μόνο
κραυγαλέο παράδειγμα). Είναι δύσκολο λοιπόν για τους νε-
ότερους να υποψιαστούν καν αυτό που η ΕΔΕΚ υπήρξε στο
παρελθόν, επί των ημερών του ιστορικού της ηγέτη.

Ο Βάσος Λυσσαρίδης ήταν ένας βαθιά καλλιεργημένος
άνθρωπος, χαρακτηριστικό που υπερίσχυε του όποιου
πολιτικού και ιδεολογικού του προσανατολισμού. Γι’ αυτό
έχαιρε εκτίμησης, ακόμα και από τους πολιτικούς του αντι-
πάλους. Ήταν και δεινός ρήτορας, με υψηλή δημοφιλία, η
οποία όμως δεν συμβάδιζε με τα εκλογικά ποσοστά του κόμ-
ματός του. «Μας ερωτεύονται αλλά δεν μας παντρεύονται»
συνήθιζε να λέει χαριτολογώντας, αποτυπώνοντας έτσι μια
μεγάλη πολιτική αλήθεια: η συμπάθεια ή και ο σεβασμός δεν
κεφαλαιοποιούνται απαραίτητα σε ψήφους. Αυτά τα ποιοτικά
χαρακτηριστικά, όμως, σε συνδυασμό με μια μαχητική δη-
μοκρατική διαδρομή, λειτούργησαν ως πόλος έλξης για πολύ
αξιόλογους ανθρώπους. Έτσι η ΕΔΕΚ κατάφερε να προσελκύσει
πρόσωπα της διανόησης, αγωνιστές της δημοκρατίας και
σκεπτόμενους πολίτες που αναζητούσαν πολιτικές απαντήσεις
στον σοσιαλιστικό χώρο. Ώσπου φτάσαμε στα σημερινά
χάλια. Ένα κόμμα που φυλλορροεί, σκιά του παλιού του
εαυτού. Ένα κόμμα που βυθίζεται στην εσωστρέφεια, ανα-
λώνεται σε μικρότητες και μετράει διαρκώς διαρροές.

Επί Μαρίνου Σιζόπουλου έγινε το μεγάλο ξεκαθάρισμα.
Κι όσο πιο μονολιθική γινόταν η ΕΔΕΚ τόσο μίκραινε η
εμβέλειά της. Το πιο ενδιαφέρον σε αυτόν τον εμφύλιο σπα-
ραγμό είναι η απουσία οποιουδήποτε ιδεολογικού ή πολιτικού
έστω περιεχομένου. Προσωπικές ήταν οι συγκρούσεις και
προσωπικό το ξεκαθάρισμα των λογαριασμών. Με αποτέλεσμα
το κόμμα να απαξιώνεται χρόνο με τον χρόνο κατρακυλώντας
στις δημοσκοπήσεις. «Η ΕΔΕΚ δεν είναι παρελθόν – είναι το
παρόν και το μέλλον του προοδευτικού κινήματος στην
Κύπρο», δήλωσε ο Μορφάκης Σολομωνίδης, διεκδικητής της
προεδρίας στη μετά Σιζόπουλο εποχή. Αναρωτιέμαι αν η δή-
λωση έγινε από κεκτημένη ταχύτητα ή αν πρόκειται για
άγνοια της πραγματικότητας. Ποιο προοδευτικό κίνημα; Ή
έχουν χάσει οι λέξεις το νόημά τους ή η ΕΔΕΚ μαϊμουδίζει
αυτό που υπήρξε κάποτε. Αν ισχύει το δεύτερο, η κάλπη του
2026 θα την τιμωρήσει. 

Η παραίτηση Σιζόπουλου, με τον τρόπο που έγινε, απο-
δείχτηκε το τελευταίο κτύπημα στο ετοιμόρροπο κόμμα του.
Αξίζει να σκεφτούμε με μια ανάποδη λογική και να αναρω-
τηθούμε: τι θα γινόταν άραγε αν ο νυν πρόεδρος είχε τη γεν-
ναιότητα να παραδεχτεί το αδιέξοδο στο οποίο βρίσκεται η
ΕΔΕΚ και ν’ ανοίξει την πόρτα της εξόδου για να προσφέρει
μια νέα προοπτική; Αν είχε το σθένος δηλαδή να αρθρώσει
ένα mea culpa, αναγνωρίζοντας το μερίδιο της πολιτικής ευ-
θύνης που του αναλογεί για τη συρρίκνωση του κόμματος.
Η ειλικρίνεια πονάει και ενίοτε προκαλεί πολιτικό κόστος.
Είναι όμως πιο πειστική από τις δικαιολογίες για την εκπνοή
των δύο θητειών (δεν βγαίνουν και τα μαθηματικά) που ο
πρόεδρος της ΕΔΕΚ επέλεξε να επικαλεστεί.

Το πιο ενδιαφέρον πάντως σε αυτή την κατά τ’ άλλα άχαρη
ιστορία είναι το στοιχείο του δημόσιου διαλόγου. Το γεγονός
ότι έπειτα από καιρό ΕΔΕΚογενείς πολιτικοί –ιστορικά στελέχη
που παραμένουν ενεργά ή αποστασιοποιήθηκαν– εξέθεσαν
τις προτάσεις και την αγωνία τους για το μέλλον του κόμματος.
Ο διάλογος στη δημόσια σφαίρα ήταν παραγωγικός και δίνει
τρόπους εξόδου από την κρίση εάν πρυτανεύσει η ενότητα
και παραμεριστεί η τοξικότητα των παλιών συγκρούσεων.
Αν δηλαδή η ΕΔΕΚ ανοίξει τις πόρτες της για να επαναπα-
τρισθούν τα στελέχη της. Η ηγεσία Σιζόπουλου φαίνεται να
κωφεύει. Το ερώτημα όμως τη βαραίνει και είναι αμείλικτο:
Κλείνει ο ιστορικός κύκλος ενός ιστορικού κόμματος, κι αν
ναι, ποιος ευθύνεται γι’ αυτό;

Το φυλλορρόημα
της ΕΔΕΚ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Aκουγα τις προάλλες την εκπομπή της
Μαρίνας Οικονομίδου, «90’ Πολιτικά αλ-
λιώς» με θέμα την ακραία πόλωση που
προηγήθηκε του δημοψηφίσματος για το
Σχέδιο Ανάν. Φιλοξενούμενοι οι δημοσιο-
γράφοι Έλλη Κοτζαμάνη, Κωνσταντίνος

Οδυσσέως και Κατερίνα Ηλιάδη, οι οποίοι έζησαν από
πρώτο χέρι την τότε περιρρέουσα ατμόσφαιρα, που πα-
ραμένει μία από τις πιο μελανές σελίδες της πρόσφατης
ιστορίας του τόπου. Και διευκρινίζω πως το μελανό
αφορά στον συστηματική και μεθοδευμένη εκδίωξη της
αντίθετης άποψης από τον δημόσιο διάλογο, που είχε
ως αποτέλεσμα την πολιτική χειραγώγηση της κοινής
γνώμης μέσα από παραπλανήσεις, ανελέητο στιγματισμό
και συναισθηματικούς εκβιασμούς προς την κατεύθυνση
του «Όχι». Και για το κλίμα αυτό του εκφοβισμού το
οποίο στέρησε από τον λαό τη δυνατότητα για αντικει-
μενική πληροφόρηση των θετικών και αρνητικών του
Σχεδίου Ανάν και άρα την πραγματικά ελεύθερη βούληση
και ελευθερία της έκφρασης, κανείς δεν έχει ακόμα λο-
γοδοτήσει και καμία μεταμέλεια δεν εκδηλώθηκε σε πο-
λιτικό επίπεδο. Αντιθέτως, όσοι δαιμονοποίησαν τότε
το Σχέδιο –κόμματα και πρόσωπα– εξακολουθούν απτόητοι
να προωθούν την ίδια δαιμονοποίηση και να πανηγυρίζουν
σε κάθε επέτειο του «Όχι» για τη «δικαίωσή» τους.

Και όσοι όφειλαν να το υπερασπιστούν με περισσότερη
γενναιότητα αλλά αντ’ αυτού δείλιασαν τσιμεντώνοντάς
το, δεν μοιάζει να αισθάνονται την οποιαδήποτε ντροπή
για τη στάση τους. Οι τρεις φιλοξενούμενοι δημοσιογράφοι,
λοιπόν, αφού περιέγραψαν τον παροξυσμό αρνητισμού
που είχε δημιουργηθεί με συγκεκριμένα παραδείγματα
φίμωσης της αντίθετης άποψης και αφού συμφώνησαν
πως ο θάνατος του Σχεδίου ήταν από την αρχή προδια-
γεγραμμένος, καθώς επίσης ότι 21 χρόνια μετά η ιστορία
παραμένει εξοργιστικά διαστρεβλωμένη, έθεσαν ένα
καίριο ερώτημα που αφορά στο σήμερα. Κι αυτό το ερώ-
τημα είναι κατά πόσο έχουμε στ’ αλήθεια μετακινηθεί
από τα τότε «κυρίαρχα πιστεύω» κι αν έχουμε επί της
ουσίας προβληματιστεί για τη ζημιά που προκάλεσε όχι
μόνο το αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος, αλλά κυρίως
η στέρηση της ελεύθερης και αντικειμενικής πληροφό-
ρησης σε ό,τι αφορούσε το περιεχόμενο και την όποια
δυναμική του Σχεδίου. Και δεν μιλώ μόνο σε επίπεδο
πολιτικής ηγεσίας αλλά και σε προσωπικό επίπεδο. Οι
τρεις δημοσιογράφοι ήταν ξεκάθαρα σύμφωνοι πως ο
στιγματισμός ισχύει και σήμερα κι αυτή είναι μια δια-
πίστωση που τρομάζει και ταυτόχρονα εξαναγκάζει τον
κάθε νοήμονα πολίτη να αναζητήσει απαντήσεις σε
βασικά ερωτήματα όπως τα εξής: Ξέρει όντως η πολιτική
ηγεσία τι λύση θέλει πέρα από αυτά που διακηρύσσει;
Και ποια είναι αυτή η λύση που πραγματικά θέλει όταν
τα κόμματα της συγκυβέρνησης «πανηγυρίζουν» ακόμα
για το ΟΧΙ του δημοψηφίσματος χωρίς καμία πρόθεση
να μετακινηθούν και να απολογηθούν για το κλίμα ανε-
λευθερίας που έσπειραν τότε; Και η αντιπολίτευση; Το
ΑΚΕΛ που δεν είπε ούτε ένα mea culpa για την αδιανόητη
πολιτική ατολμία που επέδειξε, όπου αντί να σταθεί στο
ύψος της ιστορίας ως ο πραγματικός υπέρμαχος της
ΔΔΟ, επέλεξε να αναποδογυρίσει τις θέσεις του εν μια
νυκτί; Και ποιος μας εγγυάται ότι όταν έρθει αυτή η ευ-
λογημένη ώρα μιας λύσης (αν έρθει ποτέ) δεν θα εμφανιστεί
και πάλι το «βαθύ» ΑΚΕΛ να την τορπιλίσει για χάρη κά-
ποιου «κολλήματος» ή «συνδρόμου» που θα φανερωθεί;
Και ο ΔΗΣΥ;

Καταρχάς ποιος ΔΗΣΥ; Εκείνος που ενίοτε φλερτάρει
με το ακροδεξιό κόμμα και άγεται και φέρεται από τις
επερχόμενες εκλογές; Εκείνος που παραμένει συμπολί-
τευση ενώ παριστάνει την αντιπολίτευση; Ή εκείνος
που, παρά να αναλάβει τις ευθύνες για τη συρρίκνωσή
του κάνοντας απολογισμό των τραγικών λαθών του,
βαδίζει αμέριμνος στην επιφάνεια και στις εντυπώσεις;
Και σε ό,τι αφορά τον καθένα από μας, πόσο σίγουροι
είμαστε ότι δεν είμαστε το ίδιο επιρρεπείς στη χειρα-
γώγηση, τον λαϊκισμό και τους «εκφοβισμούς»; Ότι
δηλαδή έχουμε πλέον το σθένος, την τόλμη και την επί-
γνωση να υπερβούμε τις φοβίες ή τους συναισθηματισμούς
μας διαθέτοντας κρίση και κριτήριο; Ποιες είναι αλήθεια
οι αντιστάσεις μας απέναντι στην πολιτική χειραγώγηση
και πότε αποδείξαμε στα χρόνια που μεσολάβησαν ότι
τις διαθέτουμε;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Τότε και τώρα

elenixenou11@gmail.com
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Το μακρινό 2020, η κοινή γνώμη
παρακολουθούσε συγχυσμένη
την παραφωνία των κρατών με-
λών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
να καταλήξουν σε απόφαση επι-
βολής κυρώσεων στη Λευκορω-

σία και στο καθεστώς Λουκασένκο. Καθορι-
στικό ρόλο σε αυτό το διπλωματικό μπλέξιμο
που εκτυλισσόταν έπαιζε η Λευκωσία διά
του τότε υπουργού Εξωτερικών Νίκου Χρι-
στοδουλίδη. Και αυτό γιατί έβαζε στο τραπέζι
το χαρτί του βέτο αν αυτές οι κυρώσεις δεν
θα συνδέονταν τελικά με τις κυρώσεις έναντι
στην Τουρκία. Οι καχύποπτοι είδαν πως πίσω
από τις αντιδράσεις της Λευκωσίας κρυβόταν
η μέχρι τότε σύμμαχός μας Ρωσία, η οποία
στήριζε το αυταρχικό καθεστώς Λουκασένκο,
οι Γερμανοί ενοχλημένοι είπαν πως εκβιάζαμε
την Ε.Ε. και οι χρόνιοι επικριτές μας μάς χα-
ρακτήρισαν το κακομαθημένο παιδί της Ε.Ε. 

Μόνο που αγνοούσαν ότι ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης είχε ήδη αναγάγει την επιβολή των
κυρώσεων κατά της Τουρκίας ως τη σημαία
της εξωτερικής πολιτικής μας. Και ας μας
επιτραπεί να συμπληρώσουμε, το όχημα που
θα του προσέδιδε εκείνους τους πολιτικούς
πόντους που θα του επέτρεπαν να διεκδικήσει
με αξιώσεις το ανώτατο αξίωμα. 

Οι κυρώσεις που θα προκαλούσαν σοβαρό
οικονομικό κόστος στην Τουρκία κατέληξαν
σε μία λεκτική συμπαράσταση της Ε.Ε. στην
Κύπρο. Και η σημαία των κυρώσεων υπο-
βαθμίστηκε σε ένα αμήχανο μουρμουρητό
στα πάνελ ότι «οι κυρώσεις δεν είναι αυτο-
σκοπός».

Ανεξαρτήτως του θλιβερού αποτελέσματος
που είχαμε τότε, αυτό που διαπιστώθηκε
είναι πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης πίστευε
προφανώς ότι η εξωτερική πολιτική των
χωρών κτίζεται πάνω στην αλληλεγγύη, στον
σεβασμό του διεθνούς δικαίου και στις ευ-
ρωπαϊκές αρχές. Όταν, για παράδειγμα, ζη-
τούσε από χώρες με σοβαρά οικονομικά συμ-
φέροντα από την Τουρκία να καταδικάσουν
την τελευταία, θεωρούσε κατ’ επέκταση πως
τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν
έχουν την πολυτέλεια να διαβαθμίζουν τις
ευαισθησίες τους βάσει συμφερόντων. Ούτε
βεβαίως να ακολουθούν πολιτική δύο μέτρων
και δύο σταθμών, όταν πρόκειται για το δίκαιο
των αδυνάτων. Αυτό φρόντισε να επιβεβαιώσει
όταν τον περασμένο Μάρτιο λίγο πριν από
τη Σύνοδο Κορυφής για την ευρωπαϊκή άμυνα
ξεκαθάριζε πως η Τουρκία που παραβιάζει
τις κυρώσεις έναντι της Ρωσίας, η Τουρκία
που κατέχει παράνομα ευρωπαϊκό έδαφος

δεν έχει θέση στη συζήτηση. Η εξωτερική
πολιτική χρειάζεται ρεαλισμό, αντίληψη των
διεθνών συγκυριών των ισορροπιών και συμ-
φερόντων. Όμως, μία χώρα ημικατεχόμενη
όπως η Κύπρος βασιζόταν πάντα στο διεθνές
δίκαιο για να επιβιώσει. Πώς λοιπόν μπορεί
να εξηγήσει ο Πρόεδρος σήμερα την απόφασή
του να συναντήσει τον Ισραηλινό Πρωθυ-
πουργό Βενιαμίν Νετανιάχου, εναντίον του
οποίου εκκρεμεί ένταλμα σύλληψης από το
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο για εγκλήματα
πολέμου και εγκλήματα κατά της ανθρωπό-
τητας; Σε ποια χώρα που την καλούσε να σε-
βαστεί το διεθνές δίκαιο στην περίπτωση
της Κύπρου προτίθεται να εξηγήσει τι κάνει
εκεί, όταν αυτή τη στιγμή συντελείται στη
Γάζα γενοκτονία με 50.000 άμαχους νεκρούς
εκ των οποίων 15.000 παιδιά;

Η Κυπριακή Δημοκρατία έκτισε την εξω-
τερική της πολιτική βασισμένη στο διεθνές
δίκαιο, βασισμένη στα ψηφίσματα των Ηνω-
μένων Εθνών. Σήμερα επιλέγει να αυτοαναι-
ρεθεί συναντώντας έναν αρχηγό κράτους
που βρίσκεται σε σύγκρουση με τα Ηνωμένα
Έθνη και που βρίσκεται σε απομόνωση από
τη μεγάλη μερίδα της διεθνούς κοινότητας.
Από ποιον άραγε θα ζητήσει συμπαράσταση,
όταν σήμερα στηρίζει με αυτό τον τρόπο μία
χώρα που καταστρατηγεί πλήρως τα ανθρώ-
πινα δικαιώματα; Και ποιο κράτος θα μπορέσει
να πείσει να σταθεί στο πλευρό μας αύριο,
όταν εμείς προφανώς παραβλέπουμε ότι συν-
τελείται αυτή τη στιγμή στη Γάζα γενοκτονία
με 50.000 αμάχους νεκρούς εκ των οποίων
15.000 παιδιά; 

Κανείς δεν αναμένει από την Κύπρο να
σηκώσει το λάβαρο της επανάστασης. Να
ξεκινήσει πόλεμο με το Ισραήλ. Αναμένει
όμως μία σχετική συνέπεια. Υπάρχουν θέσεις
αρχών, διεθνείς συμβάσεις και σεβασμός των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Όσα εκτυλίχθηκαν
τις τελευταίες μέρες εμπεδώνουν την αίσθηση
ότι ο τυχοδιωκτισμός, οι προσωπικές ατζέντες
και το εσωτερικό χειροκρότημα καθορίζουν
την εξωτερική μας πολιτική. Και αποκαλύ-
πτουν το ηθικό ανάστημα αυτών που κα-
λούνται να διαχειριστούν το μέλλον της
χώρας. Πρόσωπα που όταν τους επισημαίνεις
την ασυνέπεια των λόγων και των έργων
τους σε καλούν να ξεπεράσεις τις ιδεολογικές
σου αγκυλώσεις. Και που όταν διαμαρτύρεσαι
για τη γενοκτονία δίπλα σου, σου λένε με
αφοπλιστικό κυνισμό ότι η κυπριακή κυβέρ-
νηση δεν θα καταλήξει ακτιβιστής.  

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Δεν θα καταλήξουμε και ακτιβιστές

economidoum@kathimerini.com.cy

Τελετή μνήμης στο Καναδικό Πολεμικό Νεκροταφείο Groesbeek της Ολλανδίας προς τιμήν των
2.338 Καναδών νεκρών του δευτέρου παγκοσμίου πολέμου που έχουν ταφεί εκεί και των 100
Καναδών με άγνωστο τόπο ταφής.  
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Ζ ήλεψα την αντίδραση του
Γιώργου Καραμπελιά όταν
σε μια συνάντηση στον «Ια-

νό» παρενέβη μια ολιγομελής,
πλην όμως θορυβώδης, ομάδα
«παρεμβατικών». Το θέμα της συ-
νάντησης ήταν η «πολιτική τυμ-
βωρυχία του δυστυχήματος των
Τεμπών». Ξεκίνησε με τον ορισμό
της λέξης από το λήμμα του Λε-
ξικού Δημητράκου: «Η ανόρυξις
τάφου προς σύλησιν των μετά
του νεκρού συνθαπτομένων αν-
τικειμένων». Και τότε εμφανίστηκε
στην αίθουσα του βιβλιοπωλείου
μια ομάδα φωνασκούντων. Φώ-
ναζαν διάφορα, τα οποία δυστυχώς
δεν μπόρεσα να αποκρυπτογρα-
φήσω από το βίντεο. 

Ο Καραμπελιάς χωρίς να χάσει
την ψυχραιμία του, χωρίς καν να
σηκωθεί, είπε από το μικρόφωνο:
«Εξω οι αλήτες». Το επανέλαβε
αρκετές φορές χωρίς να αλλάξει
τόνο, ώσπου οι «αλήτες» αποχώ-
ρησαν και η εκδήλωση συνεχί-
στηκε. Επειδή τον Γιώργο Καραμ-
πελιά τον ξέρω από παλιά, από

τα νεανικά μου χρόνια στο Παρίσι,
αναρωτιέμαι αν τα μυξιάρικα που
πήγαν να τα βάλουν μαζί του ήξε-
ραν τι έχουν να αντιμετωπίσουν.
Αυτή, ας πούμε, ότι είναι η ανεκ-
δοτολογική αντιμετώπιση του
επεισοδίου. Η ουσιαστική είναι
ότι αν την πολιτική εκμετάλλευση
της τραγωδίας των Τεμπών την
έχει αναλάβει το θλιβερό περιθώ-
ριο μιας μικρής ομάδας φωνα-

σκούντων, έχουμε περάσει σε άλ-
λη φάση από τις μεγαλειώδεις
συγκεντρώσεις.

Αυτό σημαίνει ότι έχουμε ξε-
περάσει το τραύμα; Οχι βέβαια.

Απλώς δηλώνει ότι έχουμε περάσει
σε άλλη φάση. Ας σημειωθεί ότι
ώς τη στιγμή που γράφω, μόνο
14 βουλευτές από όλα τα κόμματα
έχουν ενδιαφερθεί να δουν τη δι-
κογραφία. Θα μου πείτε, οι βου-
λευτές έχουν φόρτο εργασίας. Απ’
την Πλεύση Ελευθερίας δεν έχει
πάει ούτε ένας. Με εντυπωσιάζει
η αμέλεια του κ. Μπιμπίλα, ενός
βουλευτή που έχει αποδείξει τη
συνέπειά του, έστω εξ αντιστίξεως.
Εξάλλου, η παρέα της κ. Κωνσταν-
τοπούλου δεν χρειάζεται στοιχεία.
Εχει ήδη βγάλει το πόρισμά της.
Είναι όλοι ένοχοι. Ποιοι; Ολοι.

Αναρωτιέμαι πώς αισθάνονται
τώρα οι γονείς και οι οικείοι των
θυμάτων. Ξέρουν ότι οποιαδήποτε
απόφαση της Δικαιοσύνης δεν
πρόκειται να φέρει πίσω τους χα-
μένους. Ομως, επειδή οι ίδιοι συ-
νεχίζουν να ζουν και οι ίδιοι ξέ-
ρουν ότι καμιά ανθρώπινη δύναμη
δεν πρόκειται να αποκλείσει τέτοια
τραγωδία ξανά, το λιγότερο που
μπορούν να περιμένουν είναι η
παρέμβαση της ανθρώπινης δι-

καιοσύνης. Και πώς αισθάνονται
όταν βλέπουν τους ίδιους τους
βουλευτές τους, τους οποίους εν-
δέχεται πολλοί απ’ αυτούς να
έχουν ψηφίσει, να περιφρονούν
την ίδια Δικαιοσύνη;

Η κυβέρνηση αντιμετώπισε
την τραγωδία στα Τέμπη με επι-
πολαιότητα. Στην αρχή θεώρησε
ότι δεν έχει τόση σημασία. Στη-
ρίχθηκε στο περίφημο 41% των
εκλογών που ακολούθησαν. Κα-
τάλαβε ότι έχει πέσει έξω στις
εκτιμήσεις της μετά τα μεγάλα
συλλαλητήρια. Αποφάσισε ότι η
ασφάλεια των σιδηροδρόμων είναι
πρώτο θέμα στις προτεραιότητές
της. Λυπάμαι, αλλά δεν φτάνει.
Αναλώθηκε στην αντιμετώπιση
των τυμβωρύχων. Εχει τη δυνα-
τότητα να αποκαταστήσει την
αξιοπιστία της Δικαιοσύνης;

Δεν συγκαταλέγομαι σε όσους
πιστεύουν ότι οι επόμενες εκλογές
θα κριθούν από τα Τέμπη. Οποτε
και όταν γίνουν. Ευελπιστώ μόνον
ότι το «Εξω οι αλήτες» θα είναι η
κυρίαρχη επιλογή.

«Eξω οι αλήτες»
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Καναδάς, μαζί με το Μεξικό,
ήταν η πρώτη χώρα στην
οποία επιτέθηκε ο Τραμπ

την ημέρα της ορκωμοσίας του.
Αυτή τη στιγμή τα καναδικά προ-
ϊόντα επιβαρύνονται με δασμούς
25%, ειδικότερα τα προϊόντα χά-
λυβα και αλουμινίου, ενώ 10% εί-
ναι οι δασμοί στην ενέργεια και
στην ποτάσσα που εξάγονται στις
ΗΠΑ. 

Ο Καναδάς έχει απαντήσει με
ανάλογους δασμούς, όταν για 36
από τις 50 πολιτείες των ΗΠΑ
είναι ο κυριότερος εξαγωγικός
προορισμός και συνολικά ο δεύ-
τερος μεγαλύτερος εμπορικός
εταίρος της Ουάσιγκτον. Χαρα-
κτηριστικά της διασύνδεσης και
αλληλεξάρτησης των δύο οικο-
νομιών είναι τα ακόλουθα στοι-
χεία: Το 70% των εξαγωγών του
Καναδά καταλήγει στον νότιο γεί-
τονά του, ενώ η Οττάβα παίζει
καθοριστικό ρόλο στην παροχή
κρίσιμων ορυκτών και σπάνιων
γαιών για την αμερικανική βιο-
μηχανία, μικρό μέρος των οποίων
θα μπορούσαν άμεσα να καλύ-
ψουν οι ΗΠΑ ενδογενώς και με-
σοπρόθεσμα αποκτώντας πρό-
σβαση στις πηγές τρίτων κρατών,
όπως η Ουκρανία, η Βραζιλία και
το Καζακστάν. 

Οι Καναδοί εξήλθαν υποχρε-
ωτικά από τη ζώνη της ασφάλειας,
αφού για σχεδόν 150 χρόνια θε-
ωρούσαν εαυτούς κατοχυρωμέ-

νους λόγω της ειδικής και πολυε-
πίπεδης σχέσης τους με τις Ηνω-
μένες Πολιτείες. Πλέον, αισθά-
νονται προδομένοι από τον στε-
νότερο σύμμαχό τους, κάτι που
αποτυπώθηκε αρχικά στις μαζικές
κοινωνικές αντιδράσεις, που εκ-
δηλώθηκαν με ποικίλους τρόπους
(μποϊκοτάζ σε αμερικανικά προ-
ϊόντα, δραστική μείωση των επι-
σκέψεων στις ΗΠΑ και αποδοκι-
μασίες στην ανάκρουση του αμε-
ρικανικού εθνικού ύμνου σε διά-
φορα αθλητικά δρώμενα) και κο-
ρυφώθηκαν στην εκλογική ανα-
μέτρηση, η οποία έφερε το από-
λυτο αουτσάιντερ στην πρώτη
θέση. Η κυριότερη αιτία ήταν οι
συνεχείς προσβολές του Τραμπ
και τα σχεδόν εκβιαστικά τελε-
σίγραφα προς τους Καναδούς,
ακόμη και την ημέρα των εκλογών,
ώστε απο κράτος να γίνουν η 51η
πολιτεία των ΗΠΑ. Οι αριθμοί
λένε τις περισσότερες φορές την
αλήθεια: Τον Φεβρουάριο του
2023, το 48% των Καναδών έκρινε
τις Ηνωμένες Πολιτείες ως τον
πλέον πολύτιμο σύμμαχο και μόλις
το 6% εκτιμούσε πως συνιστούσαν
απειλή. Τον Οκτώβριο του 2024,
μόλις ένα μήνα πριν από τις προ-
εδρικές εκλογές, το 52% των Κα-
ναδών είχε θετική άποψη για τις
ΗΠΑ και το 31% έβλεπε με καλό
μάτι τον Τραμπ. Ωστόσο, τον Απρί-
λιο του 2025, τον μήνα των εκλο-
γών στη χώρα τους, είχαμε την

ολική αναστροφή κλίματος, με το
82% των Καναδών να θεωρεί τις
ΗΠΑ απειλή, το 79% να έχει αρ-
νητική άποψη για τον Τραμπ και
μόλις το 11% θετική. 

Η διάχυτη ανασφάλεια που
προκάλεσαν οι δασμοί, άρα η πρό-
θεση της Ουάσιγκτον να συγκρου-
στεί με την Οττάβα και να την
εξασθενίσει οικονομικά, με την
παράλληλη αμφισβήτηση της εθνι-
κής της ανεξαρτησίας απο την
υπερδύναμη, η οποία διαθέτει τα
εργαλεία ώστε να την πλήξει καί-
ρια, κυριάρχησε στην προεκλογική
ατζέντα και έδωσε μιαν ανέλπιστη
νίκη στους Φιλελεύθερους. Ση-
μειωτέον ότι στις δημοσκοπήσεις
του Δεκεμβρίου του 2024 υπολεί-
πονταν των Συντηρητικών κατά
25 ποσοστιαίες μονάδες. Εντού-
τοις, οι τελευταίοι, παρά τις δη-
μόσιες αντεγκλήσεις μεταξύ Τριν-
τό και Τραμπ, δεν κατόρθωσαν
να αποστασιοποιηθούν πλήρως
από το αμερικανικό Ρεπουμπλι-
κανικό Κόμμα, ενώ ο ηγέτης των
Φιλελευθέρων, λόγω της μακράς
εμπειρίας του στη διαχείριση οι-
κονομικών κρίσεων, θεωρήθηκε
καταλληλότερος για να αντιμε-
τωπίσει τον Τραμπ. Ο Κάρνεϊ έχει
την απαιτητική αποστολή να ικα-
νοποιήσει εξίσου τους ψηφοφό-
ρους των οποίων έχει θιγεί η εθνι-
κή τους συνείδηση και συναισθη-
ματικά αξιώνουν αντίποινα εις
βάρος των ΗΠΑ και τον επιχει-

ρηματικό κόσμο, που ρεαλιστικά
απαιτεί μια γρήγορη συμφωνία
με τον Τραμπ. Πάντως, η διαφο-
ροποίηση της καναδικής οικονο-
μίας μέσω συμφωνιών με το Ηνω-
μένο Βασίλειο και την Ε.Ε. (46%
των Καναδών υποστηρίζουν την
ένταξη) δεν αποτελεί απλή υπό-
θεση.

Στην περίπτωση του Καναδά,
οι αποικιοκρατικές αντιλήψεις
του Αμερικανού προέδρου συ-
σπείρωσαν τους πολίτες εις βάρος
του. Την περασμένη Πέμπτη,
όμως, ο εκλεκτός του, Νάιτζελ Φά-
ρατζ, σημείωσε υψηλές πτήσεις
στις τοπικές εκλογές στη Βρετανία,
ενώ σήμερα στη Ρουμανία ο προ-
εδρικός φιλοτραμπικός υποψήφιος
Σιμιόν, που δεν αποχωρίζεται το
καπέλο με το σλόγκαν «MAGA»,
προηγείται με άνεση, αν και θα
χρειαστεί δεύτερος γύρος. Στην
Αυστραλία, χθες, τα μικρότερα
κόμματα προσδοκούσαν να εκ-
μεταλλευθούν το μούδιασμα των
παραδοσιακότερων έναντι του
Τραμπ. Ενα είναι βέβαιο: Ο ένοικος
του Λευκού Οίκου θα αποτελεί εκ
των επιδραστικότερων παραγόν-
των των εγχώριων δυναμικών και
των εκλογικών αναμετρήσεων σε
πολλά σημεία του πλανήτη.

O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευ-
θυντής του Ινστιτούτου Διεθνών Υπο-
θέσεων (IGA), καθηγητής του Αμερι-
κανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Ο Τραμπ και οι κάλπες των άλλων
Του ΤΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Η επιδημία
του κινητού

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ο εθισμός στα κινη-
τά μας έχει γίνει πο-
λύ επικίνδυνος και
μοιάζει όλο και πε-
ρισσότερο με επιδη-
μία. Οι εικόνες που

βλέπουμε γύρω μας «φωνάζουν»
ότι κάτι έχει πάει πολύ στραβά.
Σκηνή πρώτη. Ενας πατέρας κά-
θεται με τα παιδιά του στο σαλόνι
ενός πλοίου και προσπαθεί να
τους... μιλήσει. Εκείνα είναι κολ-
λημένα στο κινητό τους με μανία
και μετά αρχίζει η μάχη. Τους τα
παίρνει και τα βάζει σε μια τσάντα.
Εκείνα κάνουν ότι κοινωνικοποι-
ούνται για λίγο και μετά χώνουν
το χέρι τους μέσα στην τσάντα για
να βρουν το κινητό. Η μάχη συ-
νεχίζεται μέχρι το πλοίο να φτάσει
στον προορισμό του, με τον δόλιο
πατέρα να κοιτάζει με απελπισία
τους συνεπιβάτες του, οι οποίοι
του γνέφουν συγκαταβατικά για
να δείξουν πως συμμερίζονται το
πρόβλημα.

Σκηνή δεύτερη, που είμαι βέ-
βαιος ότι έχετε αντικρίσει άπειρες
φορές. Οδηγοί που έχουν το κινητό
μπροστά τους και είτε παρακολου-
θούν κάτι είτε μιλούν, κρατώντας
το στο χέρι καθώς οδηγούν σε κά-
ποιο δρόμο ταχείας κυκλοφορίας.
Ενίοτε θα συναντήσετε, βέβαια,
και οδηγό μηχανής να κάνει το
ίδιο ή και, το καλύτερο, οδηγό δη-
μόσιου λεωφορείου.

Σκηνή τρίτη. Περνώντας από
κάποιο κρατικό κτίριο με ισχυρή
φύλαξη, βλέπει κανείς νεαρούς
αστυνομικούς οι οποίοι είναι απο-
λύτως προσηλωμένοι στα κινητά
τους. Συχνά κάθονται 3-4 μαζί κοι-
τώντας ο καθένας τη συσκευή του,
δημιουργώντας την πεποίθηση
πως δεν θα είναι καν χρήσιμοι ως
αυτόπτες μάρτυρες εάν κάτι συμβεί
στη βάρδιά τους.

Ολες αυτές οι σκηνές εδραι-
ώνουν την εικόνα μιας πολύ ανη-
συχητικής επιδημίας, η οποία επη-
ρεάζει πολλές πτυχές της καθημε-
ρινότητάς μας. Αλλά και όλες τις
ηλικίες. Είναι σαφές ότι τα παιδιά

εθίζονται από νωρίς στη χρήση
του κινητού. Χάνουν την ικανότητα
της κοινωνικοποίησης· η κρίση
τους, τα κοινωνικά τους ρεφλέξ
αλλοιώνονται θεαματικά.

Δεν ξέρω, ομολογώ, ποια είναι
η λύση. Για τα παιδιά, ίσως η επι-
μονή από την πλευρά των γονιών,
οι οποίοι συχνά τα αφήνουν να
χαθούν στον κόσμο του Διαδικτύου
ή ενός παιχνιδιού στο κινητό για
να τα ξεφορτωθούν. Για τους οδη-
γούς, προφανώς απαιτείται μηδε-
νική ανοχή από το κράτος. Και για
τα όργανα του κράτους, μηδενική
ανοχή από τους επικεφαλής μο-
νάδων και υπηρεσιών, έτσι ώστε
να εξαλειφθεί το φαινόμενο.

Το πρόβλημα όμως είναι βαθύ-
τερο· έχει αλλάξει το τι νιώθουμε
και το τι και πώς σκεπτόμαστε.
Μπερδεύουν, για παράδειγμα, πολ-
λοί τη συνεχή ενημέρωση με το
εθιστικό σκρολάρισμα στο κινητό,
που το μόνο που κάνει είναι αρχικά
να μας αποβλακώνει και στη συ-
νέχεια να μας οδηγεί στην ενημε-
ρωτική υπερκόπωση, στην απέχ-
θεια κάθε βουλιμικού καταναλωτή
«ειδήσεων» την ώρα που καταλα-
βαίνει πόση άχρηστη πληροφορία
και πόσα σκουπίδια έχει κατανα-
λώσει.

Υπάρχουν, βέβαια, κι εκείνοι
που ζουν αποκλειστικά στον μι-
κρόκοσμο που κρύβει το κινητό
τους μέσα από τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης. Νιώθουν εκεί συχνά
ότι είναι το κέντρο του κόσμου ή
ότι δεν είναι οι μόνοι με κάποιες
ακραίες απόψεις. Μπορώ να φαν-
ταστώ τη μοναξιά που δημιουργεί
αυτή η ψευδαίσθηση της συλλο-
γικότητας χωρίς αντίκρισμα.

Καθώς τα γράφω αυτά δεν θέλω
να κρύψω και τη δική μου μάχη
με τον εθισμό του κινητού. Δύ-
σκολη υπόθεση. Αν και τεχνολογικά
δεινόσαυρος, βρήκα πώς μπορείς
να βάλεις κόφτη στο πόσες ώρες
είσαι στο Διαδίκτυο. Μόλις πέρασα
το όριο, βρήκα και πώς δίνεις πα-
ράταση στον εαυτό σου. Είπαμε,
εθισμός κανονικός.

Η υποδοχή που επε-
φύλαξε στον πρό-
εδρο της Τουρκίας
Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν η Ιταλίδα πρω-
θυπουργός Τζόρτζια

Μελόνι, καθώς και οι «ιδιαίτερα
παραγωγικές» συνομιλίες που είχαν
οι δύο ηγέτες στην εμβληματική
Βίλα Ντόρια Παμφίλι, συνδύαζαν
καλαισθησία και απλότητα, με την
παραδοσιακή πολιτική δεξιότητα
μιας χώρας μεσογειακής, στέρεα
ωστόσο αγκυροβολημένης στον
βιομηχανικό άξονα της ηπειρωτι-
κής Ευρώπης, ο οποίος ξεκινάει
από τη Σουηδία και απολήγει στη
Λομβαρδία του ιταλικού Βορρά.

Παλαιοτάτη η εμπειρία στην
τέχνη της πολιτικής αυτής της
χώρας. Οταν το 1453 ο Μωάμεθ
Β΄ ο Πορθητής κατέκτησε την
Κωνσταντινούπολη, η Χριστιανική
Ευρώπη κυριεύθηκε από αίσθημα
αποστροφής. Ωστόσο, η Δημο-
κρατία της Βενετίας δεν δίστασε
να στείλει το 1479 τον διάσημο
ζωγράφο της Τζεντίλε Μπελίνι
για να απαθανατίσει τη μορφή
του Grand Segnior, όπως αποκα-
λούσαν οι Ενετοί τον εχθρό της
Χριστιανοσύνης. Και ήταν ο Φλω-
ρεντίνος Νικολό Μακιαβέλι ο πρώ-
τος θεωρητικός στη Δύση που
ήδη από τον 16ο αιώνα επεσήμανε
την αντίθεση του οθωμανικού
κράτους με την ευρωπαϊκή μο-
ναρχία.

Παλιές ιστορίες, θα πει κανείς
και με το δίκιο του. Τα έφερε, όμως,
έτσι ο καιρός και η κ. Μελόνι, η
οποία εμφανίσθηκε στην οπερα-
τική, ενίοτε, ιταλική πολιτική σκηνή
ως Prima Dona, για να αντιμετω-
πισθεί αρχικώς με δυσπιστία από
το βορειοευρωπαϊκό κατεστημένο,
αναδεικνύεται ως η πλέον ανθε-
κτική πολιτική ηγέτις της Ευρω-
παϊκής Ενώσεως.

Ο «τυφώνας Τραμπ», που επέ-

πεσε επί των πυλώνων του ευρω-
παϊκού οικοδομήματος – Γαλλία
και Γερμανία– δεν έπληξε την Ιτα-
λία με την ίδια ισχύ. Και η συνάν-
τηση του προέδρου με την κ. Με-
λόνι χαρακτηριζόταν από ασυνή-
θιστη αβρότητα για τα πολιτικώς
ισχύοντα στην εποχή μας.

Προέκυψε, ωστόσο, ως ανάγκη
αδήριτη η δημιουργία «ευρωπαϊκής
αμύνης», αλλά διαπιστώθηκε αμέ-
σως ότι το εγχείρημα θα ήταν ανέ-
φικτο δίχως τη συμμετοχή της Βρε-
τανίας και της Τουρκίας. Και ο μεν
πρωθυπουργός του Ηνωμένου Βα-
σιλείου Κιρ Στάρμερ προσβλέπει
αφενός να διατηρήσει την «ειδική
σχέση» της χώρας του με τις ΗΠΑ
στο πλαίσιο του ευρωατλαντικού
αμυντικού συστήματος και αφ’
ετέρου να οικοδομήσει κάποιον
λειτουργικό δεσμό με την ηπειρω-
τική Ευρώπη μετά την έξοδο της
χώρας του από την Ε.Ε.

Καθόσον αφορά, ωστόσο, την
Τουρκία ο πρόεδρος της Γαλλίας
Εμανουέλ Μακρόν δεν είναι δυ-
νατόν να αμφισβητήσει τη σημασία
της συμμετοχής της σε ένα αμυν-
τικό σύστημα της Ευρώπης, αλλά
αρνείται να επιτρέψει ισότιμη συ-
νεργασία στη συμπαραγωγή αμυν-
τικών συστημάτων.

Δεν είναι προφανώς τυχαίο ότι
ο κ. Ερντογάν, μετά τη συνάντησή
του με την πρωθυπουργό της Ιτα-
λίας, τόνισε πως «όπως οι τουρκικές
εταιρείες βλέπουν την Ιταλία ως
πύλη προς την ευρωπαϊκή αγορά,
θα θέλαμε οι ιταλικές εταιρείες να
δουν την Τουρκία ως πύλη προς
την Ασία, τη Μέση Ανατολή και
την Αφρική».

Δίχως κραυγές και μάταιες αν-
τιπαραθέσεις, με τον δικό της τρόπο
η κ. Μελόνι επιχειρεί να διατρήσει
τον κλοιό που επιβάλλει ο πρόεδρος
Μακρόν στην Τουρκία. Μικρή το
δέμας, αλλά μαχητική είναι η κ.
Μελόνι και... Italiana vera.

Italiana vera
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 4 Μαΐου 2025

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Την πολιτική εκμετάλ-
λευση της τραγωδίας
των Τεμπών την έχει
αναλάβει το θλιβερό 
περιθώριο μιας μικρής
ομάδας φωνασκούντων.
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Ρεπορτάζ στα «Νέα» της
Αθήνας (26/4) αναφέρει
ότι «ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης, έχει καταθέ-
σει προσωπικά πρόταση
προς την τουρκική ηγε-

σία για άνοιγμα ενός λιμανιού για τα
περίπου 1.100 πλοία υπό κυπριακή
σημαία, κάτι που θα άρει το τουρκικό
εμπάργκο που επιβλήθηκε το 1987.
Ανώτατη πηγή της κυπριακής κυβέρ-
νησης αποκάλυψε ότι η Λευκωσία
είναι έτοιμη να συναινέσει σε παρα-
χωρήσεις στο ζήτημα των θεωρήσεων
εισόδου προς Τούρκους υπηκόους
στην Ε.Ε., μόνο για Τούρκους επιχει-
ρηματίες». Για να μη μείνει αμφιβολία
για το ποια είναι «η ανώτατη πηγή»,
ο κυβερνητικός εκπρόσωπος (27/4)
επιβεβαίωσε την είδηση και ότι «η
πρόταση εντάσσεται στις πρωτοβου-
λίες του προέδρου Χριστοδουλίδη για
αξιοποίηση των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων» (28/4). 

Η απάντηση από τον εκπρόσωπο
του τουρκικού ΥΠΕΞ Οντζού Κετσελί:
«Οι ισχυρισμοί που δημοσιεύονται
στον ε/κ Τύπο, ότι τα λιμάνια της χώρας
μας θα ανοίξουν σε ε/κ πλοία σε αν-
τάλλαγμα για τη διευκόλυνση της έκ-
δοσης θεωρήσεων εισόδου (βίζες) της
Ε.Ε. για τους επιχειρηματίες μας, είναι
καθαρά προϊόν φαντασίας» (πηγή:
omegalive, 28/4). Με βάση το ρεπορτάζ
στα «Νέα», το λογικό συμπέρασμα
είναι ότι τα πιο πάνω τα πρότεινε ο
ίδιος ο Ν. Χριστοδουλίδης στον Χ. Φιν-
τάν στη συνάντησή τους στη Γενεύη.
Συνεπώς, αντί να αναδείξει τα ουσιώδη
του Κυπριακού, πρότεινε ένα λιμάνι.
Τα ουσιώδη: Πλαίσιο Γκουτέρες, απο-
χώρηση τουρκικού στρατού (σημείο

2), τερματισμός επεμβατικών δικαιω-
μάτων (σημείο 1), σύστημα διακυβέρ-
νησης (σημείο 6). Αντίστοιχες πρα-
κτικές παλαιότερα: ο Τ. Παπαδόπουλος
έδωσε την έναρξη ενταξιακών συνο-
μιλιών με την Τουρκία την 3η Οκτω-
βρίου 2005 χωρίς κανένα αντάλλαγμα,
πέταξε στον κάλαθο των αχρήστων
τη γραμμή «βέτο έναντι ανταλλαγμά-
των». Στην πιο ισχυρή στιγμή της Κύ-
πρου από την εποχή της εισβολής,
εφηύρε το «πρωτόκολλο της Άγκυρας»
ως φύλλο συκής απέναντι στην κοινή
γνώμη. Κάθε κράτος μέλος έχει το δι-
καίωμα του βέτο δύο φορές –με την
έναρξη και τη λήξη των ενταξιακών
συνομιλιών μιας υποψήφιας χώρας–
και όχι 62 φορές, όπως παραπλανούσε
τους Ε/κ ο Τ. Παπαδόπουλος. Το τρικ
του 2005 επιστρέφει ξανά με τη μορφή
«ένα λιμάνι»! Ο Ν. Χριστοδουλίδης
ζητά «ένα λιμάνι έναντι μη βίζας» στη
σκιά των δύο επισκέψεών του στον
Β. Νετανιάχου, με ό,τι αυτό σημαίνει
για τις τουρκοϊσραηλινές σχέσεις. Χει-
ρονομίες στην πολιτική μπορεί να γί-
νουν, εφόσον είσαι συνεπής σε μια
στρατηγική και εφόσον τα επιμέρους
εντάσσονται σε κάποια βιώσιμη κα-
τεύθυνση που να διαθέτει στήριξη
από Η.Ε.-Ε.Ε. Ο φάκελος μη θεωρήσεις
βίζας για Τούρκους επιχειρηματίες
(και φοιτητές, όπως είναι η πρόταση
στο ευρωτουρκικό τραπέζι) θα προ-
χωρήσει, υπηρετεί ζωτικά συμφέροντα
Ε.Ε. και Τουρκίας – ελάχιστα απομέ-
νουν, ο φάκελος είναι σχεδόν πλήρης.
Προφανώς θα προχωρήσει ερήμην
της Λευκωσίας. Οι κουτόφραγκοι γνω-
ρίζουν πολύ καλά για ποιο λόγο ο Ν.
Χριστοδουλίδης αποφεύγει να ανα-
δείξει την ουσία του Κυπριακού ενώ-

πιόν τους, άλλωστε τον γνώρισαν και
ως δεξί χέρι του Ν. Αναστασιάδη. Και
οι κουτόφραγκοι, όμως, έχουν προτε-
ραιότητες, σε περιμένουν 20 χρόνια
να πεις τι ακριβώς θέλεις στο Κυπριακό
και δεν το έχουν ακούσει ακόμα. 

Στο ίδιο πλαίσιο και το μετέωρο
ταξίδι της απεσταλμένης. Ολοκλήρωση
του κύκλου Ολγκίν, Ιούλιος 2024. Έκτο-
τε εικασίες, προβλέψεις, νέα δημοσι-
εύματα, ειδικά μετά την πενταμερή
στη Γενεύη, 17-18.3.25. Από τον «Φι-
λελεύθερο» σημειώνεται ότι «στο νέο
συμβόλαιο της Μαρία Άνχελα Ολγκίν
φαίνεται να σκοντάφτει η επισημο-
ποίηση του διορισμού της. Δεν φαίνεται
να τα βρίσκουν σε κάποιους όρους
του συμβολαίου» 16/4. Πέρα από τα
πιο πάνω, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
σε αποκλειστική συνέντευξή του στον
«Φ» είπε: «Εκείνο που μας ενδιαφέρει
είναι μια προσωπικότητα η οποία θα
έχει τη δυνατότητα να πραγματοποιεί
συνεχείς επαφές στην Κύπρο, στην
Ελλάδα, στην Τουρκία, στο ΗΒ και
στις Βρυξέλλες. Το άτομο που θα ανα-
λάβει να ασχολείται εάν είναι δυνατό
αποκλειστικά με το Κυπριακό». Ο «Φ»
ερμηνεύει τα πιο πάνω: «Είναι εμφανές
ότι ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης δεν
έμεινε ικανοποιημένος από τον τρόπο
που εργάστηκε η Ολγκίν στο διάστημα
που ασχολήθηκε με το Κυπριακό»
(31/3).

Η Μ.Α. Ολγκίν είναι τέως ΥΠΕΞ
της Κολομβίας με περγαμηνές. Μαζί
με τον πρόεδρο της χώρας της Χ.Μ.
Σάντος έφεραν την ειρήνευση στην
Κολομβία. Μερικά στοιχεία: η ένοπλη
δράση των ανταρτών του FARC κρά-
τησε 52 χρόνια, με 220.000 νεκρούς,
με δεκάδες χιλιάδες εξαφανισμένους,

με εκατομμύρια εκτοπισθέντες. Η
Μ.Α. Ολγκίν προφανώς θέτει όρους,
είτε αναζητεί στηρίγματα εκτός Κύ-
πρου, είτε περιμένει να δει πού θα
γείρει η πλάστιγγα στις εκλογές για
νέο ηγέτη των Τ/κ με την ελπίδα ο Τ.
Ερχιουρμάν να αλλάξει το μομέντουμ.
Πάντως, με Γ. Γεραπετρίτη και Χ. Φιν-
τάν εργάστηκε πάνω στη «φόρμουλα
Ολγκίν», αποκέντρωση εξουσιών της
ομοσπονδιακής κυβέρνησης, Ιούλιος
2024. Η Μ.Α. Ολγκίν προφανώς δεν
θέλει να έρθει για να προσθέσει το
όνομά της στον μακρύ κατάλογο των
απεσταλμένων που χάθηκαν στα ρηχά
του Κυπριακού.

Ο Ν. Χριστοδουλίδης δεν επιθυμεί
επαναδιορισμό Ολγκίν. Όμως, από τη
στιγμή που «Τουρκία και Τατάρ έχουν
εγκρίνει τον επαναδιορισμό Ολγκίν»
(Κιπρίς Ποστασί, 21/3), δεν έχει άλλες
επιλογές, θα τον αποδεχθεί. Η ίδια
εφημερίδα γράφει επίσης ότι «ορισμέ-
νες πηγές υποστηρίζουν ότι το όνομα
της κ. Ολγκίν προκάλεσε δυσφορία
στην πλευρά του κ. Χριστοδουλίδη».

Ο Ε. Τατάρ μιλάει για «κυριαρχική
ισότητα» και ο Ν. Χριστοδουλίδης ευ-
νοεί συνομιλίες χωρίς βάση. Ωστόσο,
είναι ωφέλιμη μία καλά προετοιμα-
σμένη παρέμβαση Ολγκίν γιατί τυχόν
νέα αποτυχία ίσως σφραγίσει οριστικά
το τέλος του Κυπριακού με τη μορφή
της λύσης που προδιαγράφουν τα ψη-
φίσματα των Η.Ε. Να γιατί η Μ.Α. Ολγ-
κίν απευθύνεται σε όλους μας: «Πρέπει
να σκεφτούμε διαφορετικά, παραμέ-
νοντας πεπεισμένοι ότι ένα κοινό μέλ-
λον θα φέρει μεγάλες ευκαιρίες σε
όλους τους Κύπριους».

Το μετέωρο ταξίδι της απεσταλμένης
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Νεαροί και νεαρές γιατροί της Τυνησίας συμμετέχουν σε διαδήλωση για να διεκδικήσουν καλύτερες συνθήκες εργασίας στα δημόσια νοσοκομεία, μπροστά
από το υπουργείο Υγείας στην Τύνιδα. Η Τυνησιακή Οργάνωση Νέων Ιατρών διοργάνωσε εθνική απεργία και πορεία από την Ιατρική Σχολή στην Τύνιδα προς το
υπουργείο Υγείας της χώρας.

www.larkoslarkou.org.cy

Ε ντύπωση μού προκάλεσε ο καταιγισμός αρνητικών
σχολίων και το μένος με το οποίο σχολιάστηκε
στα κοινωνικά δίκτυα η είδηση επιστροφής μο-

λυσματικών ασθενειών ανάμεσα σε ανεμβολίαστα
παιδιά όπως η ιλαρά, η μηνιγγίτιδα και ο κίτρινος πυ-
ρετός. Ένα πλήθος επωνύμων και ανωνύμων έτοιμο
να αμφισβητήσει ανοικτά την επιστήμη, την ιατρική
και να επισημάνει αλλότριους σκοπούς πίσω από την
αναδημοσίευση των στοιχείων αυτών από διεθνείς
οργανισμούς υγείας στα εγχώρια μέσα. Είναι γεγονός
ότι ζούμε μία εποχή όπου οι δυτικές κοινωνίες διέρχονται
μία περίοδο έντονης αμφισβήτησης των πάντων, πο-
λιτικής τοξικότητας και μηδενισμού. Ξεκαθαρίζω
φυσικά εκ των προτέρων ότι είναι ένα η ιδεολογική
σύγκρουση και η πολιτική αντιπαράθεση επιχειρημάτων
και θέσεων και είναι κάτι άλλο η τοξικότητα και ο λαϊ-
κισμός. Το πρώτο βοηθά τη δημοκρατία και τον πλου-
ραλισμό ενώ το δεύτερο τα ισοπεδώνει. 

Οι δυτικές κοινωνίες δείχνουν ότι ιδιαίτερα μετά
το μεγάλο σοκ της πανδημίας οδηγηθήκαμε στην ωρί-
μανση μίας κοινωνικής τάσης που αμφισβητεί ανοικτά
θεσμούς και επιστημοσύνη. Αυτό συμβαίνει ακόμη
και για ζητήματα που άπτονται δημοκρατικών κεκτη-
μένων που για δεκαετίες θεωρούνταν ως αυτονόητα.
Σήμερα, πλέον, ζούμε ένα μάλλον χαώδες και ρευστό
πολιτικό περιβάλλον όπου η αξία της επιστήμης υπο-
χωρεί και παραδίδει τη θέση της στη συνωμοσιολογία.
Όπου η κάθε άποψη αντιμετωπίζεται ως αλήθεια και
συχνά η οπισθοδρόμηση θεωρείται ως η «νέα πρόοδος».
Κάποιος είχε πει ότι βιώνουμε τα απόνερα της παν-
δημίας, όπου η παραπληροφόρηση, ο φόβος και η κα-
ταστολή ελευθεριών έδωσαν τροφή νομιμοποίησης
της δυσπιστίας έναντι στα πάντα. Η σαρωτική επα-
ναφορά του Τραμπ στον Λευκό Οίκο που συνιστού-
σε… γαργάρες με χλωρίνη, είναι χαρακτηριστική της
πλατιάς αποδοχής υπερφίαλων θέσεων. 

Ήταν όμως και οι σαρωτικές οικονομικές επιπτώσεις
που ακολούθησαν που συνέβαλαν εξίσου στην αμφι-
σβήτηση και την οργή κατά των πάντων. Tα lock-
downεπέφεραν αλυσιδωτές στρεβλώσεις. Η προσπάθεια
συγκράτησης του πληθωρισμού με εκτόξευση των
δανειστικών επιτοκίων, η συρρίκνωση της αγοραστικής
δύναμης των πολιτών και η ενεργειακή κρίση στην
οποία συνέτεινε ο πόλεμος στην Ουκρανία δημιουρ-
γήσαν ένα εκρηκτικό μείγμα. Σημαντικό μέρος των
δυτικών κοινωνιών γύρισε την πλάτη στο πολιτικό
σύστημα. Οι ακροδεξιές ιδέες επιστρέφουν και ακμά-
ζουν. Η αναζήτηση για αντισυστημικούς μεσσίες και
η απογοήτευση που σχεδόν πάντοτε ακολουθεί αυτές
τις επιλογές διογκώνει κι άλλο την οργή και μας οδηγεί
σε ένα φαύλο κύκλο αυξανόμενου ανορθολογισμού. 

Υπάρχουν πλέον πολιτικά πρότυπα μιας άλλης
κουλτούρας και νοοτροπίας; Υπάρχει συζήτηση που
να μη διεξάγεται στη βάση εμείς και οι άλλοι αλλά
στη βάση νηφάλιων επιχειρημάτων, γνώσης, και σε-
βασμού των κατοχυρωμένων δικαιωμάτων και ελευ-
θεριών; Το εκλογικό κόστος για να αντιπαραταχθεί
κανείς απέναντι στις νοοτροπίες του ανορθολογισμού
και του λαϊκισμού είναι μεγάλο. Απαιτεί τόλμη, επι-
χειρήματα και αντοχές. Ποιος θα σταθεί ανάχωμα
στον άκρατο πλειστηριασμό εθνικισμού της ακροδεξιάς
δίχως να φοβηθεί πως θα τον πουν προδότη και μει-
οδότη; Ποιος θα σταθεί απέναντι στην πλειοδοσία μι-
ζέριας και οικονομικού ανορθολογισμού της Αριστεράς
δίχως να κινδυνεύει να χαρακτηριστεί ως κοινωνικά
ανάλγητος; Ποιος να αντιπαραταχθεί στην κανονι-
κοποίηση του μίσους δίχως στην τελική να γλιστρήσει
και να καταφύγει σε αυτό; Μαγικές λύσεις δεν υπάρχουν. 

Μάλλον το καλύτερο που έχουν να κάνουν όσοι
εξακολουθούν να τιμούν τον ορθολογισμό, τη δημο-
κρατία και τα ανθρώπινα δικαιώματα ως κατακτήσεις
που πρέπει να διαφυλαχθούν και να ενισχυθούν είναι
να στηρίξουμε δυνάμεις και πολιτικούς που έχουν
αποδείξει αξιοπιστία και αντιστάσεις. Ευθύνη των πο-
λιτικών να πείσουν ότι και θέλουν και μπορούν να το
πράξουν. Τη σημερινή εποχή αυτή είναι η πιο μεγάλη
μάχη και η πιο μεγάλη ευθύνη.

Η κα Ξένια Κωνσταντίνου είναι αναπληρώτρια εκπρόσωπος
Τύπου ΔΗΣΥ.

Η πιο μεγάλη
ευθύνη

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Κάθε Κύπριος Πρόεδρος μετά
το Μαρί μάλλον θα ιδρώνει
στη σκέψη μιας ανάλογης
κρίσης να χτυπά κατά τη
διάρκεια της θητείας του.
Ναι, μέχρι στιγμής είχαμε

μόνο δύο διαδόχους του Δ. Χριστόφια,
όμως ο Ν. Αναστασιάδης και ο Ν. Χριστο-
δουλίδης δεν θα είναι οι τελευταίοι Πρό-
εδροι με την ελπίδα τα ζητήματα προς δια-
χείριση να έχουν περιορισμένη κλίμακα,
και ειδικό τομέα χειρισμού με ξεκάθαρες
και συγκεκριμένες λύσεις. Κατανοητό άλ-
λωστε, και για τον τέως και για τους νυν
και για τις και τους επόμενους.

Φανταστείτε τη σκηνή: ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης συζητά με τον πρωθυ-
πουργό Σάντσεθ στο Μέγαρο Μονκλόα,
στο εκτενές κτιριακό συγκρότημα της
ισπανικής κυβέρνησης που δεν θυμίζει
σε πολλά τα κτίρια του Προεδρικού, προ-
καλώντας τον ΠτΔ να διερωτάται πώς θα
έμοιαζε το κτιριακό συγκρότημα μιας ομο-
σπονδιακής κυβέρνησης και ενός ενήλικου

κυπριακού κράτους. Ό,τι και να συζητούν
πάντως εκείνη την ώρα, ίσως τις υψηλές
θερμοκρασίες, την ανομβρία και την ερή-
μωση της Μεσογείου από τη μία άκρη
στην Ισπανία στην άλλη άκρη στην καθ’
ημάς Μέση Ανατολή, κάποια στιγμή τα
φώτα τρεμοπαίζουν. Το δωμάτιο σκοτει-
νιάζει για μια στιγμή, προτού πάρουν
μπροστά οι γεννήτριες των κυβερνητικών
κτιρίων. Λίγο μετά, ο πρωθυπουργός ενη-
μερώνεται από έναν συνεργάτη του, ή με
μήνυμα στο κινητό, πως η χώρα έχει χάσει
μέρα μεσημέρι το ηλεκτρικό της δίκτυο
και έχει παραλύσει.

Εκείνη τη στιγμή κανείς δεν ξέρει τι
ακριβώς συνέβη, καθώς έρχονται οι πλη-
ροφορίες για μπλακ άουτ και στην Πορ-
τογαλία και κάποιες περιοχές της Γαλλίας
– αν πρόκειται για βλάβη ή για κάτι χει-
ρότερο. Ο Ισπανός Πρωθυπουργός μάλλον
υποψιάζεται τι συνέβη, ξέροντας πως ό,τι
και να διέκοψε τη ροή του ηλεκτρισμού,
η χώρα δεν έχει αρκετές διασυνδέσεις με
τους γείτονές της για να εξισορροπήσει

αμέσως την απώλεια. Τι να περνά από το
μυαλό του Κύπριου Προέδρου εκείνη τη
στιγμή, μερικές ημέρες μετά την προσωρινή
διόρθωση της έλλειψης νερού που προ-
κάλεσε η πυρκαγιά στη μονάδα αφαλάτω-
σης της Πάφου, και ενώ η χώρα χρειάζεται
μακροπρόθεσμο πλάνο ώστε να μη χρει-
αστεί ξανά να εξαργυρώσουμε (ή να υπο-
σχεθούμε) χάρες σε τρίτες χώρες;

Κρίσεις, και μάλιστα ολικές υπαρξιακές
κρίσεις, αντιμετώπισε η χώρα και προ-
ηγουμένως, σχεδόν από την ανεξαρτησία
της, με τις εμφύλιες συγκρούσεις των δύο
κοινοτήτων της Κύπρου μέχρι το πραξι-
κόπημα και την εισβολή. Η διαφορά με το
σήμερα είναι πως η Ευρώπη, η περιοχή
μας και ο κόσμος βρίσκονται σε μετάβαση,
οι κρίσεις επικαλύπτονται, συμπίπτουν
και αλληλογιγαντώνονται, σε έναν κόσμο
όπου τίποτα δεν συμβαίνει πλέον σε απο-
μόνωση από τον υπόλοιπο πλανήτη.

Και σήμερα, όπως ισχύει ήδη από τις
αρχές του 21ου αιώνα και όπως ανακάλυψε
τότε ο πρόεδρος Χριστόφιας, όλα όσα γί-

νονται βγαίνουν στο φως, συνέχεια, παντού,
και η κοινή γνώμη διαμορφώνεται και εξε-
λίσσεται με άλλους ρυθμούς και άλλες δυ-
ναμικές. Το πολιτικό σκηνικό του 2011
δεν ήταν έτοιμο να διαχειριστεί τις δια-
μαρτυρίες των κοινωνικών δικτύων, τη
χωρίς εύκολη πολιτική ταυτότητα αντί-
δραση και αγανάκτηση. Η τότε κυβέρνηση
ατύχησε στο ότι οι συστημικές αδυναμίες
της τάξης που άρχει αποκαλύφθηκαν σε
κοινή θέα επί δικής τους διακυβέρνησης
– δύσκολα κάποια άλλη πολιτική δύναμη
θα αντιδρούσε διαφορετικά και δεν θα πε-
ριχαρακωνόταν σε πρακτικές της δεκαετίας
του 1980 και μικροκομματικά ερμηνευτικά
σχήματα.

Ακόμα και αυτός ο κόσμος, ο κόσμος
της οικονομικής κρίσης του 2008 και της
έκρηξης του 2011, είναι παρελθόν, όπως
παρελθόν είναι ήδη και ο κόσμος της τρα-
πεζικής κρίσης και των απανωτών Euro-
group του 2013, της αγανάκτησης για τα
χρυσά διαβατήρια, των παθογενειών που
αποκρυστάλλωσε και ανέδειξε ο κορωνοϊός

σε κάθε μέρος του κόσμου – και μαζί τους
στις δύο γωνίτσες των κυπριακών κοινο-
τήτων του βορρά και του νότου.

Είμαστε έτοιμοι, και εξελισσόμαστε ως
κοινωνία αρκετά γρήγορα ώστε να ζήσουμε
και να αντιμετωπίσουμε το τώρα; Είμαστε
έτοιμοι για μια καταστροφική διακοπή της
παροχής νερού σε όλη τη χώρα; Έχουμε
σχεδιασμούς; Ξέρουμε τι θα γίνει σε μια
γεωπολιτική κρίση που θα περάσει τη θά-
λασσα και θα φτάσει στο νησί όπως ο αδέ-
σποτος πύραυλος που χτύπησε τον Πεν-
ταδάκτυλο το 2019; Τι περνά από το μυαλό
της τάξης που άρχει, όταν αντιμετωπίζει
ένα εντελώς διαφορετικό σκηνικό από
αυτό που οι βιολογικοί και πολιτικοί γονείς
της της έμαθαν να διαχειρίζεται; Γιατί η
ορατότητα προμηνύεται χαμηλή, είτε λόγω
των φώτων που τρεμοπαίζουν, είτε λόγω
της άμμου της Σαχάρας που μας επισκέ-
πτεται όλο και πιο συχνά, και μένει όλο
και περισσότερο.

Oταν τρεμόπαιξαν τα φώτα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Μια από τις σημαντικότερες
παρανοήσεις του εικοστού
αιώνα ήταν ότι οι ιδεολογικές,
θρησκευτικές και πολιτισμικές
συγκρούσεις ήταν επικίνδυ-
νες και έπρεπε πάση θυσία

να εφευρεθούν όροι ειρήνευσης και συνύ-
παρξης των διαφορετικοτήτων. Η Δύση,
πρωταγωνίστρια στις πολιτισμικές διαμε-
σολαβήσεις, ανέλαβε κατά το τελευταίο τέ-
ταρτο του περασμένου αιώνα να δημιουρ-
γήσει μια διευρυμένη πολυπολιτισμική κοι-
νωνία, εντός της οποίας τα όρια της κάθε
ιδεολογίας ήταν ακαθόριστα και η ερμηνεία
των θρησκευτικών δογμάτων συγκεχυμένη.
Σκοπός του κοινωνικού πειράματος ήταν
η δημιουργία ενός χώρου πνευματικής ει-
ρήνης, η οποία και θα έφερνε την πολυπό-
θητη άμβλυνση των αντιθέσεων.

Η αλήθεια είναι ότι ο εικοστός αιώνας
γνώρισε μια άνευ προηγουμένου έξαρση
βίας και πολλές φορές οι θρησκευτικές και
ιδεολογικές διαμάχες παραλίγο να οδηγή-
σουν σε εκτεταμένο πόλεμο, διακινδυνεύον-
τας το μέλλον της ανθρωπότητας. Είτε σκε-
φτεί κανείς το πλαίσιο του ψυχρού πολέμου,
είτε άλλα σημαντικά μέτωπα, όπως της
Ινδίας και του Πακιστάν ή ανάμεσα σε Ιράν
και Ιράκ, δεν μπορεί παρά να φτάσει στο
ασφαλές συμπέρασμα ότι η ειρηνική συ-
νύπαρξη διαφορετικών ιδεολογιών και θρη-
σκειών στο πλαίσιο μιας παγκοσμιοποιημέ-

νης πλανητικής κοινωνίας θα εξασφάλιζε
ένα καλύτερο αύριο για τις μελλοντικές γε-
νεές. Ενώ όμως το πλανητικό χωριό έγινε
σε μεγάλο βαθμό πραγματικότητα, η αν-
θρωπότητα σήμερα βρίσκεται σε μεγαλύτερη
αβεβαιότητα απ’ ό,τι κατά την εποχή του
ψυχρού πολέμου. Πού οφείλεται αυτό το
φαινόμενο;

Κατά τον εικοστό αιώνα είχαμε μάθει
ότι οι ολοκληρωτισμοί ήταν αποτέλεσμα
ιδεολογικού ή θρησκευτικού φανατισμού.
Τα κομμουνιστικά καθεστώτα της Κίνας
και της πάλαι ποτέ Σοβιετικής Ένωσης ή
τα ισλαμιστικά καθεστώτα σε Ιράν και Αφ-
γανιστάν στηρίζονταν όλα άλλωστε σε θρη-
σκευτικο-πολιτικού τύπου δόγματα. Οι εξου-
σιαστικές τάξεις στα κράτη αυτά ήταν αφο-
σιωμένες στην προώθηση, διασφάλιση και
παγίωση της καθαρότητας του δόγματος.
Το πρόσωπο των ολοκληρωτικών κοινωνιών
ήταν καθ’ εικόνα και ομοίωση των ιδεολο-
γημάτων και των θρησκευτικών δογμάτων
που κυριαρχούσαν στα ολοκληρωτικά αυτά
καθεστώτα. Έχοντας ήδη διανύσει το πρώτο
τέταρτο του εικοστού πρώτου αιώνα, πα-
ρατηρούμε ότι, ακόμη και αν τα ιδεολογικά
και θρησκευτικά δόγματα έπεσαν, οι ολο-
κληρωτισμοί όχι μόνο συνεχίζουν να υπάρ-
χουν αλλά σε μεγάλο βαθμό εμπνέουν πλέον
και τον Δυτικό κόσμο. Ο νέος ολοκληρωτι-
σμός δεν στηρίζεται πλέον σε ιδεολογικές
αφηγήσεις και θρησκευτικούς φανατισμούς

αλλά στην έλλειψή τους. Πιο συγκεκριμένα,
στηρίζεται στον ιδεολογικό και πολιτισμικό
αχταρμά, στον «μεταμοντέρνο χυλό», όπως
πολύ πετυχημένα είχε περιγράψει το ιδε-
ολογικό αδιέξοδο του εικοστού αιώνα ο Πα-
ναγιώτης Κονδύλης. 

Στο γενικότερο αυτό πνεύμα, ή μάλλον
στη γενικότερη αυτή έλλειψη πνεύματος,
βλέπουμε τους οπαδούς του Τραμπ, της
AfD και της Λεπέν να χειροκροτούν και να
εμπνέονται από ελευθεριακούς συγγραφείς
όπως ο MurrayRothbartκαι ο RobertNozick.
Στην πράξη βέβαια, οι συγγραφείς αυτοί
είναι όχι μόνο ξένοι προς τα ακροδεξιά αυτά
μορφώματα, αλλά αντιτίθενται επιπλέον
με ουσιαστικό και απόλυτο τρόπο στους
στόχους και τις προθέσεις των πολιτικών
ταγών οποιωνδήποτε ανεξαιρέτως νεοφα-
σιστικών κομμάτων. Την ίδια ιδεολογική
σύγχυση και θρησκευτική ασυδοσία πα-
ρατηρούμε στη χρήση εθνικιστικών και
χριστιανικών αφηγημάτων από τον Πούτιν,
τον Όρμπαν ή τον Ντόναλντ Τραμπ. Πρό-
σφατα μάλιστα γνωστή τηλε-ευαγγελίστρια
και σύμβουλος του Αμερικανού προέδρου
προσευχήθηκε στον Λευκό Οίκο να δώσει
ο θεός στον Τραμπ «σοφία υπεράνω της
ανθρώπινης κατανόησης και όνειρα και
οράματα θεϊκά». Στην εποχή της κοινωνικής
δικτύωσης και της ιδεολογικής και θρη-
σκευτικής σύγχυσης, τα δόγματα, τα πι-
στεύω, οι πολιτικές και κοινωνικές ιδέες,

οι πολιτικές θεωρίες και τα κοινωνικά προ-
γράμματα έχουν πλέον αντικατασταθεί από
σλόγκαν τύπου MAGA. Τα σλόγκαν αυτά
δεν μεταδίδουν κάποια γνώση για το έθνος
και την οικονομία. Λειτουργούν ως μαγνήτες
για τα πλήθη των ψηφοφόρων, καθώς απο-
τελούν αχταρμά ιδεολογημάτων και ψιμύθια
αφηγήσεων του παρελθόντος. Συνενώνουν
τις απαίδευτες πολιτικά συνειδήσεις κάτω
από τη σημαία ενός δήθεν «χαρισματικού»
ηγέτη. Ο νέου τύπου ολοκληρωτισμός, που
απειλεί πλέον τη Δύση, δομείται από αυτά
τα δύο χαρακτηριστικά: την πίστη σε έναν
χαρισματικό ηγέτη και την έλλειψη κάποιας
ιδεολογίας ή δογματικής βάσης. Τη θέση
ενός συγκροτημένου πολιτικού αφηγήματος
καταλαμβάνει ένας πολιτισμικός αχταρμάς,
φτιαγμένος από παρωχημένες έννοιες, πο-
λιτικές, κοινωνικές, θρησκευτικές. Όλες δε
οι έννοιες αυτές κινητοποιούνται μέσα από
οράματα της αναβίωσης ενός ανύπαρκτου
παρελθόντος, τα οποία ευαγγελίζονται οι
δήθεν «χαρισματικοί» ταγοί του διαδικτύου.

Το βαθύτερο όμως πρόβλημα για τις Δυ-
τικές κοινωνίες είναι ότι η πολιτισμική αυτή
φτώχεια έχει περάσει στα στρώματα των
εκπαιδευτικών της συστημάτων. Τα εκπαι-
δευτικά προγράμματα αποτυγχάνουν, αν
δηλαδή προσπαθούν, να αρθρώσουν μια
συνεπή πολιτισμική κριτική, ικανή να κα-
θοδηγήσει τις νέες και τους νέους. Αγνο-
ώντας τις κυρίαρχες ιδεολογίες του παρελ-

θόντος, έχοντας ελλιπή γνώση των ιστορικών
πεπραγμένων, μη κατανοώντας την ουσιώδη
συνάφεια πνεύματος και πολιτικής πραγ-
ματικότητας, οι γενεές του εικοστού πρώτου
αιώνα αδυνατούν να κρίνουν ουσιαστικά
τις μισαλλόδοξες διαδικτυακές ρητορικές.
Η έλλειψη δογμάτων δεν σημαίνει έλλειψη
δογματισμού. Ο νέος δογματισμός είναι
πολύ πιο επικίνδυνος από τον παλαιό, διότι
δεν στηρίζεται σε καταγεγραμμένα δόγματα
αλλά σε εφήμερες κατασκευές, κομμένες
και ραμμένες γύρω από τον αυταρχικό χα-
ρακτήρα του «χαρισματικού» ηγέτη. Υπάρχει
επιτακτική ανάγκη να αποδομηθούν οι ρη-
τορικές του νέου δογματισμού, άρα και
ανάγκη ανάπτυξης μέσων και δεξιοτήτων
προς τον σκοπό αυτό. Μήπως όμως και το
εκπαιδευτικό σύστημα έχει εγκλωβιστεί
στον φαύλο κύκλο της ιδεολογικής αορι-
στολογίας και της αναζήτησης της πνευ-
ματικής ειρήνευσης; Διότι αυτό που απαι-
τείται σήμερα δεν είναι ο πνευματικός εφη-
συχασμός, αλλά η επαγρύπνηση και ο πνευ-
ματικός πόλεμος κατά των νέων μορφών
του ολοκληρωτισμού. Οι μάχες του πνεύ-
ματος είναι απαραίτητες για να αντιμετω-
πισθεί το πολιτισμικό κενό στο οποίο βα-
δίζουν οι νέες γενιές. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθηγητής
πολιτικής και κοινωνικής φιλοσοφίας
του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Θα ποδηγετήσει ο Τραμπ τα πανεπιστήμια;
Του ΝΙΚΟΥ Κ. ΑΛΙΒΙΖΑΤΟΥ

«Βγάζουν τους σκύ-
λους στους δρόμους,
τους πετάσσουν στα
χωράφια και μας φυ-
λακίζουν στα σπί-
τια», ήταν η οργισμέ-

νη αντίδραση κοινοτάρχη χωριού
της επαρχίας Λευκωσίας, ο οποίος
κατήγγειλε την υποκρισία των λε-
γόμενων φιλόζωων και των λεγό-
μενων κυνηγών. Έρχονται συνήθως
νύκτα και αφήνουν ελεύθερους
σκύλους, τους οποίους είτε βαρέ-
θηκαν είτε έχουν προβλήματα. Μέ-
νουν τα τετράποδα χωρίς φαγητό
και νερό και σε μια-δύο μέρες, με-
τατρέπονται σε θηρία, έτοιμα να
κατασπαράξουν όποιο βρουν μπρο-
στά τους. Και τότε αρχίζουν τα πα-
ράπονα, τότε παίρνουν φωτιά τα
τηλέφωνα και τότε αρχίζεις να κτυ-
πάς το κεφάλι σου στον τοίχο. Ο
καλός κοινοτάρχης, με προσφορά
δεκαετιών, ανέφερε ότι πριν από
μερικές μέρες μια αγέλη σκύλων
περικύκλωσε το αυτοκίνητο μιας
γυναίκας, η οποία πήγαινε επίσκεψη
με τα παιδιά της. Τρομοκρατημένη
και ουρλιάζοντας πήρε τηλέφωνο
τον κοινοτάρχη, ο οποίος έτρεξε
με το αυτοκίνητό του να «σώσει»
τη γυναίκα. Έπαιζε πουρούδες,
πλησίαζε τους σκύλους με το αυ-
τοκίνητο και τελικά ύστερα από
πολλή ώρα, πήραν τον δρόμο για
άλλα μέρη. Ο «ζηλωτής» κοινοτάρ-
χης μάζεψε νέους ανθρώπους του
χωριού και πήγαν όλοι μαζί για να
μαζέψουν τους σκύλους και τους
πάρουν σε καταφύγια. Τους εντό-
πισαν κάτω από ένα σωρό από μπά-
λες σανού. Αλλά ήταν αδύνατο να
μαζέψουν την αγέλη. Τελικά οι σκύ-
λοι έφυγαν σε άλλη περιοχή, για
να ταλαιπωρηθούν κάποιοι άλλοι.
Ο καλός μουχτάρης κάλεσε τους
χωριανούς και κυρίως τις γυναίκες
να κυκλοφορούν με ένα ξύλο στο
χέρι και αν μπορούν με ένα δεύτερο
άτομο δίπλα τους.

Με άλλα λόγια έθεσε σε κατά-
σταση εκτάκτου ανάγκης το χωριό.
Καλός-καλός ο κοινοτάρχης αλλά
δεν έκρυψε την οργή και φώναζε
ότι δεν πρόκειται να ψηφίσει ξανά
βουλευτές οι οποίοι ζητούν να τερ-
ματιστεί η ευθανασία των ζώων
και υποψηφίους οι οποίοι «κουφαί-
νουν» στο πρόβλημα. Πρώτα είναι
οι άνθρωποι και ύστερα τα ζώα. Να
γίνουν καταφύγια, να αναλάβουν
όλοι τις ευθύνες τους και επιτέλους
τα χωριά δεν είναι ανοικτές φυλα-
κές, για να «ησυχάζουν» πλούσιοι
φιλόζωοι και οι ερασιτέχνες κυνηγοί. 

Στην αρχαία Ρώμη έλεγαν ότι
οι άνθρωποι, όταν αδυνατούν να
αγαπήσουν τους ανθρώπους, αγα-
πούν τα ζώα. Ανάλογες είναι σήμερα
οι υποδείξεις ψυχολόγων και ψυ-
χιάτρων, προς μοναξιασμένους αν-
θρώπους, οι οποίοι κουβαλούν ψυ-

χολογικά και άλλα δύσκολα προ-
βλήματα. Η συντροφιά ενός κατοι-
κίδιου δίνει νόημα και στόχο στη
ζωή και συμβάλλει στην κάλυψη
κενών και αδυναμιών στην αντι-
μετώπιση προβλημάτων.

Η μεγαλύτερη κόλαση σε αυτή
τη γη είναι η μοναξιά και η αδυναμία
επικοινωνίας με τους άλλους αν-
θρώπους. Τα ζώα μπορεί να απο-
τελούν μια εναλλακτική λύση στο
πρόβλημα, αλλά σε καμία περίπτω-
ση δεν μπορούν να αντικαταστή-
σουν τους ανθρώπους, φίλους και
εχθρούς.

Μπορεί πολλοί φιλόζωοι να λένε
ότι αν δεν αγαπήσεις τα ζώα δεν
μπορεί να αγαπήσεις τους ανθρώ-
πους, αλλά αυτό δεν είναι απάντηση
στο μεγαλύτερο ίσως σύγχρονο
πρόβλημα του ανθρώπου, το οποίο
είναι η μοναξιά. Ανάλογες συστά-
σεις κάνουν οι ψυχολόγοι και οι
ψυχίατροι και για τα δέντρα, τα
οποία και αυτά προσφέρουν χαρά,
όταν τα περιποιείται ο άνθρωπος. 

Οι παλαιότερες γενιές μεγάλω-
ναν με τα ζώα, τα οποία ωστόσο
είχαν χρηστική αξία. Οι σκύλοι για
να προσέχουν τα κοπάδια, οι γάτες
για να τρώνε τους ποντικούς και
τα φίδια, τα πρόβατα για το γάλα
και το κρέας τους, οι κότες για τα
αβγά και το κρέας, τα κοράκια για
να τρώνε τα ζώα τα οποία ψοφού-
σαν και ούτω καθεξής σε μια μυ-
στική αρμονία. Τα οικόσιτα ζώα
αποτελούσαν και την καλύτερη
μορφή ανακύκλωσης, αφού όλα τα
αποφάγια κατέληγαν στους γου-
μάδες. Σε αρκετά χωριά η πρακτική
αυτή ακόμη λειτουργεί με απόλυτη
επιτυχία. Σε άλλες χώρες αντικα-
τέστησαν τις μηχανές για το γρα-
σίδι, με πρόβατα που απλώς τρώνε
το γρασίδι. Η φύση πάντα πρόσφερε
μια αξεπέραστη κυκλική αρμονία,
η οποία στις μέρες μας ανατρέπεται
από φαραωνικά κατασκευάσματα
και από κοντόφθαλμες «αρπαχτές»,
στο όνομα πάντα της προόδου και
εξέλιξης. Στη σκέψη έρχονται μοι-
ραία οι στίχοι του μέγιστου Νίκου
Γκάτσου και του αξεπέραστου συν-
θέτη Μάνου Χατζιδάκι, με τη μαγική
φωνή της Αλίκης Καγιαλόγλου.
«Πέντε πεινασμένοι σκύλοι, στου
παράδεισου την πύλη περιμέναν
απ’ τους πρώτους, για να στήσουν
το χορό τους, μα προτού η αυγή
χαράξει, στου ουρανού την Άγια
τάξη, χωροφύλακες αγγέλοι τους
κρέμασαν στο τσιγκέλι. Μέσα στη
ζωή ποτέ μη ζητάς να βρεις ποιος
είναι ο δικαστής, να περπατάς και
πάντα να κοιτάς πού θα πας να
κρυφτείς. Φίλοι σκύλοι μου μην
κλαίτε, μέσ’ στην σύμφορα να λέτε:
Κάπου υπάρχει Θεός! Κάπου... υπάρ-
χει Θεός».

Τρόμος από
αγέλες σκύλων

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Πολιτισμικός αχταρμάς 

Ο ταν επί δικτατορίας μερικοί
«φιλοπερίεργοι» φοιτητές
πέσαμε πάνω στο βιβλίο

των Σουίζι και Μπαράν «Moνο-
πωλιακός καπιταλισμός», δεν ξέ-
ραμε ότι ο πρώτος από τους δύο
συγγραφείς, ο Πολ Σουίζι, είχε
προκαλέσει τη σπουδαιότερη από-
φαση του αμερικανικού Ανωτάτου
Δικαστηρίου για την ακαδημαϊκή
ελευθερία. Εκδότης του εμβλη-
ματικού αριστερού περιοδικoύ
Monthly Review, είχε συμπέσει
με τον Ανδρέα Παπανδρέου στο
Χάρβαρντ, προπολεμικά. Ηταν
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο
του Νιου Χαμσάιρ το 1957, όταν
κλήθηκε από τον γενικό εισαγ-
γελέα της πολιτείας αυτής να
απαντήσει στο ερώτημα εάν ήταν
κομμουνιστής («παρεμπιπτόντως»,
μάλιστα, του ζητήθηκε να απο-
καλύψει και τα ονόματα συντρό-
φων και φίλων του).

Επικαλούμενος τα δικαιώματά
του ως πολίτη και ως καθηγητή,
ο Σουίζι αρνήθηκε να απαντήσει.
Καταδικάσθηκε τότε σε φυλάκιση
για «περιφρόνηση» δικαστηρίου
και προσέφυγε στο Ανώτατο Δι-
καστήριο, όπου τελικά δικαιώθη-
κε. Η απόφαση (Sweezy v. New
Hampshire, 1957) θεωρείται ιστο-
ρική κυρίως λόγω της συντρέχου-
σας γνώμης του δικαστή Φέλιξ
Φρανκφούρτερ, o oποίος αποφάν-
θηκε ότι «τα ελεύθερα πανεπι-
στήμια είναι προϋπόθεση της
ελεύθερης κοινωνίας» και ότι οι

κυβερνητικές παρεμβάσεις στο
έργο τους θα ήταν καταστροφικές.
«Στο πολιτικό και το ακαδημαϊκό
πεδίο», πρόσθετε, «η σκέψη και
η δράση έχουν κατά τεκμήριο
ασυλία έναντι ανακρίσεων από
κυβερνητικές αρχές».

Η απόφαση αυτή ήταν από αυ-
τές που, στο τέλος της δεκαετίας
του 1950, έθεσαν τέρμα στην επαί-
σχυντη περίοδο των μακαρθικών
διώξεων. Την ακολούθησαν σειρά
παρόμοιων, με σημαντικότερη
την Keyishian (1967), που έκρινε
ότι η απλή και μόνον ιδιότητα του
μέλους του κομμουνιστικού κόμ-
ματος δεν είναι λόγος αποκλεισμού
καθηγητή από τα δημόσια πανε-
πιστήμια. Στις δεκαετίες που ακο-
λούθησαν, χάρη στις αποφάσεις
αυτές, τα αμερικανικά πανεπιστή-
μια αφέθηκαν να κάνουν τη δου-
λειά τους και βέβαια άνθησαν.
Γιατί ήταν τα μόνα στον κόσμο
όπου τα καλά μυαλά, όποια και
να ήταν, επιβραβεύονταν και όπου
η πρωτότυπη σκέψη ανταμειβό-
ταν. Ακόμη θυμάμαι, στην πρώτη
εκπαιδευτική άδειά μου, το 1989
στο Στάνφορντ, την ευτυχία νέου
συναδέλφου όταν διάβασε αντί-
κρουση των απόψεών του από τη
μεγάλη βεντέτα του κλάδου του,
σε επιστημονικό περιοδικό, σαν
να ήταν ίσος προς ίσον. Δεν είναι,
συνεπώς τυχαίο που τα καλά αμε-
ρικανικά πανεπιστήμια κέρδισαν
τα εύσημα ως λίκνα της ακαδη-
μαϊκής ελευθερίας. Την κατάκτηση

αυτή πλήττουν ευθέως τα μέτρα
που εδώ και τρεις μήνες παίρνει
εις βάρος τους ο πρόεδρος Τραμπ.
«Μανιακούς μαρξιστές και παρά-
φρονες» είχε χαρακτηρίσει πέρυσι
τους διοικούντες τα αμερικανικά
πανεπιστήμια ο Αμερικανός πρό-
εδρος. Και είναι αλήθεια ότι, προ-
εκλογικά, δεν έκρυψε τις προθέσεις
του να περιορίσει την πολυφωνία
και να απαγορεύσει τη woke κουλ-
τούρα. Οσες υπερβολές και αν
έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια
στο όνομα της τελευταίας, τίποτα
δεν δικαιολογεί τα αντίμετρα που
ο Τραμπ εξαγγέλλει σχεδόν κάθε
μέρα.

Αρκεί για να το αντιληφθεί να
ανατρέξει κανείς στον κατάλογο
των εκτελεστικών διαταγμάτων
(executive orders) που εξέδωσε
για τα πανεπιστήμια ο Αμερικανός
πρόεδρος: επί συνόλου 139, πάνω
από δέκα αφορούν την ανώτατη
εκπαίδευση, δημόσια και ιδιωτική.
Το τελευταίο από τα διατάγματα
αυτά επιβάλλει στα πανεπιστήμια
να δημοσιοποιούν πάραυτα κάθε
έμβασμα που εισπράττουν από
το εξωτερικό, ενώ ένα άλλο τα
καλεί να επαναφέρουν την «αλή-
θεια και την εξυγίανση» στη δι-
δασκαλία της αμερικανικής ιστο-
ρίας. Ομολογημένος στόχος η «di-
versity» (πλουραλισμός), η «equi-
ty» (δικαιοσύνη) και η «inclusion»
(συμπερίληψη), που επαγγέλλον-
ται οι φιλελεύθεροι. 

Και όλα αυτά με άμεση απειλή

απελάσεων «αντιφρονούντων»
ξένων φοιτητών και με περικοπές
πιστώσεων και ερευνητικών προ-
γραμμάτων εκατομμυρίων. Το μό-
νο που δεν έχει γίνει ακόμη είναι
απολύσεις μη αρεστών καθηγη-
τών. Δεν είναι, συνεπώς, τυχαίο
ότι διάσημα πανεπιστήμια, όπως
το Κολούμπια, έσκυψαν το κεφάλι.
Μόνο το Χάρβαρντ φαίνεται να
αντιστέκεται ακόμη, χάρη στο
προικοδοτικό απόθεμα (endow-
ment) των 50 και πλέον δισ. δο-
λαρίων που διαθέτει.

Τις τελευταίες εβδομάδες, σε
τουλάχιστον δύο υποθέσεις που
«έκαιγαν» τον Τραμπ, το Ανώτατο
Δικαστήριο δικαίωσε τους αντι-
πάλους του. Στην πρώτη, οι εννέα
δικαστές της Ουάσιγκτον ακύρω-
σαν ομόφωνα τη λάθος απέλαση
του ατυχούς Ελσαλβαδοριανού.
Στη δεύτερη, με ψήφους 7 υπέρ
έναντι 2, ακύρωσαν κάποιες μα-
ζικές απολύσεις υπαλλήλων. Προ-
φανώς, ακόμη και οι «δικοί του»
δικαστές θα ντρέπονταν να αν-
τικρίσουν τα παιδιά τους, αν ψή-
φιζαν διαφορετικά. Θα ήταν άραγε
πολύ να περιμένει κάποιος από
αυτούς να αντιταχθούν και στην
εγκληματική απόπειρα ποδηγέ-
τησης των αμερικανικών πανε-
πιστημίων από τον διαταραγμένο
ένοικο του Λευκού Οίκου;

Ο κ. Νίκος Κ. Αλιβιζάτος είναι
ομότιμος καθηγητής
του Πανεπιστημίου Αθηνών.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Οχι μόνο στη χώρα μας, αλλά σε 
όλο τον σημερινό δυτικό κόσμο 
οι νέ οι δεν (θέ λουν να) ψηφί ζουν 
το ί διο κό μμα με τους γονεί ς τους. 
Η ηλικιακή διαφοροποίηση της 
ψήφου είναι πολύ πιο αισθητή 
από ό,τι στο παρελθόν.      
 
Η εξέλιξη αυτή, σε όλη την Ευρώ-
πη, έχει πλήξει περισσότερο τα πα-
ραδοσιακά κόμματα της Κεντρο-
δεξιάς και της Κεντροαριστεράς 
που στις ηλικίες κάτω των 35-40 
χάνουν σημαντικό έδαφος προς 
όφελος λιγότερο παραδοσιακών ή 
πιο «αντισυστημικών» κομμάτων 
(Πράσινοι, κόμματα ριζοσπαστικής 
∆εξιάς κ.λπ.). Ενώ, αντίστοιχα, οι 
πιο «αριστερόστροφοι» νέοι ψη-
φοφόροι προτιμούν τις πιο ριζο-
σπαστικές εκφράσεις του χώρου.        
 
Οι λόγοι σχετίζονται πρωτίστως 
με τις συνθήκες πολιτικοποίη-
σης των νεότερων γενεών. Τό-
σο οι Millennials όσο και η Gen-
Z βιώνουν διαψεύσεις μετά από 
δεκαετίες ισχυρών βεβαιοτήτων. 
Μεγαλώνουν εν μέσω συνεχών 
κρίσεων, κάτι που εντείνει την 
ανασφάλεια και τον ριζοσπαστι-
σμό τους. Ο οποίος με τη σειρά 

του τροφοδοτεί την αντίδραση 
–ή έστω τη δυσπιστία– προς το 
πολιτικό «σύστημα», χωρίς όμως 
αυτή η αμφισβήτηση να έχει συ-
γκεκριμένη και συγκροτημένη 
πολιτική κατεύθυνση. Στη δε απο-
μυθοποίηση της πολιτικής, των 
υποσχέσεών της και των μεγά-
λων οραμάτων αντιτάσσουν όχι 
κάποιο άλλο μεγάλο όραμα, αλλά 
καθημερινές πρακτικές ανάγκες.     
 
Για πολλές δεκαετίες η σταθερή 
οικονομική πρόοδος δημιουρ-
γούσε αντίστοιχες προσδοκίες 
ανοδικής κοινωνικής κινητικό-
τητας. Κάθε γενιά ζούσε καλύτε-
ρα από την προηγούμενη. Αυτό 
σήμερα αμφισβητείται –καθόλου 
αβάσιμα– και η ανασφάλεια που 
προκαλεί άλλοτε τροφοδοτεί την 
ανάγκη ενίσχυσης ενός κοινωνι-
κού-προστατευτικού κράτους, 
άλλοτε πιο αφοριστικές-αντιπο-
λιτικές εκφράσεις, συχνά, δε, ενι-
σχύει λογικές κοινωνικής-εθνικής 
περιχαράκωσης. Μπορεί αυτά 
να μοιάζουν αντιφατικά μετα-
ξύ τους, συνυπάρχουν ωστόσο 
στο μυαλό μιας γενιάς που ενώ 
είναι παγκοσμιοποιημένη και 
εξωστρεφής πολιτιστικά, κατά 
κανόνα επιζητεί την ασφάλεια 
ενός προστατευμένου περιβάλ-

λοντος (οικογενειακού, κοινω-
νικού, εθνικού).     
 
Η δε πολιτικοποίησή τους στη βάση 
νέων θεματικών, όπως τα ζητήμα-
τα περιβάλλοντος, ατομικών δικαι-
ωμάτων, ταυτότητας κ.ά., συχνά 
δυσχεραίνει την επικοινωνία τους 

με τα πιο παραδοσιακά κόμματα, 
τα οποία δεν έχουν ενσωματώσει 
πλήρως στην ατζέντα τους αυτές 
τις θεματικές.    
 
Στη χώρα μας η ηλικιακή διχοτόμη-
ση της ψήφου είναι πιο έντονη από 
ποτέ. Πέραν των όσων σχετίζονται 
με τους όρους πολιτικοποί ησης 
των νέ ων ψηφοφόρων διεθνώς, 
που ήδη αναφέρθηκαν, υπάρχουν 
και οι ειδικές εγχώριες συνθήκες.     

Στη χώρα μας οι περισσό τεροι ψη-
φοφόροι κάτω των 40 είχαν την 
πρώτη τους επαφή με την πολιτι-
κή τα χρό νια της κρί σης. Πολλοί 
σημερινοί νέοι έμαθαν να προσεγ-
γίζουν την πολιτική μέ σα από  τα 
δί πολα της εποχής: «παλιό  - νέ ο», 
«ελί τ - λαό ς», «συστημικοί  - αντι-
συστημικοί » κ.λπ. Η δε τραγωδία 
των Τεμπών ήρθε να ενισχύσει έτι 
περαιτέρω τη δυσπιστία απέναντι 
στο κράτος, να οπτικοποιήσει την 
αποτυχία του.    
 
Με όλα τα παραπάνω δεδομένα δεν 
είναι παράλογο η Ν.∆., το πλέον 
παραδοσιακό και «συστημικό» 
κόμμα της χώρας, να έχει δυσκο-
λίες επικοινωνίας με τα νεότερα 
ηλικιακά κοινά.     
 
Είναι ενδεικτικό ότι στις τωρινές 
δημοσκοπήσεις η Ν.∆. στις ηλικί-
ες άνω των 55 συγκεντρώνει σχε-
δόν διπλάσιο ποσοστό από ό,τι 
στους κάτω των 30. Τα δε «αντι-
συστημικά» κόμματα καταγρά-
φουν στις νεότερες ηλικίες πολύ 
μεγάλη υπεροχή.    
 
Στις εκλογές του 2023 το επιτε-
λείο της Ν.∆. μπόρεσε να διαχει-
ριστεί την κατάσταση με μια αρ-
κετά αποτελεσματική εκστρατεία, 

ιδίως στα πιο νεανικά σόσιαλ μί-
ντια. Η χρήση του TikTok από 
τον Κυριάκο Μητσοτάκη, η οποία 
βελτίωσε εντυπωσιακά την εικό-
να του στους νέους ψηφοφόρους, 
ήταν αναμφισβήτητα το πιο εν-
διαφέρον επικοινωνιακό στοιχείο 
των εκλογών εκείνων.  
 
Σήμερα η Ν.∆. επιχειρεί να επανα-
συνδεθεί με το πιο νεανικό κοινό 
κυρίως μέσα από προγραμματικές 
πρωτοβουλίες. Η στέγαση, που 
καταγράφεται σε όλες τις μετρή-
σεις ως το σημαντικότερο πρόβλη-
μα στις νέες ηλικίες, φαίνεται να 
μπαίνει πολύ ψηλά στην κυβερ-
νητική ατζέντα (το ίδιο έχει κάνει 
και το ΠΑΣΟΚ, το οποίο επίσης 
έχει ζητήματα στις νέες ηλικίες, 
αν και όχι τόσο έντονα).   
 
Η ψηφιακή κάρτα εργασίας είναι 
επίσης στοχευμένο μέτρο για τις 
νεότερες ηλικίες, ειδικά σε ό,τι 
αφορά τον χώρο της εστίασης. Αγ-
γίζει, δε, ένα κοινό το οποίο για τη 
Ν.∆. μόνο προνομιακό δεν μπορεί 
να χαρακτηριστεί. Κυρίως νέους 
αφορά και η αύξηση του κατώτα-
του μισθού, ενώ πρέπει να δού-
με πώς θα μετρήσει στη νεανική 
κοινή γνώμη η έναρξη λειτουργί-
ας ιδιωτικών πανεπιστημίων στη 

χώρα μας και τα προγράμματα 
επαγγελματικής κατάρτισης που 
υλοποιούνται.    
 
Αρκούν οι πρωτοβουλίες αυτές για 
να αντιστραφεί το κλίμα; Ασφα-
λώς βοηθούν, αλλά το αν επαρ-
κούν θα εξαρτηθεί και από άλ-
λους παράγοντες. Σε μια εποχή 
αυξανόμενης «συναισθηματοποί-
ησης» της εκλογικής συμπεριφο-
ράς, οι ψυχικές ταυτίσεις έχουν 
τη δική τους βαρύτητα. Εκεί η 
Ν.∆. πάσχει.    
 
Στο τέλος της ημέρας, πάντως, βα-
σικό ζητούμενο για τις νεότερες 
ηλικίες –όπως και για όλες– είναι 
πώς θα ζήσουν καλύτερα. Είναι 
κρίσιμο συνεπώς ποιος μπορεί 
να τους εμπνεύσει μεγαλύτερη 
ασφάλεια και να τους πείσει ότι 
μπορεί να κάνει περισσότερα γι’ 
αυτό. Ποιος θα τους περιγράψει 
έναν κόσμο και ένα σχέδιο στον 
οποίο θα βλέπουν σε καλή θέση 
τον εαυτό τους. Αρκεί αυτό να 
παρουσιασθεί με την κατάλλη-
λη γλώσσα, το σωστό ύ φος και 
την απαραίτητη ενσυναίσθηση.   
 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης είναι 
σύμβουλος Στρατηγικής και 
Επικοινωνίας.   

Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ   

Ν.Δ. και νέοι: Μια δύσκολη σχέση    

Πολλοί σημερινοί νέοι 
έμαθαν να προσεγγίζουν 
την πολιτική μέ σα από  
τα δί πολα της εποχής: 

«παλιό  - νέ ο», «ελί τ - λα-
ό ς», «συστημικοί  - αντι-

συστημικοί ».  

Πολλοί πιστεύουν –και μάλλον 
δεν έχουν άδικο– ότι πρόκειται 
για ένα από τα πιο επιτυχημένα 
μέτρα της κυβέρνησης. Ο λόγος 
για την τεκμαρτή φορολόγηση 
των ελευθέρων επαγγελματιών. 
H επιτυχία κρίνεται με βάση το 
δημοσιονομικό αποτέλεσμα. Το 
μέτρο, λένε, έφερε στο φως ένα  
μεγάλο μέρος των αδήλωτων ει-
σοδημάτων. Χάρη σε αυτήν την 
απόδοση, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης μπόρεσε να μοιράσει σχεδόν 
1 δισ. ευρώ σε ενοικιαστές και 
συνταξιούχους, αφού τα εισο-
δήματα που τελικά δηλώθηκαν 
ήταν συνολικά αυξημένα κατά 
σχεδόν 16%, με το μεγαλύτερο 
μέρος αυτής της αύξησης να προ-
έρχεται από τα εισοδήματα που 
δήλωσαν οι ελεύθεροι επαγγελ-
ματίες.

Εως εδώ όλα καλά. Αλλά αυ-
τή είναι η μία όψη, καθώς την 
ίδια ώρα που η κυβέρνηση δρέ-
πει τους καρπούς από ένα επι-
τυχημένο μέτρο, βλέπει να κα-
ταγράφεται πολιτική ζημιά στο 
ακροατήριο που επλήγη από τα 
τεκμήρια. Oπως φαίνεται στις με-
τρήσεις που έχει στα χέρια του 
το Μαξίμου, οι ελεύθεροι επαγ-
γελματίες που ψήφισαν σε ποσο-
στό 45% τη Νέα ∆ημοκρατία στις 
εκλογές του 2023 δεν δείχνουν 
την ίδια πρόθεση πλέον, καθώς 
στις κυλιόμενες δημοσκοπήσεις 
το ποσοστό αυτό έχει υποχω-
ρήσει στο 30%, δημιουργώντας 
μεγάλο πολιτικό πονοκέφαλο. 
Πώς μπορεί να σταματήσει αυ-
τή η πολιτική αιμορραγία; Πώς 
μπορεί να βρεθεί η χρυσή τομή, 
ώστε και το δίκαιο μέτρο της πά-
ταξης της φοροδιαφυγής να μην 
αναιρεθεί, αλλά παράλληλα και 
η Ν.∆. να αντιμετωπίσει τη δυ-
σαρέσκεια σε αυτήν την κρίσιμη 
κοινωνική ομάδα;

«Digital και διασταυρώσεις»

Η κυβέρνηση βρίσκεται αθό-
ρυβα σε μια εσωτερική ζύμωση 
για τη φόρμουλα με την οποία 
θα δοκιμάσει να επανασυνδεθεί 
με τους ελεύθερους επαγγελμα-
τίες. Ο ορίζοντας είναι η ∆ιεθνής 
Εκθεση Θεσσαλονίκης του Σε-
πτεμβρίου. Στο βήμα της ∆ΕΘ η 
κυβέρνηση, λένε, έχει ως στόχο 
να παρουσιάσει μια αναμόρφω-
ση στη φορολογία, που θα μπο-
ρούσε να κατευνάσει κάποιες 
από τις αντιδράσεις. 

Το παράθυρο για αναπροσαρ-
μογές το έχει αφήσει πρώτος ο 
ίδιος ο εισηγητής του μέτρου, 
ο τέως ΥΠΟΙΚ Κωστής Χατζη-
δάκης. Ο νυν αντιπρόεδρος της 
κυβέρνησης θεωρεί ότι επί της 
αρχής το μέτρο της τεκμαρτής 
φορολόγησης δικαιώθηκε ως «μέ-
τρο φορολογικής δικαιοσύνης». 
Την ίδια ώρα, όμως, έχει δηλώσει 
πως τα τεκμήρια δεν θα χρειά-

ζονται πλέον όταν εφαρμοστούν 
πλήρως οι νέες τεχνολογίες στις 
συναλλαγές.  

Η ψηφισμένη ελάφρυνση

Πηγές που πρόσκεινται στον 
κ. Χατζηδάκη υπενθυμίζουν, σε 
πρώτη φάση, πως το 2025 ανα-
μένεται να καταργηθεί το τέλος 
επιτηδεύματος, άρα οι ελεύθε-
ροι επαγγελματίες ήδη θα πλη-
ρώσουν λιγότερα από 650 έως 
350 ευρώ, ως ένα πρώτο μέτρο 
ανακούφισης. 

Με βάση το δόγμα ότι η ψη-
φιοποίηση χτυπάει από μόνη 
της τη μαύρη οικονομία –χωρίς 
να χρειάζονται επιπλέον ρυθμί-
σεις– κινείται και ο διάδοχος του 

Χατζηδάκη στο Οικονομικών. Ο 
Κυριάκος Πιερρακάκης, λόγω και 
της εξοικείωσής του με το αντι-
κείμενο ως υπουργός Ψηφιακής 
∆ιακυβέρνησης, θεωρεί πως η 
ψηφιοποίηση αποκαθιστά τη φο-
ρολογική δικαιοσύνη. 

Στη βάση αυτή θα επιδιωχθεί 
και «μετασχηματισμός» του τεκ-
μηρίου, με το σκεπτικό ότι η δι-
αφάνεια καθιστά τα επιπλέον 
φορολογικά βάρη περιττά. Μέ-
τρα όπως το ψηφιακό πελατο-
λόγιο και η ηλεκτρονική τιμο-
λόγηση θα αυξήσουν τον έλεγχο 
και ως εκ τούτου μπορούν να 
οδηγήσουν σε «μετασχηματι-
σμό» –πρόκειται για τη λέξη που 
χρησιμοποιούν κατά κόρον στο 

ΥΠΟΙΚ– των τεκμηρίων. «Σε τι 
βαθμό και μέχρι πού μπορεί να 
γίνει αυτό, είναι κάτι που έχουμε 
χρόνο να το καθορίσουμε μέχρι 
τη ∆ΕΘ», προσθέτουν αρμόδιες 
πηγές, θυμίζοντας πως ο πρωθυ-
πουργός στο πρόσφατο υπουργι-
κό συμβούλιο ζήτησε από τους 
υπουργούς του να σταματήσει 
κάθε συζήτηση για τα νέα μέτρα 
που θα έρθουν στην Εκθεση, κα-
θώς απέχουμε πάνω από τέσσε-
ρις μήνες από αυτήν.

Οι δισταγμοί

Παρά τη σύμπνοια αναφορι-
κά με την άποψη πως η πλήρης 
εφαρμογή των digital συναλλα-
γών θα αυξήσει τα έσοδα και άρα 

θα μπορεί να «αμβλύνει αδικί-
ες», υπάρχουν διαφορετικές απο-
χρώσεις στις προσεγγίσεις. Εάν 
στην ερχόμενη ∆ΕΘ εξαγγείλει 
ο πρωθυπουργός τη μείωση των 
φορολογικών συντελεστών, τό-
τε πρόκειται για ένα μέτρο που 
«πιάνει» σχεδόν 2,5 εκατομμύρια 
πολίτες. «Σε αυτήν την περίπτω-
ση αντέχει η οικονομία και μεί-
ωση των τεκμηρίων;», θα είναι 
το ερώτημα που θα τεθεί. Στον 
αντίποδα η άποψη άλλων κυβερ-
νητικών στελεχών είναι πως η 
κυβέρνηση δεν μπορεί να πάει 
σε εκλογές με ακριβώς το ίδιο 
μείγμα όσον αφορά τους ελεύ-
θερους επαγγελματίες, με βασι-
κή, βεβαίως, προϋπόθεση πως 
δεν θα υπάρξει δημοσιονομικό 
πρόβλημα, κάτι στο οποίο είναι 
κάθετος και ο ΥΠΟΙΚ Κυριάκος 
Πιερρακάκης, όπως και ο αντι-
πρόεδρος της κυβέρνησης που 
μετράει πάντα αυστηρά τον δη-
μοσιονομικό χώρο. «Τα μέτρα της 
∆ΕΘ δεν θα τα καθορίσουν μό-
νο οι δημοσκοπήσεις, αλλά και 
τα δημοσιονομικά περιθώρια», 
αναφέρει αρμόδια πηγή. Ενδει-
κτικό της εσωτερικής ζύμωσης 
που υπάρχει στην κυβέρνηση εί-
ναι πως άλλες πηγές σημειώνουν 
πως το θέμα των τεκμηρίων θα 
μπορούσε να τεθεί και στη ∆ΕΘ 
του... 2026, που θα είναι και η 
τελευταία πριν από τις εκλογές.

Η απώλεια του 2% 

Ολα τα παραπάνω μπορεί να 
μοιάζουν με ασκήσεις αποκλει-
στικά οικονομικής πολιτικής, 
αλλά σε τελική ανάλυση έχουν 
έντονο πολιτικό –και, δυνητικά, 
εκλογικό– αποτύπωμα. Οι ελεύ-
θεροι επαγγελματίες είναι περί-
που 750.000. Στις εκλογές του 
2023, το 45% ψήφισε Ν.∆., ένα 
ποσοστό που σήμερα είναι γύρω 
στο 30%. Σύμφωνα με έμπειρους 
εκλογικούς αναλυτές, το επί τοις 
εκατό ποσοστό που έχει χάσει η 
Ν.∆. επί του συνόλου είναι περί-
που 2% μόνο από τους ελεύθε-
ρους επαγγελματίες. Με δεδομέ-
νο πως οι επόμενες εκλογές θα 
κριθούν σε πολλές μικρές λεπτο-
μέρειες και τα πάντα θα έχουν 
σημασία, το ποσοστό αυτό «δεν 
είναι καθόλου αμελητέο» όπως 
ομολογεί κυβερνητική πηγή, ει-
δικά από τη στιγμή που στο Μα-
ξίμου γνωρίζουν πως το ποσοστό 
αυτό ψήφισε Ν.∆. μόλις πριν από 
δύο χρόνια. Η ίδια πηγή προσθέ-
τει πως αυτή τη στιγμή το 2% 
σημαίνει πως «θα είχαμε περά-
σει μετά βεβαιότητος το ψυχο-
λογικό όριο του 30%». Είναι δε-
δομένο πως εντός του θέρους 
Κυριάκος Μητσοτάκης, Κωστής 
Χατζηδάκης και Κυριάκος Πιερ-
ρακάκης θα κληθούν να λάβουν 
αποφάσεις για το τελικό μείγμα 
που θα παρουσιαστεί στη ∆ΕΘ 
και εάν τελικά το τεκμήριο θα 
«πειραχτεί».  

Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Το δίλημμα 
των τεκμηρίων
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Το σκεπτικό με το οποίο κινείται η κυβέρνηση για να 
«διορθώσει» το μέτρο και τη σχέση της με τους ελεύθερους 

επαγγελματίες με ορίζοντα την επόμενη ΔΕΘ

Ο Κωστής Χατζηδάκης δέχεται τα συγχαρητήρια της νεοδημοκρατικής αποστολής για την εκλογή 
του στην αντιπροεδρία του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, την Τετάρτη, στη Βαλένθια της Ισπανίας. 
Ο αντιπρόεδρος (και) της κυβέρνησης υπερασπίζεται την τεκμαρτή φορολόγηση των ελευθέρων 
επαγγελματιών, θεωρώντας ότι το μέτρο δικαιώθηκε εκ του αποτελέσματος.
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Είτε έχετε μερικές 
γλάστρες είτε ολόκληρο 

κήπο, αυτό το βιβλίο 
είναι για εσάς!

Μια μοντέρνα και χρήσιμη έκδοση 
για κηπουρούς ερασιτέχνες, 

παθιασμένους, δημιουργικούς, 
στοργικούς, μεθοδικούς, εμμονικούς, 

επίμονους και ονειροπόλους!

  ΚΥΡΙΑΚΗ 11 ΜΑΪΟΥ 
ΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»
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Ενα δαίδαλο διαφορετικών ποινικών 
σεναρίων, για τα οποία εξακολου-
θούν να ερίζουν συνταγματολόγοι 
και πολιτικοί, ανοίγει η διαβίβαση 
στη Βουλή της δικογραφίας των 
Τεμπών για τον Κώστα Αχ. Κα-
ραμανλή. Η «Κ» μίλησε με έγκρι-
τους νομικούς επιχειρώντας να 
φωτίσει τα σημεία τριβής και τις 
πιθανές καταλήξεις που μπορεί να 
έχει η κατηγορία κατά του πρώην 
υπουργού. 

1
Τα αδικήματα

Το πρώτο ζήτημα που καλείται να 
αποφασίσει η Βουλή είναι ποια 
πρόσωπα και για ποια αδικήματα 
θα πρέπει να συσταθεί προανακρι-
τική επιτροπή. Η δικογραφία έφτα-
σε στη Βουλή χωρίς ο ανακριτής 
να «τυποποιεί» κάποιο συγκεκρι-
μένο αδίκημα. Παραθέτοντας όμως 
ενδείξεις τέλεσης παράνομων πρά-
ξεων, τη  διαβίβασε αμελλητί, ως 
ώφειλε από τον νόμο.

Πρακτικά αυτό σημαίνει ότι η 
Βουλή θα αποφασίσει το αδίκημα, 
με τις πληροφορίες να αναφέρουν 
ότι η κυβερνητική πλειοψηφία 
σκοπεύει να προτείνει παραπομπή 
σε Προανακριτική για το πλημμέ-
λημα της παράβασης καθήκοντος 
και την αντιπολίτευση να κάνει λό-
γο για κακουργήματα, όπως αυτό 
της διατάραξης συγκοινωνιών με 
θανατηφόρο αποτέλεσμα.

Μπορεί η πλειοψηφία να κρα-
τάει το μαχαίρι και το καρπούζι 
στις αποφάσεις, δεν αποκλείεται 
όμως να «στριμωχτεί» αν κάποιο 
αντιπολιτευόμενο κόμμα, μαζί με 
την κατάθεση της πρότασης προς 
άσκηση δίωξης, προτείνει βάσει 
του άρθρου 154 του Κανονισμού 
της Βουλής την ανάθεση του ελέγ-
χου των στοιχείων της κατηγορίας 
σε τριμελές γνωμοδοτικό συμβού-
λιο, που συγκροτείται από έναν 
αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου 
και δύο εισαγγελείς Εφετών. Μια 
τέτοια κίνηση θα καθυστερήσει τη 
διαδικασία. Αν όμως η γνωμοδό-
τηση του συμβουλίου περιγράφει 
κακουργηματική πράξη, θα είναι 
δυσκολότερος ο ελιγμός για την 
κυβέρνηση.

Στην περίπτωση που η προα-
νακριτική επιτροπή καταλήξει σε 
πλημμέλημα, μπορεί η υπόθεση να 
ανατραπεί από το δικαστικό συμ-
βούλιο του άρθρου 86 ή τον αρεο-
παγίτη ανακριτή που θα διεξαγά-
γει την ανάκριση. «Αν η ανάκριση 
εντοπίσει ενδείξεις για κακούργη-
μα, μπορεί ο ανακριτής να τη στεί-
λει πίσω στη Βουλή και να ζητή-
σει αναβάθμιση της κατηγορίας. 
∆εν μπορεί να επεκτείνει από μό-
νος του το κατηγορητήριο», υπο-
στηρίζει ο Χαράλαμπος Τσιλιώτης, 
αναπληρωτής καθηγητής Συνταγ-
ματικού και Ευρωπαϊκού Συνταγ-
ματικού ∆ικαίου στο Πανεπιστή-
μιο Πελοποννήσου.

Βασική παράμετρος, βεβαί-
ως, για να μπορέσει να κινηθεί 
ο ανακριτής είναι η ύπαρξη νέ-
ων στοιχείων, αν η Βουλή έχει 
προηγουμένως απορρίψει την 
ύπαρξη κακουργηματικής πρά-
ξης. «Αν συνειδητά η Βουλή έχει 
απορρίψει την ποινική δίωξη για 
κακούργημα με τα στοιχεία που 
υπάρχουν ήδη στη δικογραφία, 
τότε ο ανακριτής δεσμεύεται. Αν 
βρει νέα στοιχεία κατά την ανά-
κριση, εκεί μπορεί να διαβιβάσει 
τον φάκελο στη Βουλή», εξηγεί ο 
καθηγητής ∆ημοσίου ∆ικαίου της 
Νομικής Σχολής του ΕΚΠΑ Σπύ-
ρος Βλαχόπουλος.

2
Τα πρόσωπα

Οι δέκα υπολογιστές στους οποίους 
οι βουλευτές καλούνται να μελετή-
σουν τις δεκάδες χιλιάδες σελίδες 
δικογραφίας έχουν πάρει «φωτιά» 
από το πρωί της περασμένης Τε-
τάρτης. Οι προτάσεις που θα κα-
τατεθούν πρέπει, εκτός από τα 
αδικήματα, να περιλαμβάνουν και 
τα πρόσωπα που θα κληθούν να 
περάσουν τη βάσανο της προα-
νακριτικής επιτροπής. Μπορεί η 
δικογραφία να διαβιβάστηκε για 
τους πρώην υπουργούς Υποδομών 
και Μεταφορών Χρήστο Σπίρτζη 
και Κώστα Καραμανλή, όμως από 
τη μελέτη της θα μπορούσε να 
ανοίξει ο κύκλος των ελεγχόμε-

νων προσώπων, αφού δεν απο-
κλείεται να υπάρχουν αναφορές 
σε υφυπουργούς ή άλλα πρόσωπα.

3
Η δίωξη-εξπρές

Μεγάλο ερώτημα παραμένει η δια-
δικασία που θα ακολουθηθεί στην 
προανακριτική επιτροπή, αφού 
το «μοντέλο» Τριαντόπουλου είχε 
προκαλέσει αντιδράσεις και δια-
φωνίες τόσο μεταξύ των κομμάτων 
του Κοινοβουλίου όσο και στους 
κόλπους των συνταγματολόγων.

«Το άρθρο 86 του Συντάγμα-
τος θα πρέπει να αλλάξει. Κακώς 
εμπλέκεται η Βουλή στη διαδι-
κασία αναζήτησης ποινικών ευ-
θυνών, γιατί μπλέκονται τα πο-
λιτικά με τα ποινικά ζητήματα. 
Είναι μία διαδικασία λανθασμένη, 
η οποία έχει αποτύχει και στην 
πράξη. Ομως από τη στιγμή που 
δεν έχει αναθεωρηθεί το Σύνταγ-
μα και προβλέπει μία διαδικασία, 
αυτή θα πρέπει να γίνει σεβαστή. 
∆εν μπορούμε να κάνουμε “skip” 
το Σύνταγμα», αναφέρει ο κ. Βλα-
χόπουλος, εξηγώντας πως όλες οι 
διατάξεις του Ποινικού ∆ικαίου 
δεν είναι στη διάθεση των διερευ-
νώμενων προσώπων. «Πρόκειται 
για διαδικασίες δημόσιας τάξης 
και δεν μπορεί κάποιος να πει, για 
παράδειγμα, “εγώ θέλω να πάω 
απευθείας στον δεύτερο βαθμό”».

Την ίδια θέση εκφράζει και ο 
Χαράλαμπος Τσιλιώτης, απορ-
ρίπτοντας τη «fast track» διαδι-
κασία παραπομπής του κατηγο-
ρουμένου στον φυσικό δικαστή. 
«Είναι εντελώς άτοπο, εκτός από 
αντισυνταγματικό. ∆εν μπορεί να 
μη γίνει προκαταρκτική εξέταση, 
ειδικά αν αφορά τελικά κακούρ-
γημα. Αν γίνει κάτι τέτοιο, μιλά-
με για βιασμό του Συντάγματος, 
όχι για απλή παραβίαση ή κατα-
στρατήγηση. Υπάρχουν θέματα 
που πρέπει να απαντηθούν. Για 
παράδειγμα, αν έχουμε περισσό-
τερους υπουργούς ή περισσότερα 
αδικήματα και σε τι βαθμό είναι 
τα αδικήματα αυτά. ∆εν μπορεί σε 
καμία περίπτωση να επαναληφθεί 

το “μοντέλο” Τριαντόπουλου», 
σημειώνει ο κ. Τσιλιώτης.

4
Η παραγραφή

Με δικαστικούς κύκλους και συνταγ-
ματολόγους να χαρακτηρίζουν «λυ-
δία λίθο» της υπόθεσης το ζήτημα 
της παραγραφής για τα πολιτικά 
πρόσωπα, η νομική κοινότητα εί-
ναι διχασμένη.

Σε πρώτο στάδιο, την παρα-
γραφή των όποιων αδικημάτων 
«χρεωθούν» σε πολιτικά πρόσω-
πα θα κρίνει η Βουλή. Το ζήτημα 
όμως μπορεί να εξεταστεί τόσο 
από το δικαστικό συμβούλιο του 
άρθρου 86 όσο και από το Ειδικό 
∆ικαστήριο, αν καταλήξει σε αυ-
τό είτε η υπόθεση Τριαντόπουλου 
είτε εκείνη που αφορά τον Κώστα 
Καραμανλή.

Το τελευταίο διάστημα, πάντως, 
έχει αναπτυχθεί μια επιστημονι-
κή αλλά και πολιτική αντιπαρά-
θεση για την τύχη της σύντομης 
αποσβεστικής προθεσμίας όσον 
αφορά την άσκηση ποινικής δίω-
ξης κατά των πολιτικών προσώ-
πων, η οποία προβλεπόταν πριν 
από τη συνταγματική αναθεώρη-
ση του 2019. Μπορεί η αποσβε-
στική προθεσμία των δύο βουλευ-
τικών συνόδων να καταργήθηκε 
το 2019, αλλά δεν έχει ψηφιστεί 
ακόμη ο εφαρμοστικός νόμος, γε-
γονός που δίνει λαβή σε αντιφα-
τικές απόψεις γύρω από το θέμα 
της παραγραφής.

«Το γεγονός ότι ο εκτελεστικός 
του Συντάγματος Ν. 3126/2003, 
όπως αυτός ισχύει, συνεχίζει να 
διατηρεί την εκ του Συντάγματος 
καταργηθείσα διάταξη, ουδέν μετα-
βάλλει, όχι μόνο λόγω της τυπικής 
υπεροχής του Συντάγματος έναντι 
του κοινού νόμου, αλλά και διό-
τι η αποσβεστική προθεσμία που 
προβλεπόταν στο άρθρο 86 παρ. 3 
υποπαρ. 2 Σ πριν από την κατάρ-
γησή της είναι άμεσης εφαρμογής 
συνταγματική διάταξη. Οπως δεν 
ήταν απαραίτητη η νομοθετική 
πρόβλεψη για να ισχύσει, άλλο τό-
σο δεν είναι απαραίτητη η νομοθε-

τική πρόβλεψη για να καταργηθεί. 
Η διάταξη του κοινού νόμου θα 
πρέπει να θεωρηθεί σιωπηρά κα-
ταργημένη με το από 25-11-2019 
Ψήφισμα της Θ΄ Αναθεωρητικής 
Βουλής», εξηγεί ο κ. Τσιλιώτης, 
καταλήγοντας πως το Σύνταγμα 
μπορεί σε αυτή την περίπτωση να 
εφαρμοστεί χωρίς να έχει τεθεί σε 
ισχύ ο εφαρμοστικός νόμος.

«Από το 2019 έχει καταργηθεί 
η αποσβεστική προθεσμία. Το Σύ-
νταγμα υπερισχύει προφανώς του 
νόμου. ∆εν υπάρχει ζήτημα παρα-
γραφής. Οταν σβήνεις από το κεί-
μενο του Συντάγματος τη διάταξη 
αυτή που μιλάει για αποσβεστική 
προθεσμία, την καταργείς ήδη σε 
επίπεδο Συντάγματος», σχολιάζει 
ο κ. Βλαχόπουλος.

Για ένα πεδίο μεγάλης δικονο-
μικής ευαισθησίας ως προς την 
ακυρότητα έκανε λόγο σε δημόσια 
τοποθέτησή του ο Ευάγγελος Βενι-
ζέλος, εξηγώντας πως ο εκτελεστι-
κός νόμος που δεν έχει ψηφιστεί 
είναι ουσιαστικός ποινικός νόμος 
και κατά συνέπεια δεν χωρεί ανα-
δρομική εφαρμογή δυσμενέστερου 
ποινικού νόμου. Μοναδική λύση 
για να αποκλειστεί η παραγραφή, 
σύμφωνα με τον πρώην αντιπρό-
εδρο της κυβέρνησης, είναι όλες 
οι ενέργειες της Βουλής να πραγ-
ματοποιηθούν μέχρι το πέρας της 
παρούσας Β΄ Τακτικής Συνόδου 
(τον Οκτώβριο).

5
Η περίπτωση Σπίρτζη

Στο «κάδρο» των ευθυνών της δι-
κογραφίας υπάρχει και ο πρώην 
υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ Χρήστος 
Σπίρτζης, που είχε ζητήσει τον 
Μάρτιο την ενεργοποίηση του άρ-
θρου 86 παρ. 5 προκειμένου να 
ελεγχθεί από ειδική επιτροπή. Το 
αίτημα τότε απορρίφθηκε καθώς η 
ενεργοποίηση αυτής της διαδικα-
σίας, η οποία είναι απλώς αποκα-
ταστατικής διερεύνησης, απαιτεί 
να μην έχει περατωθεί η διαδικα-
σία άσκησης δίωξης.

Το σενάριο που διακινήθηκε 
λίγες ώρες μετά τη διαβίβαση της 

δικογραφίας στη Βουλή περί ενδε-
χόμενης μη παραγραφής για τον κ. 
Σπίρτζη σε περίπτωση που ελεγ-
χθεί για το κακούργημα της δι-
ατάραξης συγκοινωνιών, καθώς 
πρόκειται για διαρκές αδίκημα με 
χρόνο τελέσεως εξακολουθητικά 
το 2023, χαρακτηρίστηκε από δι-
καστικούς κύκλους «κατασκευή 
που δεν μπορεί να σταθεί», ενώ 
και στελέχη της κυβέρνησης το-
ποθετήθηκαν ξεκάθαρα υπέρ της 
παραγραφής του όποιου αδικήμα-
τος για τον κ. Σπίρτζη.

«Μιλάμε για αδίκημα κατ’ εξα-
κολούθησιν, αυτός είναι ο νομικός 
χαρακτηρισμός. Γίνεται ένα νομικά 
ανεπίτρεπτο μπέρδεμα ανάμεσα 
στην εξακολούθηση και στο αδί-
κημα διαρκείας, που είναι εντελώς 
εσφαλμένη. Αλλά ακόμη κι αν το 
αδίκημα ήταν διαρκές, διακόπτε-
ται η παραγραφή μέχρι εκείνο το 
σημείο που διατηρείται ενεργή η 
αιτιώδης συνάφεια, τον Ιούλιο του 
2019 που έπαψε να είναι υπουρ-
γός. ∆ηλαδή και να ήθελε την άλ-
λη μέρα το πρωί να διακόψει την 
παράλειψη, που δημιουργούσε την 
επικινδυνότητα στην κατάσταση, 
δεν μπορούσε διότι δεν ήταν πλέ-
ον υπουργός», σχολιάζει ο ποινι-
κολόγος και πρώην αντιπρόεδρος 
του ∆ΣΑ Θεόδωρος Μαντάς.

6
Οι συμμέτοχοι

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει 
το ζήτημα των συμμετόχων –αν 
κριθεί ότι υπάρχουν– στην υπό-
θεση, αφού ο νόμος ορίζει πως σε 
περίπτωση παραπομπής προσώ-
που που είναι ή διετέλεσε μέλος 
της κυβέρνησης ή υφυπουργός, 
ενώπιον του Ειδικού ∆ικαστηρίου 
συμπαραπέμπονται και οι τυχόν 
συμμέτοχοι.

«Είναι μπερδεμένο το πράγμα 
και δεν υπάρχει σχετική νομολο-
γία. Ο νόμος περί ευθύνης υπουρ-
γών λέει για τους συμμετόχους, 
αλλά για ποιο αδίκημα; Αν μιλάμε 
για την παράβαση καθήκοντος, 
δεν τίθεται θέμα συμμετόχων. Αν 
η αμετάκλητη παραπομπή σε δί-
κη για το Ειδικό ∆ικαστήριο κατα-
λαμβάνει το αδίκημα της διατάρα-
ξης συγκοινωνιών με θανατηφόρο 
αποτέλεσμα, που είναι αδίκημα για 
το οποίο διώκονται αρκετά από τα 
μη πολιτικά πρόσωπα στη Λάρισα, 
εκεί ανοίγει ο δρόμος να κριθούν 
και οι συμμέτοχοι στη διαδικασία 
αυτή», λέει ο κ. Μαντάς, ο οποίος 
εντοπίζει ένα σημαντικότερο ζή-
τημα σε μια τέτοια εξέλιξη.

«Το Ειδικό ∆ικαστήριο στο 
οποίο παραπέμπονται υπουργοί 
αποφαίνεται αμετακλήτως. Οι συμ-
μέτοχοι δεν έχουν ιδιότητα υπουρ-
γική για να παραπέμπονται με τη 
διάταξη αυτή και να αποφαίνεται 
αμετάκλητα το δικαστήριο. ∆εν 
προσκρούει στο σημαντικό τους 
δικαίωμα, που είναι και ευεργε-
τικότερο, για τη δυνατότητα να 
κριθούν σε δεύτερο βαθμό δικαι-
οδοσίας;», αναφέρει ο κ. Μαντάς 
υποστηρίζοντας πως αναφύεται 
ένα σοβαρό δικονομικό ζήτημα.

 

7
Η υπόθεση 

Τριαντόπουλου
Μια στροφή πριν από την έναρξη 
της ανάκρισης βρίσκεται η υπό-
θεση του τέως υφυπουργού Χρή-
στου Τριαντόπουλου για το σκέ-
λος που αφορά στην αλλοίωση του 
τόπου του δυστυχήματος. Η λίστα 
με τα ονόματα των δικαστών που 
θα μπουν στην κλήρωση για το 
δικαστικό συμβούλιο του άρθρου 
86 έχουν πάρει τον δρόμο για τη 
Βουλή και δεν αποκλείεται η κλή-
ρωση να πραγματοποιηθεί την ερ-
χόμενη εβδομάδα.

«Σε αυτήν την υπόθεση ο ανα-
κριτής του δικαστικού συμβουλί-
ου του άρθρου 86 θα συμπεριλά-
βει και τους επτά συμμετόχους 
εις βάρος των οποίων έχει ασκη-
θεί ποινική δίωξη», αναφέρει ο κ. 
Μαντάς. Μάλιστα, σε περίπτωση 
που ο Χρήστος Τριαντόπουλος δεν 
παραπεμφθεί στο Ειδικό ∆ικαστή-
ριο, η δικογραφία για το αποκα-
λούμενο «μπάζωμα» θα διαχωρι-
στεί. «Θα εκδοθεί βούλευμα του 
Συμβουλίου του άρθρου 86 και αν 
απαλλάσσει τον υπουργό και ζη-
τάει παραπομπή των συμμετόχων, 
αυτοί θα παραπεμφθούν απευθεί-
ας στο ακροατήριο».

Της ΣΟΦΙΑΣ ΣΠΙΓΓΟΥ
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Επτά νομικοί 
γρίφοι για 
τα Τέμπη

Τι ακολουθεί της διαβίβασης της δικογραφίας στη Βουλή 
για τον Κώστα Αχ. Καραμανλή; Οι ειδικοί δεν συμφωνούν. 

Τα σενάρια για την πορεία της κατηγορίας

Κλιμάκιο της ∆ιεύθυνσης Αντιμετώπισης Εγκλημάτων Εμπρησμού ερευνά συντρίμμια των συρμών, τα 
οποία μεταφέρθηκαν από το σημείο της σύγκρουσης στη θέση Κουλούρι. Η υπόθεση του τέως υφυπουρ-
γού Χρήστου Τριαντόπουλου για το σκέλος που αφορά την αλλοίωση του τόπου του δυστυχήματος βρί-
σκεται μία στροφή πριν από την έναρξη της ανάκρισης.
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Οταν μιλάει καθισμένος στο γρα-
φείο του χάσκει από το μεγάλο 
παράθυρο ακριβώς πίσω του η 
ανατολική πλευρά του Παρθενώ-
να. ∆εξιά του, σε μικρή απόσταση 
προβάλλουν από μια τζαμαρία το 
μπαλκονάκι στον ακάλυπτο και 
η γκρίζα πορτούλα της κουζίνας 
ενός διαμερίσματος της απέναντι 
πολυκατοικίας. Το σκηνικό θυμί-
ζει τον πίνακα «Μικρόκοσμος της 
οδού Γουέμπστερ» του ζωγράφου 
Σπύρου Βασιλείου. Ο Κώστας Αχ. 
Καραμανλής πιθανώς δεν έχει 
στοχαστεί μέχρι τώρα πόσο πο-
λύ όλα αυτά που τον περιβάλλουν 
αποτυπώνουν τη δοκιμασία στην 
οποία υποβάλλεται. 

Στην ανατολική μετόπη του 
Παρθενώνα, ο Φειδίας ανάπλα-
σε την Τιτανομαχία, τη μάχη των 
θεών με τους Τιτάνες, που συμ-
βολίζει την αναμέτρηση της λογι-
κής (θεοί) με τον ανορθολογισμό 
(Τιτάνες). Το γκρίζο μπαλκονά-
κι της κουζίνας ορίζει την κα-
θημερινότητα του ψηφοφόρου 
που απαιτεί κάθαρση. Είναι ο 
Καραμανλής ένας θύτης που προ-
στατεύεται από τη σημαδεμένη 
τράπουλα της Μεταπολίτευσης 
ή είναι το ιδανικό εξιλαστήριο 
θύμα επειδή έχει επώνυμο ανά-
λογης εμβέλειας με το μέγεθος 
της τραγωδίας; 

 

Στο ισόγειο γραφείο 
των Αποκρύφων

Προ ημερών, ο εφέτης ανακριτής 
Σωτήρης Μπακαΐμης ανέκρινε 
δύο στελέχη του υπουργείου Υπο-
δομών στους οποίους αποδίδεται 
η κατηγορία της παρακώλυσης 
συγκοινωνιών με θανατηφόρο 
αποτέλεσμα. Πρόκειται για τον 
προϊστάμενο της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Μεταφορών Ανδρέα Πο-
λάκι και την προϊσταμένη της 
∆ιεύθυνσης Σιδηροδρομικών Με-
ταφορών (∆33) της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Μεταφορών Αικατερίνη 
∆εμερτζή. Στις απολογίες τους, 
ο ανακριτής «σκόνταψε» επάνω 
στο όνομα του Καραμανλή και το 
πλούσιο ανακριτικό υλικό έφτασε 
στο περίφημο «ειδικό δωμάτιο» 
στο ισόγειο της Βουλής όπου φυ-
λάσσονται οι δικογραφίες σαν να 
πρόκειται για τα Απόκρυφα Ευ-
αγγέλια.  

Βουλευτής που αγαπάει την 
ανάγνωση ενημέρωσε αδιάκρι-
το δημοσιογράφο ότι δεν εντό-
πισε το όνομα του Καραμανλή 
σε κάποια λυτρωτική εξομολό-
γηση υπαλλήλου. Οι απολογού-
μενοι απλώς αναφέρθηκαν σε 
δύο ενημερωτικά έγγραφα που 
συνέταξε ο Ανδρέας Πολάκις και 
απέστειλε στο «Γραφείο Υπουρ-
γού Υποδομών» (διακινήθηκαν 
σε πολλούς άλλους παραλήπτες 
μέσα στο υπουργείο) στις 10 και 
στις 21 Σεπτεμβρίου 2021. 

Με τα έγγραφα αυτά εξηγούσε 
γιατί η υποστελέχωση και η υπο-
χρηματοδότηση του ΟΣΕ μπορεί 
να αποτελέσουν, μεταξύ άλλων, 
αιτίες αύξησης των πιθανοτήτων 
«ατυχημάτων και συμβάντων». 
Τεκμηρίωσε, λοιπόν, την ανάγκη 
για αύξηση της χρηματοδότησης 
και νέες προσλήψεις. Ο ανακρι-
τής ζητεί οπότε από τη Βουλή να 
διερευνήσει αν ο υπουργός έπρα-
ξε τα δέοντα. Πριν περιγράψουμε 
τη «μηχανική» της επερχόμενης 
παραπομπής, αξίζει να καταλά-
βουμε τι έκανε ο Καραμανλής 
όταν έλαβε τις επιστολές. 

Οπως γνωρίζουν υπουργοί και 
δημοσιογράφοι, δεν κουνιέται 
φύλλο εν αγνοία του «επιτελι-
κού κράτους». Αμέσως μετά τις 
επιστολές, το Μέγαρο Μαξίμου 
άρχισε να ενημερώνεται για τις 
μεγάλες ελλείψεις του ΟΣΕ και 
αποφάσεις ελήφθησαν. Αξίζει να 
γίνουμε για λίγο βαρετοί. Τον Νο-
έμβριο του 2021 εκδόθηκε η υπ’ 
αριθμόν 50 Πράξη Υπουργικού 
Συμβουλίου με την οποία εγκρί-
θηκε η πρόσληψη 117 ατόμων 
στον ΟΣΕ. Τον Σεπτέμβριο του 
2022 εκδόθηκε η υπ’ αριθμόν 31 
Πράξη Υπουργικού Συμβουλίου 
για την πρόσληψη επιπλέον 100 
ατόμων στον ΟΣΕ. 

 

Περιμένοντας 
τους κλειδούχους

Για να ξυπνήσει η «χελώνα» του 
ΑΣΕΠ προετοιμάστηκε –σε συ-
νεργασία με τη Γενική Γραμμα-

τεία Νομοθετικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεμάτων, που υπάγεται 
στον πρωθυπουργό– και ψηφί-
στηκε από τη Βουλή σχετική νο-
μοθετική ρύθμιση ιδίως για την 
επιτάχυνση των προσλήψεων των 
επαγγελματιών πεδίου (κλειδού-
χους, σταθμάρχες), δηλαδή για 
τις 90 από τις πρώτες 117 θέ-
σεις (πρόκειται για το άρθρο 37 
που συμπεριλήφθηκε στον νόμο 
4903/2022). 

Το ΑΣΕΠ ανταποκρίθηκε ένα 
χρόνο μετά (!) τον ∆εκέμβριο του 
2022 με σχετική προκήρυξη για 
την πρόσληψη 90 ατόμων. Οι 
προσλήψεις αυτές, εν έτει 2025, 
δεν έχουν ακόμη ολοκληρωθεί! 
Στο θέμα των προσλήψεων (αλ-
λά και στα έργα, όπως θα δούμε 
παρακάτω...) η κυβέρνηση μοιά-
ζει με ιππέα που αρνείται να πα-
ραδεχτεί ότι είναι πεθαμένο το 
άλογο που ιππεύει και το μαστι-
γώνει με μανία πιστεύοντας ότι 
θα ζωντανέψει και θα κερδίσει 
την ιπποδρομία.

Οι φίλοι του Καραμανλή 
(υπάρχουν ακόμη κάποιοι) λένε 
ότι, διαπιστώνοντας το τέλμα 
του ΑΣΕΠ, το καλοκαίρι του 2022 
ενήργησε για να προσληφθούν 
στον ΟΣΕ 210 άτομα με συμβά-
σεις ορισμένου χρόνου («μπλο-
κάκια»). Θυμίζουμε ότι το 2010, 
αμέσως μετά την αναδιάρθρω-
ση, στον ΟΣΕ εργάζονταν 3.882 
άτομα. Ως το 2021 μειώθηκαν 
σε μόλις 915. Σήμερα ο ΟΣΕ λει-
τουργεί με τα 210 «μπλοκάκια» 
του Καραμανλή και με περίπου 
άλλα 200 «μπλοκάκια» που προ-
σλήφθηκαν επί Χρήστου Σταϊ-
κούρα (2023-2025).   

Ας περάσουμε και στο χρήμα. 
Στις δύο επιστολές ο Ανδρέας Πο-
λάκις (συνωνυμία με τον διάση-
μο πολιτικό) τεκμηριώνει ότι για 
να λειτουργήσει ο ΟΣΕ (που έως 
τότε χρηματοδοτούνταν σταθε-
ρά με 45 εκατ. ευρώ ετησίως από 
το ∆ημόσιο και είχε έσοδα άλλα 
περίπου 15 εκατ. ευρώ ετησίως 

από τα τέλη υποδομής) χρειαζό-
ταν επιπλέον 75 εκατ. τον χρόνο. 

Τι έκανε ο Καραμανλής; Η 
απάντηση που δίνει στους συ-
νομιλητές του είναι ότι ξεκίνησε 
από τα μέσα του 2022 μια εκτετα-
μένη αλληλογραφία με το υπουρ-
γείο Οικονομικών. Ζήτησε την 
αύξηση της ετήσιας κρατικής 
χρηματοδότησης από τα 45 στα 
75 εκατ. ευρώ. Το αίτημα εγκρί-
θηκε το καλοκαίρι του 2023. Με 
την ευκαιρία ενημερώνει όσους 
είχαν την παραμικρή αμφιβολία 
ότι έργα συντήρησης συνολικού 
ύψους 210 εκατ. ευρώ (80 συν 
130 εκατ. ευρώ μέσω Σ∆ΙΤ και 
Ταμείου Ανάκαμψης) που εγκρί-
θηκαν από τη διυπουργική επι-
τροπή έως τις αρχές του 2023 δεν 
έχουν προχωρήσει μέχρι σήμε-
ρα. Οταν κλείνει τις μονότονες 
αναφορές σε όλα τα παραπάνω, 
λέγεται ότι μονολογεί: «∆εν εί-
ναι καινούργια στοιχεία, τα έχω 
πει πολλές φορές, αλλά και πού 
τα λέω, τι γίνεται; Κανείς δεν με 
ακούει». 

 

Κατηγορητήρια στα 
κομματικά εργαστήρια

Οπότε; Αθώος ο Καραμανλής; 
«Αθώος! Αθώος!», ακούμε νοε-
ρά τη Ζωή Κωνσταντοπούλου 
να σαρκάζει από τα έδρανα της 
Πλεύσης. Ολοι προεξοφλούν ότι 
ο Νίκος Ανδρουλάκης επείγεται 
να γίνει «Ζωικότερος» της Ζω-
ής. Οι 32 βουλευτές του ΠΑΣΟΚ 
αρκούν για την ψήφιση πρότα-
σης σύστασης προανακριτικής 
επιτροπής για τον Καραμανλή 
(χρειάζονται 30). ∆εν θα κουρα-
στούν για να τη συντάξουν. Θα 
πάρουν το κατηγορητήριο περί 
κακουργήματος (που μπορεί να 
επισύρει τιμωρία έως και ισόβια) 
που αφορά τους υφισταμένους 
του Καραμανλή στο Υποδομών 
(ήδη κατηγορούνται οι διευθυ-
ντές και ακολουθούν εντός των 

ημερών οι γενικοί γραμματείς) 
και θα το «φορτώσουν» αυτού-
σιο στον Καραμανλή. 

Υπάρχουν φωνές στο ΠΑ-
ΣΟΚ που υποστηρίζουν ότι κα-
θώς το Μέγαρο Μαξίμου τελούσε 
εν γνώσει όλων των αποφάσεων 
Καραμανλή για τον ΟΣΕ, θα πρέ-
πει να προστεθεί στην πρόταση 
το όνομα του πρωθυπουργού – 
και να ζητηθεί από την υπόλοι-
πη αντιπολίτευση να ψηφίσει. Η 
κυβέρνηση προφανώς μπορεί να 
καταψηφίσει οποιαδήποτε πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ και να κλείσει 
το θέμα εκεί. 

Ομως, φαίνεται ότι επικρατεί 
η εκτίμηση πως η κοινοβουλευ-
τική πλειοψηφία δεν διαθέτει 
πια το πολιτικό κεφάλαιο για να 
δράσει ως δικαστής αθωωτικά. Γι’ 
αυτό θα εφαρμοστεί το «μοντέλο 
Τριαντόπουλου», εμπνευσμένο 
από τον Πόντιο Πιλάτο. Θα συ-
σταθεί δηλαδή μια κατ’ όνομα 
προανακριτική επιτροπή για να 
τηρηθούν τα συνταγματικά προ-
σχήματα, η οποία θα αποφασίσει 
την παραπομπή του Καραμανλή 
στο δικαστικό συμβούλιο, που 
με απλά λόγια είναι ο «προθά-
λαμος», το «χολάκι» του ειδικού 
δικαστηρίου. 

 

Το «ασανσέρ» 
της παραπομπής

Η πλευρά Καραμανλή και η πλευ-
ρά Μητσοτάκη λέγεται ότι έχουν 
συμφωνήσει σε μια παραπομπή 
στο επίπεδο του πλημμελήμα-
τος. «Φυσικά θα δεχτώ την πα-
ραπομπή για πλημμέλημα», φέ-
ρεται να έχει πει ο Καραμανλής. 
Αν το ΠΑΣΟΚ επιμείνει να αναγά-
γει το πλημμέλημα σε κακούργη-
μα, τότε η Ν.∆. θα διατυπώσει τη 
δική της πρόταση με την οποία 
θα παραπέμψει τον Καραμανλή 
(που πιστεύει ότι είναι αθώος!) για 
πλημμέλημα. Θα είναι η δεύτερη 
φορά (μετά τον Τριαντόπουλο) 

που μια κυβέρνηση θα παραπέμ-
ψει υπουργό της παρότι πιστεύει 
ότι είναι αθώος. 

Γνώστες των νομικών φοβού-
νται ότι μια τέτοια εξέλιξη θα 
επιφέρει τη γελοιοποίηση της 
διαδικασίας. Ο Ευάγγελος Βενι-
ζέλος έχει υποδείξει εγκαίρως 
την «πρωτοτυπία» της παραπο-
μπής αθώου. Ταυτόχρονα έχει 
ισχυριστεί πως η κυβέρνηση δεν 
θα μπορέσει να υποστηρίξει το 
επιχείρημα ότι θα παραπεμφθεί 
ο Καραμανλής για πλημμέλημα, 
ενώ οι υφιστάμενοί του θα δικα-
στούν για κακούργημα. Αν η κυ-
βέρνηση επιμείνει σε αυτή την 
«ασυνέχεια», το πολιτικό κόστος 
που θα αναλάβει θα είναι ίδιο ή 
ίσως μεγαλύτερο από εκείνο που 
θα αντιμετώπιζε αν τηρούσε το 
Σύνταγμα, εφάρμοζε το άρθρο 
86 περί ευθύνης υπουργών και 
δρούσε με βάση τη γνήσια πε-
ποίθησή της ότι ο Καραμανλής 
είναι αθώος. 

 

Το στοίχημα 
και το δράμα

Η ανομολόγητη (αλλά ευρέως δι-
αδιδόμενη) προσδοκία του Με-
γάρου Μαξίμου (αλλά και του 
Καραμανλή) είναι ότι το δικα-
στικό συμβούλιο θα εξετάσει 
τα στοιχεία και θα προχωρήσει 
στην «αυτονόητη» απαλλαγή. 
Η υπόθεση θα σταματήσει στο 
«χολάκι». Ο Καραμανλής δεν θα 
παραπεμφθεί στο ειδικό δικα-
στήριο. Υπάρχει όμως και το άλ-
λο σενάριο, βάσει του οποίου οι 
δικαστές που θα κληρωθούν δεν 
θα αρπάξουν την ευκαιρία να γί-
νουν ήρωες και να πάρουν εκεί-
νοι την ευθύνη της απαλλακτι-
κής απόφασης που θα έπρεπε να 
είχε λάβει η κυβέρνηση, αν την 
πίστευε. Ενδέχεται να προτιμή-
σουν να γίνουν κι εκείνοι «Πό-
ντιοι Πιλάτοι» και να παραπέμ-
ψουν τον Καραμανλή στο ειδικό 
δικαστήριο, όπου, σημειωτέον, 
από το 2019 και μετά προβλέπε-
ται παράσταση πολιτικής αγω-
γής. Αυτό σημαίνει ότι δίδεται 
το δικαίωμα να παρευρεθούν και 
να καταθέσουν μέλη και εκπρό-
σωποι των οικογενειών των θυ-
μάτων. Η πρόβλεψη αυτή μπο-
ρεί να επιμηκύνει τη διαδικασία 
(ακόμη και για μερικά χρόνια) 
ενώ μπορεί να προσθέσει αρ-
κετή επιπλέον δραματικότητα.  

Κάπως έτσι ο Καραμανλής, αν 
δεν έλθει κάποιος να τον τραβή-
ξει έξω από τη φαύλα συνθήκη, 
όπως η Αρτεμις στον μύθο άρ-
παξε την Ιφιγένεια την ύστατη 
ώρα, κινδυνεύει να μπει σε ψυ-
χολογική κατάσταση «Γιόζεφ Κ.». 
Ο ήρωας στη «∆ίκη» του Κάφκα 
–που δεν μαθαίνει ποτέ το ακρι-
βές αδίκημα για το οποίο κατη-
γορείται– πιστεύει ειλικρινά ότι 
με τα επιχειρήματά του πείθει 
τους πάντες για την αθωότητά 
του. Και όμως, διαπιστώνει στα 
βλέμματα των άλλων ότι τον θε-
ωρούν ένοχο. Τα βλέμματα στην 
περίπτωση του «Κώστα Κ.» δεν 
είναι αυτά μιας απρόσωπης γρα-
φειοκρατίας, αλλά μιας κοινωνί-
ας διψασμένης για «κάθαρση».

Iσως τη βαθύτερη απάντηση 
στο «γιατί ο Καραμανλής;» να 
τη δίνει ο Γάλλος ανθρωπολόγος 
Κλοντ Λεβί Στρος, ο οποίος μελέ-
τησε τη λειτουργία της ανθρω-
ποθυσίας. Ο διάσημος φιλόσο-
φος του δομισμού, αφού εξήγησε 
ότι το υποσυνείδητο οργανώνει 
την εμπειρία του κόσμου με βά-
ση δυαδικές αντιθετικές δομές 
(φύση και πολιτισμός, ζωή και 
θάνατος, ωμό και μαγειρεμένο 
κ.ά.), υποστήριξε ότι η ανθρω-
ποθυσία καταλαγιάζει βαθύτα-
τους υπαρξιακούς φόβους γιατί 
καθιστά εξηγήσιμο το ανεξήγητο 
και ελεγχόμενο το ανεξέλεγκτο. 

Χωρίς την εξισορρόπηση του 
αίματος των Τεμπών με μία θυ-
σία, η τραγωδία θα μας ταράζει 
γιατί θα μας θυμίζει ότι στη ζωή 
παραμονεύουν και ενίοτε εισβάλ-
λουν βίαια το ανεξήγητο και το 
ανεξέλεγκτο. Τι νόημα έχουν τό-
τε τα σχέδια, το «σύστημα» και οι 
θεσμοί μας; Μια θυσία θα αποκα-
ταστήσει την απατηλή προσδοκία 
ότι οι αρχηγοί και οι κυβερνήσεις 
υπάρχουν για να προλαμβάνουν 
το μοιραίο. Η «Τιτανομαχία» ανά-
μεσα στη λογική και στον ανορ-
θολογισμό τελείται στην κουζίνα 
της πολιτικής. Ή ακόμη και στο 
αθέατο κουζινάκι του απέναντι 
διαμερίσματος, στον ακάλυπτο.  

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Ενα θρίλερ
στον ακάλυπτο

της Δικαιοσύνης
Μπορεί η Ν.Δ. να αποτρέψει την κακουργηματική κατηγορία 

κατά του πρώην υπουργού; Και μπορεί η παραπομπή 
να σταματήσει στο «χολ» του ειδικού δικαστηρίου;
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ΚΩΣΤΑΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ
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Το μπλακ άουτ στην Ισπανία δεν 
ήταν απλώς μια διακοπή ρεύ-
ματος· μέσα σε λίγα δευτερόλε-
πτα ολόκληρη η Ιβηρική Χερσό-
νησος βυθίστηκε στο σκοτάδι. 
Εμένα, όπως και τους περισσό-
τερους, με βρήκε στη δουλειά, 
σε μια σύσκεψη. Παρά την έντα-
ση της στιγμής συνεχίσαμε να 
δουλεύουμε με αναλογικό τρό-
πο – με μαρκαδόρους και έναν 
μαυροπίνακα. Eνα μικρό τρανζι-
στοράκι με μπαταρίες μάς μετέ-
διδε κάποια νέα και την αίσθη-
ση πως αυτό που συνέβαινε δεν 
ήταν συνηθισμένο.

Eφυγα από το γραφείο νωρίς 
το απόγευμα. Οι στάσεις των 
λεωφορείων ξεχείλιζαν από αν-
θρώπους που δεν άντεχαν άλλο 
από την κούραση, κυρίως λόγω 
της ζέστης της ημέρας. Η αστυ-
νομία επόπτευε, ενώ τροχονό-
μοι υπήρχαν σε κάθε γωνία για 
να ρυθμίσουν όπως όπως τη ροή 
των λιγοστών αυτοκινήτων. Οι 
δρόμοι ήταν πλημμυρισμένοι 
από κόσμο που προσπαθούσε 
να γυρίσει στο σπίτι με τα πό-
δια, ενώ τα λίγα ανοιχτά ψιλι-
κατζίδικα ζητούσαν ρευστό – 
πράγμα ανήκουστο μέχρι πριν 
από λίγες ώρες. Aρχισα να κι-
νούμαι προς το σπίτι μου και 
έφτασα ποδαράτος σε περίπου 
μιάμιση ώρα. Το ψυγείο μου 
ήταν ήδη από πολλές ώρες σβη-
στό, ενώ το τηλέφωνό καθώς και 
ο υπολογιστής μου είχαν πλέον 
πεθάνει. Ποιος μπορεί και πό-
σο να ζήσει χωρίς πληροφορία, 
μουσική, συνεχή μηνύματα με 
τους φίλους και τους δικούς του 
ανθρώπους; Σε στιγμές όπως 
αυτή, συνειδητοποιείς την από-
λυτη εξάρτησή μας από την τε-
χνολογία. Eβαλα ένα δίσκο στο 
φορητό μου πικάπ και άρχισα 
να διαβάζω ένα βιβλίο. 

Oσο το φως λιγόστευε και δε-
δομένου πως δεν είχα απόθεμα 
από κεριά στο σπίτι, κατέβηκα 
στον δρόμο. Αρκετοί μιλούσαν 
με τους διπλανούς και τους γεί-
τονές τους, ενώ κάποια νεαρά 
παιδιά είχαν κατέβει με κιθάρες 
και μπίρες και τραγουδούσαν. 
Εφόσον δεν είχαμε ιδέα πόσο 
θα κρατήσει όλο αυτό, έμεινα 
μαζί με αυτούς τους παντελώς 
αγνώστους για αρκετές ώρες. 
Η αρχικά μικρή παρέα γινόταν 
ολοένα και μεγαλύτερη, με δι-
άφορους περαστικούς που απο-
φάσιζαν να συμμετάσχουν σε 
αυτή την αυτοσχέδια μικρή κοι-
νότητα. Οταν πλέον το φως επα-
νήλθε γύρω στα μεσάνυχτα, η 
ανακούφιση ήταν μεγάλη – αλ-
λά είχαμε ζήσει μια παράξενη 
κοινή εμπειρία. Σκέφτηκα πό-
σο εύκολα προσαρμοζόμαστε 
στο οτιδήποτε, ειδικά όταν δεν 
έχουμε άλλη λύση.

Βέβαια, τα πράγματα ήταν 
πολύ πιο κρίσιμα έξω από τον 
μικρόκοσμό μου. Το μετρό είχε 
κλείσει από νωρίς και ο προα-
στιακός επίσης. Oσοι έπρεπε 

να πάρουν τα παιδιά τους από 
τους παιδικούς σταθμούς και 
τα σχολεία που έκλειναν και 
αυτά μαζικά, ταλαιπωρήθηκαν 
πολύ να φτάσουν έως εκεί, με 
πολλούς δρόμους και τον μεγά-
λο περιφερειακό της Μαδρίτης 
Μ-30 κλειστούς. Οι εργαζόμε-

νοι που ζουν στα περίχωρα ή 
εκτός πόλης δεν μπορούσαν με 
τίποτα να φτάσουν στα σπίτια 
τους, ενώ οι επιβάτες στα τρέ-
να αναγκάστηκαν να μείνουν 7 
με 8 ώρες εγκλωβισμένοι. Ομως 
μου έκανε τρομερή εντύπωση 
η πολιτισμένη συμπεριφορά, η 

έλλειψη ξεσπασμάτων εναντίον 
της κυβέρνησης ή των πάντων, 
επεισοδίων στους δρόμους, κυ-
κλοφοριακού χάους. ∆εν έζησα 
οργή, δεν άκουσα νύξεις για ολι-
γωρίες, πέρα από μια αίσθηση 
πως κάτι πήγε πολύ στραβά και 
πως θα πρέπει να το υπομείνου-

με. Μια μέρα που θα μπορούσε 
να οδηγήσει σε καταστάσεις δυ-
στοπίας πέρασε, τελικά, με τα 
λιγότερα δυνατά ευτράπελα και 
παρατράγουδα.

Οι φήμες για τα αίτια του 
μπλακ άουτ ποικίλλουν: κυ-
βερνοεπιθέσεις, γεωπολιτικές 
εντάσεις, τεχνικά προβλήμα-
τα που οφείλονται στην ατμό-
σφαιρα. Η κυβέρνηση του Πέ-
δρο Σάντσεθ αρχικά απέδωσε 
την ευθύνη στους ιδιώτες πα-
ρόχους ενέργειας για έλλειψη 
διαφάνειας, αφήνοντας όμως 
όλα τα ενδεχόμενα ανοιχτά. Η 
αντιπολίτευση, από την άλλη, 
αύξησε την πίεση, κριτικάρο-
ντας την επίσημη ενεργειακή 
πολιτική, ζητώντας παραιτή-
σεις. Ορισμένοι απέδωσαν την 
κρίση στην απόφαση του Σά-
ντσεθ για σταδιακό κλείσιμο 
των πυρηνικών εργοστασίων, 
με τον ίδιο να δείχνει πιο ευ-
άλωτος μεν στην κριτική μετά 
την πρόσφατη περιβαλλοντική 
καταστροφή στη Βαλένθια, το 
ίδιο ικανός δε να ξεπερνά και τις 
πλέον δύσκολες κρίσεις. 

Το πλέον αξιοσημείωτο όμως 
ήταν η αντίδραση της ισπανικής 
κοινωνίας. Παρά την απροσδό-
κητη διακοπή, οι πολίτες επέ-
δειξαν ψυχραιμία και ικανότητα 
συνεργασίας – ενώ η εμπιστο-
σύνη στους θεσμούς και η αί-
σθηση κοινότητας συνέβαλαν 
στην αντιμετώπιση της κρίσης 
χωρίς πανικό. Αυτή η συμπερι-
φορά αντανακλά μια κοινωνία 
με αλληλεγγύη και εμπιστοσύ-
νη στις δομές της. Προσπάθησα 
να φανταστώ τι θα είχε συμβεί 
στην Ελλάδα αντίστοιχα. Αδυ-
νατούσα να διανοηθώ παρόμοια 
απουσία θυμού και τη διάχυτη 
αίσθηση πως σκοτεινές υποβο-
λιμαίες δυνάμεις μέσα στο ίδιο 
το κράτος ροκάνιζαν την όποια 
αξιοπιστία του.  

Τέτοια γεγονότα μάς καλούν 
να επανεκτιμήσουμε τις αξίες 
και τις προτεραιότητές μας, δί-
νοντας έμφαση στην ενίσχυση 
των θεσμών και των υποδομών 
που στηρίζουν την κοινωνική 
συνοχή. Είναι επιτακτική η 
ανάγκη για επενδύσεις σε αν-
θεκτικά και βιώσιμα ενεργειακά 
συστήματα, καθώς και για την 
ανάπτυξη μηχανισμών άμεσης 
διαχείρισης κρίσεων. Σε έναν 
κόσμο που εξαρτάται ολοένα 
και περισσότερο από την τε-
χνολογία, καλούμαστε να επα-
νεκτιμήσουμε τη σημασία της 
ανθρώπινης επαφής, της κοινό-
τητας και της ανθεκτικότητας. 
Και ίσως να επανεκτιμήσουμε 
την αξία κάποιων στοιχείων του 
αναλογικού κόσμου που τείνουν 
να εξαφανιστούν μέσα στην ψη-
φιακή εποχή και στην επέλαση 
της τεχνητής νοημοσύνης. 

 
Ο κ. Κωστής Κορνέτης είναι επίκουρος 
καθηγητής Σύγχρονης Ιστορίας στο Αυ-
τόνομο Πανεπιστήμιο της Μαδρίτης και 
σύμβουλος της ισπανικής κυβέρνησης 
σε θέματα ιστορικής μνήμης.

Στην Ισπανία γίναμε για μια μέρα 
κομπάρσοι σε ένα επεισόδιο του 
Black Mirror. ∆ύο χώρες χωρίς 
ηλεκτρικό ρεύμα, έτσι για να κα-
ταλάβουμε πόσο εξαρτιόμαστε 
από αυτό. Ή πώς την παλεύουν 
οι άνθρωποι στις αναπτυσσόμε-
νες χώρες, όπου τα μπλακ άουτ 
είναι συχνά. Ή πώς ήταν η ζωή 
στο μακρινό κάποτε.

Στην αρχή, όπως όλοι, νόμι-
ζα ότι ήταν διακοπή ρεύματος 
στη γειτονιά. Τις φωνές και τις 
μουρμούρες από γειτόνισσες 
στο πλατύσκαλο τις αγνόησα 
και ετοιμάστηκα να πάω στο 
πανεπιστήμιο. Πήγα στη στάση 
του λεωφορείου. Ολοι κοιτούσαν 
τα τηλέφωνά τους, όπως πάντα. 
Ανέβηκα κι άκουσα άλλους να 
συζητούν ότι δεν έχει ρεύμα ού-
τε η Πορτογαλία ούτε η Γαλλία. 
Τότε κατάλαβα. Κατέβηκα στην 
αμέσως επόμενη στάση και συ-
νειδητοποίησα ότι τα κινητά δεν 
έχουν Ιντερνετ, ούτε καν σήμα, 
πως πηγαίναμε τόση ώρα χω-
ρίς σηματοδότες, πως στα σού-
περ μάρκετ θα τρέξουν όλοι να 
πάρουν ό,τι βρουν: κονσέρβες, 

νερό, μπαταρίες και, όπως κάθε 
φορά που ζυγώνει η συντέλεια 
του κόσμου, κωλόχαρτο.

Ψώνισα κι εγώ κάτι λίγα –
δούλευαν μερικά POS– και θαύ-
μασα πώς λειτουργούσε η κοι-
νωνία χωρίς ρεύμα και με λίγους 
κανόνες. Νοσοκομεία και κάποια 
αεροδρόμια με εφεδρικές γεννή-
τριες. Αυτοκίνητα και λεωφορεία 
κυκλοφορούσαν ώς το βράδυ 
χωρίς σήμανση, χωρίς βρισιές, 
χωρίς τρακαρίσματα, με λίγους 
τροχονόμους διάσπαρτους εδώ 
κι εκεί. Υπήρχε ανησυχία ότι η 
διακοπή μπορεί να κρατούσε 
μέρες, σύγχυση από την αρχι-
κή έλλειψη ενημέρωσης, φη-
μολογία. Αλλά και μια εμπιστο-
σύνη στον κρατικό μηχανισμό 
– εμπιστοσύνη που λείπει (γιατί 
άραγε;) από την Ελλάδα. Είπαν 
στα ραδιόφωνα ότι τα συνεργεία 
εργάζονται πυρετωδώς και ότι 
το ρεύμα θα επανέλθει σε 6 με 
10 ώρες. Οντως έτσι έγινε στις 
περισσότερες περιοχές της χώ-
ρας. Στις 10.30 επανήλθε στη 
Μαδρίτη – λίγο έκαψαν τα κε-
ριά. Μέχρι τα μεσάνυχτα, μόνο 
τρία τρένα έμεναν κολλημένα με 
τους επιβάτες τους σε απρόσιτες 

επαρχιακές περιοχές. Τα υπόλοι-
πα είχαν ήδη εκκενωθεί. Πέντε 
νεκροί σε όλη τη χώρα: από μια 
ιατρική συσκευή που έπαψε να 
λειτουργεί, από φωτιά και από 
ασφυξία. Κανείς από τροχαίο.

Σαφώς, ήταν μόνο μισή μέρα. 
Αν είχε κρατήσει περισσότερες, 

ο κοινωνικός ιστός θα υπέκυπτε 
στις πιέσεις και θα απαιτούνταν 
ισχυρότερα μέτρα. Ομως παρά 
τα προβλήματα, ένιωθες την αν-
θεκτικότητα της κοινωνίας και 
της κρατικής μηχανής, την υπο-
μονή των περισσότερων ανθρώ-
πων και έως και μια αθώα ανεμε-

λιά. Μην έχοντας τι να κάνουν, 
πολλοί βγήκαν βόλτα στα πάρκα 
πριν νυχτώσει. Μέσα στον πανι-
κό και την αμφιβολία ήταν και 
μια μικρή αναγκαστική απόδρα-
ση από τον άσκοπο μαραθώνιο 
της καθημερινότητας. 

Ευτυχώς δεν ήταν κάτι που 
παρατράβηξε. Ελπίζουμε να μεί-
νει ένα μικρό ανέκδοτο στην 
ιστορία, και το πιο σημαντικό: 
να διαλευκανθεί γιατί συνέβη 
και να αντληθούν μαθήματα για 
να μην ξανασυμβεί. Η πρώτη 
σκέψη, ότι επρόκειτο για κυβερ-
νοεπίθεση, φαίνεται να απορρί-
πτεται. Το σενάριο ενός μετεω-
ρολογικού φαινομένου φαντάζει 
επίσης εξωτικό – μεγαλύτερες 
διαφορές θερμοκρασιών παρα-
τηρήθηκαν πρόσφατα χωρίς 
αντίστοιχο πρόβλημα. Ο πολι-
τικός διαξιφισμός μεταξύ της κυ-
βερνώσας Κεντροαριστεράς και 
της δεξιάς αντιπολίτευσης περι-
στρέφεται γύρω από τα ενεργει-
ακά ερωτήματα της εποχής μας 
στη ∆υτική Ευρώπη. Επένδυσε η 
Ισπανία υπερβολικά σε ανανεώ-
σιμες πηγές ενέργειας (ηλιακή, 
αιολικά) που παρήγαν ενέργεια 
περισσότερη από τη ζήτηση, 

υπερφορτώνοντας το δίκτυο; 
Φταίει ότι έκλεισαν πολλά πυρη-
νικά εργοστάσια που μπορούν 
να λειτουργήσουν διορθωτικά 
σε κρίσιμες στιγμές, όπως η πε-
ρίπτωση ανισορροπίας μεταξύ 
προσφοράς και ζήτησης; Πρέ-
πει να αυξηθεί η αποθηκευτι-
κή ικανότητα του συστήματος 
με μπαταρίες, μετά την εγκα-
τάσταση τόσων ανανεώσιμων 
πηγών; (Αναμφίβολα ναι, όπως 
και στην Ελλάδα.) Ή μήπως έγι-
νε κακός χειρισμός από λάθος 
στην εν πολλοίς ιδιωτικοποιη-
μένη εταιρεία διαχείρισης του 
δικτύου ενέργειας; 

Οι απαντήσεις, δυστυχώς, θα 
αργήσουν να έρθουν, μέχρι να 
αποφανθούν οι επιτροπές των 
ειδικών. Επιστρέφοντας σε λί-
γες μέρες στην Ελλάδα, θα εύ-
χομαι όταν και εφόσον γίνει το 
κύριο πρόβλημά μας το πλεόνα-
σμα ανανεώσιμης ενέργειας, να 
μπορούμε να το αντιμετωπίσου-
με εξίσου ψύχραιμα.

 
Ο κ. Βαγγέλης Λιάρας είναι καθηγητής 
Πολιτικών Επιστημών στο Πανεπιστήμιο 
ΙΕ στη Μαδρίτη και συμπρόεδρος του 
Βολτ Ελλάδας.

Μαθήματα από το μπλακ άουτ

Παρά τα προβλήματα, 
ένιωθες την ανθεκτικό-
τητα της κοινωνίας και 
της κρατικής μηχανής, 
την υπομονή των πε-

ρισσότερων ανθρώπων 
έως και μια αθώα 

ανεμελιά.

Του ΚΩΣΤΗ ΚΟΡΝΕΤΗ

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΛΙΑΡΑ

18 
ώρες 

ήταν η μέγιστη 
διάρκεια της δια-
κοπής ρεύματος 
στην Ιβηρική, 
από το μεσημέ-
ρι της ∆ευτέρας 
μέχρι το πρωί 
της Τρίτης.

15 
γιγαβάτ

έχασε το δίκτυο 
της Ισπανίας, πε-
ρίπου το 60% 
της ζήτησης ηλε-
κτρικής ενέργει-
ας στη χώρα των 
49 εκατ. κατοί-

κων.

Μια κοινότητα 
γεννήθηκε 
στο σκοτάδι

Πώς ήταν η ζωή στην ισπανική πρωτεύουσα χωρίς ρεύμα 
και τηλέφωνο; Και ποιες είναι οι πολιτικές παρενέργειες 

ενός από τα μεγαλύτερα μπλακ άουτ στην Ιστορία

Ενας άνδρας στέκεται σε μια γωνιακή παμπ, που φωτίζεται από λάμπα υγραερίου, στη μικρή πόλη 
Πρεμιά ντε Μαρ, κοντά στη Βαρκελώνη, κατά τη διάρκεια της κατάρρευσης του δικτύου ενέργειας 
που «νέκρωσε» για ώρες ολόκληρη την Ισπανία. Οι πολίτες, σύμφωνα με όλες τις μαρτυρίες, παρά 
την πολύωρη ταλαιπωρία που υπέστησαν, επέδειξαν υπομονή.  
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«Η Αμερική θέλει τη γη μας, τους 
πόρους μας, το νερό μας, τη χώ-
ρα μας», είπε ο Μαρκ Κάρνεϊ στην 
επινίκιο ομιλία του την περασμέ-
νη ∆ευτέρα, αφού επιβεβαιώθη-
κε ότι θα είναι ο νέος εκλεγμένος 
πρωθυπουργός του Καναδά. «∆εν 
πρόκειται για κενές απειλές», προ-
ειδοποίησε ο νηφάλιος πρώην κε-
ντρικός τραπεζίτης. «Ο πρόεδρος 
Τραμπ προσπαθεί να μας διαλύσει 
ώστε να γίνουμε κτήμα της Αμε-
ρικής. Αυτό δεν θα συμβεί ποτέ».

Οταν στις 6 Ιανουαρίου ο Τζά-
στιν Τριντό ανακοίνωσε την παραί-
τησή του από την πρωθυπουργία, 
το προβάδισμα των Συντηρητικών 
στις δημοσκοπήσεις έφτανε στις 
22 μονάδες. Σε λιγότερο από δύο 
μήνες, υπό την ηγεσία του Κάρ-
νεϊ, που δεν είχε εκλεγεί ποτέ στο 
παρελθόν σε πολιτικό αξίωμα, οι 
Φιλελεύθεροι πέτυχαν μια πρω-
τοφανή ανατροπή – και κέρδισαν 
μια τέταρτη συνεχόμενη θητεία.

Ο ρόλος του Ντόναλντ Τραμπ 
σε αυτήν την εξέλιξη είναι δύσκο-
λο να υπερτιμηθεί. Ο Αμερικανός 
πρόεδρος κατάφερε το ακατόρ-
θωτο: να κάνει τους Καναδούς να 
εξοργιστούν με τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες. ∆εν ήταν μόνο ο εμπορικός 
πόλεμος που εξαπέλυσε χωρίς λό-
γο και αιτία (οι εμπορικές σχέσεις 
των δύο χωρών διέπονταν από 
τη συμφωνία USMCA, την τρο-
ποποίηση της NAFTA που ο ίδιος 
διαπραγματεύθηκε κατά την πρώ-
τη του θητεία). ∆εν ήταν μόνο οι 
απειλές να καταστρέψει την κα-
ναδική οικονομία αν ο προς Βορ-
ρά γείτονας δεν συμμορφωνόταν 
με τις νέες απαιτήσεις της Ουάσι-
γκτον. Ηταν πάνω απ’ όλα οι επί-
μονες προτροπές του να αυτοκα-
ταργηθεί ο Καναδάς ως κυρίαρχο 
κράτος και να απορροφηθεί από 
τις ΗΠΑ – προτροπές που επανέ-
λαβε και την ημέρα των εκλογών.

Πρωτοφανής ανατροπή

«Τη ∆ευτέρα στον Καναδά έλα-
βαν χώρα οι πρώτες διεθνείς εκλο-
γές-δημοψήφισμα εναντίον του 
προέδρου Τραμπ. Και το αποτέ-
λεσμα ήταν ξεκάθαρο», λέει στην 
«Κ» η Ματίνα Στεβή-Γκρίντνεφ, 
επικεφαλής του καναδικού γρα-
φείου των New York Times, μι-
λώντας για «μία από τις πιο δρα-
ματικές πολιτικές ανατροπές των 
τελευταίων ετών».

«Αυτό που συνέβη στον Κανα-
δά, που δεν φημίζεται για πολιτικά 
δράματα, ήταν πραγματικά αξιο-
σημείωτο», συνεχίζει η ανταπο-
κρίτρια των ΝΥΤ. «Τα τελευταία 
δύο χρόνια και έως τις αρχές του 
έτους, οι Συντηρητικοί και ο αρ-
χηγός τους, Πιερ Πολιέβρ, είχαν 
τεράστιο προβάδισμα στις δημο-
σκοπήσεις». Οι επιθετικές ενέργει-
ες και δηλώσεις του Τραμπ, εξηγεί, 
αλλά και το προφίλ του Κάρνεϊ ως 
κεντρώου τεχνοκράτη, που «είναι 
ιδιαίτερα χρήσιμο σε μία εποχή 
βαθιάς ανασφάλειας», ήταν κα-
ταλυτικά για τη ραγδαία αλλαγή 
του κλίματος.

«Οι Συντηρητικοί παρακολού-
θησαν το προβάδισμά τους να εξα-

νεμίζεται και τελικά ηττήθηκαν. Η 
ιδεολογική συγγένεια του Πολιέβρ 
με τον Τραμπ και οι ομοιότητες 
στο ύφος αποδείχθηκαν τοξικές», 
καταλήγει η Στεβή-Γκρίντνεφ.

Και στο Μεξικό

O Κάρνεϊ δεν είναι ο μόνος πο-
λιτικός που έχει ωφεληθεί από την 
αντιπαράθεση με τον Τραμπ. Η 
Κλαούντια Σέινμπαουμ, πρόεδρος 
του Μεξικού, χαίρει δημοτικότητας 
67% στη χώρα της, σε σημαντικό 
βαθμό χάρη στο πώς χειρίστηκε 
την εμπορική αντιπαράθεση με 
την Ουάσιγκτον στους πρώτους 
μήνες της νέας αμερικανικής κυ-
βέρνησης. Στην Αυστραλία, ο κε-
ντροαριστερός Aντονι Αλμπανέζε, 
που βρισκόταν σε δεινή θέση στις 
δημοσκοπήσεις προ μόλις δύο μη-
νών, αναμένεται πλέον να επανε-
κλεγεί στις εκλογές της Κυριακής 
έναντι του φιλο-τραμπικού Πίτερ 
Ντάτον.

Eνα κρίσιμο ερώτημα είναι τι 
σημαίνουν όλα αυτά για την ευρω-
παϊκή πολιτική και για τους πολ-
λούς επίδοξους μιμητές του Τραμπ 
στη Γηραιά Ηπειρο. Γράφοντας 
στα τέλη Μαρτίου, το Economist 
σημείωνε ότι η επανεκλογή του 
είχε αρχικά αναζωογονήσει τους 
ιδεολογικούς τους συνοδοιπόρους 
στην Ευρώπη. «Ωστόσο, η ταχύτη-

τα με την οποία ανέτρεψε τις δι-
ατλαντικές σχέσεις, υπονόμευσε 
το ΝΑΤΟ και αποστασιοποιήθη-
κε από την Ουκρανία έχει φέρει 
σε δύσκολη θέση τους ηγέτες της 
σκληρής ∆εξιάς», παρατηρούσε το 
βρετανικό περιοδικό.

«Νομίζω ότι υπάρχουν διαφορε-
τικοί βαθμοί και εκδηλώσεις αμη-
χανίας», σχολιάζει επ’ αυτού στην 
«Κ» η Νάταλι Τότσι, διευθύντρια 
του Istituto Affari Internazionali 
(IAI) στη Ρώμη. «Κάποιοι (Oρμπαν, 
Σαλβίνι) παραμένουν πολύ εμφατι-
κοί στην υποστήριξή τους, αγνοώ-
ντας το γεγονός ότι ο Τραμπ προ-
σπαθεί να “απαυτώσει” (για να 
χρησιμοποιήσουμε έναν όρο του 
Αμερικανού προέδρου) την Ευ-
ρώπη και ως εκ τούτου τις χώρες 
τους. Aλλοι (Βάιντελ, Λεπέν, Με-
λόνι) έχουν μεγαλύτερη επίγνωση 
της δυσφορίας, οπότε είτε απο-
φεύγουν να μιλούν για το ζήτημα 
είτε εκφράζονται διφορούμενα».

Ειδικά για την Τζόρτζια Μελόνι, 
το ζήτημα των δασμών «τη φέρνει 
σε εξαιρετικά άβολη θέση», παρα-
τηρεί η Τότσι. Η Ιταλίδα πρωθυ-
πουργός «μπορεί να αποφύγει να 
μιλήσει για τη Γροιλανδία εντελώς 
(και το έχει αποφύγει) και μπορεί 
να μιλήσει πολύ γενικά για την 
Ουκρανία (υποχωρώντας από τη 
συμμαχία των προθύμων για να 

μη δυσαρεστήσει τον Τραμπ). Αλ-
λά δεν μπορεί να μη μιλήσει για 
τους δασμούς, επειδή η Ιταλία εί-
ναι από τις χώρες που πλήττονται 
περισσότερο και επειδή είναι μια 
εθνικίστρια ηγέτις, με το εθνικό 
συμφέρον δήθεν στον πυρήνα των 
προτεραιοτήτων της».

Η αμηχανία των ακροδεξιών, 
πάντως, δεν αρκεί για να εκδηλω-
θεί μια επανάληψη του καναδικού 
φαινομένου στην Ευρώπη, εξηγεί 
η διευθύντρια του IAI. «Πρέπει να 
υπάρξει επίσης μια φιλελεύθερη, 
κεντροδεξιά ή κεντροαριστερή, 
αντιπολίτευση, ικανή να εκμεταλ-
λευθεί τη συγκυρία».

Ο παράγων Ουκρανία

Κομβικής σημασίας στο πώς 
αντιλαμβάνεται η ευρωπαϊκή 
κοινή γνώμη τη νέα αμερικανική 
κυβέρνηση –και τους επίδοξους 
μιμητές της στην εγχώρια πολι-
τική– είναι η στάση του Τραμπ 
απέναντι στη Ρωσία και σχετικά 
με τον πόλεμο στην Ουκρανία. 
Σύμφωνα με δημοσκόπηση τον 
περασμένο Φεβρουάριο, η στάση 
των Ευρωπαίων ακροδεξιών ψη-
φοφόρων όσον αφορά τη Ρωσία 
διαφέρει σημαντικά από χώρα σε 
χώρα. Το ποσοστό των ψηφοφό-
ρων του Reform UK που βλέπει 
τη Ρωσία ως εχθρική χώρα φτά-

νει στο 64%· το αντίστοιχο ποσο-
στό μεταξύ των ψηφοφόρων της 
Εθνικής Συσπείρωσης της Μαρίν 
Λεπέν στη Γαλλία είναι κάτω από 
30% (αν και ξεπερνούν το 60% μαζί 
με όσους χαρακτηρίζουν το καθε-
στώς Πούτιν «γενικά μη φιλικό»). 
Οι πιο φιλο-Ρώσοι είναι οι ψηφο-
φόροι του γερμανικού AfD: μόνο 
ένας στους πέντε βλέπει τη Μό-
σχα ως εχθρό, ενώ λιγότεροι από 
τους μισούς τη θεωρούν εχθρική 
ή μη φιλική. 

«Τα περισσότερα ακροδεξιά 
κόμματα έχουν πάρει το μέρος 
της Ουκρανίας στην τρέχουσα 
σύγκρουση, αλλά για πολλά από 
αυτά πρόκειται για μια μάλλον 
στρατηγική επιλογή», λέει στην 
«Κ» ο Κας Μούντε, καθηγητής 
στο Πανεπιστήμιο της Τζόρτζια 
και ειδικός στην ανάλυση του 
δεξιού λαϊκισμού στις ΗΠΑ και 
στην Ευρώπη. «Κατά συνέπεια, 
δεν βλέπουν τη φιλορωσική θέ-
ση του Τραμπ ως προβληματική. 
Ωστόσο, μπορεί να οδηγήσει σε 
αντίδραση της κοινής γνώμης, 
όπως έγινε με το σκάνδαλο Τραμπ 
- Ζελένσκι στον Λευκό Οίκο, οπό-
τε τα ακροδεξιά κόμματα αναγκά-
ζονται να αποστασιοποιηθούν 
κάπως από τον Τραμπ».

Ο Χανς Κουντνάνι, πάντως, 
εταίρος του Ideas Workshop των 
Open Society Foundations και επι-
σκέπτης καθηγητής στο LSE, δεν 
είναι αισιόδοξος ότι ο Τραμπ θα 
ενώσει τους Ευρωπαίους. «Hταν 
πάντα δύσκολο να ενωθούν οι Ευ-
ρωπαίοι εναντίον των ΗΠΑ – η με-
ταπολεμική ιστορία δείχνει ότι τα 
διατλαντικά ρήγματα είναι πάντα 
ενδοευρωπαϊκά ρήγματα (π.χ. πό-
λεμος στο Ιράκ)», εξηγεί στην «Κ». 
«Αλλά νομίζω ότι είναι ακόμη πιο 
δύσκολο να ενωθούν οι Ευρωπαί-
οι τώρα από ό,τι ήταν κατά τη δι-
άρκεια της πρώτης κυβέρνησης 
Τραμπ – εν μέρει λόγω του τρόπου 
με τον οποίο το Brexit καθιστά δυ-
σκολότερη την επίτευξη “στρατη-
γικής αυτονομίας” μέσω της Ε.Ε. 
και εν μέρει λόγω της ανόδου της 
Ακροδεξιάς στην Ευρώπη, η οποία 
καθιστά τη συλλογική δράση ακό-
μη πιο δύσκολη, αλλά υπονομεύ-
ει επίσης ολόκληρη τη λογική της 
“στρατηγικής αυτονομίας”».

Σύμφωνα με τον Κουντνάνι, το 
χάσμα δεν είναι μεταξύ των δύο 
πλευρών του Ατλαντικού αλλά στο 
εσωτερικό τόσο της Ευρώπης, όσο 
και των ΗΠΑ. Πράγματι, παραδέχε-
ται, σε κάποιες ευρωπαϊκές χώρες 
–π.χ. στη Γαλλία– η συμπαράταξη 
με τον Τραμπ αποτελεί πρόβλημα. 
Αλλά και όσον αφορά την προσέγ-
γιση με τη Ρωσία, σημειώνει, «δεν 
είναι σαφές ότι γίνεται αντιληπτή 
αρνητικά στην Ευρώπη. Αντίθετα, 
βλέπω μια επικίνδυνη κατάσταση 
στην οποία τα κεντρώα κόμματα 
στην Ευρώπη έχουν σε μεγάλο 
βαθμό εγκαταλείψει την ιδέα της 
ειρήνης και την έχουν ιδιοποιηθεί 
η άκρα Αριστερά και η άκρα ∆εξιά. 
Φαντάζομαι ότι πολλοί Ευρωπαίοι 
(π.χ. στη Γερμανία) συμμερίζονται 
την άποψη του Τραμπ ότι αυτός 
είναι ένας άσκοπος πόλεμος που 
πρέπει να τερματιστεί το συντο-
μότερο δυνατόν».

Οι «ξένες» 
εκλογές που 

έχασε ο Τραμπ 
Ο Καναδάς «καταψήφισε» τον Aμερικανό πρόεδρο. Μπορεί 
η τάση του αντιτραμπισμού να εξαχθεί και σε ευρωπαϊκές 

κάλπες; Πολιτικοί αναλυτές απαντούν στην «Κ»

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Υποστηρίκτρια των Φιλελευθέρων τυλιγμένη με την καναδική σημαία. Οι προτροπές Τραμπ για αυτοκατάργηση του Καναδά εξόργισαν τους ψηφοφόρους, οι οποίοι «απάντησαν» στην κάλπη. 

O Μαρκ Κάρνεϊ πανηγυρίζει τη νίκη των Φιλελευθέρων τη ∆ευτέρα. Ο νέος πρωθυπουργός του Κα-
ναδά δεν είχε εκλεγεί ποτέ στο παρελθόν σε πολιτικό αξίωμα, όμως με τη «βοήθεια» Τραμπ οδήγησε 
το κόμμα του σε ανατροπή των προγνωστικών και στην τέταρτη συνεχόμενη κυβερνητική θητεία.
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δημοψήφισμα

Τη Δευτέρα 

στον Καναδά 
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Ευρωπαίων

Είναι πιο 
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τη διάρκεια 

της πρώτης 

κυβέρνη-

σης Τραμπ – 

και λόγω της 

ανόδου της 

Aκροδεξιάς 

στην Ευρώ-

πη, η οποία 

καθιστά τη 

συλλογική 

δράση ακόμη 

πιο δύσκολη.

Χανς 
Κουντνάνι 

Επισκέπτης κα-
θηγητής στο LSE
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Η έκπληξη γύρω από τη μεγάλη επι-
τυχία του Ελληνα ράπερ ΛΕΞ συν-
δέεται πολύ συχνά με το γεγονός 
ότι αυτή δεν έρχεται μέσα από τα 
δεδομένα μονοπάτια παραγωγής 
και διάδοσης της μουσικής βιο-
μηχανίας, δηλαδή δισκογραφικές 
εταιρείες, τηλεοπτικούς σταθμούς, 
ραδιόφωνα, καθιερωμένα ενημε-
ρωτικά μέσα. Θα ήταν όμως τουλά-
χιστον άστοχο να θεωρήσει κανείς 
ότι στην ψηφιακή εποχή η μουσι-
κή δημιουργικότητα και αναγνω-
ρισιμότητα περνάει από αυτούς 
τους διαύλους. Τα κυρίαρχα μέ-
σα από τις αρχές της δεκαετίας 
του 2000 και σίγουρα ύστερα από 
τη δεκαετία του 2010 είναι άλλα. 
YouTube, Spotify και άλλες διαδι-
κτυακές πλατφόρμες γίνονται το 
βασικό μέσο προώθησης των νέων 
μουσικών τάσεων. Ειδικά το χιπ-
χοπ και οι διάφορες εκδοχές του 
εκεί βρίσκουν το «βασικό» μέσο 
αναπαραγωγής τους. Οι νεότερες 
γενιές αυτά τα μέσα εμπιστεύονται 
ως τα καταλληλότερα όχι μόνο για 
τη διασκέδασή τους αλλά και την 
αναζήτηση των όποιων παράξενων 
ακουσμάτων τους. ∆εν πρέπει να 
ξεχνάμε ότι η δημοφιλέστατη στην 
παιδική ηλικία τραπ τις ίδιες δια-
δρομές προώθησης ακολουθεί τα 
τελευταία χρόνια.

Το γεγονός ότι ένα μεγάλο μέ-
ρος της ελληνικής κοινωνίας, που 
είναι ακόμη προσανατολισμένο 
στα παραδοσιακά μέσα, δεν γνώ-
ριζε το φαινόμενο ΛΕΞ, δεν ση-
μαίνει ότι αυτός ήταν αόρατος, 
ακόμη περισσότερο ότι δεν είχε 
αξιοποιήσει όλα εκείνα τα εργα-
λεία διάδοσης του μουσικού του 
έργου που ταιριάζουν στη σημερι-
νή εποχή και στο αντισυμβατικό 
ύφος που ο ίδιος και το μουσικό 
ρεύμα όπου ανήκει ακολουθούν. 
Αν κάτι αναδεικνύεται μέσα από 
το παράδειγμα του ΛΕΞ είναι ότι 
το ακροατήριο της σύγχρονης δη-
μοφιλούς μουσικής είναι κατα-
κερματισμένο. Η επιτυχία του, 
πάντως, δεν οφείλεται στο μέσο 
και μόνο.

Πρέπει να λάβουμε υπόψη ότι 
όλα τα χρόνια της διαρκούς κρίσης 
που περνάει η ελληνική κοινωνία, 
σχεδόν κανένας τραγουδοποιός 
από τα παλιά μουσικά είδη (ροκ, 
έντεχνο, λαϊκό) δεν έχει καταφέ-
ρει να εκφράσει με έναν κάπως 
συναιρετικό τρόπο τα πολύπλοκα 
συναισθήματα και βιώματα που 
έχουν γεννηθεί, ειδικά στις νεότε-
ρες γενιές. Ο ΛΕΞ, ενεργοποιώντας 
τον πιο δημοφιλή μουσικό κώδι-
κα των νέων των τελευταίων δύο 
δεκαετιών, το ραπ, ίσως να είναι 
ο μόνος που καταφέρνει να βάλει 
σε λέξεις και ρυθμό τη θυμωμένη 
μελαγχολία της εποχής αυτής. Ο 
ίδιος υποστηρίζει ότι κάνει «αντι-
ποίηση», αλλά αυτό που ουσιαστι-
κά παράγει είναι ένας πιο έντε-
χνος λόγος μέσα στο γενικότερο 
παράδειγμα καταγγελτικής ρίμας 
που παράγουν πολλοί και διάφοροι 
Ελληνες ράπερ. ∆εν είναι ο μόνος 
που το κάνει, αλλά είναι από τους 
λίγους που καταφέρνουν οι στίχοι 
τους να γίνουν ένα χαρακτηριστι-
κό σάουντρακ της σύγχρονης νεα-
νικής αμφιθυμίας και να ενώσουν 

τις διάφορες εκδοχές του χιπ-χοπ. 
∆εν είναι τυχαίο ότι στις συναυλί-
ες του με τα δεκάδες καπνογόνα 
των χιλιάδων θεατών, οι στίχοι 
του μεταμορφώνονται σε ένα εί-
δος πολιτικών και ποδοσφαιρικών 
συνθημάτων που αρθρώνονται με 
μεγάλη συγκίνηση από το πλήθος. 

Σε μία από τις λίγες συνεντεύ-
ξεις του έχει με πολύ χαρακτηρι-
στικό τρόπο δηλώσει ότι η υπο-
κουλτούρα που εκφράζει δεν έχει 
να κάνει με ταξικά, πολιτικά, οπα-
δικά, ούτε καν μουσικά κριτήρια, 
αλλά με ένα κοινό πλαίσιο αντίλη-
ψης που θέλει ο σύγχρονος κόσμος 

να κυριαρχείται από μια διάχυτη 
αδικία. Η δική του γενιά (αυτή που 
μεγαλώνει και ωριμάζει πριν και 
μέσα στην κρίση) είναι η γενιά της 
αμφιβολίας. Οπως λέει ο ίδιος: «Σαν 
να ζητήσαμε δικαίωμα στην αμφι-
σβήτηση και να μας δώσανε αμ-
φιβολία ενδοφλέβια». Το ατομικό 

άγχος, η ανασφάλεια, η αβεβαιότη-
τα, η αίσθηση ενός στημένου παι-
χνιδιού, η αναζήτηση ενός τρόπου 
αυτοεκτίμησης («αξιοπρέπειας») 
είναι τα θέματα των τραγουδιών 
του ΛΕΞ που φιλτράρονται μέσα 
από τον κώδικα της ραπ, που πά-
ντα μιλάει για ένα πραγματικό ή 
φαντασιακό κοινωνικό περιθώριο. 
Για ανθρώπους που δεν μπορούν 
ή δεν θέλουν να προσαρμοστούν 
σε μεγάλες νόρμες, που διατηρούν 
τις αντιφάσεις τους, που επιδεικνύ-
ουν και αποδέχονται την ηθική 
ευελιξία σε έναν κόσμο αξιακής 
ρευστότητας.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, ο 
ΛΕΞ δεν αναιρεί τις στερεοτυπι-
κές αναφορές του κόσμου της ραπ 
σε μια αντισυμβατική κοσμοα-
ντίληψη. Υπάρχουν παραπομπές 
στους «μπάτσους», στα φετιχο-
ποιημένα brands ρουχισμού, σε 
πρακτικές παραβατικότητας, σε 
μια περιγραφή της πόλης του 
(«Σαλούγκας») ως μια ιδιόμορφα 
εγκαταλελειμμένης-γκετοποιημέ-
νης αστικής περιοχής. Ομως όλα 
αυτά τα αναγνωρίσιμα στοιχεία 
της χιπ-χοπ μυθολογίας διεθνώς 
δεν κυριαρχούν και κυρίως δεν 
εξιδανικεύουν το εμπόριο ναρ-
κωτικών, την οπλοχρησία, την 
πορνεία, τον κυνισμό της εύκο-
λης επιτυχίας, όπως γίνεται από 
τη δημοφιλή τραπ. Συχνά μάλι-
στα έρχονται σε ξεκάθαρη κριτι-
κή τους. Ολα αυτά τα σύμβολα, 
μαζί με πολλές συχνά πικρόχολες 
αναφορές στη δημοφιλή κουλτού-
ρα του ποδοσφαίρου, των video 
games, της κινηματογραφικής και 
τηλεοπτικής μυθοπλασίας, αξιο-
ποιούνται στην προσπάθεια να 
περιγραφεί ένα γενικότερο κοινω-
νικό και υπαρξιακό αδιέξοδο, μια 
αδυναμία κατανόησης της πραγ-
ματικότητας και, τελικά, η ανάγκη 
μιας οργισμένης αντίδρασης στο 
βίωμα ενός γενικευμένου χάους. 

Μέσα στο κλίμα αναζωπύρω-
σης της συναυλιακής εμπειρίας 
μετά την πανδημία, ο ΛΕΞ και οι 
συναυλίες του γίνονται αφορμή 
όχι μόνο να καταλάβουμε ότι τα 
νέα μέσα οργανώνουν τους νέους 
όρους μουσικής δημοφιλίας, αλλά 
κυρίως ότι υπάρχει ένα μουσικό 
πρόσωπο αναφοράς που συνενώ-
νει πολλές και διάφορες νεανικές 
προσλαμβάνουσες της κρίσης των 
τελευταίων δεκαετιών. Και μάλι-
στα, αυτή η συνένωση δεν λαμβά-
νει χώρα μόνο σε νέους ή εικονι-
κούς τόπους αλλά και στα γήπεδα, 
όπου πολλές φορές στο παρελθόν 
το ελληνικό τραγούδι έγινε σημείο 
μαζικής συνάντησης. Οι μεγάλες 
συναυλίες του Γιώργου Νταλάρα 
και του ∆ιονύση Σαββόπουλου τη 
δεκαετία του 1980 στο ΟΑΚΑ απο-
τέλεσαν τομή, γιατί έβαλαν ένα 
τέλος στη σύνδεση της μουσικής 
συναυλίας με την πολιτική στρά-
τευση της πρώτης μεταπολιτευ-
τικής περιόδου. Η συναυλία ενός 
Ελληνα μουσικού έπειτα από τόσα 
χρόνια στο ίδιο γήπεδο ίσως ση-
ματοδοτήσει κάτι νέο, ίσως την 
ιδεολογική αχρωματοψία της συλ-
λογικής κατάθλιψης που ο ίδιος 
επαγγέλλεται και απαγγέλλει.

 
O κ. Βασίλης Βαμβακάς είναι καθηγητής 
Κοινωνιολογίας της Επικοινωνίας, ΑΠΘ.

Της ΒΙΒΙΑΝ ΣΤΕΡΓΙΟΥ Του ΘΟΔΩΡΗ ΛΕΝΝΑ Του ΠΑΝΤΕΛΗ ΤΣΟΜΠΑΝΗ

Δεν σκαμπάζω πολλά από μουσική. Μπορώ, όμως, να κρίνω 
τους στίχους του ΛΕΞ ως λογοτεχνία. Είναι απίστευτα καλοί. 
«Ελλάδα φτώχεια, αμφίβολο το αύριο». Χάπια, πλειστηρια-
σμοί, λογαριασμοί, ναρκωτικά, πολυκατοικίες, βία και επιβί-
ωση. Σε μια εποχή που έχει πονέσει το μυαλουδάκι μας από 
στίχους, εικαστικές «δημιουργίες», κείμενα, γραμμένα σαν να 
μιλάει υπολογιστής, από καλλιτέχνες που μισούν πραγματι-
κά την ώρα και τη στιγμή που το ταλέντο τους καταδικάστηκε 
στα όρια αυτής της μικρής χώρας, αυτής της μικρής γλώσσας, 
αυτού του μικρόνοου κοινού, ο ΛΕΞ ραπάρει σε υπερκούλ ελ-
ληνικά, γιατί δεν ξέρει να ζήσει αλλιώς. Κι ενώ τόσοι και τό-
σοι γράφουν «τέχνη», αλλά δεν βρίσκουν μισή λέξη για την 
Αθήνα, τη Θεσσαλονίκη, τις γυναικοκτονίες, τον ακάλυπτο, ο 
ΛΕΞ κοιτάζει γύρω του και όλο βρίσκει: Αληθινός καλλιτέχνης 
θα πει σαρώνω τους δρόμους, μένω σε νοικιασμένα δωμάτια, 
κοιτάζω επίμονα. Η πορεία του ΛΕΞ είναι συγκινητική, όπως 

και οι στίχοι του.

Δεν έχει τόση σημασία αν μας αρέσει ο ΛΕΞ. Σημασία έχει να 
προσπαθήσουμε να κατανοήσουμε τι είναι ο ΛΕΞ· ως «μεγά-
λο» σύμβολο πια και όχι ως ήρωας μιας οριοθετημένης μου-
σικής σκηνής. Ο ίδιος δίνει μια απάντηση στο «Graffiti»: «Αυτό 
είναι ραπ για τον λαό, όχι λαϊκό, δεν είναι το ίδιο». Τραγούδι 
«για τον λαό», δηλαδή τομή μεταξύ της αυτοαναφορικότητας 
του ράπερ και μιας νέας συλλογικής αυτοαναφορικότητας.
Κάπως έτσι, τα βιώματα, παρότι μη καθολικά βιωμένα, γί-
νονται κοινά. Η αστική θλίψη, οι δρόμοι, οι μνήμες, το άλγος 
για το αβέβαιο μέλλον, αλλά και η διακριτή επιθυμία για ένα 
ομορφότερο μέλλον, αφορούν κάτι μεγάλο, ένα «λαό».

Σαν ο ΛΕΞ να μετασχηματίζει το ευκόλως και στερεοτυπικώς 
αποκαλούμενο «περιθώριο» σε ένα «εμείς», σε μια συλλογική 

επιθυμία πιο ισχυρή, ενδεχομένως πιο αναγκαία.  

«Η ζωή μας είναι ζάρι, πέσιμο στο Βαρδάρη / αμάξι που μαρσά-
ρει δέκα μέτρα πριν στουκάρει / Ιπτάμενα αντικείμενα πάνω από 
τις πλατείες / Οι τελευταίοι γήινοι μες στις πολυκατοικίες». Σε 
κάθε στριμάρισμα του «Vittorio» από το 2ΧΧΧ –δεν καταλαβαίνω 
πώς, ούτε βέβαια αναζητώ και το γιατί– ανατριχιάζω και βουρ-
κώνω όπως την πρώτη φορά που το άκουσα. Το παθαίνω και με 
άλλα τραγούδια του, το έπαθα και στη συναυλία του στο Καυτα-
ντζόγλειο. Τον ακούω στο ηχείο μου, βάζω το volume στο τέρμα 
και, αντί για το απέναντι μπαλκόνι, βλέπω την εφηβεία μου στη 
Θεσσαλονίκη: τα κίτρινα φώτα στους δρόμους όπου περπατούσα-
με χαμένοι για να ξεχάσουμε, το άραγμα στα «εικοσιτετράωρα», 
τους νταλαβεριτζήδες και τους «ρουφιάνους», τον Αύγουστο που 
η Θεσσαλονίκη γινόταν η παιδική χαρά μας, τις αόρατες πληγές, 
«το φεγγάρι που μας προσέχει πάνω από το Γεντί» και την πόλη 
που μας κρατάει ζωντανούς, παρόλο που μας κάνει να νιώθουμε 
εγκαταλελειμμένοι και στο περιθώριο. Ισως τελικά δεν έφυγα πο-
τέ από την πόλη. Ή ίσως, χάρη στον ΛΕΞ, η πόλη αυτή δεν μπορεί 
να φύγει ποτέ από πάνω μου. Και γι’ αυτό ακόμη ανατριχιάζω.

Το σάουντρακ
της συλλογικής

μελαγχολίας

Πες μου ένα στίχο του, να σου πω πώς νιώθω

Πώς ο ράπερ ΛΕΞ κατάφερε να μετατρέψει 
τους στίχους σε πολιτικά συνθήματα και τις συναυλίες του 

σε τελετουργίες μιας γενιάς
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Το ατομικό άγχος, η ανασφάλεια, η αίσθηση ενός στημένου παιχνιδιού, η αναζήτηση αυτοεκτίμησης «πρω-
ταγωνιστούν» στους ραπ κώδικες του ΛΕΞ. Η δική του γενιά είναι η γενιά της αμφιβολίας. Οπως λέει ο ίδιος: 
«Σαν να ζητήσαμε δικαίωμα στην αμφισβήτηση και να μας δώσανε αμφιβολία ενδοφλέβια».

60.000 

εισιτήρια εκτι-
μάται (δεν έχει 
δοθεί επίσημος 
αριθμός) ότι δια-
τέθηκαν μέσα σε 
λιγότερο από 24 
ώρες, όταν στις 
24 Απριλίου ο 
ΛΕΞ ανακοίνωσε 
τη συναυλία του 
στο ΟΑΚΑ.

75,6 
εκατ. ακροά-
σεις στο Spotify 
μετρούν συνολι-
κά τα τραγούδια 
από το τελευ-
ταίο του άλ-

μπουμ «G.T.K.», 
το οποίο έγινε 
και ο ταχύτερα 
πλατινένιος ελ-
ληνικός δίσκος 
στην εποχή των 
ψηφιακών κυ-
κλοφοριών.

14,7 
εκατ. ακροάσεις 
έχει στο Spotify 
το σινγκλ «Τίπο-
τα στον κόσμο», 
που είναι και το 
πιο δημοφιλές 
κομμάτι του στην 
πλατφόρμα.

4 
προσωπικά 
άλμπουμ έχει 
κυκλοφορή-
σει μέχρι τώρα, 
με πρώτο το 
«Ταπεινοί και 
πεινασμένοι» 
του 2014. Είχαν 
προηγηθεί άλλα 
τέσσερα με το 
σχήμα Βόρεια 
Αστέρια.

Δίχως φράγκα με 
δικαίωμα στο όνειρο...

«Αυτό είναι ραπ για τον λαό, 
όχι λαϊκό, δεν είναι το ίδιο»

«Η ζωή μας είναι ζάρι, 
πέσιμο στο Βαρδάρη»

Του ΒΑΣΙΛΗ ΒΑΜΒΑΚΑ
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Το πρωί της 22ας Σεπτεμβρίου 
1974 το επιβατηγό πλοίο «Πά-
τρα» έδενε στο λιμάνι του Πει-
ραιά. Είχε ξεκινήσει από τη Λε-
μεσό μεταφέροντας εκατοντάδες 
ασυνόδευτα παιδιά Ελληνοκυπρί-
ων προσφύγων, που εγκατέλειψαν 
τις πατρογονικές εστίες εξαιτίας 
της διπλής τουρκικής εισβολής. Η 
αποστολή οργανώθηκε στο πλαί-
σιο μιας συμφωνίας του υπουργεί-
ου Παιδείας της Κύπρου με την Ιε-
ρά Μητρόπολη Ηλείας, έως ότου 
αποκατασταθεί η πρόσβαση των 
εκτοπισμένων στα βασικά αγαθά: 
στέγη, ασφάλεια και εκπαίδευση. 
Τα περισσότερα παιδιά θα φιλο-
ξενούνταν από οικογένειες στον 
Πύργο – κάποια άλλα θα παρέμε-
ναν στα οικοτροφεία της Εκκλη-
σίας. Ηταν ένα ταξίδι επιβίωσης. 
Τραυματικό, αλλά και λυτρωτικό 
ταυτόχρονα. Πενήντα ένα χρό-
νια μετά, τα ασυνόδευτα της Κύ-
πρου αφηγούνται την πρωτόγνω-
ρη εμπειρία τους. 

Φυγή από τη φρίκη 

Στο κατάστρωμα του «Πάτρα» 
βρέθηκαν, μεταξύ άλλων, ο δωδε-
κάχρονος Γιώργος Νικολάου με 
την αδερφή του Παναγιώτα από 
την Ομορφίτα – ένα προάστιο 
της Λευκωσίας, κατά το ήμισυ 
σήμερα κατεχόμενο. Αλλά και 
ο Μιχάλης Μιχαήλ, εννέα ετών, 
επίσης με τον κατά ένα χρόνο με-
γαλύτερο αδερφό του, Πέτρο. Το 
σπίτι τους ήταν στον Γερόλακκο, 
εκεί όπου στις 15 Αυγούστου η 
ΕΛ∆ΥΚ έπεσε σε μια από τις πιο 
ηρωικές μάχες στην Ιστορία του 
ελληνικού στρατού. Ρωτήσαμε 
τον Μιχάλη Μιχαήλ αν θυμάται τι 
ένιωθε λίγο πριν επιβιβαστεί στο 
πλοίο και αφήσει πίσω την οικο-
γένειά του. «Ημουν τρομαγμένος 
από όσα προηγήθηκαν, το πραξι-
κόπημα και την τουρκική εισβο-
λή. Από τον δωδεκάωρο βομβαρ-
δισμό του χωριού μας, την άρον 
άρον φυγή μας. Ο αποχωρισμός 
ήταν δύσκολος. Φόβος και ανη-
συχία μάς είχαν καταλάβει. Ομως 
έπρεπε να φύγουμε», μας λέει. 

Ο Γιώργος Νικολάου θυμάται 
τους δεκάδες πρόσφυγες που φι-
λοξένησε στο σπίτι του ο παπ-
πούς του, κοινοτάρχης της Ομορ-
φίτας. Τα πρόσωπά τους ήταν 
χαραγμένα από την αγωνία και 
τον φόβο. Ηταν τότε πολύ μικρός 
για να αντιληφθεί ότι θα ακολου-
θούσε μια παρόμοια διαδρομή. 
«Ο πατέρας μου μας ρώτησε αν 
θέλουμε να πάμε στην Ελλάδα. 
“Ολοι;”, απόρησα. “Οχι, μόνο 
εσύ και η Παναγιώτα”, αποκρί-
θηκε. Απάντησα αμέσως “ναι” 
και ένιωσα χαρά που θα είχα την 
ευκαιρία να ταξιδέψω με πλοίο. 
Η αδερφή μου είπε “δεν θέλω να 
πάω”. Ηταν όμως οριστικό. Οταν 
φτάσαμε στη Λεμεσό η χαρά άρ-
χισε να αναμειγνύεται με φόβο 
και ανασφάλειες. Στη σκάλα του 
καραβιού κατάλαβα πως όχι μόνο 
θα είμαι μόνος, αλλά θα έχω και 
την ευθύνη της αδερφής μου», 
εκμυστηρεύεται ο κ. Νικολάου. 

«Τα παιδιά του πολέμου του 
1974 κατακλύστηκαν από αλλε-
πάλληλα στρεσογόνα γεγονότα: 
εισβολή, βίαιος ξεριζωμός, πα-

νικός, πολεμικές συρράξεις, 
τραυματισμοί, διωγμοί, εκτοπι-
σμός», λέει στην «Κ» η Αντρεα 
Εμμανουήλ, ψυχολόγος, εξειδι-
κευμένη στα παιδιά και στους 
εφήβους και υποψήφια διδά-
κτωρ του Πανεπιστημίου Αθη-
νών. Τι οδηγούσε όμως έναν 
γονέα να στείλει το παιδί του 
μακριά, έστω κι αν η χώρα υπο-
δοχής ήταν η «αδερφή» Ελλάδα; 
«Η επιβίωση προηγούνταν κάθε 
άλλης ανάγκης. Τα παιδιά αυτά 
βίωσαν τον αποχωρισμό από 
τους γονείς τους αδιαμαρτύρη-
τα, ως μια βίαιη - ακούσια απομά-
κρυνση, η οποία διαδραματίστη-
κε σε συνθήκες πανικού, όπου οι 
αποφάσεις έπρεπε να παρθούν 
με ιλιγγιώδη ταχύτητα. Ενα τα-
ξίδι χωρίς εισιτήριο επιστροφής. 
Αδιανόητες σκηνές τραυμάτων 
για τον ψυχισμό των παιδιών», 
απαντάει η κ. Εμμανουήλ. 

Η δύσκολη αναδρομή

Υπό την απειλή μιας τρίτης 
εισβολής, μετρώντας πάνω από 
4.000 νεκρούς και 2.000 αγνο-
ούμενους, η κυβέρνηση της Κυ-
πριακής ∆ημοκρατίας έπρεπε να 
διαχειριστεί τους 170.000 πρό-
σφυγες – μια κοινωνία στα όρια 
της αποσάθρωσης. ∆εκάδες δη-
μόσια κτίρια –μεταξύ των οποίων 
και σχολεία– είχαν καταληφθεί 
για στέγαση, ενώ χιλιάδες ήταν 
αυτοί που έμεναν ακόμη σε σκη-
νές. Οσο περνούσαν οι εβδομά-
δες όλο και περισσότερες οικο-
γένειες αναζητούσαν τρόπο να 
φύγουν τα παιδιά τους για την 
Ελλάδα. Η Νιόβη Κερκίδου έφθα-
σε στον Πειραιά με τη δεύτερη 
αποστολή στις αρχές Οκτωβρί-
ου. Ηταν οκτώ ετών και στα αυ-
τιά της ηχούσε ακόμη ο θόρυβος 
των τουρκικών βομβαρδιστικών 
πάνω από το σπίτι της στη Μόρ-
φου. Από την πρώτη στιγμή που 
βρέθηκε στο οικοτροφείο ήθελε 
να γυρίσει στην Κύπρο. Περιγρά-
φει στην «Κ» την εμπειρία της ως 
«οδυνηρή»: «Αυτά τα βιώματα 
επηρέασαν τον συναισθηματικό 
μου κόσμο στην ηλικία των οκτώ 
ετών και με οδήγησαν σε μία ψυ-
χοφθόρα κατάσταση», αφηγείται. 

Για πολλά χρόνια η κ. Κερκί-
δου δεν ήθελε να θυμάται. Αρ-
κετό καιρό μετά, όταν πια ήταν 

και η ίδια μητέρα, αποφάσισε να 
αποτυπώσει όσα έζησε, αλλά και 
να συλλέξει μαρτυρίες δεκάδων 
άλλων παιδιών του 1974, συμβάλ-
λοντας στη δημόσια Ιστορία του 
Κυπριακού. Ο τίτλος του βιβλί-
ου της είναι «Ευχαριστώ». Ηταν 
μια διαδικασία κάθαρσης. «Οταν 
άρχισα τη συγγραφή ήταν πλέον 
διάφανο αυτό που μου προσφέρ-
θηκε. Είχα αναγνωρίσει και εκτι-
μήσει την αγάπη, την καλοσύνη 
και τη δοτικότητα όσων με περι-
έβαλαν στο ορφανοτροφείο της 
Αγίας Φιλοθέης. Το “ευχαριστώ” 
απευθύνεται στους ανθρώπους 
της Ελλάδας για την αγάπη, την 
αλληλεγγύη και την προσφορά 
τους προς τον δεινοπαθούντα 
κυπριακό λαό». «Η αναδρομή 
στο παρελθόν, όπως και η φρο-

ντίδα του τραύματος, απαιτεί να 
το δούμε, να το αγγίξουμε, να το 
καθαρίσουμε ακόμη κι αν πονάει. 
Μόνο έτσι μπορεί να ξεκινήσει η 
διαδικασία της θεραπείας», επι-
σημαίνει η κ. Εμμανουήλ. 

Η Νιόβη Κερκίδου ήταν από 
τα παιδιά που δεν φιλοξενήθη-
καν σε σπίτι. Ούτε ο Γιώργος 
Νικολάου ήθελε να φύγει από 
το οικοτροφείο και η διαδικα-
σία επιλογής των ασυνόδευτων 
από τις οικογένειες του Πύργου 
τού θύμιζε ένα ιδιότυπο «παιδο-
μάζωμα». «Το ένιωσα έτσι διότι 
έβλεπα ανθρώπους άγνωστους 
να έρχονται μέσα στην αίθου-
σα και να παίρνουν παιδιά και 
να χάνονται. Είχα υποσχεθεί 
στην αδερφή μου να την προ-
σέχω και ήθελα να είμαι μαζί της. 
Την πρώτη μέρα δεν δέχτηκα να 
πάω σε οικογένεια». Οταν κατά-
λαβε ότι ούτως ή άλλως τα κο-
ρίτσια θα μεταφέρονταν σε άλ-
λο χώρο, πείσθηκε να φύγει. Το 
έκανε με πόνο και κλάμα. Σήμε-
ρα χαρακτηρίζει τους «θείους», 
όπως τους αποκαλεί, και τα παι-
διά τους, οικογένειά του. «Από 
αυτούς τους ανθρώπους πήρα 
πάρα πολλά. Τους θεωρώ γονείς 
μου και αδέρφια μου». 

«Οι άνθρωποι αυτοί απέδει-
ξαν ότι εκείνο που έκαναν τό-
τε το ένιωθαν πραγματικά. Μας 
αγάπησαν σαν παιδιά τους κι 
εμείς τους αγαπήσαμε σαν δεύ-
τερους γονείς. Και όντως, πο-
τέ δεν έκαναν διάκριση μεταξύ 
του δικού τους παιδιού μ’ εμάς», 
προσθέτει ο κ. Μιχαήλ για τους 
δικούς του «θείους». Αμφότεροι 
νιώθουν σήμερα τρυφερότητα 
και ευγνωμοσύνη. 

Η απώλεια 

Eνα πρωί του ∆εκεμβρίου 1974 

ο Γιώργος Νικολάου δεν πήγε 
σχολείο. Οι «θείοι» τον ενημέ-
ρωσαν ότι ο πατέρας του βρισκό-
ταν στην Ελλάδα και θα πήγαιναν 
όλοι μαζί να τον συναντήσουν 
στο Πελόπιο Ηλείας. Εκεί έμα-
θε το νέο που έκτοτε θα του ση-
μάδευε τη ζωή: η Παναγιώτα 
ήταν νεκρή. Πέθανε, σε ηλικία 
11 ετών, από παθολογικά αίτια 
στο οικοτροφείο. Την ίδια ημέ-
ρα πραγματοποιήθηκαν η κη-
δεία και η ταφή της σε ένα γυ-

ναικείο μοναστήρι της περιοχής. 
«Για πάρα πολλά χρόνια ένιωθα 
πολλές ενοχές γιατί δεν μπόρεσα 
να την προστατεύσω όπως της 
υποσχέθηκα. Το είχα βάρος στη 
συνείδησή μου. Oταν επέστρεψα 
στην Κύπρο δεν το συζητούσαμε 
τουλάχιστον για 15 χρόνια. Ού-
τε καν αναφέραμε για εκείνο τον 
χρόνο στην Ελλάδα», θυμάται ο 
κ. Νικολάου.

«Καθώς οι σχέσεις αδερφών 
είναι από τις μακροβιότερες, ο 
θάνατος σημαίνει και την απώ-
λεια μέρους της ταυτότητας του 
επιζήσαντος αδερφού. Κάποιες 
απώλειες είναι αδύνατον να εν-
νοηθούν», εκτιμά η κ. Εμμανου-
ήλ και προσθέτει: «Στις οικογέ-
νειες πενθούντων παρατηρείται 
συχνά ένας “άγραφος νόμος” σι-
ωπής, που απαγορεύει στα μέλη 
να μιλούν ανοιχτά για την απώ-
λεια. Επιλέγουν συνειδητά να 
σιωπήσουν, αποφεύγοντας την 
επαφή με επώδυνα συναισθήμα-
τα και σκέψεις». Η σιωπή έσπασε 
όταν ο Γιώργος Νικολάου επα-
ναπάτρισε τα οστά της αδερφής 
του. «Οταν έμαθα ότι έγινε εκτα-
φή των λειψάνων μίλησα με τη 
μητέρα μου. Μου είπε να κάνω 
ό,τι αισθάνομαι. Τελικά μπόρεσα 
και έφερα τα οστά και τα έθαψα 
μαζί με τον πατέρα μας. Ενα χρό-
νο μετά πέθανε και η μητέρα μου 
και έτσι τώρα αναπαύονται όλοι 
μαζί στον ίδιο τάφο. Πλέον νιώ-
θω ότι εκπλήρωσα τουλάχιστον 
ένα μέρος της υπόσχεσής μου». 
Ο κ. Νικολάου έκανε 43 χρόνια 
να ταξιδέψει στην Ελλάδα. «Και 
γι’ αυτό το θέμα ένιωθα ενοχές 
και ντροπή. Η αδερφή μου βρήκε 
τον αριθμό του τηλεφώνου της 
Κατερίνας, της κόρης του Γε-
ωργίου Ζαβού που με είχαν στο 
σπίτι τους. Πήγα και τους είδα. 
Παρά τα χρόνια που πέρασαν θα 
τους αναγνώριζα μέσα σε χιλιά-
δες άλλους ανθρώπους».

Επιστροφή σε ξένο τόπο 

Τα ασυνόδευτα της Κύπρου 
επέστρεψαν στο νησί τον χει-
μώνα του 1975. Ομως, δεν εί-
δαν ποτέ ξανά τα σπίτια τους, τα 
οποία ήταν πλέον υπό τουρκική 
κατοχή. Η σύνδεση με τον τόπο 
τους είχε χαθεί για πάντα. «Μας 
έκοψαν τη ζωή στα τέσσερα. Εί-
χαμε τη ζωή μας και τους φίλους 
μας στον Γερόλακκο, ξαφνικά 
τα χάσαμε όλα. Ξεκινήσαμε από 
την αρχή στο χωριό που βρεθή-
καμε ως πρόσφυγες, κόπηκε κι 
αυτό. Ξαναρχίσαμε στην Ελλά-
δα, διακόπηκε κι αυτό. Μετά ξα-
νά από την αρχή στο νέο χωριό, 
όταν επιστρέψαμε. Η έννοια του 
πρόσφυγα είναι παντού η ίδια. 
Ενα φτερό στον άνεμο χωρίς ρί-
ζες, χωρίς ταυτότητα και σημείο 
αναφοράς», λέει ο κ. Μιχαήλ. «Η 
επιστροφή σε έναν γνωστό αλλά 
τελικά άγνωστο τόπο συνετέλε-
σε στην παράταση της τραυματι-
κής εμπειρίας, καθώς μια ακόμη 
αναγκαστική προσαρμογή ήρθε 
να προστεθεί σωρευτικά στις δυ-
σκολίες που είχαν παρέλθει. Η 
δημιουργία εδάφους επούλωσης 
του τραύματος ήταν ανέφικτη», 
λέει η κ. Εμμανουήλ, προερχό-
μενη και η ίδια από οικογένεια 
προσφύγων της Κερύνειας. 

Του ΠΙΕΡΡΟΥ Ι. ΤΖΑΝΕΤΑΚΟΥ

Το «ευχαριστώ»
των ασυνόδευτων

του 1974

Ο Μιχάλης Μιχαήλ (αριστερά), ο αδερφός του Πέτρος (δεξιά) και στη μέση ο Γιώργος, γιος της οικογένειας που τους φιλοξένησε στην Ηλεία. ∆εξιά, οι τρεις τους στο ίδιο σημείο 50 χρόνια μετά.

Επάνω, το μαθητικό δελτίο 
της Νιόβης Κερκίδου στο οικο-
τροφείο της Αγίας Φιλοθέης, 
το 1974. Κάτω, η ίδια σήμερα. 

Τραγωδία
χωρίς τέλος

Ο Γιώρ-

γος Νικολά-

ου χωρίστη-

κε από την 

αδερφή του 

στο οικοτρο-

φείο στην 

Ηλεία. Εκεί-

νος κατέ-

ληξε σε μια 

οικογένεια. 

Λίγες ημέ-

ρες αργότε-

ρα πληροφο-

ρήθηκε τον 

θάνατό της. 

«Για πάρα 

πολλά χρόνια 

ένιωθα ενο-

χές γιατί δεν 

μπόρεσα να 

την προστα-

τεύσω όπως 

της υποσχέ-

θηκα».

Σαν δεύτεροι
γονείς μας

«Οι άνθρω-

ποι αυτοί μας 

αγάπησαν 

σαν παιδιά 

τους κι εμείς 

τους αγα-

πήσαμε σαν 

δεύτερους 

γονείς. Και 

όντως, ποτέ 

δεν έκαναν 

διάκριση με-

ταξύ του δι-

κού τους παι-

διού μ’ εμάς», 

εξηγεί ο Μι-

χάλης Μιχα-

ήλ για τους 

δικούς του 

«θείους», την 

οικογένεια 

που τον υπο-

δέχθηκε στην 

Ελλάδα. 

Λίγες ημέρες μετά τον Αττίλα, εκατοντάδες παιδιά 
έμπαιναν χωρίς τους γονείς τους στο πλοίο που θα 

τους οδηγούσε από την Κύπρο στην Ελλάδα. Σήμερα μιλούν 
με ευγνωμοσύνη για τις οικογένειες που άνοιξαν τότε 

την αγκαλιά τους στα προσφυγόπουλα

1974 2023
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ΑΠΟΨΕΙΣ

Oλοι Κούμας...
Ανεξαρτήτως των κινήτρων και των επιδιώξεων
που συνοδεύουν την εχθρική πολιτική Παπα-
σταύρου κατά του Κούμα, η όλη στάση του Κύ-
πριου επιχειρηματία βοηθά στην προσπάθειά
μας ν’ απεικονίσουμε σ’ ένα χάρτη, πούστέκεται
και πώς τοποθετείται η κάθε ομάδα, έναντι της
ηγεσίας της ΚΟΠ. Λαμβάνοντας ως σημείο ανα-
φοράςτην 11ητου περασμένου Νοέμβρη, οπότε
και ο πρόεδρος της Ομόνοιας κορύφωσε την
επίθεσή του, αναγράφοντας σε μια ανακοίνωση

τριών χιλιάδων λέξεων, τη λειτουργία του «καθεστώτος Κούμα»,
έχουμε πια ενώπιόν μας ένα σημαντικό δείγμα για το πώς οι υπό-
λοιπες ομάδες εκτιμούν το έργο του προέδρου της Ομοσπονδίας
και των συνεργατών του. Έξι μήνες μετά και αφού στην κόντρα
Παπασταύρου-Κούμαέχουν μεσολαβήσει πολλά επεισόδια (παύση
Νικ Νικολάου, τοποθέτηση Γρηγόρη ως εκπροσώπου στην ΚΟΠ,
άρνηση στο αίτημα της Ομόνοιας να οριστεί αντιπρόεδρος της
Εκτελεστικής, διαφωνίες επί διαιτητικών ζητημάτων), έχουμε
μετά ευκολίας επισημάνει ότι ο Παπασταύρου σ’ αυτή του την
αντιπαράθεση είναι απελπιστικά μόνος. 

Δικό του πρόβλημα, δικό του και το τίμημα που μπορεί ή όχι
να πληρώσει, όσον αφορά όμως την προσπάθειά μας να χαρτο-
γραφήσουμε τις τοποθεσίες των υπολοίπων, επίσης μετά ευκολίας
συμπεραίνουμεότι όλες ανεξαιρέτως οι ομάδεςσυμπαραστέκονται
ή τουλάχιστον δεν αντιπαλεύουν τον «βασιλιά» Κούμα! Εύκολα
παρατηρεί κανείς ότι η στάση που διατηρούν πηγάζει μέσα από
τα δικά τους συμφέροντα και επί τούτου απουσιάζει παντελώς
η μεταξύ τους συζήτηση για θέματα που αφορούν το καλό του
ποδοσφαίρου. Πλήρης απουσία συζητήσεων, γύρω από το πώς
θα βελτιωθεί το άθλημα και οι συνθήκες γύρω απ’ αυτό. Η με-
ροληπτική στάση τους, προκύπτει εννοείται και μέσα από το
πώς θα προστατευτούν ή θα βοηθηθούν μέσα από την ισχύ που
διατηρεί ο Κούμας. 

Θα ήταν ίσως και περίεργο, σε μια χρονιά που η Πάφος κυνηγά
το πρώτο πρωτάθλημα της ιστορίας της, να δαπανά ενέργεια σε
θέματα που μπορεί να επηρεάσουν την προσπάθειά της. Λίγο
πολύ τα ίδια ισχύουν και για τον μικρό Άρη. Για λόγους όχι άμεσα
αγωνιστικούς, θα ήταν επίσης εξαιρετικά απρόβλεπτονα συμπράξει
με τον Παπασταύρου, το μπλοκ των πέντε ομάδων (ΑΠΟΕΛ,
Ανόρθωση, ΑΕΛ, Απόλλων, Εθνικός)  που διατηρούν μεγάλα οι-
κονομικά ανοίγματα και όσον αφορά τις υποχρεώσεις τους προς
το κράτος. Όσον αφορά ομάδες του τύπου Καρμιώτισσα, ΕΝΠ
θεωρούνται ότι ανήκουν στη σφαίρα επίδρασης του προέδρου,
ενώ η ΑΕΚ μόλις πρόσφατα, δημόσια εξέφρασε τη διαφωνία της
σε σχέση με το περιεχόμενο καταγγελίας του Παπασταύρου κατά
του Κούμα. Όσον αφορά τη λίμνη με μικρότερα «ψάρια» (Σαλαμίνα,
29η, Αραδίππου), ούτε και από εκεί φαίνεται ο πρόεδρος να χάνει
μέρος της επιρροής του. Γενικώς, ο χάρτης έτσι όπως καταγράφεται
μέσα από τη στάση των ομάδων σε σχέση με το βασικό αίτημα
του Παπασταύρου ν’ αλλάξει η ηγεσία της Ομοσπονδίας, είναι
εξαιρετικά επιβαρυντικός για τον πρόεδρο της Ομόνοιας, καθότι
αποδεικνύεται ξεκάθαρα ότι όλοι είναι Κούμας!

Ο Μάιος των τίτλων και 
της... αύξησης των ομάδων!

Απρίλιος - Μάιος. Οι μήνες των σημαντικών αγώ-
νων, των τελικών, της ανάδειξης των πρωτα-
θλητών και γενικότερα των τροπαιούχων της
περιόδου. Στο κυπριακό ποδόσφαιρο είναι και
η περίοδος που (ξανά) θυμούνται κάποιοι, τα
περί προτάσεων αλλαγής στον τρόπο διεξαγωγής
του πρωταθλήματος πρώτης κατηγορίας και κυ-
ρίως της αύξησης των ομάδων που συμμετέχουν.
Χρόνια τώρα, προτάσεις αναλόγως του ποιοι
υποβιβάζονται, ποιοι κινδυνεύουν ή μένουν
εκτός από τον πρώτο όμιλο... Έτσι, προέκυψε

και προ ολίγων ημερών η πρόταση της ΕΝΠ για αύξηση των
ομάδων σε δεκαέξι! Μια επίσημη πρόταση, από ένα σωματείο-
μέλος της ΚΟΠ, γιατί όχι να συζητηθεί. Το χρονικό σημείο,
ωστόσο, που η πρόταση αυτή υποβάλλεται, από μόνο του
δημιουργεί αμφιβολίες...

Πρώτα και κύρια γιατί προνοεί κατάργηση του υποβιβασμού,
για δύο από τις τρεις ομάδες του φετινού πρωταθλήματος. Άρα,
παίζουμε απλώς για να παίζουμε εδώ και εβδομάδες στον δεύτερο
όμιλο; Φθάσαμε σχεδόν στο τέλος με δύο μόλις αγωνιστικές να
απομένουν και ξαφνικά θα αποφασίσουμε πως δεν πειράζει, ό,τι
έγινε, έγινε και απλά ξεχάστε το; Συμβάλλει κάτι τέτοιο στην
αξιοπιστία του κυπριακού ποδοσφαίρου γενικότερα; Πολύ πε-
ρισσότερο, όταν η πρόταση για τηδιαφοροποίηση του υποβιβασμού,
προέρχεται από την ομάδα η οποία τη δεδομένη στιγμή βρίσκεται
στην πιο δυσχερή θέση, από άλλες δύο, για να συμπληρώσει την
τριάδα των ομάδων που θα υποβιβαστούν. 

Η πρόταση προνοεί επίσης να γίνουν οκτώ οι ομάδες του
πρώτου ομίλου και μονοί οι αγώνες, όπως ανάλογα έγινε φέτος
στονδεύτερο όμιλο. Εδώ όμως διακυβεύονται μεγάλα συμφέροντα,
όπως ο τίτλος και τα ευρωπαϊκά εισιτήρια και σίγουρα επηρεάζονται
και τα μεγάλα τηλεοπτικά συμβόλαια. Ως προς το τελευταίο που
αναφέρει η πρόταση, περί της δυνατότητας των μεγάλων και
ιστορικών ομάδων με χαμηλότερους προϋπολογισμούς να ορ-
θοποδήσουν οικονομικά και στη συνέχεια αγωνιστικά, εδώ απλώς
γελάμε και δεν έχει να κάνει με την αξιολόγηση της πρότασης.
Με την όποια αλλαγή στον τρόπο διεξαγωγής, με δώδεκα, δεκα-
τέσσερις ή δεκαέξι ομάδες, αν η νοοτροπία και τα μυαλά κάποιων
δεν αλλάξουν, ολοένα και περισσότερες θα είναι οι οικονομικές
υποθέσεις, οι απεργίες παικτών, οι προσφυγές και οι τιμωρίες.
Μας τα ’παν κι άλλοι, για τα πολύπλευρα οφέλη του ποδοσφαίρου
γενικότερα, σε προηγούμενες ανάλογες προτάσεις για αλλαγές,
που κατά καιρούς έγιναν. Η πρόσφατη όμως δημοσιοποίηση
των οικονομικών καταστάσεων των ομάδων, όπως και οι ανάλογες
των προηγούμενων χρόνων, άλλα δείχνουν...

Και επιτέλους για να τελειώνουμε. Μπορεί όντως το καλύτερο
πρωτάθλημα να είναι αυτό με δεκαέξι ομάδες, ωστόσο, τον
ιδανικό αριθμό ομάδων για την πρώτη κατηγορία, μόνο η εξει-
δικευμένη ποδοσφαιρικά άποψη, σε συνδυασμό με αξιόπιστο
(χρονικά) δείγμα, μπορεί να τον αποφασίσει. Και η οποιαδήποτε
πρόταση, πολύ περισσότερο απόφαση για σημαντικές αλλαγές,
δεν μπορεί ούτε να τίθεται σε ισχύ κατά τη διάρκεια ενός πρω-
ταθλήματος, αντίθετα με όσα προνοεί η προκήρυξη, ούτε και να
εφαρμόζεται στην αμέσως επόμενη σεζόν. Γιατί προέχει, όπως
άλλωστε υποστηρίζουν και αυτοί που προτείνουν αλλαγές, το
καλό και κυρίως η αξιοπιστία του κυπριακού ποδοσφαίρου...

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του ΑΚΗ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ

Ακριβώς πριν από 37 χρόνια, την
Πρωτομαγιά του 1988, ολοκληρω-
νόταν η πιο γοητευτική ιστορία του
ελληνικού ποδοσφαίρου. Μια ιστορία
που πιθανότατα δεν θα ξαναγραφτεί
ποτέ, με βάση τα υπάρχοντα δεδο-
μένα και την ισχύουσα πραγματι-
κότητα. Το θαύμα της κατάκτησης
του πρωταθλήματος από την ΑΕΛ
ήταν το αποτέλεσμα μιας μοναδικής
σχέσης που είχε η «βασίλισσα» του
κάμπου με την τοπική κοινωνία. Οι
παίκτες της ήταν τα παιδιά της δι-
πλανής πόρτας. Σχεδόν εξ ολοκλή-
ρου γηγενείς, σάρκα από τη σάρκα
αυτού που αντιπροσώπευε ο σύλ-
λογος. Oταν έχαναν, έχανε μαζί τους
και η πόλη. Οταν κέρδιζαν, τα χα-
μόγελα των ανθρώπων ήταν διά-
πλατα.

Η φετινή άνοδος και επιστροφή
της ΑΕΛ στην ελίτ, αλλά κυρίως ο
εμφατικός τρόπος με τον οποίο
έγινε, υπενθύμισαν το μέγεθος της
επιρροής που εξακολουθεί να ασκεί
η ομάδα σε όλο τον νομό, αλλά και
το πώς ένα ακόμη μεγάλο ποδο-
σφαιρικό μέγεθος έρχεται για να
προσθέσει πιο έντονο συναγωνισμό
και σαφώς μεγαλύτερο ενδιαφέρον
στο πρωτάθλημά μας.

Από το μηδέν στην κορυφή
Σχεδόν τρία χρόνια συμπληρώ-

νονται από τότε που ο Λαρισαίος
επιχειρηματίας Αχιλλέας Νταβέλης
αναλάμβανε τα ηνία της ΠΑΕ, από
τον Αλέξη Κούγια. Ανοίγοντας την
καρδιά του και καταθέτοντας τα
σχέδιά του στην «Κ», θεωρεί πως
ένα πολύ δύσκολο στοίχημα κερ-
δήθηκε και ένα ακόμη πιο ιδιαίτερο
ακολουθεί. «Αναλαμβάνοντας ως
διοίκηση την ομάδα κληρονομήσαμε
οικονομικά βάρη, πολλά εκ των
οποίων μας ήταν άγνωστα. Εκεί
όμως που έπρεπε να δουλέψουμε
περισσότερο ήταν στο να αποκα-
ταστήσουμε την κρίση που είχε
προκληθεί την επταετή θητεία που

είχε προηγηθεί, με αποκορύφωμα
την τελευταία διετία: Διχόνοια στους
κόλπους της ομάδας, το φίλαθλο
κοινό, τους θεσμικούς φορείς της
πόλης, τους παλαιμάχους. Καταστά-
σεις αδιανόητες για τη Λάρισα. Για
όλα αυτά που πετύχαμε δεν υπήρχε
κάποιο μαγικό ραβδάκι. Το αντίθετο
μάλιστα, αν αναλογιστεί κανείς τα
θεσμικά προβλήματα που αντιμε-
τωπίζει η κατηγορία
και τους πενιχρούς
οικονομικούς πό-
ρους της. Σταδιακά
καταφέραμε να τα-
κτοποιήσουμε τις
τεράστιες εκκρεμό-
τητες, ενώ η εντο-
πιότητα των περισ-
σότερων μελών της
διοίκησης αλλά και
η ειλικρίνεια με την
οποία διαχειριστή-
καμε τα θέματα,
βοήθησαν στην
αδελφοποίηση όλων
των συμπολιτών. Ο
δεσμός της πόλης
με την ομάδα είναι
κυριολεκτικά αδιάρ-
ρηκτος. Και ιστορι-
κά αν το μελετήσε-
τε, θα διαπιστώσετε
πως η ομάδα κατέ-
γραφε σημαντικές
επιδόσεις ως και
άθλους τη δεκαετία
του ’80, όταν στη διοίκηση υπήρχαν
Λαρισαίοι. Από κει και πέρα, η άνο-
δος ήταν ο μόνος και αντικειμενικός
απώτερος στόχος που θα μπορούσε
να τεθεί για εμάς».

Ο κ. Νταβέλης και οι συνεργάτες
του ήδη έχουν ξεκινήσει τις πρώτες
κινήσεις ενόψει της παρουσίας της
ομάδας στη Super League 1 ύστερα
από απουσία τεσσάρων ετών. «Κάθε
σοβαρή διοίκηση που σέβεται τον
εαυτό της θα πρέπει να ξεκινήσει
από τα αυτονόητα που είναι η εδραί-
ωση στη μεγάλη κατηγορία και από
κει και πέρα, με βάση την οντότητα

της ιστορικής ΑΕΛ, να μπορούν να
τεθούν σημαντικότεροι στόχοι. Χρει-
άζεται φυσικά χρόνος και ακόμη
μεγαλύτερη οργάνωση».

Το φυτώριο του κάμπου
Ως προτεραιότητα που τίθεται

επίσης, είναι το «φυτώριο» του κάμ-
που να ανθίσει και πάλι. «Λαμβά-
νοντας υπόψη μας το απόλυτα επι-

τυχημένο και με
όρους ιστορίας αλλά
και αναγκών μοντέλο
των ακαδημιών, θα
επιδιώξουμε την εν-
δυνάμωσή τους στον
μέγιστο δυνατό βαθ-
μό. Το φυτώριο της
ομάδας μπορεί και
στην παρούσα περί-
σταση να αποτελέσει
την ποιοτική διαφο-
ρά που χρειάζεται η
ΑΕΛ για να ανταγω-
νιστεί ομάδες με πο-
λύ μεγαλύτερα μπά-
τζετ. Φυσικά αυτό
δεν σημαίνει πως δεν
θα υπάρξουν μετα-
γραφές και στελέχω-
ση με ποιοτικούς πο-
δοσφαιριστές που θα
έχουν και έντονη
προσωπικότητα. Ηδη
υπάρχει καταιγισμός
προτάσεων τις οποί-
ες “ζυγίζουμε” και

αξιολογούμε με προσοχή και χωρίς
βιασύνες, κάτι που ισχύει και για
το θέμα του νέου προπονητή. Αμέ-
σως μετά τις πρώτες κινήσεις, προς
τα τέλη Μαΐου, θα τεθούν σε κυ-
κλοφορία και τα εισιτήρια διαρκείας,
τα οποία ευελπιστούμε πως θα τύ-
χουν θερμής ανταπόκρισης. Θέλουμε
κατάμεστο το “AEL Fc Arena” κάθε
Κυριακή και νομίζω πως μπορούμε
να το καταφέρουμε. Η υπόσχεση
από την πλευρά μας είναι πως πάντα
με ειλικρίνεια και απεριόριστη ευ-
θύνη στο όνομα της ΑΕΛ, θα συνα-
σπιστούμε για να την εξελίξουμε

διοικητικά και αγωνιστικά, με πυξίδα
το ένδοξο παρελθόν της».

Στη Λάρισα νιώθουν ευτυχείς
και δικαιωμένοι που επέλεξαν τον
Αλέκο Βοσνιάδη να καθοδηγήσει
τον σύλλογο προς τον μεγάλο στόχο.
Ο Θεσσαλονικιός τεχνικός, άλλωστε,
έχει όσο κανένας άλλος συνάδελφός
του το know-how να ανεβάζει ομά-
δες στη μεγάλη κατηγορία, πετυ-
χαίνοντας φέτος τον πέμπτο προ-
βιβασμό του στη Super League 1,
όλους με διαφορετικές ομάδες.
«Υπήρχε μια διοίκηση στελεχωμένη
σωστά από την κεφαλή μέχρι κάτω,
που είχε βρει τη χημεία τόσο με το
ποδοσφαιρικό τμήμα όσο και με τον
κόσμο της ΑΕΛ που είναι η δύναμή
της, αλλά συνάμα είναι και πολύ
απαιτητικός. Οι ρόλοι ήταν διακριτοί
και αυτό είναι πολύ σημαντικό.
Επνεε μια θετική αύρα από το ξε-
κίνημα της σεζόν, όπου κάναμε τις
τέσσερις σερί νίκες και κυρίως μετά
το 3-0 επί του Ηρακλή που ήταν εκ
των βασικών ανταγωνιστών, αυτή
δυνάμωνε ολοένα και περισσότερο»,
αναφέρει στην «Κ» ο 64χρονος προ-
πονητής.

Υλικό για Super League
Η ΑΕΛ είναι η πρώτη ομάδα στην

ιστορία της Β  ́Εθνικής που ανεβαίνει
κατηγορία αήττητη. Ο ίδιος ωστόσο
δεν θα συνεχίσει τη νέα σεζόν, κα-
θώς είχε προαποφασιστεί και είχε
καθοριστεί ως όρος της συνεργασίας.
«Είχαμε σταθερότητα και υλικό που
αποδείχθηκε επαρκέστατο σε όλη
τη διάρκεια του πρωταθλήματος.
Αναμφίβολα τώρα οι απαιτήσεις με-
γαλώνουν. Εγώ δεν θα είμαι στην
ομάδα, ωστόσο ο νέος προπονητής
εκτιμώ πως μπορεί να κρατήσει
έναν κορμό 10-12 παικτών από αυ-
τούς που πέτυχαν την άνοδο. Μπο-
ρούν να ανταποκριθούν. Με τις με-
ταγραφές που θα γίνουν και την
ώθηση που θα δώσει ο κόσμος, ο
πήχυς μπορεί να μπει πιο ψηλά και
όχι μόνο για την παραμονή στην
κατηγορία».

Η Λάρισα πιάνει το νήμα
από τη δεκαετία του ’80

Η «βυσσινί θύελλα» επέστρεψε στην κορυφαία κατηγορία για να συνεχίσει τον μύθο της

Ο ποδοσφαιριστής σύμβολο της με-
γάλης πορείας της ΑΕΛ τη «χρυσή»
δεκαετία του ’80 είναι αναμφίβολα
ο Γιάννης Βαλαώρας. Η ζωντανή
ιστορία του συλλόγου, του οποίου
το όνομα έγινε σύνθημα στα των
Ελλήνων με το γνωστό «ήρθε η ώρα
του Γιάννη Βαλαώρα». Ο πρώτος
σκόρερ στην ιστορία του συλλόγου
με τα 102 τέρματα, ο ποδοσφαιριστής
που δεν απαρνήθηκε ποτέ τη «βυσ-
σινί» φανέλα, έχει κάθε λόγο να πι-
στεύει πως η φετινή άνοδος της ομά-
δας θα γίνει το εφαλτήριο για μια
νέα περίοδο καθιέρωσης και επι-
στροφής στις διακρίσεις.

Μιλώντας στην «Κ» από την Κω
όπου τα τελευταία 30 χρόνια διατηρεί
ξενοδοχειακή μονάδα, θεωρεί ότι

τρία είναι τα στοιχεία που θα καθο-
ρίσουν την πορεία της ομάδας από
δω και πέρα.

«Πρώτο και βασικότερο το να κα-
ταφέρει να διατηρήσει τον κόσμο
κοντά της και τη σχέση αυτή που
έχει με την ομάδα. Η ΑΕΛ είναι “μα-
γαζί γωνία”. Η Λάρισα είναι η μόνη
πόλη στην Ελλάδα όπου δεν υπάρ-
χουν σύνδεσμοι οπαδών των μεγά-
λων συλλόγων. Από τη στιγμή, λοι-
πόν, που ο κόσμος της επέστρεψε
φέτος στο γήπεδο, εδώ υπάρχει μια
μεγάλη ευκαιρία. Οι Λαρισαίοι “δι-
ψούν” για την ομάδα και για διακρί-
σεις και αυτό πρέπει να το εκμεταλ-
λευτεί από κάθε άποψη η ΠΑΕ. Ακό-
μη και όταν είχε πικραθεί στα δύ-
σκολα χρόνια με τους υποβιβασμούς,

ακόμη και στη Γ  ́Εθνική, ήταν κοντά
της. Μπορεί στο γήπεδο να μην πή-
γαιναν 10.000-15.000, όμως τη Δευ-
τέρα η πρώτη συζήτηση στην πόλη
ήταν η ομάδα. Το νοιάξιμο για την
ΑΕΛ δεν έλειψε ποτέ».

Για τον 66χρονο παλαίμαχο άσο,
το δεύτερο «κλειδί» της επιτυχίας
θα είναι να μην τεθεί ο στόχος της
παραμονής την πρώτη χρονιά. «Αν
έχεις στόχο την παραμονή και αυτό
σου γίνει αυτοσκοπός, υπάρχει ο
κίνδυνος να παγιδευτείς. Η ΑΕΛ θα
πρέπει να βάλει σκοπό τη δημιουργία
μιας καλής και ανταγωνιστικής ομά-
δας. Ετσι, από την πρώτη χρονιά,
όχι μόνο θα καταφέρει να σωθεί
αλλά θα μπει και στο κλαμπ των
ομάδων 5-8. Και εμείς όταν είχαμε

πάρει το πρωτάθλημα, δεν το είχαμε
βάλει στόχο. Θέλαμε να είμαστε στις
πρώτες θέσεις με τους μεγάλους και
μας βγήκε». Το τρίτο είναι η ανάδειξη
και πάλι των ντόπιων ταλέντων.

«Σίγουρα ταλέντα σαν αυτά της
εποχής της δικής μας, όπως ο Κα-
ραπιάλης, ο Μητσιμπόνας ή ο Γκα-
λίτσιος, δύσκολα θα ξαναβγούν.
Ωστόσο έχω προσωπική άποψη από
τις ακαδημίες της ΑΕΛ. Στην Κ-19
ήδη υπάρχουν δύο-τρία παιδιά που
μπορούν να αντεπεξέλθουν στην
πρώτη ομάδα και να αναδειχθούν.
Με μια σωστή δουλειά στους μικρούς
και ενδυνάμωση της πρώτης ομάδας
με σωστές μεταγραφές, η ΑΕΛ μπορεί
σε βάθος τριετίας να γίνει και πάλι
πρωταγωνίστρια».

Γιάννης Βαλαώρας: Οι Λαρισαίοι «διψούν» για την ομάδα
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«Μια πόλη... Μια ομάδα». Το σύνθημα στο ανοιχτό λεωφορείο που επιστρατεύτηκε για τους πανηγυρισμούς, αποκαλύπτει το μυστικό της επιτυχίας για την ΑΕΛ.
H μοναδική επαρχιακή ομάδα που έχει κατακτήσει πρωτάθλημα Α΄ Εθνικής, από την επόμενη περίοδο θα αγωνίζεται στη Super League και φιλοδοξεί να χαρίσει
πολλές συγκινήσεις και χαρές στους φιλάθλους της Λάρισας.
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Οι δασμοί μετατρέπονται
σε ευκαιρία για την Κίνα

Η επιβολή υπέρογκων δασμών από τον
Τραμπ αποτελεί μοχλό πίεσης στην πιε-
σμένη οικονομία της Κίνας, που αντιμε-
τωπίζει κρίση στο real estate, εργασιακή
ανασφάλεια και δημογραφικό πρόβλη-
μα. Ο πρόεδρος της χώρας παίρνει σει-
ρά μέτρων για να μετατρέψει τους δα-
σμούς σε ευκαιρία. Σελ. 10

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Νέο ρεκόρ αγορών
ακινήτων από ξένους

Σημαντική ήταν η άνοδος των ξένων
επενδύσεων στην αγορά ακινήτων το
2024 στην Ελλάδα, σημειώνοντας νέο
ιστορικό ρεκόρ, χάρη στην αύξηση των
εισροών από χώρες της Ευρώπης. Εισέ-
ρευσαν συνολικά από την Ε.Ε. 990 εκατ.
ευρώ. Πρόκειται για μια αύξηση κατά
52% σε σχέση με το 2023. Σελ. 12
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Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ο Πάπας Φραγκίσκος έφυγε από τη ζωή στις 21 Απριλίου, αφήνοντας πίσω του μια ιστορική κληρονομιά μεταρρυθμίσεων στην τράπεζα του
Βατικανού, αξίας 6 δισ. δολαρίων. Ο οργανισμός επί χρόνια συνδέθηκε με σκάνδαλα, μυστικότητα και καταστροφικές οικονομικές συμφωνίες. Ο
Πάπας Φραγκίσκος βελτίωσε τη διαφάνεια και συγκέντρωσε τον έλεγχο των οικονομικών του, ενισχύοντας την κανονιστική εποπτεία. Ο νέος
ηγέτης της Ρωμαιοκαθολικής Εκκλησίας, ωστόσο, θα κληρονομήσει ένα οικονομικό χάος, για το οποίο ο εκλιπών Πάπας Φραγκίσκος αφιέρωσε
μεγάλο μέρος της θητείας του επιχειρώντας να το διορθώσει. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΑΛΥΣΗ ΤΟΥ ΓΚΆΜΠΡΙΕΛ ΡΟΎΜΠΙΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Aν και δεν ήταν πρόεδρος για ολό-
κληρο το τρίμηνο, η πρώτη επί-
σημη έκθεση για την υγεία της
οικονομίας των ΗΠΑ το 2025 φέ-
ρει το αδιαμφισβήτητο αποτύ-
πωμα του Ντόναλντ Τραμπ. Μια
εκτιμώμενη ετήσια μείωση 0,3%
στο AEΠ από τον Ιανουάριο μέχρι
το τέλος Μαρτίου προέκυψε από
μια σειρά αντιφατικών παραγόν-
των, με τεράστια αύξηση των ει-
σαγωγών, καθώς οι εταιρείες και
οι καταναλωτές προσπαθούσαν
να ξεπεράσουν τους συντριπτι-
κούς δασμούς. Προς το παρόν η
απασχόληση παραμένει ισχυρή,
οι δαπάνες αυξάνονται και το
πραγματικό σοκ ενός εμπορικού
σχίσματος περιμένει. Το νούμερο
που ανακοινώθηκε την Τετάρτη,

λοιπόν, ίσως είναι μια δυσανά-
γνωστη ιδιορρυθμία, τα σημάδια
αδυναμίας όμως συσσωρεύονται.
Δύο αριθμοί δείχνουν τα καλά
και τα κακά της οικονομίας των
ΗΠΑ, όπως υπήρχαν και πριν
από τις ανακοινώσεις των δα-
σμών του Τραμπ κατά την «Ημέ-
ρα της απελευθέρωσης» στις 2
Απριλίου. 

Οι καταναλωτές, συνολικά,
συνεχίζουν να ξοδεύουν, ειδικά
σε υπηρεσίες και ορισμένα διαρ-
κή αγαθά, όπως τα αυτοκίνητα.
Αλλά οι προσδοκίες για εισερ-
χόμενους εμπορικούς δασμούς
ώθησαν τις επιχειρήσεις να απο-
θηκεύουν αγαθά από το εξωτε-
ρικό. 

Οι εισαγωγές αυξήθηκαν με

ρυθμό 41,3%, με το χάσμα των
εξαγωγών να μειώνεται κατά
σχεδόν 5 ποσοστιαίες μονάδες.
Δεδομένου του χαμηλού ποσο-
στού ανεργίας, που έφτασε το
4% κατά τη διάρκεια του τριμή-
νου, καθώς οι απολύσεις παρέ-
μειναν συγκρατημένες παρά τις
περικοπές θέσεων εργασίας σε
ομοσπονδιακό επίπεδο, ο Αμε-

ρικανός καταναλωτής έχει μέχρι
στιγμής προστατευθεί. Αφήνον-
τας κατά μέρος τον θόρυβο από
τις εισαγωγές, αυτή δεν είναι η
εικόνα μιας οικονομίας σε ύφεση.
Ακόμη κι αν η φαινομενική συρ-
ρίκνωση μπορεί να μεταβληθεί
με την πάροδο του χρόνου.

Τα δεδομένα για το ΑΕΠ, ιδίως
τα αποθέματα συναλλαγών, είναι
γνωστά για τη δυσκολία συλλο-
γής τους. Το Γραφείο Οικονομι-
κής Ανάλυσης θα δημοσιεύσει
δύο ενημερώσεις στην αρχική
του εκτίμηση, οι οποίες μπορούν
να αλλάξουν τον τελικό αριθμό.
Οι τροποποιήσεις σε περιόδους
κρίσης, όπως το 2008, μπορεί να
είναι πολύ μεγαλύτερες.

Η ασυνήθιστη φύση της τρέ-

χουσας στιγμής, όπου ο μεγαλύ-
τερος κίνδυνος δεν είναι κάποια
κυκλική καθοδική μετατόπιση,
αλλά οι πολιτικές ζιγκ - ζαγκ του
Τραμπ, πιθανότατα θα συνεχίσει
να διαταράσσει την εικόνα του
ΑΕΠ. Οι εισαγωγές μπορεί να
υποχωρήσουν, καθώς οι δασμοί
θα «δείξουν τα δόντια τους», για
παράδειγμα. 

Αντιθέτως, τα αδιάσειστα δε-
δομένα, όπως ο όγκος των θα-
λασσίων μεταφορών, προμη-
νύουν τις απτές επιπτώσεις μιας
διακοπής του εμπορίου μεταξύ
ΗΠΑ και Κίνας, με τους φορείς
εκμετάλλευσης λιμένων του Λος
Αντζελες να αναμένουν μείωση
κατά 35% των φορτίων από την
Ασία.

Οι πρώτες ανησυχητικές ενδείξεις για την οικονομία των ΗΠΑ

Στο κυνήγι
προσωπικού 
ξενοδοχεία
και λιανικό

Μεγάλες οι ελλείψεις

Μεγάλο αγκάθι για την ξενο-
δοχειακή βιομηχανία και το
λιανεμπόριο ενόψει της του-
ριστικής περιόδου αποτελούν
οι ελλείψεις σε ανθρώπινο δυ-
ναμικό. Εκτιμάται ότι οι ελλεί-
ψεις στην ξενοδοχειακή βιο-
μηχανία θα ξεπεράσουν τις
8.000, ενώ στο λιανεμπόριο
τις 5.000. Οι ανάγκες παρου-
σιάζονται σε όλες τις θέσεις
και αφορούν τόσο ανειδίκευτο
όσο και ειδικευμένο προσω-
πικό. Σελ. 4 

Πιο αυστηροί
από Ιούνιο
οι έλεγχοι

για ξέπλυμα
Σε ισχύ η 6η οδηγία

Από τον Ιούνιο τίθεται σε εφαρ-
μογή η 6η οδηγία κατά της νο-
μιμοποίησης εσόδων από πα-
ράνομες δραστηριότητες
(AML). Πέραν των τραπεζών,
θα πρέπει να την εφαρμόζουν
ιδρύματα πληρωμών, ιδρύματα
ηλεκτρονικού χρήματος, αν-
ταλλακτήρια συναλλάγματος,
επιχειρήσεις χρηματοδοτικής
μίσθωσης και εταιρείες δια-
χείρισης πιστώσεων. Επίσης,
απλουστεύονται οι διαδικασίες
και μειώνονται «αχρείαστοι»
έλεγχοι. Σελ. 5

ΗΠΑ

Συρρίκνωση
ΑΕΠ τις πρώτες
100 ημέρες
του Τραμπ

Σελ. 10

Αγκάθι για την κυπριακή οικο-
νομία συνεχίζει να αποτελεί το
θέμα των Μη Εξυπηρετούμενων
Δανείων, ενώ μία σημαντική με-
ταρρύθμιση του φθινοπώρου του
2023 που αφορά στη δημιουργία
ειδικών δικαιοδοσιών στα δικα-
στήρια παραμένει στον «πάγο».
Μέχρι στιγμής η διαδικασία που
καλείται να ρυθμίσει νομικά το

ζήτημα των εκποιήσεων αποδει-
κνύεται χρονοβόρα και γενικό-
τερα αποθαρρυντική για την επί-
λυση υποθέσεων, οι οποίες εκ-
κρεμούν για πολλά χρόνια. Παρά
την κάποια βελτίωση, η γενικό-
τερη εικόνα των ΜΕΔ παραμένει
προβληματική, κάτι που επιση-
μαίνουν σε εκθέσεις τους και διε-
θνείς οργανισμοί. Περίπου 19,9

δισ. σε δάνεια που βρίσκονται
στις Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώ-
σεων εξακολουθούν να θεωρούν-
ται μη εξυπηρετούμενα, ενώ άλλα
1,7 δισ. παραμένουν στα χαρτο-
φυλάκια των τραπεζών. Μία ση-
μαντική μεταρρύθμιση του 2023,
που στην πράξη δεν έχει εφαρ-
μοστεί ποτέ, αφορά στη δημι-
ουργία ειδικών δικαιοδοσιών στα

δικαστήρια, ειδικά για περιπτώ-
σεις εκποιήσεων ακινήτων αξίας
μέχρι €350.000, που θεωρούνται
ότι εμπίπτουν στις ευαίσθητες
περιπτώσεις εκποίησης. Ωστόσο,
μέχρι και σήμερα δεν έχει γίνει
οποιαδήποτε κίνηση από πλευράς
Ανωτάτου Δικαστηρίου για υλο-
ποίηση της συγκεκριμένης πρό-
νοιας. Σελ. 3

Στον «πάγο» από το 2023
το Δικαστήριο Εκποιήσεων

Το αργό δικαστικό σύστημα καθυστερεί την επίλυση των ΜΕΔ 

Οι προκλήσεις για τον νέο Πάπα στα οικονομικά του Βατικανού

<<<<<<

Η εκτιμώμενη μείωση
του ΑΕΠ κατά 0,3% 
το α΄ τρίμηνο φέρει

τη σφραγίδα του 
Ντόναλντ Τραμπ.
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Ο Ντόναλντ Τραμπ διαθέτει χαμηλή
ανθεκτικότητα στον «πόνο». Εκ-
φοβίζει όσους θεωρεί αδύναμους,
δεν είναι τόσο χαλαρός όμως όταν
υπάρχει ισχυρή αντίδραση, ειδικά
από τις χρηματοπιστωτικές αγορές.
Αυτά είναι καλά νέα για τους επεν-
δυτές που ανησυχούν ότι ο Τραμπ
μπορεί να προκαλέσει χάος εντός
και εκτός συνόρων. Αν και μπορεί
να προκαλέσει ζημιά στην οικονο-
μία και στο κράτος δικαίου, υπάρ-
χουν έλεγχοι στην εξουσία του. Ο
πρόεδρος των ΗΠΑ φάνηκε να υπο-

χωρεί δύο φορές μπροστά στην κα-
τάρρευση των αγορών, η πρώτη
όταν «πάγωσε» τους ανταποδοτι-
κούς δασμούς του για 90 ημέρες,
η δεύτερη όταν δήλωσε ότι δεν
σκοπεύει να απολύσει τον Τζερόμ
Πάουελ της Fed. Η πτώση του δο-
λαρίου, των αμερικανικών μετοχών
και των ομολόγων φαίνεται να του
άλλαξαν γνώμη. Aν οι επενδυτές
πουλήσουν κρατικά ομόλογα των
ΗΠΑ, θα μπορούσε να δυσκολευτεί
να χρηματοδοτήσει το έλλειμμα,
το οποίο αναμένεται να φτάσει το
6,5% του ΑΕΠ, σύμφωνα με το ΔΝΤ.
Μπορεί επίσης να δυσκολευτεί να
μειώσει τους φόρους, έναν από

τους κύριους στόχους του, καθώς
κάτι τέτοιο θα απαιτούσε από την
Ουάσιγκτον να εκδώσει τρισεκα-
τομμύρια δολάρια επιπλέον χρέους.
Ο Τραμπ φαίνεται επίσης να έχει
δεύτερες σκέψεις για τον εμπορικό
πόλεμο με την Κίνα. Αντί να υπο-
χωρήσει, το Πεκίνο αντέδρασε
σκληρά με αρκετούς γύρους αντι-
ποίνων.

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ δήλωσε
την περασμένη εβδομάδα ότι οι
δασμοί στα κινεζικά προϊόντα, που
αυτή τη στιγμή φτάνουν έως και
145%, θα μειωθούν «ουσιαστικά».
Ο Τραμπ υπερηφανεύεται ότι είναι
ένας καλός πρόεδρος που τάσσεται
υπέρ της ανάπτυξης. Αλλά μόνο το
37% των Αμερικανών εγκρίνει πλέ-
ον την οικονομική πολιτική του.
Ο συγγραφέας της «Τέχνης της
Συμφωνίας» είναι αυτός που ανοι-
γοκλείνει τώρα τα μάτια του. Ο Κι-
νέζος πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ φαί-
νεται να έχει μεγαλύτερη αντοχή
στον «πόνο». Εάν υπάρξει συμφωνία
για τη μείωση των δασμών, είναι
πιθανό να ευνοήσει το Πεκίνο. Ο
Τραμπ έχει ξεκινήσει έναν πόλεμο
σε τρία μέτωπα: εναντίον της Κίνας,
εναντίον άλλων εμπορικών εταίρων,
συμπεριλαμβανομένων των συμ-
μάχων, αλλά και εναντίον αντιπά-
λων στο εσωτερικό, όπου αντιμε-
τωπίζει πλέον αυξανόμενη αντί-
σταση.

Δεν θα μπορεί να συνεχίσει άλ-
λωστε την αθέμιτη δράση για πάν-
τα. Η ανυπακοή στο Ανώτατο Δι-
καστήριο θα πυροδοτούσε συνταγ-
ματική κρίση. Οι επενδυτές θα μπο-
ρούσαν να τρομοκρατηθούν, ανη-
συχώντας ότι οι ΗΠΑ γίνονται τυ-
ραννία. Αυτό, πάλι, θα μπορούσε
να σταματήσει τον Τραμπ, δεδο-
μένου του προφανώς χαμηλού ορίου
του στον πόνο. Επιπλέον, το Ρε-
πουμπλικανικό Κόμμα θα αντιμε-
τωπίσει ξανά τους ψηφοφόρους
στις ενδιάμεσες εκλογές του επό-
μενου έτους. Αυτό, επίσης, θα μπο-
ρούσε να αποδειχθεί ένας έλεγχος
της εξουσίας του. Εν τω μεταξύ, οι
αγορές, η οικονομία και τα δικα-
στήρια είναι τα καλύτερα, αν και
ατελή, αναχώματα.

Κυβερνητικές
πρωτοβουλίες
Τις πρωτοβουλίες της κυβέρνησης γύρω από
τα εργασιακά ζητήματα έθεσε με δηλώσεις του
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, κάνοντας λόγο
για μεταρρύθμιση του συνταξιοδοτικού συστή-
ματος, εκσυγχρονισμό του θεσμού της ΑΤΑ,
βελτιωμένη ρύθμιση της εργασίας και επέκτα-
ση των συλλογικών διαπραγματεύσεων. Ο Πρό-
εδρος δεν παρέλειψε να καλέσει όλες τις
πλευρές να δείξουν εποικοδομητικό πνεύμα
προς όφελος των σημερινών και επόμενων γε-
νιών. Με αφορμή την εργατική Πρωτομαγιά, ο
Πρόεδρος σημείωσε ότι τα δίκαια αιτήματα των
εργαζομένων βρίσκονται στην προμετωπίδα
των προτεραιοτήτων της παρούσας διακυβέρ-
νησης, η οποία εφαρμόζει βιώσιμες και υπεύ-
θυνες πολιτικές που δεν εξαντλούνται σε ρητο-
ρείες και συνθήματα, αλλά φέρνουν απτά απο-
τελέσματα.

••••
Τα νούμερα «λένε» 
την αλήθεια
Τα στοιχεία του τέταρτου τριμήνου για την πο-
ρεία των δανείων παρουσίασε η Κεντρική Τρά-
πεζα στη Βουλή, από τα οποία μπορούν να
εξαχθούν χρήσιμα συμπεράσματα. Όσον αφο-
ρά στις αναδιαρθρώσεις δανείων προκύπτει
μια αναλογία 3 προς 5. Δηλαδή, για κάθε €3 δά-
νεια που αναδιαρθρώνουν οι τράπεζες, οι εται-
ρείες εξαγοράς πιστώσεων αναδιαρθρώνουν
€5. Συγκεκριμένα, η Τράπεζα Κύπρου αναδιάρ-
θρωσε διπλάσια ποσότητα δανείων από την Ελ-
ληνική Τράπεζα, ενώ στην τρίτη θέση βρίσκεται
η Αlpha Βank. Αξιοσημείωτη και η καταγραφή
της Eurobank, η οποία αναδιάρθρωσε σχεδόν
τα ίδια δάνεια με την τρίτη Αlpha Βank και βρί-
σκεται στην τέταρτη θέση σε απόσταση ανα-
πνοής από την τρίτη.

••••
Στρατηγική 
με επίκεντρο την Κύπρο
Αναγνωρίζοντας τις προκλήσεις των καιρών, ο
ανώτερος εκτελεστικός διευθυντής της Euro-
bank ανέφερε ότι οι γεωπολιτικές εξελίξεις
ευνοούν σε διεθνές επίπεδο την ενίσχυση της
Ινδίας και των ΗΑΕ, δυο περιοχές για τις οποίες,
όπως ανέφερε, η Κύπρος αποτελεί πύλη εισό-
δου στην Ευρώπη. Με αυτά κατά νουν η Euro-
bank στοχεύει στη δημιουργία μιας τράπεζας
που να είναι θεμέλιο ευημερίας στη νοτιοανα-
τολική Μεσόγειο. Σε σχέση με τα μεγέθη η τρά-
πεζα ξεπέρασε κάθε ιστορικό προηγούμενο
καταγράφοντας €50 δισ. δάνεια, €74 δισ. κατα-
θέσεις και €20 δισ. κεφάλαια υπό διαχείριση. Ο
πρόεδρος της τράπεζας με τη σειρά του ανέ-
φερε πως η εξαγορά της Ελληνικής Τράπεζας

μετέτρεψε τη Eurobank στη μεγαλύτερη ελλη-
νική τράπεζα.

••••
Οι πολίτες μίλησαν
Έρευνα κοινής γνώμης που έγινε σε δείγμα
1.000 ατόμων κατέδειξε αυτό που όλοι αναμέ-
ναμε, δηλαδή πως το 62% των ερωτηθέντων
εμφανίζονται λίγο ή καθόλου ικανοποιημένοι
από τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, με το 12% να δηλώνει άγνοια. Διαφωνίες
σε ποσοστό 56% εξέφρασαν οι ερωτηθέντες
και όσον αφορά στον αριθμό των νέων οντοτή-
των που δημιουργήθηκαν. Στην ερώτηση για

τον αριθμό των νέων αξιωματούχων, 70% βρί-
σκει υπερβολικά μεγάλο τον αριθμό τους.
Όσον αφορά στις ευθύνες για την κατάσταση
όπως έχει διαμορφωθεί, η κυβέρνηση φέρει
την ευθύνη σύμφωνα με το 56%, ενώ το 45%
θεωρεί πως η ευθύνη βρίσκεται στη Βουλή.
Τέλος, το 61% απαντά πως η μεταρρύθμιση
δεν έγινε προς όφελος των πολιτών.

••••
Συμφωνία εν μέσω πολέμου
Με αντάλλαγμα τη δημιουργία ταμείου ανοι-
κοδόμησης της Ουκρανίας, το Κίεβο συμφώνη-
σε με την Ουάσιγκτον να προσφέρει προνομια-
κή πρόσβαση στον ορυκτό πλούτο της χώρας. Η
συμφωνία που επιτεύχθηκε τρία χρόνια μετά
την έναρξη του πολέμου, δημιουργεί αισιοδο-
ξία στους Ουκρανούς ότι θα λειτουργήσει και
για τις δύο χώρες προς αμοιβαίο όφελος. Σύμ-
φωνα με ειδικούς, η συμφωνία στέλνει το μή-
νυμα ότι οι ΗΠΑ είναι δεσμευμένες για την
ευημερία της Ουκρανίας και πως, άμεσα θα
πρέπει να επιτευχθεί κατάπαυση του πυρός και
έναρξη των ειρηνευτικών συνομιλιών με τη
Μόσχα.

••••
Ακτίδα φωτός
Η πληροφορία που θέλει την Κίνα έτοιμη να ξε-
κινήσει διάλογο με τις ΗΠΑ για συμβιβαστική
πρόταση στους δασμούς που επιβλήθηκαν εκα-
τέρωθεν, έφερε αισιοδοξία στις αγορές και χα-
μόγελα στους επενδυτές. Αναλυτές πάντως ση-
μειώνουν ότι ακόμη και αν ξεκινήσουν οι συνομι-
λίες, η κατάληξη σε μια συμβιβαστική φόρμουλα
θα είναι μια πολύπλοκη και μακρόσυρτη διαδικα-
σία. Ακόμη και για να ξεκινήσουν οι διαπραγμα-
τεύσεις, η Κίνα αξιώνει όπως κάποιοι δασμοί που
της επιβλήθηκαν πρέπει άμεσα να αποσυρθούν
ως ένδειξη εμπιστοσύνης και καλής διάθεσής. Η
συνέχεια αναμένεται με ιδιαίτερο ενδιαφέρον.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Πιστοληπτική ικανότητα
Με τον όρο πιστοληπτική
ικανότητα αναφερόμαστε
στην ικανότητα, αξιοπιστία
και φερεγγυότητα των
διαφόρων υφιστάμενων ή
υποψήφιων δανειζομέ-
νων (ατόμων, ιδιωτικών

επιχειρήσεων, κρατικών επιχειρήσεων,
χωρών) προς συμμόρφωση με τις δανει-
ακές τους υποχρεώσεις. Η ικανότητα αυτή
αξιολογείται από τον πιστωτή, αλλά σε κά-
ποιες περιπτώσεις (βλέπε παραδείγματα
τραπεζών) βασίζεται στην αξιολόγηση
εξειδικευμένων οργανισμών (Οίκοι Αξιολό-
γησης) και παρουσιάζεται με τη μορφή
συγκεκριμένης κλίμακας βαθμολόγησης.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
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Η αντίδραση 
των αγορών δυσκολεύει 
τον Αμερικανό πρόεδρο

Της ΜΕΛΙΝΤΑ ΓΟΥΕΝΕΡ ΜΟΪΕΡ 

Αν αναζητήσετε πληροφορίες για
υγιεινές συνήθειες ύπνου στα μέ-
σα κοινωνικής δικτύωσης, πιθα-
νότατα θα συναντήσετε αναρτή-
σεις που υποστηρίζουν ότι οι γυ-
ναίκες χρειάζονται περισσότερο
ύπνο από τους άνδρες – ορισμένοι,
μάλιστα, κάνουν λόγο για «δρα-
ματικά» μεγαλύτερη ανάγκη
ύπνου. Οι εξηγήσεις που προβάλ-
λονται ποικίλλουν και συμπερι-
λαμβάνουν τις ορμονικές διαφορές
αλλά και την άποψη ότι ο εγκέ-
φαλος των γυναικών λειτουργεί
ταχύτερα από εκείνον των ανδρών.
Ωστόσο δεν υπάρχει καμία έγκυρη
επιστημονική έρευνα που να επι-
βεβαιώνει αυτούς τους ισχυρι-
σμούς. «Δεν υπάρχουν δεδομένα
που να αποδεικνύουν ότι υπάρχει
κάποιος θεμελιώδης βιολογικός
λόγος για τον οποίο οι γυναίκες
χρειάζονται περισσότερο ύπνο
από τους άνδρες», αναφέρει η δρ
Σούζαν Μπέρτις, γιατρός εξειδι-
κευμένη στις διαταραχές ύπνου
στο νοσοκομείο Brigham and Wo-
men’s, στη Βοστώνη. Κατά μέσον
όρο οι γυναίκες φαίνεται να περ-
νούν λίγο περισσότερα λεπτά στο
κρεβάτι κάθε βράδυ συγκριτικά
με τους άνδρες, όμως αυτό δεν
σημαίνει απαραίτητα ότι χρει-
άζονται περισσότερο ύπνο, επι-
σημαίνει. 

Μόνο λίγες μελέτες έχουν εξε-
τάσει τις διαφορές στη διάρκεια
του ύπνου μεταξύ ανδρών και γυ-
ναικών. Σε μια μελέτη-ορόσημο
του 2013, ερευνητές ανέλυσαν δε-
δομένα από περισσότερους από
56.000 ενηλίκους στις Ηνωμένες
Πολιτείες. Οταν οι συμμετέχοντες
ρωτήθηκαν πώς είχαν περάσει τον
χρόνο τους κατά τη διάρκεια ενός

πρόσφατου 24ώρου, οι γυναίκες
ανέφεραν ότι είχαν αφιερώσει,
κατά μέσον όρο, 11 λεπτά περισ-
σότερα στον ύπνο την προηγού-
μενη νύχτα σε σύγκριση με τους
άνδρες. 

Ωστόσο, αυτό δεν σημαίνει απα-
ραίτητα ότι οι γυναίκες κοιμήθη-
καν πραγματικά 11 λεπτά περισ-
σότερο. Σύμφωνα με τη μελέτη, ο
χρόνος ύπνου που ανέφεραν οι
συμμετέχοντες περιελάμβανε και
τα λεπτά που πέρασαν προσπα-

θώντας να αποκοιμηθούν – και οι
γυναίκες έχουν πολύ περισσότερες
πιθανότητες από τους άνδρες να
εμφανίσουν αϋπνία, εξηγεί η Ρεμ-
πέκα Ρόμπινς, επιστήμονας ύπνου
και επίκουρη καθηγήτρια Ιατρικής
στην Ιατρική Σχολή του Χάρβαρντ.
Η ίδια μελέτη έδειξε επίσης ότι οι
γυναίκες είχαν σχεδόν πενταπλά-
σιες πιθανότητες από τους άνδρες
να αναφέρουν διακοπές του ύπνου
λόγω υποχρεώσεων φροντίδας,
συνήθως ενός παιδιού. 

Οι έρευνες δείχνουν ότι, κατά
μέσον όρο, οι γυναίκες έχουν χα-
μηλότερης ποιότητας ύπνο σε σχέ-
ση με τους άνδρες, ανεξάρτητα
από το αν έχουν υποχρεώσεις

φροντίδας ή όχι. Σε μια διαδικτυα-
κή έρευνα του 2023, που διεξήχθη
από την Αμερικανική Ακαδημία
Ιατρικής του Υπνου και περιελάμ-
βανε περισσότερους από 2.000
ενηλίκους, οι ερευνητές διαπίστω-
σαν ότι οι γυναίκες είχαν σχεδόν
διπλάσιες πιθανότητες από τους
άνδρες να δηλώσουν ότι σπάνια
ή ποτέ δεν ξυπνούν νιώθοντας ξε-
κούραστες. 

Οσον αφορά τους λόγους για
τους οποίους οι γυναίκες τείνουν
να κοιμούνται χειρότερα από τους
άνδρες, οι ερευνητές δεν έχουν
καταλήξει σε οριστικά συμπερά-
σματα. Ωστόσο έχουν κάποιες θε-
ωρίες. 

Ορμονικές μεταβολές 
Η προγεστερόνη, η σημαντικό-

τερη ορμόνη της γυναίκας, συν-
δέεται με τον ποιοτικό ύπνο και
όταν τα επίπεδά της μειώνονται
λίγο πριν από την έμμηνο ρύση,
οι γυναίκες τείνουν να κοιμούνται
πιο ανήσυχα, εξηγεί η Σέλμπι Χάρις,
κλινική ψυχολόγος στη Νέα Υόρκη,
με ειδίκευση στις διαταραχές
ύπνου. Οι γυναίκες αναφέρουν συ-
χνά δυσκολίες στον ύπνο κατά την
περίοδο πριν και μετά την εμμη-
νόπαυση, καθώς οι ορμονικές με-
ταβολές γίνονται πιο έντονες. Επι-
πλέον, σε σύγκριση με τους άνδρες,
οι γυναίκες αναλαμβάνουν συχνό-
τερα ευθύνες φροντίδας και οικια-

κές εργασίες, κάτι που μπορεί να
δυσχεραίνει τόσο την έλευση όσο
και τη διατήρηση του ύπνου. Η
έγνοια για την παραλαβή των ρού-
χων από το καθαριστήριο, την επι-
κοινωνία με συγγενείς, τη μετα-
φορά των παιδιών στο σχολείο ή
τον προγραμματισμό ιατρικών ραν-
τεβού – «όλες αυτές οι μικρές υπο-
χρεώσεις συσσωρεύονται, εντεί-
νοντας την ανησυχία και το άγχος,
δύο από τους βασικότερους παρά-
γοντες που διαταράσσουν τον ύπνο
μας», επισημαίνει η Ρόμπινς. 

Ορισμένες διαταραχές ύπνου,
όπως η αϋπνία, η υπνική άπνοια
και το σύνδρομο ανήσυχων πο-
διών, εμφανίζονται συχνότερα

στις γυναίκες καθώς μεγαλώνουν.
Μάλιστα, οι γυναίκες με υπνική
άπνοια συχνά δεν διαγιγνώσκον-
ται, καθώς είναι λιγότερο πιθανό
να εμφανίσουν τυπικά συμπτώ-
ματα, όπως έντονο ροχαλητό ή
απότομο ξύπνημα με αίσθηση έλ-
λειψης αέρα, αναφέρει η δρ Ρέιτσελ
Σάλας, νευρολόγος και ειδικός
στην ιατρική του ύπνου στο Johns
Hopkins Medicine. 

Ξεκουράζεστε αρκετά; 
Η διάρκεια και η ποιότητα του

ύπνου δεν καθορίζουν απαραίτητα
το πόσο ύπνο χρειάζεται ένα άτο-
μο. «Αυτά τα δύο δεν είναι απα-
ραίτητα ταυτόσημα», επισημαίνει
η Ρόμπινς. Σύμφωνα με το Εθνικό
Ιδρυμα Υπνου, οι ενήλικοι χρει-
άζονται γενικά από επτά έως εννέα
ώρες ύπνου κάθε βράδυ. Ωστόσο,
η ακριβής ανάγκη μπορεί να δια-
φέρει από άτομο σε άτομο, σημει-
ώνει η Χάρις. «Δεν υπάρχει μαγικός
αριθμός», τονίζει. 

Η Ρόμπινς προσθέτει ότι η χρή-
ση ενός έξυπνου ρολογιού ή άλλης
συσκευής παρακολούθησης ύπνου
μπορεί να βοηθήσει στον έλεγχο
του αν εξασφαλίζετε τουλάχιστον
επτά ώρες ύπνου κάθε νύχτα.
Ωστόσο, συχνά ο πιο αξιόπιστος
τρόπος για να εκτιμήσετε αν ξε-
κουράζεστε επαρκώς είναι να πα-
ρατηρήσετε πώς αισθάνεστε κατά
τη διάρκεια της ημέρας. Αν νιώθετε
συχνά εξάντληση, αυτό μπορεί να
αποτελεί ένδειξη ότι δεν κοιμάστε
αρκετά ή ότι αντιμετωπίζετε κά-
ποια διαταραχή ύπνου. «Αν αισθά-
νεστε πως κοιμάστε επαρκώς, αλλά
εξακολουθείτε να νιώθετε κόπωση
ή δυσκολεύεστε να παραμείνετε
ξύπνιοι», αναφέρει η Σάλας, «αυτός
είναι λόγος να συμβουλευθείτε
τον γιατρό σας». 

Η δυσκολία των γυναικών για «όνειρα γλυκά» 

<<<<<<

Αναλαμβάνουν συχνό-
τερα ευθύνες φροντί-
δας και οικιακές εργα-
σίες, κάτι που εντείνει
την ανησυχία και το άγ-

χος, παράγοντες που
διαταράσσουν τον

ύπνο. 

Βασική πηγή χρηματοδότησης της Δημοκρατίας παραμένει η διεθνής αγορά μέσω της έκδοσης
ευρωπαϊκού μεσοπρόθεσμου ομολόγου (ΕΜΤΝ).

Δεν υπάρχουν δεδομένα που να αποδεικνύουν ότι υπάρχει κάποιος θεμελιώδης βιολογικός λόγος για τον οποίο οι
γυναίκες χρειάζονται περισσότερo ύπνο από τους άνδρες. Οι ενήλικοι χρειάζονται από επτά έως εννέα ώρες κάθε
βράδυ, ωστόσο οι ανάγκες διαφέρουν από άτομο σε άτομο.  

<<<<<<

Οδηγήθηκε σε μερική
αναδίπλωση μετά 

την πτώση του δολαρί-
ου, των αμερικανικών

μετοχών και των 
ομολόγων.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η εξεύρεση λύσης στη διαχείριση των
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων (ΜΕΔ)
συνεχίζει να αποτελεί αγκάθι για την
κυπριακή οικονομία, ενώ μία σημαν-
τική μεταρρύθμιση του φθινοπώρου
του 2023 που αφορά στη δημιουργία
ειδικών δικαιοδοσιών στα δικαστήρια,
παραμένει στον «πάγο». Παρά τα μέ-
τρα που εφαρμόστηκαν τα τελευταία
χρόνια, οι ουσιαστικές λύσεις καθυ-
στερούν και ένας από τους βασικούς
λόγους είναι η ταχύτητα στην απο-
νομή δικαιοσύνης. Μέχρι στιγμής η
διαδικασία που καλείται να ρυθμίσει
νομικά το ζήτημα των εκποιήσεων
αποδεικνύεται χρονοβόρα και γενι-
κότερα αποθαρρυντική για την επί-
λυση υποθέσεων, οι οποίες εκκρεμούν
για πολλά χρόνια.

Παρόλο που τα τελευταία χρόνια
υπήρξε κάποια βελτίωση, η γενικότερη
εικόνα των ΜΕΔ παραμένει προβλη-
ματική, κάτι που επισημαίνουν σε
εκθέσεις τους και διεθνείς οργανισμοί.
Περίπου 19,9 δισ. σε δάνεια που βρί-
σκονται στις Εταιρείες Εξαγοράς Πι-
στώσεων (ΕΕΠ) εξακολουθούν να θε-
ωρούνται μη εξυπηρετούμενα, ενώ
άλλα 1,7 δισ. παραμένουν στα χαρ-
τοφυλάκια των τραπεζών, όπου ανα-
λογικά, το μεγαλύτερο πρόβλημα το
αντιμετωπίζουν οι μικρότερες τρά-
πεζες. Η μετάβαση μεγάλου μέρους
αυτών των δανείων από τις τράπεζες
στις Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώσεων
(Servicers) βελτίωσε μεν την εικόνα
των τραπεζικών ισολογισμών, αλλά
δεν σημαίνει ότι το πρόβλημα έχει
λυθεί. Το βάρος μεταφέρθηκε, αλλά
δεν εξαλείφθηκε και παραμένει μέσα
στην κυπριακή οικονομία.

Το 2023 και μετά από διαβουλεύσεις
μηνών έγιναν κάποιες αλλαγές στο

νομοθετικό πλαίσιο. Ο Νόμος 9/1965
τροποποιήθηκε για να δοθεί επιπλέον
χρόνος 30 ημερών στη διαδικασία
εκποίησης, ενώ ενισχύθηκε και ο ρό-
λος του Χρηματοοικονομικού Επιτρό-
που. Παράλληλα, δρομολογήθηκαν
εξελίξεις και για το δικαστικό σύστημα,
το οποίο μεταρρυθμίστηκε με τη δη-
μιουργία νέων δικαστηρίων, την ει-

σαγωγή νέων κανόνων και την ηλε-
κτρονική καταχώρηση. Όμως, η ουσία
δεν άλλαξε καθώς οι καθυστερήσεις
παραμένουν. Υποθέσεις που αφορούν
ΜΕΔ «σέρνονται» στα δικαστήρια για
χρόνια, υπονομεύοντας τις προσπά-
θειες ουσιαστικής εξυγίανσης.

Όπως ειπώθηκε αρκετές φορές δη-
μόσια, τα δικαστήρια σε όλες τις πόλεις

της Κύπρου συνεχίζουν να εξετάζουν
υποθέσεις που καταχωρήθηκαν πριν
από τέσσερα και πέντε χρόνια. Στη
Λευκωσία, είναι ακόμη ανοιχτές υπο-
θέσεις του 2020. Στη Λάρνακα και τη
Λεμεσό του 2018 και 2019. Στην Πάφο
και την Αμμόχωστο ακόμη παλαιότε-
ρες. 

Μία σημαντική μεταρρύθμιση του

2023 που στην πράξη δεν έχει εφαρ-
μοστεί ποτέ, αφορά στη δημιουργία
ειδικών δικαιοδοσιών στα δικαστήρια,
ειδικά για περιπτώσεις εκποιήσεων
ακινήτων αξίας μέχρι €350.000, που
θεωρούνται ότι εμπίπτουν στις ευαί-
σθητες περιπτώσεις εκποίησης. Ωστό-
σο, μέχρι και σήμερα δεν έχει γίνει
οποιαδήποτε κίνηση από πλευράς

Ανωτάτου Δικαστηρίου για υλοποίηση
της συγκεκριμένης πρόνοιας.

Η «Κ» απέστειλε ερώτηση στο Ανώ-
τατο αναφορικά με το πού βρίσκεται
η διαδικασία της δημιουργίας ειδικών
δικαιοδοσιών στα δικαστήρια και της
απάντησαν οι υπεύθυνοι τα κάτωθι:
«Να σας ενημερώσω ότι δεν έχει συ-
σταθεί ξεχωριστό δικαστήριο για τις
υπό αναφορά υποθέσεις. Οι υποθέσεις
αυτής της φύσης, λόγω του μεγάλου
αριθμού τους, ανατίθενται σε αριθμό
δικαστών με βάση το πρόγραμμα ερ-
γασίας του κάθε Επαρχιακού Δικα-
στηρίου».

Αβεβαιότητας συνέχεια
Οι χρονοβόρες δικαστικές διαδι-

κασίες δημιουργούν αβεβαιότητα και
δίνουν σήμα καθυστέρησης, επιβρα-
δύνοντας την απονομή δικαιοσύνης
και ενισχύοντας το αίσθημα ασυλίας
σε στρατηγικούς κακοπληρωτές. Οι
τράπεζες και οι εταιρείες εξαγοράς
πιστώσεων αδυνατούν να προγραμ-
ματίσουν τις κινήσεις τους, ενώ οι
ευάλωτοι δανειολήπτες παραμένουν
εγκλωβισμένοι, χωρίς να τους προ-
σφέρεται ουσιαστική διέξοδος.

Την ίδια ώρα, οι επενδυτές βλέπουν
τη δικαστική καθυστέρηση και δι-
στάζουν. Οι νέες επενδύσεις αν και
είναι υπαρκτές, θα προχωρούσαν τα-
χύτερα, η αγορά ακινήτων στρεβλώ-
νεται και η γενικότερη εμπιστοσύνη
στην οικονομία υπονομεύεται. Την
προβληματική κατάσταση στο σύ-
στημα απονομής δικαιοσύνης κατα-
γράφουν και διεθνείς μετρήσεις όπως
το EU Justice Scoreboard, στο οποίο
η χώρα μας σε πολλούς δείκτες κα-
τατάσσεται στις τελευταίες θέσεις
και ειδικά σε όσους σχετίζονται με
θέματα χρονικής διάρκειας επίλυσης
των υποθέσεων.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει επανει-
λημμένα επισημάνει τη σημασία της
ταχείας απονομής δικαιοσύνης για
την οικονομική σταθερότητα και την
προσέλκυση επενδύσεων. Ένα λει-
τουργικό δικαστικό σύστημα αποτελεί
προϋπόθεση για κάθε κράτος δικαίου
και θεμέλιο για την οικονομική πρό-
οδο.

<<<<<<

Μία σημαντική μεταρρύθμιση
του 2023 που στην πράξη δεν
έχει εφαρμοστεί ποτέ, αφορά
στη δημιουργία ειδικών δικαιο-
δοσιών στα δικαστήρια, ειδικά
για περιπτώσεις εκποιήσεων ακι-
νήτων αξίας μέχρι €350.000.

<<<<<<

Περίπου 19,9 δισ. σε δάνεια που
βρίσκονται στις Εταιρείες Εξαγο-
ράς Πιστώσεων (ΕΕΠ) εξακολου-
θούν να θεωρούνται μη εξυπηρε-
τούμενα, ενώ άλλα 1,7 δισ. παρα-
μένουν στα χαρτοφυλάκια των
τραπεζών.

Στο «περίμενε» 
από το 2023 

το Δικαστήριο
Εκποιήσεων

Σε όλες τις πόλεις της Κύπρου εξετάζονται υποθέσεις
που καταχωρήθηκαν πριν από τέσσερα και πέντε χρόνια

Την προβληματική κατάσταση στο σύστημα απονομής δικαιοσύνης καταγράφουν και διεθνείς μετρήσεις όπως το
EU Justice Scoreboard, στο οποίο η χώρα μας σε πολλούς δείκτες κατατάσσεται στις τελευταίες θέσεις.

Ενας στους 4 πλειστηριασμούς κατέληξε σε αγορά ακινήτου
Οι ματαιώσεις, οι αναστολές, αλλά και οι ανακοπές φρενάρουν τη διαδικασία που ακολουθείται στην Ελλάδα

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Οι κακές επιδόσεις στους πλει-
στηριασμούς ακινήτων είναι η
βασική αιτία για την υστέρηση
των εσόδων από τις τιτλοποι-
ήσεις του «Ηρακλή», καθώς
υπολείπονται κατά το ήμισυ
περίπου των στόχων που έχουν
τεθεί. Σύμφωνα με στοιχεία της
«Κ», τα έσοδα από τους πλει-
στηριασμούς φθάνουν μόλις
το 26% των εσόδων από τις τιτ-
λοποιήσεις, έναντι 49% που
έχει προβλεφθεί ως στόχος στα
επιχειρηματικά πλάνα που
έχουν καταθέσει οι εταιρείες
διαχείρισης. Αντιθέτως, σημαν-
τικά πάνω από τον στόχο είναι
τα έσοδα από τις ρυθμίσεις και
τις αναδιαρθρώσεις δανείων
που αντιπροσωπεύουν το 56%
των εσόδων των τιτλοποιήσε-
ων, έναντι στόχου 40% που

προβλέπουν τα επιχειρησιακά
πλάνα. Μέχρι σήμερα έχουν
πραγματοποιηθεί 21 τιτλοποι-
ήσεις κόκκινων δανείων και οι
εγγυήσεις που έχει δώσει το
Δημόσιο ανέρχονται στα 18,2
δισ. ευρώ. 

Η υστέρηση των εσόδων από
τους πλειστηριασμούς έχει επι-
πτώσεις και στη μείωση του ιδιω-
τικού χρέους. Αυτό γιατί πολλά
από τα ακίνητα καταλήγουν με
μειωμένη τιμή, με συνέπεια το
χρέος τελικά που αποπληρώνεται
να είναι μικρότερο από αυτό που
θα μπορούσε να αποπληρωθεί
εάν το ακίνητο έβρισκε αγορα-
στή στην αρχική τιμή του πλει-
στηριασμού. Υπενθυμίζεται ότι
για πλειστηριασμούς που διε-
νεργούνται δυο φορές και δεν
κατακυρώνονται, δηλαδή κατα-
λήγουν άγονοι, την επόμενη φο-
ρά που θα προκηρυχθούν για

διενέργεια, η τιμη πρώτης προ-
σφοράς του ακινήτου μειώνεται
στο 80% της αρχικής, ενώ όταν
καταλήγουν άγονοι και τρίτη
φορά, η τιμή πρώτης προσφοράς

του ακινήτουμειώνεται στο 65%
της αρχικής. Με αυτόν τον τρό-
πο, πολλά ακίνητα πωλούνται
τελικά κάτω από την εμπορική
τιμή που ισχύει στην αγορά και

έτσι το χρέος που βαρύνει τον
οφειλέτη δεν μειώνεται όσο θα
μπορούσε και το υπόλοιπο της
οφειλής συνεχίζει να τον βαρύνει. 

Το βασικό πρόβλημα που κα-
θιστά τους πλειστηριασμούς
ακινήτων αναποτελεσματικό
εργαλείο, παρά τις βελτιώσεις
που έχουν γίνει τα τελευταία
χρόνια, συνδέεται με τις πολ-
λαπλές ματαιώσεις, τις αναστο-
λές, αλλά και τις ανακοπές που
κατατίθενται, με συνέπεια ένας
μικρός αριθμός ακινήτων να κα-
ταλήγει να βρει αγοραστή σε
σχέση με τον αριθμό αυτών που
βγαίνουν στον πλειστηριασμό.
Συνολικά το 2024 προγραμμα-
τίστηκε να διεξαχθούν 69.026
πλειστηριασμοί ακινήτων και
από αυτούς:

• Οι 20.362 (ποσοστό 29,5%)
ανεστάλησαν ή ματαιώθηκαν,
οπότε και η διαδικασία του πλει-

στηριασμού δεν ολοκληρώθηκε. 
• Από τους υπόλοιπους

48.664 που ολοκληρώθηκαν,
άγονοι ήταν οι 36.188, ενώ γό-
νιμοι, δηλαδή με υπερθεματιστή,
ήταν οι 12.476, διαμορφώνοντας
το ποσοστό των γόνιμων πλει-
στηριασμών στο 25,6% επί των
ολοκληρωμένων.

Οπως προκύπτει από τα στοι-
χεία, εκτός από την αναστολή
της διαδικασίας του πλειστη-
ριασμού λίγο πριν από τη διε-
νέργειά του, βασική αιτία είναι
επίσης η έλλειψη ενδιαφέροντος
από υποψήφιους αγοραστές,
γεγονός που αποδίδεται στις
δυσλειτουργίες του πλειστη-
ριασμού. Αυτό γιατί ακόμη και
αν το ακίνητο βρει τελικώς αγο-
ραστή, ο φόβος ακύρωσης της
πώλησης μέσω της ανακοπής
του πλειστηριασμού συνεχίζει
να υπάρχει ακόμη και μετά την

ολοκλήρωση της διαδικασίας,
θέτοντας ουσιαστικά το ακίνητο
και τον νέο αγοραστή σε καθε-
στώς ομηρίας. 

Να σημειωθεί ότι η ανακοπή
του πλειστηριασμού από τον
οφειλέτη μπορεί να γίνει ακόμη
και μετά την ολοκλήρωσή του
για λόγους που έχουν να κάνουν
με προγενέστερα στάδια της
διαδικασίας και η συζήτηση
στα αρμόδια πρωτοδικεία μπο-
ρεί να φτάσει ακόμη και στα
πέντε χρόνια. Ο αγοραστής, ο
οποίος έχει καταβάλει το τίμημα
της μεταβίβασης και τον ανα-
λογούντα φόρο, υποχρεούται
με αυτόν τον τρόπο να αναμένει
για πολλά χρόνια την έκδοση
τελεσίδικης απόφασης και έτσι
η αβεβαιότητα που δημιουρ-
γείται λειτουργεί αποτρεπτικά
για την επιτυχία του πλειστη-
ριασμού.

<<<<<<

Το 2024 προγραμμα-
τίστηκε να διεξαχ-
θούν 69.026 πλει-

στηριασμοί ακινήτων
και από αυτούς

29,5% ανεστάλησαν
ή ματαιώθηκαν.

Στην ετήσια έκθεση του 2024 που
εξέδωσε η Κεντρική Τράπεζα της Κύ-
πρου εντός της εβδομάδας, τονίζεται
πως, οι Μη Εξυπηρετούμενες Χορη-
γήσεις (ΜΕΧ) παρουσίασαν περαι-
τέρω μείωση, ως ποσοστό του συνο-
λικού αποθέματος δανείων, και ανήλ-
θαν στο 6,2% το 2024 σε σύγκριση
με 7,9% το 2023. Εντούτοις, είναι
σημαντικό να σημειωθούν τρεις βα-
σικοί παράμετροι που δικαιολογούν
τη διατήρηση του εν λόγω θέματος

ανάμεσα στις εποπτικές προτεραι-
ότητες της ΚΤΚ. Πρώτον, ο δείκτης
ΜΕΧ σε επίπεδο συστήματος συνε-
χίζει να είναι μεταξύ των ψηλότερων
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, καθιστώντας
επιτακτική την ανάγκη περαιτέρω
μείωσής του. Δεύτερον, ο κίνδυνος
δημιουργίας νέων αθετήσεων είναι
υπαρκτός. Και τρίτον, η πρόοδος που
έχει επιτευχθεί μέχρι σήμερα σε επί-
πεδο συστήματος είναι ανομοιόμορ-
φη μεταξύ των εποπτευόμενων ιδρυ-

μάτων. «Συνεπώς, ενώ σαφώς ανα-
γνωρίζεται η πρόοδος που έχει επι-
τευχθεί στη μείωση των ΜΕΧ σε επί-
πεδο συστήματος, διατηρείται πα-
ράλληλα η ανάγκη στενής παρακο-
λούθησης και λήψης περαιτέρω ενερ-
γειών απομόχλευσης των ισολογι-
σμών των τραπεζών, με ιδιαίτερη
έμφαση στα λιγότερο σημαντικά
ιδρύματα τα οποία χρειάζεται να εν-
τείνουν τις προσπάθειές τους επί του
προκειμένου», τονίζει η ΚΤΚ.

Οι τρεις βασικοί παράμετροι 
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Τον υπ’ αριθμόν ένα βραχνά αποτελεί
η έλλειψη προσωπικού για τις επι-
χειρήσεις. Οι επιχειρηματίες στην
Κύπρο βρίσκονται συνεχώς προς ανα-
ζήτηση τόσο εξειδικευμένου όσο και
ανειδίκευτου προσωπικού, με τις με-
γαλύτερες ανάγκες να εντοπίζονται
στην ξενοδοχειακή βιομηχανία και
το λιανεμπόριο. 

Το σκηνικό και οι αριθμοί παρα-
μένουν πανομοιότυπα, αρχής γενο-
μένης από τα χρόνια της πανδημίας,
ενώ το μόνο που άλλαξε φέτος είναι
ότι οι εργαζόμενοι που φτάνουν από
τρίτες χώρες διαμένουν εποχιακά
στην Κύπρο και φεύγουν νόμιμα ή
παράνομα είτε για τις χώρες τους είτε
για άλλες χώρες που τους προσφέρουν
περαιτέρω χαλαρώσεις, καλύτερες
αμοιβές και παροχές. 

Την ίδια ώρα, μεγάλες ελλείψεις
ανθρώπινου δυναμικού εντοπίζονται
και για τις θέσεις των διοικητικών
στελεχών, οι οποίες απαρτίζονται
κατά βάση από Κύπριους, διογκώ-
νοντας το πρόβλημα και διακυβεύον-
τας το επίπεδο της ποιότητας των
προσφερόμενων υπηρεσιών.

Τα στοιχεία 
Οι επιχειρήσεις υποδέχονται την

τουριστική σεζόν με πέραν των 8 χι-
λιάδων κενών θέσεων εργασίας στην
ξενοδοχειακή βιομηχανία, ενώ πέραν
των 5 χιλιάδων εργαζομένων λείπουν
από το λιανεμπόριο. Οι συγκεκριμένες
ελλείψεις φαίνεται να έχουν προκα-

λέσει ανησυχία και προβληματισμό
στους επιχειρηματίες, οι οποίοι κα-
λούνται να εξεύρουν προσωπικό άμε-
σα προκειμένου να στελεχώσουν τις
επιχειρήσεις τους.

Όσον αφορά στον ξενοδοχειακό
κλάδο ενδέχεται να υπάρξουν ανάγκες
κάλυψης πέραν των 8 χιλιάδων θέ-
σεων σε περίπτωση που ανοίξουν
κανονικά όλα τα ξενοδοχεία κατά
την καλοκαιρινή περίοδο. Εξάλλου,
όπως πληροφορούμαστε, ορισμένες
ξενοδοχειακές μονάδες στην ελεύθερη

περιοχή Αμμοχώστου και την Πάφο
επέλεξαν όπως μην ανοίξουν κατά
τη διάρκεια των πασχαλινών εορτών
λόγω των ελλείψεων που καταγρά-
φονται, γεγονός το οποίο σημείωσε
αρνητική επίδραση στα έσοδά τους.
Σύμφωνα με αρμόδιους φορείς του
κλάδου, οι μεγαλύτερες ελλείψεις εν-
τοπίζονται σε θέσεις όπως οι σερβι-
τόροι, οι βοηθοί κουζίνας και υποδο-
χής και οι καμαριέρες, και το ζήτημα
αγγίζει σχεδόν όλες τις ξενοδοχειακές
μονάδες. 

Όπως επισημαίνουν στην «Κ», πρό-
κειται για ένα πανευρωπαϊκό και παγ-
κόσμιο πρόβλημα στον ξενοδοχειακό
τομέα, όπου οι επιχειρηματίες του
κλάδου υποδεικνύουν την έλλειψη
ανθρώπινου δυναμικού, το ηλεκτρικό
κόστος και τη λειψυδρία στις κυριό-
τερες προκλήσεις που έχουν να αν-
τιμετωπίσουν τα ξενοδοχεία τους. Η
ρίζα του κακού της έλλειψης προσω-
πικού στην Κύπρο δημιουργήθηκε
λόγω της πανδημίας, η οποία άνοιξε
την πόρτα της επιστροφής για πολλούς
Ευρωπαίους προς τις χώρες τους, δε-
δομένου ότι το πρόβλημα υπάρχει
και στις υπόλοιπες χώρες και συνεπώς
οι Ευρωπαίοι εργαζόμενοι έχουν τη
δυνατότητα να εργοδοτηθούν και
στις πατρίδες τους, όπως τονίζεται.
Παράλληλα, μια μικρή μερίδα συμ-
πατριωτών μας που εργαζόταν στην
τουριστική βιομηχανία, λόγω της αβε-
βαιότητας στον κλάδο και του μεγάλου
κτυπήματος που δέχθηκε προτίμησαν
να στραφούν προς άλλους κλάδους
της οικονομίας, οι οποίοι δεν επηρε-
άζονται στον ίδιο βαθμό με τα ξενο-
δοχεία σε περιόδους όπως αυτή της
πανδημίας, προσθέτουν. Εξάλλου, τό-
σο στην ξενοδοχειακή βιομηχανία
όσο και στη βιομηχανία των κέντρων

αναψυχής, η έλλειψη προσωπικού
και η πρόσληψη ατόμων με μειωμένη
εμπειρία πλήττει το επίπεδο των υπη-
ρεσιών που προσφέρονται. Στην πε-
ρίπτωση που ένας ξενοδόχος δεν μπο-
ρεί να ανταποκριθεί στις υπηρεσίες
και στα προϊόντα που προσφέρει λόγω
έλλειψης ανθρώπινου δυναμικού,
αυτό θα έχει δυσμενή επίπτωση στην
ικανοποίηση των τουριστών και κατ’
επέκταση θα έχει αντίκτυπο και στις
αφίξεις. Ως αποτέλεσμα οι ξενοδόχοι,
εάν διαπιστώσουν ότι δεν μπορούν
να ανταποκριθούν, θα αναγκαστούν
να μεταλλάξουν τις υπηρεσίες τους
και θα τις προσαρμόσουν στο ανθρώ-
πινο δυναμικό που έχουν, αντί στο
τι ζητά η αγορά από αυτούς. Κάτι τέ-
τοιο ασφαλώς δεν είναι η καλύτερη
λύση, καθώς θα πρέπει να είμαστε σε
θέση να βλέπουμε τις τάσεις που επι-
κρατούν στην αγορά και να παρέχουμε
υπηρεσίες που θα μας κάνουν πιο αν-
ταγωνιστικούς από άλλες αγορές, σύμ-
φωνα με τους αρμόδιους φορείς της
βιομηχανίας. Δεν είναι λίγες φορές
που οι αρμόδιοι φορείς έκρουσαν καμ-
πανάκι για το θέμα της υποστελέχω-
σης, σημειώνοντας ότι είναι υπαρκτός
ο κίνδυνος υπολειτουργίας ξενοδο-
χειακών μονάδων με κλείσιμο προ-
σφερόμενων υπηρεσιών τους, με κό-
στος στη φήμη της Κύπρου και υπο-
βάθμισής της ως ποιοτικού και value
for money προορισμού.

Όσον αφορά στον τομέα του λια-
νικού εμπορίου, ο οποίος βρίσκεται
σε αναζήτηση πέραν των 5 χιλιάδων
εργαζομένων, το πρόβλημα επίσης
διογκώνεται κατά τους καλοκαιρινούς
μήνες. Οι αρμόδιοι φορείς του κλάδου
αναμένουν ότι το πρόβλημα θα πάρει
μεγαλύτερες διαστάσεις όταν προ-
χωρήσει η αδειοδότηση των νέων

εμπορικών κέντρων στη Λεμεσό, τα
οποία και θα δημιουργήσουν τετρα-
ψήφιο αριθμό θέσεων εργασίας. 

Οι χαλαρώσεις και η τάση
Πολλές χώρες έδωσαν χαλαρώσεις

για να εισαχθεί προσωπικό από τρίτες
χώρες για να καλύψουν αρκετές θέσεις
της οικονομίας, εξού και παρατηρείται
μια τάση φυγής τους προς τη Βουλ-
γαρία, τη Ρουμανία, την Πορτογαλία,
την Αγγλία, τη Σερβία και τη Γαλλία,
όπως σημειώνουν οι αρμόδιοι φορείς
του τουρισμού και του λιανεμπορίου.
Αναφορικά με την Κύπρο, οι φορείς
του κλάδου συμφωνούν ότι η νέα
στρατηγική απασχόλησης εργατών
από τρίτες χώρες έχει αποδειχθεί ιδι-
αίτερα υποβοηθητική για τους επι-
χειρηματίες, καθώς επέσπευσε τις
εξετάσεις των αιτημάτων και δημι-
ούργησε μια καλή ανταπόκριση και
επικοινωνία με τις επιχειρήσεις από
το τμήμα εργασίας του Υπουργείου.

Πρόκληση, ωστόσο, παραμένει η
πολύπλοκη γραφειοκρατική διαδι-
κασία για υποβολή αιτημάτων για
τους εργαζόμενους από τρίτες χώρες,
καθώς και το γεγονός ότι η διαδικασία
της εξέτασης αιτημάτων εργοδοτών
για απασχόληση υπηκόων τρίτων
χωρών σε κυπριακές επιχειρήσεις
και οργανισμούς δεν έχει γίνει ακόμα
ηλεκτρονική. Αν και η εξυπηρέτηση
και η ταχύτητα έκδοσης των αδειών
έχει βελτιωθεί σημαντικά, εντούτοις
η χαρτούρα που συνοδεύει τις αιτή-
σεις και η μη εφικτή ηλεκτρονική
υποβολή των αιτήσεων δυσκολεύουν
τη διαδικασία, τονίζουν χαρακτηρι-
στικά.

Η νομοθεσία καθορίζει, επίσης με-
ταξύ άλλων, ότι η εργοδότηση υπη-
κόου τρίτης χώρας χωρίς την απαι-

τούμενη από τον νόμο άδεια συνιστά
αδίκημα τιμωρούμενο με ποινή φυ-
λάκισης ή/και με χρηματική ποινή.
Η άδεια προσωρινής παραμονής για
σκοπούς εργασίας παρέχει το δικαίω-
μα στον αλλοδαπό να απασχοληθεί
στη συγκεκριμένη εργασία και για
συγκεκριμένη χρονική περίοδο.

Τα προβλήματα
Το πρόβλημα δεν είναι πόσοι από

τους εργαζομένους των ξένων χωρών
καταφέρνουν και παίρνουν το πρά-
σινο φως, αλλά πόσοι καταφέρνουν
να έρθουν στην Κύπρο καθώς πα-
λεύουν με τη γραφειοκρατική διαδι-
κασία για 3 μήνες περίπου, με απο-
τέλεσμα η τουριστική περίοδος να
χάνεται στις περισσότερες των πε-
ριπτώσεων. Η διαδικασία ξεκινά με
την προσπάθεια για εξασφάλιση του
πολυπόθητου Πιστοποιητικού Εγ-
γραφής Αλλοδαπού (ARC) το οποίο
είναι απαραίτητο για την άδεια πα-
ραμονής και εργασίας του εργαζόμε-
νου και καταλήγει σε μια χρονοβόρα
γραφειοκρατία. Ως αποτέλεσμα, σε
πολλές περιπτώσεις ο εργαζόμενος
να καταφέρει να είναι διαθέσιμος για
απασχόληση τον Αύγουστο, όταν
έχει σχεδόν ολοκληρωθεί η τουριστική
σεζόν.

Οι Κύπριοι και η ποιότητα
Την ίδια ώρα, διευκρινίζουν, αν

και σε κάποια πόστα το προσωπικό
από τρίτες χώρες είναι υπεύθυνο για
την καλή λειτουργία των επιχειρή-
σεων, οι επιχειρηματίες οφείλουν να

εισάγουν και ντόπιο προσωπικό προ-
κειμένου να διατηρήσουν το επίπεδο
της ποιότητας των παρεχόμενων υπη-
ρεσιών. 

Το ζήτημα της έλλειψης Κυπρίων
για να στελεχώσουν διευθυντικές
και διοικητικές θέσεις, τόσο σε ξε-
νοδοχεία και λιανικό εμπόριο όσο
και σε εταιρείες που εμπίπτουν σε
άλλους κλάδους, είναι ένα φαινόμενο
που έχει παρατηρηθεί τα τελευταία
χρόνια, σύμφωνα με τους αρμόδιους
φορείς.

Αναζητούνται 
ανειδίκευτοι, αλλά

και ταλέντα
Μεγάλο αγκάθι οι ελλείψεις σε ανθρώπινο δυναμικό που

εντοπίζονται σε ξενοδοχειακή βιομηχανία και λιανεμπόριο

<<<<<<

Στον ξενοδοχειακό κλάδο ενδέ-
χεται να υπάρξουν ανάγκες κάλυ-
ψης πέραν των 8 χιλιάδων θέσε-
ων σε περίπτωση που ανοίξουν
κανονικά όλα τα ξενοδοχεία κατά
την καλοκαιρινή περίοδο.

<<<<<<

Προβληματισμός επικρατεί και
στον κλάδο του λιανεμπορίου 
καθώς η ανάπτυξη νέων εμπορι-
κών κέντρων θα δημιουργήσει
τετραψήφιο αριθμό θέσεων 
εργασίας.

Το τελευταίο τρίμηνο του 2024 ο αριθ-
μός των κενών θέσεων παρουσίασε
αύξηση κατά 959 θέσεις ή 8,0% και
αυτές ανήλθαν στις 12.997, σε σχέση
με το αντίστοιχο τρίμηνο του 2023
που ήταν 12.038. 

Σύμφωνα με τη Στατιστική Υπη-
ρεσία, σε σχέση με το 3ο τρίμηνο
του 2024 παρατηρήθηκε μείωση
3.013 θέσεων (-18,8%). Το ποσοστό
των κενών θέσεων, ως προς το σύ-
νολο των υπαλλήλων και των κενών
θέσεων κατά το 4ο τρίμηνο του 2024
και του 2023 ήταν 2,8%, ενώ το προ-

ηγούμενο τρίμηνο ήταν 3,5%.  Τα
μεγαλύτερα ποσοστά κενών θέσεων
το 4ο τρίμηνο του 2024 παρατηρή-
θηκαν στους τομείς των Τεχνών,
Διασκέδασης και Ψυχαγωγίας (4,7%),
Δραστηριοτήτων Υπηρεσιών Παρο-
χής Καταλύματος και Υπηρεσιών

Εστίασης (4,6%) και Ενημέρωσης
και Επικοινωνίας (3,7%).

Εξάλλου, σύμφωνα με τα στοιχεία,
ο μεγαλύτερος αριθμός κενών θέσεων
ήταν στους τομείς Χονδρικό και Λια-
νικό Εμπόριο, Επισκευή Μηχανοκί-
νητων Οχημάτων και Μοτοσικλετών
που ανέρχετο στις 2.479 και ακο-
λουθούσαν οι τομείς Δραστηριότητες
Υπηρεσιών Παροχής Καταλύματος
και Υπηρεσιών Εστίασης στις 2.431
και Επαγγελματικές, Επιστημονικές
και Τεχνικές Δραστηριότητες στις
1.315.

Οι επιχειρήσεις βρίσκονται συνεχώς στο ψάξιμο νέου εργατικού δυναμικού – Ελλείψεις και από ντόπιο προσωπικό. 

Οι κενές θέσεις το 2024
<<<<<<

Τα σκήπτρα 
σε λιανικό, ξενοδοχεία

και εστίαση.
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Σε ισχύ από Ιούνιο η 6η οδηγία AML
Θα την εφαρμόζουν πλέον ιδρύματα πληρωμών, ιδρύματα ηλεκτρονικού χρήματος, ανταλλακτήρια

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Κύπρος υιοθέτησε την 6η οδηγία
κατά της νομιμοποίησης εσόδων
από παράνομες δραστηριότητες
και χρηματοδότησης της τρομο-
κρατίας (AML) και από τον Ιούνη
του 2025 θα εφαρμόζει τις πρόνοιές
της. Είναι ένα ακόμη βήμα για να
«αποτινάξει» από πάνω της την
κακή φήμη που είχε για χρόνια ως
κέντρο ξεπλύματος μαύρου χρή-
ματος, που από τον καιρό της κρί-
σης κουβαλά, υιοθετώντας αυστη-
ρότερα και αποτελεσματικότερα
όπλα στον τομέα του AML. Η χώρα
ως διεθνές επιχειρηματικό κέντρο
το οποίο παρείχε κυρίως υπηρεσίες,
δέχθηκε πολλές φορές κριτική –
και δικαιολογημένα– από διεθνή
μέσα μαζικής ενημέρωσης για ατα-
σθαλίες που εντοπίζονταν ανά και-
ρούς. Οι τράπεζες ειδικά, είναι πλέ-
ον τα «καλά παιδιά» με τις υπόλοι-
πες επαγγελματικές ομάδες, από
το λογιστικό επάγγελμα και το δι-
κηγορικό, να ακολουθούν. Οι τρά-
πεζες σύμφωνα με τις τελευταίες
αξιολογήσεις της Moneyval, έχουν
συμβάλει στη βελτίωση της εικόνας
της Κύπρου σε θέματα καταπολέ-
μησης ξεπλύματος βρόμικου χρή-
ματος και νομιμοποίησης εσόδων
από παράνομες δραστηριότητες,
σημειώνοντας πως, άλλες επαγ-
γελματικές ομάδες θα πρέπει να
ακολουθήσουν τα βήματά τους. 

Μεγάλη διαφορά πλέον που έρ-
χεται μαζί με την 6η οδηγία AML,
αφορά ποιοι οφείλουν να εφαρμό-
ζουν το πλαίσιο. Την Οδηγία οφεί-
λουν να εφαρμόζουν όλες οι υπό-
χρεες οντότητες που εποπτεύονται
από την Κεντρική Τράπεζα της Κύ-
πρου, δηλαδή πέραν των τραπεζών,
θα πρέπει να την εφαρμόζουν ιδρύ-
ματα πληρωμών, ιδρύματα ηλε-

κτρονικού χρήματος, ανταλλακτή-
ρια συναλλάγματος, επιχειρήσεις
χρηματοδοτικής μίσθωσης και
εταιρείες διαχείρισης πιστώσεων.
Την ίδια ώρα, πέραν της αυστη-
ροποίησης και ενδυνάμωσης του
πλαισίου, η 6η οδηγία φέρνει και
απλούστευση διαδικασιών στις
τράπεζες, για πρόσωπα τα οποία
απέχουν κατά πολύ από κάποιον
πελάτη που χρειάζεται να ελεγχθεί
κάτω από το πρίσμα του AML, όπως
συνταξιούχους, μισθωτούς και άλ-
λες οντότητες που θεωρούνται
«χαμηλού ρίσκου». Όπως ενημέ-
ρωσε η Κεντρική Τράπεζα της Κύ-
πρου την Παρασκευή για την υιο-
θέτηση της 6ης οδηγίας AML, «αν
και η Οδηγία στοχεύει επίσης στη
διευκόλυνση κυρίως των πολιτών
χαμηλού κινδύνου, αυτή δεν μει-
ώνει το επίπεδο αυστηρότητας
των απαιτήσεων».

Στην AMLA από το 2028
Η Αρχή για την Καταπολέμηση

της Νομιμοποίησης Εσόδων από
Παράνομες Δραστηριότητες και
την Καταπολέμηση της Χρηματο-
δότησης της Τρομοκρατίας (AMLA)
είναι ένας αποκεντρωμένος οργα-
νισμός της ΕΕ που θα συντονίζει
τις εθνικές αρχές για να διασφαλίσει
την ορθή και συνεπή εφαρμογή
των κανόνων της ΕΕ και θα ξεκι-
νήσει τη λειτουργία της από αρχές
του 2028. Στόχος της Αρχής της ΕΕ
είναι να μετασχηματίσει την επο-
πτεία της καταπολέμησης της νο-
μιμοποίησης εσόδων από παράνο-
μες δραστηριότητες και της χρη-
ματοδότησης της τρομοκρατίας
(AML/CFT) στην ΕΕ και να ενισχύσει
τη συνεργασία μεταξύ των μονάδων
χρηματοοικονομικών πληροφοριών
(FIUs).

Η AMLΑ θα συνεδριάζει στη

Φρανκφούρτη και πρακτικά θα έχει
άμεση εποπτεία επιλεγμένων ον-
τοτήτων του χρηματοπιστωτικού
τομέα που λειτουργούν σε διασυ-
νοριακή βάση και παρουσιάζουν
υψηλό κίνδυνο νομιμοποίησης εσό-
δων από παράνομες δραστηριότητες

και χρηματοδότησης της τρομο-
κρατίας, καθώς και έμμεση εποπτεία
άλλων οντοτήτων στον χρηματο-
πιστωτικό και μη χρηματοπιστωτικό
τομέα. Ακόμα δεν έχει αποφασιστεί
αν θα εποπτεύονται οντότητες από
Κύπρο, καθώς είναι νωρίς.

Η AMLA θα προχωρά σε υποστή-
ριξη και συντονισμό των Μονάδων
Χρηματοοικονομικών Πληροφοριών
(FIUs)) διευκολύνοντας κοινές δια-
συνοριακές αναλύσεις υποθέσεων,
επιτρέποντας την ελεγχόμενη αν-
ταλλαγή πληροφοριών, παρέχοντας
δυνατότητες, προηγμένη ανάλυση
δεδομένων και διαχειριζόμενοι το
κοινό σύστημα πληροφοριών.

Τέλος, θα συμπληρώνει τους κα-
νόνεςτης ΕΕ για την καταπολέμηση
της νομιμοποίησης εσόδων από πα-
ράνομες δραστηριότητες/χρημα-
τοδότησης της τρομοκρατίας μέσω
της ανάπτυξης κανονιστικών και
εφαρμοστικώντεχνικών προτύπων
και της έκδοσης κατευθυντήριων
γραμμών

Απλοποίηση διαδικασιών
Η 6η Οδηγία AML, στη βάση

πάντα του εκτιμώμενου κινδύνου

για έκαστον πελάτη, επιτρέπει
κατά πρώτον την επικαιροποίηση
των επιχειρηματικών σχέσεων με
συχνότητα ανάλογη του κινδύνου
του κάθε πελάτη και δεν καθορίζει
ελάχιστη συχνότητα επικαιροποί-
ησης των επιχειρηματικών σχέ-
σεων για πελάτες με χαμηλή πι-
θανότητα εμπλοκής σε νομιμοποί-
ηση εσόδων από παράνομες δρα-
στηριότητες. Δεύτερον, κατά την
επικαιροποίηση επιτρέπει τη χρήση
αντιγράφων ταυτότητας (αντί του
πρωτοτύπου) καθιστώντας τη δια-
δικασία γρηγορότερη και ευκολό-
τερη. Τρίτον, επιτρέπει την αξιο-
ποίηση πληροφοριών που αποκτή-
θηκαν κατά τη διάρκεια της επι-
χειρηματικής σχέσης, κάτι που συ-
νεπάγεται μείωση των απαιτούμε-
νων πληροφοριών από τους πολίτες
κατά την επικαιροποίηση των στοι-
χείων τους. Τέταρτον, καθιστά δυ-
νατή τη χρήση εναλλακτικών απο-
δεικτικών στοιχείων για συμπολίτες
μας που δεν μπορούν να ανταπο-
κριθούν λόγω θεμάτων υγείας ή
σωματικής ανικανότητας, όπως η
επίδειξη ευαισθησίας προς τους
συμπολίτες μας που αντιμετωπί-
ζουν τέτοια προβλήματα, είναι ανα-
γκαία. Πέμπτον, δίνει τη δυνατό-
τητα ευελιξίας όσον αφορά τα απο-
δεικτικά στοιχεία σε σχέση με τη
διεύθυνση κατοικίας, όπως για πα-
ράδειγμα η πιστοποίηση να διε-
ξάγεται μέσω της χρήσης κυβερ-
νητικών εγγράφων ή ηλεκτρονικών
λογαριασμών κοινής ωφελείας.
Έκτον, επιτρέπει την πιστοποίηση
εγγράφων από τρίτα πρόσωπα (π.χ.
κρατικές υπηρεσίες) καθώς και τη
χρήση ηλεκτρονικών εγγράφων
έτσι ώστε με τη διεύρυνση των
επιλογών πιστοποίησης να επιτυγ-
χάνεται η καλύτερη εξυπηρέτηση
των πελατών.

Πέραν της αυστηροποίησης και ενδυνάμωσης του πλαισίου, η 6η οδηγία φέρνει και απλούστευση διαδικασιών στις
τράπεζες, για πρόσωπα τα οποία απέχουν κατά πολύ από κάποιον πελάτη που χρειάζεται να ελεγχθεί για AML.

Σύμφωνα με την τελευταία δια-
θέσιμη πληροφόρηση από την
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου,
που πλέον οι παρακάτω αριθμοί
είναι λογικό να είναι ελαφρώς αυ-
ξημένοι, οι κυπριακές τράπεζες
κατόπιν εγκυκλίου και οδηγιών
για μέτρα δέουσας επιμέλειας
έκλεισαν κατά την τελευταία πεν-
ταετία 42.728 επιχειρηματικές
σχέσεις με εταιρείες κελύφη και

125.872 σχετικούς τραπεζικούς
λογαριασμούς. Η Κεντρική Τράπε-
ζα της Κύπρου έθεσε κριτήρια και
προϋποθέσεις για σύναψη ή/και
συνέχιση επιχειρηματικών σχέσε-
ων με εταιρείες κελύφη (shell
companies), καλώντας τις τράπε-
ζες μέσω εγκυκλίων και οδηγιών
της να εφαρμόζουν μέτρα δέου-
σας επιμέλειας με βάση τον κίν-
δυνο (risk based approach).

Κλείσιμο 42.728 shell companies
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Δημοσιονομικός χώρος 1,4 δισ. ευ-
ρώ υπολογίζει το οικονομικό επι-
τελείο της κυβέρνησης ότι θα 
είναι διαθέσιμος το 2026, προ-
κειμένου να αξιοποιηθεί, κυρίως 
για φοροελαφρύνσεις, τις οποίες 
θα εξαγγείλει ο πρωθυπουργός 
στη ∆ΕΘ.

Ο χώρος αυτός προκύπτει 
από δύο πηγές: τις καλές δημο-
σιονομικές επιδόσεις του 2024, 
χάρη και στον περιορισμό της 
φοροδιαφυγής και το προβλεπό-
μενο περιθώριο που θα δώσει η 
ρήτρα διαφυγής για την αύξηση 
των αμυντικών δαπανών.

Οι δημοσιονομικές επιδόσεις 
του 2024 και οι προβλέψεις για 
το 2025 αποτυπώνονται στην 
ετήσια έκθεση προόδου του 
Μεσοπρόθεσμου Σχεδίου 2024-
2028, την οποία κατέθεσε προ-
χθές στο Συμβούλιο και στην 
Κομισιόν η κυβέρνηση, όπως 
προβλέπουν οι νέοι κανόνες του 
Συμφώνου Σταθερότητας. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της έκθε-
σης, το 2024 αντί για αύξηση 
των καθαρών πρωτογενών δα-
πανών κατά 2,6% (σε σύγκριση 
με το 2023), όπως ήταν ο στό-
χος που είχε τεθεί, σημειώθηκε 
μείωση κατά 0,3%. Αυτό οφείλε-
ται σε μεγάλο βαθμό στη μείω-
ση της φοροδιαφυγής, η οποία 
μετράει αφαιρετικά στον στό-
χο των καθαρών δαπανών. Στη 
συνέχεια, το 2025 προβλέπε-
ται αύξηση 4,5% (αντί για αύ-
ξηση 3,7%, σύμφωνα με τον 
στόχο), λόγω και των πρόσθε-
των μέτρων που εξαγγέλθηκαν 
(ενοίκια, συνταξιούχοι, ένστο-
λοι κ.ά.), αλλά αθροιστικά, το 
2024 και το 2025 η αύξηση είναι 
4,2%, έναντι σωρευτικού στό-
χου για αύξηση 6,3%, επομένως 
δημιουργείται ένα «μαξιλάρι» 2 
δισ. ευρώ, που μπορεί να χρη-
σιμοποιηθεί τα έτη 2026, 2027, 
2028, ώς τη λήξη του Μεσοπρό-
θεσμου. Επειδή, ταυτόχρονα, 
υπάρχει και ετήσιο ανώτατο 

όριο αύξησης 0,3% του ΑΕΠ, 
το 2026 η αύξηση δαπανών δεν 
μπορεί να ξεπεράσει το 4,4% σε 
σύγκριση με το 2025. Ηδη, με 
τα μέτρα που έχουν εξαγγελθεί 
πρόσφατα (ενοίκια, συνταξιού-
χοι, επίδομα ενστόλων κ.ά.) και 
αφορούν και το 2026, η αύξηση 
φτάνει 3,5%, άρα απομένει ένα 
περιθώριο αύξησης 0,9% ή πε-
ραιτέρω μέτρων 900 εκατ. ευ-
ρώ περίπου.

Σε αυτά αναμένεται να προ-
στεθούν περίπου 500 εκατ. ευ-
ρώ από το περιθώριο που θα 
δημιουργήσει η ρήτρα διαφυ-

γής για τις αμυντικές δαπάνες. 
Η Ελλάδα υπέβαλε το σχετικό 
αίτημα την περασμένη Τρίτη. 
Αν και δεν έχουν ακόμη οριστι-
κοποιηθεί οι αποφάσεις για το 
πώς θα εφαρμοστεί η ρήτρα και 
συγκεκριμένα για το ποιο θα εί-
ναι το έτος βάσης, σε σύγκρι-
ση με το οποίο θα υπολογίζεται 
η αύξηση των αμυντικών δα-
πανών, η εκτίμηση της κυβέρ-
νησης είναι ότι στην περίπτω-
ση της Ελλάδας θα μετρήσει η 
αύξηση των αμυντικών δαπα-
νών του 2026 σε σύγκριση με 
το 2025 (από το 2,3% του ΑΕΠ 
στο 2,5% του ΑΕΠ ή 500 εκατ. 
ευρώ). Επομένως, μαζί με τα 
900 εκατ. ευρώ του χώρου, λό-
γω δημοσιονομικών επιδόσεων, 
εξασφαλίζεται το 1,4 δισ. ευρώ 
για το 2026.

Πρόσθετος χώρος δεν απο-
κλείεται να προκύψει μέχρι τον 
Σεπτέμβριο, όταν θα εξαγγελ-
θούν τα μέτρα, κυρίως μέσω μεί-
ωσης φοροδιαφυγής, αλλά επί 

του παρόντος φαίνεται να έχει 
εξασφαλισθεί το 1,4 δισ. ευρώ.

Η έκθεση προόδου αναθεώ-
ρησε βασικά δεδομένα του προ-
ϋπολογισμού. Το πρωτογενές 
πλεόνασμα προβλέπεται πλέον 
να ανέβει στο 3,2% του ΑΕΠ, 
αντί του 2,4% που προέβλεπε 
ο προϋπολογισμός, δεδομένου 
ότι το 2024 είχαμε τελικά πρω-
τογενές πλεόνασμα 4,8%, αντί 
του προβλεπόμενου 2,5%. Το 
συνολικό αποτέλεσμα γενικής 
κυβέρνησης προβλέπει πλεόνα-
σμα 0,1%, έναντι ελλείμματος 
0,6% του ΑΕΠ που προέβλεπε 
ο προϋπολογισμός. Το δημόσιο 
χρέος αναμένεται να αποκλιμα-
κωθεί στο 145,7% του ΑΕΠ από 
147,5% του ΑΕΠ που προέβλεπε 
ο προϋπολογισμός.

Η πρόβλεψη για την ανάπτυ-
ξη δεν αλλάζει, παραμένει στο 
2,3%. Ο πληθωρισμός προβλέ-
πεται να κλείσει στο 2,4% από 
2,1% του προϋπολογισμού (ένα-
ντι 3% το 2024).

Αλλαγές στη φορολογική κλίμακα 
τόσο για μισθούς και συντάξεις 
όσο και των ακινήτων, μείωση 
των τεκμηρίων διαβίωσης, πα-
ρεμβάσεις στην εισφορά αλλη-
λεγγύης για τους συνταξιούχους, 
σχεδιάζει η κυβέρνηση από τον 
Ιανουάριο του 2026. Το εύρος 
των αλλαγών θα αποφασισθεί, 
όπως αναφέρουν κυβερνητικοί 
παράγοντες, μετά τον Ιούνιο, 
που το Γενικό Λογιστήριο του 
Κράτους θα έχει εικόνα για την 
πορεία εκτέλεσης του προϋπο-
λογισμού, ενώ οι τελικές αποφά-
σεις επί των κοστολογημένων 
παρεμβάσεων θα ληφθούν λί-
γες ημέρες πριν από τη ∆ιεθνή 
Εκθεση Θεσσαλονίκης και αφού 
προηγουμένως έχουν συμφωνη-
θεί και με την Ε.Ε. Εκτός από το 
περιθώριο που προκύπτει από τα 
πρωτογενή πλεονάσματα και τη 
ρήτρα διαφυγής, στο οικονομικό 
επιτελείο εκτιμούν ότι θα προκύ-
ψουν επιπλέον έσοδα από τον 
περιορισμό της φοροδιαφυγής. 
Σημειώνεται ότι το προηγούμενο 
έτος τα έσοδα από τον περιορι-
σμό της φοροδιαφυγής ανήλθαν 
σε περίπου 2 δισ. ευρώ. Το 2025 
τα μέτρα αυτά που θα εφαρμο-
σθούν στο σύνολο του έτους και 
σε συνδυασμό με νέα έξυπνα 
εργαλεία που έχουν ήδη τεθεί 
σε εφαρμογή υπολογίζεται ότι 
μπορούν να αποφέρουν επιπλέον 
έσοδα από τον περιορισμό της 
φοροδιαφυγής ύψους έως και 1,2 
δισ. ευρώ. Τα μέτρα που έχουν 
τεθεί στο τραπέζι είναι:
1. Τιμαριθμοποίηση της φορολο-
γικής κλίμακας. Η αύξηση των 
εισοδημάτων οδήγησε τους φο-
ρολογουμένους σε υψηλότερο 

φορολογικό κλιμάκιο, χωρίς αυ-
τό να συνοδευτεί από ουσιαστι-
κές φορολογικές αλλαγές προς 
όφελός τους. Παράλληλα, με επί-
κεντρο την ελάφρυνση της με-
σαίας τάξης και συγκεκριμένα 
όσους έχουν εισοδήματα άνω 
των 20.000 ευρώ, εξετάζεται:
– Προσθήκη νέων ενδιάμεσων 

φορολογικών συντελεστών που 
θα στοχεύουν στην ελάφρυν-
ση των φορολογουμένων με 
εισοδήματα μεταξύ 20.000 και 
40.000 ευρώ.
– Αύξηση του εισοδήματος πά-
νω από το οποίο θα εφαρμόζε-
ται ο ανώτατος φορολογικός συ-
ντελεστής. Σήμερα ο ανώτατος 
φορολογικός συντελεστής 44% 
επιβάλλεται στο τμήμα του ει-
σοδήματος που υπερβαίνει τις 
40.000 ευρώ.
2. Μείωση κατά 30% των τεκμη-
ρίων διαβίωσης σε πρώτη φάση 
και πλήρης κατάργησή τους σε 
βάθος χρόνου για την εξάλει-
ψη των στρεβλώσεων και των 
αδικιών.

3. Κατάργηση του τέλους επι-
τηδεύματος για τις επιχειρήσεις 
και τα υποκαταστήματά τους. 
Σήμερα καταβάλλουν ποσά που 
ξεκινούν από 800 ευρώ για νομι-
κά πρόσωπα που ασκούν εμπο-
ρική επιχείρηση και έχουν την 
έδρα τους σε τουριστικούς τό-
πους και σε πόλεις ή χωριά με 
πληθυσμό έως 200.000 κατοί-
κους και φθάνουν τα 1.000 ευ-
ρώ για νομικά πρόσωπα που 
ασκούν εμπορική επιχείρηση 
και έχουν την έδρα τους σε 
πόλεις με πληθυσμό πάνω από 
200.000 κατοίκους.
4. Αλλαγή της φορολογικής κλί-
μακας έτσι ώστε να αποκαλυ-
φθούν εισοδήματα από τη μί-
σθωση ακινήτων. Ουσιαστικά 
η μείωση της φορολογίας μπο-
ρεί να οδηγήσει στην αύξηση 
του δηλωθέντος εισοδήματος 
και κατ’ επέκταση των εσόδων 
του κράτους. Τα εισοδήματα από 
ακίνητα φορολογούνται με συ-
ντελεστή 15% έως 12.000 ευρώ, 
από 12.001 μέχρι και 35.000 ευ-
ρώ ο συντελεστής διαμορφώ-
νεται στο 35% και πάνω από 
το ποσό αυτό ο συντελεστής 
διαμορφώνεται στο 45%. Στις 
προθέσεις του οικονομικού επι-
τελείου είναι να προστεθεί ένα 
κλιμάκιο μεταξύ του πρώτου και 
του τρίτου. Συγκεκριμένα, να 
δημιουργηθεί ένα κλιμάκιο από 
12.001 έως 20.000 ή 25.000 ευ-
ρώ με συντελεστή 20% ή 25%.
5. Μείωση των επιβαρύνσεων ή 
διαφορετικά των στρεβλώσεων 
στο σύστημα φορολόγησης των 
επαγγελματιών. Σε κάθε περί-
πτωση, η κυβέρνηση θα περι-
μένει και την απόφαση του ΣτΕ 
για τον τεκμαρτό τρόπο φορο-
λόγησης των επαγγελματιών.

Οι δημοσιονομικές επιδόσεις του 2024 και οι προβλέψεις για το 2025 αποτυπώνονται στην ετήσια έκθεση προ-
όδου του Μεσοπρόθεσμου Σχεδίου 2024-2028, την οποία κατέθεσε προχθές στο Συμβούλιο και στην Κομισιόν η 
κυβέρνηση, όπως προβλέπουν οι νέοι κανόνες του Συμφώνου Σταθερότητας.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Οι παρεμβάσεις που 
εξετάζει η κυβέρνηση 

για μισθωτούς 
και συνταξιούχους 

ενόψει ΔΕΘ.

Πάνω από 3,16 εκατ. δηλώσεις 
έχουν υποβληθεί μέχρι σήμερα 
από τους φορολογουμένους, σύμ-
φωνα με τα στατιστικά στοιχεία 
της Ανεξάρτητης Αρχής ∆ημοσί-
ων Εσόδων. Για πρώτη φορά δεν 
καταγράφονται ενστάσεις από 
λογιστές και φοροτεχνικούς, κά-
τι που οφείλεται στο γεγονός ότι 
αφενός η διαδικασία ξεκίνησε νω-
ρίτερα από κάθε άλλη φορά, ενώ 
θεσμοθετήθηκαν και ποινές για 
όσους φορείς θα καθυστερούσαν 
να αποστείλουν τα δεδομένα που 
χρειάζονται (βεβαιώσεις αποδο-
χών κ.λπ.) για τη συμπλήρωση 
των δηλώσεων. Οπως ανέφερε ο 
υπουργός Εθνικής Οικονομίας και 
Οικονομικών Κυρ. Πιερρακάκης, 
«Προτού τελειώσει ο Απρίλιος, οι 
υποβληθείσες φορολογικές δηλώ-
σεις έχουν ξεπεράσει τα τρία εκα-
τομμύρια. Πρόκειται για αριθμό-
ρεκόρ, που επιτρέπει σε κράτος 
και πολίτες να οργανώσουν έγκαι-
ρα και πιο αποτελεσματικά τον οι-
κονομικό προγραμματισμό τους». 
Σημειώνεται ότι μέχρι και χθες 
είχαν υποβληθεί 3.160.201, ενώ 
τις αντίστοιχες ημέρες του 2024 
είχαν υποβληθεί 2 εκατ. δηλώσεις. 
Οσοι υπέβαλαν τη δήλωσή τους 
μέχρι την 30ή Απριλίου και εφό-
σον καλούνται να πληρώσουν 
φόρο δικαιούνται έκπτωση 4% 
στην περίπτωση που αποπληρώ-
σουν τον φόρο τους εφάπαξ. Από 
χθες, ωστόσο, το ποσοστό αυτό 
έχει μειωθεί στο 3% για όσους 
υποβάλουν τη δήλωση μέχρι τις 
15 Ιουνίου.

Οπως προκύπτει από τα στα-
τιστικά στοιχεία της ΑΑ∆Ε, επτά 
στους δέκα φορολογουμένους εί-
τε δεν πληρώνουν καθόλου φόρο 
είτε έχουν επιστροφή φόρου για 
τα εισοδήματα που απέκτησαν 
το 2024. Ειδικότερα:
• Το 45,03% των φορολογουμέ-
νων δεν πληρώνει επιπλέον φόρο 

στο ελληνικό ∆ημόσιο. Συγκεκρι-
μένα, σε σύνολο 3.160.201 δη-
λώσεων οι 1.423.038 είναι μηδε-
νικές.
• Για το 25,02% των φορολογου-
μένων ή 790.682 φυσικά πρόσω-
πα προέκυψε επιστροφή φόρου 
που κατά μέσον όρο φθάνει τα 
298 ευρώ.
• Το 29,95% των φορολογουμέ-
νων καλείται να πληρώσει επι-
πλέον φόρο για τα εισοδήματα 
που απέκτησε το προηγούμενο 
έτος. Συγκεκριμένα, για 946.480 
δηλώσεις το αποτέλεσμα της εκ-
καθάρισης είναι χρεωστικό, με 
το συνολικό ποσό του φόρου να 
ανέρχεται σε 1,7 δισ. ευρώ. Ο μέ-

σος φόρος για τις δηλώσεις αυτές 
ανέρχεται στα 1.826 ευρώ.

Σημειώνεται ότι η ΑΑ∆Ε έχει 
ήδη πιστώσει στους λογαρια-
σμούς 441.848 φορολογουμένων 
την επιστροφή φόρου και συγκε-
κριμένα το ποσό των 99,5 εκατ. 
ευρώ. Σε κάθε περίπτωση, απα-
ραίτητη προϋπόθεση για την επι-
στροφή των φόρων στους δικαι-
ούχους είναι η ορθή δήλωση του 
λογαριασμού ΙΒΑΝ στην ψηφιακή 
πύλη myAADE. Παράλληλα, ήδη 
έχουν ξεκινήσει και οι συμψηφι-
σμοί οφειλών με επιστροφές φό-
ρου εισοδήματος. Συγκεκριμένα, 
έχουν γίνει 169.847 συμψηφισμοί, 
με το ποσό που συμψηφίστηκε να 
ανέρχεται σε 47,14 εκατ. ευρώ. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Μέσω ενός διαγωνισμού θα προ-
χωρήσουν οι παραχωρήσεις των 
νέων θαλάσσιων περιοχών νοτί-
ως της Πελοποννήσου και νοτίως 
της Κρήτης («Κρήτη 1» και «Κρή-
τη 2») που διεκδικεί η Chevron, 
όπως και η περιοχή «Α2» στην 
Πελοπόννησο που διεκδικεί η 
HELLENiQ ENERGY. O υπουρ-
γός Περιβάλλοντος και Ενέργειας 
Σταύρος Παπασταύρου υπέγραψε 
χθες τη σχετική απόφαση, ανοί-
γοντας τον δρόμο για τη δημοσί-
ευση του διεθνούς διαγωνισμού 
στην Επίσημη Εφημερίδα των Ευ-
ρωπαϊκών Κοινοτήτων, όπου και 
θα παραμείνει αναρτημένος προ-
κειμένου να υποβάλουν προσφο-
ρές οι ενδιαφερόμενοι επενδυτές.

Ο υπουργός έχει θέσει ως 
στόχο την ολοκλήρωση της δι-
αδικασίας παραχώρησης εντός 
του έτους και στο πλαίσιο αυ-
τό αναμένεται να μεταβεί μέσα 
στον Μάιο στο Χιούστον του Τέ-
ξας, όπου βρίσκεται η έδρα της 
Chevron. Η συνάντηση εντάσσε-
ται στο πλαίσιο της στενότερης 
συνεργασίας των δύο πλευρών 
με στόχο την επίτευξη αυτού του 
χρονοδιαγράμματος

Στόχος του ΥΠΕΝ είναι η κατα-
κύρωση αναδόχου εντός του Αυ-
γούστου και η έγκριση της σχε-
τικής σύμβασης από τη Βουλή 
μέσα στο 2025, ώστε να ξεκινή-
σουν οι σεισμικές έρευνες μέσα 
στο 2026.

Η υπουργική απόφαση προ-
βλέπει στάδιο ερευνών τριών φά-
σεων. Κάθε φάση σχετίζεται με 
χωριστό πρόγραμμα εργασιών, 
με δυνατότητα είτε μετάβασης 
στην επόμενη φάση, υπό την 
προϋπόθεση ότι έχουν εκπλη-
ρωθεί όλες οι συμβατικές υπο-
χρεώσεις, είτε παραίτησης στο 
τέλος κάθε φάσης.

Κατά τη μετάβαση από τη μια 
φάση στην επόμενη, ο μισθωτής 
υποχρεούται να αποδεσμεύει πο-
σοστό μεταξύ 20% και 50% της 
αρχικής συμβατικής περιοχής.

Με τη δήλωση εντοπισμού 
εμπορικά εκμεταλλεύσιμου κοι-
τάσματος αρχίζει το στάδιο εκμε-
τάλλευσης, που διαρκεί 25 έτη με 
δυνατότητα παράτασης για δύο 

περιόδους 5 ετών εκάστη, υπο-
κείμενη σε αναδιαπραγμάτευση 
των όρων της σύμβασης. Μισθω-
τής υπόκειται σε ειδικό φόρο ει-
σοδήματος με συντελεστή 20% 
καθώς και σε περιφερειακό φό-
ρο με συντελεστή 5%. Οι κεφα-
λαιακές δαπάνες για έρευνα και 
ανάπτυξη αποσβένονται σε πο-
σοστό 40% έως 70%. Το μίσθωμα 
θα κυμαίνεται από ένα κατώτατο 
όριο 4% επί των παραχθέντων και 
διασωθέντων υδρογονανθράκων 
σε χρήμα ή σε είδος, σε συνάρτη-
ση με τα σωρευτικά ακαθάριστα 
έσοδα. Η πρόσκληση θέτει εκτός 
διαγωνισμού ρωσική συμμετοχή 
άμεση ή έμμεση. 

Πάνω από 3 εκατ.
φορολογικές δηλώσεις
έχουν ήδη υποβληθεί

Σε ένα διαγωνισμό οι νέες
παραχωρήσεις για έρευνες
υδρογονανθράκων

Ελαφρύνσεις 1,4 δισ. σχεδιάζει
η κυβέρνηση για το 2026

Μείωση βαρών για τη μεσαία τάξη

Οι καλές επιδόσεις του 2024 και η ρήτρα διαφυγής δημιουργούν τα περιθώρια

Οσοι υπέβαλαν τη δή-
λωσή τους μέχρι 

την 30ή Απριλίου και 
εφόσον καλούνται να 

πληρώσουν φόρο δικαι-
ούνται έκπτωση 4%.

Το εύρος των αλλαγών θα αποφασισθεί, όπως αναφέρουν κυβερνητικοί 
παράγοντες, μετά τον Ιούνιο, που το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους θα έχει 
εικόνα για την πορεία εκτέλεσης του προϋπολογισμού.

Tης ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

ΙΝ
ΤΙ

Μ
Ε

Καταλυτικό ρόλο στη 
διαμόρφωση του δη-
μοσιονομικού χώρου 

διαδραματίζει
ο περιορισμός 

της φοροδιαφυγής.

Πρόκειται για τις θαλάσσιες περιο-
χές νοτίως της Πελοποννήσου και νο-
τίως της Κρήτης («Κρήτη 1» και «Κρή-
τη 2») που διεκδικεί η Chevron και για 
την περιοχή «Α2» στην Πελοπόννησο 
που διεκδικεί η HELLENiQ ENERGY. 
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Η κρίση που έχει προκαλέσει η 
εμπορική πολιτική των ΗΠΑ δη-
μιουργεί μια μοναδική ευκαιρία 
για την Ευρώπη να αναδειχθεί 
σε ένα ασφαλές επενδυτικό κα-
ταφύγιο, διεμήνυσε ο διοικητής 
της Τράπεζας της Ελλάδος, Γιάν-
νης Στουρνάρας. Παράλληλα, 
υπογράμμισε την ισχυρή ανθε-
κτικότητα της ελληνικής οικονο-
μίας στο τρέχον περιβάλλον της 
«ασυνήθιστα υψηλής αβεβαιό-
τητας», προσθέτοντας ωστόσο 
πως οι προκλήσεις παραμένουν 
και συνεπώς η ανάγκη συνεκτι-
κής στρατηγικής οικονομικής 
πολιτικής είναι επιτακτική.

Ειδικότερα, σε ομιλία του στο 
CEO Clubs Greece, ο κ. Στουρνά-
ρας σημείωσε πως η παγκόσμια 
οικονομία διανύει μια μεταβα-
τική περίοδο, κατά την οποία 
«αναθεωρούνται θεμελιώδεις 
αρχές που χαρακτήριζαν το με-
ταπολεμικό σύστημα της παγκό-
σμιας οικονομικής διακυβέρ-
νησης». Οι ΗΠΑ επιβαρύνουν 
τους όρους του ελεύθερου δι-
εθνούς εμπορίου, ενώ η εντει-
νόμενη τάση προς τον προστα-
τευτισμό αυξάνει τον κίνδυνο 
ενός γενικευμένου εμπορικού 
πολέμου, με τις συνέπειές του 
να είναι αρνητικές για όλες τις 
εμπλεκόμενες οικονομίες, και 
κυρίως των ΗΠΑ, όπως τόνισε. 
Ο εμπορικός προστατευτισμός 
τείνει να προκαλεί αλυσιδωτές 
αντιδράσεις και αναμένεται να 
οδηγήσει σε κλιμάκωση της κρί-
σης και επιβράδυνση του πα-
γκόσμιου εμπορίου, με σοβαρές 
επιπτώσεις για την οικονομική 
δραστηριότητα, την ανάπτυξη 
και τις χρηματοπιστωτικές αγο-
ρές, προειδοποίησε.

Η κρίση εμπιστοσύνης
Ιδιαίτερη έμφαση έδωσε ο 

Ελληνας κεντρικός τραπεζίτης 
στην κρίση εμπιστοσύνης των 
επενδυτών απέναντι στις ΗΠΑ 
–αποτέλεσμα της αύξησης της 
αβεβαιότητας για την ακολου-
θούμενη πολιτική–, η οποία 
κλονίζει τη σταθερότητα του 
διεθνούς χρηματοπιστωτικού 
συστήματος. Για πρώτη φορά 
από τη δεκαετία του 1970, η 
«φυγή προς την ασφάλεια» των 
διεθνών χαρτοφυλακίων συνο-
δεύτηκε από αύξηση των απο-
δόσεων των αμερικανικών ομο-
λόγων. «Εκδηλώνεται, ίσως για 
πρώτη φορά από την εποχή του 
Bretton Woods, επιφυλακτικό-
τητα των επενδυτών απέναντι 
στα αμερικανικά ομοσπονδιακά 
ομόλογα», όπως παρατήρησε.

Μέσα σε αυτό το διεθνές οι-
κονομικό περιβάλλον, η ελλη-
νική οικονομία εξακολουθεί να 
επιδεικνύει ισχυρή ανθεκτικό-

τητα και αποτελεί πόλο επεν-
δυτικών ευκαιριών, σημείωσε ο 
κ. Στουρνάρας. Αναφερόμενος 
στη σημαντική υπεραπόδοση 
του πρωτογενούς πλεονάσμα-
τος του 2024 έναντι των στόχων, 
καθώς διαμορφώθηκε στο 4,8% 
του ΑΕΠ και οδήγησε σε συνο-
λικό πλεόνασμα του προϋπολο-
γισμού της γενικής κυβέρνησης 
της τάξης του 1,3% του ΑΕΠ, 
τόνισε πως «οι επιδόσεις αυτές 
αποτελούν ιστορικό ορόσημο 
για τα δημοσιονομικά δεδομένα 
τουλάχιστον της τελευταίας τρι-
ακονταετίας». Παράλληλα, επα-
νέλαβε την εκτίμηση της ΤτΕ 
για ανάπτυξη 2,3% φέτος, ενώ 
ανακοίνωσε νέες βελτιωμένες 
εκτιμήσεις για το πρωτογενές 
πλεόνασμα του 2025, το οποίο 
προβλέπεται πλέον στο 3,2% 
του ΑΕΠ (από 2,6% πριν), καθώς 
και για το δημόσιο χρέος, που 
τοποθετείται στο 143,2% του 
ΑΕΠ (από 144,4% πριν).

Οι προκλήσεις ωστόσο πα-
ραμένουν, όπως σημείωσε, με 
βασική να είναι η διατήρηση 

ισχυρού ρυθμού ανάπτυξης 
και η επιτάχυνση της πραγμα-
τικής σύγκλισης προς τον μέ-
σο όρο της Ε.Ε. Η Ελλάδα έχει 
μικρή εξάρτηση από τις ΗΠΑ 
και επομένως θα έχει περιορι-
σμένες άμεσες επιπτώσεις από 
τους δασμούς, εξήγησε, ωστόσο 
ενδέχεται να επηρεαστεί έμμε-
σα, καθώς μια επιβράδυνση του 
παγκόσμιου εμπορίου μπορεί να 
μειώσει τη ζήτηση για ελληνικά 
προϊόντα και υπηρεσίες και να 
περιορίσει τις προοπτικές ανά-
πτυξης. Επιπλέον, ανέφερε, η 
αυξημένη αβεβαιότητα στις αγο-
ρές λειτουργεί αποτρεπτικά για 
τις επενδύσεις.

«Για την αποτελεσματική 
αντιμετώπιση των προκλήσε-
ων απαιτείται μια συνεκτική 
στρατηγική οικονομικής πολι-
τικής, με έμφαση στη δημοσι-
ονομική ισορροπία, στη χρη-
ματοπιστωτική σταθερότητα, 
στη μεταρρυθμιστική συνέπεια 
και στην ενίσχυση των παραγω-
γικών επενδύσεων», όπως δια-
μήνυσε ο κ. Στουρνάρας, ενώ 
επανέλαβε την ανάγκη περαι-
τέρω διεύρυνσης της φορολο-
γικής βάσης, ώστε να ενισχυ-
θεί η φορολογική δικαιοσύνη 
και να καταστεί η κοινωνική 
πολιτική πιο στοχευμένη και 
αποτελεσματική.

Η Ευρωζώνη
Οσον αφορά την οικονομία 

της Ευρωζώνης, οι κίνδυνοι πα-
ραμένουν σημαντικοί, τόνισε ο 
κ. Στουρνάρας. Οι δασμολογι-

κές πολιτικές των ΗΠΑ αναμέ-
νεται να πλήξουν τις ευρωπαϊ-
κές εξαγωγές, οι παρατεταμένες 
γεωπολιτικές εντάσεις επηρε-
άζουν τις εφοδιαστικές αλυσί-
δες και προκαλούν μεταβλητό-
τητα στις τιμές της ενέργειας, 
ενώ η δημοσιονομική προσαρ-
μογή σε ορισμένα κράτη-μέλη 
θα μπορούσε να επιβραδύνει 
τη ζήτηση. Σε αυτό το πλαίσιο, 
η νομισματική πολιτική φέτος 
αναμένεται να γίνει σταδιακά λι-
γότερο περιοριστική, καθώς τα 
επιτόκια πολιτικής, όπως εκτί-
μησε, θα συνεχίσουν να μειώ-
νονται έως το 2%.

Οπως πάντως τόνισε ο διοι-
κητής της ΤτΕ, το διαρκώς με-
ταβαλλόμενο οικονομικό περι-
βάλλον δημιουργεί, εκτός από 
σημαντικές προκλήσεις, και νέ-
ες προοπτικές. «Παρουσιάζεται 
μια κρίσιμη ευκαιρία: η δυνατό-
τητα της Ευρώπης να αναδειχθεί 
σε ασφαλές επενδυτικό κατα-
φύγιο, με ενίσχυση του ρόλου 
του ευρώ ως διεθνούς αποθε-
ματικού νομίσματος σε ένα πε-
ριβάλλον όπου οι επιλογές για 
θετικές αποδόσεις προσαρμο-
σμένες στον κίνδυνο περιορίζο-
νται», όπως σημείωσε. Προϋπό-
θεση ωστόσο, πρόσθεσε, είναι 
η επιτάχυνση της ευρωπαϊκής 
ενοποίησης και ο αποτελεσμα-
τικότερος συντονισμός των πο-
λιτικών. «Οι τρέχουσες διεθνείς 
ανατροπές δεν αποτελούν μόνο 
απειλή, αλλά και κλήση αφύπνι-
σης για την Ευρώπη», σημείωσε 
χαρακτηριστικά.

Περισσότερες μεταρρυθμίσεις 
στο σκέλος της απόδοσης δικαι-
οσύνης, της διαμόρφωσης ενός 
ασφαλούς πλαισίου για τις χρή-
σεις γης, της βελτίωσης των πα-
ροχών σε κρίσιμους τομείς όπως 
της υγείας, της εκπαίδευσης και 
της αγοράς εργασίας απαιτού-
νται προκειμένου να ενισχυθεί ο 
δυναμισμός της ελληνικής οικο-
νομίας και να αυξηθούν οι επεν-
δύσεις. Στο συμπέρασμα αυτό 
συμφώνησαν οι οικονομολό-
γοι των τεσσάρων συστημικών 
τραπεζών, Τάσος Αναστασάτος, 
Παναγιώτης Καπόπουλος, Ηλίας 
Λεκκός και Νικόλαος Μαγγίνας, 
στο πλαίσιο συζήτησης που δι-
οργανώθηκε διαδικτυακά από 
το London School of Economics 
and Political Science με συντο-
νιστή τον καθηγητή του Τμήμα-
τος Οικονομικών Επιστημών του 
Πανεπιστημίου Αθηνών Αντώνη 
Μπαρτζώκα.

«Η προσπάθεια προκειμέ-

νου να καλύψουμε το επενδυ-
τικό κενό που μας κληροδότη-
σε η 10ετής οικονομική κρίση 
είναι μαραθώνιος», σημείωσε ο 
επικεφαλής οικονομολόγος της 
Eurobank και πρόεδρος της Συ-
ντονιστικής Επιτροπής Οικονο-
μικής Ανάλυσης της Ελληνικής 
Ενωσης Τραπεζών, Τάσος Ανα-

στασάτος, υπογραμμίζοντας ότι 
θα πρέπει να αναπτυσσόμαστε 
με ρυθμό 2,4% ετησίως σε πραγ-
ματικούς όρους έως το 2031. «Ο 
λόγος για τον οποίο δεν αναπτυσ-
σόμεθα με τον ρυθμό που θέλου-
με έχει να κάνει με το αναπτυ-

ξιακό μοντέλο, το οποίο παρά 
τα διαδοχικά μνημόνια δεν έχει 
αναμορφωθεί», σημείωσε. Με-
ταξύ των προβλημάτων που δεν 
επιτρέπουν μια ισχυρότερη επεν-
δυτική δραστηριότητα είναι το 
πολύπλοκο ρυθμιστικό περιβάλ-
λον –έχουμε τη χειρότερη επίδο-
ση μεταξύ 25 ευρωπαϊκών κρα-
τών–, ενώ αρνητικά επιδρά το 
μικρό μέγεθος των επιχειρήσεων 
που κατά κανόνα χαρακτηρίζε-
ται από χαμηλή καινοτομία. «Η 
εκδίκαση των υποθέσεων από 
την ελληνική ∆ικαιοσύνη απαιτεί 
κατά μέσον όρο 746 ημέρες ένα-
ντι 239 που είναι ο μέσος όρος 
στην Ε.Ε. και άρα η μεταρρύθμι-
ση στον τομέα της ∆ικαιοσύνης 
είναι κρίσιμη για να προσελκύ-
σουμε επενδύσεις», σημείωσε, 
«σε συνδυασμό με ένα σταθερό 
πλαίσιο χρήσης γης ώστε να ξέ-
ρει κάθε επενδυτής πού μπορεί 
να χτίσει και πού όχι».

Εστιάζοντας στην αγορά ερ-
γασίας, στην πρόσβαση σε κε-
φάλαια και στην επιχειρηματι-

κότητα ως τους τρεις βασικούς 
προσδιοριστικούς παράγοντες 
για την ανάπτυξη, ο επικεφα-
λής Οικονομικής Ερευνας και 
Ανάλυσης της Alpha Bank, Πα-
ναγιώτης Καπόπουλος, έδωσε 
έμφαση στη διασύνδεση της αγο-
ράς εργασίας με τις ανάγκες της 
οικονομίας μέσα από πολιτικές 
που θα μειώνουν, μεταξύ άλλων, 
την αδήλωτη εργασία, μέσα από 
την αναμόρφωση της φορολογί-
ας. Κρίσιμο θέμα είναι επίσης η 
βελτίωση της διακυβέρνησης, 
τόσο από την πλευρά του κρά-
τους όσο και από την πλευρά των 
μικρών επιχειρήσεων, προκειμέ-
νου, όπως είπε, «να αποκτήσουν 
πρόσβαση στη χρηματοδότηση, 
που είναι “κλειδί” για την αύξη-
ση των επενδύσεων και της πα-
ραγωγικότητας».

Τα αίτια που ερμηνεύουν την 
απαισιοδοξία των ελληνικών νοι-
κοκυριών σε αντιδιαστολή με 
τις καλές επιδόσεις της ελληνι-
κής οικονομίας ανέλυσε στην 
τοποθέτησή του ο επικεφαλής 

οικονομολόγος και επικεφαλής 
Επενδυτικής Στρατηγικής της 
Τράπεζας Πειραιώς, Ηλίας Λεκ-
κός, εξηγώντας ότι ένας βασικός 
λόγος έχει να κάνει με τη φορο-
λογική συμμόρφωση που, ενώ 
βελτιώνει την απόδοση της οικο-
νομίας, αναδεικνύει το έλλειμμα 
στις κρατικές παροχές. Σύμφωνα 
με τον κ. Λεκκό, το κενό ΦΠΑ 
από 25,4% το 2018 έχει μειωθεί 
στο 13,7% το 2022 και προσεγ-
γίζει τον ευρωπαϊκό μέσο όρο, 
αλλά την ίδια στιγμή το ποσοστό 
που πληρώνουν οι Ελληνες για 
υγεία και εκπαίδευση ως μέρος 
των μηνιαίων δαπανών είναι πο-
λύ πιο πάνω από τον ευρωπαϊκό 
μέσο όρο – 7,7% και 3,7% αντι-
στοίχως, έναντι 3,4% και 0,9% 
στην Ε.Ε. «Για αυτό πρέπει να 
βελτιωθεί η απόδοση των δημο-
σίων παροχών», υπογράμμισε, 
ενώ από την πλευρά των επιχει-
ρήσεων υπάρχει απροθυμία στην 
αναγκαιότητα των επενδύσεων, 
καθώς το 71% πιστεύει ότι έχει 
επενδύσει πολύ περισσότερο από 

ό,τι χρειάζεται και μόνο το 22% 
έχει επενδύσει για να αυξήσει 
την παραγωγικότητά του. Πρέ-
πει να λειτουργήσουμε ως οικο-
νομία υψηλής πίεσης με ζήτηση 
που υπερβαίνει την προσφορά, 
κατέληξε ο κ. Λεκκός, «προκει-
μένου να επιβάλουμε την επα-
νεκκίνηση της ανάκαμψης με 
επίκεντρο τις επενδύσεις και να 
αναζωογονήσουμε την ελληνική 
οικονομία».

Τέλος, ο επικεφαλής οικονο-
μολόγος και διευθυντής Οικο-
νομικής Ανάλυσης και Ερευνών 
της Εθνικής Τράπεζας, Νικόλαος 
Μαγγίνας, έδωσε έμφαση στη 
βελτίωση του πιστωτικού προ-
φίλ της ελληνικής οικονομίας 
και στην αποκατάσταση των δη-
μοσιονομικών μεγεθών, που σε 
συνδυασμό με τη βελτίωση της 
παραγωγικότητας της εργασίας 
και τη σημαντική κερδοφορία 
των επιχειρήσεων έχουν επανα-
φέρει τον ακαθάριστο σχηματι-
σμό παγίου κεφαλαίου στα προ 
κρίσης επίπεδα.

Για την αποτελεσματική αντιμετώπιση των προκλήσεων, η χώρα οφείλει να έχει μια συνεκτική στρατηγική οικο-
νομικής πολιτικής, με έμφαση στη δημοσιονομική ισορροπία, στη χρηματοπιστωτική σταθερότητα, στη μεταρρυθμι-
στική συνέπεια και στην ενίσχυση των παραγωγικών επενδύσεων, τόνισε ο διοικητής της ΤτΕ Γιάννης Στουρνάρας.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Για την ελληνική 
οικονομία η ΤτΕ εκτι-

μά φέτος ανάπτυ-
ξη 2,3%, πρωτογενές 
πλεόνασμα 3,2% του 
ΑΕΠ και δημόσιο χρέ-
ος 143,2% του ΑΕΠ.

Θα πρέπει να αναπτυσ-
σόμαστε με ρυθμό 

2,4% ετησίως σε πραγ-
ματικούς όρους έως το 
2031 για να καλύψουμε 

το επενδυτικό κενό.

Με ρυθμό 16% «έτρεξε» η πιστω-
τική επέκταση προς τις επιχει-
ρήσεις το α΄ τρίμηνο του έτους, 
καταγράφοντας ένα από τα υψη-
λότερα ποσοστά ανόδου, καθώς 
επιταχύνονται τα έργα του Τα-
μείου Ανάκαμψης (ΤΑΑ) σε συν-
δυασμό με τις χρηματοδοτήσεις 
από τα αναπτυξιακά εργαλεία 
της ΕΤΕπ ή της Ελληνικής Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας. Ο δανει-
σμός των επιχειρήσεων αυξή-
θηκε στα 86,6 δισ. ευρώ έναντι 
82,3 δισ. ευρώ στις αρχές του 
έτους και 76,4 δισ. ευρώ πριν 
από ένα χρόνο, ενώ αντιθέτως 
αρνητικός παρέμεινε ο ρυθμός 
πιστωτικής επέκτασης προς τα 
νοικοκυριά, καθώς οι αποπλη-
ρωμές των παλιών στεγαστικών 
δανείων υπερτερούν των νέων 
εκταμιεύσεων.

Αυτό προκύπτει από τα στοι-
χεία που δημοσίευσε χθες η ΤτΕ, 
που επιβεβαιώνουν τις εκτιμή-
σεις της πρόσφατης έκθεσης 
του διοικητή ότι «οι προοπτι-
κές για την εξέλιξη της τραπε-
ζικής χρηματοδότησης το 2025 
προδιαγράφονται θετικές, καθώς 
η μείωση των επιτοκίων σε συν-
δυασμό με την επιτάχυνση των 
έργων του ΤΑΑ, θα ενισχύσει τη 
ζήτηση για δάνεια εκ μέρους των 
επιχειρήσεων». 

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, 
η καθαρή ροή χρηματοδότησης, 
δηλαδή τα νέα δάνεια προς επι-
χειρήσεις μετά τις αποπληρω-
μές, ξεπέρασαν τον Μάρτιο το 
1,9 δισ. ευρώ. 

Με βάση την πορεία των έρ-
γων του ΤΑΑ που παρουσία-
σε πρόσφατα ο αναπληρωτής 
υπουργός Εθνικής Οικονομίας 
Νίκος Παπαθανάσης, τα κεφά-
λαια που έχουν διοχετευθεί στην 
αγορά από το δανειακό σκέλος 
του ΤΑΑ ανέρχονται σε 6,8 δισ. 
ευρώ. Συνολικά ο προϋπολογι-
σμός των συμβάσεων φθάνει μέ-
χρι σήμερα στα 16 δισ. ευρώ, 
από τα οποία τα 7 δισ. είναι δά-

νεια του ΤΑΑ, τα 5,3 δισ. είναι 
δάνεια από τις τράπεζες και 3,7 
δισ. είναι η ίδια συμμετοχή των 
επιχειρήσεων. Πρόκειται για 423 
συμβασιοποιημένα δάνεια, από 
τα οποία τα 221 είναι με μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις, ο προϋπο-
λογισμός των οποίων όμως είναι 
2,5 δισ. ευρώ, ενώ τα υπόλοιπα 
κατευθύνονται προς μεγάλες επι-
χειρήσεις.

Τα στοιχεία της ΤτΕ δείχνουν 
επίσης ότι, εκτός από τα δάνεια, 
αυξημένες ήταν στο τέλος Μαρ-
τίου και οι καταθέσεις των επι-
χειρήσεων, που αυξήθηκαν σε 
έναν και μόνο μήνα κατά 2,6 δισ. 
ευρώ, φθάνοντας στα 50,7 δισ. 
ευρώ. Μέρος της αύξησης είναι 
αποτέλεσμα των εγκεκριμένων 
πιστώσεων που εμφανίζονται 
ως ρευστότητα στα ταμεία των 
επιχειρήσεων έως ότου αναλω-

θούν για επενδυτικούς σκοπούς, 
ενώ ένα μέρος αποτυπώνει και 
τη βελτίωση της κερδοφορίας.

Στον αντίποδα είναι οι κατα-
θέσεις των νοικοκυριών, που μει-
ώθηκαν κατά 158 εκατ. ευρώ τον 
Μάρτιο, ενώ από την αρχή του 
χρόνου έχουν μειωθεί περίπου 
κατά 1,5 δισ. ευρώ και συγκεκρι-
μένα από τα 150,3 δισ. ευρώ στο 
τέλος ∆εκεμβρίου 2024 στα 148,8 
δισ. ευρώ στο τέλος Μαρτίου. Η 
μείωση αυτή είναι κυρίως αποτέ-
λεσμα της στροφής σε αμοιβαία 
κεφάλαια, που προσείλκυσαν 
από την αρχή του χρόνου νέες 
εισροές άνω του 1,2 δισ. ευρώ.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ανεβάζουν ταχύτητα
οι χρηματοδοτήσεις

προς τις επιχειρήσεις

Γ. Στουρνάρας: Η κρίση μπορεί
να γίνει ευκαιρία για την Ευρώπη 

Μονόδρομος η συνέχιση των μεταρρυθμίσεων για να ενισχυθούν οι επενδύσεις

Εχει τη δυνατότητα να αναδειχθεί σε ασφαλές επενδυτικό καταφύγιο

Ο δανεισμός των επι-
χειρήσεων αυξήθη-

κε στα 86,6 δισ. ένα-
ντι 82,3 δισ. στις αρχές 
του έτους και 76,4 δισ. 

πριν από ένα χρόνο.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Α
Π

Ε

Η μείωση των επιτοκίων, σε συνδυασμό με την επιτάχυνση των έργων του Τα-
μείου Ανάκαμψης, ενισχύει τη ζήτηση για δάνεια εκ μέρους των επιχειρήσεων.
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Τ
ο σημερινό κείμενο είναι 
αφιερωμένο στη διαβόητη 
(notorious) Αρχή Προστασίας 

Προσωπικών ∆εδομένων, η οποία 
αποτελεί τον μεγαλύτερο ανα-
σταλτικό παράγοντα στην  πρό-
οδο αυτής της έρημης χώρας. Εί-
ναι η σύγχρονη Ιερά Εξέταση!

Πριν πάμε στο σοβαρό θέμα, 
θα σας χαλαρώσω με ένα επίκαι-
ρο ανέκδοτο. Σε κάποια στιγμή 
στο Βατικανό ξέσπασε μεγάλο 
σκάνδαλο. Οι πονηροί Ιησουί-
τες μοναχοί κάπνιζαν δημοσίως, 
ενώ οι αγαθιάρηδες ∆ομινικα-
νοί δεν κάπνιζαν καθόλου. Οταν 
ρωτήθηκε ο Πάπας, πώς με τη 
σοφία του επέτρεψε τέτοια δια-
κριτική μεταχείριση, απάντησε: 
«Οι ∆ομινικανοί μού ζήτησαν να 
καπνίζουν δημοσίως και είπα όχι, 
ενώ οι Ιησουίτες με ρώτησαν “Αγιε 
Πατέρα, μπορούμε να προσευχόμα-
στε όταν καπνίζουμε” και φυσικά 
απάντησα καταφατικά!».
– Κάμερες για την κυκλοφορία

Είναι ευνόητο ότι θα διερω-
τάσθε τι σχέση έχει το ανέκ-
δοτο με το θέμα μας. Στην Ελ-
λάδα της φαιδράς πορτοκαλέας 
όλα μπορούν να συμβούν. Τους 
προσεχείς μήνες θα εγκαταστα-
θούν 1.388 κάμερες για την οδική 
ασφάλεια. Οι 388 αφορούν την 
Περιφέρεια Αττικής, ενώ οι άλ-
λες 1.000 είναι αρμοδιότητα του 
υπουργείου Προστασίας του Πο-
λίτη. Οι 388 κάμερες της Περιφέ-
ρειας που θα τοποθετηθούν στα 
φανάρια θα λειτουργούν καθ’ όλη 
τη διάρκεια του εικοσιτετραώ-
ρου, καθώς έχουν τη δυνατότητα 
λήψης φωτογραφιών και βίντεο 
ακόμη και υπό χαμηλές συνθή-
κες φωτισμού. Προκειμένου να 
τηρηθεί η προστασία των προ-
σωπικών δεδομένων, θα κατα-
γράφεται μονάχα το πίσω μέ-
ρος του οχήματος, ώστε να μη 
διακρίνονται οι επιβαίνοντες. 
Αντίθετα, οι 1.000 κάμερες του 
υπουργείου θα φωτογραφίζουν 
την πινακίδα και τον οδηγό, 
όπως γίνεται σε όλα τα μέρη του 
κόσμου! Τώρα βλέπετε πώς γίνα-
με ανέκδοτο.

Αν μπερδευτήκατε, μην 
ανησυχείτε, δεν φταίτε εσείς. 
Στις 20/8/2024 ο Πρόεδρος της 
Αρχής, Κωνσταντίνος Μενου-
δάκος, σε συνέντευξή του στον 
δημοσιογράφο Σπύρο Μάλλη, 
στον Σκάι, είπε τα ακόλουθα: 
– ∆ημοσιογράφος (Σ.Μ.): «Αντι-
λαμβάνομαι. Τώρα, από την κατα-

γραφή μέχρι τη βεβαίωση μιας 
παράβασης, την κλήση, υπάρχει 
κάποιο θέμα που έγκειται στην αρ-
μοδιότητά σας; ∆ηλαδή –το λέω 
όσο το δυνατόν πιο απλά για να 
γίνει κατανοητό– υπάρχει μία κά-
μερα που καταγράφει μια παράβα-
ση σε ό,τι αφορά μια επικίνδυνη 
οδήγηση ή περνάει κάποιος με κόκ-
κινο. Μπλέκεται καθόλου η Αρχή 
Προστασίας Προσωπικών ∆εδομέ-
νων από τη στιγμή της καταγραφής 
μέχρι να πάει αυτός ο άνθρωπος 
στο ταμείο να πληρώσει την κλήση; 
Πρέπει να μην τον δείχνει, πρέπει 
να τον δείχνει, πρέπει να είναι μόνο 
ο αριθμός; Καταλαβαίνετε τι λέω».
– Πρόεδρος (Κ.Μ.): «Α, κοιτάξ-
τε, εδώ είναι ένα θέμα εάν πρέπει 
να φαίνεται μόνο ο αριθμός ή και 
ο οδηγός. Αυτό είναι ένα θέμα το 
οποίο δεν το έχουμε αντιμετωπίσει, 
δεν μας έχει τεθεί ποτέ. Η προ-
σωπική μου γνώμη είναι –αλ-
λά αυτό είναι προσωπική γνώμη, 
δεν σας μεταφέρω νομολογία της 
Αρχής– ότι δεν θα απεκλείετο να 
φαίνεται και ο οδηγός με ορισμέ-
νες προϋποθέσεις [...]».
– Σ.Μ.: «Ναι. Αυτό που λέτε τώρα, 
να μπορεί να καταγράφεται και ο 
οδηγός σε κάποια παράβαση, φα-
ντάζομαι ότι έχει και τη λογική ότι 
εγώ, αν είμαι και στο όριο σε ένα 
point system, μπορώ να πω ότι το 
οδηγούσε η σύζυγός μου, δεν ξέ-
ρω τίποτα. ∆ηλαδή το θέμα είναι 
να εντοπίζεται όχι μόνο το όχημα, 
να εντοπίζεται, να προσωποποιεί-
ται ο ίδιος ο παραβάτης».
– Κ.Μ.: «Ναι, ναι. Γι’ αυτό σας λέω 
ότι αυτό είναι η προσωπική μου 
γνώμη, δεν το έχει αντιμετωπίσει 
η Αρχή».
– Σ.Μ.: «Οχι, είναι ξεκάθαρο έτσι 
όπως το λέτε. Ναι».

Συμπέρασμα: Μάλλον δεν 
μας τα λέει καλά ο πρόεδρος. 
Στο Προεδρικό ∆ιάταγμα (Π.∆. 
75/2020) το οποίο συνεχώς επικα-
λείται ο πρόεδρος, και στο οποίο 
η Αρχή έδωσε το πράσινο φως, 
αφού έκανε τις δικές της παρεμ-
βάσεις, αναφέρεται ρητά:  Αρθρο 
7: «Κατά τη διαχείριση της κυ-
κλοφορίας, η επεξεργασία δε-
δομένων εικόνας περιορίζεται 
στην αναγνώριση των πινακί-
δων κυκλοφορίας και της κα-
τηγορίας (επιβατικά, φορτηγά, 
λεωφορεία κ.λπ.) των οχημά-
των». Το Π.∆. είναι σαφέστα-
το και περιοριστικό, αλλά ο κ. 
πρόεδρος απαντά με νομικίστι-
κα σοφίσματα και την «προσω-

πική του γνώμη», που φυσικά 
δεν μετράει.
– Ιδιωτικές κάμερες
– Σ.Μ: [...] «Το βιντεοληπτικό υλικό 
που βλέπουμε στις ειδήσεις από κά-
μερες ιδιωτικές που δείχνουν εγκλη-
ματικές ενέργειες και χρησιμοποιεί 
η αστυνομία για να βρει τους δρά-

στες, επιτρέπεται; Το βίντεο χρησι-
μοποιείται στο δικαστήριο;».
– Κ.Μ.: «Εδώ είναι μια γκρίζα ζώ-
νη. [...] Τώρα, αυτό που λέτε, είναι 
κάτι το οποίο είναι μία γκρίζα ζώ-
νη. Πράγματι, η επιτήρηση από 
ιδιώτες επιτρέπεται μόνο για 
να προστατεύσουν τον ιδιωτι-
κό τους χώρο, ας πούμε την εί-
σοδο της κατοικίας τους –μόνο 
την είσοδο όμως– και το χώρο 
τον ιδιωτικό τους». 
– Σ.Μ.: «Αντιλαμβάνεστε τώρα την 
αντίφαση: η αστυνομία, μια αρχή 
ασφαλείας, τρόπον τινά, όχι παρα-
νομεί, πώς να το πω, χρησιμοποιεί 
υλικό, το οποίο όμως δεν είναι αυ-
τό που είναι το σωστό για να απο-
δείξει κάποιο έγκλημα».

– Κ.Μ.: «Είναι αλήθεια, και η αστυ-
νομία το χρησιμοποιεί και τα δι-
καστήρια το δέχονται όπως κατα-
λαβαίνω, οι δικηγόροι το ξέρουν 
καλύτερα, κυρίως οι ποινικολόγοι. 
Το δέχονται ως αποδεικτικό μέσο, 
παρά το ότι δεν είναι νόμιμο απο-
δεικτικό μέσο θα έλεγα».

Συμπέρασμα: Οταν λοιπόν 
η αστυνομία παίρνει υλικό από 
ιδιωτικές κάμερες που καταγρά-
φουν τον εξωτερικό χώρο πα-
ρανομεί, αλλά παρανομεί και 
αυτός που εγκατέστησε τις ιδι-
ωτικές κάμερες. ∆εν είναι «γκρί-
ζα ζώνη», αλλά υπερβολική αυ-
στηρότητα. ∆εν είναι δυνατόν 
να εγκατασταθούν κάμερες σε 
εξωτερικό χώρο και να καταγρά-
φουν μόνο τον ιδιωτικό χώρο. 
Απλά, δεν γίνεται. Ετσι, λοιπόν, 
είναι στη διακριτική ευχέρεια 
της Αρχής να κάνει ό,τι θέλει 
και όπου θέλει.
– Κάμερες σε δημόσιο χώρο

Επιτρέψτε μου να σας πα-
ραθέσω μια από τις προϋ-
ποθέσεις για την εγκατάστα-
ση συστημάτων επιτήρησης σε 
δημόσιους χώρους, όπως είναι 
διατυπωμένη στο Προεδρικό ∆ι-
άταγμα: «Αρθρο 5. 1. [...] Ειδικώς 
για την εγκατάσταση και λειτουρ-
γία συστημάτων επιτήρησης για 
την πρόληψη ή καταστολή των 
εγκλημάτων απαιτείται να συ-
ντρέχουν επαρκείς ενδείξεις ότι 
τελούνται ή πρόκειται να τελε-
σθούν στον συγκεκριμένο χώρο 
ποινικά αδικήματα από τα ανα-
φερόμενα στο άρθρο 3 του παρό-
ντος. Η συνδρομή επαρκών ενδεί-
ξεων αιτιολογείται με την αναφορά 
πραγματικών στοιχείων όπως, 
ιδίως, στατιστικών ή εμπειρι-
κών δεδομένων, μελετών, εκθέ-
σεων, μαρτυριών, πληροφορι-
ών για τη συχνότητα, το είδος 
και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά 
των εγκλημάτων που τελούνται σε 
συγκεκριμένο χώρο, καθώς και για 
την, βάσει των ανωτέρω στοιχείων, 
πιθανολογούμενη εξάπλωση ή με-
ταφορά της εγκληματικότητας σε 
άλλο δημόσιο χώρο [...]». 

∆ηλαδή, το ∆ημόσιο επιτρέ-
πεται να βάλει κάμερες μόνο 
εκεί που «τελούνται ή πρόκει-
ται τελεσθούν» αδικήματα! Εί-
μαστε με τα καλά μας; Από όσο 
γνωρίζω, μόνο οι πιάτσες των 
ναρκομανών πληρούν αυτή την 
προϋπόθεση. Αν βάλουμε εκεί 
τις κάμερες οι ναρκομανείς απλά 
θα αλλάξουν στέκι, ενώ οι δολο-

φονίες, οι ληστείες, οι ξυλοδαρ-
μοί κ.ά. γίνονται και θα γίνονται 
παντού. Οι κάμερες για να είναι 
αποτελεσματικές πρέπει να εί-
ναι πολλές και παντού ώστε να 
λειτουργούν σωρευτικά.

Πάμε παρακάτω. Στο ίδιο 
άρθρο διαβάζουμε «2. [...] Ο 
υπεύθυνος επεξεργασίας εξασφα-
λίζει, με τη χρήση κατάλληλων τε-
χνικών μέσων, ότι τα συστήματα 
επιτηρούν τον προκαθορισμένο χώ-
ρο και δεν λαμβάνουν εικόνα από 
μη δημόσιους χώρους ή από εσω-
τερικό κατοικιών [...]». Ομολογώ 
ότι οι τεχνικές γνώσεις μου δεν 
είναι αρκετές για να καταλάβω 
πώς μπορεί να υλοποιηθεί αυτή η 
διάταξη. Για παράδειγμα, οι κάμε-
ρες που είναι περιμετρικά στην 
οροφή του κτιρίου της Βουλής, 
δεν βλέπουν την είσοδο του ξε-
νοδοχείου «Μεγάλη Βρεταννία» 
ή τα κτίρια των πρεσβειών που 
είναι απέναντι;

Τώρα καταλαβαίνετε γιατί 
τα έχω βάλει με την  Αρχή. Οι 
θέσεις τους είναι έτσι διατυπω-
μένες, ώστε να μπορούν να βγά-
λουν οποιαδήποτε απόφαση θέ-
λουν. Ακριβώς για τον λόγο αυτό 
επιβάλλουν και τόσα πρόστιμα. 
Η Αρχή το 2022 διεκπεραίωσε 
876 καταγγελίες - προσφυγές 
και σε 51 περιπτώσεις επέβα-
λε συνολικά πρόστιμα 30 εκατ. 
ευρώ. Ολοι παράνομοι είμαστε. 
Φαίνεται όμως ότι συμμορφω-
θήκαμε και έτσι το 2023 είχα-
με μόνο 28 περιπτώσεις στις 
οποίες η Αρχή επέβαλε πρό-
στιμα 637.000 ευρώ!

Μη νομίζετε ότι απασχο-
λούνται μόνο με σοβαρές υπο-
θέσεις. Από τα πεπραγμένα του 
2023 καταγράφω την Απόφαση 
της Αρχής σε «Εξέταση καταγ-
γελίας διαρροής προσωπικών 
δεδομένων προς Εκκλησιαστι-
κές Αρχές»,  η οποία εκτείνεται 
σε 14 σελίδες και αριθμεί 4.908 
λέξεις, στην οποία επιβάλλεται 
πρόστιμο 1.000 ευρώ! Με την 
ευκαιρία αυτή μπορεί ο κ. Με-
νουδάκος  να μας πει πού πάνε 
αυτά τα πρόστιμα; Μήπως μοι-
ράζονται σαν bonus στους υπαλ-
λήλους της Αρχής;

Μεταξύ σοβαρού και αστεί-
ου: Μήπως η εξομολόγηση αντί 
για μυστήριο, είναι παραβίαση 
προσωπικών δεδομένων; 

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Τα δικαστήρια δέχονται 
το υλικό από ιδιωτικές 
κάμερες ως αποδεικτι-

κό μέσο, παρά το ότι 
δεν είναι νόμιμο απο-

δεικτικό μέσο.

Η 
πρόσφατη ανακοίνωση του 
αρχικού πλαισίου οριοθέτη-
σης του Θαλάσσιου Χωρο-

ταξικού Σχεδιασμού αποτελεί, 
εφόσον αξιοποιηθεί και εξειδι-
κευθεί σωστά, ένα γεωπολιτικό 
«πολυεργαλείο» αποτύπωσης των 
εθνικών μας δικαιωμάτων και 
επιδιώξεων βάσει του ∆ιεθνούς 
∆ικαίου της Θάλασσας και της 
ειδικότερα της UNCLOS. Ο ΘΧΣ 
θα οριοθετήσει τις ποικίλες και 
συχνά αντιθετικές οικονομικές 
δραστηριότητες που πρέπει να 
εξειδικευθούν χωρικά σε αρμο-
νία με την ανάγκη προστασίας 
του περιβάλλοντος και των θα-
λασσίων μεταφορών. Αποτελεί 
παράλληλα ορόσημο «καταγρα-
φής» αυτονόητων δικαιωμάτων 
και πανευρωπαϊκής τους νομιμο-
ποίησης, δεδομένου ότι ο ΘΧΣ 
λαμβάνει χώρα ως απόρροια ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας (2014/89/Ε.Ε.) 
προς εξυπηρέτηση πληθώρας κο-
ρυφαίων κοινοτικών στρατηγι-
κών από την κυκλική και τη γα-
λάζια οικονομία έως την πράσινη 
συμφωνία και την προώθηση της 
ενεργειακής και ψηφιακής δια-
συνδεσιμότητας.   

Ο χάρτης του ΘΧΣ αποτελεί 
παρακαταθήκη από την οποία 
δεν μπορούν με ευκολία να πα-
ρεκκλίνουν δομικά μελλοντικές 
ελληνικές κυβερνήσεις κατά την 
προάσπιση των κυριαρχικών μας 
δικαιωμάτων και τη διαπραγμά-
τευση της μοναδικής ελληνο-
τουρκικής διαφοράς που αφορά 

την οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας 
και ΑΟΖ εκεί όπου αυτό είναι δυ-
νατόν. Και αυτή ίσως είναι η γε-
ωπολιτικώς ουσιώδης συνεισφο-
ρά του ΘΧΣ, καθώς ξεκαθαρίζει 
ότι δεν υπάρχει κανένα απολύ-
τως περιθώριο περί συζήτησης 
οριοθέτησης υφαλοκρηπίδας με 
την Τουρκία σε ό,τι αφορά αρ-
χικά την περιφερειακή ενότητα 
της Σάμου και το μεγαλύτερο 
μέρος της περιφερειακής ενότη-
τας ∆ωδεκανήσων, όπου τα χω-
ρικά μας ύδατα, έστω και στην 
αυτοπεριορισμένη έκταση των 
6 ναυτικών μιλίων, συμπίπτουν 
απολύτως με την ελληνική υφα-
λοκρηπίδα έναντι των τουρκι-
κών ακτών.  

Ποια ελληνική κυβέρνηση θα 
μπορούσε ποτέ να αποδεχθεί 
οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας που 
δεν θα ταυτίζεται με τα χωρικά 
μας ύδατα στις συγκεκριμένες 
περιοχές; Κάτι ανάλογο ισχύει 
και στην περίπτωση του Βορειο-
ανατολικού Αιγαίου, με την εξαί-
ρεση των θαλασσίων ζωνών που 
παρεμβάλλονται μεταξύ Εβρου - 
Σαμοθράκης - Λήμνου - Λέσβου 
- Χίου - Σάμου. Αλλά στη συγκε-
κριμένη περίπτωση των παρεμ-
βαλλόμενων υδάτων η Συνθήκη 
της Λωζάννης είναι σαφής, κα-
θώς ορίζει πως οτιδήποτε βρί-
σκεται δυτικά των 3 ναυτικών 
μιλίων από τις μικρασιατικές 
ακτές, αυτό ανήκει στην Ελλάδα.  

Εν τη απουσία οριοθέτησης 
με την Τουρκία, τα όρια των 3 

ναυτικών μιλίων αποτελούν τα 
de facto όρια της ελληνικής υφα-
λοκρηπίδας στο Βορειοανατο-
λικό Αιγαίο, ισχύει δηλαδή ό,τι 
ισχύει και έχει αποτυπωθεί σε 
χάρτη για το Νότιο Κρητικό Πέ-
λαγος από τον νόμο 4001/2011, 
όταν και η Ελλάδα άρχισε να 
ασκεί μετά το 2012 τα κυριαρ-
χικά της δικαιώματα μέσα από 
το πρόγραμμα σεισμογραφικών 
ερευνών της PGS (νυν TGS). Ποια 
ελληνική κυβέρνηση μπορεί πλέ-
ον να εγκαταλείψει αυτά τα όρια 
στο Βορειοανατολικό Αιγαίο; 

Η μόνη περίπτωση θα ήταν 
ένα συνυποσχετικό προσφυγής 
στη Χάγη που η Τουρκία αρνεί-
ται να συζητήσει από το 1976. 
Κατά την άποψή μας πολύ καλά 
κάνει και το αρνείται, γιατί ξέρει 
εκ των προτέρων ότι τα νομικά 
της επιχειρήματα είναι έωλα. Η 
τουρκική θεωρία που πρωτοα-
ποτυπώθηκε τον Νοέμβριο του 
1973, η οποία ισχυρίζεται ότι 
τα νησιά του Βορειοανατολικού 
Αιγαίο επικάθονται της τουρκι-
κής υφαλοκρηπίδα που φθάνει 
στον 25ο μεσημβρινό, δεν αφή-
νει κανένα περιθώριο ουσιαστι-
κής συζήτησης. Ο χάρτης του 
ΘΧΣ αποτυπώνει το αυτονόητο, 
ότι οι τουρκικές νομικές θέσεις 
είναι εξαιρετικά αδύναμες. Για 
να τις ενισχύει μετά τα Ιμια η 
Αγκυρα έχει εφεύρει τη θεωρία 
των «Γκρίζων Ζωνών» ακόμη και 
επί κατοικημένων νησιωτικών 
εδαφών μας, με το επιχείρημα 
ότι τα εδάφη αυτά δεν ονοματί-
ζονται ξεχωριστά στις συνθήκες 
με τις οποίες οι εν λόγω περιο-
χές απελευθερώθηκαν από την 
Οθωμανική Αυτοκρατορία. 

Εδώ ίσως είναι και η σημαντι-
κότερη προσφορά του ΘΧΣ και 
ειδικότερα δύο δραστηριοτήτων 
που αναφέρονται ονομαστικά 
σε αυτόν και σχετίζονται με την 
άσκηση κυριαρχίας επί πολλα-
πλών από αυτά τα νησιωτικά 
εδάφη που αμφισβητεί η Τουρ-
κία είτε μέσω της ανάπτυξης γύ-
ρω από αυτά μελλοντικών υπε-

ράκτιων αιολικών πάρκων και 
της ηλεκτρικής τους διασύνδε-
σης με την ηπειρωτική Ελλάδα, 
είτε μέσα από την οριοθέτηση 
θαλασσίων πάρκων οικολογι-
κής προστασίας, όπως ανακοι-
νώθηκαν τον Απρίλιο του 2024 
στο πλαίσιο του Our Oceans 
Conference.  

Μια επίσης πολύ σημαντική 
συνεισφορά του χάρτη είναι ότι 
αναγνωρίζει πλήρη επήρεια στο 
σύμπλεγμα της Μεγίστης, κα-
τά τρόπο που διασφαλίζει την 
επαφή με την κυπριακή ΑΟΖ. 
Παράλληλα αποτυπώνει οπτικά 
τα δυνητικά όρια ενός συμβιβα-
σμού με την Αίγυπτο –βάσει των 
συμφωνηθέντων του 2020– γύ-
ρω από την τελική έκταση της 
ελλαδικής ΑΟΖ στη συγκεκριμέ-
νη περιοχή. Ενός συμβιβασμού 
που προπάντων θα σέβεται τη 
συνέχεια –έστω και τυχόν μει-
ωμένη– της επαφής μεταξύ της 
κυπριακής και της μελλοντικής 
ελλαδικής ΑΟΖ. Παράλληλα «εν-
θαρρύνει» την τελική οριοθέτη-
ση του δυτικού άκρου της ελλα-
δοαιγυπτιακής ΑΟΖ στο Νότιο 
Κρητικό, όπου οι απόψεις των 
δύο κρατών είναι σχεδόν ταυ-
τόσημες μετά και τις σχετικές 
τοποθετήσεις της Αιγύπτου (δι-
άταγμα 595/2022).  

 
Ο δρ Θεόδωρος Τσακίρης είναι 
καθηγητής Γεωπολιτικής και 
Ενεργειακής Πολιτικής Πανεπιστημίου 
Λευκωσίας. 

Οι γεωπολιτικές προεκτάσεις του Θαλάσσιου Χωροταξικού Σχεδιασμού   

Οι κάμερες για να είναι αποτελεσματικές πρέπει να είναι πολλές και πα-
ντού, ώστε να λειτουργούν σωρευτικά.

Η Αρχή με τον πολύ υψηλό Δείκτη «Προστασίας»

Του δρος ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΤΣΑΚΙΡΗ 

Εν τη απουσία οριοθέτησης με την Τουρκία, τα όρια των 3 ναυτικών μιλίων 
αποτελούν τα de facto όρια της ελληνικής υφαλοκρηπίδας στο ΒΑ Αιγαίο.

Ο χάρτης του Θαλάσ-
σιου Χωροταξικού 

Σχεδιασμού αποτελεί 
παρακαταθήκη από 

την οποία δεν μπορούν 
με ευκολία να παρεκ-
κλίνουν δομικά μελ-
λοντικές ελληνικές 

κυβερνήσεις. 
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Πέντε χρόνια σχεδόν μετά την 
προσφυγή της Κομισιόν, το Ευ-
ρωπαϊκό ∆ικαστήριο αποφάν-
θηκε ότι το πρόγραμμα «χρυσό 
διαβατήριο» της Μάλτας αντι-
βαίνει τη νομοθεσία της Ε.Ε. και 
πρέπει να καταργηθεί. Σύμφωνα 
με το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, το 
εν λόγω σχήμα ισοδυναμεί με 
«εμπορευματοποίηση της υπη-
κοότητας ενός κράτους-μέλους 
της Ε.Ε.» και επομένως έρχεται 
σε σύγκρουση με την ευρωπαϊ-
κή νομοθεσία. Στη σχετική από-
φασή του τονίζει μάλιστα πως η 
Μάλτα διέρρηξε τη σχέση αμοι-
βαίας εμπιστοσύνης ανάμεσα 
στα κράτη-μέλη της Ε.Ε., στην 
οποία βασίζεται η δημιουργία 
μιας ενιαίας ζώνης χωρίς εσω-
τερικά σύνορα.

Το εν λόγω πρόγραμμα δίνει 
έως τώρα τη δυνατότητα σε ξέ-
νους να επενδύουν στη νησιω-
τική χώρα το ποσό των 750.000 
ευρώ και θεωρητικά να παραμέ-
νουν στο έδαφός της επί 12 μή-
νες ώστε να λάβουν ως αντάλλαγ-
μα διαβατήριο με την εθνικότητά 
της και έτσι να αποκτήσουν την 
υπηκοότητά της. Στην πράξη αυ-
τό σημαίνει ότι αποκτούν και 
υπηκοότητα της Ε.Ε. και επο-
μένως έχουν τη δυνατότητα να 
κινούνται ελεύθερα στις χώρες-

μέλη της και να εργάζονται στη 
χώρα-μέλος επιλογής τους. Εχει 
θεσπιστεί ως νόμος της Μάλ-
τας από το 2013 και έχει επικρι-
θεί δριμύτατα από οργανώσεις 
υπέρ της διαφάνειας, που υπο-
στηρίζουν πως το εν λόγω σχήμα 
ανοίγει την πόρτα σε κάθε είδους 
παραβατικότητα, στο ξέπλυμα 
βρώμικου χρήματος και στη δι-
αφθορά, ενώ εγκυμονεί κινδύ-
νους για την εθνική ασφάλεια 
των χωρών της Ε.Ε. 

Εχει μεσολαβήσει το 2021 
έρευνα της βρετανικής εφημε-
ρίδας Guardian από την οποία 
προέκυψε πως είχαν με αυτόν 
τον τρόπο διασφαλίσει υπηκοό-
τητα της Μάλτας ορισμένοι βα-
θύπλουτοι αλλοδαποί, που δεν 
είχαν παρά ελάχιστη σχέση με 
τη χώρα και δεν είχαν περάσει 
στο έδαφός της παρά μόλις τρεις 
εβδομάδες. Οπως αναφέρει σχε-
τικό δημοσίευμα της βρετανικής 
εφημερίδας, το μη κερδοσκοπικό 
και μη κυβερνητικό ίδρυμα που 
φέρει το όνομα της δολοφονη-
θείσας δημοσιογράφου ∆άφνης 
Καρουάνα Γκαλίτζια κατέγραψε 
την ύπαρξη πολλών ατόμων που 
εμφανίζονταν ως κάτοικοι της 
Μάλτας, αλλά είχαν νοικιάσει 
κατοικίες χωρίς να διαμένουν 
εκεί, κατοικίες που έμεναν κενές. 

∆ιαφωνώντας με τη συγκεκριμέ-
νη τακτική, στην οποία έχει επα-
νειλημμένως προσάψει ότι ανοί-
γει την πόρτα σε ολιγάρχες και 

εγκληματικά στοιχεία, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή εγκαινίασε τον 
Οκτώβριο του 2020 έρευνες τόσο 
κατά της Μάλτας όσο και κατά 
αντίστοιχου προγράμματος της 
Κύπρου, με την κατηγορία ότι 
εμπορεύονταν την «υπηκοότητα 
Ε.Ε.». Λίγο αργότερα η Κύπρος 

ανακοίνωσε ότι καταργεί το επί-
μαχο πρόγραμμα, σε αντίθεση 
με τη Μάλτα που επέμεινε να 
το διατηρεί σε ισχύ.

Σε υπομνήματά της προς το 
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο η Μάλτα 
υποστηρίζει πως έχει αναπτύξει 
ιδιαίτερες δεξιότητες ως προς τη 
διερεύνηση των αιτημάτων για 
υπηκοότητα την οποία και χορη-
γεί αναλόγως και ως εκ τούτου 
έχει κάθε δικαίωμα να διατηρεί 
το πρόγραμμα σε ισχύ. Σχολιάζο-
ντας την απόφαση του Ευρωπα-
ϊκού ∆ικαστηρίου, η κυβέρνηση 
της Μάλτας φάνηκε αποφασι-
σμένη να διατηρήσει με κά-
ποιες τροποποιήσεις το σχήμα 
του «χρυσού διαβατηρίου», κα-
θώς αρκέστηκε να τονίσει πως 
θα μελετήσει τις νομικές επιπτώ-
σεις «ούτως ώστε να προσαρ-
μόσει αναλόγως το ρυθμιστικό 
πλαίσιο της χορήγησης υπηκο-
ότητας και να το εναρμονίσει 
με τις αρχές που υπερασπίζεται 

η σχετική απόφαση της ∆ικαιο-
σύνης». ∆εν παρέλειψε, άλλω-
στε, να υπογραμμίσει τα οφέλη 
που έχει προσποριστεί από το 
επίμαχο σχήμα, που έχει φέρει 
στα ταμεία της έσοδα περισσό-
τερα από 1,4 δισ. ευρώ από το 
2015 και μετά.

Εξάλλου, σε ανάρτησή του 
στο Facebook ο πρώην πρωθυ-
πουργός της νησιωτικής χώρας, 
Τζόζεφ Μουσκάτ, επέκρινε την 
απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικα-
στηρίου, ως πολιτικά υποκινούμε-
νη. Ο Μουσκάτ ήταν πρωθυπουρ-
γός όταν τέθηκε σε εφαρμογή το 
πρόγραμμα του «χρυσού διαβα-
τηρίου», αλλά παραιτήθηκε το 
2020 υπό την πίεση της κοινής 
γνώμης που τον κατηγορούσε 
ότι προσπαθούσε να προστατεύ-
σει τους συμμάχους του από τις 
έρευνες για τη δολοφονία της δη-
μοσιογράφου ∆άφνης Καρουάνα 
Γκαλίτζια. Σημειωτέον ότι ο γιος 
τής εν λόγω δημοσιογράφου και 

διευθυντής του ομώνυμου ιδρύ-
ματος χαρακτήρισε την απόφα-
ση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου 
«νίκη για τον λαό της Μάλτας και 
για όλους τους πολίτες της Ε.Ε. 
που έχουν εκτεθεί στις διαθέσεις 
εγκληματικών στοιχείων που ξε-
πλένουν χρήμα και αγοράζουν 
την είσοδό τους στην Ε.Ε.».

Τα προγράμματα «χρυσών δια-
βατηρίων» εμφανίστηκαν μαζικά 
σε πολλές χώρες της Ευρώπης με-
τά την παγκόσμια χρηματοπιστω-
τική κρίση, καθώς οι κυβερνήσεις 
αναζητούσαν τρόπους να αντλή-
σουν έσοδα εύκολα και άμεσα για 
να αντιμετωπίσουν το έλλειμμα 
ρευστότητας. Η Βρετανία είχε υι-
οθετήσει παρόμοιο πρόγραμμα το 
οποίο αναγκάστηκε να καταργή-
σει τον Φεβρουάριο του 2022 εν 
μέσω καταιγιστικών κατηγοριών 
για διαφθορά, κινδύνους για την 
εθνική ασφάλεια αλλά και εξαι-
τίας της επιδείνωσης των  σχέ-
σεών της με τη Ρωσία.

Η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή έχει επανειλημμέ-
νως προσάψει στη συ-
γκεκριμένη τακτική ότι 
ανοίγει την πόρτα σε 

ολιγάρχες και εγκλημα-
τικά στοιχεία.

Καταδίκη
της Μάλτας

για τα «χρυσά
διαβατήρια»

Η Ε.Ε. ζητεί να καταργηθεί το πρόγραμμα

χορήγησης ιθαγένειας σε επενδυτές

Το πρόγραμμα της Μάλτας έχει επικριθεί δριμύτατα από οργανώσεις υπέρ της διαφάνειας, που υποστηρίζουν πως το εν λόγω σχήμα ανοίγει την πόρτα σε 
κάθε είδους παραβατικότητα, στο ξέπλυμα βρώμικου χρήματος και στη διαφθορά, ενώ εγκυμονεί κινδύνους για την εθνική ασφάλεια των χωρών της Ε.Ε. 
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Η είδηση πως η αμερικανική οικο-
νομία συρρικνώθηκε 0,3% ακρι-
βώς μέσα στις πρώτες 100 ημέρες 
του Ντόναλντ Τραμπ κρούει τον 
κώδωνα του κινδύνου για τον 
απρόβλεπτο πρόεδρο των ΗΠΑ 
και όχι μόνον σε ό,τι αφορά τις 
οικονομικές επιπτώσεις των δα-
σμών και των μαζικών απολύσε-
ων δημοσίων υπαλλήλων, αλλά 
και ως πολιτικό μήνυμα για τα 
περιθώριά του. Ηταν η πρώτη 
μείωση του αμερικανικού ΑΕΠ 
από το 2022, χειρότερη από τις 
περισσότερες προβλέψεις των οι-
κονομολόγων και σε οξεία αντί-
θεση με την ανάπτυξη 2,4% που 
είχε προηγηθεί το αμέσως προ-
ηγούμενο τρίμηνο.

Στη διάρκεια της προεκλογι-
κής εκστρατείας ο Τραμπ υπο-
σχέθηκε στους ψηφοφόρους πως 
θα χειριστεί επιδέξια την οικο-
νομία, θα τονώσει την ανάπτυ-
ξη και θα ανακόψει τον πληθω-
ρισμό. ∆εδομένου όμως ότι στις 
πρώτες 100 ημέρες του η οικονο-
μία της υπερδύναμης συρρικνώ-
θηκε, ο Ντόναλντ Τραμπ δέχεται 
πολιτικό ράπισμα από τη διάψευ-
ση και ηχηρή προειδοποίηση 
για τις οικονομικές συνέπειες 
της πολιτικής του. Είναι βέβαια 
υπερβολικά νωρίς για να προβλέ-
ψει κανείς προς τα πού οδεύει 
η αμερικανική οικονομία και ο 
Τραμπ υπόσχεται πως θα συνά-
ψει σειρά από επωφελείς για τις 
ΗΠΑ συμφωνίες που θα επανα-
φέρουν τις βιομηχανίες στη χώ-

ρα και θα αποτελέσουν την αρ-
χή μιας νέας εποχής ευημερίας.

Οπως επισημαίνουν οικονο-
μικοί αναλυτές και όπως προ-
κύπτει ανάγλυφα από τα στοι-
χεία, οι δασμοί στρεβλώνουν την 
οικονομία. Εχουν το αντίθετο 
αποτέλεσμα από το ζητούμενο 
του Ντόναλντ Τραμπ, ο οποίος 
προσπαθεί να εξισορροπήσει τις 
εμπορικές σχέσεις της υπερδύ-
ναμης με τους εμπορικούς της 
εταίρους εφόσον έχουν εξωθή-
σει τις αμερικανικές επιχειρή-
σεις να εισάγουν μεγάλο όγκο 
προϊόντων για να προλάβουν να 
σχηματίσουν σημαντικά αποθέ-
ματα προτού επιβληθούν οι δα-

σμοί. Το προδίδουν τα επιμέρους 
στοιχεία για τις οικονομικές εξε-
λίξεις το α΄ τρίμηνο του έτους, 
που φέρουν τις εισαγωγές των 
ΗΠΑ να είναι αυξημένες κατά 
περίπου 41%. Κατά πολλούς οι-
κονομολόγους, αυτή η εκτόξευση 

των εισαγωγών και η συνεπακό-
λουθη διεύρυνση του εμπορικού 
ελλείμματος των ΗΠΑ, που στο 
τέλος Μαρτίου έφτασε στα 162 
δισ. δολ., ευθύνονται κατά κύ-
ριο λόγο για τη συρρίκνωση του 
αμερικανικού ΑΕΠ. Πολλοί οικο-
νομολόγοι προεξοφλούν ανάκαμ-
ψη της οικονομίας το β΄ τρίμηνο, 
καθώς θα μειωθούν οι εισαγωγές 
και οι Αμερικανοί καταναλωτές 
θα αρχίσουν να αγοράζουν τα 
προϊόντα που έχουν συγκεντρώ-
σει ως απόθεμα οι επιχειρήσεις.

∆εν συμμερίζονται, όμως, όλοι 
την άποψη αυτή. Η Νταϊάν Σου-
όνκ, επικεφαλής των οικονομο-
λόγων της KPMG ΗΠΑ, συμφωνεί 
μεν με την άποψη πως το ΑΕΠ 
του α΄ τριμήνου στρεβλώθηκε 
εξαιτίας των δασμών και προβλέ-

πει πως ο αντίκτυπος θα περιο-
ριστεί στο εγγύς μέλλον όταν θα 
μειωθούν οι εισαγωγές. Εκτιμά 
όμως ότι θα συνεχιστεί η συρρί-
κνωση του ΑΕΠ επειδή οι δασμοί 
θα πλήξουν την εγχώρια ζήτηση 
και προειδοποιεί την κυβέρνηση 
Τραμπ ότι «αυτό που θα έπρεπε 
να σας απασχολεί είναι η εγχώ-
ρια ζήτηση». Αλλοι οικονομικοί 
αναλυτές επισημαίνουν πως για 
πολλά από τα εισαγόμενα προϊό-
ντα, ιδιαιτέρως τα κινεζικά, δεν 
υπάρχει στις ΗΠΑ κάποιο αντί-
στοιχο προϊόν στο οποίο να μπο-
ρούν να στραφούν οι Αμερικα-
νοί καταναλωτές, ενώ θα ήταν 
ασύμφορο να επιχειρηθεί τώρα 
η παραγωγή τους εντός ΗΠΑ. 

Αυτήν τη στρέβλωση επι-
καλείται, άλλωστε, και ο ίδιος 

ο Τραμπ και ζητάει λίγο χρόνο 
ακόμη από τους επιχειρηματίες 
των ΗΠΑ. Σε εκδήλωση του Λευ-
κού Οίκου στην οποία παρευρέ-
θηκαν επιχειρηματίες και στελέ-
χη επιχειρήσεων, υποσχέθηκε 
ενίσχυση της οικονομίας από 
επενδύσεις ύψους 8 τρισ. δολ. 
που υποστηρίζει ότι θα αναστή-
σουν το μεγαλείο του αμερικα-
νικού μεταποιητικού τομέα. Πα-
ραμένει, ωστόσο, άγνωστο πότε 
θα υλοποιηθούν αυτές οι επενδύ-
σεις όπως, για παράδειγμα, εκεί-
νη της Apple που έχει υποσχεθεί 
να επενδύσει 500 δισ. δολ. στις 
ΗΠΑ μέσα στα επόμενα τέσσερα 
χρόνια και να μεταφέρει μέρος 
της παραγωγής της στις ΗΠΑ. 
Και στο μεταξύ, οι επιπτώσεις 
των δασμών στην ακρίβεια, στον 

πληθωρισμό και επομένως στη 
ζωή του μέσου Αμερικανού, θα 
αρχίσουν να γίνονται αισθητές 
μέσα στους επόμενους μήνες.

Παράλληλα, όμως, επέρριψε 
την ευθύνη για τη συρρίκνω-
ση του ΑΕΠ στην προηγούμενη 
κυβέρνηση, τονίζοντας πως «εί-
ναι η οικονομία του Μπάιντεν, 
εφόσον εμείς αναλάβαμε στις 20 
Ιανουαρίου». Προκάλεσε, έτσι, 
την έντονη αντίδραση των ∆ημο-
κρατικών με τον Χακίμ Τζέφρις, 
επικεφαλής της μειοψηφίας των 
∆ημοκρατικών στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, που έσπευσε 
να απαντήσει, «δεν είναι η οι-
κονομία του Μπάιντεν, αλλά η 
δική σου οικονομία Ντόναλντ, 
μια οικονομία που απέτυχε και ο 
αμερικανικός λαός το γνωρίζει».

Οι επιπτώσεις των δα-
σμών στην ακρίβεια, 
στον πληθωρισμό και 

στη ζωή του μέσου 
Αμερικανού θα αρχί-

σουν να γίνονται αισθη-
τές μέσα στους επόμε-

νους μήνες.

Συρρίκνωση
του ΑΕΠ των ΗΠΑ

στις πρώτες
100 ημέρες Τραμπ
Οι δασμοί στρεβλώνουν την οικονομία,

άλμα των εισαγωγών το α΄ τρίμηνο

Σε εκδήλωση του Λευκού Οίκου στην οποία παρευρέθησαν επιχειρηματίες και στελέχη επιχειρήσεων, ο Ντόναλντ Τραμπ υποσχέθηκε ενίσχυση της οικονο-
μίας από επενδύσεις ύψους 8 τρισ. δολ., που υποστηρίζει πως θα αναστήσουν το μεγαλείο του αμερικανικού μεταποιητικού τομέα, ενώ παράλληλα επέρριψε 
την ευθύνη για τη συρρίκνωση του ΑΕΠ στην προηγούμενη κυβέρνηση.

Μεταξύ των εμπόρων χονδρικής 
στην Κίνα, το άκουσμα του ονό-
ματος του Αμερικανού προέδρου 
Ντόναλντ Τραμπ προκαλεί μει-
δίαμα και όχι ανησυχία, παρά 
τους δασμούς και τον εμπορι-
κό πόλεμο. Η Κίνα δεν συμπε-
ριφέρεται σαν ένα κράτος που 
δείχνει να φοβάται για τις οι-
κονομικές επιπτώσεις από τις 
έξωθεν πιέσεις, ενώ ο Κινέζος 
πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ έχει κα-
ταστήσει σαφές ότι το Πεκίνο 
δεν θα υποχωρήσει.

Το ∆ιαδίκτυο και τα social 
media μάλιστα έχουν κατακλυ-
στεί από σκωπτικά βίντεο, τα 
οποία, με τη βοήθεια της τεχνη-
τής νοημοσύνης, δείχνουν τον 
Τραμπ, τον Ελον Μασκ και τον 
Τζέι Ντι Βανς να δουλεύουν σε 
γραμμή παραγωγής υποδημά-
των και iPhones.

Η αυτοπεποίθηση του Σι μπο-
ρεί να προέρχεται εν μέρει από 
το γεγονός ότι η Κίνα εξαρτά-
ται πολύ λιγότερο από ό,τι πριν 
από 10 χρόνια από τις εξαγωγές 
προς τις ΗΠΑ, σημειώνει το BBC. 
Ωστόσο η επιβολή υπέρογκων 
δασμών και ο τρόπος επιβολής 
τους από τον Τραμπ αποτελούν 
μοχλό πίεσης στην ήδη πιεσμέ-
νη οικονομία της ασιατικής χώ-
ρας και της δεύτερης μεγαλύτε-
ρης οικονομίας του κόσμου, που 
αντιμετωπίζει κρίση στο real 
estate, εργασιακή και συνταξι-
οδοτική ανασφάλεια, καθώς και 
δημογραφικό πρόβλημα. 

Το ερώτημα τώρα είναι αν οι 
δασμοί Τραμπ θα μετατραπούν 
από τον πρόεδρο της Κίνας σε 
ευκαιρίες.

Για να αναζωογονήσει την 
επιβραδυνόμενη οικονομία, η 
κυβέρνηση ανακοίνωσε επιδο-
τήσεις δισεκατομμυρίων για τη 
φροντίδα των παιδιών, αύξηση 
των μισθών και καλύτερες αμει-
βόμενες άδειες. Εχει επίσης ει-
σαγάγει ένα πρόγραμμα ύψους 

41 δισ. δολαρίων που προσφέ-
ρει εκπτώσεις σε είδη όπως τα 
ηλεκτρονικά ευρείας κατανάλω-
σης και τα ηλεκτρικά οχήματα 
(EVs) για να ενθαρρύνει περισ-
σότερους ανθρώπους να ξοδέ-
ψουν. Ομως ο καθηγητής Τσανγκ 
Τζουν, κοσμήτορας Οικονομι-
κών στο Πανεπιστήμιο Fudan, 
πιστεύει ότι αυτό δεν είναι «βι-
ώσιμο». «Χρειαζόμαστε έναν μα-
κροπρόθεσμο μηχανισμό», λέει. 

«Πρέπει να αρχίσουμε να αυξά-
νουμε το διαθέσιμο εισόδημα 
των κατοίκων», τονίζει.

Τα δεδομένα πιέζουν τώρα 
τον Σι Τζινπίνγκ. Το όνειρο της 
ευημερίας που πούλησε όταν 
ανέλαβε την εξουσία πριν από 
13 χρόνια δεν έχει γίνει πραγμα-
τικότητα. Με τις εγχώριες προ-
κλήσεις που έχει να αντιμετωπί-
σει, η λύση της αντικατάστασης 
των εξαγωγών από την εσωτε-
ρική ζήτηση θα πάρει χρόνο.

Εκεί όπου η χώρα έχει κάνει 
τεράστια βήματα την τελευταία 
δεκαετία είναι σε τομείς όπως τα 
ηλεκτρονικά είδη ευρείας κατα-
νάλωσης, οι μπαταρίες και η τε-
χνητή νοημοσύνη, στο πλαίσιο 
μιας στροφής προς την προηγ-
μένη μεταποίηση. Εχει ανταγω-
νιστεί την κυριαρχία της τεχνο-

λογίας στις ΗΠΑ με το chatbot 
DeepSeek και την BYD, η οποία 
νίκησε την Tesla πέρυσι για να 
γίνει ο μεγαλύτερος κατασκευ-
αστής ηλεκτρικών οχημάτων 
στον κόσμο.

Τώρα οι δασμοί του Τραμπ 
απειλούν να βάλουν ταφόπλακα 
σε φιλόδοξα projects. Οι περιο-
ρισμοί στην πώληση βασικών 
ημιαγωγών στην Κίνα, συμπερι-
λαμβανομένης της πιο πρόσφα-
της κίνησης για τον περιορισμό 
των εξαγωγών από τον αμερικα-
νικό γίγαντα των τσιπ, Nvidia, 
για παράδειγμα, αποσκοπούν 
να ψαλιδίσουν τις φιλοδοξίες 
του Σι για τεχνολογική υπεροχή.

Παρά ταύτα, ο Σι γνωρίζει ότι 
οι Κινέζοι κατασκευαστές βρί-
σκονται σε πλεονεκτική θέση 
εδώ και δεκαετίες, με αποτέλε-

σμα οι Αμερικανοί παραγωγοί 
να δυσκολεύονται να βρουν την 
ίδια κλίμακα υποδομών και εξει-
δικευμένου εργατικού δυναμι-
κού κάπου αλλού.

Ο Κινέζος πρόεδρος προσπα-
θεί να χρησιμοποιήσει αυτή την 
κρίση ως καταλύτη για περαιτέ-
ρω αλλαγές και για να βρει πε-
ρισσότερες νέες αγορές για την 
Κίνα.Η πρώτη θητεία του Ντό-
ναλντ Τραμπ ήταν το σύνθημα 
για την Κίνα να αναζητήσει αλ-
λού αγοραστές. Επέκτεινε τους 
δεσμούς της στη Νοτιοανατολι-
κή Ασία, τη Λατινική Αμερική 
και την Αφρική και η πρωτοβου-
λία Belt and Road για το εμπό-
ριο και τις υποδομές ενίσχυσε 
τους δεσμούς της με τον λεγό-
μενο Παγκόσμιο Νότο.

Η Κίνα αποκομίζει τα οφέ-

λη αυτής της διαφοροποίησης. 
Πάνω από 145 χώρες πραγμα-
τοποιούν περισσότερες εμπο-
ρικές συναλλαγές με την Κίνα 
από ό,τι με τις ΗΠΑ, σύμφωνα 
με το Ινστιτούτο Lowy.

Ορισμένοι πιστεύουν ότι ο Σι 
μπορεί να ανατρέψει περαιτέρω 
την τρέχουσα παγκόσμια τάξη 
πραγμάτων υπό την ηγεσία των 
ΗΠΑ και να παρουσιάσει τη χώ-
ρα του ως έναν σταθερό, εναλ-
λακτικό παγκόσμιο εμπορικό 
εταίρο και ηγέτη.

Υπάρχουν ωστόσο εμπόδια 
στο να παρουσιαστεί ο Σι ως 
ο «διαιτητής» του ελευθέρου 
εμπορίου στον κόσμο. Οι προ-
ηγούμενες ενέργειες της Κίνας 
μπορεί να εμποδίσουν την τρέ-
χουσα παγκόσμια προσέγγιση 
του Σι και πολλές χώρες μπορεί 
να μην είναι πρόθυμες να επι-
λέξουν μεταξύ του Πεκίνου και 
της Ουάσιγκτον. Η Κίνα εξάλ-
λου έχει υποβάλει άλλα έθνη σε 
εμπορικούς περιορισμούς τα τε-
λευταία χρόνια.

Το 2020, αφού η αυστραλια-
νή κυβέρνηση ζήτησε να διεξα-
χθεί παγκόσμια έρευνα για την 
προέλευση και τον πρώιμο χει-
ρισμό της πανδημίας COVID-19, 
την οποία το Πεκίνο θεώρησε 
πολιτικό ελιγμό εναντίον της, 
η Κίνα έθεσε δασμούς στο αυ-
στραλιανό κρασί και στο κριθά-
ρι και επέβαλε μέτρα βιοασφά-
λειας σε ορισμένα είδη βοείου 
κρέατος και ξυλείας καθώς και 
απαγορεύσεις στον άνθρακα, 
στο βαμβάκι και στον αστακό. 
Ορισμένες αυστραλιανές εξα-
γωγές αγαθών προς την Κίνα 
μειώθηκαν σχεδόν στο μηδέν.

Εν κατακλείδι, ο εμπορικός 
πόλεμος κάνει την Κίνα να κοι-
τάξει στον καθρέφτη για να δει 
τα δικά της ελαττώματα. Το αν 
θα μπορέσει να τα διορθώσει θα 
εξαρτηθεί από τις πολιτικές του 
Πεκίνου και όχι της Ουάσιγκτον.

Πώς η Κίνα σχεδιάζει να μετατρέψει τον εμπορικό πόλεμο σε ευκαιρία

A
.P

.

Ο στόχος ενίσχυσης 
της εσωτερικής ζήτησης 
και οι εμπορικές συναλ-
λαγές με τον λεγόμενο 

Παγκόσμιο Νότο.

Περισσότερες από 145 χώρες πραγματοποιούν μεγαλύτερες εμπορικές συναλλαγές με την Κίνα από ό,τι με τις ΗΠΑ.
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Ο Πάπας Φραγκίσκος έφυγε από 
τη ζωή στις 21 Απριλίου, αφή-
νοντας πίσω του μια ιστορική 
κληρονομιά μεταρρυθμίσεων 
στην τράπεζα του Βατικανού, 
αξίας 6 δισ. δολαρίων. Αν και 
ιδρύθηκε για να διαχειρίζεται 
τα οικονομικά του κλήρου και 
της εκκλησίας το 1942, ο ορ-
γανισμός επί χρόνια συνδέθη-
κε με σκάνδαλα, μυστικότητα 
και καταστροφικές οικονομικές 
συμφωνίες. 

Κατά τη διάρκεια της θητεί-
ας του Φραγκίσκου βελτίωσε 
τη διαφάνεια και συγκέντρω-
σε τον έλεγχο των οικονομι-
κών του, ενισχύοντας την κα-
νονιστική εποπτεία. Ο νέος 
ηγέτης της Ρωμαιοκαθολικής 
Εκκλησίας ωστόσο θα κληρο-
νομήσει ένα οικονομικό χάος, 
για το οποίο ο εκλιπών Πάπας 
Φραγκίσκος αφιέρωσε μεγάλο 
μέρος της θητείας του επιχει-
ρώντας να το διορθώσει. Αν 
και κάποιοι τον χαρακτήρισαν 
«αντικαπιταλιστή», ένα από τα 
βασικά επιτεύγματά του ήταν 
η μεταρρύθμιση της τράπεζας 
του Βατικανού.  

Χάρη στο έργο που ξεκίνησε 
από τον προκάτοχο του Φρα-
γκίσκου, τον Πάπα Βενέδικτο 
ΙΣΤ΄, η τράπεζα του Βατικανού 
άρχισε το 2013 να δημοσιεύ-
ει ετήσιες εκθέσεις για πρώτη 
φορά, περιγράφοντας τα κέρ-
δη της, τα λειτουργικά έξοδα 
και τις φιλανθρωπικές δωρεές 
της, μεταξύ άλλων. Η διοίκησή 
της αναδιοργανώθηκε επίσης, 

με τον Φραγκίσκο να μειώνει 
την εξουσία των κληρικών στις 
οικονομικές υποθέσεις και να 
διορίζει το 2014 επικεφαλής 
της τράπεζας του Βατικανού 
τον Ζαν-Μπατίστ ντε Φρανσού, 
έναν Γάλλο τραπεζίτη που είχε 
διατελέσει διευθύνων σύμβου-
λος της Invesco Europe.   

Ο Φραγκίσκος επιδίωξε επί-
σης να αυξήσει τη διαφάνεια 
στην τράπεζα, αυστηροποιώ-
ντας τους οικονομικούς κα-
νονισμούς και εφαρμόζοντας 
αυστηρότερη εξωτερική επο-
πτεία. Η τράπεζα έκλεισε χι-
λιάδες λογαριασμούς για να 
συμμορφωθεί με τα διεθνή 
χρηματοοικονομικά πρότυ-
πα. Εφαρμόζοντας αυστηρό-
τερο έλεγχο της Αγίας Εδρας, 
ο Φραγκίσκος διέταξε επίσης 
όλα τα τμήματα του Βατικα-
νού να κλείσουν τους επενδυ-
τικούς λογαριασμούς τους και 
να στείλουν τα κεφάλαιά τους 
στην τράπεζα του Βατικανού.  

Συγκεντρώνοντας τα κεφά-
λαια του Βατικανού, ο Φραγκί-
σκος αφαίρεσε την οικονομική 
εξουσία από τον κλήρο και βο-
ήθησε στην ενίσχυση της επο-
πτείας των περιουσιακών στοι-
χείων του από τις οικονομικές 
ρυθμιστικές αρχές. Οι αλλαγές 
του Φραγκίσκου στο Βατικανό 
ήρθαν ως απάντηση σε διάφο-
ρα σκάνδαλα, συμπεριλαμβα-
νομένης της κατάρρευσης της 
μεγαλύτερης τράπεζας της Ιτα-
λίας, Banco Ambrosiano, στην 
οποία η τράπεζα του Βατικα-
νού είχε οικονομικό μερίδιο.

Ο πρόεδρος της τράπε-
ζας, Ρομπέρτο Κάλβι, βρέθη-
κε απαγχονισμένος (17 Ioυνί-
ου 1982) κάτω από τη γέφυρα 
Blackfriars του Λονδίνου με τις 
τσέπες του γεμάτες τούβλα και 
χιλιάδες μετρητά. Τα βρετανι-
κά δικαστήρια δεν μπόρεσαν 
να προσδιορίσουν αν η αιτία 
θανάτου ήταν αυτοκτονία ή 
δολοφονία. Ο «τραπεζίτης του 
Θεού», όπως τον αποκάλεσαν 
λόγω των διασυνδέσεών του 
με το Βατικανό, είχε κατηγο-
ρηθεί ότι έκλεψε εκατομμύρια 
που ανήκαν στη μαφία.     

Ο Μικέλε Σιντόνα, οικονο-
μικός σύμβουλος του Βατικα-
νού υπό τον Πάπα Παύλο ΣΤ΄, 
είχε επίσης δεσμούς με το ορ-
γανωμένο έγκλημα και έσυρε 
το Βατικανό σε καταστροφι-
κές επενδύσεις, συμπεριλαμ-
βανομένης της κατάρρευσης 
της Franklin National Bank με 
έδρα τις ΗΠΑ το 1974. Κατά 

τη στιγμή του θανάτου του, 
από δηλητηρίαση με κυάνιο 
σε ηλικία 65 ετών, εξέτιε ποινή 
φυλάκισης 25 ετών για απάτη. 
Παρά τις προσπάθειες του Φρα-
γκίσκου, η Καθολική Εκκλησία 
εξακολουθεί να μαστίζεται από 
σκάνδαλα. 

Το Βατικανό επιβεβαίωσε 
το 2022 ότι δύο πρώην διευ-
θυντές της τράπεζας του Βα-
τικανού καταδικάστηκαν για 
κακοδιοίκηση στον οργανισμό. 
Το 2023 ένας καρδινάλιος κα-
ταδικάστηκε σε πεντέμισι χρό-
νια φυλάκιση για υπεξαίρεση. 
Ο Πάπας Φραγκίσκος αποδεί-
χθηκε, ωστόσο, ο μεγαλύτερος 
από όλους τους μεταρρυθμι-
στές των οικονομικών της εκ-
κλησίας. Αλλά τα προβλήματα 
του Βατικανού (σ.σ.: ενός ανε-
ξάρτητου κράτους με διπλωμα-
τικές αποστολές σε 183 χώρες) 
με τον προϋπολογισμό του συ-
νεχίζονται μέχρι σήμερα.      

Συνεπώς, ενώ ο επόμενος 
Πάπας πρέπει να είναι θρη-
σκευτικός ηγέτης, με χάρισμα 
στην επικοινωνία, το να έχει 
τις δεξιότητες ενός κορυφαίου 
διευθύνοντος συμβούλου μπο-
ρεί να είναι πιο απαραίτητο τώ-
ρα περισσότερο από οποιαδή-
ποτε άλλη στιγμή στην ιστορία 
2.000 ετών της εκκλησίας. Ή, 
όπως το έθεσε ο αρθρογράφος 
του National Catholic Reporter, 
Τόμας Ριζ, πριν από 12 χρό-
νια, όταν επιλέχθηκε ο Φραγκί-
σκος: «Με άλλα λόγια, θέλουν 
τον Ιησού Χριστό με... MBA».     

Ο Πάπας Φραγκίσκος αφαίρεσε την οικονομική εξουσία από τον κλήρο και βοήθησε στην ενίσχυση της εποπτείας των περιουσιακών στοιχείων του 
Βατικανού από τις οικονομικές ρυθμιστικές αρχές. Οι αλλαγές ήρθαν ως απάντηση σε διάφορα σκάνδαλα, συμπεριλαμβανομένης της κατάρρευσης της 
μεγαλύτερης τράπεζας της Ιταλίας, Banco Ambrosiano, στην οποία η τράπεζα του Βατικανού είχε οικονομικό μερίδιο.      

Η τράπεζα του Βατι-
κανού το 2013 άρχισε 
να δημοσιεύει ετήσι-
ες εκθέσεις, περιγρά-
φοντας τα κέρδη της, 
τα λειτουργικά έξοδα 
και τις φιλανθρωπικές 

δωρεές της. 

Οι προκλήσεις για τον νέο Πάπα
στα οικονομικά του Βατικανού   

Η τράπεζα που συνδέθηκε με σκάνδαλα και οι μεταρρυθμίσεις Φραγκίσκου  

ΑΝΑΛΥΣΗ

Στον πρώτο σινο-αμερικανικό 
εμπορικό πόλεμο του 2018, 
οι αμερικανικές επιχειρήσεις 
στρέφονταν στο Βιετνάμ για να 
παρακάμψουν τους δασμούς, 
αναβαθμίζοντας τη στρατηγική 
σημασία της χώρας. Η Nike πα-
ράγει το 50% των παπουτσιών 
της στο Βιετνάμ και με αυτή 
την παραγωγή της υποστηρί-
ζει σχεδόν 500.000 εργαζομέ-
νους σε 162 προμηθευτές της. 
Η Apple απασχολεί πάνω από 
200.000 εργαζομένους σε 35 
μονάδες παραγωγής στη χώρα, 
ενώ εταιρείες όπως η Intel και η 
SpaceX ανακοίνωσαν προσφά-
τως τα σχέδιά τους για την επέ-
κτασή τους. Εν ολίγοις, οι αμε-
ρικανικές επιχειρήσεις έχουν 
επωφεληθεί από τη φθηνή με-
ταποίηση του Βιετνάμ.    

Με την κλιμάκωση του 
εμπορικού πολέμου, όμως, το 
Βιετνάμ είναι πλέον στόχος. 
Οι εντάσεις είναι τόσο οξυμμέ-
νες ώστε μέχρι την τελευταία 
στιγμή δεν ήταν βέβαιο αν θα 

παρευρίσκονταν την Τετάρτη 
Αμερικανοί διπλωμάτες στον 
εορτασμό για την 50ή επέτειο 
από το τέλος του πολέμου στο 
Βιετνάμ. Ολα άλλαξαν τον Απρί-
λιο όταν ο Τραμπ ανακοίνωσε 
ότι επιβάλλει δασμούς 46% στις 
εισαγωγές από το Βιετνάμ, από 
τους σκληρότερους που έχει 
θεσπίσει. Οι σκληροί της κυ-
βέρνησης Τραμπ, όπως ο Πίτερ 
Ναβάρο, σύμβουλος Εμπορίου 
του προέδρου, και ο Τζέιμισον 
Γκρίερ, εκπρόσωπος Εμπορίου, 
έχουν μετατρέψει το Βιετνάμ 
σε σάκο του μποξ. Καταγγέλ-
λουν το έλλειμμα των 124 δισ. 
δολ. από το διμερές εμπόριο με 
το Βιετνάμ και το κατηγορούν 
ότι προσφέρει έξοδο διαφυγής 
στα κινεζικά προϊόντα ώστε να 
παρακάμπτουν τους δασμούς.    

Μέχρι στιγμής οι αμερικα-
νικές επιχειρήσεις δεν έχουν 
εγκαταλείψει το Βιετνάμ, καθώς 
είναι γνωστές οι παλινωδίες του 
Τραμπ. Ορισμένες βιετναμέζι-
κες βιομηχανίες αυξάνουν την 
παραγωγή για να επωφεληθούν 
από την ευκαιρία που προσφέ-

ρει η βραχυπρόθεσμη περίοδος 
χάριτος, όσο οι ΗΠΑ διεξάγουν 
εμπορικό πόλεμο κατά της Κί-
νας. Ως επί το πλείστον, πά-
ντως, οι αμερικανικές επιχειρή-
σεις τηρούν στάση αναμονής. 
Αμέσως μετά τις 2 Απριλίου, ο 
αντιπρόεδρος της κυβέρνησης 
του Βιετνάμ κάλεσε το αμερι-
κανικό Εμπορικό Επιμελητή-
ριο και το συμβούλιο ΗΠΑ και 
χωρών Ανατολικής Ασίας για 
να πείσουν τον Τραμπ να με-
τριάσει τη στάση του προς τη 
χώρα και να στείλουν ένα μή-
νυμα καλής θέλησης. Κι ενώ ο 
εκπρόσωπος Εμπορίου δήλωσε 
πως είχε μια εποικοδομητική 
επαφή με Βιετναμέζους αξιωμα-
τούχους, παρατηρητές με γνώ-
ση του θέματος εκτιμούν πως 
ο Τραμπ θέλει να συντρίψει το 
Βιετνάμ ώστε να κλείσει τον 
δρόμο στις κινεζικές εξαγωγές.   

Τα κινεζικά προϊόντα συ-
χνά περνούν μέσα από το Βι-
ετνάμ για να αποφύγουν τους 
δασμούς, μια τακτική που ο 
Τραμπ θεωρεί συγκεκαλυμμέ-
νη κλοπή.  Αν η αμερικανική 
κυβέρνηση έχει στόχο να απο-
κλείσει τα κινεζικά προϊόντα, 
θα είναι λάθος να προσεγγίζει 
κάθε χώρα μεμονωμένα. Επι-
βάλλοντας σκληρούς δασμούς 
στο Βιετνάμ μπορεί να οδηγή-
σει τις κινεζικές εταιρείες να 
διοχετεύουν και πάλι τα προ-
ϊόντα τους μέσω χωρών όπως 
η Καμπότζη, η Ταϊλάνδη και 
η Ινδονησία. Ως εκ τούτου θα 
ήταν πιο αποτελεσματική μια 
πολυμερής διαπραγμάτευση, 
στο πλαίσιο της οποίας να συμ-
φωνηθούν κανόνες που θα πα-
τάξουν αυτή την τακτική. ∆εν 
είναι, όμως, αυτή η προσέγγιση 
της κυβέρνησης Τραμπ. Και η 
Κίνα σπεύδει βέβαια να εκμε-
ταλλευθεί την κατάσταση. Πριν 
από λίγες εβδομάδες ο Κινέζος 
πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ παρου-
σίασε τη χώρα του ως αξιόπι-
στο εμπορικό εταίρο στη συ-
νάντησή του με τον ηγέτη του 
Βιετνάμ, στο πλαίσιο επίσκεψής 
του στο Ανόι. Οι δύο πλευρές 
υπέγραψαν 45 συμφωνίες για 
τη σύσφιγξη των οικονομικών 
τους σχέσεων και ο κ. Σι υπο-
σχέθηκε να προσφέρει στο Βι-
ετνάμ μεγαλύτερη πρόσβαση 
στην κινεζική αγορά.     

Το Βιετνάμ κατορθώνει να 
ωφεληθεί στρέφοντας τη μια 
πλευρά εναντίον της άλλης. Οι 
συνομιλίες με την Κίνα δεν θα 
το εμποδίσουν από τη σύναψη 
συμφωνίας με τις ΗΠΑ.

Οι συνομιλίες 
με την Κίνα δεν 

θα το εμποδίσουν 
από τη σύναψη συμ-
φωνίας με τις ΗΠΑ.

Ο ρόλος του Βιετνάμ
στον εμπορικό πόλεμο   
Του ΓΚΡΕΪΝΤΙ ΜΑΚΓΚΡΕΓΚΟΡ / THE NEW YORK TIMES
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Μέχρι στιγμής οι αμερικανικές επιχειρήσεις δεν έχουν εγκαταλείψει το 
Βιετνάμ, καθώς είναι γνωστές οι παλινωδίες του Τραμπ.
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Του ΝIΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣAΝΟΓΛΟΥ  

Σημαντική ήταν η άνοδος των ξένων
επενδύσεων στην αγορά ακινήτων το
2024, σημειώνοντας νέο ιστορικό υψη-
λό κυρίως χάρη στην αύξηση των εισ-
ροών από χώρες της Ευρώπης. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος (ΤτΕ), το 2024 εισέρρευσαν
συνολικά από την Ε.Ε. 990 εκατ. ευρώ,
εκ των οποίων 842 εκατ. ευρώ από χώ-
ρες-μέλη της Ευρωζώνης και 148 εκατ.
ευρώ από κράτη της Ε.Ε. που δεν έχουν
ενταχθεί στην Ευρωζώνη. Πρόκειται
για μια αύξηση κατά 52,5% σε σχέση
με το 2023, εξέλιξη που οφείλεται κυ-
ρίως στη μεγάλη αύξηση των επενδύ-
σεων από την Κύπρο (+126%), που
άγγιξαν τα 319 εκατ. ευρώ και αποτέ-
λεσαν σχεδόν το 1/3 του συνόλου.   

Υπενθυμίζεται ότι το 2024 αποτέ-
λεσε ακόμη ένα έτος-ρεκόρ σε ό,τι
αφορά τις ξένες επενδύσεις στην αγο-
ρά ακινήτων, καθώς εισέρρευσαν συ-
νολικά κεφάλαια 2,75 δισ. ευρώ, αυ-
ξημένα κατά 30% σε σχέση με το 2023
(2,13 δισ. ευρώ). Από αυτό το ποσό,
1,75 δισ. ευρώ προήλθε από χώρες
εκτός της Ε.Ε., 18,2% περισσότερα
από το 1,48 δισ. ευρώ του 2023. Τα
κεφάλαια με «άρωμα» Κίνας υπολο-
γίζεται ότι διαμορφώθηκαν σε 371
εκατ. ευρώ, ελαφρώς υψηλότερα από
τα 357 εκατ. ευρώ του 2023 και προ-
ήλθαν κυρίως μέσω της αγοράς του
Χονγκ Κονγκ.   

Με διαφορά, πάντως, μία από τις
σημαντικότερες εξελίξεις είναι η εκρη-
κτική άνοδος των αγορών ακινήτων

από Τούρκους επενδυτές στην Αττική.
Το 2024 τοποθετήθηκαν κεφάλαια
292 εκατ. ευρώ, αυξημένα κατά 174%
σε σχέση με το 2023, ενώ συνολικά
από το 2022 η αύξηση αγγίζει το 380%.
Πρόκειται για μια σαφή ένδειξη της
αναζήτησης επενδυτικού «καταφυ-
γίου» στην ελληνική αγορά ακινήτων
από εύπορους Τούρκους που επιθυ-
μούν να προστατευθούν απέναντι
στην πολιτική, καθώς και στη νομι-
σματική πολιτική της γειτονικής χώ-
ρας, όπου ο πολύ υψηλός πληθωρισμός
μειώνει την αξία των καταθέσεων.     

Η εξέλιξη αυτή αποτυπώνεται και
στα νούμερα από το πρόγραμμα «χρυ-
σή βίζα», που έχει αποτελέσει και τον
βασικό «υποδοχέα» των τουρκικών
κεφαλαίων. Στις αρχές του 2024 είχαν
χορηγηθεί 800 άδειες σε Τούρκους
επενδυτές, με το νούμερο αυτό να αυ-
ξάνεται κατά 84% μέχρι και τον φετινό
Φεβρουάριο, καθώς οι άδειες ανήλθαν
σε 1.471. Η Τουρκία βρίσκεται στη
δεύτερη θέση με βάση τον αριθμό
των αδειών (πίσω μόνο από την Κίνα),
με το μερίδιό της να διαμορφώνεται
πλέον σε 10,9% του συνόλου. Σε σχε-
τική της ανάλυση η βρετανική εταιρεία
επενδυτικής μετανάστευσης Astons
επισημαίνει ότι συνολικά η Ελλάδα
προσείλκυσε κεφάλαια από την Τουρ-

κία 482 εκατ. ευρώ, με τα περισσότερα
εξ αυτών να κατευθύνονται στην αγο-
ρά ακινήτων.    

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Astons,
το 2024 οι Τούρκοι επενδυτές ήταν
υπεύθυνοι για το 15% του συνόλου
των αιτήσεων χορήγησης αδειών δια-

μονής μέσω του προγράμματος «χρυσή
βίζα». Οπως αναφέρει ο διευθυντής
επιχειρηματικής ανάπτυξης της Astons
Ντένις Κραβτσένκο, «η πολιτική και
κοινωνική αναταραχή στην Τουρκία
είναι ο σημαντικότερος λόγος για την
αυξανόμενη ζήτηση για προγράμματα

“χρυσής βίζας” στο εξωτερικό. Το
έχουμε δει και στο παρελθόν, όπως
πρόσφατα στις ΗΠΑ, όταν μετά τη
νίκη του προέδρου Τραμπ πολλοί Αμε-
ρικανοί αναζήτησαν καταφύγιο σε
άλλες περιοχές του κόσμου, προκει-
μένου να περιορίσουν την εξάρτησή

τους από την αμερικανική οικονομία».
Σύμφωνα με τον κ. Κραβτσένκο, η
Τουρκία είναι το πιο πρόσφατο πα-
ράδειγμα, καθώς σύμφωνα με τα στοι-
χεία της Κεντρικής Τράπεζας της χώ-
ρας μόνο τον φετινό Ιανουάριο οι
Τούρκοι πολίτες επένδυσαν 127 εκατ.
ευρώ για την αγορά ακινήτων στο
εξωτερικό.  

Αλλη μία περίπτωση χώρας της
οποίας οι πολίτες βρίσκονται σε ανα-
ζήτηση επενδυτικού καταφυγίου είναι
και το Ισραήλ. Οι επενδύσεις από εκεί
αυξήθηκαν κατά 46,5%, σε 129 εκατ.
ευρώ, στην ελληνική αγορά ακινήτων.
Σημαντική άνοδος καταγράφεται επί-
σης από τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα
κατά 94%, σε 97 εκατ. ευρώ, ενώ αύ-
ξηση κατά 32%, σε 95 εκατ. ευρώ, ση-
μείωσαν και οι επενδύσεις από τη
Βουλγαρία. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι η αγορά
ακινήτων προσείλκυσε σχεδόν το 1
στα 2 ευρώ που εισέρρευσαν πέρυσι
στην ελληνική οικονομία.  

Συγκεκριμένα, με βάση τα στοιχεία
από το ισοζύγιο πληρωμών, το 2024
η αξία των ξένων επενδύσεων ανήλθε
σε 5,97 δισ. ευρώ έναντι 4,48 δισ. ευρώ
το 2023. Εξ αυτών, 2,75 δισ. ευρώ αφο-
ρούσαν την απόκτηση ακινήτων, με
αποτέλεσμα το μερίδιό τους επί του
συνόλου των ΑΞΕ να διαμορφωθεί σε
46%. Κύρια αιτία για την εξέλιξη αυτή
ήταν, για δεύτερο διαδοχικό έτος, οι
αλλαγές στο πρόγραμμα της «χρυσής
βίζας», που ψηφίστηκαν τον Απρίλιο
του 2024 και ξεκίνησαν να εφαρμό-
ζονται από την 1η Σεπτεμβρίου. Η αύ-

ξηση του ελάχιστου ύψους επένδυσης
στις 800.000 ευρώ για τη χορήγηση
άδειας διαμονής προκάλεσε νέο κύμα
αγορών ακινήτων από ξένους, που θέ-
λησαν να προλάβουν αυτή την αλλαγή,
η οποία ισχύει πλέον στο σύνολο του
λεκανοπεδίου της Αττικής, στη Θεσ-
σαλονίκη, αλλά και στα νησιά με ελά-
χιστο πληθυσμό 3.100 μόνιμων κα-
τοίκων. Το αποτέλεσμα είναι το 2023
οι αιτήσεις χορήγησης αδειών διαμονής
να αυξηθούν σε 8.477, καθώς και τότε
είχαν θεσπιστεί αυξήσεις στο ελάχιστο
όριο επένδυσης, ενώ πέρυσι αυξήθηκαν
ακόμη περισσότερο σε 9.411 αιτήσεις.
Ουσιαστικά δηλαδή μέσα σε μία διετία
έχουν αποκτηθεί 17.888 ακίνητα, που
αντιστοιχούν σε επενδύσεις ελάχιστου
ύψους 4,47 δισ. ευρώ.   

Ωστόσο, όπως δείχνουν και τα στοι-
χεία της ΤτΕ, σημαντική κινητικότητα
επέδειξαν και οι Ευρωπαίοι αγοραστές
και επενδυτές, με έμφαση σε δύο κα-
τευθύνσεις, στην απόκτηση εξοχικών
κατοικιών σε διά-φορες περιοχές της
χώρας αλ-λά και στην αγορά επενδυ-
τικών ακινήτων, όπως κατοικίες του-
ριστικού χαρακτήρα, είτε καταλύματα
βραχυχρόνιας μίσθωσης, είτε εξυπη-
ρετούμενα διαμερίσματα, που έχουν
αποκτήσει σημαντική δημοφιλία τους
τελευταίους μήνες.     

Τα επιδόματα δεν λύνουν το πρόβλημα στέγης στην Ευρώπη
Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Η κριτική που αναπτύχθηκε την πε-
ρασμένη εβδομάδα με αφορμή το επί-
δομα ενοικίου που ανακοίνωσε η κυ-
βέρνηση για τους ενοικιαστές δεν
είναι ελληνικό παράδοξο. Παρόμοιες
πρωτοβουλίες έχουν βρεθεί στο επί-
κεντρο του δημόσιου διαλόγου σε χώ-
ρες που αντιμετωπίζουν εξίσου οξύ
στεγαστικό πρόβλημα όπως η Ισπανία,
με συνέπεια η πλειοψηφία των χωρών
να προκρίνει προγράμματα κοινωνικής
κατοικίας και αύξησης του αποθέματος
των σπιτιών σε συνδυασμό με κίνητρα
για τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισμό
των παλαιών κατασκευών.

Αντίστοιχα επιδόματα ενοικίου θε-
σπίστηκαν στην Ισπανία καλύπτοντας
επίσης χαμηλά εισοδήματα και ένα
μικρό μέρος του ενοικίου, και όπως
καταγράφεται σε μελέτη της διαΝΕ-
Οσις που εξετάζει το στεγαστικό πρό-
βλημα στη χώρα μας αλλά και σε άλλες
ευρωπαϊκές αγορές, εκφράζονται αμ-

φιβολίες σχετικά με την αποτελεσμα-
τικότητά τους. Αυτό υποστηρίζει στη
σχετική έρευνα η Ισπανίδα Κλάρα
Μαρτίνεζ-Τολεδάνο, επίκουρη καθη-
γήτρια χρηματοοικονομικών στο Im-
perial College του Λονδίνου, επιση-
μαίνοντας ότι στον βαθμό που «οι
ιδιοκτήτες γνωρίζουν ότι οι ενοικιαστές
λαμβάνουν το επίδομα, έχουν την επι-
λογή να το ενσωματώσουν αργά ή
γρήγορα στο ποσό του ενοικίου. Ετσι
είναι πιθανό το επίδομα, ή ένα μέρος
του, να καταλήγει τελικά στον ιδιο-
κτήτη και όχι στον ενοικιαστή που
αντιμετωπίζει βασικά το πρόβλημα»,
καταλήγει.

Προγράμματα στεγαστικής πολι-
τικής εφαρμόζονται σε όλη την Ευ-
ρώπη και παρά το γεγονός ότι τα
μέτρα ποικίλλουν, κοινός τόπος είναι
η ενίσχυση της προσφοράς σε συν-
δυασμό με τη στήριξη των ευάλωτων
–και όχι μόνο νοικοκυριών– για την
πρόσβαση σε προσιτή κατοικία, ενώ
δεν λείπουν και πιο αυστηρές προ-

σεγγίσεις, όπως η φορολόγηση των
ιδιοκτητών που κρατούν κλειστά τα
ακίνητά τους.

Η πρόσφατη μελέτη της Alpha

Bank σταχυολογεί παραδείγματα χω-
ρών που διαθέτουν «συστήματα ενοι-
κιαζόμενων κοινωνικών κατοικιών»,
όπως η Αυστρία, στην οποία ένα στα
πέντε σπίτια είναι ενοικιαζόμενη κοι-
νωνική κατοικία, και η Γαλλία όπου
περίπου το 14% όλων των κατοικιών
στη χώρα λειτουργεί μέσω συστήματος
ενοικιαζόμενων κοινωνικών κατοικιών.
Η Γαλλία επιβάλλει επίσης φόρους σε

κενά ακίνητα και θέτει ανώτατα όρια
ενοικίων σε πόλεις και δήμους με έλ-
λειμμα στέγασης. Αλλα μέτρα περι-
λαμβάνουν την παροχή δανείων με
μηδενικό επιτόκιο για την αγορά κύ-
ριας κατοικία (όπως το δικό μας πρό-
γραμμα «Σπίτι μου»), την παροχή κι-
νήτρων σε κατασκευαστικές εταιρείες
για ανέγερση κατοικιών όχι μόνο για
τα πιο ευάλωτα νοικοκυριά, αλλά και
για τα νοικοκυριά μεσαίου εισοδήμα-
τος.

Στην Ισπανία όπου η αγορά οικι-
στικών ακινήτων παρουσιάζει έλλειψη
–το έλλειμμα στέγασης εκτιμάται ότι
θα φτάσει τις 600.000 έως το 2025, ει-
δικά στις τουριστικές περιοχές– η
χώρα σχεδιάζει να επενδύσει πάνω
από 12 δισ. ευρώ στην ενεργειακή
αναβάθμιση δημόσιων και ιδιωτικών
κτιρίων, καθώς και σε νέες κοινωνικές
κατοικίες, χρησιμοποιώντας πόρους
του Ταμείου Ανάκαμψης. Ωστόσο,
όπως και στην Ελλάδα, παρατηρεί η
Alpha Bank, η στεγαστική πολιτική

της Ισπανίας στο παρελθόν επικεν-
τρωνόταν κυρίως στην ιδιοκτησία κα-
τοικίας, με το κράτος να παρέχει επί
του παρόντος εγγυήσεις για στεγα-
στικά δάνεια σε νέους και οικογένειες
μέχρι ένα συγκεκριμένο όριο εισοδή-
ματος. Παρόμοιο σύστημα εγγυήσεων
ισχύει και στην Ιταλία. Επιπλέον, αρ-
κετές ευρωπαϊκές πόλεις όπως το Αν-
νόβερο στη Γερμανία, το Στσέτσιν
στην Πολωνία, το Δουβλίνο, το Λουθ,
το Γουίκλοου και η περιφέρεια Κίλνταρ
στην Ιρλανδία, λαμβάνουν οικονομική
υποστήριξη από την ΕΤΕπ για την κα-
τασκευή οικονομικά προσιτών κοι-
νωνικών κατοικιών.

Η Πορτογαλία παρουσίασε ένα σύ-
νολο 30 μέτρων κατά της στεγαστικής
κρίσης, συμπεριλαμβανομένης της
στέγασης ελεγχόμενου κόστους και
της παροχής κατοικιών για εκπαιδευ-
τικούς, στρατιωτικό προσωπικό, ερ-
γαζόμενους στη γεωργία και τη βιο-
μηχανία, καθώς και σε όσους απα-
σχολούνται στον τουριστικό τομέα.

Νέο ρεκόρ
αγορών ακινήτων

από ξένους  
Ξεπέρασαν τα 2,7 δισ. οι συναλλαγές το 2024, άλμα 

επενδύσεων από Τούρκους και πολίτες χωρών της Ε.Ε.  

<<<<<<

Από το 2022 μέχρι το 2024 οι
αγορές ακινήτων από Τούρκους
έχουν αυξηθεί κατά 380%. 
Σύμφωνα με αναλυτές, αναζη-
τούν επενδυτικό «καταφύγιο»
στη χώρα μας. 

<<<<<<

Οι Ευρωπαίοι αγοράζουν κυρίως
εξοχικά αλλά και κατοικίες 
τουριστικού χαρακτήρα, είτε 
καταλύματα βραχυχρόνιας 
μίσθωσης είτε εξυπηρετούμενα
διαμερίσματα.  

<<<<<<

Η Γαλλία επιβάλλει φό-
ρους σε κενά ακίνητα

και θέτει ανώτατα όρια
ενοικίων σε πόλεις με
έλλειμμα στέγασης.

ΠΗΓΗ: Τράπεζα της Ελλάδος (ΤτΕ)

Από ποιες χώρες επενδύθηκαν τα περισσότερα
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Θα μπορούσαμε να μεταφράσου-
με τον τίτλο της νέας χορευτικής 
παράστασης του Χρήστου Παπα-
δόπουλου «My Fierce Ignorant 
Step» ως «Το αγρίως άστοχο βή-
μα». Αλλά και οι δύο συμφωνού-
με γελώντας ότι στα ελληνικά η 
φράση δεν σημαίνει τίποτε. Οπό-
τε η συζήτηση αρχίζει από αυτό 
ακριβώς το σημείο: Ποιο «άστο-
χο» βήμα ετοιμάζεται να κάνει 
ο Χρήστος Παπαδόπουλος στην 
κεντρική σκηνή της Στέγης του 
Ιδρύματος Ωνάση, και μάλιστα με 
τέτοια σφοδρότητα;

«Ο τίτλος είναι αποτέλεσμα της 
αρχικής ιδέας που σχηματίστηκε 
στο μυαλό μου για αυτό το χορευτι-
κό κομμάτι: Ηθελα να ξαναθυμηθώ 
τη νεανική ορμή μου και τη φόρα», 
λέει. «Μετά μια δεκαετία σκληρής 
δουλειάς και ευθύνης –χρόνια επι-
τυχίας αλλά επίσης αγωνίας– είχα 
παραμελήσει την υγεία μου, τους 
φίλους, τον ελεύθερο χρόνο, το 
δικαίωμα ενός ανθρώπου να περ-
νάει καλά και ξέγνοιαστα. Σε συν-
δυασμό με τον βομβαρδισμό μας 
από ζοφερά νέα, ένιωθα να χάνω 
την ελπίδα μου. Η καρδιά μου εί-
χε ξεραθεί και άρχισα να αναπο-
λώ τα εφηβικά μου χρόνια: εκείνη 
την ατίθαση βεβαιότητα και την 
αδιαπραγμάτευτη πίστη ότι η ζωή 
είναι ωραία. Θυμάμαι ότι μικρός 
άκουγα τη μουσική του Μίκη Θε-
οδωράκη, του Μανου Χατζιδάκι 
και σκεφτόμουν ότι μπροστά μας 
υπάρχει ατελείωτος χρόνος ομορ-
φιάς που μας περιμένει».

Λίγο οι ανθισμένες νεραντζιές 
που μοσχοβολούν στο πεζοδρό-
μιο του νεανικού καφέ στον Νέο 
Κόσμο, όπου έχουμε βρεθεί, λί-
γο η συζήτηση για τα όνειρα της 
εφηβείας, στο μυαλό μου έρχεται 
το θεατρικό «Ξύπνημα της άνοι-
ξης», και οι τρεις πρωταγωνιστές 
που ξεσηκωμένοι από το πάθος 
της νιότης συγκρούονται μετω-
πικά με την πραγματικότητα. Εί-
ναι αφελής η νεότητα; Και αν ναι, 
τι αναζητούμε επιστρέφοντας σε 
αυτή την απομακρυσμένη «πα-
τρίδα», ρωτάω τον 48χρονο χορο-
γράφο, βραβευμένο πέρυσι με το 

νέο μεγάλο διεθνές βραβείο χορού 
Rose International Dance Prize και 
προσκεκλημένο από σημαντικούς 
διεθνείς οργανισμούς να συνεργα-
στεί μαζί τους.

Ατόφια χαρά 
«Ναι, υπάρχει η αφέλεια της 

νιότης, αλλά στην πραγματικό-
τητα αυτή η ζωτικότητα είναι σαν 
να ανατροφοδοτεί τη ζωή μας δι-
αρκώς», απαντά. «Ακόμη και σή-
μερα νιώθω ότι δεν θέλω να απο-
συνδεθώ πλήρως από την ελπίδα, 
και ότι επιθυμώ να ξαναβρώ εκεί-
νο το πηγαίο και ατόφιο αίσθημα 
χαράς. Στην εφηβεία υπήρχε μέ-
σα μου κάτι ευοίωνο και ισχυρό. 
Μέσω της νέας χορογραφίας είναι 
σαν να επιδιώκω τη συνάντηση 
με αυτό το αίσθημα. Η επιθυμία 
δεν αφορά μόνο τη χορογραφική 
σύλληψη του κομματιού αλλά και 
τη διαδικασία υλοποίησης. Μπο-
ρώ άραγε να δημιουργήσω και να 
κάνω πρόβες χωρίς άγχος, αναρω-
τήθηκα. Πώς μπορώ να ξαναμπώ 
στο στούντιο με τη λαχτάρα της 
αρχής αγνοώντας τις προσδοκίες 

της ματαιοδοξίας; Και ακόμη μπο-
ρώ να οργανώσω έτσι τη δουλειά 
μας ώστε να υπάρχει χρόνος για 
σκέψη και ξεκούραση αντί πρό-
βα την πρόβα να χωνόμαστε στη 
σκουληκότρυπα της αγωνίας όλο 
και πιο βαθιά;».

Ο Χρήστος Παπαδόπουλος γεν-
νήθηκε στη Νεμέα κι εκεί μεγάλω-
σε. Προέρχεται από μια οικογένεια 
με μετρημένα οικονομικά. Τα κα-
λοκαίρια μαζί με τα αδέλφια του 
βοηθούσαν τη μητέρα τους στο 
μαγαζί της με παραδοσιακά ζυμα-
ρικά. Οταν τελείωνε η δουλειά της 
ημέρας, κάθε βράδυ πήγαιναν δύο 
ώρες μόνοι τους στο κατάστημα 
για να καθαρίσουν. «Κι εγώ έβαζα 
δυνατά μουσική για να αντέξω το 
γεγονός ότι δεν είμαι με τους φί-
λους μου, αλλά σκουπίζω το αλεύ-
ρι από το πάτωμα. Ηταν αυτές οι 
ήσυχες ώρες κατά τις οποίες φα-
νταζόμουν τη στιγμή που θα μεγα-
λώσω, θα μπω στο πανεπιστήμιο 
και η δική μου ζωή θα ξεκινήσει. 
Οραματιζόμουν ένα συναρπαστι-
κό μέλλον δίπλα μου, έτοιμο να το 
αρπάξω», θυμάται.

Ακούγοντάς τον να μιλάει ανα-
ρωτιέμαι εάν η παράσταση που 
πρόκειται να δούμε –τέταρτη συ-
νεργασία με τη Στέγη– αποτελεί 
μια ωδή στην αθωότητα, με νο-
σταλγικά μουσικά, κινησιολογικά 
και αισθητικά στοιχεία.

«Οχι ακριβώς», εξηγεί ο χορο-
γράφος. «∆ιαθέτει όμως ένα υλικό 
που αντιστέκεται στη συμμόρφω-
ση: σπαράγματα από αναμνήσεις, 
πράγματα που είχα σκεφτεί αλλά 
δεν τόλμησα να κάνω θεωρώντας 
ίσως πως δεν ταιριάζουν κινησι-
ολογικά στον δικό μου κόσμο. Ο 
τρόπος που δημιουργήθηκε το συ-
γκεκριμένο υλικό μοιάζει με εκεί-
νον της αυτόματης γραφής. Λέμε, 
“θα γράφω για δέκα λεπτά χωρίς 
να μπορώ να σταματήσω”. Η ταχύ-
τητα μπορεί να μας οδηγήσει στο 
να γράψουμε κάτι χωρίς πραγμα-
τικά να του ασκούμε κριτική. Σε 
αυτή την περίπτωση, η δυναμι-
κή και η ενέργεια που γεννάει το 
υλικό είναι πιο σημαντικές από 
το υλικό αυτό καθαυτό. Είναι ένα 
σύστημα το οποίο προσπαθεί να 
υπάρξει στο παρόν, και ο μόνος 

τρόπος για να μπορέσει να συμ-
βεί αυτό είναι μέσω της προσω-
πικής επαφής των χορευτών, της 
ενθάρρυνσης του ενός προς τον 
άλλο. Η χαρά έρχεται μέσα από τη 
συντροφικότητα και τη δράση».

Επιμένει πως προσπαθεί να μην 
ασκήσει αισθητικό έλεγχο στο 
αποτέλεσμα, αλλά όσοι ξέρουμε τη 
δουλειά του, γνωρίζουμε τις υψη-
λές απαιτήσεις του, την επιμονή 
του σε ένα λιτό χορευτικό λεξιλό-
γιο, δουλεμένο όμως εξαντλητικά 
ώστε να ρέει μέσα σε πολύ δεδο-
μένο πλαίσιο. Εχει αλλάξει τρόπο 
στο «The fierce ignorant step»; 
«Οχι, αλλά αποφεύγω να τακτοποι-
ήσω τα πράγματα σε μια αισθητική 
γραμμή. Βεβαίως υπάρχει εντέλει 
μια οργανικότητα στη χορογραφία, 
αλλά το υλικό παραμένει ατίθασο 
και ακατάτακτο», απαντά. 

Η δύναμη του χρόνου
Στις πρόβες με τους χορευτές 

του μιλάει συχνά για τη ζωγραφι-
κή και τα εικαστικά επειδή ανα-
γνωρίζει ότι οι τέχνες συνδέονται 
πλέον στενά μεταξύ τους. «Στο κα-
φέ του καραβιού υπάρχει και το 
λευκό του πανιού και το μπλε της 
θάλασσας», τους τονίζει μιλώντας 
για την κίνηση, αναφέροντας την 
τεχνική του πουαντιγισμού στους 
μεταϊμπρεσιονιστές ζωγράφους 
που αγαπάει. Επίσης έχει δεχτεί 
επιρροές από τον εικαστικό Μπιλ 
Βιόλα, στα έργα του οποίου η δια-
χείριση του χρόνου αποτελεί  βα-
σικό εργαλείο έκφρασης. Το ίδιο 
ισχύει και για το σινεμά του Μπέ-
λα Ταρ: Η σοφή επανάληψη σαν 
μετρονόμος ορίζει τη χρονική δι-
άρκεια και στην περίπτωση του 
Χρήστου Παπαδόπουλου ο χρόνος 
καθορίζει τον τρόπο με τον οποίο 
χτίζει τη δουλειά του.

Κρίνοντας από την ευρεία απο-
δοχή των έργων του, τον ρωτάω 
εάν αισθάνεται μέρος μιας ευρω-
παϊκής πρωτοπορίας του σύγχρο-
νου χορού. «Η πρωτοπορία ως 
ενιαία κατηγορία δεν υπάρχει. Εί-
μαστε όλοι διαφορετικοί. Οσο πιο 
προσωπική γίνει η τέχνη κάποιου, 
τόσο πιο ριζοσπαστική θα είναι. 
Για μένα η τέχνη αυτό κυρίως έχει 
να μας δώσει: τη συγκίνηση». 

Δέκα χορευτές και χορεύτριες παίρνουν μέρος στη νέα δουλειά του μινιμαλιστή χορογράφου Χρήστου Παπαδόπουλου, που με νεανική ορμή κάνει πρεμιέρα στη Στέγη του Ιδρύματος Ωνάση.

Β
Α

ΓΓ
ΕΛ

Η
Σ 

ΖΑ
Β

Ο
Σ

Β
Α

ΓΓ
ΕΛ

Η
Σ 

ΖΑ
Β

Ο
Σ

Βήμα εφηβικό και ατίθασο
Ο Χρήστος Παπαδόπουλος μιλάει για τη χορευτική παράσταση «My Fierce Ignorant Step»

Συνεντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Κυριακή 4 Μαΐου 2025

Στις πρόβες με τους χορευτές του, ο Χρήστος Παπαδόπουλος μιλάει συχνά για τη ζωγραφική και τα ει-
καστικά, επειδή αναγνωρίζει ότι οι τέχνες συνδέονται πλέον στενά μεταξύ τους. «Στο καφέ του καραβιού 
υπάρχει και το λευκό του πανιού και το μπλε της θάλασσας», τους εξηγεί.

Η νιότη
είναι ζωή

 Υπάρχει η 

αφέλεια της 

νιότης, αλλά 

στην πραγ-

ματικότητα 

αυτή η ζωτι-

κότητα είναι 

σαν να ανα-

τροφοδοτεί τη 

ζωή μας δι-

αρκώς. Ακό-

μη και σήμε-

ρα νιώθω ότι 

δεν θέλω να 

αποσυνδεθώ 

πλήρως από 

την ελπίδα.

Είμαστε
διαφορετικοί

Η πρωτοπο-

ρία ως ενιαία 

κατηγορία 

δεν υπάρχει. 

Είμαστε όλοι 

διαφορετικοί. 

Οσο πιο προ-

σωπική γίνει 

η τέχνη κά-

ποιου, τόσο 

πιο ριζοσπα-

στική θα εί-

ναι. Για μένα 

η τέχνη αυτό 

κυρίως έχει 

να μας δώσει: 

τη συγκί-

νηση.

Διάρκεια της 
παράστασης
8 - 18 Μαΐου
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ΘΕΑΤΡΟ

Πάρτι Γενεθλίων
Η θεατρική ομάδα «Σόλο για Τρεις» παρουσιάζει το έργο του Χάρολντ Πίντερ «Πάρτι Γε-
νεθλίων» σε σκηνοθεσία Μαρίας Μανναρίδου - Καρσερά. Με τη δομή ενός θρίλερ και 
έντονα τα χαρακτηριστικά του Θεάτρου του Παραλόγου, αλλά και με κωμικοτραγικές κα-
ταστάσεις να δημιουργούνται μέσα από αυτό, το έργο εκτυλίσσεται σε μια παραθαλάσ-
σια, παραμελημένη πανσιόν την οποία διατηρεί μια καλοσυνάτη γυναίκα, η Μεγκ, με το 
σύζυγό της, Πίτι. Εκεί, έχει βρει καταφύγιο ο Στάνλεϋ, ο μοναδικός ένοικος της πανσιόν, 
μέχρι τη στιγμή που καταφθάνουν δύο μυστηριώδεις τύποι, που το μόνο που γνωρίζουμε 
για αυτούς είναι ότι είναι εδώ για μια «δουλειά». Ερμηνεύουν: Αντρέι Κρουπά, Χριστίνα 
Χριστόφια, Πάνος Μακρής, Λαζάρια Φράγκου, ∆ημήτρης Αντωνίου, Φώτης Φωτίου. Πα-
ραστάσεις: Παρασκευή, Σάββατο, ώρα 8:30 μ.μ. Κυριακή, ώρα 7:00 μ.μ. Θέατρο Χώρα, 
Κοραή 1, πλατεία Αρχιεπισκοπής, Λευκωσία. Η παράσταση είναι κατάλληλη για άτομα άνω 
των 15 ετών. Πληροφορίες - κρατήσεις τηλέφωνο 96147809, 26932571.

ΕΚΘΕΣΗ 

Μήτηρ Απάντων Γαία 
Η Actus Anima παρουσιάζει την έκθεση Μήτηρ Απάντων Γαία στο 
Χάνι του Ιμπραήμ στην Πάφο. Η έκθεση που επιμελείται από τον ιστο-
ρικό τέχνης Στρατή Πανταζή ανοίγει έναν διάλογο μεταξύ Κυπρίων 
και Ελλήνων καλλιτεχνών που προέρχονται από διαφορετικές γενιές, 
των οποίων τα έργα περιλαμβάνουν εικόνες, έννοιες, σύμβολα και 
υλικά που συνδέονται με τη γη και τη φύση. Θα φέρει στο προσκή-
νιο τα αιώνια ερωτήματα που απασχολούν τον άνθρωπο και αφορούν 
τη ζωή, τη γέννηση, τον θάνατο, την κάθαρση και την αναγέννηση. Σε 
άλλες περιπτώσεις, θα τεθούν ζητήματα σχετικά με την ανεξέλεγκτη 
χρήση και εκμετάλλευση της φύσης, την οικολογική καταστροφή, τα 
επαγγέλματα που σχετίζονται με τη γη και τα οποία σταδιακά χάνο-
νται. Συμμετέχουν: Ανδρέας Βάης / Άντρια Ζαχαρίου / Κριστίνα Τζε-
ορτζιάνα Καραγιάννη / Στέφανος Κουρατζής / Μαριάννα Κωνσταντή 
/ Ηλίας Μαρμαράς / Ευσεβία Μιχαηλίδου / Ελεάννα Μπαλέση / Γιάν-
νος Οικονόμου / Στέφη Χερουβείμ. ∆ιάρκεια έκθεσης έως 18 Μαΐου. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 99486616, www.actusanima.org

ΒΙΒΛΙΟ

Στη Λάμψη του Ερωτα
Ο Όμιλος Φίλων ∆ημοτικής Βιβλιοθήκης Στροβόλου, η Ένωση 
Λογοτεχνών Κύπρου και οι Εκδόσεις Ιωλκός, διοργανώνουν 
την παρουσίαση του βιβλίου της Ερατούς Κοζάκου-Μαρκουλ-
λή «Στη Λάμψη του Έρωτα». Χαιρετισμούς θα απευθύνουν 
η Μαρία Μιχαηλίδου, πρόεδρος Ομίλου Φίλων ∆ημοτικής Βι-
βλιοθήκης Στροβόλου, ο Ελευθέριος Πλουτάρχου, πρόεδρος 
Ένωσης Λογοτεχνών Κύπρου και ο Κωνσταντίνος Ι. Κορίδης, 
εκδότης - ΙΩΛΚΟΣ, ποιητής. Για το βιβλίο θα μιλήσουν η Μόνα 
Σαββίδου Θεοδούλου, ποιήτρια, συγγραφέας και πρόεδρος 
Συνδέσμου Μικρασιατών Κύπρου και η Χρυσόθεμις Χατζηπα-
ναγή, φιλόλογος - λογοτέχνιδα και πρόεδρος του Ελληνικού 
Πνευματικού Ομίλου Κύπρου. Απαγγελία από τους ηθοποιούς: 
Ανδρέα Νικολαΐδη, Βαλεντίνα Σοφοκλέους και Πόπη Αβραάμ 
- Αντιφώνηση από τη συγγραφέα. Παρασκευή, 9 Μαΐου, ώρα 
7:00 μ.μ. Αίθουσα Τελετών του Μουσείου Αρχιεπισκόπου Κυ-
πριανού, αρχ. Κυπριανού 90, Στρόβολος. 

ΠΡΟΣΩΡΙΝΗ ΕΚΘΕΣΗ 

Sector 2: Λευκωσία 
Συνεχίζεται στο Λεβέντειο ∆ημοτικό Μουσείο Λευκωσίας η προσωρινή έκθεση με τίτλο «Sector 
2: Λευκωσία». Στην έκθεση ξεδιπλώνεται η ιστορία της δημιουργίας της Πράσινης Γραμμής στη 
Λευκωσία με την παρουσίαση τόσο ιστορικών τεκμηρίων, αντικειμένων, έργων τέχνης και προ-
φορικών μαρτυριών, όσο και καλλιτεχνικών παρεμβάσεων (installations και video arts). Ειδικό-
τερα, το όλο εγχείρημα έρχεται να ρίξει φως σε άγνωστες πτυχές της ιστορίας, προσκαλώντας 
παράλληλα τον επισκέπτη να αντιληφθεί το συλλογικό τραύμα που εξακολουθούν να βιώνουν 
οι Λευκωσιάτες εκατέρωθεν μιας διαχωριστικής γραμμής σε μια πόλη οικεία και ξένη ταυτό-
χρονα. Ο εκθεσιακός χώρος, μέσα από το μουσειογραφικό αφήγημα της μοιρασμένης πόλης, 
καθίσταται δαιδαλώδης και πυκνός, εκφράζοντας αφ’ ενός τη στενότητα και τα αδιέξοδα των 
δρόμων της Λευκωσίας και αφ’ ετέρου τη σταδιακή αποξένωση και τα αδιέξοδα στη ζωή των 
πολιτών της στα περάσματα αυτών των έξι δεκαετιών. Στις τέσσερεις κύριες ενότητες αναπτύσ-
σονται με γνώμονα τις χρονολογίες-ορόσημα 1956, 1958, 1963, 1964 και 1974. Αυτές ακριβώς 
προσδιορίζουν τη μουσειολογική διαδρομή, καθώς ξεκλειδώνουν στοιχεία που συνθέτουν όλα 
τα κομμάτια του παζλ σε σχέση με την πορεία των δικοινοτικών σχέσεων και με το αποτύπωμα 
που άφησε η γραμμή διαίρεσης επάνω στο «σώμα» της Λευκωσίας. ∆ιάρκεια έκθεσης έως 31 
Οκτωβρίου. Λεβέντειο ∆ημοτικό Μουσείο Λευκωσίας, Αίθουσα Προσωρινών Εκθέσεων. Ώρες 
λειτουργίας: Τρίτη-Κυριακή, 10:00 π.μ. - 4:30 μ.μ.

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ 

Κυπροφωνία 4 
Η συναυλία γκαλά Νέων Μαέστρων - Κυ-
προφωνία 4 αποτελεί το αποκορύφωμα 
του ∆ιεθνούς Σεμιναρίου ∆ιεύθυνσης Ορ-
χήστρας με τον μαέστρο Charles Olivieri-
Munroe, που διοργανώνει η Fortepiano 
Ltd με τη συμμετοχή της Συμφωνικής 
Ορχήστρας Κύπρου. Στη συναυλία, επτά 
νεαροί φιλόδοξοι μαέστροι από όλο τον 
κόσμο θα διευθύνουν την Ορχήστρα σε 
μερικά από τα πιο εμπνευσμένα συμφωνι-
κά έργα που γράφτηκαν ποτέ. ∆ιευθύνουν 
οι Sebastian Jimenez (Koλομβία), Ana 
Belen Herrezuelo (Iσπανία), Karim Said 
(Ιορδανία/ Ηνωμένο Βασίλειο), Iverson 
Eliopoulos (ΗΠΑ), Vera Volchansky (ΗΠΑ), 
Michel Galante (ΗΠΑ), Matteo Roversi 
(Γαλλία/ Ιταλία), Charles Olivieri-Munroe 
Εκπαιδευτής Σεμιναρίου. Λευκωσία, Πα-
ρασκευή 9 Μαΐου, ώρα 8:30 μ.μ. Θέατρο 
Παλλάς, Πύλη Πάφου. Πληροφορίες τηλέ-

φωνο 22463144, www.cyso.org.cy

ΘΕΑΤΡΟ

Τoc Toc
Το θεατρικό έργο του 
Laurent Baffie «Τoc Toc» 
έρχεται στο Θέατρο Ανε-
μώνα, σε σκηνοθεσία 
Μαρίνου Ξενοφώντος. Το 
«Τoc Toc» αποτέλεσε τε-
ράστια επιτυχία στη Γαλ-
λία όταν πρωτοανέβηκε 
το 2005 και έκτοτε έχει 
μεταφερθεί και σε άλλες 
χώρες. Πρόκειται για ένα 
σύγχρονο γαλλικό έργο 
ιδιαίτερης προσέγγισης 
και αισθητικής, μια σπαρ-
ταριστή κοινωνική κω-
μωδία. Στην ιστορία του 
έργου, έξι άνθρωποι που 
πάσχουν από κάποιο ψυ-
χαναγκαστικό σύνδρομο, 
συναντιούνται στην αίθου-
σα αναμονής ενός διάση-
μου ψυχιάτρου, που όμως 
έχει καθυστερήσει η πτή-
ση του και έτσι αναγκά-
ζονται να τον περιμένουν 
ξεδιπλώνοντας παράλλη-
λα ο καθένας τα δικά του 
θέματα.. Έξι άνθρωποι 
διαφορετικών ηλικιών και 
μορφωτικού επιπέδου, με 
διαφορετικά επαγγέλματα 
και διαφορετικές διαταρα-
χές. Η επί σκηνής συνύ-
παρξη των έξι αυτών χα-
ρακτήρων, δημιουργεί και 
αναπτύσσει κωμικοτραγι-
κές πραγματικά καταστά-
σεις, που αναδεικνύουν 
τις «τραγικές» προσωπικό-
τητες των ηρώων του έρ-
γου με ένα άκρως χιουμο-
ριστικό τρόπο. Παίζουν οι 
ηθοποιοί Σωτήρης Μεστά-
νας, Ευαγόρας Θεοδοσίου, 
Έλενα Ευσταθίου, Έλια 
Ιωαννίδου, Μαρία Πέτρου, 
∆ημήτρης Γιωρκάτζης. 
Συμμετέχει: Αντρέας Αλκι-
βιάδης. Παραστάσεις κάθε 
Παρασκευή, Σάββατο και 
Κυριακή στις 8:30 μ.μ. μέ-
χρι 15 Ιουνίου. Κρατήσεις 

– πληροφορίες τηλέφωνο 

70007721.

Εξω, στην πλατεία Τραφάλγκαρ, ζέστη, 
ήλιος και πλήθη από τουρίστες, μια μου-
σικός που τραγουδούσε Μπιτλς είχε το δι-
κό της ακροατήριο. Ο συνήθης συνωστι-
σμός ήταν ενισχυμένος από τις καιρικές 
συνθήκες, σπάνιες γι’ αυτήν την εποχή. 
Η National Portrait Gallery είχε το δικό 
της κοινό. Μικρές ομάδες με γυρισμένη 
την πλάτη στην κοσμοσυρροή της πλα-
τείας άκουγαν προσεκτικά τους ξεναγούς 
τους, πριν επισκεφθούν μία από τις πολλές 
αίθουσες και εκθέσεις της Πινακοθήκης. 

Μέσα, στον δεύτερο όροφο, η ψύξη και 
ο ειδικός χαμηλός φωτισμός ήταν η «εισα-
γωγή» στα πορτρέτα του Εντβαρντ Μουνκ. 
Και μπορεί κανείς να είναι προετοιμασμέ-
νος για το περιεχόμενο (πάνω από 40 πορ-
τρέτα του Νορβηγού ζωγράφου, πρόσωπα 
του οικογενειακού και κοινωνικού περιβάλ-
λοντός του, φίλοι, πάτρωνες, καλλιτέχνες, 
συλλέκτες, αρκετές αυτοπροσωπογραφί-
ες), εκείνο, όμως, που αιφνιδιάζει είναι η 
μεγάλη ποικιλία της ανθρώπινης πανίδας. 
Και, συγκεκριμένα, των ιστοριών τους. Ο 
υπομνηματισμός, σε κάθε πίνακα, είναι 
ένα σύντομο βιογραφικό ζωής. Ο αδελφός 
του Αντρέας, που ήθελε να γίνει γιατρός, 
πέθανε στα 30 του από πνευμονία· τον 
αποτυπώνει καθισμένο σε ένα γραφείο να 
μελετά ανατομία, με ένα κρανίο δίπλα του 
και ένα γλυκό φως να τον πλαισιώνει από 
το παράθυρο. Η αδελφή του, Λάουρα, σε 
ένα μεγάλο πίνακα τοπίου, καθισμένη, σε 
πρώτο πλάνο προφίλ, έχει ένα βλέμμα γε-
μάτο από το δικό της κενό. Ψυχικά ασθε-

νής, έπασχε από σχιζοφρένεια, φιγούρα 
μοναχική και μαζί σπαρακτική. Yστερα, ο 
κυνισμός του μποέμ και αναρχικού Hans 
Jaeger (στο εξώφυλλο του καταλόγου) κα-
θισμένου σε έναν καναπέ, να κοιτάει δι-
απεραστικά τον «φακό» του ζωγράφου· η 
λιθογραφία της Αγγλίδας βιολίστριας Εύα 
Μουντότσι, πιθανότατα ερωμένης του, 
επιτομή της προ-ραφαηλικής ομορφιάς, 
με λιτά μαλλιά, σε μουσικούς, θαρρείς, 
κυματισμούς. Τα υπέροχα πορτρέτα του 
Στρίντμπεργκ και του Ιψεν (χαρακτικό), 
υποβλητικά, στο πνεύμα των έργων τους. 
Αντικριστά ή μετωπικά ζεύγη, ανδρόγυ-
να, οι αδέλφια ή φίλοι/φίλες –αγαπούσε 
να ζωγραφίζει ζεύγη– στα οποία αποτυ-
πώνεται ένα στιγμιότυπο της καθημερι-
νότητας ή ένας «διάλογος» πολύ εσωτερι-
κός και σιωπηλός, που δηλώνει δύσκολες 
σχέσεις ή προοιωνίζεται τα απρόβλεπτα 
του βίου. Ο δρ Μαξ Λίντε, οφθαλμίατρος 
και συλλέκτης (από τα βασικά πρόσω-
πα της έκθεσης), είχε χαρακτηρίσει τον 
Μουνκ «έναν εξαιρετικό ερμηνευτή της 
ανθρώπινης ψυχής, μια φιγούρα Aμλετ 
που του αρέσει να σκέφτεται και να συλ-
λογίζεται». Εύστοχος. Γιατί αυτός ο δη-
μοφιλής πορτρετίστας του 19ου και 20ού 
αιώνα (1863-1944), που καθιερώθηκε για 
την «Κραυγή», δημιούργησε με τον ιδιο-
συγκρασιακό εξπρεσιονισμό του, με τις 
ρευστές, έντονες πινελιές, μια προσω-
πική πινακοθήκη. Περιδιαβάζοντας την 
έκθεση στη National Portrait Gallery κα-
ταλαβαίνεις πολλά για έναν ζωγράφο που 
τα στερεότυπα τον θέλουν απομονωμένο 
και αποτραβηγμένο. Είχε, όπως φαίνεται, 
ένα ευρύ περιβάλλον και φρόντιζε να συ-
ντηρεί σχέσεις που απέδιδαν. Του έδιναν 
τη δυνατότητα, δηλαδή, να βιοπορίζεται, 
υποστηρίζοντας το ταλέντο του και ενδυ-
ναμώνοντας τη φήμη του. Oμως δεν «βλέ-
πουμε» μόνο τον ζωγράφο, αλλά και τον 
κόσμο του. «Ο Μουνκ, σχεδόν μαγικά, μας 
αποκαλύπτει ένα μέρος της σύγχρονης ψυ-
χικής ζωής», έγραψε γι’ αυτόν Γερμανός 
κριτικός τέλη του 19ου αιώνα. Πορτρέτα 
και αυτοπροσωπογραφίες, από τη μία, φω-
τογραφίες και σέλφι, από την άλλη. Σε μια 
υφήλιο πλημμυρισμένη από εκατοντάδες 
εκατομμύρια ινσταγκραμικές αυτο-πόζες, 
κατά κανόνα ομοιόμορφες, το ενδιαφέρον 
για το «ποιος είσαι» αντικαθίσταται από 
το επιβεβλημένο ποιος «πρέπει να είσαι». 

Βγαίνοντας στην πλατεία Τραφάλγκαρ, 
τα πρόσωπα του Μουνκ σε ακολουθούν. 
Βαδίζουν μαζί σου σε ένα πλήθος που, χω-
ρίς να τα αποκλείει, δεν τα περιλαμβάνει.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Η προσωπική 
πινακοθήκη του 
Εντβαρντ Μουνκ

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Περιδιαβάζοντας την έκθεση 
στη National Portrait Gallery 
δεν «βλέπουμε» μόνο τον ζω-
γράφο, μέσα από τα πορτρέτα 
του ευρύτερου περιβάλλοντός 
του, αλλά και τον κόσμο του.

Η ευαγγελική ρήση «Μάχαιραν έδω-
κες, μάχαιραν θα λάβεις» φαίνεται 
υπερβολική στις μέρες μας, και εί-
ναι. Όσον αφορά όμως συμπερι-
φορές δεν είναι καθόλου έτσι. Και 
αυτή η βιβλική ρήση έχει απόλυ-
τη εφαρμογή στις σχέσεις και των 
κρατών. Ένα ικανό ποσοστό της 
Κύπρου κατέχεται από τον τουρ-
κικό στρατό, έχουν παραβιαστεί 
και συνεχίζουν να παραβιάζονται 
ανθρώπινα δικαιώματα. Φωνάζου-
με και πολύ σωστά ότι δεν τηρού-
νται διεθνείς συμφωνίες και πως 
παραγνωρίζονται αποφάσεις των 
Ηνωμένων Εθνών και καλούμε τη 
διεθνή κοινότητα να συνταχθεί 
μαζί μας. Και πολύ καλά κάνουμε 
και θα πρέπει να συνεχίσουμε να 
το κάνουμε. 

Από την άλλη όμως αποφασί-
ζουμε να παραγνωρίσουμε και 
εμείς την απόφαση του ∆ιεθνούς 
Ποινικού ∆ικαστηρίου (∆ΠΠ) και 
να προχωρήσουμε σε επίσκεψη 
στο Ισραήλ και ο πρόεδρος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας να συ-
ναντηθεί με τον Ισραηλινό πρω-
θυπουργό Βενιαμίν Νετανιάχου, 
εναντίον του οποίου εκκρεμεί 
ένταλμα σύλληψης από το ∆ΠΠ 

για εγκλήματα πολέμου και εγκλή-
ματα κατά της ανθρωπότητας. Η 
εξόντωση των κατοίκων της Γάζας 
με ανθρωπογενή λιμό, ο αργός και 
βασανιστικός θάνατος χιλιάδων 
παιδιών θα έπρεπε να είχε κάνει 
τους οικούντες και τους παροι-
κούντες τον προεδρικό λόφο να 
κάνουν δεύτερες σκέψεις γι’ αυτή 
την επίσκεψη. Σίγουρα, δεν μιλώ 
για απομόνωση της χώρας, αλλά 
να συνεχίζαμε πολιτικές όπως αυ-
τή της Αμάλθειας και του ανθρω-
πιστικού διαδρόμου.

Χρειάζεται νομίζω να κρατάμε 
ένα προφίλ περισσότερο ταπεινό, 
και επιτέλους ας πάψουμε να νο-
μίζουμε πως ο εχθρός του εχθρού 
μας είναι και φίλος μας. Και φυσι-
κά, προς άρση κάθε παρεξήγησης, 
η ταπεινότητα δεν σημαίνει ητ-
τοπάθεια, ή αυτοεγκλωβισμό στα 
καθ’ ημάς. Κάθε άλλο, σημαίνει 
ακριβές ζύγισμα των δυνάμεών 
μας, των επιθυμιών μας και των 
διεθνών ισορροπιών. Γιατί μπορεί 
στη διπλωματία να μην υπάρχουν 
φίλοι, αλλά συμφέροντα, πάντοτε 
όμως και στα συμφέροντα ζυγίζο-
νται και τα πεπραγμένα μας, και οι 
ζυγιστές το κάνουν προς εξυπηρέ-

τηση άλλων σκοπών. Είμαστε μι-
κροί το δέμας, ας μη ζυγώνουμε 
τα πολύ ψηλά και ας πάψουμε να 
ζητούμε του κισσού το πλάνο ψή-
λωμα. Και ίσως να αναρωτιέστε τι 
σχέση έχει αυτή η θέση με τα πο-
λιτιστικά θέματα που κυρίως απα-
σχολούν τη στήλη αυτή. Η σχέση 
είναι πως μιλάμε για την υψηλότε-
ρη πολιτιστική αξία, αυτή της αν-
θρώπινης ζωής και αξιοπρέπειας. 
Το θέμα είναι να θέλουμε και να 
μπορούμε να δίνουμε φως από τη 
φλόγα μας, κι ας είμαστε ένα τα-
πεινό λυχνάρι. Και ναι, ακούγεται 
ρομαντικό, αλλά γιατί να μην προ-
σπαθήσουμε διά του πολιτισμού 
να ορθώσουμε ανάστημα, από το 
να κάνουμε ταξίδια που έχουν αβέ-
βαια αποτελέσματα και είναι μάλ-
λον επικίνδυνα μακροπρόθεσμα. 

Μόλις τις προάλλες στην Κύ-
προ παρουσιάστηκε το βιβλίο του 
Nir A. Cohen «Όχι στο όνομά μας. 
Αγαπώ το Ισραήλ. Συμπαραστέκο-
μαι στην Παλαιστίνη – μια ισραη-
λινή ιστορία», σε μετάφραση της 
Βίβιαν Αβρααμίδου Πλουμπή και 
ακούστηκε μια άλλη φωνή, ενός 
Ισραηλινού που γνωρίζει και τολ-
μά να μιλάει. Ναι, σίγουρα αυτό 

δεν είναι υψηλή διπλωματία, δεν 
είναι σπουδαίο πολιτικό κατόρ-
θωμα, αλλά είναι στη δική μου 
αντίληψη τουλάχιστον περισσό-
τερο χρήσιμο, από μία συνάντη-
ση υψηλού επιπέδου που μπορεί 
να αποβεί δυσάρεστη στο μέλλον. 

Η Μέση Ανατολή και η Γάζα 
φλέγονται, συνεχίζουν να φλέ-
γονται, χιλιάδες άνθρωποι πεθαί-
νουν, δολοφονούνται, ταυτότητες 
και τόποι αφανίζονται και εμείς 
αναζητούμε τα καλά και τα συμφέ-
ροντα, και ούτε καν το συμφέρον 
της ψυχής μας, αλλά το πώς θα μέ-
νουμε δεμένοι σε ξένα αναστηλώ-
ματα και από εκεί θα φοβόμαστε 
μην τυχόν και γκρεμιστούμε, και 
μετά θα καταριόμαστε θάλασσες 
και βουνά, για τις δικές «υψιπε-
τείς» και απόκρημνες ιδέες.

Η νήσος Κύπρος ακροβατεί πα-
ραπάνω από μισό αιώνα, στα δικά 
της παταράτσα και φοβάμαι μη 
στο τέλος την πνίξει το καραντί 
που αίφνης θα εμφανιστεί και δεν 
ξέρω ποιος θα σώσει ποιον ή όλοι 
μαζί φωνάξουμε ο σώζων εαυτόν 
σωθήτω.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ακροβασία στα παταράτσα

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Χιλιάδες 
άνθρωποι 
πεθαίνουν 
και εμείς 

αναζητούμε 
τα καλά και τα 
συμφέροντα, 
και ούτε καν 
το συμφέρον 
της ψυχής 
μας, αλλά 
το πώς θα 
μένουμε 

δεμένοι σε 
ξένα αναστη-

λώματα.
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Του Ν. Π. ΠΑΪΣΙΟΥ

Η μορφή του Γιάννη Τσαρού-
χη έχει αποτυπωθεί εκατοντά-
δες –αν όχι χιλιάδες– φορές 
από τον φωτογραφικό φακό. 
Περίφημοι δημιουργοί της τέ-
χνης της φωτογραφίας (Henri 
Cartier-Bresson, Herbert List, 
John Deakin, Slim Aarons) έχουν 
ασχοληθεί μαζί του. Ορισμένοι  
από αυτούς, δικοί μας, ήταν και 
προσωπικοί του φίλοι (Nelly’s, 
∆ημήτρης Παπαδήμος, Γιώργος 
Σεφέρης, Ανδρέας Εμπειρίκος). 
Από τα τέλη της δεκαετίας του 
1960, όταν η δημόσια εικόνα 
του είχε πια τοποθετηθεί στο 
εικονοστάσι επωνύμων κοσμι-
κών αγίων, οι Γιώργος Τουρκο-
βασίλης και Στέλιος Σκοπελίτης 
τον ακολουθούν κατά πόδας και 
τεκμηριώνουν σχεδόν κάθε του 
δραστηριότητα, ενίοτε με εξαί-
σια αποτελέσματα. Αλλοτε, πά-
λι, περιστασιακές λήψεις (Νίκη 
Τυπάλδου, Φίλιππος Μπούκας) 
έχουν χαραχθεί στη μνήμη του 
κοινού. Οι ομότεχνοι όμως του 
Τσαρούχη έχουν μείνει πίσω. 
Οσο ζούσε τον είχαν απεικονί-
σει λιγοστοί, μετρημένοι στα δά-
χτυλα του ενός χεριού: η φίλη 
και μαθήτριά του Lila de Nobili 
(αρκετές φορές), ο έτερος μαθη-
τής του Κοσμάς Ξενάκης και οι 
Παναγιώτης Τέτσης και ∆ήμος 
Σκουλάκης, σε διάστημα σχεδόν 
πέντε δεκαετιών.  

Η μορφή του Γιάννη Τσαρού-
χη, όπως έχει διαμορφωθεί στο 
συλλογικό συνειδητό, παραπέ-
μπει σε οραματικές φιγούρες 
του Παπαδιαμάντη: 

Σεβάσμιος πρεσβύτης, [...] υψη-
λός, οστεώδης, πολιός, βαθυπώ-
γων, με ωχρούς, λιποσάρκους και 
οιονεί διαφανείς τους χαρακτήρας 
του προσώπου.

(«Οι ελαφροΐσκιωτοι», 1892).
Και σε εικονογραφικές οδη-

γίες του Κόντογλου:
[...] Γέρων στρογγυλογένης και 

κοντογένης, με μαλλιά και γένεια 
άσπρα.[...] Το πρόσωπόν του είναι 
χαροποιόν και απλοϊκόν. [...] Λιπό-
σαρκος και βαθυμάγουλος [...] με 
έκφρασιν βαθείας κατανύξεως [...]. 

(Εκφρασις της Ορθοδόξου Ει-
κονογραφίας, 1960)

Αλλά τα πράγματα δεν ήταν 
πάντα έτσι. Οι φωτογραφίες και 
οι λίγες αυτοπροσωπογραφίες 
μάς αποκαλύπτουν πρώτα έναν 
έφηβο με κοντά παντελονάκια, 

άχαρη στάση, χνούδι στις άκρες 
του πάνω χείλους και βλέμμα 
πυρετικό από το ξύπνημα της 
επιθυμίας. Και ύστερα έναν σε-
βαστικό μαθητή της βυζαντινής 
ζωγραφικής ενδεδυμένο ράσο 
δοκίμου μοναχού στα Μετέω-
ρα δίπλα στον δάσκαλό του, τον 
Κόντογλου. Και ύστερα έναν φα-
ντάρο ταλαιπωρημένο από τις 
κακουχίες να ποζάρει ντυμένος 
βαριά με χλαίνη, είτε δίπλα στον 
∆ιαμαντή ∆ιαμαντόπουλο είτε 
στο μέτωπο της ελληνοαλβα-
νικής μεθορίου να κρατάει την 
εικόνα που έφτιαξε μόνος του. 
Και ύστερα έναν νεαρό δάσκαλο 
ζωγραφικής, αδυνατισμένο από 
τις κακουχίες της γερμανικής 
κατοχής, περιστοιχισμένο από 
τους μαθητές του. Και την ίδια 
περίοδο τον βρίσκουμε (εκείνον, 
που αγαπούσε πολύ τους ρόλους 
και το θέατρο) παρενδυτικά με-
ταμορφωμένο, άλλοτε σε Αΐντα 
και άλλοτε σε Τραβιάτα για να 
διασκεδάσει τους φίλους του, 
τον καιρό της δυστυχίας. Και 
ύστερα, όταν πια τα νιάτα άρ-
χισαν να φεύγουν, ξαπλωμένο 
σε ένα φτωχικό εργαστήριο στη 
σοφίτα ενός μεγάρου, με λευκό 
φανελάκι –ανοιχτή λαιμόκοψη– 
και ελάχιστα μαλλιά στο κεφάλι, 
περιτριγυρισμένο από τα έργα 
των χειρών του με τα γυμνά και 
ντυμένα ανδρικά μοντέλα. Και 
ύστερα έναν μεσήλικα με τα ση-
μάδια της φθοράς στο πρόσω-
πο και τον τράχηλο. Και ύστε-
ρα ο γνωστός πια πολιός γέρων 
με την άσπρη γενειάδα και το 
ασκητικό πρόσωπο. Και τέλος, 
μόνος πια, όπως όλοι την υστά-
τη ώρα: επελθών ο θάνατος ταύτα 
πάντα εξηφάνισται – χάθηκε για 
πάντα η ευγενική, χαριτωμένη 
και εράσμια μορφή του.

Το πρόσωπο του Γιάννη Τσα-
ρούχη είναι βασανισμένο. Για 
χάρη του απροκάλυπτου, στη 

ζωγραφική, ομοερωτισμού του, 
ποιος ξέρει πόσους εμπτυσμούς, 
πόσους προπηλακισμούς, πόσα 
ραπίσματα θα είχε υποστεί κοι-
νωνικά! Για χάρη του ανομο-
λόγητου μεν, εμφανούς δε στη 
ζωή ομοερωτισμού του, ποιος ξέ-
ρει πόσο θα είχε υποφέρει στην 
αναζήτηση εφήμερων ή στα-
θερών ερώτων, πόσες απογοη-
τεύσεις, πόσες προδοσίες, πόσα 
κολαφίσματα, πόσες ύβρεις και 
πόσο όξος και χολή θα τον εί-
χαν ποτίσει! Τα ανδρικά σώματα  
που αγάπησε τόσο και τα είχε 
απεικονίσει με τόση φροντίδα 
στα έργα του, ήξεραν χίλιους 
τρόπους να τον κάνουν να πο-
νέσει και το είχαν καταφέρει με 
μεγάλη επιτυχία. Η σάρκα του 
είχε ομοιωθεί με τη σάρκα του 
Αδωνι που πόνεσε βαθιά. 

Η μορφή του Γιάννη Τσαρού-

χη είναι πάντα παρούσα σε όσους 
αγαπούν τη ζωγραφική, ξέρουν 
να βλέπουν και μπορούν να ξε-
χωρίζουν ποιότητες. Θα βρίσκε-
ται πάντα εκεί και θα περιμένει 
όσους θα έχουν κουραστεί από 
τον κατακλυσμό των τεχνητών 
εικόνων και παραδείσων, των 
διανοητισμών, των πολιτικών 
και ιδεολογικών σκοπιμοτήτων 
και ψυχολογικών συμπλεγμάτων 
που μεταμφιέζονται σε τέχνη. 
Θα είναι πάντα εκεί και θα περι-
μένει για να ψιθυρίσει μυστικά, 
σε όσους θα εκτιμήσουν πια τη 
ζωγραφική, τα λόγια από το αγα-
πημένο του μεσοπολεμικό ταν-
γκό του Κλέωνος Τριανταφύλλου:

Αν βγουν αλήθεια
όσα νομίζεις παραμύθια
αν δυστυχήσεις
την πόρτα μου έλα να χτυπήσεις
(Αν βγουν αλήθεια, 1929).

Η μορφή του Γιάννη Τσαρούχη 
έχει απεικονιστεί, στην παρού-
σα έκθεση, από δεκαπέντε ομο-
τέχνους του. Ολοι τους κλίνουν 
ευλαβικά το γόνυ στην τέχνη του 
και νοσταλγούν ό,τι χάσαμε: το 
πιο τίμιο – τη μορφή του.

Ο Ν. Π. Παΐσιος είναι παθολόγος, 
λοιμωξιολόγος.

Η μορφή του Γιάννη 
Τσαρούχη είναι πάντα 

παρούσα σε όσους αγα-
πούν τη ζωγραφική, ξέ-

ρουν να βλέπουν και 
μπορούν να ξεχωρίζουν 

ποιότητες.

H Λή δα Κοντογιαννοπού λου απεικόνισε τον Τσαρούχη στο εργαστήριό του. Ενα από τα έργα που συμπεριλαμβάνο-
νται στην έκθεση, η οποία φιλοξενείται στον χώρο τέχνης Π7.

Ο Γιάννης Τσαρούχης διά χειρός 
Ελσας Ζαχαράκη, στο εξώφυλλο του 
καταλόγου της έκθεσης.

Το πιο τίμιο

Στον χώρο τέχνης Π7 άνοιξε από τις 
29 Απριλίου η έκθεση «Το πιο τίμιο. 
Δεκαπέντε ζωγράφοι απεικονίζουν 
τον Γιάννη Τσαρούχη». Ο κατάλογος 
της έκθεσης κυκλοφόρησε σε μικρό 
αριθμό αντιτύπων και εκτός εμπορίου. 
Η «Κ» δημοσιεύει για τους αναγνώστες 
της σε αποκλειστικότητα το εισαγωγικό 
κείμενο του καταλόγου. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ακούγοντας τον κ. Ανδρέα να μου 
διηγείται την ιστορία του κινη-
ματοθεάτρου Ηλύσια της κωμό-
πολης της Λύσης αμέσως μού ήλ-
θαν στο μυαλό ο Αλφρέντο και ο 
Τοτό, ήρωες της αριστουργημα-
τικής ταινίας του Τζουζέπε Τορ-
νατόρε «Σινεμά ο Παράδεισος», 
αλλά και ολόκληρη η ταινία. ∆εν 
μοιάζουν στην ολότητά τους οι 
χαρακτήρες με την προσωπικό-
τητα του κ. Ανδρέα Ανδρέου, 
ωστόσο αναπόφευκτα ερχόταν 
στο μυαλό μου σκηνές από την 
ταινία και τις περιπέτειες του Το-
τό, αλλά και του ίδιου του σινε-
μά. Πήγα στη Λύση, είδα το κτή-
ριο που με κόπο πολύ ο Ανδρέας 
Ανδρέου ανήγειρε και σκέφτηκα 
ότι τελικά όλα αρχίζουν από το 
όραμα που μπορεί να έχει ένας 
άνθρωπος. Σήμερα το «Ηλύσια» 
είναι σχεδόν εγκατελελειμένο, 
μάλλον στεγάζει γραφείο αθλη-
τικών στοιχημάτων, και τίποτε 
δεν θυμίζει την αίγλη που είχε 
σε περιόδους που η αίγλη ιδίως 
σε χωριά και κωμοπόλεις ήταν 
λέξη μάλλον άγνωστη.

Συνάντησα τον κ. Ανδρέα στο 
σπίτι του στην Αγλαντζιά για να 
μου διηγηθεί την ιστορία του 
«Ηλύσια», του κινηματοθεάτρου 
που έγινε σήμα κατατεθέν της Λύ-
σης, και άνοιξε στους κατοίκους 
της κωμόπολης παράθυρα στον 
κόσμο. Ένας Λυσιώτης αγαπη-
τός σε όλους, που δημιούργησε 
έναν πολιτιστικό χώρο ανοικτό σε 
οποιονδήποτε ήθελε να παρουσι-
άσει μία θεατρική παράσταση ή 
να διοργανώσει μια εκδήλωση. Τα 
«Ηλύσια» ήταν ανοικτά σε όλα τα 
σύνολα της κωμόπολης, χωρίς πε-
ριορισμούς, και δεν θα μπορούσε 
νομίζω να είναι διαφορετικά τα 
πράγματα, ο κ. Ανδρέας Ανδρέ-
ου είναι άνθρωπος φτιαγμένος 
να βλέπει μπροστά.

Λύση..., η Λύση, Ηλύσια
Ο κ. Ανδρέας γεννήθηκε στη 

Λύση τον Ιούλιο του 1931, σε μια 
αγροτική οικογένεια και από μι-
κρός έζησε τη μαγεία της μεγά-
λης οθόνης, αφού τη δεκαετία του 
1940 στη Λύση υπήρχε, σε ένα 
από τα καφενεία της κωμόπολης, 
ένας μικρός, υποτυπώδης κινημα-
τογράφος και σε αυτόν πήγαινε 
κάθε νύχτα για να παρακολουθή-
σει το journal της Paramount… 
«Κάποιος πλήρωνε το εισιτήριό 
του και έπιανε και μένα από το 
χέρι και με έβαζε μέσα. Από τό-
τε μου άρεσε πολύ ο κινηματο-
γράφος». Τα χρόνια πέρασαν και 
προς το τέλος του 1953, υπάλλη-
λος της Τράπεζας Κύπρου ήδη, 
αποφάσισε να ανοίξει τον δικό 
του κινηματογράφο. Εκείνα τα 
χρόνια έπρεπε να πάρει άδεια από 
τον προϊστάμενό του, αφού απα-
γορευόταν να λάβει δάνειο ή να 
κάνει δεύτερη δουλειά… οπότε 
η παραίτηση ήταν μονόδρομος. 
Ωστόσο, η άδεια δόθηκε από τον 

γενικό διευθυντή της Τράπεζας, 
με δάνειο ύψους 1500 λιρών, με 
τόκο 4%.

Ενοικίασε το οικόπεδο, με 
ενοίκιο 25 λίρες τον μήνα, από 
τη Μαρκαρού του Συμιού. Ξεκί-
νησε με το περιτοίχισμα, αφού τα 
Ηλύσια άνοιξαν ως θερινός κινη-
ματογράφος. Τον Φεβρουάριο του 
1954, ο κ. Ανδρέας επισκέφθηκε 
τον κ. Ναπολέοντα Σαρρή, των 
αντιπροσώπων Σκουφαρή και 
Σαρρή, παρήγγειλε τη μηχανή 
του κινηματογράφου του… με 
προκαταβολή 100 λίρες, που τις 
βρήκε πωλώντας διάφορα προϊ-
όντα. Η πρώτη ταινία που έδει-
ξαν τα Ηλύσια ήταν τον Μάιο του 
1954 και ήταν μία ελληνική ταινία 
που δόθηκε από τους αντιπροσώ-
πους της Φίνος Φιλμς στην Κύ-
προ Σκουφαρής και Σαρρής. Και 
το όνομα πώς βγήκε, ρωτώ τον κ. 
Ανδρέα: «Για να σου δίνουν ταινί-
ες έπρεπε να κάνεις ένα συμβό-
λαιο… και πώς θα το βγάλεις το 
όνομα Αντρέα, μού έλεγαν…, ε 
τότε, Λύση…, η Λύση… και έγι-
νε στο τέλος Ηλύσια»!

Ηταν αμαρτία
Πώς όμως είδαν αυτή την 

πρωτοβουλία του κ. Ανδρέα στη 
Λύση; «Μεγάλο πρόβλημα στο 
χωριό… οι γυναίκες ήταν αμαρ-
τία να πάνε στον κινηματογρά-
φο. Μέχρι από τον άμβωνα ειπώ-
θηκε πως ήταν αμαρτία. Έπρεπε 
να βρεθεί τρόπος να φέρω και τις 
γυναίκες στον κινηματογράφο. 
Όποια κυρία θα ερχόταν στον 
κινηματογράφο την καθημερι-
νή θα έπαιρνε έναν λαχνό για 
να αποκτήσει ένα λευκαρίτικο 
τραπεζομάντιλο και σιγά-σιγά 
μαζέψαμε λίγες». Οι δυσκολίες 
του «Ηλύσια» στα πρώτα χρόνια 
ήταν πολλές, αλλά ο κ. Ανδρέ-
ας έβρισκε πάντοτε λύσεις… Η 
Ηλεκτρική της Λύσης δεν μπο-
ρούσε να εφοδιάσει με ρεύμα 
τον κινηματογράφο, οπότε ο κ. 
Ανδρέας αγόρασε και γεννήτρια, 
και εκατό καρέκλες, μισό σελίνι 
τη μία… καρέκλες που αργότερα 

θα γινόντουσαν καθίσματα ανα-
παυτικότατα. Το εισιτήριο ήταν 
έξι γρόσια, και τις καθημερινές 
δωρεάν οι γυναίκες. Το καλοκαίρι 
του 1954 στα «Ηλύσια» προβλή-
θηκε το αμερικανικής παραγω-
γής ερωτικό γουέστερν «Η Σει-
ρήνα του καμπαρέ» του 1952, σε 
σκηνοθεσία Φριτς Λανγκ με τη 
Μάρλεν Ντίντριχ… οπότε κάπως 
για τα ήθη της εποχής ας πούμε 
πως η αμαρτία δικαιολογείται. 

«Σιγά-σιγά με τα έργα της Φί-
νος Φιλμς άρχισε να μαζεύεται 
ο κόσμος» μου λέει ο κ. Ανδρέ-
ας, αλλά και με τις ξένες ταινίες 
που προμηθευόταν από το Λου-
κούδι, «τα καουμπόικα άρεσκέν 
τους πολλά». Φυσικά, ο κινημα-
τογράφος του κ. Ανδρέα έγινε 
πόλος έλξης σταδιακά για τους 
χωριανούς, «ο κόσμος ξεκίνησε 
να κάνει και περίπατο στο πλευ-
ρό του κινηματογράφου… και 
τούτος ο περίπατος έκλεινε και 
τον δρόμο».

Για πέντε περίπου χρόνια, το 
1959, έχοντας πια χτίσει το κοινό 
του, αποφάσισε, όπως μου λέει να 
κάνει έναν «καλό κινηματογρά-
φο», να έχει όλες τις ευκολίες. Το 
σχέδιο το έκανε ο αρχιτέκτονας/ 
πολιτικός μηχανικός Γεώργιος 
Μεστάνας, στον οποίο ο κ. Αν-
δρέας ζήτησε να κάνει ό,τι καλύ-
τερο μπορούσε: «Του είπα θέλω 
ένα σχέδιο καλού κινηματογρά-
φου. Να προσέξεις την ηχητική». 

Μέχρι βέβαια να ανοίξει ο χειμε-
ρινός, στο καφενείο του Κερλαπ-
πή λειτουργούσε προσωρινά το 
«Ηλύσια» όπου τη δεκαετία του 
1940 στο χωριό πρωτολειτούρ-
γησε κινηματογράφος. Μετά από 
μία περιπέτεια με το καφενείο, ο 
επίμονος Ανδρέας Ανδρέου άρχι-
σε να χτίζει τον δικό του κινημα-
τογράφο του, με χρήματα που του 
έδωσε ο πατέρας του, «ο γέρος 
του» όπως τρυφερά τον αποκαλεί, 
ο οποίος έκανε δάνειο 600 λίρες. 
Για τον πατέρα του ο κ. Ανδρέας 
σε όλη τη διάρκεια της κουβέ-
ντας μας μιλούσε με απέραντη 
ευγνωμοσύνη. 

Κτίστηκε λοιπόν ο κινηματο-
γράφος, με κόπο πολύ. Στο ισό-
γειο εκτός από την κυρίως αί-
θουσα υπήρχε το μπουφέ και 
το φουαγιέ. Στον πρώτο όροφο 
βρισκόταν το γραφείο του κ. Αν-
δρέα, και ακόμα δύο δωμάτια, 
εκτός από τον θάλαμο. Σε ένα 
από τα δωμάτια αυτά φυλούσε 
και τις δικές του λήψεις, «ετρά-
βουν τζιαι γω ταινιούες με 8mm». 
Σε εκείνο το δωμάτιο έμεινε με-
τά τον πόλεμο και κάτι για το 
οποίο ο κ. Ανδρέας 51 χρόνια 
μετά ακόμα το θυμάται ως το πο-
λυτιμότερο… αλλά θα το δούμε 
αργότερα… Ο κινηματογράφος, 
όταν τελείωσε ήταν χωρητικό-
τητας περίπου 800 ατόμων και 
από το 1960 λειτουργούσε και 
ως χειμερινός και ως θερινός. 

Μαζεύοντας χρήματα, ολοένα 
και τα «Ηλύσια» εκσυγχρονίζο-
νταν, στα μέσα της δεκαετίας 
του 1960 από τις τόνενες καρέ-
κλες το θέατρο απέκτησε ανα-
παυτικά καθίσματα, και όλα αυ-
τά με πολύ προσωπική δουλειά 
από τον οραματιστή κ. Ανδρέα. 
«Σκαλιά-σκαλιά το κουγκρί, και 
προχωρούσαμε… άμα με ρωτή-
σουν πόσον καιρόν έκαμες να 
τον κάμεις τον κινηματογράφο, 
έξι χρόνια λαλώ τους…». 

Η σκηνή είχε 17 μέτρα πλά-
τος και πέντε μέτρα βάθος… και 
ήταν το μοναδικό στα χώρια και 
το δεύτερο μετά το ∆ημοτικό Θέ-
ατρο Λευκωσίας με τόσο μεγάλη 
σκηνή… «Ο κόσμος έμαθε και ερ-
χόταν σιγά-σιγά στον κινηματο-
γράφο», ώσπου ήλθε η ιδέα του 
καλού θεάτρου, μου λέει …

Ιδέα του καλού θεάτρου
Η Λύση ήταν ένα χωριό το 

οποίο είχε πλούσια πολιτιστική 
παράδοση και φιλοπρόοδους κα-
τοίκους. Στη μουσική είχε την 
τιμή να έχει αναθρέψει και τον 
σπουδαίο Τόμπολη, τον Παύ-
λο Λιασίδη και τον Γιακουμη 
Ατσίκκο, τον Γιάγκο Σουρουλ-
λά. Λειτουργούσαν πολιτιστικά 
και αθλητικά σωματεία, μάλιστα 
το πρώτο ιδρύθηκε το 1895, η 
«Αναγέννησις» και τον σύλλο-
γο «Πανελλήνιος Πόθος» με έτος 
ίδρυσης το 1909. Τα δύο αυτά 
σωματεία απορρόφησε η Λέσχη 
Αγάπη Λαού Λύσης (ΛΑΛΛ), το 
1919, και παρέμεινε ενεργό και 
τις επόμενες δεκαετίες. Τη δεκα-
ετία του 1960 ιδρύθηκαν και ο 
Σύνδεσμος Καλλιτεχνών Λύσης 
(ΣΥΚΑΛΥ), το 1961 από τον μου-
σικοδιδάσκαλο και συνθέτη Κω-
στή Κωστέα, ο Αθλητικός Μορ-
φωτικός Όμιλος Λύσης (ΑΜΟΛ) 
το 1963. Η σκηνή του «Ηλύσια» 
ήταν φιλόξενη για όλους, ο ιδι-
οκτήτης του είχε καταλάβει από 
νωρίς πως η Τέχνη δεν μπορεί να 
παρεμποδίζεται από ιδεοληψίες. 
Στη σκηνή του «Ηλύσια» ανέβη-
καν από το 1961 πάρα πολλές 

παραστάσεις από επαγγελματι-
κούς και ερασιτεχνικούς θιάσους. 
Τη Λύση, όπως φάνηκε από την 
έρευνά μας, επισκέφθηκαν οι θί-
ασοι του ΟΘΑΚ, ο Θίασος Γέλιου, 
ο Εργατικός Θεατρικός Όμιλος 
ΣΕΚ, ο Θίασος Χατζηχρήστου, ο 
Θίασος Πέτρου Φυσούν, Θίασος 
Σταυρίδη – Στόλιγκα, το Νέο Θέ-
ατρο, ο Θίασος ∆άφνης Σκούρα, 
ο Θίασος Μουσικής Κωμωδίας, ο 
Θίασος Παπαδημήτρη, ο Θίασος 
Ν. Σιαφκάλη, ο Οργανισμός Μου-
σικού Θεάτρου, ο Θίασος Μάνου 
Κατράκη και ο Θίασος Άγγελου 
Αντωνόπουλου. Στους χώρους 
του «Ηλύσια» εκδηλώσεις έκα-
ναν η Φιλόπτωχος Αδελφότητα 
Λύσης, ο ΣΥΚΑΛΥ, ο ΑΜΟΛ, η 
ΛΑΛΛ, ο Σύνδεσμος ∆ημοτικών 
Σχολείων Λύσης, η ΟΧΕΝ Νεανί-
δων Λύσης, ο Μαθητικός Όμιλος 
Λύσης και άλλοι. Έγιναν παγκοι-
νοτικοί εορτασμοί, αποκριάτικοι 
χοροί και χριστουγεννιάτικοι χο-
ροί, ο μουσικός εορτασμός των 
Γυμνασίων Αιγιαλούσης, Ριζο-
καρπάσου, Λύσης, Τεχνικής Σχο-
λής Αμμοχώστου, και άλλες πάρα 
πολλές εκδηλώσεις.

Το βαλιτσάκι
Τι θυμάσαι, κ. Ανδρέα, περισ-

σότερο από το «Ηλύσια», τι θα 
ήθελες να έχεις πάρει μαζί σου, 
τον ρωτώ λίγο πριν τελειώσου-
με τη συνέντευξή μας: «Την ώρα 
που έφευγα από τη Λύση, για να 
επιστρέψω την επομένη –όπως 
άλλωστε νομίζαμε όλοι– σκεφτό-
μουν τα πράγματα του Κατράκη, 
ήταν το βαλιτσάκι του, που είχε 
μείνει στο γραφείο μου». Ο Μά-
νος Κατράκης επισκεπτόταν συ-
χνά τη Λύση, μάλιστα σκηνές της 
ταινίας του Γιώργου Φιλή «Το τε-
λευταίο φιλί» γυρίστηκαν και στη 
Λύση, και στις αποθήκες του θεά-
τρου του ο κ. Ανδρέας είχε φυλά-
ξει σκηνικά του θιάσου Κατράκη, 
όπως μου λέει, τα οποία χρησιμο-
ποιούσαν και οι θίασοι της Λύ-
σης που έπαιζαν στο «Ηλύσια». 
«∆εν ήταν κάτι δικό μου, του εί-
χα πει πολλές φορές να το πάρει, 
αλλά μου έλεγε, “την άλλη φορά, 
Αντρέα”…». Τελικά, έμελλε εκεί-
νο το βαλιτσάκι με αντικείμενα 
του Μάνου Κατράκη να χαθούν, 
όπως και το «Ηλύσια» ολάκερο, 
αλλά σκέφτομαι, βλέποντας τον 
κ. Ανδρέα να μη βαρυγκωμά και 
να αποπνέει αέρα αισιοδοξίας, 
πως τίποτε δεν χάνεται, όταν η 
μνήμη έχει πλουτέψει από το 
παρελθόν μας. Με αποχαιρέτησε 
από την καγκελόπορτα του σπι-
τιού του, και ήταν μία ακόμη κι-
νηματογραφική σκηνή, αληθινή 
ευγένεια, ενός αληθώς ευγενούς 
ανθρώπου. Η τελευταία δραστη-
ριότητα του «Ηλύσια», όπως φαί-
νεται από τον Τύπο από τις 7 έως 
τις 15 Ιουλίου ήταν τα σόου του 
μάγου Καμάν ή Κοζάκ… 

Υγ. Για την μπουάτ «Απόφασις 2» 
στο υπόγειο του «Ηλύσια» διαβάστε 
στο www.kathimerini.com.cy

«Ο κόσμος έμαθε και ερχόταν σιγά-σιγά στον κινηματογράφο», 
ώσπου ήλθε η ιδέα του καλού θεάτρου, μου λέει ο Ανδρέας Αν-
δρέου, ιδιοκτήτης του κινηματογράφου «Ηλύσια».

Σινεμά «Ηλύσια», 20 χρόνια ψυχαγωγίας 
Ο εμπνευστής και ιδιοκτήτης του κινηματογράφου της Λύσης Ανδρέας Ανδρέου αφηγείται στην «Κ» την ιστορία του

Για να σου δίνουν 
ταινίες έπρεπε να 
κάνεις ένα συμβό-
λαιο... και πώς θα 

το βγάλεις το όνομα 
Αντρέα, μού έλεγαν..., 

ε τότε, Λύση..., 
η Λύση... και έγινε 
στο τέλος Ηλύσια!

Το καλοκαίρι του 1954 
προβλήθηκε το αμερι-
κανικής παραγωγής 

ερωτικό γουέστερν «Η 
Σειρήνα του καμπαρέ» 
του 1952, οπότε κάπως 
για τα ήθη της εποχής 
ας πούμε πως η αμαρ-

τία δικαιολογείται.

Το κινηματοθέατρο «Ηλύσια» στην 
κωμόπολη της Λύσης ήταν ένα ζωντα-
νό κύτταρο πολιτισμού και ψυχαγωγίας 
από το 1954 έως το 1974, με τον ιδρυτή 
του, τον Ανδρέα Ανδρέου να έχει αφι-
ερώσει κόπο πολύ στο μεγαλεπήβολο 

εγχείρημά του. 
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Σόφι Γκίλμπερτ, δημοσιογράφος του περιοδικού The Atlantic

Ηταν συγκλονιστική η ερμηνεία 
του Αλ Πατσίνο στον ρόλο του 
παραγωγού της εκπομπής «60 
Minutes» το μακρινό 1999 στην 
ταινία «The Insider». Ο Λόουελ 
Μπέργκμαν (Πατσίνο) προσπα-
θούσε να πείσει τον δρα Τζέφρι 
Γουίγκαντ (Ράσελ Κρόου) να απο-
καλύψει τα μυστικά των καπνοβιο-
μηχανιών και πώς εθίζουν τον κό-
σμο στη νικοτίνη. Ερευνες, άπειρα 
τηλέφωνα, νομικά εμπόδια, ξενύ-
χτια, ζωές στο μεταίχμιο, ηθικά 
διλήμματα. ∆ικαίωση; Με πολύ 
κόπο. Παραιτήσεις; Φυσικά. Τότε 
κάπως μάθαμε τι σόι πράγμα εί-
ναι αυτοί οι παραγωγοί στις αμε-
ρικανικές εκπομπές που κάνουν 
τη δύσκολη δουλειά και γιατί το 
«60 Minutes» με τα 57 χρόνια ιστο-

ρίας ήταν πρότυπο ερευνητικής 
δημοσιογραφίας. Γι’ αυτό και η 
πρόσφατη παραίτηση του τρίτου 
κατά σειράν διευθυντή του, Μπιλ 
Οουενς, είναι ένα ακόμη χτύπημα 
στην ανεξάρτητη δημοσιογραφία 
από την κυβέρνηση Τραμπ.

Δεν χρειάστηκε καν να ψιθυρίσει 
ένα δίστιχο ή ένα τετράστιχο. 
Απλώς κρεμάστηκε ανάποδα σε 
ένα στύλο ηλεκτροφωτισμού –
μια αναφορά στο τραγούδι του 
«Νυχτερίδες»– και η συναυλία του 
στον εξωτερικό χώρο του ΟΑΚΑ 
έγινε sold out μέσα σε λίγες ώρες 
– αν και μέχρι την ώρα που γρά-
φτηκαν αυτές οι γραμμές δεν ξέ-
ρουμε και ακριβώς πόσα εισιτήρια 
διατέθηκαν. Είναι πάντως ένα ση-

μαντικό μουσικό γεγονός αλλά όχι 
του περιθωρίου, μια άποψη που σε 
πολλούς αρέσει να ανακυκλώνουν, 
λες και έτσι αποκτάται αυτομάτως 
μια κάποια αίγλη. Η ραπ στην Ελ-
λάδα έχει αποκτήσει εδώ και πολ-
λά χρόνια τη δική της θέση στη 
μουσική βιομηχανία, προκαλεί συ-
ζητήσεις, αναλύσεις, έσοδα και 
αν κρίνω από το βίντεο του ΛΕΞ, 
έχει άψογες τεχνικές μάρκετινγκ.

Μάλλον μπερδευτήκαμε όσοι νομί-
ζαμε ότι έγινε κάποια κατάληψη 
στη Βασιλική του Αγίου Μάρκου 
στην Κρήτη, την περασμένη εβδο-
μάδα, εκεί όπου πραγματοποιείται 
η έκθεση με τα έργα του Χρήστου 
Μποκόρου. Είναι αυτό που λέμε 
«χαμένοι στη μετάφραση». Απ’ ό,τι 

φαίνεται, η αστυνομία εκκένωσε 
προσωρινά μόνο την κατάληψη 
στο κτίριο του Ευαγγελισμού στο 
Ηράκλειο –μια κατάληψη που με-
τράει 20 χρόνια– για να μεταφερ-
θούν εκεί μηχανικοί με στόχο να 
επιδοθούν σε κάποιες μετρήσεις 
και ελέγχους. Προφανώς για να 
δουν αν είναι όλα εντάξει με το 
κτίριο ή αν κινδυνεύει να πέσει. 
Οι αντιεξουσιαστές τι να κάνουν, 
αναζήτησαν καταφύγιο στην πα-
λιά εκκλησία –ιερό άσυλο– και 
μόλις τελείωσαν οι μηχανικοί τη 
δουλειά τους, τα παιδιά επέστρε-
ψαν στο «σπίτι τους», με κάτι σαν 
παρέλαση μέσα στο Ηράκλειο, φω-
τοβολίδες, φωτογραφίες και τα 
συναφή. Ούτε γάτα ούτε ζημιά. 
Να πώς λύνονται τα προβλήματα.

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Η αβάσταχτη (για τον Τραμπ) εγκυρότητα της δημοσιογραφίας

ΕΚΤΟΣ ΥΛΗΣ

«Εχει γίνει σαφές ότι δεν 
θα μου επιτραπεί να διευθύ-
νω την εκπομπή με τον τρόπο 
που το έκανα», δήλωσε ο Mπιλ 
Οουενς, παραγωγός των «60 
Minutes», και ανακοίνωσε την 
αποχώρησή του από το CBS 
News έπειτα από σχεδόν τέσ-
σερις δεκαετίες.

Ηταν αρχές του 1990 όταν η Κά-
θλιν Χάνα του πανκ συγκροτήμα-
τος Bikini Kill, μαζί με μέλη της 
γυναικείας μπάντας Bratmobile, 
ίδρυσαν το Riot Girrrl, φεμινιστι-
κό μουσικό κίνημα με στόχο τον 
μισογυνισμό σε κάθε του μορφή. 
Την επόμενη δεκαετία, η δυναμι-
κή του κινήματος συνετρίβη από 
την πατριαρχική εξουσία, μα και 
από την εμπορευματοποίηση. Τα 
ταμπλόιντ πουλούσαν εκατομμύ-
ρια φύλλα δημιουργώντας αντι-
παλότητες ανάμεσα σε διαση-
μότητες της εποχής: Μπρίτνεϊ 
Σπίαρς εναντίον Κριστίνα Αγκι-
λέρα, Αντζελίνα Τζολί εναντίον 
Τζένιφερ Ανιστον, Πάρις Χίλτον 
εναντίον Λίντσεϊ Λόχαν... 

«Η δεκαετία του ’90 ξεκίνη-
σε με τη δυναμική του τρίτου 
κύματος φεμινισμού και την 
ενέργεια του κινήματος Riot 
Grrrl, και κατέληξε στον μετα-
φεμινισμό και στην εικόνα της 
16χρονης Μπρίτνεϊ Σπίαρς με 
στολή μαθήτριας», λέει στην 
«Κ» η Σόφι Γκίλμπερτ. Η βρα-
βευμένη Βρετανίδα δημοσιογρά-
φος του αμερικανικού περιοδι-
κού The Atlantic και υποψήφια 
για το βραβείο Πούλιτζερ Κριτι-
κής μιλάει για το νέο της βιβλίο 
με τίτλο «Girl on Girl: How Pop 
Culture Turned a Generation of 
Women Against Themselves» 
(εκδ. Penguin Press) που μόλις 
κυκλοφόρησε και εξετάζει τον 
τρόπο με τον οποίο η ποπ κουλ-
τούρα επηρέασε αρνητικά την 
πορεία του φεμινισμού από τα 
τέλη της δεκαετίας του 1990.

Οι αμβλώσεις
«Μετά την ανατροπή της 

απόφασης Roe v. Wade (σ.σ. 
για τις αμβλώσεις) στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες, το 2022, συνειδη-
τοποίησα ότι, με κάποιον τρό-
πο, τα πράγματα είχαν στραφεί 
επικίνδυνα εναντίον των γυναι-
κών», σημειώνει η Γκίλμπερτ για 
το κίνητρο που την οδήγησε στη 
συγγραφή του βιβλίου. «Η εκλο-
γή Τραμπ και οι αποκαλύψεις 
του κινήματος #MeToo είχαν 
ήδη ταράξει το τοπίο, αλλά με 
την ανατροπή του Roe v. Wade 
ήταν η πρώτη φορά που ένιω-
σα τόσο έντονα πως η πρόοδος 
δεν είναι δεδομένη και πως τα 
δικαιώματα και η θέση των γυ-
ναικών ως ισότιμων πολιτών βρί-
σκονται πραγματικά υπό απειλή. 
Με έκανε να αναρωτηθώ: Πώς 
αυτή η κουλτούρα διαμόρφω-
σε –και συνεχίζει να διαμορφώ-
νει– την αντίληψη ανδρών και 
γυναικών για το τι είναι ικανοί 
να καταφέρουν;». 

Το βιβλίο της Γκίλμπερτ είναι 
και μια ανάλυση γύρω από τη 
γυναικεία εμπειρία και την πο-
λιτισμική αναπαράσταση στον 
δημόσιο διάλογο. «Τα τελευταία 
χρόνια επαναπροσδιορίσαμε τη 
δεκαετία του ’90 με έναν ιδιαί-
τερα ενδιαφέροντα και αποκα-
λυπτικό τρόπο, και νιώθω πως 
παρόμοια προσοχή μετατοπίζε-
ται τώρα προς τη δεκαετία του 
2000», εξηγεί. 

Στις σελίδες του βιβλίου γί-
νεται μια καταγραφή της ποπ 
κουλτούρας των τελευταίων 30 
ετών – από τη Μαντόνα, τις Spice 
Girls και τις Καρντάσιαν μέχρι το 
MySpace, το κίνημα #GirlBoss 

και το τηλεοπτικό ριάλιτι «Real 
Housewives». Η Γκίλμπερτ απο-
καλύπτει ένα τοξικό μοτίβο προ-
όδου, αλλά και μισογυνιστικής 
αντίδρασης, στο οποίο έχουν 
συμβάλει τα Μέσα Μαζικής Ενη-
μέρωσης επηρεασμένα από την 
άνοδο της πορνογραφίας. Κατά 
τη συγγραφέα, τα μίντια έχουν 
υπονομεύσει τις φεμινιστικές 
αξίες, προωθώντας εξωπραγματι-
κά πρότυπα ομορφιάς και ενθαρ-
ρύνοντας τις γυναίκες να αντα-
γωνίζονται η μία την άλλη αντί 
να είναι ενωμένες. 

Αν παρακολουθήσει κανείς 
την πορεία της Γκίλμπερτ στον 
χώρο της δημοσιογραφίας, θα 

παρατηρήσει ότι η συγγραφέας 
του «Girl on Girl» έχει ασχοληθεί 
εκτενώς με θέματα που αφορούν 
τη γυναίκα υπό το πρίσμα του 
πολιτισμού. «Είναι ένα θέμα που 
ουσιαστικά ερευνώ σε όλη μου 
την καριέρα, εδώ και σχεδόν δύο 
δεκαετίες. Πάντα με ενδιέφερε 
πώς η κουλτούρα διαμορφώνει 
τη φαντασία μας και την αντί-
ληψη που έχουμε για τον εαυτό 
μας», τονίζει η ίδια. 

Ενα από τα πιο ενδιαφέρο-
ντα στοιχεία που ανακάλυψε 
κατά την έρευνα (διήρκεσε πε-
ρίπου ενάμιση χρόνο) ήταν η 
διττή επίδραση της κρίσης του 
AIDS στην ποπ κουλτούρα της 
δεκαετίας του ’90. «Από τη μία 
πλευρά, κυριάρχησε ένα κλίμα 
άγχους γύρω από το σεξ και τη 
σεξουαλική απελευθέρωση, εν-
θαρρύνοντας τις γυναίκες να επι-
στρέψουν στην ασφάλεια του 
οικιακού χώρου. Από την άλλη, 
υπήρξε μια έντονη προσπάθεια 
υπεράσπισης του σεξ ως πηγής 
χαράς και νοήματος στη ζωή – 
γεγονός που συνοδεύτηκε από 
την προώθηση σεξουαλικοποι-
ημένων εικόνων, συχνά με τρό-
πο ηδονοβλεπτικό, περισσότερο 
για κατανάλωση παρά για κατα-
νόηση ή σεβασμό της σεξουαλι-
κότητας».

«Σύνθημα χωρίς νόημα»
Με τα χρόνια, ο φεμινισμός 

μετατράπηκε «από τη διεκδίκη-
ση ουσιαστικών αλλαγών στην 
κοινωνία και στην κουλτούρα, σε 
ένα εύπεπτο σύνθημα που απλώς 
μας έκανε να νιώθουμε καλά – 
υπήρξε μια πραγματική εξάλει-
ψη του νοήματός του. Κάθε φορά 
που οι γυναίκες καταφέρνουν να 
προχωρήσουν προς την ισότη-
τα, εμφανίζεται μια αντίδραση 
που προσπαθεί να τις επαναφέ-
ρει πίσω. Το μόνο που μπορού-
με να κάνουμε, ωστόσο, είναι να 
μην εγκαταλείψουμε και να πι-
στέψουμε ότι η αντι-αντίδραση 
και η περαιτέρω πρόοδος είναι 
αναπόφευκτες».

Σήμερα –και σε αυτό έχουν 
βοηθήσει σε μεγάλο βαθμό και 
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
ή οι influencers – έχουν αλλάξει 
πολλά. «Βλέπω μια σημαντική 
διαφορά. Ιδιαίτερα οι νεότερες 
γυναίκες είναι πολύ πιο ενημε-
ρωμένες για τον μισογυνισμό: 
αναγνωρίζουν γρήγορα τις μορ-
φές σεξισμού και προκαταλή-
ψεων όταν τις συναντούν στη 
μουσική, στον κινηματογράφο, 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, 
στη διαφήμιση». Και τολμούν να 
τις αμφισβητούν ανοιχτά, με το 
θάρρος της γνώμης τους. «Αυτό 
μου δίνει ελπίδα».

Η ποπ έβλαψε τις γυναίκες
Το σύγχρονο φεμινιστικό κίνημα και η υπεράσπιση των δικαιωμάτων που τίθενται υπό αμφισβήτηση

Συνέντευξη στην ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ

«Κάθε φορά που οι γυναίκες καταφέρνουν να προχωρήσουν προς την ισότητα, εμφανίζεται μια αντίδρα-
ση που προσπαθεί να τις επαναφέρει πίσω», τονίζει η Σόφι Γκίλμπερτ, ωστόσο, όσον αφορά τις νέες γυ-
ναίκες, επισημαίνει πως «είναι πολύ πιο ενημερωμένες για τον μισογυνισμό: αναγνωρίζουν γρήγορα τις 
μορφές σεξισμού και προκαταλήψεων όταν τις συναντούν στη μουσική, στον κινηματογράφο, στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης, στη διαφήμιση».

To βιβλίο της Σόφι Γκίλμπερτ 
κυκλοφορεί από τις εκδόσεις 
Penguin Press.
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Αφίσες του δρόμου, μοντέρνα ζωή 
Στα τέλη του 19ου αιώνα, μια σι-
ωπηρή επανάσταση συνέβη στο 
Παρίσι. Η αστική κοινωνία, η νέα 
οικονομία των αστών, η νέα τέ-
χνη των ριζοσπαστών, η νέα υλι-
κή ευμάρεια για τους μεσαίους 
στην κλίμακα, διαχεόταν στο επί-
πεδο του δρόμου και διατράνωνε 
μια πρωτόγνωρη καθημερινότη-
τα. Μαζί ήρθε και η ανάγκη της 
επικοινωνίας, της διαφήμισης, 
του ανταγωνισμού, της κατανά-
λωσης. Η Αρ Νουβό, που προχω-
ρούσε σε ρήξη με την ακαδημαϊ-
κή τέχνη, πήρε την ανάγκη αυτή 
και τη μετέτρεψε τότε (μετά το 

1890) σε μια αυτόνομη έκφρα-
ση επικοινωνίας και τέχνης. Οι 
δρόμοι γέμισαν με αφίσες, δια-
φημίσεις, επιγραφές, τα χαρτο-
πωλεία με καρτ ποστάλ, οι τοίχοι 
έγιναν πίνακες ανακοινώσεων, 
ειδικά περίπτερα υποστήριζαν 
τις ανάγκες μιας νέας κοινωνίας 
καταναλωτών υλικών αγαθών και 
πνευματικής δημιουργίας.

Η έκθεση που παρουσιάζεται 
στο Μουσείο Ορσέ, στο Παρίσι, 
έως τις 6 Ιουλίου, τιτλοφορείται 
«Η τέχνη στον δρόμο» και οργα-
νώνει μια συναρπαστική αφήγη-
ση γύρω από περίπου 230 έργα. 

Επικεντρώνεται στη θεαματική 
άνοδο της εικονογραφημένης 
αφίσας στα τέλη του 19ου αιώνα 
και είναι αποτέλεσμα της συνερ-
γασίας με την Εθνική Βιβλιοθήκη 
της Γαλλίας. Είναι η πρώτη του 
είδους που αναπτύσσεται σε ανά-
λογη κλίμακα. Η τέχνη της αφί-
σας και της διαφήμισης προσείλ-
κυσε κορυφαίους ζωγράφους και 
γραφίστες, άνοιξε και υποστήρι-
ξε μια ολόκληρη αγορά και μέσω 
των προϊόντων και των θεαμάτων 
που διαφήμιζε συνέβαλε σε μια 
αλλαγή των νοοτροπιών και της 
συμπεριφοράς. Η νέα αφίσα του 

δρόμου συνέδραμε έμμεσα σε 
μια μεγαλύτερη ορατότητα για 
θέματα όπως το αλκοόλ, το θέ-
ατρο, η όπερα, τα ταξίδια. Μαζί 
και η εικόνα της νέας απελευθε-
ρωμένης γυναίκας τύλιγε αυτήν 
τη νέα αστική φαντασμαγορία...

Οι δάσκαλοι της αφίσας είναι 
όλοι εκεί, συγκεντρωμένοι σε αυ-
τήν την έκθεση: Μπονάρ, Σερέ, 
Γκρασέ, Μούχα, Στενλέν, Του-
λούζ-Λωτρέκ και πολλοί ακόμη. 
Η έκθεση στήθηκε σαν μια κατα-
βύθιση σε ένα εικονογραφημένο 
σύμπαν της πόλης του 19ου αιώ-
να. Γιατί, μαζί με την τέχνη, την 

επικοινωνία, τη διαφήμιση, είναι 
εντέλει η ίδια η πόλη, η αστική 
υπόσταση, που πρωταγωνιστεί 
και που μας επιδαψιλεύει όλους 
εκείνους τους χυμούς της νεοπα-
γούς, τότε, κινητικότητας.

Οι αφίσες συνδιαλέγονται 
συνεπώς με έναν ολόκληρο κό-
σμο εκπροσωπούμενο από έρ-
γα ζωγραφικής, φωτογραφίες, 
κοστούμια, γλυπτά και διακο-
σμητικά αντικείμενα, όλα μο-
ναδικής έντασης και ομορφιάς. 
Είναι τόσο ενδιαφέρον να βλέπει 
κανείς τη μοντέρνα διάσταση 
του 19ου αιώνα. 

Αφανείς ήρωες του Β΄ Παγκοσμί-
ου Πολέμου, 80 χρόνια μετά τη 
λήξη του, προβάλλει η νέα σειρά 
γραμματοσήμων που κυκλοφόρη-
σαν τα Ταχυδρομεία του Ηνωμέ-
νου Βασιλείου. Είναι μορφές 

που προσφέρουν έμπνευση δια-
χρονικά και συνέβαλαν στην εμ-
ψύχωση του βρετανικού λαού. 
Ο φιλοτελισμός εξακολουθεί να 
έχει τους συλλέκτες εκείνους που 
αντλούν ικανοποίηση από τη στα-
διακή χαρτογράφηση του πολιτι-

σμικού χάρτη.

Μια νέα έκδοση αποτελεί πολύτι-
μη προσθήκη στην ιστορία της τέ-
χνης καθώς καταλογογραφεί 

τις συλλογές του 15ου αιώνα στην 
Πινακοθήκη του Βερολίνου. 

Αποτέλεσμα μακράς ερευνητικής 
εργασίας, η έκδοση έτυχε 

ενθουσιώδους υποδοχής πρόσφα-
τα στο Βερολίνο. Η έκδοση 

(από τον οίκο Michael Imhof) έχει 
τίτλο «Ολλανδική και Γαλλική 

Ζωγραφική, 1400-1480» και απο-
τελεί τον πρώτο επίσημο κατάλογο 

των συλλογών.

«Grounded in the Stars» ονο-
μάζεται το νέο μεγάλο δημόσιο 
γλυπτό που κοσμεί την Τάιμς 
Σκουέρ της Νέας Υόρκης. 

Το ύψους 4 μέτρων ορειχάλκινο 
δημιούργημα του γλύπτη Τόμας 
Πράις θα παραμείνει στη διάσημη 

πλατεία έως τις 17 Ιουνίου. 
Είναι ένα ακόμη πρότζεκτ της 
Times Square Arts, στο οποίο 

εντάσσεται επίσης η προβολή ανι-
μέισον με έργα του Τόμας Πράις 
στους φωτεινούς πίνακες της 

Τάιμς Σκουέρ. 

Στο Μουσείο Λέοπολντ της Βιέν-
νης μια μεγάλη έκθεση αποκαλύ-
πτει την ιδιαίτερα σημαντική και 
παραγωγική περίοδο, γνωστή στην 
ιστορία της τέχνης ως Μπίντερμαϊ-
ερ. ∆ιήρκεσε από το Συνέδριο της 
Βιέννης (1814/15) ώς τις αστικές 
επαναστάσεις του 1848 με επίκε-
ντρο τη Βιέννη, τη Βουδαπέστη, 
την Πράγα, το Μιλάνο, τον γερμα-
νόφωνο κόσμο και το αστικό σύ-
μπαν των Αψβούργων. Είναι η άνο-
δος μιας νέας εποχής μετά τους 
ναπολεόντειους πολέμους.

Μία από τις μεγαλύτερες παρου-
σιάσεις της φωτογραφικής τέχνης 
της Βίβιαν Μάιερ (1926-2009) εί-
ναι σε εξέλιξη έως τις 28 Σεπτεμ-
βρίου στην Πάντοβα, στο Πολιτιστι-
κό Κέντρο Αλτινάτε/Σαν Γκαετάνο. 
Με πάνω από 200 έγχρωμες 

και μαυρόασπρες φωτογραφίες, 
προσωπικά αντικείμενα, σπάνια 
τεκμήρια και οπτικοακουστικό υλι-
κό, η έκθεση είναι μια υποδειγμα-
τική αναδρομική για μια σπουδαία 

Αμερικανίδα φωτογράφο 
του 20ού αιώνα.  
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Tεοφίλ Αλεξάντρ Στενλέν (1859-1923). «Ο δρόμος», 1896.

ΦΙΛΟΤΕΛΙΣΜΟΣ ΒΕΡΟΛΙΝΟ ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ ΒΙΕΝΝΗ ΠΑΝΤΟΒΑ

Αφανείς ήρωες Ο 15ος αιώνας Τάιμς Σκουέρ Μπίντερμαϊερ Βίβιαν Μάιερ

Η φύση σαν θηρίο, αλλά και σαν διαλογισμός

«Ο πατέρας μου αυτοκτόνησε όταν 
ήμουν πολύ μικρός, αφήνοντας 
πίσω του ένα απέραντο μυστή-
ριο και βαθιά λύπη. Ο πατριός 
μου πέθανε το 2013. Ο παιδικός 
μου φίλος, που ήταν σαν αδελφός 
μου, πέθανε πριν από πέντε χρό-
νια όταν τον ξυλοκόπησαν άγρια 
στους δρόμους του Παρισιού... 
έκλαιγα για μέρες. Εμαθα να ζω με 
τον θάνατο από μια τρυφερή ηλι-
κία – τους θανάτους των άλλων, 
τον θάνατο ενός μέρους μου». 

Ο Μολεκιούλ (Molecule), κατά 
κόσμον Ρομέν ντε Λα Χαϊέ-Σερα-
φινί, είναι συνθέτης ηλεκτρονικής 
μουσικής και dj. Τον έχουν αποκα-
λέσει «γλύπτη των ήχων», κυρίως 
χάρη σε δύο μουσικά πρότζεκτ 
που τον έφεραν στις εσχατιές του 

πλανήτη: στον Βόρειο Ατλαντικό, 
ηχογραφώντας τα θηριώδη κύ-
ματά του το 2013, φτιάχνοντας 
το άλμπουμ «60° 43΄ Nord». Στον 
Αρκτικό Κύκλο το 2018, οπότε και 
κυκλοφόρησε το άλμπουμ «-22,7 
Κελσίου», ηχογραφώντας την «εκ-
κωφαντική σιωπή» της Γροιλαν-
δίας. Η φύση· σαν θηρίο αλλά και 
σαν διαλογισμός.

Μέρος της φύσης είναι, βέ-
βαια, ο θάνατος. «Ο θάνατος με 
τρομάζει περισσότερο απ’ οτιδή-
ποτε άλλο, με έναν αρχαϊκό τρό-
πο», λέει ο Μολεκιούλ στο βιβλι-
αράκι που συνοδεύει το νέο του 
άλμπουμ «Συμφωνία υπ’ αριθμ. 
1. Κβαντική». «Κι ωστόσο, μερι-
κές φορές, τον βλέπω και σαν ένα 
είδος σοφίας, σαν παρηγοριά. Το 

πέρασμα από ένα συναίσθημα 
που μας κλονίζει σε μια ολοένα 
δονούμενη εσωτερική γαλήνη». 

Γιατί «Κβαντική» συμφωνία; 
«Η θεωρία της κβαντομηχανικής 
αναποδογυρίζει τον κόσμο μας», 
λέει ο Μολεκιούλ. «Θεωρεί, για 
παράδειγμα, πως δύο αλληλοσυ-
γκρουόμενες πραγματικότητες 
μπορούν να υπάρχουν ταυτό-
χρονα: μπορώ να είμαι ζωντανός 
και νεκρός την ίδια στιγμή· δύο 
σωματίδια παραμένουν ενωμένα 
παρότι τα χωρίζουν ασύλληπτες 
αποστάσεις».

«Εχει άραγε ακούσει την “Ενα-
ντιοδρομία” του Γιάννη Χρήστου;» 
λέει ο κύριος Γκρι, «εμπνευσμένη 
απ’ το ηρακλείτειο “Οδός άνω κά-
τω μία και ωυτή” – τη μυστηριακή 

σύζευξη των αντιθέτων;».
Ο Αλεξάντρ Μπλοχ διευθύ-

νει την Εθνική Ορχήστρα της 
Λιλ σε ένα «επιθετικό» ηχητικό 
ψηφιδωτό που διακρίνεται από 
μια απίστευτη κυκλοθυμία και 
αναρίθμητες ατμόσφαιρες: βίαιο 
συμφωνικό έργο και συνάμα ει-
δυλλιακή μπαλάντα· σκοτεινός, 
ιλιγγιώδης λαβύρινθος και ταυ-
τόχρονα νανούρισμα· η δίνη μιας 
μαύρης τρύπας και την ίδια στιγ-
μή οι καταρράκτες του πόθου· 
η παγερή ακινησία και οι ακα-
τάπαυστοι σφυγμοί της ζωής. Ο 
κύριος Γκρι: «Οπως λέει ένα πα-
ραδοσιακό τραγούδι της Γροιλαν-
δίας: “Τι ζει μέσα μου;/ Τι ζει μέσα 
μου;/ Ο μεγάλος πάγος./ Μακάρι 
να έσπαγε στα δύο”».

Molecule
Symphonie No 1
«Quantique»
Orchestre 
Nationale De Lille
Alexandre Bloch
Alpha-Classics

Την «Κβαντική» συμφωνία 
υπ’ αριθμ. 1 του Μολεκιούλ 
(κατά κόσμον Ρομέν ντε Λα 
Χαϊέ-Σεραφινί), που κυκλο-
φορεί από την Alpha Classics, 
ερμηνεύει η Εθνική Ορχή-
στρα της Λιλ.

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

ΜΑΤΙΕΣ                  ΚΟΣΜΟ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΣΤΟΝ
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Επιμέλεια:

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

ΠΑΜΠΟΣ ΚΟΥΖΑΛΗΣ
«Τώρα»

εκδ. Σμίλη, σελ. 52

Τα τριάντα ποιήματα του Πά-
μπου Κουζάλη στην τέταρτη 
του συλλογή «Τώρα», που κυ-
κλοφόρησε το 2024, αφορούν 
το τώρα, υπάρχουν σ’ ένα συ-
νεχές παρόν και τον ποιητή 
τον απασχολούν ως φαίνεται 
πολλά και διάφορα ζητήμα-
τα. Ακόμα και η γλώσσα της 
συλλογής –θεωρώ– είναι ένα 
θέμα για τον Κουζάλη. Κοινή 
ελληνική και ελληνική κυπρι-
ακή συνυπάρχουν αρμονικά, 
ίσως και αυτό σήμερα, τώρα 
δεν είναι ένα ερώτημα για 
πολλούς; Τον Κουζάλη καθώς 
φαίνεται δεν τον απασχολεί, 
άριστος χειριστής και των δύο, 
και εδώ παρατηρώ ένα ενδια-
φέρον στοιχείο, ο φιλόλογος 
Πάμπος Κουζάλης δεν φαί-
νεται ως τέτοιος στο «Τώρα», 
αποστρέφεται τη λεξιθηρία, 
μιλάει με τρόπο απλό, κατα-
νοητό, όπως κάνει ο δάσκα-
λος Πάμπος Κουζάλης, χωρίς 
να παραγνωρίζει φυσικά την 
αξία των λέξεων: «Τις λέξεις 
τις διάφανες αγαπώ τες / που 
φανερώνουν όσα θαρρείς ότι 
θωρείς μα πάντα δίνουν άσυλο 
στ’ ανείπωτο», από το ποίημα 
της συλλογής «Λέξεις». Στα 
τριάντα ποιήματα της συλλο-
γής ο Κουζάλης εντοπίζω τον 
άνθρωπο στον πυρήνα τους 
καθενός από αυτά, τον άν-
θρωπο και τις επιλογές του, 
εκείνον που είναι στο επίκε-
ντρο των εξελίξεων αλλά και 
εκείνον που είναι αντικείμενο 
επιθυμιών αλλότριων… ίσως 
εξαίρεση το εξαιρετικό ποίη-
μα «Τειρεσία». Ταυτόχρονα, ο 
Κουζάλης είναι και δηκτικός, 
ειρωνικός, «Είπε συντετριμμέ-
νος ο κοινοτάρχης που εγκαί-
ρως είχε κρυφτεί σε ασφαλές 
καταφύγιο» στο «Πόλη» ή «“η 
τάξις θα αποκατασταθεί” δη-
λώνει ο εκπρόσωπος τύπου με 
λαθρόβιο χαμόγελο» στο «Πα-
γκάρι». Η συλλογή «Τώρα» του 
Πάμπου Κουζάλη είναι μία εν-
διαφέρουσα φωτογραφία του 
κόσμου μας, της δικής μας κοι-
νωνίας, αλλά και του κόσμου 
του ποιητή… Γενικό και ειδικό 
εν τη απλότητι του λόγου, αλλά 
και συνομιλώντας με παλαιά 
και μυθικά λόγια, καθιστώντας 

τα λόγια του τώρα. 

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Εκτός από τα βιβλία που βλέπου-
με στις προθήκες των βιβλιοπω-
λείων ή που συζητούνται στον 
Τύπο και στα σόσιαλ, υπάρχουν 
και τα άλλα, τα αθέατα, αρκετά 
από τα οποία είναι πολύ σπου-
δαία. Eργα συχνά μεγάλου ερευ-
νητικού μόχθου απευθύνονται σε 
μικρό αριθμό αναγνωστών με ει-
δικά ενδιαφέροντα. Αυτό δεν συμ-
βαίνει μόνο στην Ελλάδα, συμ-
βαίνει παντού, συνέβαινε και θα 
συμβαίνει πάντα. Μεγαλύτερη 
σημασία ωστόσο από την περι-
ορισμένη απήχησή τους έχει το 
γεγονός ότι τα βιβλία αυτά υπάρ-
χουν και θα εξακολουθήσουν να 
υπάρχουν. Για ένα τέτοιο βιβλίο 
ο λόγος σήμερα: Γιώργος Ζωγρα-
φίδης - Κωνσταντίνος Μποζίνης 
(επιμ.), «Werner Jaeger. Ελληνι-
κή παιδεία και χριστιανισμός στο 
έργο ενός ουμανιστή του 20ού 
αιώνα», Εταιρεία Μακεδονικών 
Σπουδών, Θεσσαλονίκη 2024. Το 
βιβλίο βασίζεται κατά κύριο λόγο 
στο ομότιτλο συνέδριο που έγινε 
στη Θεσσαλονίκη, τον Απρίλιο 
του 2012. Το γεγονός ότι από το 
συνέδριο μέχρι την έκδοση με-
σολάβησαν δώδεκα χρόνια δεί-
χνει, εκτός των άλλων, και πόσο 
δύσκολα εγχειρήματα αυτού του 
είδους βρίσκουν πια εκδότη. 

Ο Βέρνερ Γαίγκερ (1888-1961), 
ένας από τους μεγαλύτερους κλα-
σικούς φιλολόγους του 20ού αι-
ώνα, ξεχώριζε από τους περισ-
σότερους ομοτέχνους του, γιατί, 
εκτός από την αρχαία Ελλάδα, με-
λέτησε συστηματικά και τον χρι-
στιανισμό των πρώτων αιώνων, 
και κυρίως τον Γρηγόριο Νύσσης. 
Είναι αυτός που έθεσε σε εφαρ-
μογή το σχέδιο του μεγάλου Βι-
λαμόβιτς (ο οποίος ήταν ένας από 
τους δασκάλους του) για μια κρι-
τική έκδοση του Νύσσης, με την 
περίφημη σειρά Gregorii Nysseni 
Opera (GNO), η οποία συνεχίζεται 
μέχρι σήμερα. Η παρουσία του 
Γαίγκερ στην ελληνική πνευμα-
τική ζωή ήταν άλλοτε έντονη, μέ-
σω των μαθητών του (Συκουτρή, 
Γεωργούλη, Βουρβέρη, Λαούρδα 
κ.ά), σήμερα όμως τα βιβλία του, 
με εξαίρεση τον «∆ημοσθένη» 
(ΜΙΕΤ, 1979), δεν υπάρχουν στα 
βιβλιοπωλεία. Η τρίτομη «Παι-
δεία» του, μια συνολική θεώρη-
ση της αρχαίας Ελλάδος, από τον 
Oμηρο έως τον ∆ημοσθένη, σε 
μετάφραση του επίσης μαθητή 
του Γεωργίου Π. Βέρροιου (1968 
ο Α΄ τόμος, 1971 ο Β΄ και 1974 ο 
Γ΄), είναι εδώ και δεκαετίες εξα-
ντλημένη και έχει πάψει, ούτως 
ή άλλως, να διαβάζεται (και όχι 
μόνο στην Ελλάδα). Ο Γαίγκερ θε-
ωρούσε την ελληνική παιδεία το 
μορφωτικό ιδεώδες που πρότεινε 
η Ελλάδα στον κόσμο, αιώνια και 
αναντικατάστατη.

Ο τόμος απαρτίζεται από δώ-
δεκα μελέτες, οι επτά πρώτες για 
την αρχαία Ελλάδα και οι επόμε-

νες πέντε για τον χριστιανισμό 
και την ελληνοχριστιανική σύν-
θεση. Θα σταθώ σε αυτή τη δεύτε-
ρη πτυχή του έργου του Γαίγκερ, 
που καλό θα ήταν να την προ-
σέξουν διάφοροι δημοσιολογού-
ντες, τα πάντα ειδότες και μηδέν 
επιστάμενοι, οι οποίοι ταυτίζουν 
μια υπόθεση δύο χιλιάδων ετών 
με το «Ελλάς Ελλήνων Χριστια-
νών» της χούντας. 

Ο ένας εκ των δύο συνεπιμε-
λητών, ο Κωνσταντίνος Μπο-
ζίνης, παρουσιάζει τις περίφη-
μες διαλέξεις του Γαίγκερ στο 
Χάρβαρντ το 1960, που εκδόθη-
καν τον επόμενο χρόνο: «Early 
Christianity and Greek Paideia» 
(το βιβλίο κυκλοφόρησε και στα 
ελληνικά, το 1966, με τίτλο «Πρω-
τοχριστιανικοί χρόνοι και ελληνι-
κή παιδεία», σε μετάφραση πάλι 
του Γεώργιου Π. Βέρροιου, και 
εισαγωγή του Κ. ∆. Γεωργούλη, 
από περιθωριακό εκδοτικό οί-
κο της Πάτρας και είναι άβρετο 
από χρόνια). Οι διαλέξεις και το 
βιβλίο πραγματοποιούν εν μέρει, 
στο τέλος του βίου του, το παλιό 
σχέδιο του Γαίγκερ για έναν συ-

μπληρωματικό τόμο της «Παιδεί-
ας», με θέμα την πρόσληψη της 
ελληνικής παιδείας στον πρώιμο 
χριστιανισμό. Ο Κων. Μποζίνης 
παρουσιάζει αναλυτικά, διάλεξη 
τη διάλεξη, τη συγκλονιστική πο-
ρεία εξελληνισμού του χριστιανι-
σμού από τον πρώτο αιώνα, ήδη 
από την Καινή ∆ιαθήκη (ομιλία 
του Παύλου στον Αρειο Πάγο) 
μέχρι τους Καππαδόκες, και κυ-
ρίως τον Νύσσης, περνώντας εν-
διαμέσως από τους απολογητές 
και τη Σχολή της Αλεξάνδρειας 
(Κλήμης, Ωριγένης). Στο σημείο 
αυτό ας διευκρινιστεί ότι στην 
τεράστια και πολύγλωσση ιστο-
ρία της χριστιανικής σκέψης και 
ζωής το ρεύμα αυτό του εξελλη-
νισμένου χριστιανισμού –που 
ήταν φυσικό και αναμενόμενο 
να έλκει την προτίμηση των κλα-
σικών φιλολόγων– ήταν κεντρι-
κό και ισχυρό, δεν ήταν όμως 
το μόνο, υπήρξαν και πολλά άλ-
λα διαφορετικά ή και αντίρροπα 
προς αυτό.

Ο συλλογικός τόμος κλείνει 
με το εξαιρετικό μελέτημα του 

άλλου συνεπιμελητή του τόμου, 
του Γιώργου Ζωγραφίδη, «Η νεο-
ελληνική πρόσληψη του Werner 
Jaeger: Ανθρωπισμός και ελλη-
νοχριστιανισμός» (σ. 254-314). Ο 
συγγραφέας χωρίζει την ιστορία 
της πρόσληψης αυτής σε τρεις 
περιόδους: α. ∆εκαετία του ’30, 
β. 1945-1974 και γ. 1974 έως σή-
μερα. Στην πρώτη περίοδο, «η 
πρόσληψη του Jaeger φαίνεται 
να επηρεάζει λίγους λόγιους [...] 
στη διαμάχη για τον εκπαιδευτι-
κό ανθρωπισμό, την ανάγκη των 
κλασικών γραμμάτων, τη σχέση 
με την αρχαιότητα και την ελλη-
νικότητα. Αυτές οι διαμάχες δεν 
ήταν απλώς εκπαιδευτικές ή θε-
ωρητικές, αλλά συνυφαίνονται 
με σκληρότερες ιδεολογικές και 
πολιτικές συγκρούσεις. Οι μαθη-
τές του Jaeger, σημαντικοί για 
τα νεοελληνικά ιδεολογικά και 
εκπαιδευτικά πράγματα, ειδικά 
μετά την Απελευθέρωση, είχαν 
κατανοήσει την πολιτική διά-
σταση του ανθρωπισμού όχι ως 
κατά συμβεβηκός ιδιότητά του 
αλλά ως αδιάσπαστη από την ου-
σία του – έτσι, είτε υπερτόνιζαν 
την αρχαιοελληνική συνιστώσα 
του είτε έτειναν προς μια εναρ-
μόνισή της με τη χριστιανική. 
Και μέσα στη νεοελληνική εκ-
παιδευτική πραγματικότητα φαί-
νεται να πίστευαν ότι απαιτείται 
μια κεντρική, δηλαδή κρατική, 
παρέμβαση για την ενίσχυση ή 
και την επιβολή του ανθρωπι-
σμού» (σ. 265). Αυτή η ιδεολογι-
κοπολιτική πτυχή θα αναδειχθεί 
περισσότερο κατά τη δεύτερη 
περίοδο, κυρίως μετά το τέλος 
του Εμφυλίου, όταν ο ελληνοχρι-
στιανισμός αποτελεί τον ιδεολο-
γικό πυρήνα της εκπαιδευτικής 
πολιτικής. Η μεταρρύθμιση του 
1964, που δέχτηκε σφοδρή και 
αήθη επίθεση, προεξάρχοντος, 
φευ, του Κ. ∆. Γεωργούλη, μένει 
πιστή στη γραμμή του ελληνο-
χριστιανισμού, και ο πρωτεργά-
της της Ευ. Παπανούτσος τονίζει, 
επικαλούμενος τον Γαίγκερ, την 
ενότητα της ανθρωπιστικής πα-
ράδοσης, από την αρχαία Ελλά-
δα μέχρι σήμερα, μέσω του χρι-
στιανισμού, και προσβλέπει σε 
μια δημιουργική ελληνοχριστια-
νική συναίρεση (σ. 271). Σημει-
ωτέον ότι η μεταρρύθμιση του 
1964 ήταν εκείνη που επανέφε-
ρε τη διδασκαλία πατερικών κει-
μένων στο λύκειο! Η δικτατορία 
θα γελοιοποιήσει τον ελληνοχρι-
στιανισμό και θα τον απαξιώσει 
πλήρως. Στη Μεταπολίτευση, 
τον απαξιωμένο ελληνοχριστια-
νισμό θα αντικαταστήσει η «ελ-
ληνορθόδοξη παράδοση», όπου 
τη θέση των Καππαδοκών θα πά-
ρουν οι νηπτικοί και ο Γρηγόριος 
Παλαμάς, προς μια κατεύθυνση, 
αντίθετα από ό,τι επιχειρούσε ο 
ελληνοχριστιανισμός, μανιχαϊ-
στικά αντιδυτική.

Β. Γαίγκερ και ελληνοχριστιανισμός

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο πίνακας «Ο Απόστολος Παύλος κηρύττει στην Αθήνα», του Ραφαήλ (1515). Στο έργο που επιμελήθηκαν οι Γ. Ζω-
γραφίδης και Κ. Μποζίνης «Werner Jaeger. Ελληνική παιδεία και χριστιανισμός στο έργο ενός ουμανιστή του 20ού αι-
ώνα» (Εταιρεία Μακεδονικών Σπουδών) παρουσιάζεται η πορεία εξελληνισμού του χριστιανισμού από τον πρώτο αιώ-
να, ήδη από την Καινή ∆ιαθήκη (ομιλία του Παύλου στον Αρειο Πάγο), μέχρι τους Καππαδόκες, και κυρίως τον Νύσσης.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «Ονομα Πατρός: ∆ούναβης» 
του Κώστα Ακρίβου και το «Νε-
αρά τομάρια» του Κόλιν Μπάρετ 
σε μετάφραση Κρυστάλλης Γλυ-
νιαδάκη.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφα-
τα χάρη στην ανάγνωση ενός 
βιβλίου;
Αν και οι ειδήσεις μάς τροφοδο-
τούν με άφθονες υπερβολές, η 
αποτύπωση της ζωής στη Γαλλία 
στο «Και μετά από αυτούς τα παι-
διά τους», του Νικολά Ματιέ, εξη-
γεί πολλά για την κατάσταση στη 
Γαλλία, αφήνοντάς σου την αίσθη-
ση του οικείου.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας 
επειδή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Βρήκα τον μπελά μου γράφοντας 
ένα διήγημα, και με το παραπά-
νω. Αλλά αυτοί είναι γλυκοί μπε-
λάδες.
 
Περιγράψτε την ιδανική ανα-
γνωστική συνθήκη.
Πλέον, ως γονέας, δεν έχω την 
πολυτέλεια να ψάχνω τις ιδανι-
κές αναγνωστικές συνθήκες· και 
ανακαλύπτω ότι τελικά δεν έχει 
σημασία. Ενα βιβλίο μπορεί να σε 
συνεπάρει παντού· στο λεωφο-
ρείο, στο καφέ, σε παιδική χαρά, 
στον παιδότοπο. Με μουσική, φω-
νές και τη λέξη μπαμπά να ηχεί 
από μακριά, μέχρι να ρωτήσεις, 
τι θέλεις, παιδί μου, και να λάβεις 
την απάντηση, σου φωνάζω τόση 
ώρα, δεν μ’ ακούς;
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτε-
χνίας που προτιμάτε και άλλα 
που αποφεύγετε; 
Προτιμώ τη λογοτεχνία του φα-
νταστικού. Τη βρίσκω απελευθε-
ρωτική και χαίρομαι που όλο και 
περισσότεροι Ελληνες συγγρα-
φείς του είδους τραβούν την προ-
σοχή του κοινού. Αποφεύγω αυτό 
που λέμε ερωτικό μυθιστόρημα. 
Κάθε τόσο αναγκάζω τον εαυτό 
μου να διαβάσει μερικά ας πούμε 
καλά δείγματα και, δυστυχώς, συ-
νεχίζω να το αποφεύγω. Ως τώρα, 
τουλάχιστον.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;
Οταν μπαίνεις στο μυαλό ενός χα-

ρακτήρα του οποίου το φέρσιμο 
και οι πράξεις είναι αδιανόητες 
για σένα, όμως με τον τρόπο που 
έχει αποδοθεί από τον συγγρα-
φέα, μοιάζουν αναπόφευκτες. 
Είναι σπάνιο, προσωπικά το πρω-
τοσυνάντησα στον Στίβεν Πρέ-
σφιλντ. Και αυτός που, για μένα, 
το κάνει καλύτερα απ’ όλους είναι 
ο Προυστ.
 
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο βι-
βλίο που θα θέλατε να γίνει ται-
νία;
Ειλικρινά απορώ γιατί τα αστυ-
νομικά του ∆ημήτρη Μαμαλού-
κα δεν έχουν γυριστεί ακόμη. 
Αν κάποιος αποφάσιζε να γυ-
ρίσει τον «Μεγάλο θάνατο του 
Βοτανικού», θα επένδυα στην 
παραγωγή!
 
Μπορείτε να σκιαγραφήσετε τον 
Γιάννη; 
Ολα τα εγχειρίδια δημιουργι-
κής γραφής σε συμβουλεύουν 
να οπλίσεις τους πρωταγωνιστές 
σου με έντονα θετικά κι αρνητι-
κά στοιχεία. Γνωρίζω ότι το κλισέ 
του συνηθισμένου, καθημερινού 
και προσγειωμένου ήρωα έχει 
κάνει πολλά βαρετά βιβλία, ακόμη 
πιο βαρετά όμως, από την άλλη, 
έχουμε πήξει στους larger than 
life ήρωες.
Το μεγαλύτερο πλεονέκτημα και 
μειονέκτημα, λοιπόν, του Γιάννη 
είναι ταυτόχρονα ότι νιώθει μέτρι-
ος· δεν εμπιστεύεται τις δυνάμεις 
του, είναι ευάλωτος, δεν είναι καν 
ετοιμόλογος. Αγωνίζεται λυσσα-
λέα, αλλά έχει όρια, τα ξεπερ-
νάει, σπάει και κινδυνεύει να τα 
παρατήσει.
Ωστόσο, για να είμαι ειλικρινής, 
δεν άντεξα να μην του χαρίσω 
έναν ισχυρό μυθιστορηματικό 
ήρωα ως σύμμαχο: τον Νικ, που 
είναι μαχητικός, προνοητικός και 
δεν το βάζει κάτω με τίποτα.
 
Πώς θα αντεπεξέλθει ο ελεύθε-
ρος επαγγελματίας στην Ελλάδα 
του σήμερα;
Με απόλυτη ειλικρίνεια, δεν 
έχω ιδέα. Προσωπικά, ηττήθη-
κα παταγωδώς από το ελεύθερο 
επάγγελμα και πλέον εργάζομαι 
ως ιδιωτικός υπάλληλος, οπό-
τε σίγουρα δεν έχω τη λύση. Το 
καλύτερο που προέκυψε απ’ 
αυτή την ήττα ήταν η «Ετερόρ-
ρυθμη μέρα».

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ

με τον 

ΑΝΤΩΝΗ 
ΠΑΣΧΟ

Η δικτατορία θα 
γελοιοποιήσει τον 

ελληνοχριστιανισμό 
και θα τον απαξιώσει 

πλήρως, με αποτέλεσμα 
κατά τη Μεταπολίτευση 
να τον αντικαταστήσει 

η «ελληνορθόδοξη 
παράδοση».

Ο Αντώνης Πάσχος ζει στην Αθήνα. Η συλλογή 
διηγημάτων του, «το Αδελφομοίρι και άλλες 

ιστορίες» συμπεριλήφθηκε στις βραχείες λίστες 
για το Κρατικό Βραβείο και το Βραβείο Αναγνώστη. 

Η «Ετερόρρυθμη μέρα», από τις εκδόσεις 
Στερέωμα, είναι το τέταρτο βιβλίο του.

500 ΛΕΞΕΙΣ
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«Η τρομπέτα που κρατάω στα χέρια 
μου, η τρομπέτα με το τέταρτο 
πλήκτρο που εφηύρε ο πατέρας 
μου και είμαι υπερήφανος για αυ-
τόν και τον θεωρώ ιδιοφυΐα, δεν 
είναι απλώς ένα μουσικό γκάτζετ, 
είναι κάτι πολύ περισσότερο από 
μια τρομπέτα που παίζει τέταρ-
τα του τόνου. Είναι ένα εργαλείο 
συμφιλίωσης, είναι ένα εργαλείο 
καλύτερης και ευρύτερης κατα-
νόησης του ενός με τον άλλο, ένα 
εργαλείο που μπορούμε να μετα-
φράζουμε τις γλώσσες μας και με 
αυτόν τον τρόπο να καταλαβαί-
νουμε καλύτερα ο ένας τον άλλο. 
Να καταλαβαίνουμε τις διαφο-
ρετικές κουλτούρες, τα διαφο-
ρετικά συναισθήματα, είναι ένα 
εργαλείο και μια ευκαιρία για να 
μοιραστούμε κάτι όλοι μαζί, που 
θα μας βοηθήσει να ζήσουμε πιο 
ειρηνικά». 

Η φωνή που μιλάει από την άλ-
λη άκρη της τηλεφωνικής γραμ-
μής, γιατί ο ίδιος ζήτησε να μιλή-
σουμε τηλεφωνικά και όχι μέσω 
εικόνας, είναι η φωνή ενός εκ των 
πιο σημαντικών μουσικών των 
τελευταίων 15 χρόνων. Είναι η 
φωνή του τρομπετίστα Ιμπραήμ 
Μααλούφ, του Γαλλολιβανέζου 
μουσικού που έκανε την τζαζ ξα-
νά επίκαιρη, στη Γαλλία και σε 
ένα μεγάλο κομμάτι της Ευρώπης, 
και την τρομπέτα cool. 

Η κληρονομιά του
Είναι πληθωρικός όταν μου 

μιλάει, όπως είναι και η παρου-
σία του στη σκηνή αλλά και στη 
δισκογραφία. Είναι ορμητικός, 
με πολλή ενέργεια και είναι αι-
σιόδοξος παρά τους δύσκολους 
καιρούς που ζούμε. Θέλει να μου 
μιλήσει για τα πάντα, για το πα-
ρελθόν του, την ιστορία του και 
την καταγωγή του, για τον πα-
τέρα του και για το μέλλον των 

τριών παιδιών του. Και συνεχίζει 
λίγο ακόμα την ιστορία του, πώς 
ο πατέρας του έφτασε να εφεύ-
ρει αυτή την τρομπέτα που είναι 
μοναδική γιατί έδωσε τη δυνατό-
τητα σε ολόκληρο τον κόσμο να 
μπορέσει να παίξει και κλίμακες 
της Ανατολής.

«Οταν ο πατέρας μου εφηύρε 
αυτή την τρομπέτα ήταν μόλις 
20 χρόνων, αγρότης στα βουνά 
του Λιβάνου και δεν γνώριζε τί-
ποτα για τρομπέτες, για πνευστά 
και τίποτα για κλασική μουσική, 
όπως δεν γνώριζε πού βρίσκεται 
η Γαλλία και ποια είναι η Ευρώπη. 
Απλά άκουγε τη φανφάρα του πα-
τέρα του όταν ήταν παιδί. Αυτή η 
κληρονομιά που κουβαλάω είναι 
και ένα πολύ μεγάλο μήνυμα στις 
νέες γενιές ότι τίποτα δεν είναι 
αδύνατον».

Ο πατέρας του Ιμπραήμ, που 
σήμερα είναι 82 ετών, είναι ο τρο-
μπετίστας Νασίμ Μααλούφ και εί-
ναι ο εφευρέτης της τρομπέτας με 
το τέταρτο πλήκτρο. Η μητέρα του 
είναι η πιανίστα Νάντα Μααλούφ. 
Ο θείος του είναι ο συγγραφέας 
Αμιν Μααλούφ και παππούς του 
είναι ο συγγραφέας, ποιητής, μου-
σικός και μουσικολόγος Ρουσντί 
Μααλούφ. Γεννήθηκε τον Νοέμ-
βριο του 1980 στη Βηρυτό και ενώ 
ο εμφύλιος πόλεμος στον Λίβανο 
μαινόταν ήδη πέντε χρόνια. Αυτός 
ήταν και ο λόγος που το 1985 έφυ-
γαν από τον Λίβανο και πήγαν στη 
Γαλλία και στο Παρίσι. Σε ηλικία 
εφτά ετών άρχισε να παίζει τρο-
μπέτα, ενώ διδάχθηκε κλασική 
μουσική, μπαρόκ, μοντέρνα αλ-
λά και σύγχρονα ρεπερτόρια και 
κυρίως κλασική αραβική μουσική 
και αυτοσχεδιασμό. Σε πολύ νεα-
ρή ηλικία ερμήνευσε το δεύτερο 
Βραδεμβούργιο κοντσέρτο του 
Μπαχ. Εκτοτε διαβάζοντας και 
το πολύ πλούσιο βιογραφικό του 
καταλαβαίνω ότι βρίσκεται συνε-
χώς σε κίνηση, κυριολεκτικά αλ-

λά και μεταφορικά. «Ετσι είναι, 
αλλά δεν είναι κάτι που το κά-
νω σκόπιμα. Είναι κάτι που προ-
κύπτει αβίαστα και φυσικά γιατί 
προσπαθώ να μη βαριέμαι, προ-
σπαθώ να έχω πάντοτε κάτι συ-
ναρπαστικό γύρω από το οποίο να 
δουλεύω, αναζητώντας πάντα τη 
μείξη διαφορετικών πολιτισμών. 
Προσπαθώ να καταλάβω πώς τα 
πράγματα που συνήθως και φαι-
νομενικά δεν ταιριάζουν μεταξύ 
τους μπορούμε να τα κάνουμε να 
ταιριάξουν».

Νέο άλμπουμ
Ο τελευταίος του δίσκος, «The 

Trumpets Of Michel Ange», μοιά-
ζει πάρα πολύ με γιορτή. Επίσης, 
μοιάζει να αγνοεί τη σημερινή δι-
σκογραφία και τις επιταγές της 
που θέλει μουσικά έργα τα οποία 
μπορούν πολύ εύκολα να πουλη-
θούν και να καταναλωθούν. Και 
όλα αυτά από ένα μουσικό που δεν 
τον λες άγνωστο ή αντιεμπορικό, 
αφού από το 2007 που κυκλοφό-
ρησε το πρώτο του album με τίτ-
λο «Diasporas» και έπειτα από 17 
προσωπικά άλμπουμ και αρκετά 
soundtracks έχει βραβευθεί στη 
Γαλλία με ορισμένα από τα πιο 
σημαντικά βραβεία, όπως τα Σε-
ζάρ για τη μουσική επένδυση του 
φιλμ «In the Forests of Siberia», 
ενώ αφιερώνει και ένα ολόκλη-
ρο άλμπουμ στην Ουμ Καλσούμ, 
το «Kalthum» του 2015, αφού ο 
πατέρας του το βράδυ που έβαζε 
τον ίδιο και την αδελφή του να 
κοιμηθούν, τους νανούριζε με τις 
μελωδίες από τα τραγούδια της.

«Νομίζω ότι στην πλειονότητά 
τους οι ∆υτικοί μουσικοί είναι απα-
σχολημένοι με το να ανακαλύψουν 
ποια θα είναι η επόμενη μόδα, το 
επόμενο τρεντ για να μιλήσω με 
όρους social media. Οταν λοιπόν 
αυτό που σε απασχολεί κυρίως 
είναι το να δεις ποια είναι η και-
νούργια μόδα, τότε δεν μπορείς 

να μιλάς για αυθεντικότητα. Οταν 
μιλάς για το τι θα δουλέψει. Οταν 
μιλάς για το τι είναι επιτυχημένο 
και τι όχι, τι πούλησε εκατομμύρια 
αντίτυπα και τι ήταν αποτυχία, ξε-
χνάς τη δημιουργική πλευρά της 
μουσικής σου».

Ο Ιμπραήμ Μααλούφ έχει συ-
νεργαστεί με δεκάδες διαφορετι-
κούς καλλιτέχνες από ολόκληρο 
τον κόσμο από πολλά και διαφο-
ρετικά μουσικά είδη. Εχει συνερ-
γαστεί με τον Στινγκ, με τον Σα-
λίφ Κεϊτά, με τη Βανέσα Παραντί 
και με τη Ζουλιέτ Γκρεκό, με τους 
Αμαντού και Μαριάμ, τη Μελοντί 
Γκαρντό αλλά και την Αντζελίκ Κι-
τζό με την οποία ήταν υποψήφιοι 
για βραβείο Γκράμι το 2022 με το 
άλμπουμ «Queen Of Sheba».

Την προηγούμενη φορά που 
τον είδα ζωντανά στην Αθήνα 
ήταν το 2022 στο Ηρώδειο, ο ίδιος 
εξέπεμπε τη χαρά που νιώθει κά-
ποιος όταν μοιράζεται αυτό που 
αγαπάει. Ισως δεν είναι τυχαίο 
που έγινε ένας από τους πολύ λί-
γους μουσικούς –και όχι τραγου-
διστής– που γέμισε στο Παρίσι 
την Accor αρένα, χωρητικότητας 
15.000 θέσεων. Τα live του είναι 
μια ωδή στη χαρά και στη ζωή. 
Και τον ρωτάω για τη γενναιο-
δωρία που εκπέμπει από τη σκη-
νή. «Γεννήθηκα μέσα στον εμφύ-
λιο πόλεμο του Λιβάνου και όταν 
φύγαμε ήμουν 4-5 χρόνων παιδί 
και σκεφτόμουν με ενθουσιασμό 
ότι θα γνωρίσω έναν καινούργιο 
κόσμο, θα ανακαλύψω καινούρ-
για πράγματα, θα γνωρίσω άλλους 
ανθρώπους. Και όταν φτάσαμε 
απογοητεύτηκα, γιατί είδα τους 
ανθρώπους και το βλέμμα τους 
να με κοιτάνε με απέχθεια σαν 
να ήμουν κάποια απειλή για αυ-
τούς. Υπάρχουν δύο διαφορετι-
κοί τρόποι για να αντιδράσεις σε 
αυτό το συναίσθημα και ιδιαίτε-
ρα όταν είσαι παιδί, να μισήσεις 
τους πάντες γύρω σου, να γίνεις 

πολύ επιθετικός και να θέλεις το 
κακό τους και να είσαι συνέχεια 
οργισμένος. Και υπάρχει και το 
εντελώς αντίθετο, να ανοίξεις την 
αγκαλιά σου, να ανοίξεις τα μάτια 
σου, να ανοίξεις την καρδιά σου 
και να τους πεις μην ανησυχείτε, 
είμαι ένας καλός άνθρωπος, ελάτε 
να δείτε πόσο καλός είμαι και ας 
συνδεθούμε ο ένας με τον άλλο. 
Αυτή ήταν ξεκάθαρα η δική μου 
επιλογή».

Φόβος και Ακροδεξιά
Υπάρχει μια μεγάλη αλλαγή 

στις μέρες μας, οι κοινωνίες έχουν 
γίνει πιο συντηρητικές, οι άνθρω-
ποι είναι πιο φοβισμένοι και αυτός 
ο φόβος χρησιμοποιείται από κά-
ποιους επιτήδειους πολιτικούς των 
άκρων. Υπάρχει μια άνοδος της 
άκρας ∆εξιάς τόσο στην Ευρώπη 
όσο και στην Αμερική. Ανησυχεί 
πολύ περισσότερο από ό,τι πριν 
από πέντε χρόνια; «Βλέπω ότι εί-
ναι πολύ πιο δύσκολα τώρα απ’ 
ό,τι ήταν πριν από λίγα χρόνια. 
Πάρα πολλά πράγματα έχουν αλ-
λάξει από την 11η Σεπτεμβρίου 
και τις τρομοκρατικές επιθέσεις 
στη Νέα Υόρκη. Ημουν 20 ετών 
τότε και έχω δει αυτή την αλλα-
γή να συμβαίνει εδώ και 20 χρό-
νια. Κάθε χρονιά είναι και χειρότε-
ρη και ιδιαίτερα τα τελευταία 6-7 
χρόνια γίνεται όλο και πιο δύσκο-
λο. Είναι απογοητευτικό το γεγο-
νός ότι οι άνθρωποι δεν συνδια-
λέγονται πια, δεν ανταλλάσσουν 
γνώμες και απόψεις. ∆εν υπάρχει 
καμιά ανταλλαγή πια. Είναι λες 
και όλοι οι άνθρωποι είναι πεπει-
σμένοι ότι υπάρχει ένας μεγάλος 
κοινός εχθρός και πρέπει να τον 
αντιμετωπίσουν. Θέλω να είμαι 
αισιόδοξος, αλλά το ίδιο μου το 
δέρμα, τα μάτια μου και τα αυ-
τιά μου μού λένε αυτή την περί-
οδο το αντίθετο, κάθε φορά που 
συμβαίνει κάτι, ξεσπάει μίσος και 
διαχωρισμός».

Ιμπραήμ Μααλούφ

Η τρομπέτα της Ανατολής
Ο Γαλλολιβανέζος μουσικός που έκανε την τζαζ ξανά επίκαιρη στη Γαλλία, μιλάει στην «Κ» 

Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΜΟΥΧΤΑΡΙΔΗ

Ανήσυχο πνεύμα, ο Ιμπραήμ Μααλούφ βρίσκεται συνεχώς σε κίνηση, κυριολεκτικά αλλά και μεταφορικά. «Προσπαθώ να έχω πάντοτε κάτι συναρπαστικό γύρω από το οποίο να δουλεύω, αναζητώ-
ντας πάντα τη μείξη διαφορετικών πολιτισμών», λέει στην «Κ».
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media.

1980

Γεννιέται στον Λίβανο. Προ-
έρχεται από καλλιτεχνική οι-
κογένεια μουσικών, συγγρα-
φέων, δημοσιογράφων και 

μουσικολόγων.

 

1987

Αρχίζει να μαθαίνει τρομπέ-
τα με δάσκαλο τον τρομπε-
τίστα πατέρα του. Ως έφη-
βος συνοδεύει σε μουσικές 
περιοδείες τον πατέρα του 
στην Ευρώπη και στη Μέση 

Ανατολή. 

1999

Παρουσιάζει για πρώτη 
φορά δημοσίως δικές του 
μουσικές συνθέσεις και ένα 
χρόνο μετά γνωρίζει τον πα-
ραγωγό Μαρκ-Αντουάν Μο-
ρό, ο οποίος τον συστήνει 
στον τσελίστα Βινσέν Σεγκάλ 
και ξεκινούν μαζί μια μακρά 
και γόνιμη συνεργασία.  

2004

Μυείται στην ηλεκτρονι-
κή μουσική μέσω της Λάσα 
ντε Σέλα, ενώ συνεργάζεται 
με ερμηνευτές της ποπ και 

της ροκ.

 

2007

Κυκλοφορεί το πρώτο του 
άλμπουμ «Diasporas». Θα 
ακολουθήσουν άλλα 14 άλ-
μπουμ ηχογραφημένα σε 
στούντιο και άλλα δύο από 

συναυλίες.

 

2022

Γίνεται ο πρώτος Λιβανέζος 
ενορχηστρωτής που προτεί-
νεται για τα βραβεία Γκράμι, 
για το άλμπουμ του «Queen 
of Sheba», που ηχογραφεί 
με την Αντζελίκ Κιτζό.

Ενα παιδί του εμφυλίου στα βραβεία Γκράμι

Ο Ιμπραήμ 
Μααλούφ και οι 
«Τρομπέτες του 
Michel-Ange» θα 
βρίσκονται στην 
Ελλάδα για δύο 
live. Στις 10 Ιου-
νίου στην Αθήνα, 
στο θέατρο του 
Λυκαβηττού, και 
στις 11 Ιουνίου 
στη Θεσσαλονί-
κη στη Μονή Λα-
ζαριστών.
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ΦΕΡΝΑΝΤΑ ΤΡΙΑΣ
Ροζ γλίτσα
μτφρ.: Ιφιγένεια Ντούμη
εκδ. Carnívora, 2025, σελ. 288

 

Διαβάζουμε δυστοπική λογοτεχνία 
με αγωνία και ανακούφιση ταυ-
τόχρονα: «Μπορεί να συμβεί μια 
παρόμοια καταστροφή σήμερα; 
/ Ευτυχώς, απέχουμε πολύ από 
κάτι τέτοιο». Συχνά την κατανα-
λώνουμε και με ενοχική απόλαυ-
ση, ή απλώς με τρόμο, ή και με 
έξαψη ή θυμό. Ομως οι ομίχλες 
της «Ροζ γλίτσας» μάς επιβάλλουν 
μιαν άλλη αναγνωστική εμπειρία: 
το μυθιστόρημα της Ουρουγουα-
νής Φερνάντα Τρίας διαβάζεται 
με ένα σφίξιμο στο στήθος, όπως 
αυτό που νιώθουμε σε ένα όνει-
ρο, όταν μια άγνωστη πλην οικεία 
μορφή χάνεται μέσα στην αχλή 
μιας παράξενης ακτής.

Το βιβλίο εκδόθηκε στο πρω-
τότυπο τη στιγμή που ξεσπούσε 
η επιδημία του κορωνοϊού, και 
λίγο πριν μετατραπεί σε μια πα-
γκόσμια πανδημία που σάρωσε 
τις πόλεις μας. Υπάρχουν πολλές 
«προφητικές» αναλογίες («Επιρ-
ρεπής στη συνωμοσιολογία, είπε 
ότι όλα ήταν ένα ψέμα οργανωμέ-
νο από το Κράτος», σ. 50), όμως 
εδώ έχουμε να κάνουμε με κάτι 
τόσο γκρίζο, τόσο καταθλιπτικό 
και ανοίκειο, που οι ομοιότητες 
με την COVID σταματούν σχεδόν 
από την αρχή: «∆εν μπορούσες 
να φανταστείς την αηδιαστική 
μυρωδιά, την ξαφνική ζέστη, το 

νερό του ποταμού που φούσκω-
νε σαν χταπόδι και τους αφρούς 
που βάφονταν απ’ τα φύκια στο 
χρώμα της ώχρας» (σ. 30).

Γαντζωμένο στις πλάτες του 
κόκκινου ανέμου και τυλιγμένο 
στην ομίχλη, το κακό έρχεται 
από το νερό, σαν να το εξαπο-
λύει η ίδια η φύση. Οι άνθρω-
ποι κοιτούν με δέος το χαλί με 
τα νεκρά ψάρια – πολύ σύντομα 
συνειδητοποιούν πως χάθηκαν 
και όλα τα ζώα και αμέσως μετά 
αρρωσταίνουν κι αυτοί, κολλά-
νε ο ένας τον άλλο, πεθαίνουν 
αποκολλώντας με τα νύχια το 
ίδιο τους το δέρμα. Η αρρώστια 
δεν έχει φτάσει –ακόμα– στην 

ενδοχώρα, και η καραντίνα είναι 
αυστηρή και άγρια. Την παρά-
κτια πόλη του μυθιστορήματος 
πνίγει μια εκκωφαντική ησυχία: 
«Τίποτα δεν ακουγόταν πια. Η 
σιωπή ήταν επώδυνη. Ποιος θα 
μπορούσε να φανταστεί το ηχη-
τικό κενό μιας πόλης δίχως έντο-
μα, δίχως ζουζουνίσματα, αλλά 
και δίχως κόρνες, δίχως το αρ-
γό φρούμασμα του ασανσέρ ή 
το μουρμουρητό από φωνές μα-
κρινές, δίχως οτιδήποτε τεχνητό, 
δηλαδή –τώρα το καταλαβαίνω– 
δίχως αυτό που αποκαλούσαμε 
ζωή» (σ. 209). Η πρωταγωνίστρια 
θα ζήσει μια εσωτερική περιπέ-
τεια μοιρασμένη ανάμεσα στην 

απόμακρη μητέρα της, στον άρ-
ρωστο σύντροφό της, και σε ένα 
παιδί με ένα άγνωστο σύνδρομο 
που έχει στην ευθύνη της.

Η μεταφράστρια του βιβλίου 
Ιφιγένεια Ντούμη, που μας πλη-
ροφόρησε ότι μετά τις πολλές 
μεταφράσεις του επίκειται και η 
κινηματογραφική του μεταφορά, 
μας εμπιστεύτηκε τα εξής: «Βάλ-
τος, μούχλα, σάπισμα, σκουριά 
και μια φωτεινή επιγραφή που 
τρεμοπαίζει, υποδέχονται τον 
αναγνώστη της “Ροζ γλίτσας” 
στην πρώτη σελίδα. Και δεν πρό-
κειται να γίνει πιο ευχάριστο. Κα-
θετί αισιόδοξο, το ωραίο τοπίο, ο 
έρωτας, η ελπίδα, η παιδική ψυ-

χή, έχει σκοτεινιάσει και μολυν-
θεί, ενώ η έννοια της αφθονίας 
υπάρχει μόνο στην ανεξάντλη-
τη παραγωγή μιας αηδιαστικής 
απομίμησης κρέατος, που μάλλον 
κάνει τη ζωή ακόμα πιο ανυπό-
φορη. Ο επικίνδυνος αέρας που 
φυσά δεν προμηνύει τίποτε ευ-
χάριστο, δεν φέρνει καμιά ανα-
κούφιση. Η ηρωίδα-αφηγήτρια 
παλεύει να διατηρήσει την ελ-
πίδα ζωντανή, σε μια πόλη που 
νεκρώνεται. Ανάσες ανάμεσα στα 
σκοτεινά κεφάλαια αποτελούν τα 
ποιητικά στιγμιότυπα, που μπο-
ρούν να λειτουργήσουν παρηγο-
ρητικά, δείχνοντας πέρα και πά-
νω από την αρρώστια, ό,τι κι αν 
αποφασίσει κανείς για το τέλος».

Ο δρόμος της Μαίρης Σέλεϊ
Ενώ είμαστε θαυμαστές του 

Στίβεν Κινγκ και των δυστοπι-
κών/μετα-αποκαλυπτικών του 
βιβλίων («Το κοράκι», εκδ. Κλει-
δάριθμος), αξίζει να θυμίσουμε 
ότι το πρώτο μυθιστόρημα του 
είδους –οι ρίζες του οποίου ανά-
γονται σε αρχαίους μύθους και 
θρησκευτικά κείμενα: Γκιλγκα-
μές, Ράγκναροκ, Αποκάλυψις Ιω-
άννου κ.λπ.– είναι γραμμένο από 
γυναίκα: ο «Τελευταίος άνθρω-
πος», που μιλάει επίσης για μια 
πανδημία και για την ολοσχε-
ρή κατάρρευση του πολιτισμού, 
γράφτηκε πριν από ακριβώς 200 
χρόνια (και εκδόθηκε το 1826) 
από τη συγγραφέα που ίδρυσε 
την Επιστημονική Φαντασία το 
1818 με τον «Φρανκενστάιν», τη 
Μαίρη Σέλεϊ (εκδ. Ηλέκτρα 2008).

Ο θάνατος έρχεται από τη φύση
Μια πόλη βυθίζεται βασανιστικά αργά σε μια βαθιά επώδυνη σιωπή. Τα πάντα πεθαίνουν

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ 

«Βάλτος, μούχλα, σά-
πισμα, σκουριά και μια 
φωτεινή επιγραφή που 

τρεμοπαίζει, υποδέ-
χονται τον αναγνώστη 
της “Ροζ γλίτσας” στην 
πρώτη σελίδα. Και δεν 
πρόκειται να γίνει πιο 
ευχάριστο», λέει η με-
ταφράστρια του βιβλί-
ου, Ιφιγένεια Ντούμη.

Το μυθιστόρημα της Ου-
ρουγουανής Φερνάντα Τρί-
ας διαβάζεται με ένα σφίξι-
μο στο στήθος.

Ενα χαλί με νεκρά ψάρια προκαλεί το πρώτο σοκ στους ανθρώπους. Πολύ σύντομα θα αρρωστήσουν 
και αυτοί. Η εκκωφαντική σιωπή του θανάτου απλώνεται παντού σαν την ομίχλη.
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Ο σπουδαίος Ντέιβιντ Κρόνεν-
μπεργκ επιστρέφει στα γνώρι-
μα μονοπάτια του body horror, 
για να εξερευνήσει το θέμα της 
απώλειας και του θρήνου με το 
χαρακτηριστικό (κατάμαυρο) 
χιούμορ του.

Ο Καρς (Βενσάν Κασέλ), ένας 
επιτυχημένος επιχειρηματίας που 
μοιάζει απαρηγόρητος έπειτα από 
τον θάνατο της γυναίκας του, έχει 
δημιουργήσει την GraveTech: 
μια αμφιλεγόμενη τεχνολογία, η 
οποία επιτρέπει στους ζωντανούς 
να παρακολουθούν τους αγαπη-
μένους τους που έχουν φύγει από 
τη ζωή μέσα στα νεκρικά τους 
σάβανα. 

Μια νύχτα ωστόσο πολλοί τά-
φοι –μαζί και αυτός της συζύγου 
του– βεβηλώνονται και πλέον 
εκείνος θα βαλθεί να εντοπίσει 
τους υπευθύνους. Γύρω του θα 
βρεθούν η δίδυμη αδελφή της 
πρόωρα χαμένης γυναίκας (Νταϊ-
άν Κρούγκερ), καθώς και ο μυστη-
ριώδης εξπέρ της τεχνολογίας, 
πρώην σύζυγός της (Γκάι Πιρς).

Ο Κρόνενμπεργκ αντιμετω-
πίζει το πάντα «δύσκολο» θέμα 
του θανάτου και της φθοράς του 
θνητού σώματος με τη γνώριμη 
προσέγγισή του: μετωπικά και 
δίχως περιστροφές. «Η θλίψη σα-
πίζει τα δόντια σου», λέει ο οδο-
ντίατρος στον τεθλιμμένο Καρς, 
ο οποίος μοιάζει... ενθουσιασμέ-
νος μόνον όταν επισκέπτεται, με 
τη βοήθεια της τεχνολογίας, τον 
τάφο της γυναίκας του, εντοπί-
ζοντας αδιόρατες αλλαγές στον 
σκελετό της. 

Αρρωστη εμμονή
Η εμμονή συμπληρώνεται από 

δύο ακόμη στοιχεία που επη-
ρεάζουν την καθημερινότητά 
του: από τη μία τα πολύ ζωντα-
νά όνειρα, στα οποία εκείνη τον 
επισκέπτεται (συνήθως ολόγυ-
μνη), τις νύχτες και από την άλ-
λη μια υπερσύγχρονη ψηφιακή 
βοηθός-άβαταρ που της μοιάζει 
υπερβολικά.

Ολο αυτό το εσωστρεφές πα-
κέτο γύρω από τον πρωταγωνι-

στή εκφράζεται (και) σεξουα-
λικά. Αρχικά μέσω της σχέσης 
που αναπτύσσει με τη γυναίκα 
που έχει το ίδιο σώμα με την 
εκλιπούσα, δηλαδή την αδελ-
φή της, και έπειτα με μια μυ-
στηριώδη Ασιάτισσα, η οποία 
παρουσιάζεται ως πελάτισσα, 
γοητευμένη από το αλλόκοτο 
όραμά του. 

Θεωρίες συνωμοσίας
Σαν όλα αυτά να μην ήταν 

ήδη αρκετά περίπλοκα, διαν-
θίζονται, στο δεύτερο κομμάτι 
του φιλμ, από μια σειρά θεωρι-
ών συνωμοσίας, με τις οποίες 
οι πρωταγωνιστές προσπαθούν 
να ερμηνεύσουν όσα παράξενα 
συμβαίνουν.

Παρ’ όλα αυτά, δεν μπορεί κα-
νείς να αγνοήσει την ιδιότυπη 
γοητεία του οράματος του Κρό-
νενμπεργκ, την τόλμη ή το σαρ-
δόνιο χιούμορ του, με τα οποία 
συνεχίζει να εξερευνά διαφορετι-
κές πτυχές και προβληματισμούς 
της ανθρώπινης κατάστασης.

Ερωτευμένοι μέχρι
(και μετά) τον θάνατο
Η τεχνολογία περνάει το «κατώφλι» του Κάτω Κόσμου

Νταϊάν Κρούγκερ και Βενσάν Κασέλ σε σκηνή από το νέο θρίλερ του Ντέιβιντ Κρόνενμπεργκ.

Ο κύριος των νεκρών 
���
ΘΡΙΛΕΡ ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2024), 
119΄
Σκηνοθεσία: Ντέιβιντ 
Κρόνενμπεργκ
Ερμηνείες: Βενσάν Κασέλ, 
Νταϊάν Κρούγκερ, Γκάι Πιρς

Τομ Χάρντι και Πιρς Μπρό-
σναν πρωταγωνιστούν στο 
«Mobland», που προβάλ-
λεται στην πλατφόρμα της 
Cosmote TV.

Η Ρόζι ΜακΓιούεν παρα-
δίδει μια αφοσιωμένη ερ-
μηνεία στο «Blue Jean» της 
Τζόρτζια Οκλεϊ.

� κακό  

�� μέτριο  

��� καλό   

���� πολύ καλό   

����� εξαιρετικό

Mobland
ΜΑΦΙΟΖΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2025)
Δημιουργός: Ρόναν Μπένετ
Ερμηνείες: Τομ Χάρντι,
Πιρς Μπρόσναν

 
Ο Ρόναν Μπένετ του επιτυχημένου 
«Top Boy» ενορχηστρώνει μια 
πιο κλασική μαφιόζικη σειρά 10 
επεισοδίων, που βλέπουμε στην 
πλατφόρμα της Cosmote TV. Κα-
θώς δύο ισχυρές οικογένειες του 
λονδρέζικου υποκόσμου μπαί-
νουν σε τροχιά σύγκρουσης, 
ένας δοκιμασμένος μεσολαβη-
τής (fixer) βρίσκεται μπλεγμένος 
ανάμεσα στα διασταυρούμενα 
πυρά. Η δική του επιβίωση, όπως 
και της οικογένειάς του, μπαίνει 
πλέον σε κίνδυνο μαζί με τις εύ-
θραυστες ισορροπίες ανάμεσα 
στις παράνομες αυτοκρατορίες 
των εργοδοτών του. 

Ο Τομ Χάρντι είναι, ως συνή-
θως, εξαιρετικός στον ρόλο ενός 
τύπου που μιλάει λίγο, αλλά ξέ-

ρει να είναι «πειστικός» όταν 
οι περιστάσεις το απαιτούν. 
∆ίπλα του έχει ένα επίσης λα-
μπερό καστ βετεράνων (Πιρς 
Μπρόσναν, Ελεν Μίρεν, Πάντι 
Κονσιντάιν) καθώς και μερικές 
φιγούρες (π.χ. ο Τζεφ Μπελ από 
το «Green Street Hooligans») 
βγαλμένες κατευθείαν από το 
βρετανικό περιθώριο. Μπόνους, 
η στακάτη σκηνοθεσία του Γκάι 
Ρίτσι στο πρώτο επεισόδιο, η 
οποία δείχνει τον δρόμο και για 
τη συνέχεια.

 
Blue Jean ���
ΔΡΑΜΑ (2022), 97΄
Σκηνοθεσία: Τζόρτζια Οκλεϊ
Ερμηνείες: Ρόζι ΜακΓιούεν,
Κέρι Χέις

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε το ενδιαφέρον μεγά-
λου μήκους ντεμπούτο της Τζόρ-
τζια Οκλεϊ, η οποία μας στέλνει 
στη συντηρητική Βρετανία της 

δεκαετίας του 1980. Εκεί, την 
ώρα που η κυβέρνηση της Μάρ-
γκαρετ Θάτσερ ψηφίζει νόμους 
που στιγματίζουν τα ομοφυλό-
φιλα άτομα, μια καθηγήτρια γυ-
μναστικής αναγκάζεται να ζει 
διπλή ζωή προκειμένου να απο-
φύγει την κατακραυγή. Η έλευ-
ση, ωστόσο, μιας καινούργιας 
μαθήτριας θα ανατρέψει τις ισορ-
ροπίες και θα πιέσει την Τζιν να 
πάρει αποφάσεις. 

Η Οκλεϊ βρίσκει μια υπέροχη 
πρωταγωνίστρια στο πρόσωπο 
της Ρόζι ΜακΓιούεν, η οποία πα-
ραδίδει αφοσιωμένη ερμηνεία 
στον ρόλο μιας κοπέλας που νιώ-
θει τις κοινωνικές συμβάσεις να 
βαραίνουν όλο και περισσότερο 
πάνω της, τόσο σε προσωπικό 
όσο και σε επαγγελματικό επί-
πεδο. Από αισθητικής πλευράς, 
ξεχωρίζει η φωτογραφία, με μια 
ευπρόσδεκτη ’80s «πατίνα» που 
προσδίδει αυθεντικότητα στο 
σύνολο.

Κάτω από το χαλί της βρετανικής κοινωνίας
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Ενα εξαιρετικό ρεσιτάλ πραγμα-
τοποίησε στις 9 Απριλίου ο πια-
νίστας Ιγκορ Λέβιτ στην αίθου-
σα «Χρήστος ∆. Λαμπράκης». Ο 
εβραϊκής καταγωγής Ρωσογερ-
μανός παρουσίασε ένα ενδιαφέ-
ρον πρόγραμμα με έργα Μπαχ, 
Μπραμς και Μπετόβεν σε μετα-
γραφή Λιστ. 

Η βραδιά ξεκίνησε με τη «Χρω-
ματική Φαντασία και Φούγκα» 
σε ρε ελάσσονα (BWV 903) του 
Γιόχαν Σεμπάστιαν Μπαχ. Το αυ-
θεντικό χειρόγραφο του έργου 
δεν έχει βρεθεί, ωστόσο σώζο-
νται περίπου τριάντα διαφορετικά 
αντίγραφά του. Χρονολογούνται 
από τον 18ο αιώνα και ο αριθμός 
τους μαρτυρά πόσο διάσημο ήταν 
το έργο ήδη στην εποχή του. Τα 
αντίγραφα έχουν μεταξύ τους δι-
αφορές, ορισμένες από τις οποίες 
όχι ασήμαντες. Πιθανολογείται, 
λοιπόν, ότι ο ίδιος ο Μπαχ συνέ-
θεσε διαφορετικές εκδοχές του 
έργου. Αλλωστε, το πρώτο μέρος 
του μουσικού κειμένου που τελι-

κά εκδόθηκε, η Φαντασία, είναι 
στην ουσία ένας καταγεγραμμέ-
νος αυτοσχεδιασμός, που απο-
τελεί τεκμήριο της αυτοσχεδια-
στικής δεινότητας του συνθέτη. 
∆εν είναι σύμπτωση ότι το έργο 
υπήρξε ιδιαίτερα δημοφιλές και 
κατά τον 19ο αιώνα, δηλαδή αφό-
του ο Μέντελσον επανεισήγαγε 
τη μουσική του Μπαχ στη μου-
σική ζωή της Ευρώπης. ∆εξιοτέ-
χνες πιανίστες, όπως ο Λιστ, το 
αξιοποιούσαν προκειμένου να 
επιδείξουν τις ικανότητές τους 
και, ταυτόχρονα, για να φανερώ-
σουν τον αξιόπιστο ήχο και τις 
δυνατότητες των πιάνων, δηλα-
δή των τότε νέων μουσικών ορ-
γάνων που κυριάρχησαν κατά 
τον 19ο αιώνα. 

Σε ένα σύγχρονο πιάνο απέ-
δωσε το έργο και ο Λέβιτ. ∆εν 
περιορίστηκε στην αυτονόητη 
δεξιοτεχνία, αλλά εστίασε στην 
εκφραστικότητα της μουσικής, 
αξιοποιώντας πλήρως τις δυνα-
τότητες του οργάνου που είχε 
στη διάθεσή του. Ετσι, λόγου χά-
ριν, δημιούργησε ένα καθηλωτικό 
αποτέλεσμα αποδίδοντας απαλά, 
σχεδόν αέρινα, τα ταχύτατα αρ-
πίσματα του πρώτου μέρους της 
Φαντασίας, αλλά επιλέγοντας πιο 

στιβαρό τρόπο για τη χρωματική 
Φούγκα προκειμένου να αναδεί-
ξει την αντιστικτική της δομή. 

Ο Λέβιτ συνέχισε το πρόγραμ-
μά του με τις τέσσερις Μπαλά-
ντες, έργο 10, που ο Μπραμς 
συνέθεσε στα 21 του χρόνια. Η 
μουσική τους επηρεάστηκε από 
τα αισθήματα του συνθέτη για 
την Κλάρα Σούμαν αλλά και τον 
θαυμασμό του προς τη μουσική 
του συζύγου της, Ρόμπερτ, όπως 
μαρτυρεί ειδικά η τελευταία Μπα-
λάντα. Στα γεμάτα ευαισθησία και 
ιδεαλισμό αυτά νεανικά έργα, ο 
Λέβιτ εστίασε πρωτίστως στον 
λυρισμό και στην τρυφερότητα 
της μουσικής, στην ευγένεια της 
έκφρασης και στο συναίσθημα. 
Η πλαστικότητα της μελωδικής 
γραμμής έδινε διαρκή κίνηση στη 
μουσική και άφηνε να προβλη-
θούν η νοσταλγία και η μελαγ-
χολία, ειδικά στις δύο τελευταίες 
Μπαλάντες. 

Τιτάνιο έργο
Στο δεύτερο μέρος της βραδιάς 

ο Λέβιτ επιδόθηκε σε έναν άθλο, 
ερμηνεύοντας ένα έργο πολύ «ει-
δικό», με την έννοια ότι ενδιαφέ-
ρει πρωτίστως τους ακραιφνείς 
φίλους του πιάνου. Επρόκειτο για 
τη μεταγραφή της Τρίτης Συμφω-
νίας του Μπετόβεν, της «Ηρωι-
κής», από τον Φραντς Λιστ. Στη 
διάρκεια της πολυτάραχης ζωής 
του ο Λιστ μετέγραψε όλες τις 
Συμφωνίες του Μπετόβεν για πιά-
νο, έργο τιτάνιο από κάθε άποψη, 
με δεδομένη την πολυπλοκότητα 
της μουσικής σκέψης του Μπε-
τόβεν και την τέχνη που απαι-
τήθηκε από μέρους του Λιστ να 
την αποδώσει από δύο χέρια στο 
πιάνο. 

Παράλληλα, η ερμηνεία των 
μεταγραφών αυτών ζητάει από 
τον πιανίστα αφενός να αποδώ-
σει την άκρως δεξιοτεχνική γρα-
φή χωρίς να πέσει στην παγίδα 
της επίδειξης, αφού ο Λιστ στο-
χεύει στην κατά το δυνατόν πι-
στή μεταγραφή του μπετοβενικού 
έργου, και αφετέρου να αποδώ-
σει το πνεύμα και την ουσία της 
μουσικής του Μπετόβεν. Ο Λέβιτ 
ανταποκρίθηκε και στα δύο με 
μια μνημειώδη ερμηνεία, η οποία 
διέθετε την ορμή και την ενέργεια 
για το πρώτο και το τέταρτο μέ-
ρος, αλλά εξίσου τη στοχαστική 
διάθεση για το δεύτερο. Συνολικά, 
πρόβαλε το επαναστατικό πνεύ-
μα της μουσικής του Μπετόβεν 
μέσα από την εξαιρετικής πολυ-
πλοκότητας γραφή του Λιστ. Επέ-
τρεψε να θαυμάσει κανείς εξίσου 
τον Μπετόβεν για τη σκέψη του, 
όσο και τον Λιστ για την εμπνευ-
σμένη μεταγραφή.

Στοχαστικός Λέβιτ
στο Μέγαρο Μουσικής

Στην «Ηρωική» ο Λέβιτ πρόβαλε το επαναστατικό πνεύμα της μουσικής του 
Μπετόβεν μέσα από την εξαιρετικής πολυπλοκότητας γραφή του Λιστ.

Ο πιανίστας δεν περιο-
ρίστηκε στην αυτονόητη 
δεξιοτεχνία, αλλά εστί-
ασε εξίσου στην εκφρα-
στικότητα της μουσικής.

CINEMA
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΜΟΥΣΙΚΗ



Κ Ι Ν Η Μ Α Τ Ο Γ Ρ Α Φ Ο Σ

Κυριακή 4 Μαΐου 2025 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   11

Την ερχόμενη Πέμπτη κλείνουν 80 
χρόνια από τη λήξη του Β΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου στην Ευρώπη (8 
Μαΐου 1945, Victory-in-Europe ή 
αλλιώς VE-Day). Μία από τις λι-
γότερο γνωστές πτυχές του «τε-
λευταίου καλού πολέμου» (όπως 
έχουν αποκαλέσει εκείνη την πα-
γκόσμια σύρραξη οι Αμερικανοί) 
είναι η δράση διάσημων σκηνο-
θετών του Χόλιγουντ στη γραμ-
μή των πρόσω. Για παράδειγμα, 
οι εικόνες που έδωσε η Βιβλιο-
θήκη του Κογκρέσου στη δημο-
σιότητα το 2019, με αφορμή την 
75η επέτειο της απόβασης στη 
Νορμανδία, προέρχονται από ένα 
προσωπικό φιλμ που τράβηξε ο 
Τζορτζ Στίβενς, βραβευμένος με 
Οσκαρ καλύτερης σκηνοθεσίας 
για τις ταινίες του «Κάτω από τον 
ήλιο» (1951) και «Γίγας» (1956).

Οπως αναφέρει ο γιος του, που 
ανακάλυψε το υλικό το 1980, πέ-
ντε χρόνια μετά τον θάνατο του 
πατέρα του, «προέρχεται όλο από 
την προσωπική του κάμερα 16 
mm, με αυτή αποτύπωνε τα γε-
νέθλιά μου όταν ήμουν παιδί» και 
περιέχει έγχρωμες εικόνες από 
την απόβαση στην Νορμανδία, 
την απελευθέρωση του Παρισιού 
και τη μάχη του Αρδεννών.

Εθελοντής στην D-Day
Ο Στίβενς ήταν 39 ετών το 

1943 και παρότι δεν υπήρχε 
περίπτωση να τον επιστρατεύ-
σουν ο ίδιος κατετάγη στη Signal 
Corps, στο τμήμα επικοινωνίας 
του αμερικανικού στρατού. Ηταν 
ήδη φτασμένος σκηνοθέτης του 
Χόλιγουντ.

Η πρώτη του ανάθεση είναι να 
καλύψει τον πόλεμο στην Αφρι-
κή, μέχρι όμως να φτάσει εκεί, ο 
πόλεμος έχει τελειώσει. Μετατί-
θεται στο Λονδίνο και κατ’ εντο-
λήν του στρατηγού Αϊζενχάου-
ερ συγκεντρώνει ένα επιτελείο 
περίπου 45 ανδρών: συγγραφείς 
υπεύθυνοι ήχου, καμεραμάν, βο-
ηθοί σκηνοθετών, όλοι από τους 
καλύτερους στον τομέα τους και 
οι περισσότεροι βραβευμένοι αρ-
γότερα από τη βιομηχανία του 
θεάματος, για να δημιουργή-
σει τη Special Coverage Unint 
(SPECOU) υπό την αρχηγία των 
συμμαχικών δυνάμεων με σκο-
πό να καλύψει την απόβαση στη 
Νορμανδία. Τα φιλμ των μαχών 
προβάλλονται στους κινηματο-
γράφους ως επίκαιρα, ζωντανή 
εικόνα των μαχών του πολέμου. 

Το υλικό που τράβηξε ο Στί-
βενς, ο οποίος επέμενε να βρί-
σκεται πάντα στην πρώτη 
γραμμή, είτε επρόκειτο για την 
υπογραφή της παράδοσης του 
Παρισιού, στον σιδηροδρομικό 
σταθμό του Μονπαρνάς (ανα-
γκάζοντας τον Γάλλο στρατηγό 
Λεκλέρκ και τον Γερμανό Ντί-
τριχ φον Χόλτιτς να βγουν έξω 
από τον σταθμό μια και δεν εί-
χε αρκετό φως για να κινηματο-
γραφήσει), είτε την είσοδο των 
στρατευμάτων στο Νταχάου. 
Το συγκλονιστικό υλικό από το 
στρατόπεδο συγκέντρωσης στο 
Νταχάου θα χωριστεί σε δύο μέ-
ρη και οι δύο αυτές ταινίες θα 
χρησιμοποιηθούν αργότερα ως 
αποδεικτικό υλικό στη δίκη της 
Νυρεμβέργης.

Ο Στίβενς γυρίζει πίσω και οι 
κοντινοί του άνθρωποι λένε ότι 
δεν είναι πια ο ίδιος άνθρωπος. 
Το υλικό που έφερε μαζί του το 
κλειδώνει σε μια αποθήκη. Γυρί-
ζει το οσκαρικό «Μια θέση στον 
ήλιο» με δύο από τους ομορφό-
τερους ηθοποιούς στην ιστορία 
του σινεμά, την Ελίζαμπεθ Τέι-
λορ και τον Μοντγκόμερι Κλιφτ, 
δημιουργώντας τα πρώτα κοντι-
νά πλάνα πάνω από τον ώμο των 
ηθοποιών στην ιστορία του κι-
νηματογράφου για να καταγρά-
ψει τα υπέροχα πρόσωπά τους.

Ομως ένα από τα πιο σημα-
ντικά χαρακτηριστικά στη μετέ-
πειτα πορεία του Στίβενς, όπως 
καταγράφηκε στο ντοκιμαντέρ 
που γύρισε ο γιος του και στο 
οποίο μιλούν συνεργάτες του και 
σκηνοθέτες που τον γνώρισαν ή 
επηρεάστηκαν από τη δουλειά 
του, ήταν η ικανότητά του να 
καταφέρνει να δημιουργεί έντο-
να συναισθήματα στον θεατή 
για τον ήρωά του· η ικανότητά 
του να τον κάνει να συμπάσχει 
στο δράμα του και η πίστη του 
στα ιδανικά της αμερικανικής 
κοινωνίας.

Ο Στίβενς θα γυρίσει και άλ-
λες ταινίες, ποτέ όμως πια κω-

μωδίες, αν και όλοι συμφωνούν 
ότι είχε έναν σπάνιο ρυθμό σε 
αυτές. Το υλικό της αποθήκης 
του το ανοίγει μόνο μία φορά 
για την ταινία «Το ημερολόγιο 
της Αννας Φρανκ» και το ξανα-
κλειδώνει σχεδόν αμέσως. ∆εν 
αντέχει να το δει.

Στην πρώτη γραμμή
Ισως ο ιδεαλισμός του Τζορτζ 

Στίβενς να ήταν αυτός που τον 
έσπρωξε να καταταγεί. Αλλά δεν 
ήταν ο μόνος· οι σκηνοθέτες που 
συμμετείχαν ενεργά στον Β΄ Πα-
γκόσμιο Πόλεμο ήταν οι κορυ-
φαίοι στη βιομηχανία. Υπήρξαν 
και άλλοι που ένιωσαν την ανά-
γκη όχι μόνο να αποτελέσουν το 
αντίπαλον δέος της Λένι Ρίφεν-
σταλ για τη δημιουργία προπα-
γάνδας, αλλά και να εξηγήσουν 
στο κοινό τη σημασία της συμ-
μετοχής σε αυτόν τον πόλεμο ή 
να δημιουργήσουν επίκαιρα από 
το πεδίο της μάχης για την ενη-
μέρωση του κόσμου, κρατώντας 
πάντα το ηθικό ψηλά:
• Ο σκηνοθέτης Φρανκ Κάπρα, 
ο οποίος στα 44 χρόνια του κατε-
τάγη στον στρατό αμέσως μετά 
την επίθεση στο Περλ Χάρμπορ 
για να δημιουργήσει τη σειρά 

ντοκιμαντέρ «Why we fight», 
που προσπαθούσε να ενημερώ-
σει τους νέους άνδρες των ΗΠΑ 
γιατί έπρεπε να καταταγούν και 
τελούσε απευθείας υπό τις διατα-
γές του αρχηγού του Επιτελείου 
Στρατού Τζορτζ Μάρσαλ (γνω-
στού και από το σχέδιο Μάρσαλ, 
αργότερα).
• O σκηνοθέτης των 140 ταινι-
ών και τεσσάρων Οσκαρ Τζον 
Φορντ, ο οποίος σχεδόν στα 50 
του χρόνια κατετάγη και τραυμα-
τίστηκε κατά τη διάρκεια των γυ-
ρισμάτων της βραβευμένης από 
την Ακαδημία «Ναυμαχίας του 
Μίντγουεϊ» και το 1944 συμμετεί-
χε στην απόβαση της Νορμανδί-
ας πάνω στο «USS Plunkett». Το 
μεγαλύτερο μέρος εκείνου του 
κινηματογραφικού υλικού απο-
τύπωσε με ρεαλισμό την αγριό-
τητα της μάχης και τη θυσία των 
στρατιωτών και γι’ αυτόν τον λό-
γο δεν δόθηκε στη δημοσιότητα.
• Ο Γουίλιαμ Γουάιλερ γεννη-
μένος στη Μιλούζ της Αλσατίας 
(η οποία τότε ήταν γερμανικό 
έδαφος) από Εβραίους γονείς, 
υποψήφιος 12 φορές για Οσκαρ 
σκηνοθεσίας και κάτοχος τριών 
αγαλματιδίων, ενθουσίασε τον 
Φράνκλιν Ρούζβελτ με την ταινία 

του «Mrs Miniver» (1942), που 
περιέγραφε τις θυσίες μιας με-
σοαστικής βρετανικής οικογένει-
ας στη διάρκεια του πολέμου. Ο 
Γουάιλερ θα καταγράψει εναέριες 
μάχες πάνω από τη Γερμανία και 
θα χάσει την ακοή του, ενώ ένας 
άλλος κινηματογραφιστής από το 
συνεργείο του θα σκοτωθεί. Τα 
ντοκιμαντέρ για τα βομβαρδιστι-
κά B-17 «The Memphis Belle: A 
story of a Flying Fortres» (1944) 
και «Τhe Fighting Lady» (1944) 
για τα αεροπλανοφόρα θα παρα-
μείνουν κλασικά και βραβευμέ-
να. Μάλιστα, για το «Memphis 
Belle» οι New York Times θα δη-
μοσιεύσουν για πρώτη φορά κρι-
τική κινηματογράφου στην πρώ-
τη τους σελίδα.
• Και ο Τζον Χιούστον, ο σκη-
νοθέτης των ταινιών «Το γερά-
κι της Μάλτας», «Η ζούγκλα της 
ασφάλτου», «Η βασίλισσα της 
Αφρικής», «Κάτω από το ηφαί-
στειο», «Ο θησαυρός της Σιέρ-
ρα Μάντρε» θα συμμετάσχει στο 
Army Signal Corps και θα γυρίσει 
μερικά από τα καλύτερα φιλμ για 
τον πόλεμο. Το «Report from the 
Aleutians» (1943), που περιγράφει 
την προετοιμασία των στρατιω-
τών για τη μάχη, το «Η μάχη του 
Σαν Πιέτρο» (1945) και το «Let 
there be Light» (1946), όπου για 
πρώτη φορά καταγράφονται τα 
προβλήματα των νέων ανδρών 
που γυρίζουν από τον πόλεμο 
και υποφέρουν από ψυχολογικά 
τραύματα. Η ταινία βγήκε στις κι-
νηματογραφικές αίθουσες μόλις 
το 1980, καθώς είχε απαγορευτεί 
η προβολή της από τον στρατό.

Ενημέρωση και προπαγάνδα
Το Χόλιγουντ τελικά διαδρα-

μάτισε σημαντικό ρόλο στην κά-
λυψη, ενημέρωση και προπαγάν-
δα του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου. 
Αν και τα στελέχη των μεγάλων 
στούντιο ήταν διστακτικά, το γε-
γονός ότι την εποχή εκείνη στις 
ΗΠΑ κάθε ενήλικος έβλεπε μία 
ταινία την εβδομάδα και πριν 
από την προβολή της όλοι έβλε-
παν τα επίκαιρα με εύληπτα σκι-
τσάκια φτιαγμένα από την Ντί-
σνεϊ για την εξέλιξη του πολέμου, 
ήταν αρκετό για να καταλάβει 
κανείς εύκολα την επιρροή που 
μπορούσε να ασκήσει. Πράγμα-
τι το 1943, 27.677 άνθρωποι της 
κινηματογραφικής βιομηχανίας 
φόρεσαν τη στρατιωτική στολή 
και τα Οσκαρ καθιερώνουν για 
πρώτη φορά την κατηγορία ντο-
κιμαντέρ, με τη «Ναυμαχία του 
Μίντγουεϊ» να παίρνει το χρυσό 
αγαλματίδιο με την υπογραφή 
του Ναυτικού των ΗΠΑ.

Αν κάποιος θα ήθελε να κατα-
λάβει τι κοινό είχαν αυτοί οι σκη-
νοθέτες ώστε να εγκαταλείψουν 
τα πάντα, να ρισκάρουν τις ζωές 
τους για να προσφέρουν έναν 
κόσμο ελευθερίας και ιδανικών 
στις επόμενες γενιές, ίσως θα 
πρέπει να ανατρέξει στον ευχα-
ριστήριο λόγο του Φρανκ Κάπρα 
το 1982, όταν του απονέμουν το 
χρυσό αγαλματίδιο για τη συνο-
λική προσφορά του στον κινημα-
τογράφο: «Πιστέψτε στον εαυτό 
σας, μόνο ο γενναίος μπορεί να 
δημιουργήσει... και μόνο όποιος 
έχει το ηθικό σθένος είναι άξι-
ος να μιλάει στον συνάνθρωπό 
του για δύο ώρες στα σκοτεινά».

Το Χόλιγουντ πάει στο μέτωπο
Η επίλεκτη μονάδα κινηματογραφιστών που έφερε τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο στη μεγάλη οθόνη

Της ΑΙΜΙΛΙΑΣ ΚΑΛΟΓΕΡΑΚΗ

28 Ιανουαρίου 1943: Ο υποσμηναγός Γ. Τζ. Στάνγκελ, ο σμηναγός Τόμας Ουάλας (σύζυγος της ηθοποι-
ού Κάρολ Λάντις) και ο επισμηναγός-σκηνοθέτης Γουίλιαμ Γουάιλερ, ο οποίος έγινε διάσημος για τη γεν-
ναιότητά του να κινηματογραφεί κάτω από σφοδρά εχθρικά πυρά, όταν γύριζε το ντοκιμαντέρ «Memphis 
Belle», με θέμα τη δράση των βομβαρδιστικών Β-17 πάνω από τη Γερμανία. 

Αριστερά: Ο Αμερικανός σκηνοθέτης Τζορτζ Στίβενς κινηματογραφεί την απόβαση στη Νορμανδία τον Ιούνιο του 1944. Στο κέντρο: Σκηνή από την ταινία «Η μάχη του Σαν Πιέτρο», που γύρισε ο Τζον 
Χιούστον στην Ιταλία και προβλήθηκε το 1945. ∆εξιά: Σκηνή από το ντοκιμαντέρ με θέμα την απελευθέρωση του Παρισιού το 1944, διά χειρός Τζορτζ Στίβενς.
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και τραυμα-

τίστηκε κατά 

τη διάρκεια 

των γυρισμά-

των της βρα-

βευμένης από 

την Ακαδημία 

«Ναυμαχίας 

του Μίντγου-

εϊ» και το 1944 

συμμετείχε 

στην απόβα-

ση της Νορ-

μανδίας πά-

νω στο «USS 

Plunkett».

Τα τραύματα
της ψυχής 

Ο Τζον Χιού-

στον το 1946 

γύρισε το 

«Let there be 

Light», όπου 

για πρώτη 

φορά έγι-

νε λόγος για 

τους στρατιώ-

τες που επέ-

στρεψαν από 

τον πόλεμο 

με ψυχολο-

γικά τραύμα-

τα. Το φιλμ 

βγήκε στις 

αίθουσες μό-

λις το 1980, 

καθώς είχε 

απαγορευθεί 

η προβολή 

του από τον 

στρατό.
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